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Wat wordt er precies verstaan onder kinderarbeid en onder 
‘licht werk’ van kinderen? In het debat over kinderarbeid 
bestaan vele verwarrende, niet nader gedefinieerde 
omschrijvingen. Een krantenwijk voor westerse kids is 
heel wat anders dan lang en zwaar werk van kinderen in de 
24-uurs economie van Azië of Afrika.  

Kinderarbeid staat opnieuw – of, beter, nog steeds – sterk in 
de belangstelling. Kinderarbeid komt vaak voor het 
voetlicht in de media en spreekt tot de verbeelding van veel 
burgers en consumenten. De strijd tegen uitbuiting van 
kinderen is een kernpunt in de discussie over mensenrech-
ten, over armoedebestrijding en over duurzame ontwik-

Kinderarbeid wordt al jaren als een 
groot maatschappelijk probleem 
gezien. Wie krijgt er geen tranen in de 
ogen bij het zien van een foto waarop 
een kind van vier jaar op een berg afval 
zit om blikjes plat te slaan voor de 
handel. Zeker mensen die zelf kinderen 
hebben, kunnen en willen zich niet 
voorstellen dat hun eigen bloedje daar 
zou zitten. 

Zouden de ouders die rond 1830 in 
Nederland hun kind naar een werkplaats 
droegen om het daar te laten werken ook 
die weerzin hebben gevoeld? Of zagen 
ze het als een voor de hand liggende 
oplossing om als arbeidersgezin te 
overleven in een bikkelharde maatschap-
pij? Zoals ouders het nu heel normaal 
vinden dat hun veertienjarige een 
bijbaantje heeft omdat ’ie zo alsnog de 
nieuwste iPhone kan kopen, zonder 
welke hij zich niet staande kan houden in 
de bikkelharde je-bent-wat-je-koopt-
maatschappij. Of ouders er in 1830 zo 
luchtig over dachten kunnen we niet te 
weten komen omdat aan die mensen 
vrijwel nooit iets werd gevraagd. Onder 
de meer gegoeden kwam langzaam 
maar zeker wel de opvatting op dat 
mensen recht hebben op een onbekom-
merde kindertijd. Daarbij hoorde in hun 
opvatting dan ook dat kinderen naar 
school gaan, want dat betekent dat ze het 
ook in hun latere leven verder kunnen 
schoppen. Dat was nog goed voor de 
economie ook. Iedereen blij.

In zijn bijdrage aan deze Spanning wijst 
de historicus Cor Smit erop dat het 
baanbreken van die moderne inzichten 
niet vanzelf ging. Veel moderne 
kapitalistische ondernemers hadden er 
helemaal geen probleem mee om zeer 
jonge kinderen aan machines aan het 
werk te zetten. Slechts maatschappelijke 

discussie en een wetswijziging maakten 
een einde aan dit misbruik van kinde-
ren.
De les die we uit dat verleden kunnen 
trekken is dat afschaffing van kinderar-
beid niet zonder strijd gaat. Er zullen 
altijd tegenkrachten zijn die voor het 
kortzichtige, egoïstische gewin kinderen 
in dienst willen nemen. Ook zullen 
sommige ouders hun kinderen door 
armoede gedwongen naar die bazen 
laten gaan. De oplossing van het 
probleem waarvoor zowel de hoogleraar 
kinderarbeid Lieten als de woordvoerder 
van de Internationale Arbeids Organisa-
tie (ILO) Röselaers pleiten is niet 
eenvoudig. Alleen maar een wettelijk 
verbod uitvaardigen, leidt waarschijnlijk 
niet tot het gewenste resultaat. Ook een 
minimumloon en goede onderwijsvoor-
zieningen horen bij het noodzakelijke 
pakket maatregelen. Vanuit de ontwik-
kelde landen van het kapitalisme is het 
zaak om druk uit te oefenen op bedrij-
ven die betrokken zijn bij de handel en 
productie in landen met kinderarbeid.
De strijd tegen kinderarbeid maakt deel 
uit van de bredere strijd tegen armoede. 
In het kader van die strijd schreven 
Ewout Irrgang en Riekje Camara het 
rapport Een Betere Wereld Begint Nu 
waaraan in deze Spanning ook aandacht 
wordt besteed. 
In de serie het Rijke Rooie Leven vertelt 
Margreet Schrevel het een en ander over 
het leven van Van Kol, de man die rond 
1900 niet alleen woordvoerder koloniale 
zaken van de SDAP was maar zelf ook 
optrad als een koloniaal.
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keling. Het blijft een wijdverbreid en hardnekkig probleem. 
Het is een geweldige uitdaging om ervoor te zorgen dat elk 
kind, waar ook ter wereld, de kans krijgt om haar of zijn 
talenten op school en zonder belemmeringen te  
ontwikkelen.
Er is geen gebrek aan definities van kinderarbeid, al is er 
niet altijd overeenstemming over de inhoud van dit begrip. 
Iedereen weet wel waar het om gaat, door de vele beelden en 
getuigenissen en de actualiteit van het vraagstuk. Dat de 
definitie dan toch omstreden blijft ligt deels aan de uiteen-
lopende doelstellingen of afwegingen van beleidsmakers, 
actievoerders, onderzoekers, families of kinderen zelf. 
Anderzijds speelt een rol dat in nationale beleidskaders en 
wetgeving nu eenmaal beter kan worden onderhandeld over 
verschillende aspecten van dit onderwerp dan over univer-
sele formules. De variaties in de beschrijving van een 
ogenschijnlijk duidelijk probleem kan leiden tot verwarring 
en onzekerheid over de beste manier om kinderarbeid aan te 
pakken. En de verleiding kan ontstaan om kinderarbeid weg 
te cijferen, te gedogen of te legitimeren. 

de  
cijfers     
Er is evenmin gebrek aan cijfers over kinderarbeid. Dat is 
nieuw, want vóór 2000 bestonden ze niet, noch specifieke 
methoden om kinderarbeid te meten. De laatste harde 
gegevens zijn gebaseerd op een groot aantal landelijke 
enquêtes uitgevoerd door de Internationale Arbeidsorgani-
satie (ILO), UNICEF en de Wereldbank. Deze statistieken 
geven aan dat in 2004 in totaal 218 miljoen kinderen in alle 
werelddelen het slachtoffer waren van kinderarbeid, 
waaronder 126 miljoen in gevaarlijk werk. De overgrote 
meerderheid woont in ontwikkelingslanden. En 70 procent 
van hen werkt op het platteland. Reken je kinderen mee die 
‘economisch actief ’ zijn gedurende enkele uren, maximaal 
veertien, per week, en degenen die legaal werken boven de 
minimumleeftijd, dan komen er nog eens 100 miljoen 
kinderen bij.  
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Om af te bakenen wat onder kinderarbeid wordt verstaan is 
het nuttig te verwijzen naar de voornaamste internationale 
verdragen over dit onderwerp:
• Het VN-Verdrag voor de Rechten van het Kind (IVRK) 
 (1989) dat is geratificeerd door 193 VN-lidstaten ;
• Het ILO-Verdrag betreffende de minimumleeftijd voor  
 toetreding tot het arbeidsproces (ILO 138)(1973),   
 geratificeerd door 150 ILO-lidstaten (meer dan  
 80 procent) ;
• Het ILO-Verdrag betreffende het verbod op en de   
 onmiddellijke actie voor de uitbanning van de ergste   
 vormen van kinderarbeid (ILO 182)(1998), geratificeerd  
 door 165 ILO-lidstaten (meer dan 90 procent). 
 
De vormen van kinderarbeid die verboden zijn op   
grond van internationale verdragen vallen uiteen in   
vier categorieën :
1 Onvoorwaardelijk ergste vormen van kinderarbeid,   
 internationaal gedefinieerd als slavernij, kinderhandel,  
 schuldslavernij en andere vormen van dwangarbeid,   
 rekrutering van kinderen voor gewapende conflicten,   
 prostitutie en pornografie, en illegale activiteiten. De   
 term ‘onvoorwaardelijk’ duidt erop dat hier geen   
 relatieve waarden kunnen worden gehanteerd en dat   
 deze vormen categorisch moeten worden verboden.
2 Werk dat het fysieke, mentale of morele welzijn van een  
 kind in gevaar brengt, als gevolg van de aard van dat   
 werk of van de condities waaronder het wordt  
 uitgevoerd. Wat hieronder valt, moet worden bepaald  
 door nationale overheden en het verbod geldt voor alle  
 kinderen onder de leeftijd van 18 jaar.
3 Werk dat wordt uitgevoerd door een kind onder de   
 minimumleeftijd vastgesteld voor zulk werk en dat   
 daarom vaak een belemmering vormt voor onderwijs   
 en volledige ontwikkeling van het kind. De minimum- 
 leeftijd voor toelating tot het arbeidsproces mag niet   
 lager zijn dan de leeftijd waarop de schoolplicht wordt  
 voltooid, in de meeste gevallen tenminste 15 jaar.   
 Lichte arbeid van kinderen vanaf 12 jaar die niet   
 schadelijk is voor het kind en die haar of zijn onderwijs  
 niet in de weg staat kan worden toegelaten, echter   
 alleen gedurende een beperkt aantal uren. 
4 Alle werk verricht door kinderen onder de leeftijd  
 van 12 jaar.
 
Terwijl het IVRK geen details geeft over leeftijdsgrenzen, 
tijdsbeperkingen of arbeidsomstandigheden, vindt men in 
de twee ILO-verdragen wel nadere aanwijzingen op deze 
punten. In summiere vorm komen die erop neer dat 
ratificerende landen zich verplichten om ervoor te  
zorgen dat:
 
Niemand zal, onder welke omstandigheden ook, kinderen onder de 
leeftijd van 12 jaar te werk stellen of hun arbeidskracht gebruiken. 
Kinderen tussen de leeftijd van 12 en 14 jaar (of onder de leeftijdgrens 
van de schoolplicht, of onder de nationale minimumleeftijd voor 
toelating tot het arbeidsproces; toepassen welke van deze drie hoger is) 
mogen slechts betrokken zijn in licht werk dat geen negatieve invloed 
heeft op hun schoolgang en ontwikkeling. Kinderen en jongeren onder de 
leeftijd van 18 jaar mogen niet te werk gesteld worden in gevaarlijke 
beroepen of arbeidsomstandigheden, noch worden blootgesteld aan de 
onvoorwaardelijke ergste vormen van kinderarbeid.

 
Het is duidelijk dat de categorie ‘licht werk’ het moeilijkst is 
te bepalen. Hieronder vallen natuurlijk soorten werk zoals 
babysitten, kranten bezorgen en bijbaantjes in de levens-
middelenbranche of in de horeca. En in ontwikkelingslan-
den wordt vaak verwezen naar hulp op of bij de familie-
boerderij of -bedrijf. In elk geval valt onder licht werk geen 
enkele activiteit van kinderen die schadelijk kan zijn voor 
haar of zijn gezondheid of ontwikkeling en die een negatief 
effect heeft op het onderwijs van het kind, dus in elk geval 
iedere vorm van gevaarlijk werk. 
Er is ook een aanduiding, echter geen precieze bepaling, 
over het maximum aantal uren per week waarin licht werk 
door kinderen mag worden verricht. De ILO-verdragen 
laten het vaststellen van dit maximum over aan nationale 
overheden, in overleg met representatieve werkgevers- en 
vakbondsorganisaties. Dit maximum wordt vaak gesteld op 
twee uur per dag, op school- en vrije dagen, echter niet 
tijdens vastgestelde schooluren en evenmin op zon- en 
feestdagen, en niet gedurende de nacht. Bovendien zijn alle 
vormen van gevaarlijk werk verboden voor kinderen onder 
de leeftijd van 18 jaar. 

kinderarBeid  
UitBannen
Een maximum aantal werkuren van twee per dag of 
veertien per week is door veel recent onderzoek aangewezen 
als een limiet waarboven negatieve effecten van kinderar-
beid zich manifesteren op schoolgang, schoolprestaties en 
toekomstige kansen en inkomens op de arbeidsmarkt.  Uit 
deze studies blijkt dat er een duidelijk, maar niet in alle 
landen even sterk, negatief effect is van kinderarbeid op de 
mogelijkheden voor kinderen om naar school te gaan en op 
school te blijven. Ook blijkt kinderarbeid schadelijk te zijn 
voor het leervermogen van kinderen op de duur van de 

totale schoolgang. En het negatieve effect blijkt ook uit een 
grotere kans om voor examens te zakken naarmate het 
aantal werkuren hoger is. Bovendien blijkt dat meisjes meer 
schade van kinderarbeid ondervinden wat betreft school-
gang en prestaties dan jongens. Daarbij moet worden 
aangetekend dat de vaak grotere bijdrage van meisjes aan 
huishoudelijk werk in het eigen gezin, de zogenaamde 
‘household chores’, nog niet voldoende is belicht in inter-
nationaal onderzoek. 
In vele gevallen zal het einddoel, namelijk het uitbannen 
van alle kinderarbeid behoudens ‘licht en niet gevaarlijk 
werk voor een beperkt aantal uren en op niet te jonge 
leeftijd’ slechts kunnen worden bereikt met realistische 
stappen en maatregelen. En vaak ook met overgangsregelin-
gen zoals financiële steun aan families en tijdelijk ‘niet-
formeel’ onderwijs. Dit om te voorkomen dat abrupte en 
radicale maatregelen net die kinderen en families treffen die 
de middelen niet hebben om de overgang van werk naar 
school op te vangen. 
Echter, het fundamentele recht van alle kinderen op gratis, 
verplicht en voltijds onderwijs mag niet uit het oog worden 
verloren of ingewisseld voor een substituut dat minder 
bevoorrechte kinderen slechts ‘tweederangs onderwijs’ of 
‘tweederangs rechten’ geeft. Om gelijke onderwijsrechten 
voor alle kinderen te verwezenlijken moeten daarom eerder 

Een zeer recent voorbeeld van de verschillende manieren 

waarop tegen kinderarbeid wordt aangekeken, is het volgende:

 

Ban eerst de armoede uit
‘Zolang de armoede niet is uitgebannen, kan geen wet het 

probleem van de kinderarbeid oplossen’, aldus Dr. Venkat 

Narayana in zijn onderzoek naar de problemen van kinderarbeid 

op het platteland van Karnataka in India. ‘Tot het zover is moet 

de regering gratis gezondheidszorg voor deze kinderen regelen.’ 

(20 december 2007 www.merinews.com/catFull.

jsp?articleID=128680)

 

 

Op dezelfde dag ontving ik echter ook het volgende bericht via 

Google alerts:

 

Boer staat terecht vanwege kinderarbeid
Johannesburg (Zuid Afrika) – Een boer uit de provincie 

Noordwest wordt vervolgd omdat 16 werkende minderjarigen 

werden aangetroffen op zijn boerderij in Schweizer-Reneke, 

aldus het Ministerie van Arbeid op dinsdag 18 december 2007. 

De woordvoeder van het ministerie, Zolisa Sigabi, zei dat de 

boer zal worden vervolgd wegens overtreding van de wet die de 

indienstneming van minderjarige kinderen verbiedt. Toen 

arbeidsinspecteurs het gebied onderzochten ontdekten ze dat hij 

zestien minderjarigen als arbeider gebruikte. De jongste was elf 

jaar oud. “Ze moesten 50 kilo zware zakken kunstmest op hun 

hoofd dragen en ploegen.” Sigabi riep ouders op om hun 

kinderen te beschermen en alle gevallen van uitbuiting aan het 

ministerie te melden. 

 

The Star 18 december 2007

de genoemde provisorische oplossingen binnen een bepaalde 
termijn worden opgeschroefd en ingevoegd in het nationale 
onderwijssysteem. Dat vereist extra steun aan minder 
bedeelde families, bijvoorbeeld door middel van een 
voorwaardelijke subsidie (‘conditional cash transfer’) zodat ieder 
kind naar school kan gaan en daar kan blijven. In verschil-
lende landen, onder andere Brazilië en Mexico, wordt dat al 
met succes gedaan. 
Investeren in ieder kind om onderwijs te genieten en het 
verbeteren van de inkomens van volwassen familieleden, 
door actieve armoedebestrijding, zijn de twee belangrijkste 
structurele oplossingen voor het probleem van kinderarbeid.  
Er is de laatste jaren al bescheiden vooruitgang geboekt in 
de strijd tegen kinderarbeid, in alle werelddelen. En het is 
zeker niet uitgesloten dat de Millenniumdoelstelling van 
Onderwijs voor Allen in 2015 (of iets later) kan worden 
verwezenlijkt. Met de nodige politieke wil en met massieve 
investeringen in onderwijs liggen beide doelstellingen 
binnen bereik. Het is onze morele plicht deze unieke kans 
niet te missen, in het belang van de kinderen van nu, de 
bouwmeesters van hun en onze toekomst. Goed en gratis 
onderwijs is een fundamenteel recht van kinderen, en het is 
ook de beste investering van een samenleving in haar 
toekomst. 

frans röselaers (1946), is de voormalig directeur van het 

Internationale Programma voor Bestrijding van Kinderarbeid, 

Internationale Arbeids Organisatie in Genève (ILO, een agentschap van de 

Verenigde Naties). Sinds 2005 werkt hij bij de ILO als fundraiser.

armoede en kinderarBeid 
gaan hand in hand  
Foto: FNV Mondiaal
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zeventiende eeuw, is dit verschijnsel fors 
toegenomen. 
In een aantal Hollandse steden nam de 
productie kapitalistische vormen aan. 
Duizenden kinderen werkten voor de 
export. Het leerlingschap werd een farce. 
Stadsbesturen zagen zich genoodzaakt 
beschermende maatregelen te nemen, 
maar waren nauwelijks in staat deze te 
handhaven. In Leiden – een van de 
grootste nijverheidscentra van Europa 
– werden zelfs weeskinderen ‘geïmpor-
teerd’ uit de omgeving van Luik en Aken!
Toen in de achttiende eeuw de stedelijke 
nijverheid achteruit ging, verdween ook 
veel kinderarbeid. Maar op het platte-
land zaten ondertussen hele huisgezinnen 
te spinnen en te weven. Vaak gebeurde 
dat voor Hollandse ondernemers, die het 
werk van de dure steden naar het 
goedkope platteland hadden verhuisd. 
Wat de Derde Wereld nu is, waren 
Brabant, de gebieden rond Amersfoort en 
Veenendaal en Twente tot ver in de 
negentiende eeuw: lagelonengebieden. 
Thuisarbeid bleef op het platteland van 
Oost-Brabant tot het eind van de 
negentiende eeuw belangrijk. Kinderen 
waren daarbij op grote schaal betrokken. 
De katholieke geestelijkheid verzette zich 
er rond 1850 wel tegen dat kinderen vóór 
hun Eerste Heilige Communie (toen rond 
het elfde of twaalfde jaar) in fabrieken 
gingen werken. Tegen thuisarbeid had zij 
echter geen bezwaar.
In Twente ging het in de negentiende 
eeuw iets anders. De Nederlandse 
Handelsmaatschappij bevorderde daar 
het ontstaan van manufacturen, grote 
werkplaatsen waar het werk nauwelijks 
gemechaniseerd was. Ongeveer een 
derde van het personeel in deze manufac-
turen waren kinderen. De eerste 
bezorgde geluiden weerklonken in de 
jaren dertig van de negentiende eeuw 
juist rond deze kinderen.
Behalve de textiel waren er meer sectoren 
waar veel kinderen werkten, zoals de 
steenbakkerijen en de touwslagerijen. 
Vanwege de wantoestanden op de 
touwbanen van Moordrecht klom in 1855 
schoolmeester Lalleman in de pen. Hij 
noemde kinderarbeid slavernij en zette 
daarmee de toon voor een steeds fellere 
discussie, die uiteindelijk tot de eerste 
sociale wetgeving van Nederland leidde, 
het Kinderwetje van Van Houten.

richting  
kinderWet
Het Kinderwetje van Van Houten kwam 
tot stand toen de industrialisatie nog in 

de kinderschoenen stond. Nederland was 
vóór 1870 een land van handel en (vooral) 
landbouw. Pas in 1900 werkten in de 
industrie meer mensen dan in de 
landbouw. 
Veel historici stellen dan ook dat de 
kinderarbeid verdween door de industria-
lisatie en niet door het Kinderwetje. 
Volgens hen was in moderne bedrijven 
kinderarbeid al op haar retour vóór Van 
Houten zijn wet indiende. Inderdaad 
maakten de nieuwe textielfabrieken in 
Twente vanaf ca. 1860 minder gebruik 
van kinderen dan de oudere manufactu-
ren. Zo simpel als sommigen beweren, 
namelijk dat door de introductie van door 
stoomkracht aangedreven machines de 
fabrikanten behoefte hadden aan ‘meer 
volwassen’ personeel, is het echter niet. In 
Leiden bijvoorbeeld – waar modernise-
ring al eerder plaatsvond – nam het 
gebruik van kinderen in het kielzog van 
die modernisering aan het eind van de 
jaren veertig sterk toe. Dat het werken 
van zeer jonge kinderen in 1862-1864 in 
Leiden ineens sterk daalde, heeft niets te 
maken met een vraag naar ‘meer 
volwassen’ kinderen. Het was vooral een 
reactie op de discussie over kinderarbeid, 
die in deze jaren een hoogtepunt bereikte. 
Leiden werd hierin fel in de schijnwerpers 
gezet. De Leidse textielindustrie was, met 
de aardewerkfabrieken van Regout in 
Maastricht, hét grote voorbeeld dat 
industrialisatie ook hier tot ‘Engelse’ 
toestanden kon leiden. 
De gedachte dat kinderarbeid überhaupt 
een kwaad was, won pas in de eerste helft 
van de negentiende eeuw veld. Eind 
achttiende eeuw zag men werk als hét 
middel tegen de gevaren van ‘het 
pauperisme.’ Het motto ‘werk, werk, 
werk’ leidde ertoe dat alle beperkingen 
werden losgelaten. In het begin van de 
negentiende eeuw vonden weldenkende 
burgers echter steeds meer dat kinderar-
beid armoede in stand hield. Men kwam 
met een nieuw wondermiddel tegen 
armoede: onderwijs. Kinderarbeid was 
daarvoor een belemmering. Bovendien 
matte kinderarbeid de arbeiders te veel 
af. Ze waren al uitgeput voor ze in de 
kracht van hun leven waren.
De eerste zorgelijke geluiden leidden in 
1841 tot een landelijk onderzoek. Met de 
resultaten ervan werd niets gedaan, mede 
vanwege de aandacht voor de staatsher-
vorming. Toen deze in 1848 met 
Thorbeckes grondwet zijn beslag kreeg, 
triomfeerde ook de liberale doctrine van 

staatsonthouding. Eind jaren vijftig werd 
het onderwerp weer op de agenda gezet. 
De regering reageerde met onderzoek na 
onderzoek, maar vooral Thorbecke was 
niet van plan de industrie lastig te vallen 
met arbeidswetgeving. Toen ook de prille 
arbeidersbeweging zich roerde, kwam het 
jonge liberale Kamerlid Van Houten met 
zijn wetsvoorstel. In dat voorstel werd 
vervolgens stevig gesneden, voor het werd 
aangenomen. Veldarbeid en huiselijke 
diensten werden van het arbeidsverbod 
uitgezonderd en doordat men elke 
verwijzing naar leerplicht schrapte (dat 
wilden de conservatieven, de christelijken 
en de katholieken niet), werd de mini-
mumleeftijd waarop kinderen in de 
nijverheid mochten werken, gesteld op 
twaalf jaar. Een controlerende instantie 
kwam er niet.

indUstriële kinderarBeid  
na het 
kinderWetje
Op vele terreinen bleef kinderarbeid dus 
bestaan en buiten de grote steden werd 
de wet waarschijnlijk op grote schaal 
ontdoken. Kinderen gingen – zeker in 
industriële gebieden – tot hun twaalfde 
naar school. Arbeiderskinderen gingen 
daarna aan het werk. Ook de Leerplicht-
wet van 1901, die ouders verplichtte 
kinderen tot hun dertiende op school te 
houden, veranderde daar weinig aan. De 
tegenstelling tussen Arbeidswet (kinderen 
mochten met twaalf jaar werken) en 
Leerplichtwet, werd pas in 1911 opgelost, 
toen de minimumleeftijd om te werken 
werd verhoogd tot dertien jaar.
Meestal houden historici op met het 
Kinderwetje en de Leerplichtwet als het 
gaat om kinderarbeid. Zonder er over na 
te denken stellen zij kinderarbeid gelijk 
aan arbeid tot twaalf jaar (Kinderwet) of 
tot en met (Leerplichtwet) twaalf jaar. 
Maar kinderen van twaalf, dertien, 
veertien of zelfs vijftien jaar zijn ook 
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kinderarBeid in  
nederland  
in historisch  
perspectief

Tekst: Cor Smit 

Kinderarbeid in de Derde Wereld 
trekt veel aandacht. Hierdoor lijkt 
de belangstelling voor kinderar-
beid in ons eigen verleden ook te 
groeien. Vaak denken wij aan jon-
ge kinderen die in fabrieken moes-
ten ploeteren. Veel historici stellen 
echter dat het in Nederland wel 
meeviel, zeker in vergelijking met 
Engeland, de bakermat van de  
Industriële Revolutie. Bij ons zou 
kinderarbeid juist door de industri-
alisatie zijn verdwenen, ook door-
dat de fabrikanten beseften dat 
betere scholing goed was voor de 
productiviteit. Hoe zit het eigenlijk 
met werkende kinderen in Neder-
land? Hoe (en in hoeverre) ver-
dween kinderarbeid? 

landBoUW
In de landbouw is door kinderen altijd op 
grote schaal gewerkt. Boerenkinderen 
kregen naarmate ze ouder werden steeds 
meer klusjes en verantwoordelijkheden. 
Dat kon samengaan met enige school-
gang, als er tenminste een school in de 
buurt was. Tijdens de oogst moesten 

kinderen aan spinmachine  
in leidse WolfaBriek  
ca. 1870 (RAL Leiden)

kinderen echter massaal meewerken en 
lange dagen maken. Die arbeidskracht 
heeft men de boeren eigenlijk nooit af 
willen nemen. Onze grote zomervakantie 
en herfstvakantie hebben we daaraan te 
danken. De school openhouden was 
zinloos, want er kwam toch niemand. De 
herfstvakantie heet in sommige streken 
nog steeds aardappelvakantie!
Hoeveel kinderen in de landbouw 
werkten is onbekend. Uit Beroepentellin-
gen blijkt het nauwelijks omdat men het 
niet als een beroep zag. Zelfs niet als een 
kind de hele dag werkte. Het effect van de 
ontwikkeling van de commerciële 
landbouw (in Holland al vanaf het eind 
van de middeleeuwen) is evenmin in 
kaart gebracht. Hoe omvangrijk 

kinderarbeid op het platteland was, blijkt 
enigszins hieruit dat het schoolverzuim 
rond 1900 op het platteland beduidend 
hoger was dan in stedelijke gebieden. 
Heel lang was men ook blind voor de 
schadelijke kanten. Boerenarbeid werd 
als gezond gezien en boerenkinderen 
groeiden toch op voor een leven als boer 
of landarbeider?

de oUde  
nijverheid  
en thUisarBeid
Kinderen werkten vóór de industrialisatie 
al in ambachten. Dat kon zijn als hulp bij 
het werk van de ouders in de thuisindus-
trie of als leerling van een meester. 
Vooral in onze Gouden Eeuw, de 

kinderen aan spinmachine in leidse WolfaBriek,  

ca. 1870 (ral
leiden)
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kinderen. Daarom hanteert de Internati-
onal Labour Organization sinds de jaren 
twintig van de vorige eeuw een leeftijds-
grens van veertien of vijftien jaar, maar 
ook negentiende-eeuwers hadden het 
over oudere kinderen. De liberale 
vakbond ANWV pleitte er in 1874 zelfs 
tevergeefs voor, de beschermende 
wetgeving uit te breiden tot zestien jaar. 
Wanneer we de Beroepentellingen van 
1849 en 1899 vergelijken dan valt een 
aantal dingen op. De arbeid van 
kinderen  jonger dan zestien jaar is een 
klein beetje gedaald, van bijna zeven 
naar ruim zes procent van de kinderen. 
Maar binnen de industrie is het belang 
van de kinderarbeid juist toegenomen, 
van nog geen zes procent van het 
personeel tot bijna negen. Kinderen 
onder de twaalf werkten nog maar 
nauwelijks in de nijverheid, maar wel veel 
kinderen van twaalf en dertien. Van alle 
Nederlandse kinderen van twaalf en 
dertien jaar had 16 procent in 1899 een 
(geregistreerde) baan en meer dan de 
helft daarvan werkte in de industrie. In 
het eerste decennium van de twintigste 
eeuw daalde het aantal kinderen in de 
Nederlandse nijverheid heel licht – wel-
licht een effect van de Leerplichtwet – 
maar in een aantal bedrijfstakken steeg 
het, vooral in de textielindustrie. 
Opvallend is dat in de Twentse textiel, 
waar de kinderarbeid in de jaren zestig 
was gedaald, het gebruik van kinderen 
tussen 1889 en 1909 weer sterk toenam, 
bijna tot het niveau van de oude 
manufacturen.
Er waren grote verschillen tussen de 
bedrijfstakken, maar het is niet zo dat 
alleen oude bedrijven veel kinderen 
inzetten. In de gloeilampfabrieken in het 

zuiden des lands bestond een derde van 
het personeel uit kinderen, in moderne 
biscuitfabrieken soms de helft, in de 
meest geavanceerde Leidse grafische 
bedrijven een kwart.
Alles beschouwd, heeft het er alle schijn 
van dat een groot deel van de zich 
moderniserende bedrijven in Nederland, 
een voorkeur had voor de goedkoopste, 
ongeschoolde arbeid die voorhanden was: 
die van kinderen. Het vermoeden rijst dat 
zij net zo makkelijk nog jongere kinderen 
hadden ingezet, wanneer wetgeving dat 
niet moeilijk had gemaakt. 
 
kinderarBeid  
sindsdien
In de loop van de twintigste eeuw is de 
leeftijd waarop kinderen mochten werken 
steeds verder verhoogd. En mochten ze 
werken, dan golden allerlei beschermen-
de voorschriften. Dat wil niet zeggen dat 
kinderen stopten met werken. Voor 
kinderen tot een jaar of veertien werd 
werk steeds meer iets dat je deed buiten 
schooltijd. Deze ontwikkeling is echter 
nooit onderzocht. Sinds de jaren twintig 
zag men dat ook steeds minder als een 
probleem. De kinderen gingen toch naar 
school? Sinds de jaren zestig was het voor 
het gezinsinkomen ook steeds minder 
noodzakelijk dat de kinderen nog wat bij 
verdienden, al bleef het op het platteland 
lang vanzelfsprekend dat kinderen tijdens 
hun vakantie meehielpen bij de oogst.
Waarschijnlijk is er sinds de jaren 
zeventig het een en ander veranderd. 
Kinderen werden steeds meer en steeds 
jonger een doelgroep voor de reclame. 
Kinderen werden belangrijke consumen-

ten en dat heeft hen opnieuw tot 
belangrijke producenten gemaakt. Ze 
willen graag wat bijverdienen voor hun 
merkkleding of iPhone. Sommige 
bedrijfstakken kunnen nauwelijks zonder 
hun werk. Waren dat in de jaren zeventig 
en tachtig nog vooral tuinders en 
bollenboeren, tegenwoordig geldt dat ook 
voor het grootwinkelbedrijf. De economi-
sche betekenis van het werk dat kinderen 
doen, is nog steeds groot.
Uit een onderzoek in 1987 bleek dat 
driekwart van de Nederlandse kinderen 
tussen de dertien en zestien jaar een of 
meer bijbaantjes had. In 75 procent van 
de gevallen ging het om werk dat 
eigenlijk verboden was! Nu was dat vaak 
werk waarvan kinderen noch ouders 
inzagen waarom dat niet mocht, zoals 
oppassen en auto’s wassen. De onderzoe-
kers bepleitten dan ook een versoepeling. 
Alleen met de werktijden moest men dan 
wel oppassen, schreven zij. Sindsdien is 
de wetgeving inderdaad versoepeld, 
maar niet alleen wat betreft het soort 
werk. Zo werden eind 2006 de werktijden 
voor kinderen van dertien en veertien op 
zaterdag en ’s ochtends vóór school 
verruimd. Ook werk aan de lopende 
band is vaker toegestaan, vooral om 
tegemoet te komen aan de bollenpellers. 
Dit soort maatregelen past natuurlijk in 
de algemene dereguleringsdrift van de 
laatste decennia, maar het blijft bevreem-
dend dat over deze versoepeling totaal 
geen ophef is ontstaan. Wij zien het 
echter niet meer als probleem dat 
kinderen er een baantje bij hebben. Dat is 
opvoedkundig zelfs gewenst. Het is geen 
schadelijke kinderarbeid, maar onschul-
dig kinderwerk. Maar is dat zo? Onder-
zoeken uit de jaren tachtig en negentig 
hebben uitgewezen dat een derde van het 
schoolverzuim in de westerse wereld 
wordt veroorzaakt door arbeidsverplich-
tingen van kinderen. Er zijn eveneens 
negatieve effecten op hun gezondheid 
geconstateerd, iets wat menige leerkracht 
die geconfronteerd wordt met overver-
moeide leerlingen, niet zal verbazen. In 
deze tijden van afbraak van sociale 
wetgeving en voortdurende consumptie-
druk, rust op de ouders een grote 
verantwoordelijkheid om te voorkomen 
dat deze nieuwe vormen van kinder-
arbeid leiden tot nieuwe wantoestanden.

jongen met mand met klossen Wol  
in de Weverij van ZaalBerg
Leiden, ca. 1900 (RAL Leiden)

Kinderarbeid staat de laatste tijd erg in de belangstelling 
van zowel de politiek als het brede publiek. Het motto is 
dat alle kinderen een gelijke kans moeten hebben op een 
kindertijd met onderwijs en bescherming. Kinderarbeid is 
daarbij een grof maatschappelijk onrecht. 

De strijd tegen het misbruik van kinderen kwam ongeveer 
twee eeuwen geleden op gang, tijdens de Industriële 
Revolutie in Engeland met haar ongelimiteerde en niet-
gereguleerde uitbuiting van het werkende volk. Er is 
sindsdien grote vooruitgang geboekt, maar de weg is en 
blijft lang en moeilijk. Ook in Nederland heeft het ongeveer 
een eeuw geduurd vanaf het moment dat de eerste sociale 
aandacht ontstond tot de uiteindelijke afschaffing van de 
kinderarbeid.
De Wet van Van Houten uit 1874 is een bekend begrip. Het 
liberale parlementslid uit die tijd had zich met groot 
enthousiasme ingezet om kinderen via de wetgever te 
beschermen tegen industriële arbeid. Van volwassen 
arbeiders werd verwacht dat ze voor zichzelf konden 
opkomen, dus daarmee bemoeide het parlement zich nog 
niet echt. Kinderen wilde men wel beschermen tegen de 
roofzuchtige en onbarmhartige ondernemer uit die tijd, 
maar in feite het stelde dit nog niet veel voor. Daarom wordt 
het ook wel het wetje van Van Houten genoemd: het verbod 
gold alleen voor kinderen onder de 12 jaar in industriële 
werkplaatsen, over onderwijs werd niet gerept.
Internationaal is de regelgeving van de ILO (de Internatio-
nal Labour Organization, onderdeel van de VN) toonaan-
gevend. Toen aan het einde van de Eerste Wereldoorlog het 
vredesverdrag van Versailles werd gesloten stond daar 
specifiek in dat de op te richten internationale arbeids 
organisatie (de latere ILO) de strijd tegen de kinderarbeid 
moest opnemen in haar programma. De eerste conferentie 
van de ILO in 1919 vaardigde een belangrijke conventie 
over de kinderarbeid uit: kinderen onder de veertien jaar 
mochten geen industriële en aanverwante arbeid verrichten. 
De meeste landen die deze conventie ondertekenden hadden 
op dat moment al een eigen nationale wetgeving die 
kinderarbeid op deze jonge leeftijd verbood. 

politiek  
Belangrijke maatregelen
Noch het wetje van 1874 noch de ILO-Conventie van 1919 
stelden veel voor in termen van veranderingen in de 
praktijk. Het waren geen revolutionaire interventies. De 

regelgeving legde vooral de bestaande praktijk vast. Een 
voorstel op de eerste ILO-conferentie om zestien jaar als 
minimumleeftijd in te voeren, kreeg bijna geen stemmen, 
mede omdat het meer vroeg dan in de bestaande situatie 
mogelijk was.
Toch waren die wetten en conventies van groot politiek 
belang. Ze bevestigden het recht van het kind op een 
arbeidsvrij kinderschap. Ze onderstreepten dat in de 
economische verhoudingen de zwakste schakel in het 
arbeidsproces extra bescherming nodig had. Beide uit-
gangspunten hebben sinds die tijd alom politieke en 
ideologische ondersteuning gekregen. Het morele appèl dat 
dus uitgaat van internationale conventies en nationale 
wetgeving op dit gebied, ook al worden ze in een aantal 
landen niet naar behoren uitgevoerd, is uitermate groot. 
Met zo een krachtig moreel appèl is het verstandig oog te 
houden voor aanvaardbare grensgevallen en de lokale 
context in ontwikkelingslanden. 

grensgevallen
De ILO worstelt eigenlijk al sinds 1919 met de grenzen van 
het aanvaardbare. Het duurde heel lang voor er weer een 
algemene conventie tot stand kwam: Conventie 138 van 
1977 (‘C138’) over de minimumleeftijd. Volgens die 
conventie mogen kinderen van twaalf en dertien jaar (in 
Nederland dertien en veertien jaar) lichte vormen van 

lokale 
mogelijkheden

Tekst: Kristoffel Lieten
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arbeid verrichten; vanaf hun veertiende,  respectievelijk 
vijftiende, mogen ze onschadelijke arbeid doen.
Op C138 werden wel uitzonderingen toegestaan, ondermeer 
in de landbouw, maar de conventie werd door veel overhe-
den in ontwikkelingslanden niet geratificeerd. Weerstand 
tegen internationale inmenging zal bij grote landen, zoals 
India, zeker hebben meegespeeld, maar mogelijk speelde 
ook de onoverzichtelijkheid een rol. Zoveel kinderen deden 
lichte arbeid dat het te moeilijk is hier wettelijke grenzen te 
trekken. 
Ook in de ontwikkelde landen wordt door zeer jonge 
kinderen deelgenomen aan het arbeidsproces, en dan niet 
alleen als hulpje in het huishouden. In de VS bijvoorbeeld 
werkt, volgens de officiële regeringscijfers, 57 procent van de 
veertienjarige kinderen voor een geldelijke beloning. In 
Nederland zou, volgens het NIBUD 18 procent van de 
twaalfjarige kinderen en 40 procent van de veertienjarige 
kinderen een betaalde baan hebben. 
De Postbank heeft het werkende kind vanaf twaalf jaar zelfs 
als doelgroep. Er is een speciale bankrekening voor 
ontwikkeld, de bizznizz-rekening. Kinderen van die leeftijd 
worden opgeroepen auto’s te wassen, folders rond te brengen 
en oma’s boodschappen te verzorgen, tegen een financiële 
beloning die vervolgens bij hun nieuwe bizznizz-rekening 
moet worden ondergebracht. De CNV en FNV-Jongeren 
hebben geprobeerd via de rechter een minimum loon voor 
twaalfjarigen tot stand te brengen. De Hoge Raad vernie-

tigde in november 2006 een eerder vonnis van de rechtbank 
in Den Haag dat het recht op een minimumloon voor die 
leeftijdsgroep wel had erkend. Het werk dat een dertienjarig 
kind in Nederland verricht, wordt echter niet als kinderar-
beid gezien: het kind gaat ook naar school en de redelijk 
functionerende arbeidsinspectie houdt nauwkeurig in de 
gaten of het gelimiteerde werk binnen de bestaande 
regelgeving past en op deze manier mag worden uitgevoerd.

moeilijk  
handhaven
In ontwikkelingslanden ligt het lastiger. In de eerste plaats 
gaan veel kinderen niet naar school en in de tweede plaats is 
de arbeidsinspectie uitermate zwak zodat er weinig, of geen 
controle op de bestaande regelgeving mogelijk is. De 
grenzen van wat kinderen volgens ondermeer de ILO 
zouden mogen doen en wat niet meer toelaatbaar is, zijn dan 
snel overschreden.
Er is nog een bijkomend probleem. Het is moeilijk zicht te 
krijgen op de schadelijkheid van het werk. Zo zal een meisje 
van twaalf dat in India twee uur per dag de koeien hoedt (en 
misschien ook naar school gaat) net zo goed in de statistieken 
zitten als het jongetje van dertien dat in Ghana als halve 
slaaf in de cacaoplantages werkt. 
Het probleem is dat behalve bij de ergste vormen van kinder-
arbeid het niet altijd duidelijk is wanneer er sprake is van 
uitbuiting. Natuurlijk kan iedereen het verschil zien tussen 

ongevaarlijk en zelfs pedagogisch verantwoord werk aan de 
ene kant en gevaarlijke, schadelijke arbeid aan de  
andere kant. Met de goedkeuring van Conventie 182 over 
de Worst Forms of Child Labour in 1999 werd een belang-
rijke stap gezet: het identificeren van de ergste vormen van 
kinderarbeid. De gedachte is dat wanneer deze preciezer 
gedefinieerd kunnen worden, een duidelijke interventiestra-
tegie voorhanden is: de ergste vormen eerst. De ergste 
vormen van kinderarbeid zijn schadelijk voor de fysieke, 
emotionele en cognitieve ontwikkeling van het kind. De 
ILO schat dat er op dit ogenblik 74,4 miljoen kinderen tot 
15 jaar zijn die dit soort werk moeten verrichten.
De focus op de aanpak van de ergste vormen van kinder-
arbeid lijkt grote prioriteit te krijgen. Meer dan 150 landen 
hebben C182 inmiddels geratificeerd. Het benoemen van 
het criterium ‘schadelijk ontwikkeling van het kind’ maakt 
het identificeren van dit soort werk ook makkelijker. Als het 
probleem gedefinieerd wordt, heeft men ijkpunten van 
waaruit men met een redelijk kleine krachtsinspanning de 
kinderarbeid uit de wereld kan helpen. Dit is het grote 
belang van C182. De wetgeving in landen met veel kind-
arbeiders blijft echter een normatieve wetgeving, wat wil 
zeggen dat een grote inspanning zal moeten worden verricht 
om de realiteit in de pas te brengen met de wettelijke 
normen.

nieUW  
sociaal inZicht
De positieve ontwikkeling in de meeste landen, ook in Azië 
en Afrika, is dat zowel regeringen, als ook brede lagen van 
de bevolking het belang van onderwijs en de schadelijkheid 
van kinderarbeid inzien. Het grote probleem is echter de 
schaarste aan publieke middelen en de wijdverbreide 
armoede. Hierdoor kan een nieuw sociaal besef slechts met 
moeite in de praktijk worden uitgevoerd.
Het lijkt logisch te veronderstellen dat armoede de oorzaak 
is van kinderarbeid. Voor sommigen is armoede echter niet 
de verklaring en is de oorzaak eerder cultureel bepaald: veel 
arme ouders zijn zich nog onvoldoende bewust van het 
belang van onderwijs. Als ze wel vinden dat hun kind naar 
school moet gaan, dan functioneren de sociale normen vaak 
als een rem. Aangezien men nog nooit naar school is 
geweest en kinderen altijd vanaf jonge leeftijd werkten, 
zullen ouders dit systeem uit gewoonte willen voortzetten. 
Bovendien zijn veel ondernemers zonder scrupules in het 
uitbuiten van kinderen. Door bijvoorbeeld vanuit Nederland 
druk uit te oefenen zou men die mentaliteit kunnen 
proberen te veranderen. Hieraan moet wel een alternatief 
worden gekoppeld waar zowel de kinderen en hun families, 
als de fabrikanten baat bij hebben.
In het algemeen geven de cijfers aan dat kinderarbeid en 

armoede een hoge mate van correlatie hebben. Kinderar-
beid laat een neerwaartse trend zien van arme landen naar 
rijke landen en in die landen van arme families naar rijke 
families. Concreet onderzoek geeft aan dat de echte vormen 
van kinderarbeid (lange dagen, slechte omstandigheden, 
geen onderwijs, karige beloning) voorkomen bij ontwrichte 
en beschadigde families. Echtscheidingen, verslavingen 
vooral aan alcohol, ziektes, vroeg overlijden van – een van 
de – ouders en geforceerde migraties zijn factoren die 
veelvuldig samengaan met kinderarbeid. In zulke gevallen 
nemen kinderen de rol van de volwassene over en zijn soms 
eigenhandig verantwoordelijk voor het voortbestaan van de 
familie. Ook in op drift geraakte families (bijvoorbeeld 
gedwongen migraties naar steden) is dit beeld te zien.
Een beleid gericht op oplossingen zal vanuit armoede 
moeten redeneren. Er is altijd een complex aantal redenen 
waarom kinderen wel werken en niet naar school gaan, 
maar armoede ligt aan de basis. Hier moeten dus de eerste 
oplossingen worden gezocht.

ontWikkelen,  
niet straffen
Een verbod op de invoer van door kinderhanden gemaakte 
producten kan er toe bijdragen dat in Nederland meer 
bewustzijn over sociaal onrecht ten opzichte van kinderen 
ontstaat. Maar het moet er vooral ook toe leiden dat 
winstbeluste ondernemers gedwongen worden voor betere 
arbeidsvoorwaarden te zorgen. Er moet echter op worden 
gelet dat niet de armen worden gestraft waardoor de 
kinderen op straat komen te staan en ook de ouders geen 
werk meer hebben. Vooral voor families die al op de rand 
van of in de afgrond zitten kan dit desastreus zijn.
Politieke interventies tegen kinderarbeid kunnen daarom 
niet voorbijgaan aan het cruciale gegeven dat ontwikkeling 
centraal moet staan. Elke interventie moet binnen een 
breder kader worden gezet dat aan de verbetering van de 
omgevingsfactoren bijdraagt. Als bijvoorbeeld bedrijven 
worden opgeroepen het gebruik van kinderarbeid te stoppen 
zullen daaromheen ook andere afspraken moeten worden 
gemaakt. Het doel is een fijnmazige oplossing. Zo kunnen 
wij meerjarige contracten aangaan waardoor leveranciers in 
die landen een gezond en sociaal bedrijf kunnen opzetten. 
Dit zou onder meer een verplichting tot (her-)intredende 
ouders van ex-kindarbeiders kunnen inhouden. Bij onze 
afspraken kunnen wij verplicht stellen dat een deel van de 
omzet wordt gebruikt voor sociale programma’s, etc. Pas als 
dat gebeurt, kun je spreken van sociaal verantwoord 
ondernemen waar wij ook zelf onze verantwoording in 
kunnen nemen. De kinderen kunnen  worden ontzien als 
hun ouders meer financiële armslag krijgen door eigen werk. 
Dit zou het doel van elk beleid moeten zijn.
Doel nummer één moet zijn bijdragen aan de versterking 
van de lokale mogelijkheden. Het is in onze omstandigheden 
gemakkelijk te praten over de afschaffing van kinderarbeid. 
Het sociale probleem is echter van een geheel andere orde in 
een land waar de helft van de kinderen nog niet naar school 
kan gaan en de meeste families op de rand van de financiële 
en sociale afgrond leven. De afschaffing van kinderarbeid is 
dan niet het ideale wondermiddel. In elk geval zal er in de 
westerse landen een nieuw bewustzijn moeten komen dat 
veel meer steun en middelen biedt om het sociale systeem op 
te zetten, dan tot nu toe werd gedaan.

Bron: Frank Hageman e.a., Global child  

labour trends 2000 to 20004, ILO,Geneva 2006

Prof. Dr. Kristoffel Lieten (België 1946) is bijzonder 

hoogleraar Kinderarbeid, in het bijzonder in de historische en sociale 

aspecten, aan de Universiteit van Amsterdam en aan het Internationaal 

Instituut voor Sociale Geschiedenis. Naast kinderarbeid houdt hij zich 

bezig met algemene vraagstukken van ontwikkelingsproblematiek en met 

de plattelandsontwikkeling in Zuid-Azië.
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Tekst: Mario van de Luijtgaarden, beleidsadviseur FNV Mondiaal

Volgens een schatting van de ILO (de 
Internationale Arbeidsorganisatie) zijn 
er wereldwijd 218 miljoen kinderen 
aan het werk, waarvan een kwart in 
India. Het gaat om zeer jonge kinderen 
die veertien uur per dag werken, 
onbetaald of voor een schijntje. Ze 
worden geslagen en misbruikt door 
meedogenloze werkgevers en gedwon-
gen te werken in gevaarlijke en 
ongezonde omstandigheden. Het zijn 
kinderen die geen kind mogen zijn, 
geen onderwijs volgen en daardoor de 
kans niet krijgen om te ontsnappen uit 
de armoede. De strijd tegen kinder-
arbeid is effectiever als die gepaard 
gaat met een strijd vóór sterkere 
vakbonden.

Kinderarbeid wordt – ook in het 
Westen – vaak gezien als een noodzake-
lijk kwaad: doordat die kinderen wat 
geld verdienen, is de armoede in de 
gezinnen minder schrijnend. Maar dat 
is de zaak op zijn kop zetten. Kinder-
arbeid is niet het gevólg van armoede, 
maar juist de veroorzaker en bestendi-
ger ervan. Kinderlonen drukken het 
loon van volwassenen, die daardoor 
onder het bestaansminimum komen. 
Die cirkel kan worden doorbroken door 
kinderen naar school te sturen en 
tegelijkertijd volwassen werknemers te 
organiseren, vakbonden op te richten 
en de mensen te leren hoe ze voor hun 
eigen belangen kunnen opkomen. Daar 
ligt de essentie van het bestrijden van 
kinderarbeid. Op het moment dat je 
kinderarbeid niet bestrijdt en mensen 
niet in staat stelt zich te organiseren in 
vakbonden, ontneem je ze de mogelijk-
heden hun eigen positie en inkomen te 

verbeteren. Door naar school te gaan 
krijgen kinderen de kans later op een 
behoorlijke manier en tegen normale 
betaling in hun onderhoud en dat van 
hun eigen kinderen te voorzien. Dat 
heeft niet alleen een gunstig effect op 
die kinderen zelf, maar ook op hun 
omgeving, het dorp en het gebied waar 
ze wonen. Onze partners in de vakbe-
weging laten zien dat zij erin slagen het 
inkomen van mensen te verhogen 
terwijl tegelijkertijd hun kinderen de 
kans krijgen om naar school te gaan. Zo 
doorbreek je de cirkel. 
Dat is in een notendop de belangrijkste 
reden waarom vakbonden zoals de 
FNV, wereldwijd actief zijn in de strijd 
tegen kinderarbeid. Het streven naar 
’decent work’ (een goede vertaling is 
eigenlijk nog niet gevonden, we spreken 
bijvoorbeeld over volwaardig werk) is 
daarom direct verbonden aan de strijd 
van vakbonden tegen kinderarbeid. 

stop 
kinderarBeid, 

de strijd  
tegen kinderarBeid
De kranten staan er niet dagelijks vol 
mee. Toch blijkt uit het permanente 
ledenpanel van de FNV dat bestrijding 
van kinderarbeid bij onze achterban 
ongelooflijk sterk in de belangstelling 
staat. FNV-leden door heel het land zijn 
actief betrokken bij lobby’s en solidari-
teitsacties.
De FNV strijdt vanaf midden jaren 
negentig tegen kinderarbeid. In steeds 
meer landen voert FNV Mondiaal, de 
internationale afdeling van de FNV, 
projecten uit om onderwijs aan kinderen 
te bevorderen en uitbuiting tegen te 
gaan. Sinds 2003 werken FNV Mondi-
aal, de Algemene Onderwijsbond 
(AOb), Hivos en de Landelijke India 
Werkgroep (LIW) samen in de cam-
pagne ‘Stop kinderarbeid, school de 
beste werkplaats’. We dringen er bij de 
Nederlandse en Europese overheid op 

aan om meer te doen aan het terug-
dringen van kinderarbeid. 

onderWijs van  
groot Belang
De uitbanning van kinderarbeid en het 
recht op regulier dagonderwijs voor 
ieder kind gaan hand in hand. De 
activiteiten van de campagne richten 
zich daarom vooral op het opnemen 
van alle niet-schoolgaande kinderen in 
het gewone dagonderwijs. Dat betekent 
het wegnemen van belemmeringen om 
naar school te gaan en zorgen voor geld 
en infrastructuur die goed onderwijs 
mogelijk maken.
FNV Mondiaal steunt samen met de 
AOb en Education International, (de 
internationale onderwijsvakbond) een 
aantal projecten die erop gericht zijn de 
rol van leraren en hun vakbonden bij 
het bestrijden van kinderarbeid te 
versterken. Een voorbeeld daarvan is 
ons project in de stad Fès, in Marokko. 

Onder het motto ‘voorkomen is beter 
dan bestrijden’ heeft de Marokkaanse 
onderwijsbond SNE een uitgebreid 
proefprogramma opgezet om leerlingen 
die dreigen voortijdig van school te 
gaan en te gaan werken, intensief te 
begeleiden. Als leerlingen toch uitval-
len, gaan leraren bij hun ouders op 
bezoek om ze te overtuigen van het 
belang van het afmaken van de school. 
En met succes: op de proefscholen in Fès 
is de uitval met 80 procent verminderd. 
Het project wordt nu uitgebreid naar 
andere steden in Marokko.

WaarBorg  
rechten
Alle regeringen hebben de plicht 
kinderarbeid in hun land te verbieden of 
onmogelijk te maken. Alle landen die 
lid zijn van de ILO zijn verplicht om de 
fundamentele arbeidsrechten in hun 
landen te waarborgen zelfs als zij de 
betreffende ILO-verdragen (nog) niet 

school de
Beste
Werkplaats
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hebben geratificeerd. Het gaat om 
zaken als recht op organisatie, recht op 
onderhandeling maar dus ook het 
verbod op dwangarbeid, discriminatie 
en kinderarbeid. 
Ook moeten ze erop toezien dat 
overheidsorganisaties en particuliere 
ondernemingen, inclusief hun toeleve-
ranciers en (internationale) handelspart-
ners, zich houden aan het Verdrag voor 
de Rechten van het Kind en andere 
internationale verdragen die deze 
rechten beschermen. Als gevolg van 
hun streven naar Maatschappelijk 
Verantwoordelijk Ondernemen (MVO) 
moeten alle ondernemingen een plan 
uitwerken om kinderen uit hun 
productiebedrijven en toeleveringske-
tens te halen en ervoor te zorgen dat ze 
in regulier dagonderwijs terechtkomen.
De FNV gaat in de toekomst extra 
aandacht besteden aan dit thema. We 
gaan bedrijven aanspreken op hun 
gedrag in het buitenland, vooral wat 
betreft hun toeleveringsketens. We 
willen de bedrijven stimuleren om, in 
samenwerking met lokale vakbonden, 
kinderarbeid aan te pakken en ‘decent 
work’ te bevorderen. Het is veelzeggend 
dat kinderarbeid zelden voorkomt op 
plaatsen en in bedrijven waar een 
vakbond actief is en waar fundamentele 
arbeidsrechten worden afgedwongen en 
gerespecteerd. Het uitbannen van 
kinderarbeid is immers nauw verbonden 
met de naleving van andere fundamen-
tele arbeidsrechten: het recht om je te 

organiseren en collectief te onderhande-
len over je arbeidsvoorwaarden, en het 
ontbreken van dwangarbeid en 
discriminatie. 

de BaksteenindUstrie  
als voorBeeld
Hoe het werkt, zien we in de Indiase 
baksteenindustrie. Die is berucht om 
haar arbeidsomstandigheden. In India 
is kinderarbeid sinds vorig jaar 
verboden voor kinderen beneden de 
veertien jaar. Toch ploeteren nog 
duizenden gezinnen met jonge kinderen 
dag in dag uit in de blubberige rivier-
klei. Met tien tot twaalf uur werken 
verdient een gezin met twee kinderen 
ongeveer 15 euro per week. Te weinig 
om van te leven, te veel om van te 
sterven.
Maar het aantal uitgebuite gezinnen in 
de Indiase baksteenindustrie wordt 
steeds kleiner, mede door de inspannin-
gen van internationale vakbonden zoals 
de BWI, de internationale bond van 
bouw- en houtwerkers, waarbij ook 
FNV Bouw is aangesloten. Het komt er 
bij dergelijke projecten niet alleen op 
aan werkgevers op de regels en kinderen 
op hun rechten te wijzen, maar ook om 
scholen te bouwen. Meer dan 15.000 
kinderen zijn inmiddels uit de modde-
rige rivierbeddingen gehaald en volgen 
nu dagonderwijs. Door dit project 
kwam de koppeling tot stand tussen het 
bieden van perspectief aan gezinnen en 
het versterken van de bonden. Dat heeft 
goed gewerkt. De bonden hebben hun 
ledentallen verveelvoudigd. Omdat ze 
daardoor sterker staan dan voorheen, 
hebben ze door onderhandelingen de 
lonen flink weten te verhogen en 
bonussen afgedwongen. Veel steenbak-
kerijen in de deelstaten Bihar, Uttar 
Pradesh, Orissa en Punjab zijn 
inmiddels ‘child labour free’. Werk-
gevers moeten daarvoor een contract 
tekenen, waarin ook sociale en pensi-
oenverzekeringen voor werknemers 
worden vastgelegd. De Indiase vakbon-
den gaan nu in samenwerking met FNV 
Mondiaal en de BWI hele dorpen bij de 
steenbakkerijen child labour free 
maken. 

de fnv strijdt  
verder tegen  
kinderarBeid
In februari 2008 organiseert de BWI 
met steun van FNV Mondiaal een grote 
internationale conferentie om opnieuw 
om aandacht te vragen voor de 

kijk ook op
WWW.fnv.nl/mondiaal
WWW.stopkinderarBeid.nl

 
de fnv strijdt verder  
tegen kinderarBeid
In februari 2008 organiseert de BWI met 

steun van FNV Mondiaal een grote 

internationale conferentie om opnieuw 

om aandacht te vragen voor de 

bestrijding van kinderarbeid. Hopelijk 

kunnen we hier weer een nieuwe impuls 

geven aan de internationale strijd tegen 

deze misstanden. 

FNV Mondiaal heeft een speciale 

‘Kinderarbeidkrant’ uitgebracht. Deze 

kan gratis worden opgevraagd bij 

fnvmondiaal@vc.fnv.nl

Solidariteitsfonds
De afgelopen jaren hebben FNV-bonden in enkele 

tientallen CAO’s een solidariteitsbijdrage 

afgesproken. Ook in 2007 zijn dergelijke afspraken 

gemaakt. De bedragen variëren van enkele tonnen tot 

een paar honderd euro per CAO-afspraak. Dat geld 

gaat naar het solidariteitsfonds van FNV Mondiaal en 

de solidariteitsfondsen van FNV-bonden. Per jaar is 

dat een bedrag van enkele tonnen. Vanuit deze 

solidariteitsfondsen worden projecten ondersteund 

van vakbonden in ontwikkelingslanden, waaronder 

projecten tegen kinderarbeid. Het FNV-congres heeft 

in mei 2005 besloten dat de komende jaren de 

solidariteitsbijdrage van bonden moet worden 

verdubbeld. FNV-voorzitter Agnes Jongerius heeft 

verklaard erop toe te zien dat die afspraak wordt 

nageleefd.

Raykumar Yadav, ex-kindarbeider uit Noord-

India: “Op mijn achtste ben ik in de steenoven gaan 

werken. De baas schreeuwde tegen me als ik 

struikelde en er bakstenen kapot vielen. In 1999 

werd hier de School voor Kindarbeiders opgezet door 

de vakbond. Ik zei tegen mijn ouders: ‘Dáár wil ik ook 

heen!’ Nu zit ik in de achtste klas van de Highschool, 

in de stad. Ik ben goed in natuurkunde. Ik weet nog 

niet wat ik wil worden, maar met een opleiding kun 

je verder komen dan zonder.”

 

Mohamed Mdahgri, projectleider namens de 

AOb: “Op vijf scholen met samen 8.000 leerlingen 

was vóór het project in Fès de uitval 500 tot 700 

kinderen per jaar. Nu is dat nog geen 90. De animo 

om kinderen naar school te sturen is enorm vergoot. 

Ook andere scholen willen aan ons project meedoen. 

Het gaat dus heel goed.”

bestrijding van kinderarbeid. Hopelijk 
kunnen we hier weer een nieuwe impuls 
geven aan de internationale strijd tegen 
deze misstanden.

De SP wil een andere vorm en inhoud 
van Internationale Solidariteit. Het 
rapport Een Betere Wereld Begint Nu 
pleit voor een flinke koerswijziging, 
zodat de millenniumdoelstellingen 
gehaald kunnen worden – de internatio-
nale afspraken om de extreme armoede 
in 2015 te halveren. De auteurs, 
SP-Tweede Kamerlid Ewout Irrgang en 
schrijfster dezes, stellen dat we voor het 
eerst in de geschiedenis van de 
mensheid extreme armoede niet alleen 
kunnen halveren maar zelfs uitroeien.

Extreme armoede is een val waaruit het 
moeilijk is te ontsnappen. Dat geldt voor 
mensen en voor landen. Het Nederlandse 
beleid voor internationale solidariteit zou 
zich moeten concentreren op de minst 
ontwikkelde landen. In plaats van de 
huidige arbitraire keuze voor 36 
zogenoemde partnerlanden zouden de 
vijftig minst ontwikkelde landen partners 
moeten worden. Het is onbegrijpelijk dat 
Nederland wel Zuid-Afrika steunt maar 
Sierra Leone niet, terwijl het gemiddelde 
inkomen in Zuid-Afrika ruim 54 keer zo 
hoog is als in Sierra Leone. Door alleen 
landen te steunen die toch al op de goede 
weg zijn en een relatief goed bestuur 
kennen, wordt de arme bevolking van 
landen die ook nog lijden onder slecht 
beleid in de steek gelaten. We pleiten niet 
voor het financieel steunen van wanbeleid 
en corruptie, maar voor andere vormen 
van steun in landen met een écht slecht 
bestuur. Bijvoorbeeld steun aan lokale 
overheden, niet-gouvernementele 
organisaties, religieuze instellingen (met 
politieke activiteiten), vakbonden en 
onafhankelijke parlementsleden.

Ook moeten we streven naar één 
nationaal armoedebestrijdingprogram-
ma voor ieder ontwikkelingsland. Dat 
moet door de regering en parlement 
samen met het maatschappelijke 
middenveld en de VN geschreven worden 
in plaats van door internationale 
financiële instellingen. Dat voorkomt dat 
ontwikkelingslanden donoren naar de 
mond praten. 

Omdat de ontwikkelingshulp die de 
Europese Unie geeft veelal opgaat aan 
bureaucratie en het verdedigen van de 
eigen belangen van de EU moet deze 
hulp worden overgeheveld naar de 
multilaterale hulp van de VN. Ook 
noodhulp dient via de VN te gaan.

democratisering  
en eerlijkheid
Internationale instituties kunnen veel 
democratischer; het principe one dollar 
one vote bij de Wereldbank en het IMF 
moet worden vervangen door one man 
one vote. Ook de neokoloniale traditie 
dat de directeur van het IMF per definitie 
een Europeaan moet zijn en de directeur 
van de Wereldbank een Amerikaan, 
moet afgeschaft worden. De voorwaar-
den waaronder de Wereldbank en het 
IMF leningen uitgeven  – privatisering en 
liberalisering – werken het behalen van 
de millenniumdoelstellingen tegen en 
moeten dus worden afgeschaft of 
versoepeld. 

De SP is van mening dat eerlijke handel 
niet hetzelfde is als vrijhandel. Zo heeft 
de te snelle handelsliberalisering 
Sub-Sahara Afrika de afgelopen twee 
decennia ongeveer 209 miljard euro 
gekost. Zo wordt de gegeven ontwikke-
lingshulp via de handel teniet gedaan. 
Voor de arme landen moeten aparte 
regels gelden die ze beschermen tegen 
vrijhandel. Ook dient de Wereldhandels-
organisatie (WTO) zich niet te bemoeien 
met investeringen, cultuur, en overheids-
diensten. Vanwege hun verwoestende 
effect op ontwikkelingslanden dienen 
Westerse export- en landbouwsubsidies 
zo snel mogelijk te worden afgeschaft. 
Ontwikkelingslanden moeten tegelijk een 
betere toegang krijgen tot Westerse 
markten. 

financiering
Voor betere financiering van internatio-
nale solidariteit denken we aan beëindi-
ging van de praktijk om zaken onder de 

een Betere  
Wereld Begint nU 

Tekst: Riekje Camara

noemer van ontwikkelingssamenwerking 
te brengen die er eigenlijk niet thuishoren 
zoals militaire uitgaven en schuldkwijt-
schelding. Ook stellen we een zogenoem-
de Tobintax voor. Dit is een kleine 
belasting op (speculatieve) internationale 
financiële transacties. Dek verder aan het 
geld dat migranten wereldwijd naar huis 
sturen; door de hoge kosten blijft veel 
daarvan hangen bij de grote banken. 
Door deze kosten te verlagen blijft meer 
geld beschikbaar om mensen boven de 
armoedegrens te trekken. Tot slot stellen 
we voor dat alle landen die het halveren 
van de armoede niet halen zonder hun 
schulden te verhogen in aanmerking 
moeten komen voor schuldkwijt- 
schelding.

Het rapport Een Betere Wereld Begint 
Nu beschrijft en beargumenteert deze en 
nog veel meer uitvoerbare voorstellen die 
de millenniumdoelstellingen dichterbij 
brengen. Het is voor de SP onacceptabel 
als de internationale gemeenschap deze 
belofte aan de wereld breekt. 

kijk ook op
 
WWW.sp.nl/doWnload/
BetereWereldnU.pdf 
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het rijke roo
deel 32
Margreet Schrevel over Henri van Kol

dus die som besteedt voor allerlei  
doeleinden ten onzen nutte.’ 

Met dat ‘ten onzen nutte’ bedoelde 
Domela hier de Nederlandse arbeiders-
beweging, niet de koffieplantage op Java 
die eigendom van Van Kol was en 
waarin Domela een jaar tevoren 30.000 
gulden had geïnvesteerd. De briefwisse-
ling van Van Kol en Domela Nieuwen-
huis in het Internationaal Instituut voor 
Sociale Geschiedenis in Amsterdam 
(www.iisg.nl) is spannende lectuur. 
Tussen deze twee voormannen van de 
arbeidersbeweging ontwikkelde zich over 
een periode van bijna twintig jaar een 
platvloerse ruzie over geld. Hun ‘grote 
grieven’ betroffen het beheer van een 
lijfrentesom voor de Van Kols (‘verder 
vernam ik gaarne of ook U Zwitsersche 
levensverz.mij de beste acht, b.v. ‘la 
Suisse’ te Lausanne’) en uitblijven van 
dividend op de winst van de plantage. 
Nooit ging het in de brieven over de 
ethische aspecten die het gemoed van 
socialisten met bezittingen in de koloniën 
zouden kunnen benauwen. Toch moet 
iets geknaagd hebben, want naar buiten 
toe hielden beiden deze investering liever 
onder de pet. Voor Van Kol lag stilzwij-
gen des te meer voor de hand omdat hij 
vanaf 1897 als SDAP-woordvoerder in 
Tweede Kamer onvermoeibaar opkwam 
voor de arme uitgebuite Javanen.  
Van Kol was dan ook een vat vol 
tegenstrijdigheden.

een socialist  
in ons indië
Van Kol, een fors uit de kluiten gewassen 
Brabander van RK huize, typeerde 
zichzelf als een revolutionair die van 
jongs af aan opkwam voor ‘de kleinen en 
zwakken’. In Delft, waar hij waterbouw-
kunde studeerde, had hij al ‘een oog voor 
de zee van ellende die ons aan alle 
kanten omringt, een hart voor het lijden 
der massa, en een vuist om de tyrannen 
te kastijden.’ In 1871 werd hij lid van de 
Eerste Internationale. Van Kol was 
ongetwijfeld de eerste socialist die voet 
aan wal zette in Nederlands-Indië. Op 
Java begon hij in 1876 aan zijn loopbaan 

als waterbouwkundig ingenieur. Hij 
trouwde er, kreeg kinderen en was er 
gelukkig. Het land was adembenemend 
mooi en de ‘kleinen en zwakken’ die hij 
eerder als doelgroep had aangewezen 
waren hier volop te vinden. Met tegenzin 
liet hij zich in 1896 om gezondheidsrede-
nen definitief terugsturen naar de lage 
landen. Een jaar later werd hij gekozen in 
de Tweede Kamer voor de SDAP. De 
club van Domela Nieuwenhuis, de 
Sociaal Democratische Bond, had hij al 
eerder vaarwel gezegd. 

de staat als  
opiUmdealer
Zijn maidenspeech was een donderrede 
tegen de smerige Atjeh-oorlog en de 
verarming van de inlandse bevolking. 
Sindsdien bleef hij in de Tweede en later 
Eerste Kamer op misstanden hameren in 
toespraken vol pathos. Eén van zijn pijlen 
richtte hij op het drugsbeleid van de 
regering. Ook naar huidige begrippen 
was dat beleid zeer discutabel. De 
Nederlandse overheid verpachtte 
namelijk papavervelden in de overzeese 
gebiedsdelen en handelde daar zelf in 
opium. Deze ‘opiumregie’ was bedoeld 
om de sector te controleren. Van Kol 
constateerde in 1913 met eigen ogen: 
‘Opium wordt er den Chineeschen koelie 
met gulle hand door de Nederlandsche 
regeering op de mijnen en zelfs onder het 
werk (in den vorm van pillen) verstrekt. 
Mannen die in eigen land het schuiven 
hadden afgeleerd, werden onder de 
Hollandsche driekleur daartoe verleid en 
vielen weer aan den opiumduivel ten 
prooi!’ Dit ging hem te ver en hij pleitte 
voor geleidelijke afschaffing van de 
opiumteelt, te beginnen met een streng 
vergunningenstelsel. Zo stelde Van Kol 
de uitwassen van de koloniale politiek 
aan de kaak, kwam met hervormings-
voorstellen op allerlei gebied, maar tegen 
het kolonialisme als zodanig was hij niet. 
Hij verklaarde zich dan ook een 
tegenstander van Multatuli. Zelfbestuur 
zou in de ogen van Van Kol de doods-
klap voor de inlander betekenen. Er viel 
daar voor de Hollanders nog zo veel te 
doen: ‘Door liefdevolle vermaning 

moeten wij het volk leiden, door een 
weldoende voogdij den rijkdom van het 
land vermeerderen, de welvaart der 
inwoners doen toenemen. Wij moeten in 
dat mooie land dat goed volk tot steun en 
bijstand zijn, wanneer het opwaarts wil 
strompelen den langen lijdensweg naar 
het hoogere!’

op stap  
met colijn
Aldus luidde de conclusie van zijn boek 
Uit Onze Koloniën, het verslag van een 
studiereis die Van Kol in 1902 had 
gemaakt. Ook dit boek wordt gekenmerkt 
door innerlijke tegenstrijdigheid. De 
auteur benadrukt her en der zijn innige 
sympathie voor het volk, maar zijn 
typeringen van dit volk spreken heel 
andere taal. De ‘indolente’ Javaan, de 
‘onoprechte genotzieke’ Ambonees, de 
Chinese koelie met zijn ‘vieze gewoonten’ 
[bedoeld: homoseksuele praktijken] en 
talrijke andere bevolkingsgroepen krijgen 
een vernietigend oordeel. Van Kol zag ze 
allemaal, want hij bereisde de hele 
archipel. Ook Atjeh, waar al jarenlang de 

Rood én rijk was Henri van Kol (1852-1925), een van de oprichters van de SDAP 
en jarenlang woordvoerder koloniale zaken voor die partij in de Tweede Kamer. 
Net als Domela Nieuwenhuis en Wibaut behoorde Van Kol tot de ‘heren’ in de 
arbeidersbeweging. Heren van huis uit, maar wel behept met een flinke dosis 
proletarisch sentiment en altijd bereid om arbeiders en hun prille organisaties 
financieel te steunen. In die tijd was het onder socialisten volstrekt normaal om 
bij elkaar aan te kloppen voor geldleningen en schenkingen. Ook toen schiep geld 
afstand, macht en ongelijkheid, zaken waar niet alleen de have-nots het moeilijk 
mee hadden. 
 

i e leven

links 
kolonialisme

margreet schrevel (Rotterdam 1951) 

is historicus, verbonden aan het Internationaal 

Instituut voor Sociale Geschiedenis (IISG) in 

Amsterdam. Werkte mee aan het Biografisch 

Woordenboek van het Socialisme en de 

Arbeidersbeweging (1986-2003). Publiceerde 

vooral over niet -politieke aspecten van de 

Nederlandse communistische beweging. Is 

tekstschrijver en redacteur voor de website van het 

IISG (www.iisg.nl) en werkt daarnaast aan een 

fotoboek over de Nederlandse socialisten. 

Zo schijnt Domela Nieuwenhuis in 
snikken uitgebarsten te zijn toen een 
bezoeker zich een opmerking permit-
teerde over zijn luxe inrichting. Domela 
leefde sober en benadrukte tegenover wie 
het maar horen wilde dat hij niet goed 
wist wat hij met zijn geld aan moest. 
Over zijn salaris als volksvertegenwoor-
diger – het zal de SP’er interesseren – 
schrijft hij (in 1888) aan Van Kol: ‘Door 
mijn lidmaatschap der Kamer verdien ik 
of liever krijg ik ƒ 2.000; gij begrijpt dat 
ik dat geld niet wil hebben voor mijzelf en 
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wrede oorlog woedde waarvoor Van Kol 
telkens aandacht had gevraagd in het 
parlement. Nu liet hij zich op zijn tocht te 
paard vergezellen door legerkapitein 
Hendrikus Colijn, de latere minister-
president, en zelfs gouverneur Van 
Heutsz sloot zich een dagje bij hen aan. 
Zij imponeerden Van Kol zodanig dat hij 
meende dat de oorlog ‘na 1/4 eeuw 
sukkelens’ nu vrijwel ten einde was. 
Terug in Nederland leverde dit hem de 
nodige kritiek op van partijgenoten. (De 
Atjehers dateren het einde van de oorlog 
in 1942, de Nederlanders in 1914.) 

plantagehoUder
‘Om particuliere redenen’, meldt Van 
Kol in Uit onze Koloniën, verbleef hij in 
1902 enige tijd op plantage Kajoemaas 
op Oost Java. Van Kol had de gronden 
op de hoogvlakte in 1887 aangekocht en 
eerst zelf het beheer gevoerd. ‘Onze 
geheele toekomst’ hangt hiervan af, 
schreef Van Kol in die beginjaren aan 
Domela. ‘Zoo boven lucht en wolken te 
wonen, ver verheven boven het gezaak en 
gewemel der aardebewoners’, beviel hem 
uitstekend. Later stelde hij de christelijke 
familie Ottolander uit Boskoop als 
managers aan. Die introduceerden er de 
zondagsrust, een schooltje en een kerk, 
zodat de plantage in de ogen van de 
Hollanders gunstig afstak ten opzichte 

van andere. Voor de lonen en arbeidscon-
tracten gold dat niet, want die waren 
hetzelfde als elders. Historicus Marten 
Buschman, die eerder over deze affaire 
schreef in Vrij Nederland (7 februari 1987), 
stelde dit vast. Dat de activiteiten van 
Van Kol ter plekke niet iedereen bevielen 
blijkt uit een brief van beheerder 
Ottolander in het archief van Van Kol: 
‘Dat u een “beul” waart voor de Javanen 
is… een brutale leugen… de inlanders op 
Kajoemaas spreken steeds over U met 
den grootsten lof… Ik kan mij dan ook 
niet begrijpen dat eenige bladen praatjes 
van U rondstrooien, die mij zeer hebben 
verbitterd.’ (4 oktober 1897) Bijgesloten 
was een brief van een plaatselijke 
hoogwaardigheidsbekleder, die een 
getuigenis ten gunste van Van Kol in het 
Maleis bevat. Om welke bladen en welke 
praatjes het gaat, wordt niet duidelijk. 
Van Kol heeft deze knipsels niet in zijn 
archief bewaard, in tegenstelling tot 
diverse andere waarin hij wordt ge-
noemd. Kajoemaas bleef tot na zijn dood 
in de familie. De onderneming verbouw-
de niet alleen koffie, maar ook kina en 
later ‘enige bouwen rubber’.

een lege  
aUtoBiografie
Kort voor zijn dood in 1925 schreef  
Van Kol op verzoek van een geïllustreerd 

Een aantal jaren geleden voerde de SP 
actie tegen IKEA – een bedrijf dat via 
uitbesteding van productie aan fabrieken 
in andere landen op grote schaal gebruik 
bleek te maken van kinderarbeid. IKEA 
ging door de knieën en stelde accoun-
tantscontrole op kinderarbeid in. Als 
maatschappelijk verantwoord onderne-
men niet wordt afgedwongen, komt het er 
zelden van. Er is internationale regelge-
ving, maar die is niet afdwingbaar. 
Bedrijven kunnen zich er vrijwillig aan 
houden, maar er is geen vuiltje aan de 
lucht als ze dat niet doen.

Regeringen van landen waar zich de 
problemen op grote schaal voordoen 
hechten om diverse redenen dikwijls 
weinig belang aan de aanpak ervan: de 
concurrentiepositie staat immers op het 
spel. Bemoeienis wordt ook vaak gezien 
als ontwikkelingsimperialisme of als 
verkapt protectionisme. Liesbeth 
Enneking stelt in haar onderzoek 
Corporate Social Responsibility: Tot Aan 
De Grens en Niet Verder? dat er daarom 
het meeste heil te verwachten valt van 
regulering voor multinationals in het 
land van de moedermaatschappij. 
Nederland kan aan bijvoorbeeld een 
bedrijf als Unilever minimumeisen 
opleggen die ook gelden voor Unilevers 
dochtermaatschappijen in het buiten-
land. Daarnaast kun je slachtoffers van 
schendingen in het buitenland toegang 
geven tot het Nederlands rechtssysteem 
om schadevergoedingen te eisen van het 
verantwoordelijke bedrijf. 

Beide maatregelen zijn stappen op weg 
naar ‘ketenverantwoordelijkheid’: het 
idee dat Nederlandse bedrijven de plicht 
krijgen om te zorgen dat de producten die 
ze internationaal inkopen op een 

menswaardige manier zijn gemaakt, in 
de hele keten. Zonder kinderarbeid of 
andere vormen van schending van 
mensenrechten en zonder illegale 
milieupraktijken. Daarvoor is op zijn 
minst een keten die transparant is nodig. 
Een aantal SP-moties hierover zijn 
inmiddels in de Tweede Kamer aan-
genomen. 

Bedrijven gebruiken de term ‘maat-
schappelijk verantwoord ondernemen’ 
nog te veel om voor zelfregulering te 
pleiten en dat kan juist een manier zijn 
om onder hun morele plicht uit te komen. 
Niet  managers moeten bepalen wat 
verantwoord is voor de maatschappij, al 
was het maar omdat ze niet democratisch 
gekozen zijn, die taak ligt bij de overheid. 
Of mensenrechten – en in het bijzonder 
die van kinderen – wereldwijd gerespec-
teerd worden, mag niet afhangen van 
pr-afdelingen van bedrijven. Dat is 
maatschappelijk onverantwoord.

colUmn

sharon gesthUiZen
SP-Tweede Kamerlid

Steun de Indiase arbeiders van G-star

Op 1 december gelastte de rechtbank in 

Bangalore (India) de arrestatie van acht 

Nederlandse medewerkers van de Schone 

Kleren Kampagne, de Landelijke India 

Werkgroep (LIW) en internetprovider Antenna. 

De SKK en LIW hebben publiekelijk bericht 

over misstanden bij de productie van jeans in 

de fabriek van Fibres and Fabrics International 

Pvt. Ltd. (FFI) en dochteronderneming Jeans 

Knit Pvt. Ltd. (JKPL). Het bedrijf beschuldigde 

de activisten en de internetprovider van smaad.

Op 6 december jl. kondigde G-Star, de 

belangrijkste afnemer van FFI/JKPL, aan de 

zakelijke relatie met FFI/JKPL te stoppen. De 

Schone Kleren Kampagne (SKK) vindt dit een 

belangrijk signaal richting FFI/JKPL, al is de 

zaak hiermee niet ten einde. Op de website van 

SKK (www.schonekleren.nl/bedrijven/07-12-13-

gstar.htm) staat een brief om elektronisch of 

per post te versturen naar de Nederlandse 

vestiging van G-Star in Amsterdam. De 

strekking van die brief is, dat G-Star – ook na 

het verbreken van de relatie – verantwoordelijk-

heid houdt  voor de arbeiders die haar kleding 

maken. Dat betekent dat G-Star zal moeten 

aantonen dat het maatschappelijk verantwoord 

ondernemen serieus neemt. Daarom moet 

G-Star een verantwoorde exit-strategie 

inzetten waarbij het behoud van werkgelegen-

heid voor de FFI/JKPL-werknemers prioriteit 

nummer één is. G-Star zal voor toekomstige 

orders op zoek moeten gaan naar een 

leverancier in de nabijheid van FFI/JKPL, 

fabrieken die wel bereid zijn om op een 

maatschappelijk verantwoorde manier te 

produceren, en waarbij er gezorgd wordt dat er 

voor de arbeiders van FFI/JKPL werk zal zijn.

G-Star moet FFI/JKPL duidelijk maken dat 

nieuwe orders bespreekbaar zijn mits FFI/JKPL 

alsnog alle rechtszaken (nationaal en 

internationaal) intrekken en in goed vertrouwen 

een dialoog aangaan met de direct betrokken 

lokale organisaties waarin de arbeidsrelaties en 

problemen rond arbeidsomstandigheden 

besproken worden.

 
WWW.schonekleren.nl
 
WWW.antenna.nl
 
WWW.indianet.nl

weekblad ‘Jeugd-Herinneringen’. Ze 
gaan helemaal niét over zijn jeugd en 
bevatten maar één zin over Indië. Van 
Kol schetst zijn politieke en intellectuele 
ontwikkeling tot onvermoeibare, vaak 
verguisde strijder voor de zwakken. Zijn 
persoonlijke leven is zorgvuldig buiten 
beeld gelaten. Niets over zijn liefde voor 
de Russische anarchiste Vera Zasoelitsj, 
die hij vanuit Java in 1878 ten huwelijk 
zou hebben gevraagd. Niets over zijn 
gezin samen met de geëmancipeerde 
schrijfster Nellie Porreij, of over zijn 
latere samenwonen met de Japanse 
journaliste Otawa Tomi. Wel is er ‘een 
zeer bijzondere kiek’ van Van Kol voor 
het Alhambra, die twee van zijn 
liefhebberijen onthult, namelijk verkleed-
partijen en fotograferen. Een samenhan-
gende biografie van Van Kol, met plaats 
voor al zijn ongerijmdheden, zou een 
mooie opmaat kunnen vormen voor een 
historische studie van de Nederlandse 
sociaaldemocratie en haar verhouding tot 
de koloniën. Die moet nog steeds 
geschreven worden. 

oost-java 

locatie Kajoemaas  

plantage
maatschappelijk 
onverantWoord 
ondernemen
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Eind maart 2008 verschijnt Een wereld 
voor kinderen - Opgroeien zonder 
kinderarbeid. Auteur en fotograaf 
Peter de Ruiter geeft in dit fotoboek op 
toegankelijke wijze de praktijk van 
kinderarbeid weer: de problemen, 
maar juist ook de oplossingen. Op 
meer dan 350 briljante foto’s zijn 
kinderen aan het werk, gaan ze naar 
school, of klimmen ze in bomen. Op de 
meeste foto’s glimlachen de kinderen, 
omdat ze het leuk vonden om te 
worden gefotografeerd. 

De Ruiter laat zien wat kinderen missen 
als ze werken en hoe tal van hulporgani-
saties de helpende hand toesteken. Hij 
beantwoordt in tekst en beeld vragen als: 
wat is kinderarbeid, hoe ontstaat 
kinderarbeid en hoe kun je dat voorko-
men? Moet je kinderarbeid deels gedogen 
of geheel verbieden? In het hoofdstuk 
Wat kunt u zelf doen?, staan tal van 
mogelijkheden om te voorkomen dat je 
als burger ongewild kinderarbeid 
bestendigt, maar ook hoe je zelf gericht in 
actie kunt komen. 

Voor het boek heeft De Ruiter het 
afgelopen jaar negen landen op drie 
continenten bezocht. Hij gebruikt echter 
tevens foto’s en ervaringen die hij de 
afgelopen jaren heeft opgedaan als 
reisfotograaf. Op die reizen zag hij te 
vaak kinderen bedelen, werken en niet 
naar school gaan. Met dit (benefiet)boek 
doet hij daar wat aan. De opbrengst is 
immers bestemd voor de strijd tegen 
kinderarbeid. 

Peter de Ruiter presenteert, in beelden en 
woorden, een uitzonderlijk krachtig en 
overtuigend pleidooi tegen uitbuiting van 

fotoBoek  
een Wereld  
voor kinderen  
Biedt hoopvol 
perspectief op 
kinderarBeid

miljoenen kinderen die het recht hebben 
naar school te gaan en te spelen, te 
genieten van hun jeugd, zoals de meesten 
van hun leeftijdgenoten in andere 
werelddelen.

technische  
gegevens
Het boek telt meer dan 350 foto’s en 
35.000 woorden, formaat 22 x 30 cm 
(groter dan A4), 192 pagina’s, winkelprijs 
€ 22,50, ISBN 9789038918037, verschijnt 
bij Uitgeverij Elmar en verkrijgbaar in de 
boekhandel, het warenhuis en via 
internet.

Bestellen
Als u het boek nu bestelt op www.kinderarbeid.nl heeft u 

het eind maart 2008 als een van de eersten in huis, 

gesigneerd door auteur en fotograaf Peter de Ruiter. De 

opbrengst komt ten goede aan World Vision, een 

ontwikkelingsorganisatie die actief is in bijna honderd 

landen. In het boek is een afzonderlijk hoofdstuk 

opgenomen over de activiteiten van World Vision op het 

terrein van kinderarbeid.
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Geert Wilders strijdt voor de vrijheid, 
zo lezen we in zijn boek Kies voor 
vrijheid (2005). Maar de vrijheid waar 
hij voor kiest, betekent maar al te vaak 
onvrijheid voor anderen. Wilders’ 
vrijheidswens betekent dat mensen uit 
moslimlanden voorlopig niet meer 
kunnen wonen en werken in Nederland. 
Dat vreemdelingen die hun baan 
verliezen, het land worden uitgezet. Het 
betekent dat er geen nieuwe moskeeën 
komen en alle islamitische scholen 
worden verboden, evenals alle 
moslimomroepen, zelfs de Koran. Dat 
Nederlanders met een dubbel paspoort 
na twee misdrijven het land worden 
uitgezet. En dat vreemdelingen al na 
één overtreding het land uit moeten. 
Als minderjarige kinderen over de 
schreef gaan, worden hun ouders 
meegestuurd.
 
Wilders eist de vrijheid op om te zeggen 
wat hij wil. Dat betekent ook de vrijheid 
om te provoceren en te shockeren; 
hoofddoekjes lust hij rauw, de islam is 
fascistisch, de Koran moet worden 
verscheurd. Op deze provocaties volgen 
vaak felle reacties. Doorgaans verbaal, 
maar enkelen gaan zó ver dat ze Wilders 
persoonlijk bedreigen, waardoor hij nu 
permanente beveiliging nodig heeft. De 
leider van de Partij voor de Vrijheid 
betaalt ook zélf een hoge prijs voor zijn 
provocaties. Hij is niet bang, en dat siert 
hem. Maar hij maakt anderen wél bang, 
en dat is ernstig.
Voor moslims, allochtonen en vluchte-
lingen is ondertussen duidelijk waar 
Wilders voor staat als het om hen gaat: 
hij maakt hen tot tweederangs burgers, 
voor wie andere wetten gelden dan voor 
andere inwoners van Nederland. Maar 
wat heeft Wilders nog meer te bieden? 
Zal de Partij voor de Vrijheid (PVV) 
Nederland vrijer en veiliger maken? 

Zorgt Wilders voor een beter milieu, 
betaalbare woningen en goed openbaar 
vervoer? Krijgen we met Wilders beter 
onderwijs, meer zorg en voldoende 
sociale zekerheid? Wat betekenen de 
voorstellen van Wilders voor al die 
‘hardwerkende mensen’ die hij zegt te 
willen vertegenwoordigen? En voor 
mensen die hun baan verliezen, of ziek 
worden? Hoe gaat Wilders zijn plannen 
betalen? En wie gaan hiervan het meeste 
profiteren?
Wat Wilders wil, is veelvuldig onder-
werp van gesprek. In de Kamer, in de 
krant, op de televisie, in de huiskamer. 
In deze Spanning maakt het Weten-
schappelijk Bureau van de SP een 
analyse van de standpunten en uitgangs-
punten van Wilders, zijn taalgebruik en 
zijn partijorganisatie.
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Geert Wilders zegt veel over moslims en migranten, maar 
hij zegt ook veel over andere mensen en andere kwesties. 
Dat blijft echter goeddeels verborgen en het lijkt alsof 
Wilders daar zelf niet rouwig om is. Wie kent eigenlijk zijn 
pleidooien voor belastingverlaging voor de rijken, voor 
versoepeling van het ontslagrecht en voor verregaande 
ontmanteling van de sociale verzorgingsstaat? Of zijn 
steunbetuigingen aan de politiek van George Bush, aan de 
oorlog in Irak en aan de bezetting van Palestina? Of zijn 
voorstel om alle ontwikkelingshulp maar af te schaffen en 
alle internationale verdragen die hem niet goed uitkomen, 
eenzijdig op te zeggen? In deze Spanning treft u een 
overzicht aan van de politieke standpunten van Geert 
Wilders.

Eerst krijgt u een inkijkje in zijn politieke uitgangspunten. 
De ideologie van Wilders is nauw verwant aan het rechtse 
(neo)liberalisme: hij werkte niet voor niets bijna vijftien jaar 
voor de VVD en hij bleef ook na het afscheid van deze partij 
in 2004 trouw aan zijn rechts-liberale beginselen. Maar 
Wilders gaat verder. In zijn opvattingen over migranten en 
moslims is hij sinds zijn vertrek bij de VVD sterk geradicali-
seerd. 
In ‘Vrijheid voor wie?’ blijkt dat Wilders niet kiest voor 
integratie, maar voor segregatie. Hij wil twee Nederlanden: 
één voor autochtonen en één voor allochtonen, voor wie 
andere wetten en regels gelden. Maar boven alles kiest 
Wilders voor nog een andere tweedeling: tussen mensen die 
het ruim hebben en mensen die het moeilijk hebben. De 
voorstellen van Wilders pakken goed uit voor multimiljo-
nairs en multinationale ondernemingen, maar betekenen 
weinig goeds voor hardwerkende Nederlanders, allochtoon 
én autochtoon. Mensen met een lagere opleiding, met een 
lager inkomen, die wonen in een buurt met veel problemen, 
zijn met Wilders veelal slechter af.
Wilders spreekt graag in one-liners. Maar is altijd duidelijk 
wat hij zegt? In ‘Ik mag zeggen wat ik wil’ (p.10) gaan we in 
op zijn retoriek. 
In ‘De ‘partij’ van Wilders’ laten we zien hoe de Partij voor 
de Vrijheid is georganiseerd – beter gezegd: voor u op slot 
zit. U kunt geen lid worden van de partij van Wilders. De 
PVV is ook geen buitenparlementaire ‘beweging’. De partij 
van Wilders is Haags en heeft maar één lid, en dat is Geert 

Wilders. U kunt niet meepraten en meebeslissen over de 
politiek van de PVV, u kunt ook niet weten waar Wilders het 
geld voor zijn partij vandaan haalt.
In ‘De standpunten van Wilders’ zetten we de voorstellen 
van Wilders nog eens op een rij. Hoe denkt de PVV over 
migratie, over integratie, maar ook over onderwijs, zorg, 
openbaar vervoer, wonen en werken? Over de toekomst van 
Europa, onze omgang met ontwikkelingslanden en onze 
buitenlandse politiek? En wie gaat dat allemaal betalen?

Wie  
is  
Wilders?
Geert Wilders werd in 1963 geboren in Venlo, als nakomer-
tje, na twee zussen en een broer. In een interview met 
journaliste Wouke van Scherrenburg noemt hij zichzelf een 
verwende snotaap, een echte lastpak, die deed waar hij zin 
in had1. Wilders trouwde met de van afkomst Hongaarse 
Krisztina. 
In 1990 werd hij beleidsmedewerker van de Tweede 
Kamerfractie van de VVD, aangetrokken door het politieke 
optreden van toenmalig VVD-leider Frits Bolkestein. In 
1998 werd Wilders zelf Kamerlid voor de VVD, halverwege 
de ‘paarse’ samenwerking, onder Wim Kok, met PvdA en 
D66. Zeven jaar zat hij voor de VVD in de Haagse 
Kamerbankjes. Hij steunde achtereenvolgens Paars-2, 
Balkenende-1 en -2 en werd bekend als snoeiharde woord-
voerder op sociale zaken, die een warm voorstander was van 
het verder uitkleden van de WAO en andere vormen van 
sociale zekerheid. 
Wilders lijkt een geboren oppositievoerder maar is dat niet. 
Vanaf 1994 maakte de VVD deel uit van de regering. 

Wat 
Wilders
Wil

Tekst: Ronald van Raak

Arie Kievit / Hollandse Hoogte
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Tijdens de paarse kabinetten werkte Wilders samen met 
PvdA en D66 aan de politiek van meer markt en minder 
overheid, van afbraak van sociale zekerheid en uitverkoop 
van publieke diensten. Als deelgenoot in de coalitie van 
VVD, PvdA en D66 is hij medeverantwoordelijk voor het 
mislukte integratiebeleid dat in die jaren werd gevoerd. Bij 
de verkiezingen van mei 2002 werden VVD en PvdA 
afgerekend op deze politiek. De LPF, de partij van de kort 
daarvoor vermoorde Pim Fortuyn, won deze verkiezingen. 
Op initiatief van de SP – de andere winnaar van de 
verkiezingen – organiseerde de Tweede Kamer een 
onderzoek, dat in 2004 concludeerde dat het integratiebe-
leid in Nederland was mislukt. Ook na 2002 bleef Wilders 
echter verantwoordelijk voor dit integratiebeleid, toen de 
VVD met het CDA de eerste twee kabinetten van Balke-
nende vormde. In al de jaren dat hij Kamerlid was voor de 
VVD, heeft Wilders naar eigen zeggen nooit afwijkend 
gestemd. Hij was lange tijd eerder braaf dan dwars.

de vrijheid  
van  
de Markt
In september 2004 werd Wilders uit de VVD gezet. In zijn 
boek Kies voor vrijheid zegt hij: ‘Mijn breuk met de VVD 
was niet verwacht en niet begeerd.’2 Na het verkiezingsde-
bacle van 2002 bleef het in de VVD onrustig. De VVD 
heeft traditioneel twee vleugels. Aan de ene kant staan de 
klassieke liberalen, die de vrije markt prediken, met een 
overheid die zich zo weinig mogelijk met de samenleving 
bemoeit. Daartegenover staan de conservatieven in de 
VVD, die ook geloven in de vrije markt als het gaat om 
sociale zekerheid en publieke diensten, maar juist alle 
vertrouwen stellen in de overheid als het gaat om orde en 
veiligheid.
Op het moment dat Wilders in 1990 ging werken voor de 
Tweede Kamerfractie was Bolkestein net fractievoorzitter. 

Bolkestein was een leider die in eerste instantie beide 
vleugels van de partij wist te vertegenwoordigen; hij zette 
zich in voor de belangen van het bedrijfsleven en de beter 
gesitueerden, maar hij stelde ook dat in de politiek meer 
aandacht nodig was voor waarden en normen. Bovendien 
vroeg hij aandacht voor de problemen met de integratie van 
nieuwkomers. Wilders werd na verloop van tijd tekst- 
schrijver van Bolkestein. Hij zegt het volgende van Bol-
kestein te hebben geleerd: ‘Wees niet bang voor kritiek en 
houd je rug recht en beweeg geen millimeter.’3  
Toen Wilders in 1998 Tweede Kamerlid werd, was Bol-
kestein weg en opgevolgd door Hans Dijkstal. De omgang 
tussen Wilders en de nieuwe partijleider was vanaf het begin 
slecht: ‘Onder Dijkstal verdween wat Bolkestein had 
opgebouwd als sneeuw voor de zon,’ zo zegt hij nu4. Bij de 
verkiezingen van mei 2002 daalde de VVD van 38 naar 23 
zetels en verloor Wilders zijn zetel op het Binnenhof. Hij 
stond dertigste op de kieslijst en keerde pas terug in de 
Tweede Kamer toen een aantal Kamerleden had plaatsge-
nomen in de eerste regering-Balkenende. Daarin gingen 
VVD en CDA samen met de LPF, die met 26 zetels groter 
was geworden dan de VVD. Veel conservatieve leden van 
de VVD – waartoe Wilders kon worden gerekend – vonden 
dat de partij zich door de Fortuynisten de kaas van het 
brood had laten eten. In 2004 pleitte Wilders, samen met 
onder meer zijn fractiegenoten Hans van Baalen en 
Gert-Jan Oplaat, openlijk voor een nóg rechtsere, ‘conserva-
tief-liberale’ koers van de VVD.
Na de nederlaag van mei 2002 werd Hans Dijkstal eerst 
opgevolgd door Gerrit Zalm en in mei 2003 door Jozias van 
Aartsen. Wilders kon het aanvankelijk goed vinden met 
deze nieuwe fractievoorzitter. Maar toen bleek dat Van 
Aartsen niet bereid was om resoluut te kiezen voor een 
rechtsere koers, bekoelden de verhoudingen snel. Wilders 
zegt nu dat ‘het enige conservatieve aan Van Aartsen het 
krijtstreepje in zijn pak was.’5 Nadat hij in het zomerreces 
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van 2004 in Limburg een eigen tienpuntenplan presenteer-
de, volgde in september een breuk met de VVD.
 
geen zekerheid,  
Maar  
zelfredzaaMheid
Na zijn afscheid van de VVD ging Wilders op zoek naar 
nieuwe politieke vrienden. In januari 2006 trad Bart-Jan 
Spruyt, de voormalige directeur van de neoconservatieve 
Edmund Burke Stichting, in dienst van wat vanaf nu de 
Groep Wilders heette. Neoconservatieven, zo zagen Wilders 
en Spruyt, hadden in de Verenigde Staten veel invloed op de 
regeringen van George Bush. Op sociaal en economisch 
gebied wilden deze neoconservatieven zo weinig mogelijk 
invloed van de overheid; hier geloofden zij in de zegeningen 
van de marktwerking. Anders was het gesteld met de 
bemoeienis van de overheid als het gaat om orde en 
veiligheid, hier zagen zij wél een grote rol weggelegd voor de 
overheid en hadden zij juist veel vertrouwen in de sterke 
arm van de staat.
De Onafhankelijkheidsverklaring, het beginselprogramma dat 
Wilders in 2004 na zijn vertrek uit de VVD schreef, gaat in 
hoofdzaak niet over migranten – Wilders’ latere stokpaardje 
– maar vooral over belastingverlaging en meer vrijheid voor 
ondernemers6.  Lagere belastingen voor mensen en 
bedrijven moeten vooral zorgen voor een ‘positief onderne-
mingsklimaat’. Daarnaast moet het mes in de sociale 
voorzieningen en kan het minimuminkomen worden 
afgeschaft. De arbeidsmarkt moet verder worden geflexibili-
seerd en bedrijven moeten mensen gemakkelijker kunnen 
ontslaan. Wilders toont zich bepaald geen vriend van de 
vakbonden; zij worden wat hem betreft tandeloos gemaakt, 
en de door hen afgesloten cao’s worden niet meer algemeen 
verbindend verklaard.
Vrijheid betekent voor Wilders dat de overheid zich zo min 
mogelijk moet bezighouden met sociale zekerheid. Hij doet 
vooral een beroep op de ‘zelfredzaamheid’ van burgers. Tot 
zover de neoliberaal Wilders. Als het gaat om orde en 
veiligheid, dan blijkt uit de Onafhankelijkheidsverklaring juist 
een groot geloof in de maakbaarheid van de samenleving. 
De overheid moet mensen preventief kunnen arresteren en 
burgers hun grondrechten kunnen ontnemen7. Hier spreekt 
de neoconservatief, die Wilders ook is. Over de meeste 
onderwerpen spreekt Wilders zich in zijn beginselverklaring 
echter helemaal niet uit. Over zaken als gezondheidszorg, 
vervoer, woningbouw, ruimtelijke ordening, natuur en 
milieu, wetenschap en cultuur, jongeren- en ouderenbeleid, 
internationaal beleid en financieel beleid, is in dit politieke 
programma niets te vinden.

geen Mensen,  
Maar  
cUltUren
In Kies voor vrijheid, dat in 2005 verschijnt, gaat Wilders 
uitgebreider in op zijn opvattingen over migratie en 
integratie en ook hier is de invloed te zien van de neoconser-
vatieven. In de wereld van Wilders wonen geen eigenzinnige 
mensen, maar zijn mensen vooral onderdeel van een 
cultuur. Neoconservatieven zijn geneigd de verschillen 
tussen mensen te verengen tot verschillen in hun religie: elk 
land heeft in hun opvatting een nationale cultuur, die vooral 
is gebaseerd op religieuze uitgangspunten. Individuen 

zouden onlosmakelijk zijn verbonden met hun cultuur. 
Neoconservatieven geloven bovendien dat deze verschil-
lende religieuze culturen niet vreedzaam naast elkaar 
kunnen bestaan. Alleen door met elkaar de strijd aan te 
gaan kunnen culturen sterk worden en overleven. Neocon-
servatieven als Spruyt menen dat burgers met een islamiti-
sche achtergrond wezensvreemd zijn aan ons land en zich 
alleen kunnen aanpassen als zij hun religie afzweren.
Ook Wilders stelt dat ‘de Nederlandse cultuur [is] gebaseerd 
op christelijk-joodse en humanistische waarden en niet op 
die van de islam.’8 Dit betekent volgens hem dat mensen met 
een islamitische achtergrond niet passen in onze samenle-
ving: ‘Democratie en islam zijn dus onverenigbaar.’9 
Nederlandse moslims moeten daarom niet als gelijke burgers 
worden behandeld: zij hebben niet dezelfde rechten om 
omroepen te hebben, scholen te stichten of gebedshuizen in 
te richten. Nederlandse moslims mogen preventief worden 
opgepakt, krijgen niet dezelfde grondrechten als andere 
Nederlanders en kunnen bij een overtreding het land 
worden uitgezet. Wilders rechtvaardigt deze vorm van 
‘apartheid’ met de stelling dat deze maatregelen zouden 
passen bij de ‘islamitische cultuur’. ‘Als Nederland zich op 
dit punt zou aansluiten bij regelgeving uit Marokko zal het 
daar perfect worden begrepen’, staat te lezen op pagina 81 
van Kies voor Vrijheid. Opmerkelijk genoeg draagt Wilders op 
deze manier juist bij aan de ‘islamisering’ van Nederland.
De samenwerking tussen Wilders en Spruyt is van korte 
duur. In augustus 2006 verlaat de neoconservatieve denker 
de Groep Wilders alweer. In aanloop naar de verkiezingen 
van november 2006 vinden gesprekken plaats met andere 
rechtse politici, zoals Marco Pastors en Joost Eerdmans. 
Wilders ziet echter weinig heil in rechtse samenwerking; de 
brede neoconservatieve beweging die Spruyt zo graag had 
gezien is er niet gekomen. Spruyt schrijft dit toe aan de 
persoon van Wilders: ‘Hij wil geen concurrenten, maar 
omringt zich met mensen die loyaal zijn aan zijn partij Ik 
Geert Wilders.’10 Na zijn breuk met Wilders oordeelt de 
voormalige ideoloog hard over hem. Hij noemt diens PVV 
‘de belichaming van een paniekerig soort van conserva-
tisme’, dat ‘een middenpositie tussen prudent conservatisme 
en fascisme inneemt met een natuurlijke neiging tot de 
laatste stroming.’11 Daarmee doelt Spruyt vooral op de 
verharding van Wilders’ standpunten over migranten na de 
verkiezingsoverwinning van 22 november.

1  Wouke van Scherrenburg, Mannen op het Binnenhof,  
 Amsterdam 2007, p. 47-8
2  Geert Wilders, Kies voor Vrijheid. Een eerlijk  
 antwoord, z.p. 2005, p. 9
3  idem, p. 27
4  idem, p. 30
5  idem, p. 33
6  idem, p. 108
7  idem, p. 122
8  idem, p. 85
9  idem, p. 66
10 NRC Handelsblad, 21 april 2007
11  http://bartjanspruyt.blogspot.com/2007/01/ 
 weimar-in-aanbouw-deel-1.html
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vrijheid  
vOOr
Wie?

Tekst: Ronald van Raak

Wilders pleit in Klare wijn voor afschaffing 
van artikel 1 van de Grondwet, waarin 
de gelijkwaardigheid van mensen en het 
verbod op discriminatie zijn vastgelegd. 
Geheel in lijn met de neoconservatieve 
beginselen, die cultuur stellen boven 
mensen, moet de grondwettelijke 
gelijkwaardigheid van mensen worden 
geschrapt worden. In plaats daarvan 
moet de eenheid van onze cultuur 
worden vastgelegd, van ‘de twee tradities 
die onze cultuur hebben geschapen: de 
joods-christelijke en de humanistische. 

Als migrant kun je in de ogen van Wilders niet veel goed doen: ‘Veel fun-
damentele problemen in Nederland, zoals files en woningtekort, kun je 
rechtstreeks toeschrijven aan migranten.’1 Binnen de groep migranten 
hebben vooral de moslims het gedaan. De PVV spreekt in de Tweede Ka-
mer over alle mogelijke onderwerpen, maar volgens deze partij zijn veel 
problemen de schuld van moslims. Waar Wilders zich aanvankelijk con-
centreerde op belastingverlaging en ondernemersvrijheid, richt hij zich 
steeds vaker op het thema migranten en moslims. In Klare wijn, het ver-
kiezingsmanifest dat in aanloop naar de verkiezingen van november 2006 
verschijnt, is dit voor hem het hoofdthema geworden2. 

Dolph Cantrijn / Hollandse Hoogte
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De normen en waarden zoals die in het 
spanningsveld tussen deze tradities zijn 
voortgebracht, vormen onze dominante 
cultuur.’

Openlijke  
cOnfrOntatie
Wilders wil individuele Nederlanders hun 
rechten ontzeggen als zij een andere 
religieuze achtergrond hebben. In Klare 
wijn zegt hij: ‘Zo lang niet duidelijk is dat 
de Nederlandse moslimgemeenschap de 
orde en spelregels van de Nederlandse 
rechtsstaat van harte accepteert, 
ontbreekt het fundament van vertrouwen 
dat noodzakelijk is om grondwettelijke 
rechten en vrijheden in dezelfde mate toe 
te kennen als aan andere groepen in 
Nederland die deze orde en spelregels 
hebben gevormd en dragen.’ In de 
aanloop naar de verkiezingen zoekt 
Wilders openlijk de confrontatie met 
moslims. Hij probeert de culturele strijd 
aan te wakkeren en spreekt van een 
‘tsunami van de islamisering’; die ‘raakt 
ons in het hart, in onze identiteit en onze 
cultuur’3. Na de verkiezingen van 22 
november 2006 komt de PVV met negen 
zetels in de Tweede Kamer. Het migratie-
thema blijkt te lonen en dit is een reden 
om de toon nog verder te verscherpen. In 
oktober 2007 komt de partij met een 
Immigratieplan. Daarin staat onder meer 
dat de komende vijf jaar geen mensen uit 
moslimlanden meer naar Nederland 
mogen komen. Mensen met een dubbele 
nationaliteit verliezen na het plegen van 
een misdrijf hun Nederlandse nationali-
teit en worden het land uitgezet. 
Nieuwkomers moeten bovendien een 
‘assimilatiecontract’ ondertekenen en 
worden het land uitgezet als zij zich niet 
houden aan ‘Nederlandse waarden en 
normen’4.
Niet alleen met zijn voorstellen, maar ook 
in zijn taalgebruik probeert Wilders 
moslims te provoceren, bijvoorbeeld door 
de Koran te vergelijken met Mein Kampf 
van Adolf Hitler: ‘Ik heb genoeg van de 

Koran in Nederland’ en ‘Verbied dat 
fascistische boek’ stond in De Volkskrant op 
8 augustus 2007.

niet integreren,  
Maar assiMileren
Moslims moeten volgens Wilders niet 
integreren, maar assimileren. Zij kunnen 
eigenlijk alleen in Nederland blijven als 
zij geen moslim meer zijn. ‘De islam 
verdient geen respect, maar moet fel 
worden bestreden als intolerante en 
fascistische ideologie,’ aldus Wilders5.  
Hij beseft dat zijn provocaties niet zonder 
gevolgen zullen blijven. Wilders zegt niet 
uit te zijn op rellen, maar als er rellen 
komen, ‘dan hoeft daarvan niet bij 
voorbaat een negatieve werking uit te 
gaan.’6 Rellen tussen moslims en andere 
Nederlanders zijn volgens de leider van 
de PVV ook een goed middel om de 
samenleving en de politiek wakker te 
schudden. Deze opvatting van politiek 
gaat nog een stap verder dan het 
neoconservatieve idee van de strijd tussen 
culturen, omdat Wilders door provocaties 

bewust de confrontatie zoekt.
De taal van Wilders gaat ook zijn 
politieke geestverwanten te ver. In een 
interview met de journalisten Arthur 
Blok en Jonathan van Melle zegt zijn 
oude strijdmakker Hans van Baalen dat 
Wilders zichzelf niet meer in de hand 
heeft: ‘Geert is door de jaren heen 
langzaam weggedreven van waar de 
liberalen voor staan. Als liberaal heb je 
niets tegen de islam als geloof of tegen 
islamieten als persoon […] Voor hem is 
het leven zwart of wit.’ Gert-Jan Oplaat, 
met wie Wilders in 2004 nog samen 
streed voor een rechtsere koers van de 
VVD, zegt nu: ‘Het standpunt van een 
liberaal is dat iedereen binnen de marges 
van de wet zijn eigen geloof moet kunnen 
uiten en zijn eigen levensstijl moet 
kunnen hebben, maar wel op basis van 
verdraagzaamheid […] En dat liberale 
ontbreekt nu volledig bij Geert […] Heel 
zwart-wit: ik wil leven in vrijheid door 
anderen achter de tralies te houden. ’7 
Ook mogelijke medestanders uit het 
buitenland nemen afstand van Wilders. 
Filip de Winter van het Vlaams Belang 
zegt: ‘Men moet al zeker geen boeken 
verbranden of verscheuren. Dat respect 
onderscheidt ons van andere culturen. 
Wilders mag zeggen wat hij wil, maar hij 
gaat soms ver om aandacht te krijgen. ’8 
 
 

Artikel 1 van de Grondwet

Art. 1.

Allen die zich in Nederland bevinden, worden in gelijke gevallen gelijk behandeld. Discriminatie 

wegens godsdienst, levensovertuiging, politieke gezindheid, ras, geslacht of op welke grond dan ook, 

is niet toegestaan.

www.st-ab.nl/1-06240-grondwet.htm

1   Persbureau DPA, 3 januari 2008
2   pvv.geertwilders.nl
3  www.nieuwnieuws.nl, 12  
 september 2006
4  www.pvv.nl
5  De Telegraaf, 2 januari 2008
6  HP/De Tijd, 5 februari 2004
7  Arthur Blok & Jonathan van Melle,  
 Veel gekker kan het niet  
 worden, Hilversum 2008, pp.  
 100-101, 115 en 150
8  de Volkskrant, 18 januari 2008
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‘De manier waarop dit land de afgelopen decennia is 
geregeerd, is de belangrijkste oorzaak van onze proble-
men’, zegt Wilders terecht op pagina 106 van Kies voor 
Vrijheid. De leider van de PVV heeft geleerd van zijn 
verleden, toen hij als VVD’er de regeringen van Kok en 
Balkenende steunde. ‘Ik wil dit land teruggeven aan zijn 
burgers’, zegt hij nu. Maar dan moet je mensen ook 
betrekken bij de politiek. Daar voelt Wilders echter niet 
veel voor.

U kunt stemmen op Wilders, u kunt geld geven aan Wilders, 
u kunt als vrijwilliger werken voor Wilders, maar u kunt 
geen lid worden van de partij van Wilders. Daardoor kunt u 
ook niet meepraten en meebeslissen over de standpunten en 
stellingnamen van de Partij voor de Vrijheid. Wilders heeft 
zijn partij helemaal op zichzelf toegesneden: het is een 
organisatie rondom één persoon. De PVV is een partij met 
negen zetels in de Tweede Kamer, maar deze partij heeft 
slechts één lid: dat is Geert Wilders zélf. Zijn oud-medewer-
ker Bart-Jan Spruyt geeft in een interview als verklaring: 
‘Wilders wil alles zelf in de hand houden.’1

 
partij  
zOnder leden
Met de PVV trad na de verkiezingen van 22 november 2006 
voor het eerst een politieke partij zonder leden aan in de 
Tweede Kamer. Na zijn breuk met de VVD richtte Wilders 
in november 2004 de Stichting Groep Wilders op. Deze 
stichting heeft tot doel ‘het bevorderen van het uitdragen 
van de politieke en maatschappelijke standpunten, zoals 
deze door de heer Geert Wilders […] zijn uitgedragen en in 
de toekomst zullen worden uitgedragen.’2 Wilders is het 
enige bestuurslid van deze stichting. Mocht hij ooit 

aftreden, dan kan alleen hij zélf een opvolger benoemen, die 
hij ook weer zelf zonder opgave van redenen kan afzetten.
Om mee te kunnen doen aan de verkiezingen richtte 
Wilders in maart 2005 ook nog de Vereniging Groep 
Wilders op, opnieuw met zichzelf als enige bestuurslid. Deze 
vereniging behaalde op 22 november 2006 onder de naam 
Partij voor de Vrijheid negen zetels in de Tweede Kamer. 
De partij van Wilders is een louter Haagse partij. De PVV 
heeft geen leden, maar ook geen vertegenwoordigers in het 
land. De PVV neemt tot op heden niet deel aan de verkie-
zingen voor de provincies en de gemeenten.
Doordat de PVV geen leden toelaat, kan de partij geen 
aanspraak maken op bepaalde politieke subsidies. Wél krijgt 
de negenkoppige fractie van de PVV in de Tweede Kamer 
ruime financiële ondersteuning voor haar politieke werk. 
Kamerleden van de PVV hebben geen afdrachtregeling – 
zoals de SP – waarbij Kamerleden een deel van hun 
vergoeding afstaan aan de partij. Of Kamerleden zelfstan-
dig donaties doen in de PVV-kas, is onbekend. Wilders is, 
zo lijkt het, vooral afhankelijk van sponsoring door 

de ‘partij’  
van  
Wilders

Tekst: Ronald van Raak

Foto: Martijn Beekman / Hollandse Hoogte
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ondernemers en bedrijven. Dat is niet verboden in Neder-
land: CDA, VVD en PvdA laten hun politieke werkzaam-
heden ook voor een deel sponsoren.
Spruyt geeft in het eerder genoemde interview een kijkje 
achter de schermen van het werven van sponsors bij Geert 
Wilders. Hij spreekt over een lezing die Wilders in 2005 
hield voor de Rotterdamse businessclub: ‘De zaal zat vol en 
Wilders werd toegejuicht. Hij haalde ruim een ton op.’ 
Wilders maakt niet bekend wie zijn sponsoren zijn. Wel 
geeft hij toe in aanloop naar de verkiezingen door een 
aantal mensen te zijn ‘geholpen’: ‘Mensen uit het bedrijfs-
leven, iemand die zelf een ondernemer is, iemand die een 
goede positie heeft bij een bank.’3

Fleur Agema (1976) was lid van de LPF en lid van de 

Provinciale Staten in Noord-Holland. 

Martin Bosma (1964) was freelance journalist en oud-

directeur van onder meer Colorful Radio.

Hero Brinkman (1964) oud-politieman in Amsterdam.  

Was ooit lid van de PvdA.

Tony van Dijck (1963) jeugdvriend van Wilders,  

was headhunter op de Nederlandse Antillen.

Sietse Fritsma (1972) werkte bij de IND, de immigratie-  

en naturalisatiedienst.

Dion Graus (1967) was presentator bij TV Limburg, maakte het 

programma ‘Beesten met Dion’.

Barry Madlener (1969) was makelaar, lid van Leefbaar 

Rotterdam en raadslid in Rotterdam. 

Raymond de Roon (1952) was advocaat-generaal bij het 

gerechtshof in Amsterdam.

de fractie  
Wilders

1 NRC Handelsblad, 21 april 2007
2  NRC Handelsblad, 21 april 2007
3  Kies voor Vrijheid, p. 57



10  SPANNING februari 2008

De bijdragen van Geert Wilders waarnaar wordt verwezen in dit artikel zijn uitgesproken in de 

Tweede Kamer. Bij citaten wordt de datum van het debat gegeven. Op parlando.sdu.nl vindt u 

de volledige notulen, oftewel ‘Handelingen’.

ik Mag 
zeggen 
Wat ik Wil

Tekst: Diederik Olders

Hoe lukt het Geert Wilders toch om steeds weer het debat te domineren 
en alle aandacht naar zich toe te trekken? Deze vraag is niet moeilijk te 
beantwoorden. Schoffeer een persoon, partij, religie of bevolkingsgroep 
en laat de media de rest van het werk doen. En ook al zijn weinig serieuze 
politici bereid zijn kunstje te kopiëren, toch dragen ze bij aan het succes 
van het kunstje. Maar Geert Wilders’ retoriek is meer dan dit kunstje. Zijn 
bijdragen in de Tweede Kamer laten zien hoe Wilders zijn retorische vaar-
digheden – leeg of niet – inzet en hoe belangrijk het is om inhoudelijk met 
hem in debat te gaan.

geert Wilders’ 
retOrische Mythe

verzOrgde  
retOriek
Wilders’ bijdragen aan debatten in de 
Kamer zijn retorisch goed verzorgd. 
Retoriek heeft een slechte naam. 
Retorische middelen worden gezien als 
middelen om mensen van de inhoud weg 
te voeren, ze af te leiden met mooie, lege 
woorden. Maar niet alle retoriek is leeg. 
Retoriek is in de eerste plaats de kunst 
om effectief te spreken. Dat kan dus ook 
zijn de kunst om de inhoud voor iedereen 
duidelijk over te brengen. De vaststelling 
dat Geert Wilders’ retoriek goed in elkaar 
steekt betekent nog niet vanzelf dat zijn 
retoriek ook leeg is.

klare taal  
én jargOn
Het taalgebruik van Wilders heeft twee 
gezichten. In 2007 ontving Wilders van 
de Jargonbrigade van de Nationale 

Jeugdraad de Klare Taalprijs. Klare taal 
(of de meer hautaine term ervoor: Jip en 
Janneketaal) wordt gewaardeerd en 
begrepen. Weinig moeilijke woorden, 
niet te ingewikkelde zinnen en aanspre-
kende formuleringen dragen bij aan klare 
taal. Ook beeldend spreken helpt, in elk 
geval voor de jongeren van de Jargonbri-
gade; toen Marijnissen in 2005 de prijs 
kreeg, noemde de jury als voorbeeld van 
klare taal “een scheet die dwarszit” als 
aanduiding dat hij ergens mee zat. Toch 
vermengt Wilders zijn klare taal 
regelmatig met Kamerjargon. Het is 
mogelijk dat het jargon een overblijfsel is 
van zijn vele jaren als beleidsmedewerker 
en Kamerlid van de VVD, als onderdeel 
van de politieke elite waar hij zich nu zo 
graag tegen afzet. Een interview door 
NOVA (27-12-2007) toont echter hoe 
bewust hij zich is van jargon en de 
noodzaak om dat te vertalen voor je 
publiek: “(…) het indienen van een 

voorstel, een motie zoals dat in de 
Tweede Kamer heet (…)”. Als je al het 
woord ‘motie’ vertaalt, waarom dan niet 
‘resocialisatie’, ‘facilitering’ en ‘gekwalifi-
ceerde meerderheidsbesluitvorming’? 
Het effect van de keuze voor afwisseling 
tussen saaier en opvallender taalgebruik 
is dat het publiek onthoudt wat je wilt dat 
ze onthouden. Als Wilders in 100 procent 
one-liners zou spreken, zou het effect 
ernstig verloren gaan (en zou het 
uiteraard geen one-liner meer zijn).

herhaling
Dat Wilders bewust zijn publiek stuurt 
blijkt wel uit zijn veelvuldig gebruik van 
het retorische middel de herhaling. De 

de dappere eenling die het  
OpneeMt tegen het MOnster
St George’s chapel in Leicester Cathedral. 
Foto: Flickr.com
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bijna overdreven herhaling tijdens het 
debat over de missie naar Afghanistan 
maakt duidelijk waarover Wilders vindt 
dat het moet gaan:

“verantwoordelijkheid nemen voor 
vrijheid”, “dat wij een bijdrage leveren 
aan vrijheid”, “vrijheid in Afghanistan”, 
“het gaat om een vrij en democratisch 
Afghanistan”, “Een vrij, stabiel en 
democratisch Afghanistan”, “een missie 
voor vrijheid”, “opkomen voor democra-
tie en vrijheid”, “ter verdediging van die 
democratie en vrijheid”. (2-2-’06)

En dat in een bijdrage van iets meer dan 
600 woorden. Maar liefst zes keer ‘woest’ 
was Wilders in maar 300 woorden tijdens 
het debat over de moord op Van Gogh 
(11-11-’04). En er zijn nog veel meer 
voorbeelden, onder andere ‘drama/
dramatisch’ in het tbs-debat (16-6-’05) en 
‘hardwerkende burger/mensen/
belastingbetaler’ in de algemene 
beschouwingen (19-9-’07).

lege  
retOriek
De voorbeelden hierboven zijn voorbeel-
den waar de retoriek ertoe dient de 
belangrijkste argumenten zo duidelijk 
mogelijk over te brengen. Retoriek wordt 
leeg als niet de inhoudelijke argumenten 
centraal staan, maar een andere 
boodschap. Wilders’ retoriek kent een 
aantal thema’s die steeds terugkeren, 
onafhankelijk van de specifieke inhoud 
van het debat. Dat maakt ze kandidaten 
voor het predikaat ‘lege retoriek’. Als we 
de uitspraken van Wilders letterlijk 
zouden nemen, dan zouden we daaruit 
opmaken dat Nederland op de rand van 
de afgrond staat, en wankelt:

Het is volgens Wilders regelmatig een 
“zwarte dag” (bijvoorbeeld op 2-11-’04; 
21-12-’04; 16-5-’06); “te veel ontwikkelin-
gen in Nederland wijzen in de verkeerde 
richting” (21-9-’05) terwijl de “afdaling 
(…) in rap tempo doorgaat” (19-9-’7). 
Want “Een grotere ramp voor ons land is 
toch nauwelijks denkbaar!” (5-12-’06). 
Het is dan ook “vijf minuten voor twaalf” 
(6-9-’07) of zelfs “vijf na twaalf” 
(19-12-’06). Kortom, “Het is verschrik-
kelijk, het is afschuwelijk” (6-9-’07).

Overdrijving is een veel voorkomend 
stijlmiddel, maar juist van politici mag 
verwacht worden dat zij enige realiteits-

zin aan de dag leggen. Als de start van 
onderhandelingen met Turkije al een 
zwarte dag is, wat voor woorden zijn er 
dan nog voor échte rampen? Wilders’ 
vergelijking van de volgens hem onge-
wenst groeiende invloed van de islam met 
een ‘tsunami’ is op zijn minst ongelukkig 
te noemen. Er zijn twee mogelijkheden. 
De eerste is dat Wilders ook werkelijk 
vindt dat deze rampen vergelijkbaar zijn. 
Dat overleg met Turkije over toetreding 
tot de EU ongeveer net zo erg is als de 
watersnoodramp. Laten we hopen dat dat 
niet zo is. Blijft over de andere mogelijk-
heid: Wilders gebruikt dit retorisch 
stijlmiddel niet om een serieuze vergelij-
king naar voren te brengen, maar slechts 
om aandacht te trekken, krantenkoppen 
te genereren. Dat is bij uitstek lege 
retoriek.

tegen  
de elite
Op verschillende manieren laat Wilders 
zijn publiek merken dat hij het opneemt 
tegen de politieke elite. Dit was in de 
analyses van het succes van Pim Fortuyn 
één van diens sterke selling points. Wilders 
wil zich blijkbaar ook zo profileren, maar 
heeft veel meer dan Pim Fortuyn het 
probleem dat hij al jarenlang tot die 
politieke elite behoort. Het ziet ernaar uit 
dat Wilders zijn retoriek inzet om de 
afstand tussen hem en de gevestigde orde 
te vergroten.

glashelder
Dat Wilders regelmatig klare taal 
spreekt, is een feit. Dat mensen dat prettig 
vinden ook. Men kan vinden van de 
standpunten van Wilders wat men wil, 
dat hij ze regelmatig helder naar voren 
brengt valt niet te ontkennen. Op het 
moment echter dat een politicus er zelf de 
nadruk op gaat leggen dat hij of zijn 
partij heldere taal spreekt, is er wat 
anders aan de hand. 

“Mijn prioriteiten zijn helder” en “Dat is 
in helder Nederlands mijn reactie op uw 
opmerking” (9-2-’05); “Mijn twee vragen 
aan beide bewindslieden zijn dan ook 
glashelder” (5-12-’06); “Het standpunt 
van mijn fractie over Turkije is glashel-
der” en “Laten wij eerlijk en helder zijn” 
(7-12-’06); “De inzet van de fractie van de 
Partij voor de Vrijheid bij dit debat is 
glashelder” (12-12-’06).

Blijkbaar vindt Wilders het belangrijk 
erop te wijzen dat hij tenminste glashel-

der zegt waar het op staat. Dat impliceert 
een tegenstelling met anderen, die dat 
blijkbaar niet doen. 

scherpe 
kWalificaties
Wilders impliceert niet alleen een scherpe 
tegenstelling tussen hem  en de gevestigde 
orde, hij creëert expliciet afstand door 
andere politici nogal onparlementaire 
kwalificaties naar het hoofd te slingeren 
– persoonlijk of als groep:

“een slapjanus” (8-11-’05); “een zwakke 
burgemeester” (15-2-’06); “schaamteloos 
en ook berekenend” (16-5-’06); “zwakke 
knieën” (7-12-’06); “lafaards” en 
“knettergek” en “dat zij de Nederlandse 
cultuur verraadt” (6-9-’07); “de onbe-
schrijfelijke onnozelheid van dit kabinet” 
(19-9-’07). 

De voorspelbare reactie van de media is 
om zulke uitspraken een prominente 
plaats te geven in de berichtgeving; reden 
voor politici om te reageren op die 
uitspraak. Daarmee geven zij Wilders 
precies dát waar het hem waarschijnlijk 
om te doen was: de indruk blijft achter 
dat het Wilders tegen de rest is.

Onze kant  
van de klOOf
Wilders heeft jarenlang tot de politieke 
elite behoord, als Kamermedewerker en  
fractielid van een partij die het regerings-
beleid steunde. Het is daarom niet 
voldoende voor Wilders om de indruk te 
wekken dat hij niet tot de politieke elite 
behoort. De tegenstelling tussen hem en 
de elite is retorisch effectiever als er óók 
een tegenstelling is tussen zijn kiezers en 
diezelfde elite. Niets verbindt mensen zo 
sterk als een gezamenlijke vijand. Die 
tegenstelling is er, en ze heeft een naam 
gekregen in de analyses van de politieke 
onrust van de afgelopen jaren: De Kloof. 
Wilders legt graag de nadruk op de kloof 
tussen de burger en het politieke 
establishment:

“typisch arrogant gedrag van de politieke 
elite.” (21-12-’04); “een regent die de stem 
van het volk negeert” (21-6-’05); “die 
politieke elite” (8-11-’05); “Een schande-
lijke, regenteske opmerking van deze 
vicepremier!” (1-3-’07); 

Een beproefd concept om het effect van 
de gezamenlijke vijand te versterken is 
om verbanden te suggereren tussen 
andere gezamenlijke vijanden. Wilders 
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laat er dan ook geen twijfel over bestaan 
dat het islamfundamentalisme, vijand 
nummer één, wel vaart bij de politieke 
correctheid en slappe knieën van de 
politieke elite en dan vooral van een 
andere bekende zondebok, de linkse kerk. 
In mei 2006 spreekt hij tijdens het Hirsi 
Alidebat over “de onheilige alliantie van 
de zuivere islam, de linkse kerk en de 
politieke elite”. 

kies je  
eigen slagveld
Geert Wilders kiest zorgvuldig zijn 
‘slagveld’. Hij is hoogst zelden te zien in 
serieuze programma’s waar hem door 
een opponent of interviewer het vuur na 
aan de schenen kan worden gelegd. Zijn 
schok-retoriek plaatst zijn standpunten 
waar ze het best gedijen: in de vette 
koppen van de kranten, in verontwaar-
digde columns en in de oppervlakkige 
polemiek van internetfora. De plaatsen 
waar voor nuance geen ruimte is. In 
Trouw van 30 november 2007 riep 
Doekle Terpstra op tot een breed 
maatschappelijk  ‘Nee’ tegen kwade 
boodschap Wilders. Deze oproep kopieert 
Wilders’ stijl en diskwalificeert tegelijk de 
Tweede Kamer als de plaats waar 
weerwoord moet worden gegeven aan 
Wilders; de politici slagen er blijkbaar 
onvoldoende in ‘de verWildering van de 
samenleving’ te stoppen. En verplaatst zo 
het debat naar de krantenkoppen, 
columns en internetfora, waar Wilders op 
zijn best is. Politici die het niet met hem 
eens zijn moeten zich niet laten mee-
slepen naar het door Wilders gekozen 
slagveld. Als zij door hijgende journalis-

ten worden gevraagd te reageren op wat 
Wilders nu weer gezegd heeft, zouden ze 
er nog meer dan nu voor kunnen kiezen 
níét mee te werken aan Wilders’ 
pr-strategie. Eenvoudig vaststellen dat de 
motie het niet heeft gehaald en vertellen 
waar ze zich als serieuze Kamerleden wél 
mee gaan bezighouden, bijvoorbeeld.

Wilders’  
ethOs
Dit artikel – deze hele uitgave – speelt 
overigens op een heel andere manier het 
spel van Geert Wilders mee. Het gaat 
namelijk over Geert Wilders en dat is 
precies wat Geert Wilders wil; tot nu toe 
is in dit artikel al 44 keer de naam 
Wilders gevallen. Veel van de retoriek 
van Wilders is gericht op versterking van 
zijn ethos, zijn overtuigingskracht door 
wie hij is. Zijn standaardverweer bij 
kritiek – ik mag zeggen wat ik wil – voor-
komt dat er op de inhoud wordt doorge-
vraagd als hij in de wandelgangen wordt 
aangesproken door een journalist met een 
cameraman. Dat standaardverweer 
verschuift de aandacht van de inhoud 
naar zijn persoon. Een probleem van 
zulke persoonlijke politiek is dat kritiek 
op standpunten al snel persoonlijke 
kritiek wordt – het slachtoffer noemt het 
het liefst ‘demoniseren’. Ook daarom 
speelt Terpstra’s aanval Wilders in de 
hand. Misschien dat een dergelijk inzicht 
ertoe heeft geleid dat Terpstra in zijn 
oproep van 2 januari met de titel 
Benoemen en bouwen (Advertentie in Trouw) 
de naam Wilders niet meer noemt. 
Wilders’ poging zich te portretteren als 
moedige Einzelgänger die het opneemt 

tegen de elite spint garen bij moralise-
rende kritiek die wordt geuit door de elite 
– en in Wilders’ retoriek hoort de linkse 
kerk daar ook bij. Bij zijn (potentiële) 
kiezers bevestigt dit alleen maar het beeld 
dat hij aan hún kant staat. Polarisatie is 
niet het antwoord op polarisatie; Wilders 
en zijn kiezers wegzetten als slechte 
mensen, omdat Wilders moslims wegzet 
als slechte mensen, maakt de samen-
leving niet minder gepolariseerd.

de Mythe  
en de inhOUd
Niet-polariserend reageren op Wilders is 
moeilijk, maar niet onmogelijk. Zijn 
retoriek creëert een mythe over de 
tegenstelling tussen ‘De Nederlander’ 
enerzijds en het driekoppige monster van 
de elite, islam en linkse kerk anderzijds. 
De mythe vertelt verder over de rol van 
Wilders daarin als dappere eenling die 
voor ‘De Nederlander’ opkomt. De 
mythe is feitelijk onjuist. Elders in deze 
Spanning is te lezen wat er allemaal niet 
klopt aan deze mythe. Door de mythe te 
confronteren met de feiten over ‘wat 
Wilders wil’, kan het debat eindelijk weer 
op de inhoud worden gevoerd. En 
kunnen de problemen die ten grondslag 
liggen aan de onvrede die Wilders zo 
vaardig mobiliseert, eindelijk eens echt 
aangepakt worden.

dOekle terpstra zet de aanval in op Geert Wilders bij Pauw en Witteman op 4 december 2007. Hiermee verplaatst 
hij het debat naar het door Wilders gekozen slagveld. Foto: Truus van Gog/Hollandse Hoogte
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Behalve over migranten en moslims, neemt de PVV in de 
Tweede Kamer ook standpunten in over allerlei andere 
onderwerpen. Wilders is erg hard voor allochtonen en 
moslims, maar – en dat is minder bekend – bijzonder lief 
voor multimiljonairs en multinationale bedrijven. Hij 
roemt de ‘hardwerkende Nederlanders’, maar ontneemt 
hen, als hij het zou kunnen, de sociale verworvenheden 
van de naoorlogse verzorgingsstaat. Hij zet zich graag af 
tegen de Nederlandse politieke elite, maar loopt braaf 
achter de veel bekritiseerde president van de Verenigde 
Staten aan. Wij bestudeerden Wilders’ standpunten in de 
Onafhankelijkheidsverklaring (2004), Kies voor vrijheid 
(2005), Klare wijn (2006), het Verkiezingspamflet (2006) 
en het Immigratieplan (2007). Bovendien bekeken we 250 
moties die Wilders en andere leden van de PVV in de 
Tweede Kamer hebben ingediend. Daaruit blijkt dat maar 
liefst 23 procent van deze voorstellen betrekking had op 
moslims en migranten. Met de overige 77 procent van zijn 
moties streeft Wilders zijn andere politieke doelen na. We 
geven u een inkijkje. 

de  
standpUnten  
van Wilders

Tekst: Ronald van Raak

1. vOOr de rijken

Wilders en de OnderneMers
Wilders richt zijn onvrede op de overheid en legt zijn 
verwachtingen bij de ondernemers. In Kies voor vrijheid zegt 
hij: ‘Een omvangrijk en gedetailleerd uitgewerkt stelsel van 
uitkeringen, subsidies en voorzieningen heeft veel burgers 
afhankelijk gemaakt van een overheid die als een moedertje 
waakt over haar kinderen die bij het minste of geringste 
‘zwak’ of ‘behoeftig’ werden verklaard.’ Zijn remedie is even 
eenvoudig als zijn kritiek: minder overheid, meer markt. 
Wilders: ‘Mijn sociaal-economische programma bestaat uit 
een zichzelf versterkende trits van het afstoten van onnodige 
overheidstaken, bureaucratie en regulering. Daarmee 
worden enerzijds belastingverlaging mogelijk gemaakt en 
anderzijds banen geschapen. Dit zorgt voor een positief 
ondernemingsklimaat.’

lagere Belastingen vOOr de rijken
Het hoofdthema in de politieke programma’s van Wilders is 
verlaging van de belastingen met zestien miljard euro. De 
huidige progressieve belastingen, waarbij de sterkste 
schouders de zwaarste lasten dragen, worden vervangen 
door een ‘vlaktaks’, waarbij rijken relatief veel minder gaan 
betalen. Belastingverlagingen ogen op het eerste gezicht 
sympathiek, maar vooral mensen die het geld het minste 
nodig hebben profiteren daarvan. Lagere belastingen gaan 
vaak ten koste van mensen die het minder goed hebben 
getroffen. Overheden hebben minder geld om te investeren 
in zorg, onderwijs en infrastructuur, waardoor de toegang 
tot die voorzieningen voor mensen afhankelijk wordt van de 
dikte van hun portemonnee. Wilders wil ook de volledige 
hypotheekrenteaftrek voor altijd handhaven, ook al is dat 
een vorm van subsidie waarvan mensen met dure koopwo-
ningen en hoge inkomens relatief het meeste profiteren.

alle rUiMte vOOr de Bedrijven
Moties van PVV’ers in de Tweede Kamer zijn vaak 
eenzijdig gericht op de belangen van bedrijven. Tony van 
Dijck wilde de regering af laten zien van fiscale maatregelen 
om gokverslaving tegen te gaan, en pleitte ervoor om 
gokondernemers te beschermen (motie van 21 november 
2007). Collega Barry Madlener riep de regering op om geen 
Europese afspraken te maken om het broeikaseffect terug te 
dringen, omdat dit nadelig zou zijn voor het bedrijfsleven 
(motie van 21 maart 2007). Dion Graus wilde minder 
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controle op ondernemers (motie van 17 oktober 2007). Hero 
Brinkman diende samen met de VVD een motie in waarin 
de regering wordt opgeroepen geen diensten aan te bieden 
die ook door bedrijven kunnen worden geleverd (motie van 
29 november 2007). 

2. tegen de allOchtOnen

‘De politie moet daarvoor in het stadion zijn en met 
wapenstok of desnoods knieschot het Marokkaanse 
tuig onschadelijk maken.’

Hero Brinkman

Wilders en de Migranten
De PVV heeft in de Tweede Kamer nog maar weinig 
uitgewerkte plannen gepresenteerd. Een uitzondering is het 
Immigratieplan. Ook bijna een kwart van alle moties van 
Wilders en de andere leden van de PVV hadden betrekking 
op moslims en migranten. De deuren gaan voortaan dicht 
voor nieuwkomers uit moslimlanden. Wie hier is moet óf 
assimileren, óf wordt apart gezet en volgens aparte regels 
behandeld. Er komt een verbod op gezinsvorming en 
-hereniging voor migranten die een misdaad hebben 
gepleegd. Mensen met een dubbele nationaliteit zullen na 
het plegen van een (tweede) geweldsmisdrijf hun Neder-
landse nationaliteit verliezen en het land worden uitgezet. 
Vreemdelingen die een misdaad hebben begaan worden 
eveneens het land uitgezet. Wilders wil ook werkloze 
vreemdelingen het land uitzetten.

geen integratie, Maar  
assiMilatie en segregatie
Nieuwkomers moeten voortaan een ‘assimilatiecontract’ 
ondertekenen en worden het land uitgezet als zij zich niet 
houden aan ‘Nederlandse waarden en normen’. Alle 
islamitische scholen moeten sluiten en moslimomroepen 
krijgen geen zendtijd meer (motie van 20 september 2007). 

De politiek van Wilders is helemaal niet gericht op een 
betere integratie van autochtone en allochtone Nederlan-
ders, maar op assimilatie, remigratie en op segregatie, het 
apart zetten van bepaalde bevolkingsgroepen. De Com-
missie Gelijke Behandeling moet zo snel mogelijk worden 
opgeheven (motie van Sietse Fritsma, 15 februari 2007).

MOsliMs en Migranten pesten
Wilders heeft veel geld over om het vertrek van allochtonen 
te bevorderen: hij wil structureel 250 miljoen euro investe-
ren om de vrijwillige remigratie van vreemdelingen verder 
te stimuleren. Brinkman wil echter voorkomen dat subsidie 
wordt verleend aan projecten tégen polarisatie en radicali-
sering (motie van 1 november 2007). De kosten van 
inburgering moeten volgens Sietse Fritsma volledig door de 
migranten zélf worden betaald (motie van 7 november 
2007). Niet-westerse allochtonen die een misdrijf hebben 
gepleegd mogen volgens hem niet meer hun partner of gezin 
uit het buitenland laten overkomen (motie van 8 maart 
2007). Raymond de Roon vroeg om een specifieke aanpak 
van wapenbezit voor Turkse mannen (motie van 3 juli 2007); 
een Turk met een schietgeweer is kennelijk gevaarlijker dan 
een Tukker of een Molukker? Sietse Fritsma wilde een 
onmiddellijke ‘moslimimmigratiestop’ (motie van 15 
november 2007). 

‘Mocht het ooit tot rellen komen, dan hoeft daarvan 
niet bij voorbaat een negatieve werking uit te gaan.’
 
Geert Wilders

3. vOOr directe deMOcratie

Wilders Over het BestUUr
Wilders besteedt opmerkelijk veel aandacht aan bestuurlijke 
vernieuwing, een onderwerp dat sinds het vertrek van D66 
uit de regering weinig mensen meer heeft beziggehouden. 
Hij wil graag referenda houden, het oude kroonjuweel van 
D66. Het mislukken van de burgemeestersreferenda heeft de 
PVV nog niet op andere gedachten gebracht. De man van 
de partij met één lid beklaagt zich ook dat politici zich bij 
andere partijen moeten schikken naar de leiding van hun 
partij. Wilders wil een rechtstreeks gekozen burgemeester 
met veel bevoegdheden en ook een rechtstreeks gekozen 
minister-president, wat ten koste gaat van de gekozen 
volksvertegenwoordigers. Naar Amerikaans voorbeeld wil 
Wilders de bevolking ook de politiechefs en rechters laten 
kiezen. Dat die daarmee hun professionele onafhankelijk-
heid verliezen en onderwerp worden van politieke strijd, lijkt 
hem geen probleem. Van Wilders mag ook juryrechtspraak 
worden ingevoerd. 

niet in de kaMer, Of in het kaBinet
Volgens Hero Brinkman moeten we geen ambtenaren meer 
aannemen die een dubbele nationaliteit hebben (motie van 
20 december 2007). Sietse Fritsma meent dat mensen met 
een dubbele nationaliteit geen lid meer mogen zijn van de 
Tweede Kamer of van het kabinet (motie van 15 februari 
2007). De PVV wilde om deze reden niet dat Albayrak 
( justitie) en Aboutaleb (sociale zaken) staatssecretaris 
werden.

nederlands genOeg? Wie niet assimileert moet van  
Wilders het land worden uitgezet.  Foto: flickr.com
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4. vOOr de MaakBare veiligheid

Wilders Over pOlitie en jUstitie
Wilders gelooft dat de samenleving veiliger wordt als we 
maar hard genoeg optreden tegen mensen die over de 
schreef gaan. Dit geloof deelt hij met de neoconservatieven 
in de Verenigde Staten. Wilders spreekt vooral over 
repressie. De straffen moeten hoger worden en er moeten 
minimumstraffen worden ingevoerd. Na drie geweldsmis-
drijven krijgen mensen levenslang. Om een tekort aan 
plaatsen in de gevangenissen te voorkomen moeten mensen 
voortaan met z’n vijven op één cel. Om kosten te besparen 
kan in gevangenissen de verwarming omlaag en mogen 
gevangenen op een sober dieet. We gaan in het hele land 
preventief fouilleren. We zetten het leger in om de orde te 
handhaven. Mensen met een dubbel paspoort worden na 
een (gewelds)misdrijf het land uitgezet. Zwervers, bedelaars 
en loverboys worden te werk gesteld in een Rijkswerkinrich-
ting (motie van Fleur Agema, 21 juni 2007). Raymond de 
Roon wil daders van een misdrijf met naam, portret en 
woonplaats op Internet zetten (moties van 18 januari 2007 
en 15 november 2007).

vOOr de nachtWakersstaat
Wilders gelooft niet in de mogelijkheid om criminaliteit te 
voorkomen. Hij heeft geen aandacht voor preventie en 
resocialisatie. Mensen die zich goed gedragen en welwil-
lendheid tonen komen niet meer eerder vrij. De aanpak van 
Wilders vraagt veel investeringen in politie en justitie, maar 
onduidelijk is hoe hij dit gaat betalen. De PVV wil juist een 
kleinere overheid, met 50 procent minder ambtenaren. 
Wilders lijkt een ‘nachtwakersstaat’ te willen, waarbij de 
overheid zich vooral moet bezighouden met orde en 
veiligheid. In Klare wijn zegt hij: ‘Als de overheid zich vooral 

op haar kerntaken richt – zoals defensie, wetgeving en 
veiligheid – creëert zij de voorwaarden die mensen aanmoe-
digen om welvaart te scheppen en hun leefomstandigheden 
te verbeteren.’ Dit betekent echter dat bijzonder weinig 
geïnvesteerd wordt in sociale zekerheid, zorg en onderwijs.

‘Deelt u het enthousiasme over dit plan om  
criminelen in eenzaamheid naar de Siberische kou 
te sturen voor een heropvoeding?’

Raymond de Roon

5. eigen verantWOOrdelijkheid eerst

Wilders Over sOciale zekerheid
Tijdens de tweede paarse regering van VVD, PvdA en D66 
was Wilders woordvoerder sociale zaken. De grote bezuini-
gingen van Paars op de WAO leidden destijds tot veel kritiek 
en brachten premier Wim Kok in grote politieke problemen. 
In Kies voor vrijheid zegt Wilders dat hij nog veel vérder wilde 
gaan met de afbraak van de voorzieningen voor arbeidson-
geschikten. Sociale zekerheid maakt mensen volgens Wilders 
lui. We ‘leggen te weinig verantwoordelijkheden bij de 
mensen zelf.’

Minder, lager, harder
Vakbonden moeten worden aangepakt, cao’s worden 
voortaan niet meer verbindend verklaard. Mensen kunnen 
gemakkelijker worden ontslagen. Het minimumloon wordt 
afgeschaft. Kinderbijslag wordt beperkt tot de eerste twee 
kinderen. Mensen komen minder gemakkelijk in aanmer-
king voor bijstand en uitkeringsgerechtigden moeten zich 
elke dag melden (moties van Sietse Fritsma, 12 december 
2007). Fraude met een bijstandsuitkering of verbaal geweld 
tegen een medewerker van de sociale dienst worden bestraft 
met levenslange uitsluiting (moties van 3 april 2007 en 20 
juni 2007). De werkloosheidsuitkeringen gaan fors omlaag 
(motie van Tony van Dijck, 5 juli 2007). 
Tegenover deze verslechteringen staat een aantal selectieve 
verbeteringen. Wilders wil een miljard extra voor AOW’ers. 
Hij lijkt echter niet aan een inkomensafhankelijke toeslag te 
denken. Onduidelijk is dus wie wat krijgt en hoe hij dit 
voorstel gaat betalen.

6. zOrg aan de Markt

Wilders Over zOrg en Welzijn
In Kies voor vrijheid besteedt Wilders veel aandacht aan de 
slechte zorg voor ouderen in verzorgingstehuizen. Hij pleit 
– in navolging van de SP – ook voor minder bureaucratie en 
meer handen aan het bed. Wilders wil ‘fors meer’ geld voor 
de verpleeghuiszorg. Dat is mooi, maar in tegenstelling tot 
de SP zegt hij niet waar hij dat geld vandaan haalt. In de 
Tweede Kamer vraagt ook fractiegenoot Fleur Agema veel 
aandacht voor de zorg. Zij diende onder meer moties in om 
bij bezuinigingen chronisch zieken en gehandicapten te 
ontzien en de bureaucratie in de zorg aan te pakken. In de 
politieke programma’s van Wilders is verder echter weinig 
concreets terug te vinden over zorg en welzijn.
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rechters kiezen Naar Amerikaans voorbeeld wil Wilders de  
bevolking ook rechters laten kiezen.  Foto: flickr.com
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de-islaMisering van de zOrg
Als woordvoerder volksgezondheid van de VVD steunde 
Wilders de rampzalige politiek van meer marktwerking in 
de zorg. De PVV neemt geen afstand van de neoliberale 
politiek die haar leider eerder bepleitte en mede mogelijk 
heeft gemaakt. Standpunten van de PVV zijn ook niet altijd 
helder. De partij steunde de SP om de no-claim in de zorg af 
te schaffen en geen eigen risico in te voeren (motie van 
Agnes Kant, 18 januari 2007), maar steunde vervolgens níét 
een motie tegen andere systemen van eigen betaling voor 
noodzakelijke zorg (motie Jan Marijnissen, 1 maart 2007). 
Fleur Agema wil geen rookbeperkende maatregelen in de 
horeca, maar wel een rookverbod in coffeeshops (moties van 
5 juli 2007). De PVV maakt zich ook sterk voor ‘de-islami-
sering’ van de zorg (motie van Fleur Agema, 15 november 
2007). 

‘Kunt u een overzicht geven van alle informatie  
die u heeft over diverse geestesziekten onder 
Marokkanen?’

Fleur Agema

7. geen geld vOOr MOsliMs

Wilders Over OnderWijs en cUltUUr
Wilders besteedt relatief veel aandacht aan onderwijs, maar 
dan vooral voor zover het te maken heeft met moslims. In de 
Grondwet is de vrijheid van onderwijs vastgelegd. Die wil 
hij handhaven voor christelijke scholen, maar niet voor 
islamitische scholen. Integendeel, deze scholen moeten juist 
worden verboden. Wilders neemt afstand van de politiek 
van schaalvergroting in het onderwijs, die het onderwijs 
heeft uitgeleverd aan de managers. Scholen moeten kleiner 
en veiliger worden en de ambachtschool moet weer terug. 
Maar Wilders wil ook een andere ‘school’ terug: de 
tuchtschool. Hij gelooft immers in strenge discipline en 
harde aanpak. Wilders geeft niet aan hoe hij dit allemaal 
wil bereiken en bekostigen. Het ministerie van Onderwijs 
moet worden afgeschaft, maar wie de onderwijszaken dan 
beter moet gaan regelen, is niet duidelijk.

Weg Met de pUBlieke OMrOep
Wilders heeft nauwelijks voorstellen gedaan voor het hoger 
onderwijs en de wetenschappen, behalve dat studenten die 
gaan studeren in een islamitisch land geen aanspraak meer 
kunnen maken op studiefinanciering (motie van Martin 
Bosma, 28 maart 2007). De wachtlijsten in de jeugdzorg 
moeten weg, maar Wilders wil ook hier niet meer geld voor 
uitgeven. Allochtone kinderen krijgen vroegschoolse 
educatie om hun taalachterstand weg te werken, maar dit 
moet geheel worden betaald door de ouders zélf (motie van 
Martin Bosma, 10 oktober 2007). De PVV heeft bijzonder 
weinig opvattingen over cultuur, behalve dat fors moet 

worden bezuinigd op de publieke omroep. Nederland 1 
wordt verkocht, de Wereldomroep moet verdwijnen en ook 
de steun aan FunX wordt gestopt (moties van Martin 
Bosma, 26 november 2007).

8. geen idee

Wilders Over WOnen en vervOer
Wilders heeft nauwelijks oog voor de grote problemen op de 
woningmarkt of de aanpak van de vervoersproblemen. We 
hebben nergens iets substantieels kunnen vinden over de 
bouwplannen van Wilders. De PVV wil woningcorporaties 
dwingen om zich alleen nog bezig te houden met de bouw 
van sociale huurwoningen (motie van Barry Madlener,  
16 mei 2007), maar tegelijk wil de partij corporaties 
stimuleren om meer sociale huurwoningen te verkopen 
(motie van Barry Madlener, 20 december 2006). Het 
welstandstoezicht kan worden geschrapt (motie van Barry 
Madlener, 20 december 2006). Kraken moet onmogelijk 
worden gemaakt (motie van Hero Brinkman, 24 januari 
2007).

geen OplOssing vOOr de files
Wilders gaat de files niet oplossen: hij wil geen tolheffingen, 
geen rekeningrijden, geen trajectcontroles. Zijn toveroplos-
sing lijkt: hoe minder migranten, hoe minder files. Wilders 
wil wel meer geld uitgeven aan nieuwe wegen en aan 
bredere wegen, maar onbekend is hoe de PVV deze 
voorstellen gaat betalen. We mogen van Hero Brinkman 
wel harder gaan rijden (motie van 5 juli 2007). Wij hebben 
geen voorstellen van Wilders gevonden voor beter openbaar 
vervoer.

‘Een strikter immigratiebeleid en een ruimhartiger 
remigratiebeleid zou een hoop problemen oplossen 
op het gebied van het woningtekort.’

Barry Madlener

9. geld BOven grOen

Wilders Over natUUr en MilieU
De PVV is liever voor dieren dan voor mensen. Wilders wil 
dierenrechten opnemen in de Grondwet en zwaardere straf-
fen uitdelen bij dierenmishandeling. Dion Grauss geldt in 
de Tweede Kamer als een voorvechter van dierenrechten. 
Dat is heel goed, hoewel hij soms wel wat ver gaat. Zoals het 
voorstel dat boswachters bij de jacht voortaan verplicht een 
jachtgeweerdemper moeten gebruiken, om te voorkomen 
dat andere dieren onnodig bang worden (motie van Dion 
Grauss, 16 oktober 2007). 

lief vOOr dieren, hard vOOr het MilieU
De liefde van PVV’ers voor natuur en milieu lijkt zich te 
beperken tot dieren. Afspraken om de vervuiling van het 
milieu terug te dringen mogen niet nadelig uitpakken voor 
het bedrijfsleven (moties van Barry Madlener, 21 maart 
2007 en 7 november 2007). Afspraken over luchtkwaliteit 
en volksgezondheid mogen niet ten koste gaan van de 
mobiliteit (motie van Barry Madlener, 17 december 2007). 
Vliegen wordt door Wilders bepaald niet ontmoedigd; als 
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het aan de PVV ligt wordt de nieuwe vliegbelasting meteen 
weer afgeschaft (motie van Tony van Dijck, 3 oktober 2007). 
Dat afbraak van de natuur vooral beroerd uitpakt voor de 
daarin levende dieren, is kennelijk nog niet door de 
PVV-denktank geanalyseerd.

‘Het zijn gewoon schoften die in kerkers moeten 
worden gegooid op water en brood. Zij moeten 
keihard worden aangepakt en moeten gewoon 
verrot worden geslagen met de wapenstok.’

Dion Graus

10. vOOr israël en aMerika

Wilders en de internatiOnale pOlitiek
Wilders was als Kamerlid voor de VVD ook woordvoerder 
buitenland. Toch is in zijn politieke programma’s relatief 
weinig te vinden over internationale politiek. De aanleiding 
voor de breuk met de VVD in 2004 was de discussie over de 
toetreding van Turkije tot de Europese Unie. In Kies voor 
vrijheid zegt hij: ‘De waarden die de landen van de EU bindt 
vinden hun grondslag in het christendom, jodendom en 
humanisme. Ik hecht eraan deze specifieke Europese 
waarden in stand te houden en dus wil ik niet dat een 
islamitisch land lid wordt van de Europese Unie’. 
Wilders is kritisch over de Europese integratie en was in 
2005 een tegenstander van de Europese Grondwet. Hij wil 
niet dat Nederland meer bevoegdheden overdraagt aan een 
Europese superstaat. Het Europese parlement kan worden 
afgeschaft. Tegen het neoliberale karakter van Europa heeft 
Wilders echter geen bezwaar. De PVV stemde tegen een 
voorstel van de SP om te voorkomen dat de regels van de 
interne markt leiden tot ongewenste inmenging in de 
publieke sector (motie van Agnes Kant, 30 mei 2007).

fan van de verenigde staten
Wilders is een groot voorstander van meer samenwerking 
met de Verenigde Staten van Bush. In de Onafhankelijkheids-
verklaring pleit hij voor nauwe economische samenwerking 
met de Verenigde Staten. De Amerikaanse invulling van het 
kapitalisme trekt hem meer aan dan de Europese verzor-
gingsstaat. De Verenigde Staten trekken hem ook vanwege 
Bush’ war on terror. Mensenrechtenorganisaties spreken 
schande over het illegaal opsluiten van mensen in Guanta-
namo Bay, maar Wilders wil zo snel mogelijk een Neder-
landse variant: ‘Ik vraag het kabinet een op Guantanamo 
Bay gebaseerd administratief detentiecentrum voor 
potentiële terroristen in Nederland te bouwen en de bij de 
AIVD bekende potentiële terroristen daarin preventief op te 
sluiten. Ik ben graag bereid de eerste steen te leggen.’1 

pleitBezOrger vOOr israël
Wilders heeft een bijzondere relatie met Israël. Als Kamer-
lid voor de VVD reisde hij geregeld naar Israël en ook 
daarna kwam hij er vaak. ‘Hij heeft een heel groot hart voor 
Israël én de politieke belangen van dat land’, zegt John 
Manheim, voorzitter van het Centrum Informatie en 
Documentatie Israël2. Wilders stak er naar eigen zeggen 
veel op; hij noemt oud-premier Ariel Sharon zelfs zijn 
politieke voorbeeld. Van zijn eerste verblijf in Israël 

herinnert hij zich de harde aanpak van de Palestijnse 
opstandelingen: ‘Het was eng om de hekken bij de grens te 
zien die de terroristen uit Jordanië moesten tegenhouden. 
Om die terroristen op te sporen ging het er niet lichtzinnig 
aan toe. Ze werden soms gewoon met kogels neergemaaid 
en dat maakt op een zeventienjarige natuurlijk een enorme 
indruk,’ zei hij in het eerdergenoemde interview met Wouke 
van Scherrenburg. Wilders steunt de Israëlische bezetting 
van de Palestijnse gebieden. Ook steunde hij vol overtuiging 
de invasie van de Amerikanen in Irak en in Afghanistan en 
nu wil hij zo snel mogelijk Iran bombarderen.

geen steUn aan arMe landen
De steun aan arme landen wil Wilders zo snel mogelijk 
afschaffen. De ontwikkelingssamenwerking moet worden 
teruggebracht van 0,8 tot 0,15 procent van het nationale 
inkomen en mag louter worden gebruikt voor noodhulp. 
Internationale verdragen die niet in het eigen belang zijn 
van Nederland, wil hij eenzijdig opzeggen. Het Statuut voor 
het Koninkrijk der Nederlanden mag van hem in de 
prullenmand. Hero Brinkman haalde zich de woede op de 
hals van de mensen op de Nederlandse Antillen en Aruba 
door zijn voorstel om eenzijdig alle banden met dit ‘corrupte 
boevennest’ te verbreken (motie van 5 december 2007).

de israëlische MUUr bij Bethlehem. Wilders steunt 
de Israëlische bezetting van de Palestijnse gebieden.  
Foto: flickr.com

 1 www.pvv.nl, 30 oktober 2007
 2 de Volkskrant, 10 april 2007
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verBieden  
en het land Uit

‘De islam is het grootste probleem in Nederland. Mijn partij 
wil dat het kabinet een offensief start om Nederland te 
de-islamiseren. Wij hebben de ambitie om de groei van het 
aantal moslims in Nederland met honderdduizenden te 
beperken. Minder erin, en meer eruit. Vandaar ons 
tienpuntenplan de-islamisering, ons tienpuntenplan 
honderden minder moslims in Nederland, hoe je het ook 
noemen wilt. Ik lees de tien punten voor:

1. voer onmiddellijk een totale immigratiestop in 
voor mensen uit moslimlanden;

2. start een campagne om vrijwillige remigratie 
van moslims te bevorderen. Niet voor niets hebben 
wij een Remigratiewet: wat erin is gekomen, kan 
er ook weer uit;

3. laat voor iedere vreemdeling gelden: werken of 
wegwezen. Heb je geen baan en ben je werkloos, 
dan moet je het land uit. Kabinet, dát is pas echt 
samen leven, samen werken;

4. draai het generaal pardon onmiddellijk terug en 
zet alle uitgeprocedeerde asielzoekers het land uit;

5. sta geen enkele nieuwe moskee meer toe in 
Nederland, en sluit alle radicale moskeeën;

6. sluit alle islamitische scholen, die scholen waar 
apartheid heerst;

7. verbied de boerka en de fascistische Koran;

8. haal al die moslimomroepen meteen uit de 
lucht. Voor de helderheid: deze keer heb ik het niet 
over de VARA, de NPS en de NOS, maar over de 
NMO en de NIO;

9. zorg dat de recidiverende criminelen met een 
dubbele nationaliteit, zoals de Marokkaanse 
straatterroristen, hun Nederlandse paspoort 
kwijtraken na te zijn veroordeeld voor twee 
geweldsmisdrijven en zet ze het land uit;

10. in Zwitserland is door een grote politieke partij 
voorgesteld om iedere vreemdeling al na één 
misdrijf uit te zetten. Als het gaat om minderjarige 
kinderen, moeten ook de ouders mee het land uit. 
Een Nederland zonder criminele allochtonen, dát 
is nu míjn Zwitserlevengevoel!’

vOer OnMiddellijk een tOtale iMMigratiestOp 
in vOOr Mensen Uit MOsliMlanden
Foto: Peter Hilz / Hollandse Hoogte

Tijdens de algemene politieke beschouwingen in september 2007 in de Tweede Kamer presenteerde  
Geert Wilders zijn opvattingen over moslims en migranten. Dit zijn Wilders’ voorstellen:
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Bang is Geert Wilders niet, een 
bangmaker wel. Hij neemt geen blad 
voor de mond als anderen hem (mond)
dood willen maken. Dat siert hem. Maar 
tegelijk maakt hij wel veel mensen bang. 
Zoals Nederlandse moslims, van wie 
Wilders vindt dat zij met ‘hun’ opvattin-
gen hier beter kunnen wegblijven en, 
voor zover ze hier zijn, hun geloof beter 
kunnen opgeven of anders maar moeten 
weggaan. ‘Met vliegtuigen, luchtballon-
nen, raketten, verzint u het maar. Het 
kan allemaal’, zegt Wilders stoer tegen 
de Vlaamse krant Het Nieuwsblad. 
Daarmee maakt hij veel mensen die zich 
burger van ons land én moslim voelen, 
bang. Bang voor wat komen kan. 

Veel moslims (samen vijf procent van 
onze bevolking) die Wilders de keus 
geeft tussen assimileren – ‘bekeren’ – of 
wegwezen, zijn mensen voor wie het 
leven al onzeker genoeg is. Ze zijn vaker 
laag opgeleid en staan dus vaak vooraan 
als de klappen vallen wanneer de 
kapitalistische wereldeconomie weer 
eens sputtert. Dan zit je echt niet te 
wachten op de dreigementen van 
Wilders en zijn aanhang, van wie je het 
vuilnis mag ophalen, de stations mag 
poetsen, de bureaus mag schoonmaken, 
de wegen en televisiekabels mag 
aanleggen, de ramen mag zemen en de 
riolen mag repareren, maar die jou 
desalniettemin toch liefst zo snel 
mogelijk kwijt zijn – omdat zíj bang zijn 
van jóú!

Toch is het zo. De kleine tien procent 
van de Nederlandse bevolking die 
momenteel met Wilders wegloopt, ís 
bang. Bang voor wat komen kan, bang 
vooral voor wat hén overkomen kan. 
Welvaartsverlies, werkloosheid, 
woningnood. Bang voor waar het met 
‘hun’ Nederland naartoe moet als er 

meer mensen bij komen die van zichzelf 
een onverstaanbare taal spreken, uit een 
ver land komen en een vreemd geloof 
hebben. De Wilders-stemmers zijn bang 
dat ‘wij’ straks naar ‘hun’ pijpen, van 
die nieuwkomers, van de moslims, 
moeten dansen. Ze zijn zó bang straks 
door ‘hun’ geregeerd te worden, dat ze 
nu de angst over hunzelf laten regeren 
en alle problemen die ze tegenkomen 
automatisch koppelen aan ‘hen’, de 
moslims, hoe onzinnig ook. Van 
terroristische dreigingen en onveiligheid 
in de buurt tot te hoge belastingen en 
vermaledijde files en alle andere zaken 
waarvan zij zich het slachtoffer voelen 
en waarvoor ze een schuldige zoeken. 

Anderhalve eeuw geleden waren heel 
wat Nederlandse protestanten bang. 
Bang voor de Nederlandse katholieken. 

cOlUMn

tiny kOx
SP-Eerste Kamerlid

Wees
niet Bang

Bang dat die, met hun grote gezinnen, 
vanuit hun eigen provincies en eigen wij-
ken, de baas zouden gaan spelen in heel 
Nederland. ‘Papen’ lazen hun missen in 
een onbegrijpelijke taal en hanteerden 
rare religieuze rites. Ze hadden thuis 
prentjes op de schouw staan van hun 
leider, de Paus van Rome, die vreemde 
buitenlandse machthebber aan wie ze 
onvoorwaardelijk trouw leken te zijn. Ze 
lazen de Bijbel niet zelf maar lieten zich 
daarover alles wijs maken door  
bisschoppen, pastoors en kapelaans, die 
allemaal door Roomse instituten 
opgeleid werden. Protestanten eisten een 
eed van trouw aan de Grondwet van 
katholieke bisschoppen. Katholieken 
vonden protestanten afvalligen en joden 
vonden ze  Jezus-moordenaars. Wie niet 
katholiek was, kwam in de hel. Nu, 150 
jaar later, werken protestanten en 
katholieken en joden samen, ook 
politiek, sommigen in het CDA, anderen 
in de SP of een andere partij. Hun geloof 
inspireert hen daarbij in plaats dat het 
hen isoleert. Zo is het ook met moslims. 
Ze zijn er in alle maten en soorten en 
vinden hun eigen weg.  
Wees niet bang – voor elkaar.
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Bij de verkiezing voor de Tweede Kamer uit 2006 haalde Wilders in totaal 
577.208 stemmen en dat leverde negen Kamerzetels op. 

de kiezers 
van  
Wilders

De provincies waar Wilders procentueel 
de meeste stemmen haalde, waren in 
volgorde van grootte Limburg, Zuid-
Holland, Flevoland en Noord-Brabant. 
De hoge score van Limburg kunnen we 
waarschijnlijk mede toeschrijven aan het 
feit dat de Limburger Wilders er daar ‘een 
van ons’ is. Maar hoe zit het met de 
andere provincies? Zit er een logica in het 
feit dat de ene provincie hoog scoort en de 
andere laag?
 
Vanwege de obsessie van de PVV met 
allochtonen ligt het voor de hand om te 
onderzoeken of er een relatie is tussen het 
aantal allochtonen in een provincie en het 

stemgedrag. Stemmen in een provincie 
waar veel allochtonen wonen meer 
mensen op Wilders? Er bestaat een 
statistische techniek om twee reeksen met 
elkaar te vergelijken (correlatievergelij-
king geheten), waarbij het zo is dat als de 
uitkomst van de berekening 1 is, de 
reeksen volledig gelijk op gaan. Als de 
uitkomst -1 is, dan is de ontwikkeling van 
de reeksen precies tegengesteld. Indien de 
uitkomst 0 is dan hebben de reeksen 
helemaal niets met elkaar te maken. 
Overigens is het zo dat een hoge 
correlatie niets zegt over de vraag 
waarom beide reeksen gelijk op gaan. 
Zelfs een correlatie van 1 betekent niet 
dat de ene reeks de ontwikkeling van de 

andere verklaart. Zo schijnt de rumpro-
ductie op Cuba jarenlang hoog te hebben 
gecorreleerd met het aantal priesterwij-
dingen, maar niemand gelooft serieus dat 
het een het ander heeft veroorzaakt.

Als we deze techniek toepassen op het 
aandeel allochtonen in de bevolking van 
iedere provincie en het aantal PVV-
stemmers dan is de uitkomst 0,27. Dit 
betekent dat er slechts een zwak verband 
bestaat tussen beide reeksen. Inwoners 
van een provincie met veel allochtonen 
stemmen nauwelijks vaker op Wilders 
dan mensen in een provincie met minder 
allochtonen.
Iets vergelijkbaars is in kranten ook 
genoemd in verband met de brandstich-
tingen bij moskeeën en islamitische 
scholen, na de moord op Theo van Gogh. 
Deze vonden vooral plaats in gemeenten 
waar nauwelijks sprake was van grote 
concentraties migranten. Een relatie 
tussen het percentage Wilders-stemmen 
en de werkloosheid onder migranten 
blijkt trouwens ook nauwelijks aanwezig 
te zijn, want een correlatieberekening 
tussen beide levert eveneens een lage 
waarde op van slechts 0,24.  
 
Het succes van Wilders heeft ongetwijfeld 
te maken met zijn harde uitspraken over 
migranten, maar de mensen die op hem 
stemmen komen niet per se uit gebieden 
waar veel migranten wonen. Er is een 
veel sterker verband met criminaliteit. 
Berekening van een correlatie tussen het 
totale aantal misdrijven per hoofd van de 
bevolking in iedere provincie en het 
percentage Wildersstemmen in die 
provincie levert als waarde 0,47 op. Die 
twee gaan dus redelijk gelijk op. Als er 
veel criminaliteit is, dan haalt de PVV 
veel stemmen en omgekeerd stemmen 
weinig mensen op Wilders in provincies 
waar weinig criminaliteit is. 

Zonder verder onderzoek is elke 
verklaring voor deze correlatie specula-
tief. Men zou bijvoorbeeld zelfs kunnen 
veronderstellen dat de PVV het goed 
doet bij criminele stemmers. Een veel 
redelijker veronderstelling is dat de PVV 
goed inspeelt op angstgevoelens, en dat 
die angstgevoelens mede gevoed worden 
door criminaliteit. ‘De-islamisering’, 
zoals Wilders die voorstaat, is in dat geval 
niet de oplossing van de échte problemen 
van zijn kiezers.

het percentage pvv-steMMen per prOvincie Was als vOlgt:
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Anderhalve eeuw socialisme heeft 
geleid tot vele pogingen om samenwer-
king tot stand te brengen tussen 
socialisten uit verschillende landen en 
continenten. Dat begon al in 1864 bij  
de oprichting van de Internationale 
Arbeidersvereeniging, die wij tegen-
woordig kennen als de Eerste 
Internationale.
 
Dat we spreken over een ‘Eerste’ 
Internationale geeft al aan dat de 
samenwerking niet echt een succes is 
geweest. De socialistische beweging was 
vanaf het begin verdeeld. Sommigen 
wilden strijden voor hervorming van het 
kapitalisme, anderen wilden strijden 
voor een snelle revolutie die de hele 
samenleving omver zou werpen, weer 
anderen dachten dat een socialistische 
samenleving lokaal bestaansmogelijkhe-
den had, en nog weer anderen geloofden 
daar helemaal niets van. Zo ontstond na 
de Eerste een Tweede, maar later ook 
nog een Derde en een Vierde Inter- 
nationale. Dat het socialisten niet lukte 
om internationaal langdurig goed samen 
te werken, heeft de tegenstanders van 
socialisten flink in de kaart gespeeld. 
Misschien moeten we wel bij hen in de 
leer gaan, want kapitalisten hebben heel 
wat minder moeite met opkomen voor 
hun gezamenlijke belang. Ondanks de 
onderlinge concurrentie om marktaan-
delen en winst zien zij bijvoorbeeld al 
vanouds kans om de handen ineen te 
slaan als het erom gaat opstandige 
mensen te bestrijden. 
 

In deze Spanning besteden we aan de 
hand van een bijeenkomst in Oss 
afgelopen zomer aandacht aan de 
partijen waar de SP in Europa mee 
samenwerkt. Ook hebben we aan 
woordvoeders van PvdA en GroenLinks 
gevraagd om hun visie op internationale 
samenwerking te geven. Naast deze drie 
grote organisaties bestaan er nog diverse 
kleine linkse clubs in ons land. Eén van 
die organisaties, de NCPN, presenteert 
haar internationale contacten ook in 
deze aflevering. De keus is trouwens bij 
toeval op de NCPN gevallen. Het had 
ook de Internationale Socialisten (IS), de 
Socialistische Arbeiders Politiek (SAP), 
de GML/Rode Morgen of een van de 
andere groeperingen kunnen zijn.
Een terugblik op de diverse Internatio-
nalen complementeert het thema 
Internationaal Links.

De Spanning is weer iets dikker 
geworden. De reden hiervan is dat we 
naast het thema ook meer ruimte willen 
geven aan andere onderwerpen.  
SP-Eerste Kamerlid Geert Reuten 
analyseert een aantal mythes over de 
overheidsuitgaven van de afgelopen 
dertig jaar. 
Karel Koster waarschuwt in een 
bijdrage over het Europese Raketschild 
voor de gevaren van een nieuwe koude 
oorlog. Ook geeft hij inzicht in de 
aantallen slachtoffers van de oorlogen in 
Irak en Afghanistan.
We sluiten af met het Rijke Rooie Leven 
over Adrianus van Emmenes, een 
socialist uit het begin van de  
vorige eeuw.
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Op 14 juli 2007 troffen afgevaardigden van linkse partijen 
uit Europa elkaar in het Brabantse Oss. De gasten uit 
Duitsland, Finland, Cyprus, Denemarken, IJsland, 
Noorwegen en Zweden ontmoetten elkaar op uitnodiging 
van SP-voorman Jan Marijnissen, om in zijn woonplaats 
bij te praten. 
Het linkse gezelschap kwam bijeen op de plek waar in de 
vroege jaren ’70 de roemruchte Bergoss-staking begon, 
toen de piepjonge SP voor het eerst een prominente 
politieke rol speelde in de Brabantse fabrieksstad. Op die 
historische plaats staat nu het moderne stadshotel De 
Weverij, maar een deel van de oude fabrieksmuur getuigt 
nog van het industriële verleden. Een aansprekende plek 
om verleden, heden en toekomst aan elkaar te verbinden 
en te zien hoe linkse partijen in Europa van elkaar kunnen 
leren. De zomerzon hielp volop mee om linkse fraseologie 
te vermijden en rechttoe rechtaan te praten over wat goed 
gaat en wat beter moet. Op het terras, onder het oude 
karakteristieke sheddak van de voormalige Bergoss-
fabriek, leerde links bij.

dUitsland:  
concUrrentie op links
Uit Duitsland was Lothar Bisky naar Oss overgekomen. 
De goedlachse voorzitter van de Duitse ‘Die Linke’ leidt 
in de zomer van 2007 een partij die goed is voor meer 
dan 50 zetels van de 614 in de Duitse Bondsdag en die in 
opiniepeilingen steevast op winst staat. Ze lijkt op weg om 
de derde partij van de Bondsrepubliek te worden, de 
Groenen en de Liberalen voorbij en daarmee de grote 
schrik van de sociaal-democratische concurrenten van de 
SPD. Lothar Bisky was op die 14de juli bijna één maand 
voorzitter van de fusiepartij, waarin een maand eerder de 
Linkspartei.PDS (Partei des Demokratischen Sozialis-
mus) en het Kiezersalternatief voor Sociale Gerechtig-
heid (Wahlalternative Arbeit und soziale Gerechtigkeit, 
WASG) feestelijk samengingen tijdens een congres in 
Berlijn. Bisky leidt de nieuwe partij met Oskar  
LaFontaine. Deze voormalige superminister van de SPD 
stapte enkele jaren geleden over naar Die Linke vanwege 

de rechtse, neoliberale koers van bondskanselier Gerhard 
Schröder (die Duitsland tot 2005 regeerde en daarna 
plaatsmaakte voor een coalitie van christen- en sociaal-
democraten). 
Bisky’s nieuwe linkse partij bracht de voornamelijk 
Oost-Duitse PDS en de West-Duitse WASG bijeen in de 
eerste al-Duitse politieke partij. Alle andere partijen in 
Duitsland hebben West-Duitse wortels en hebben na de 
val van de Muur en de Wiedervereinigung hun vleugels 
ook over het Oost-Duitse deel van het nieuwe land 
uitgeslagen. De fusie is een meesterzet, maar eenvoudig 
ging het niet. Niet vreemd ook voor twee partijen met 
zulke verschillende wortels. 
De PDS was geworteld in de Duitse Democratische 
Republiek (DDR), waar ze eind jaren ’80, op het einde 
van de ‘socialistische arbeiders- en boerenstaat’ de 
ineengezakte Socialistische Eenheidspartij van Duitsland 

links eUropa 
leert Bij  
in BraBant

Tekst: Tiny Kox
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(SED) opvolgde. Twintig jaar later kleeft dit nog steeds 
aan de partij, alle PDS-kritiek op de DDR ten spijt. 
De WASG is de linkse afsplitsing in het westen van 
Duitsland van de sociaal-democratische SPD; deze 
‘afvalligheid’ wordt voorman LaFontaine door de leiding 
van de SPD nog steeds zwaar aangerekend. Als hij in de 
Bondsdag spreekt, klinkt er gesis uit de sociaal-democra-
tische banken. Ze vinden hem een verrader, maar zien 
over het hoofd dat zíjn kiezers zich juist door de SPD 
verraden voelen. Zij zorgen ervoor dat de SPD voor het 
eerst na de Duitse hereniging een werkelijke concurrent 
op links heeft. 

Behoefte aan  
een stevige BUUrman
Aanvankelijk vertrouwden de Duitse sociaal-democraten 
erop dat die concurrent er niet zou komen. De PDS zou 
haar Oost-Duitse basis niet kunnen ontgroeien en in 
West-Duitsland niet kunnen aarden. Dat gegeven vormde 
een van de gespreksonderwerpen als vertegenwoordigers 
van de PDS en de SP elkaar de afgelopen jaren troffen. 
Deze gesprekken dienden om elkaars ervaringen te 
kennen en daar van te leren. De partijen hebben belang 
bij een stevige politieke buurman, ook al omdat beide 
zich moeten weren tegen hun sociaal-democratische 
concurrenten de PvdA en de SPD.
Hoewel hun ontstaansgeschiedenis totaal verschillend is, 
hebben de SP en Die Linke op dit moment ook het 
nodige gemeen, constateerden we in Oss. Beide partijen 
staan tegenover een coalitieregering van christen- en 
sociaal-democraten. Beide partijen horen bij voortduring 
het verwijt dat ze altijd ‘tegen’ zijn, wat ook klopt als het 
gaat om zaken als het dominante neoliberale denken, het 
EU-federalisme, de verhouding tussen arm en rijk, de 
positie van de NAVO en de oorlog in Afghanistan. Beide 
partijen slagen er gaandeweg in meer kiezers en leden 
van de sociaal-democratie het gevoel te geven dat ze meer 
thuis zijn bij de SP en ‘Die Linke’ dan bij de PvdA en de 
SPD. En beide partijen roepen nu al op tot de vorming 
van een linkse coalitie bij de volgende parlementsverkie-
zingen, waarop door de sociaal-democraten niet al te 
enthousiast wordt gereageerd.

ZWeden:  
gedogen gedijt niet
Een linkse coalitie bestond tot voor kort wel in Zweden, 
vertelden Lars Ohly en Anki Ahlsten in Oss. Zij vertegen-
woordigden, als voorzitter en partijsecretaris, hun partij 
op de bijeenkomst in Brabant. Sinds een jaar of tien 
bestaan er contacten tussen de SP en de ‘Vänsterpartiet’. 
In menig opzicht was de Zweedse partij een tijdlang een 
voorbeeld voor ons. Haar eurokritische houding was 
beroemd én succesvol. Het was vooral haar inzet en 
overtuigingskracht die de Zweden in september 2003 
ertoe bracht om met een meerderheid van 56 procent 
‘nee’ te zeggen tegen invoering van de euro. De Zweedse 
partij was er eerder al op opmerkelijke wijze in geslaagd 
om haar eurokritische houding bij parlementsverkiezin-
gen in een ‘ ja’ voor zichzelf om te zetten. De partij 

leverde verder voortdurend aansprekende politici. Van 
voormalig voorzitter Gudrun Schyman werd gezegd dat 
ze alleen de koningin van Zweden in populariteit moest 
laten voorgaan. Dat maakte haar tot een geduchte 
concurrent voor de Zweedse sociaal-democraten – totdat 
ze helaas aan de drank raakte en ook politiek in de knoei 
kwam. De Linkse Partij leed daar zwaar onder, en werd 
ook nog eens afgerekend op het gedogen van een 
sociaal-democratische minderheidsregering, zonder 
eraan deel te nemen. Dat kostte de partij, die eind jaren 
’90 nog goed was voor meer dan 12 procent van de 
stemmen, de helft van haar aanhang en links in zijn 
geheel de meerderheid.
Zowel Vänsterpartiet als sociaal-democraten zitten nu in 
de oppositie. “Daar moeten we er nu maar het beste van 
maken”, aldus Lars Ohly, die het partijleiderschap 
overnam maar de verkiezingen verloor: “We denken nu 
na waarom we zo verloren hebben, wat we beter hadden 
kunnen doen en waarom we niet de nodige prioriteiten 
hebben gesteld, die mensen hadden kunnen overtuigen 
bij ons te blijven. We richten ons nu vooral op de econo-
mie, de welvaart, de werkgelegenheid en het milieu.” Op 
de vraag van Jan Marijnissen waarom zijn partij een 
regering van sociaal-democraten gedoogde maar er niet 
zelf aan deelnam, zei Ohly in Oss dat zijn partij op dat 
moment niet klaar was voor regeringsdeelname. “We 
vonden dat we niet anders konden, we vonden ons niet 
sterk genoeg – maar we zijn inmiddels een stuk volwasse-
ner geworden en zullen het in de toekomst anders doen.” 
Er zijn weer gesprekken op gang met de sociaal-democra-
ten om te zien hoe de huidige rechtse coalitie straks 
afgelost kan worden door een linkse regering: “We praten 
veel maar we zijn er nog lang niet. Bij de afgelopen 
verkiezingen had links geen aansprekend alternatief, 
geen gezamenlijk verkiezingsaanbod. Dat was deels onze 
verantwoordelijkheid, maar veel meer nog van de 
sociaal-democraten, die zich vooraf niet wilden binden.”

noorWegen:  
links aan de macht
Bij de buren van de Zweden, de Socialistische Linkse 
Partij (Sosialistisk Venstreparti) van Noorwegen, ging het 
anders. Toen zich daar in 2005 de kans voordeed om met 
de sociaal-democraten te gaan regeren, kozen ze, mede 
met de ervaringen in Zweden in het achterhoofd, voor 
‘volledig meedoen’. Daarom heeft Noorwegen sinds  
17 oktober 2005 een linkse regering – één van de erg 
weinige in Europa. De Socialistische Linkse Partij levert 
vijf ministers, onder wie partijleidster Kristin Halvorsen. 
Zij is vice-premier en minister van financiën in het 
kabinet van de sociaal-democraat Jens Stoltenberg. Dat is 
geen eenvoudig karwei, lichtte Bård Vegar Solhjell toe, 
vice-voorzitter van de Socialistische Linkse Partij: “We 
hebben tot nu toe ongeveer elke dag crisis – maar tot nu 
toe komen we er ook nog elke keer weer uit.” Er zijn 
hevige coalitieconflicten over het wel of niet zenden van 
soldaten naar Zuid-Afghanistan, het exploiteren van 
nieuwe gasvelden en het aanschaffen van nieuwe militair 
materieel. Het regeerakkoord blijkt voor meerdere 
interpretaties vatbaar. De oppositie probeert de verschil-
len breed uit te meten, de regering probeert ze juist 
beheersbaar te houden. Tot nu toe met succes. 
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De Noorse ervaringen in het meeregeren met de sociaal-
democraten zijn van groot belang. Deelname aan een 
linkse regering werd vooral mogelijk toen de Noorse 
vakbonden zich voor een linkse coalitie uitspraken. De 
politieke voorkeur van de vakbondsleiding ligt bij de 
sociaal-democraten, maar de politieke voorkeur in de 
achterban van de vakbond ligt voor een groot deel ook bij 
de linkerkant van het politieke spectrum. Dat is in 
Nederland niet anders. De uitspraak van de vakbonden, 
zo vertelde Bård Vegar Solhjell zijn gespreksgenoten, was 
van grote invloed op de keuze voor linkse samenwerking 
door de sociaal-democraten van Stoltenberg. Vóór de 
verkiezingen wisten alle Noren dat er een linkse coalitie 
zou komen als dat electoraal mogelijk zou zijn. Die 
afspraak legde overigens vooral de sociaal-democraten 
geen windeieren. De tot dan toe voorspelde winst van de 
Socialistische Linkse Partij smolt weg ten gunste van de 
eindelijk tot links bekeerde sociaal-democraten. De 
Noorse les leert hoe je een regering kunt winnen en 
ondertussen verkiezingen kunt verliezen. Hoe zoiets kan 
en hoe zoiets kan worden voorkomen, was een belangrijk 
gespreksonderwerp in hotel de Weverij. De SP had 
immers het omgekeerde meegemaakt: de verkiezingen 
gewonnen, maar buitenspel gezet bij de regeringsvor-
ming, door toedoen van de PvdA. Wie de opiniepeilingen 
bekijkt ziet dat de kiezers van beide partijen daar niet erg 
enthousiast over zijn. Het regeren van de PvdA valt nogal 
wat kiezers tegen, maar het niet-meeregeren van de SP 
(en GroenLinks) eveneens. 

denemarken:  
principieel of praktisch
Meeregeren zit er voorlopig voor de Deense linkse 
partijen niet in, zo weten we na de laatste parlementsver-
kiezingen. Voor de één, de Rood-Groene Alliantie ofwel 
de ‘Enhedslisten’, waren de verkiezingen van november 
een regelrechte teleurstelling. Nog slechts 2,2 procent van 
de stemmen komt de Rood-Groene Alliantie toe. Heel 
anders verging het de concurrent op links, de Socialisti-
sche Volkspartij (Socialistisk Folkeparti, SF). Die slaagde 
er juist in de aanhang te verdubbelen en op een ongeken-
de 13 procent uit te komen. Partijleider Rune Lund van 
de Alliantie kon deze zomer in Oss al moeilijk voorspellen 
welke kant het op zou gaan bij de verkiezingen. De ene 
partij, de Socialistische Volkspartij van de populaire Villy 
Søvndal (jammer genoeg verhinderd om er in Oss bij te 
zijn), zette vol in op een coalitieregering met sociaal-
democraten en, als het moest, de sociaal-liberalen erbij. 
De Rood-Groene Alliantie wenste zich principiëler op te 
stellen: een nieuwe regering moest niet alleen anders van 
samenstelling zijn, maar ook van koers. Alleen een echte 
socialistische koers was de kaders van de Alliantie goed 
genoeg. Maar hoe daartoe te komen, daartoe ontbrak de 
strategie, erkende Alliantie-voorman Lund eerlijk in Oss. 
Nu, na de verkiezingen, lijkt de conclusie voor de hand te 
liggen dat de openlijke regeringsaspiraties van SF de 
linkse kiezers meer aangesproken hebben dan de 
principiële positie van de Rood-Groene Alliantie. Maar 
beide partijen blijven – met de sociaal-democraten – voor-
alsnog in de oppositie en premier Rasmussen heeft zijn 
derde rechtse regering op rij kunnen vormen.

linkse partijen leren in oss
Foto: Paul Peters
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finland:  
terUg naar de mensen
Dat verkiezingen kunnen tegenvallen, weten ook de 
aanhangers van de Finse Linkse Alliantie (Vasemmistoli-
itto). In de jaren ’90 was de Alliantie nogal succesvol en 
nam ze zelfs twee keer deel aan een coalitieregering. 
Haar plaats in deze brede coalities maakte haar positie in 
het politieke spectrum van Finland echter eerder wazig 
dan duidelijk, reden voor heel wat kiezers om naar 
andere partijen over te stappen, vooral de Finse sociaal-
democraten. De laatste verkiezingen leverden een 
electorale score van 9 procent op, en dat terwijl de steun 
voor een aantal standpunten van de Alliantie, bijvoor-
beeld haar tegenstand tegen een Fins NAVO-lidmaat-
schap of een verdergaande privatisering van de publieke 
sector, volgens opinieonderzoek veel groter is. Politiek 
secretaris Turo Bergman concludeerde dan ook dat zijn 
partij teveel de politieke taal was gaan spreken in plaats 
van de taal van de bevolking en daardoor tot de politieke 
kaste gerekend wordt. Met een stevige verjonging van 
partijkader en parlementsleden is inmiddels een poging 
in gang gezet om weer meer een partij te worden van 
mensen. Ook is veel meer nadruk nodig op het buitenpar-
lementaire werk, vond Bergman, zoals dat volgens hem bij 
bijvoorbeeld de SP wel gebeurt. 

cyprUs:  
meeregeren valt niet mee
Links Europa bestaat niet alleen in het noorden, maar 
ook aan de andere kant van Europa, op Cyprus. Daar is 
AKEL, de Progressieve Partij van de Arbeiders, ook 
werkelijk een partij van het volk. Met een aanhang van 31 
procent is AKEL met grote voorsprong de grootste linkse 
partij in de lidstaten van de Europese Unie. Met 14.000 
leden op een totale bevolking van 750.000 is AKEL ook in 
dat opzicht een Europees unicum. De partij is al sinds 
jaar en dag de grootste partij van het eiland. Haar 
ideologie lijkt op het eerste gezicht vrij ouderwets, maar 
in de praktische politiek is de partij juist erg bij de tijd. 
AKEL kon afgelopen jaren ook voor het eerst deelnemen 
aan een coalitieregering. Dat experiment was slechts een 
enkele dag voor het linkse treffen in Oss geëindigd, zo 
kon internationaal secretaris Andros Kyprianou zijn 
gesprekspartners meedelen. De opgedane ervaringen in 
de regering waren wisselend geweest. Ministers leveren 
aan een regering is één, de koers wezenlijk beïnvloeden is 
iets heel anders, beklemtoonde Kyprianou. Zeker in een 
land als Cyprus, dat een presidentieel stelsel heeft, met 
veel macht voor de president en relatief weinig zeggen-
schap voor regering en ministers.
Door de verkiezingsuitslag was het voor AKEL onmogelijk 
om buiten de regering te blijven. Kyprianou: “Dat zouden 
ze niet begrepen hebben en ons niet vergeven hebben”. 

Europees Parlement
In het Europees Parlement bestaat een confederale fractie van 

Verenigd Europees Links en Noords Groen-Links. Daaraan nemen 

16 partijen uit 13 EU-lidstaten deel, waaronder de SP.  

SP-europarlementariër Kartika Liotard is vice-voorzitter van de 

fractie van Verenigd Links, waar verder ook Erik Meijer deel van 

uitmaakt. Het Europees Parlement vergadert in Straatsburg en 

Brussel. De partijen, die sterk van elkaar verschillen, gunnen 

elkaar in de fractie welbewust veel vrijheid. Dat houdt de 

samenwerking werkbaar, maar maakt de zichtbaarheid van 

‘Verenigd Links’ soms problematisch. De SP werkt vooral nauw 

samen met Noords Groen-Links.

Raad van Europa
In de parlementaire assemblee van de Raad van Europa, waarin 

alle Europese landen zijn vertegenwoordigd, is links Europa 

samengebracht in Verenigd Europees Links, met 21 deelnemende 

partijen uit 18 Europese landen. SP-senator Tiny Kox leidt in het 

Palais d’Europe in Straatsburg de fractie, die net als in het 

Europees Parlement confederaal van aard is. Dat is ook nodig, 

vanwege de grote verschillen die de deelnemende partijen op een 

aantal belangrijke punten hebben. (Dat geldt overigens evenzeer 

voor de andere fracties in de assemblee.) Naast Kox hebben 

Tweede Kamerlid Henk van Gerven en Eerste Kamerlid Tuur 

Elzinga zitting in de fractie.

Europese eenheid nog geen alternatief
Verder bestaat er sinds kort een Europese Linkse Partij, waarin 19 

partijen uit 17 EU-lidstaten deelnemen. Daar doet de SP 

vooralsnog niet aan mee. De SP vindt Europese partijvorming 

voorlopig nog een stap te ver, en vooralsnog een te gemakkelijke 

uitweg voor partijen om in eigen land het uitblijven van succes 

goed te praten door het ‘succes’ op Europees niveau. Met het oog 

op de komende verkiezingen in 2009 voor het Europees Parlement 

zal Europese partijvorming op de agenda blijven en zullen partijen 

hun posities tegen die tijd opnieuw moeten bepalen. Lothar Bisky 

is sinds november 2007 voorzitter van de Europese Linkse Partij.

Meer informatie over links in Europa:
Links in het Europees Parlement: www.guengl.org

Links in de Raad van Europa: www.gue-uel.org

Europese Linkse Partij: www.european-left.org

Duitsland: www.linkspartei.de

Noorwegen: www.sv.no

Zweden: www.vansterpartiet.se

Denemarken: www.enhedslisten.dk; www.sf.dk

Finland: www.vasemmistoliitto.fi

IJsland: www.vg.is

Cyprus: www.akel.org.cy

linkse  
samenWerking  
in eUropa
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Vanaf het eerste begin was het echter knokken, zeker 
omdat Cyprus bezig was met toetreding tot de Europese 
Unie, waarvoor harde sociale offers moesten worden 
gebracht, die lang niet altijd begrepen werden door 
AKEL-kiezers. Daarbij liep het herenigingoverleg met het 
door Turkije bezette Noord-Cyprus ook nog eens vast, 
door onhandig optreden van de Cypriotische president. 
Ook dat leidt tot onbegrip onder de bevolking. Het 
congres van AKEL besloot daarop zijn steun aan presi-
dent Papadopoulos op te zeggen en haar eigen partijse-
cretaris Cristofias kandidaat te stellen voor de presidents-
verkiezingen in februari 2008. Cristofias versloeg op 24 
februari j.l. Papadopoulos en is daarmee gekozen tot de 
nieuwe president van Cyprus. Door deze overwinning is 
er uitzicht op een regering die wel een andere koers zal 
kunnen varen, hoewel de eisen vanuit Brussel natuurlijk 
nog steeds zwaar zullen drukken. 

ijsland:  
geWonnen verkieZingen,  
gestolen politiek
Op IJsland heeft ‘Brussel’ niks te zeggen. Althans 
formeel, maar materieel gedraagt Europa’s meest 
westelijke land zich vaak alsof het EU-lid is, legde 
algemeen secretaris Sóley Tómasdóttir van de IJslandse 
Links-Groene Beweging in Oss aan haar toehoorders uit. 
En precies dat zit veel inwoners van het eiland dwars. Veel 
IJslanders hechten aan onafhankelijkheid. En omdat de 
Links-Groene Beweging daarvoor staat, spreekt ze veel 
kiezers aan. De 14 procent die dit jaar behaald werd, was 
weliswaar een formidabele winst, maar ook een beetje 
een tegenvaller, omdat de opiniepeilingen nog veel meer 
aanhang hadden voorspeld. Toen echter duidelijk werd 
dat de sociaal-democratische partij bij het vormen van 
een nieuwe regering de voorkeur aan de liberalen boven 
links zou geven, besloten toch veel kiezers ‘dan maar’ op 
de sociaal-democraten te stemmen, zeker nadat die partij 
een aantal linkse slagzinnen had overgenomen.
“Ze hebben onze politiek gestolen en zo onze kiezers 
meegenomen”, aldus Sóley Tómasdóttir met enige spijt in 
haar stem. Maar veel reden om te treuren is er niet met 
zoveel nieuwe kiezersteun, voegde ze er geruststellend 
aan toe. En ook buiten het parlement valt genoeg te 
doen. De Links-Groene Beweging loopt voorop in de 
strijd om IJsland onafhankelijk te houden – en ongerept. 
De gigantische aluminiumsmelterijen op het slechts aan 
de randen bewoonde eiland bedreigen het IJslandse 
milieu en vormen dan ook aanleiding tot actie van de 
links-groenen, waarbij ze op veel steun vanuit de bevol-
king kunnen rekenen. Ook hier blijft volgens Sóley 
Tómasdóttir de kans aanwezig dat uiteindelijk de 
sociaal-democraten met de resultaten van de links- 
groene acties op de loop gaan. 

samenWerken met,  
maar ook oppassen  
voor sociaal-democraten
Het gevaar, dat de sociaal-democraten op de loop gaan 
met linkse items, speelt niet alleen op IJsland, zo bleek in 
Oss. Maar tegelijk willen praktische linkse partijen ook 
juist hun sociaal-democratische concurrenten aanmoedi-
gen meer naar links te kijken en zich minder te fixeren 
op regeringssamenwerking over rechts. Samenwerking op 
links blijft de komende jaren hoog op de agenda’s van de 
partijen staan die in Oss bijeen waren. Alleen getuigen 
hoe het anders moet volstaat niet meer. Het is nu zaak aan 
te geven dat het ook echt anders kán, met een door links 
geleide regering, waarin sociaal-democraten samenwer-
ken met hun concurrenten op links.
Dat linkse partijen in Europa hoe dan ook meer moeten 
samenwerken, daarover bestond in Oss geen misverstand. 
Er zijn grote thema’s, zoals de Europese superstaatvor-
ming en de oorlog in Afghanistan, waarbij informatie-
uitwisseling over de beste strijdmethoden en samenwer-
king in acties dringend gewenst is. Ook heel concreet 
dienen de linkse partijen in Europa zich meer voor elkaar 
open te stellen. Dat kan om te beginnen door het 
voorbeeld van de SP te volgen en een uitgebreide 
Engelstalige website op te tuigen, zodat iedereen van 
iedereen kan zien waar men mee bezig is, waar men 
successen boekt en waar men tegen tegenvallers aanloopt 
– en welke lessen men daaruit kan trekken. Onbekend 
maakt onbemind; alleen door elkaar te kennen, kan er 
van elkaar worden geleerd en kunnen partijen elkaar over 
en weer inspireren. Dat is hard nodig, in een nog steeds 
door neoliberale politiek gedomineerd Europa.
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Totaal 41 van 785 295 van 5.295

Nederland Socialistische Partij (SP) 2 25 van 150

Noorwegen Sosialistisk Venstreparti (SV) (geassocieerd lid) 0 15 van 165

Land Partij

Leden
Europees
Parlement

Leden 
nationale 

parlementen

Luxemburg Déi Lénk/La Gauche (geassocieerd lid) 0 0 van 60

Cyprus Progressieve Partij van de Werkende Mens (AKEL/ΑΚΕΛ) 2 18 van 56

Denemarken Folkebevægelsen mod EU 1 0 van 179

Duitsland Die Linke 7 53 van 613

Finland Vasemmistoliitto (VAS) 1 17 van 200

Frankrijk Parti Communiste Français (PCF) 3 21 van 567

Rassemblement Démocratique pour la Martinique 1 0 van 567

Griekenland Kommunistiko Komma Elladoas (KKE/ÊÊÅ)

Synaspismos (ΣΥΝΑΣΠΙΣΜΟΣ/ΣΥΝ)

3

1

22 van 300

14 van 300

Ierland Sinn Féin 2 5 van 646

Partito dei Comunisti Italiani (PdCI) 2

Italië Partito della Rifondazione Comunista (PRC) 5 40 van 630

17 van 630

Portugal Partido Comunista Portugués (PCP)

Bloco de Esquerda (geassocieerd lid)

2

0

12 van 230

8 van 230

Spanje Izquierda Unida (IU) 1 5 van 350

Tsjechië Komunistická strana Čech a Moravy (KSČM) 6 0 van 200

Zweden Vänsterpartiet (V) 2 22 van 349

Zwitserland Parti Suisse du Travail = Parti ouvrier et populaire = 
Partei der Arbeit der Schweiz = Partito svizzero del Lavoro 
(PST = PoP/PdA/PdL) (geassocieerd lid)

0 1 van 200

Samenwerkende linkse partijen in de fractie Europees Unitair Links/Noords Groen 
Links in het Europees Parlement en in de nationale parlementen
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Tekst: Sjaak van der Velden

De toon was gezet. De heersers moesten 
uitkijken, want de machtelozen en 
rechtelozen, zij die niets te verliezen 
hadden, rammelden aan de poorten van 
de macht en eisten hun recht op. Deze 
opvatting, dat de arbeiders in internatio-
naal verband een nieuwe samenleving 
zullen laten ontstaan, kreeg twintig jaar 
na de verschijning van het Communis-
tisch Manifest ook in ons land  
enige aanhang. 

internationale 
samenWerking:
een socialistisch 
kroonjUWeel

In 1848 verscheen het Communistisch Manifest, dat begon met  
de gevleugelde woorden: 
 
“Een spook waart door Europa – het spook van het Communisme.  
Alle machten van het oude Europa hebben zich tot een heilige drijfjacht 
tegen dit spook verbonden” en eindigde met: “Dat de heersende klassen 
sidderen voor een communistische revolutie! De proletariërs hebben 
daarbij niets te verliezen dan hun ketenen. Zij hebben een wereld te  
winnen. Proletariërs aller landen, verenigt u!” 1
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de eerste  
internationale
Groepjes werklieden die ontevreden 
waren over de bestaande maatschappij 
hadden aansluiting gezocht bij mensen 
uit de vrijdenkersbeweging. Daar werd 
veel gepraat en ook veel gelezen. Op 
andere plaatsen werd daarnaast actie 
gevoerd. Zoals in Amsterdam waar in 
april 1869 de scheepstimmerlieden het 
werk neerlegden. Enkele maanden later 
besloten enkele werklieden tot oprichting 
van het Nederlandsch Werklieden 
Verbond, Afdeeling der Internationale 
Arbeidersvereeniging (NWV). 
Tegenwoordig kennen wij de Internatio-
nale Arbeidersvereeniging (International 
Workingmen Association) beter onder de 
naam Eerste Internationale. Deze 
organisatie was in 1864 in Londen 
gesticht onder het motto: ‘de bevrijding 
van de arbeidersklasse is het werk van de 
arbeiders zelf.’ Doel was om de arbeiders 
tot actie en organisatie te brengen. Die 
actie bestond uit vakbondsstrijd en 
politieke strijd. Organisatie zocht men 
onder andere in het oprichten van 
vakverenigingen, maar in ons land lukte 
het niet om veel invloed uit te oefenen op 
de ontwikkeling van de vakbeweging. 
Na de Commune van Parijs en het vijfde 
congres verloor De Internationale het 
minieme beetje invloed dat ze wel had. 
De Commune was een volksopstand die 
uitbrak na de nederlaag van de Fransen 
in de Frans-Duitse oorlog van 1871. 
Arbeiders veroverden de stad, maar 
werden uiteindelijk door het Franse leger 
op gruwelijke wijze verslagen. De 
Commune joeg alle behoudende 
krachten schrik aan en werd synoniem 
aan de zo gevreesde, goddeloze arbei-
dersmacht. Op het vijfde congres van de 
Internationale, dat in 1872 ondanks dat 
ze in ons land nauwelijks leden had in 
Den Haag plaatsvond, kwam het tot een 
heftige uitbarsting en scheuring tussen 
‘anarchisten’ en ‘sociaal-democraten’. 
Zoals zo vaak bij een strijd om beginse-
len, trokken de kemphanen Karl Marx en 
Michail Bakoenin alle registers, inclusief 
persoonlijke aantijgingen, open. Het 
NWV had zijn laatste kruit verschoten 
tijdens een actie van sigarenmakers in 
1873 en verdween van het toneel. De 
Eerste Internationale hield in 1876 ook 
op te bestaan vanwege de voortdurende 
tegenstellingen binnen de organisatie.

de tWeede  
internationale 
Dertien jaar later vormden socialisten 
weer een internationale club: de 
Socialistische Arbeiders-Internationale, 
waarvan in Nederland achtereenvolgens 
de Sociaal-Democratische Bond (SDB) 
en de van de SDB afgesplitste Sociaal-
Democratische Arbeiders Partij (SDAP) 
lid waren. Aanleiding tot de oprichting 
waren de feestelijkheden in 1889 ter 
gelegenheid van de eeuwviering van de 
Franse Revolutie. Deze internationale 
kennen we als de Tweede Internationale 
en ontstond niet voor niets in een periode 
dat de arbeidersstrijd overal weer 
toenam. Deze groei van de strijdwil 
kunnen we illustreren met cijfers uit 
Nederland: in de jaren 1887 en 1888 
vonden totaal 30 stakingen plaats, in de 
jaren 1889-90 waren dat er 94.
Het eerste congres van de nieuwe Inter- 
nationale riep 1 mei uit tot internationale 
dag van de arbeid. Dat gebeurde in het 
kader van de strijd voor de achturige 
werkdag. Die strijd werd dus internatio-
naal gevoerd. De oude tegenstellingen 
tussen marxisten en anarchisten staken 
ook nu weer de kop op. De strijd werd op 
een organisatorische manier beslecht. Op 
het congres van Londen werden de 
anarchisten namelijk uitgesloten. Vanaf 
dat jaar bestond er binnen de Internatio-
nale geen twijfel meer: socialisten zouden 
in de parlementen werken en via vak- 
bonden proberen verbeteringen in de 
omstandigheden van de arbeiders te 
bewerkstelligen.
Dit betekende niet dat er geen tegenstel-
lingen meer bestonden. Er waren socialis-
ten die als uiteindelijk doel nog steeds 

revolutie wilden, maar er waren er ook 
die daar niet meer in geloofden. Volgens 
de laatsten kon ook via het parlementaire 
werk het socialisme worden bereikt, 
zonder revolutie en het bloedvergieten 
dat daar nou eenmaal bij hoort. 
Het breekpunt werd uiteindelijk de steun 
die socialisten gaven aan de oorlogvoe-
ring in 1914. Jaren hadden socialisten 
geroepen ‘Broeders. Laat ons de kazernes 
slopen’. Jaar na jaar hadden de partijen 
van de Tweede Internationale resoluties 
aangenomen tegen de oorlog en er waren 
zelfs plannen geopperd om in geval van 
oorlog een algemene werkstaking uit te 
roepen. Nu het zover was en de oorlog die 
velen al lang aan zagen komen, eindelijk 
uitbrak, wat kon men toen doen? Een 
grote teleurstelling voor veel socialisten 
was het feit dat de Duitse zusterpartij van 
de SDAP voor de oorlogsbegroting 
stemde. Daarmee werden met één enkele 
pennenstreek alle illusies, dat zij de 
oorlog tegen zouden kunnen houden, bij 
socialisten over de hele wereld wegge-
vaagd. De Sozialdemokratische Partei 
Deutschlands (SPD) heeft hiermee een 
enorme schuldenlast op haar schouders 
gelegd, die echter ook drukte op de 
schouders van socialisten in andere 
landen. De socialistische voorman 
Troelstra sprak zich in ons land aanvan-
kelijk fel uit tegen deze houding van de 
oosterburen. Toch ging de SDAP feitelijk 
mee in de internationale tendens om de 
eigen, nationale regering te steunen. In 
de woorden van dezelfde Troelstra, in de 
Tweede Kamer: “Ik acht het ogenblik 
van kritiek niet gekomen omdat in deze 

marx en engels twee grondleggers 
van de Eerste Internationale / standbeelden 
in Berlijn  Foto: Flickr.com 
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ernstige omstandigheden de nationale 
gedachte de nationale geschillen 
overheerst.” 

de derde  
internationale 
Slechts enkele partijen, zoals de Russi-
sche bolsjewieken, hielden vast aan de 
anti-oorlogsresoluties. De revolutionairen 
vormden op aandringen van Lenin in 
maart 1919 de Communistische of Derde 
Internationale, ook wel bekend als de 
Comintern. Deze Internationale, waar in 
Nederland de van de SDAP afgesplitste 
CPH/CPN lid van was, ontwikkelde zich 
tamelijk snel tot een soort mantelorgani-
satie van de Sovjet-Unie. De aangesloten 
partijen lieten dit gebeuren omdat zij 
deze nieuw gevormde staat zagen als het 
vaderland der arbeiders. Hier hadden de 
arbeiders na de Commune van Parijs 
immers voor het eerst de macht gegrepen 
en tegenkrachten moesten worden 
bestreden. In deze strijd die zeker in het 
begin gewapenderhand gevoerd werd, 
was volgens communisten geen ruimte 
voor twijfel, want twijfel zou de vijanden 
van de Sovjet-Unie maar in de kaart 
spelen. 
Gedurende de jaren twintig en dertig 
wisselden de standpunten van de 
aangesloten partijen al naar gelang de 
belangen van het vermeende socialisti-
sche vaderland. Toen de Sovjet-Unie in 
1939 een niet-aanvalsverdrag sloot met 
Hitler-Duitsland waren veel communisti-
sche partijen dan ook flink in verwarring. 
Hoe begrijpelijk dat verdrag ook was 
vanuit machtspolitieke overwegingen. 
Om de geallieerde bondgenoten tijdens 
de Tweede Wereldoorlog niet voor het 
hoofd te stoten met een organisatie die de 
wereld wilde veroveren, hief Stalin in 
1943 de Comintern op. 
In 1947 werd het (Communistisch 
Informatiebureau) Cominform opgericht, 
dat als een Europese opvolger van de 
Comintern kan worden beschouwd. Na 
de destalinisatie in de Sovjet-Unie en de 
tegenstellingen tussen Rusland en China 
viel het Cominform echter al weer uit 
elkaar.
In Nederland bestaan van beide late 
stromingen in de communistische 
beweging, de Moskou-aanhangers en de 
volgelingen van de Chinese leider Mao, 
nakomelingen: de maoïstische GML-
Rode Morgen en de Nieuwe Communis-
tische Partij van Nederland (NCPN). De 
GML werkt met enkele tientallen 

zusterorganisaties samen in de Internati-
onale Conferentie van Marxistisch-Leni-
nistische Partijen en Organisaties. Over 
de NCPN kunt u elders in deze Spanning 
lezen.

de socialistische  
internationale 
In 1923, op een congres in Hamburg, 
werd de eenheid tussen de gematigde 
socialisten van de Tweede Internationale, 
die door de Eerste Wereldoorlog uit 
elkaar was gevallen, enigszins hersteld, 
onder de naam Socialistische Arbeiders 
Internationale (S.A.I.). Ook deze 
internationale was een supranationaal 
orgaan, maar in de praktijk bepaalden de 
aangesloten partijen hun eigen beleid. De 
grote problemen van de economische 
crisis, het opkomende fascisme en de 
Spaanse Burgeroorlog veroorzaakten de 
ondergang van de SAI in 1940. In ons 
land was de SDAP lid.
Na de oorlog duurde het tot 1951 voor er 
weer een Socialistische Internationale tot 
stand kwam. Deze heeft zich tot op de 
dag van vandaag weten te handhaven en 
de PvdA is er vanaf het begin een actief 
lid van. De PvdA neemt ook deel aan de 
in 1992 opgerichte Partij van Europese 
Sociaal-democraten (PES). De PES is een 
in beginsel verregaand samenwerkings-
verband tussen ruim dertig socialistische 
fracties in het Europees parlement. De 
Europese sociaal-democraten steunen 
vanouds het project van de Europese 
eenwording, maar zijn wat terughouden-
der geworden na de afwijzing van de 
Europese grondwet door de bevolkingen 
van Frankrijk en Nederland. 

de vierde  
internationale 
Na de Eerste, de Tweede en de Derde 
Internationale ontstond er ook nog een 
Vierde. Deze Vierde Internationale werd 
door Leon Trotski gesticht in 1938 nadat 
hij uit de Sovjet-Unie was verbannen. 
Deze verbanning was het resultaat van de 
strijd tussen Trotski en Stalin die 
ongeveer 15 jaar had geduurd. Aanvan-
kelijk hoopten de aanhangers van Trotski 
dat ze de Comintern konden hervormen 
tot een organisatie die zich weer voor de 
wereldrevolutie zou inzetten en niet voor 
de nationale belangen van Rusland. De 
hoop dat dit ooit zou lukken vervloog 
echter snel. Tegenwoordig bestaan er vele 
trotskistische internationale organisaties 
die zichzelf als opvolger van de oorspron-
kelijke Vierde Internationale beschou-
wen. In Nederland is de Socialistische 

om verder te 
leZen:

WWW.marxists.org/
nederlands/novack/1972/
internationale

dnpp.eldoc.UB.rUg.nl/
files/root/jB-dnpp/jB96/
vdBoomen.pdf

Alternatieve Politiek (SAP) een sectie van 
de Vierde Internationale, terwijl de 
Internationale Socialisten (IS) behoren 
tot een andere stroming binnen het 
trotskisme. De onderlinge verschillen 
tussen de vele soorten trotskisten zijn 
voor buitenstaanders overigens vaak 
volslagen onbegrijpelijk.

linkse  
samenWerking
Enigszins vreemd om hier te vermelden is 
het internationale samenwerkingsver-
band waarin GroenLinks zich bevindt. 
Vreemd omdat GL weliswaar afstamt 
van CPN en PSP, maar meer en meer 
haar socialistische gedachtegoed aan de 
wilgen hangt. Leidende kringen binnen 
die partij gaan er niet voor niets prat op 
de laatste sociaal-liberale partij van 
Nederland te zijn. Maar goed, ook GL 
werkt samen met andere Europese 
partijen – meer daarover elders in deze 
Spanning.
Internationale samenwerking is vanaf het 
allereerste begin door socialisten gezien 
als heel belangrijk voor de te voeren 
strijd. De geschiedenis van de diverse 
internationalen laat echter zien dat deze 
samenwerking op de langere termijn 
nooit echt succesvol is geweest. Het 
zoeken naar de juiste vormen en 
gedachten op dit terrein blijft voor 
socialisten echter te allen tijde een 
belangrijke opdracht. De geschiedenis 
laat ook zien dat nationale partijen beter 
dan een overkoepelende centrale in staat 
zijn om het beleid in het betreffende land 
vorm te geven en aan te sluiten op lokale 
tradities en omstandigheden.

 1 Karl Marx en Friedrich Engels,  
 Het communistisch manifest,  
 Amsterdam 1971 (oorspr. 1848)
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samenWerking 
volgens de BUren
groenlinks

Tekst: Joost Lagendijk, sinds 1998 lid van het Europees Parlement voor GroenLinks

Vlak voor de Tweede Kamerverkiezingen van 1989 vormden de Politieke 
Partij Radikalen (PPR), de Pacifistisch Socialistische Partij (PSP), de 
Communistische Partij Nederland (CPN) en de Evangelische Volkspartij 
(EVP) het electorale samenwerkingsverband GroenLinks. Een jaar later 
besloten zij tot de oprichting van een nieuwe partij onder dezelfde naam.
Al in 1984 hadden PPR, PSP en CPN voor de Europese verkiezingen een 
Groen Progressief Akkoord gesloten dat twee zetels behaalde. 

De internationale contacten van 
GroenLinks waren aanvankelijk een 
optelsom van de contacten van de 
samenstellende delen van de partij. De 
PPR bracht haar Europese groene 
contacten in, de PSP haar hechte banden 
met links-socialistische partijen uit 
Scandinavië en de CPN de relaties met 
communistische partijen die een 
vergelijkbaar vernieuwingsproces 
doormaakten.
Het was dan ook geen toeval dat 
GroenLinks eind jaren tachtig aan de 
wieg stond van zowel het New European 
Left Forum (NELF) als de Europese 
Groene Federatie. Het NELF was het 
losse platform voor moderne linkse 
partijen links van de sociaal-democratie. 
De groene federatie was de plek waar 
steeds meer groene partijen uit heel 
Europa probeerden steeds hechter samen 
te werken.
Na jarenlang actief geweest te zijn in 
beide samenwerkingsverbanden koos 
GroenLinks uiteindelijk voor de 
Europese Groenen die zich in 2004 
omvormden tot een echte partij op 
Europees niveau. De samenwerking met 
andere groene partijen, in en buiten het 
Europees Parlement, bleek effectiever 
dan de vrijblijvende contacten met 
verwante linkse partijen. Ook de steeds 
grotere instroom in het NELF van 
niet-vernieuwde (ex-)communistische 
partijen maakte dat forum steeds minder 
aantrekkelijk.

fractie 
In het Europees Parlement (EP) maken 
de twee GroenLinkse Europarlemen-
tariërs deel uit van de fractie De 
Groenen/Europese Vrije Alliantie. De 
Groene/EVA-fractie is de vijfde fractie in 
het EP en bestaat naast vertegenwoordi-
gers van groene partijen uit politici van 
regionale partijen uit bijvoorbeeld 
Schotland en Spanje. Ook de Europarle-
mentariër van de links-socialistische 
Deense SF maakt deel uit van deze 
fractie.
Speerpunten voor de Groene/EVA-
fractie zijn de strijd voor een schoner 
milieu, voor de mensenrechten in en 
buiten Europa, tegen liberalisering van 
publieke diensten en voor een eerlijke 
wereldhandel.

kritisch pro-eUropees
GroenLinks is kritisch over hoe de 
huidige Europese Unie functioneert. De 
afgelopen jaren heeft de nadruk sociaal-
economisch teveel gelegen op het 
bevorderen van marktwerking en te 
weinig op het stimuleren van een 
duurzame en sociaal rechtvaardige 
economie. Op milieugebied trad de EU 
soms op als voortrekker (Kyoto-verdrag) 
op wereldniveau maar tegelijk werd veel 
te weinig haast gemaakt met een 
ingrijpende hervorming van het 
landbouwbeleid. Jarenlang ging veel te 
veel energie zitten in het verbeteren van 
het interne functioneren van de EU via 
verdragsherzieningen terwijl veel te 

weinig moeite werd gedaan om op het 
wereldtoneel een beslissende rol te spelen.

GroenLinks is er echter ondanks die 
kritiek op de huidige EU van overtuigd 
dat er geen alternatief is voor effectieve 
Europese samenwerking op terreinen als 
klimaatbeleid, internationale handel, 
migratie, terrorismebestrijding en 
buitenlandse politiek. Alleen door met 
één stem te spreken kan de EU invloed 
hebben op deze gebieden. Blijft Europa 
verdeeld of afzijdig dan zijn het de VS en 
in toenemende mate China die wereld-
wijd de dienst uitmaken.
Tegelijkertijd heeft de discussie – in 
Nederland en daarbuiten – rond de 
Europese Grondwet in 2005 ook 
aangetoond dat veel Europeanen willen 
dat de EU zich ook met veel zaken niet 
bemoeit en die blijvend overlaat aan de 
individuele landen zelf met hun eigen 
tradities en gewoonten. In de beperking 
toont zich de meester en dat betekent dat 
lang niet alles in Brussel kan worden 
beslist.

Op die terreinen waarop de Europese 
landen allemaal een maatje te klein zijn 
geworden wil GroenLinks een EU die 
zich gedraagt als een actieve speler op het 
wereldtoneel met als doel een sociaal 
rechtvaardige en duurzame wereld. De 
EU kan die rol alleen maar vervullen als 
de besluitvorming binnen de EU 
democratischer en doorzichtiger wordt. 
Daarom moeten de nationale parlemen-
ten beter en eerder bij besluiten worden 
betrokken, moet er meer ruimte komen 
voor (Niet Gouvernementele Organisa-
ties) NGO’s en moeten over belangrijke 
besluiten Europese referenda worden 
georganiseerd. 

Opgericht 1991
Ledental op 1-1-2008 21.901
Stemmen verkiezingen 2006 453.054
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De sociaal-democratie is van oorsprong een internationale beweging, 
die zich inzet voor een samenleving gebaseerd op vrijheid, democratie, 
rechtvaardigheid en solidariteit, ook internationaal! 1 De sociaal-demo-
cratie verzet zich tegen schending van de mensenrechten, tegen onrede-
lijke ongelijkheid van inkomen en macht, tegen armoede, tegen discrimi-
natie en tegen de uitputting en vervuiling van natuur en milieu. Om deze 
beginselen kracht bij te zetten, werkt de Partij van de Arbeid al decennia 
lang samen met andere gelijkgestemde partijen in andere landen. 
De PvdA staat in een rijke internationale traditie. De PvdA is medeoprich-
ter van een belangrijke progressieve internationale politieke organisatie 
– de Socialistische Internationale – en van de Partij van Europese  
Socialisten (PES). 

de pvda
Tekst: Marije Laffeber, internationaal secretaris en lid PvdA-partijbestuur 

socialistische  
internationale
De Socialistische Internationale is de 
wereldwijde organisatie van sociaal-
democratische, socialistische en 
arbeiderspartijen. Hoofddoelstelling van 
deze organisatie is het bewerkstelligen 
van democratisch socialisme. In 1951 
werd de Socialistische Internationale (SI) 
in haar huidige vorm heropgericht. 
Momenteel zijn 159 partijen en organisa-
ties afkomstig uit alle continenten 
aangesloten bij de SI. 
Verklaring van de SI bij haar heroprich-
ting in 1951: 

“Democratisch socialisme is internatio-
naal omdat het erkent dat geen enkel 
land zelfstandig al haar economische en 
sociale problemen kan oplossen. Absolute 
nationale soevereiniteit moet worden 
overstegen.” 2

De aanwas van leden heeft de laatste 
decennia een vlucht genomen. Dat 
kwantiteit niet altijd een garantie is voor 
kwaliteit, is door het laatst gehouden SI 
congres – in oktober 2003 – wel erkend. 
Sommige, vooral relatief jonge partijen, 
zijn na verloop van tijd deels of volledig 
afgedreven van de basisprincipes van 
democratisch socialisme. In een enkel 
geval is een partij zelfs volledig afgedre-
ven van het begrip democratie. Dat is de 
reden waarom het SI congres in 2003 
een ‘ethische verklaring’ heeft aangeno-
men. Hierin zijn de beginselen vastge-
legd en een gedragscode voor partijen. 
Het congres heeft een ethische commis-
sie ingesteld, die partijen op kritische 
wijze toetst aan deze ethische verklaring. 
Dit geldt zowel voor nieuwe aanvragen 

van partijen, als voor partijen en 
organisaties die al lid zijn van de SI. In 
het laatste geval kan de consequentie zijn 
dat partijen op basis van deze toets door 
het congres uit de SI worden gezet. De 
eerste bevindingen en aanbevelingen van 
de ethische commissie worden voorge-
legd aan het SI-congres dat in de zomer 
van 2008 zal worden gehouden. 

drie inhoUdelijke thema’s 
1 Tijdens het zomercongres zal een 
rapport worden besproken van de 
commissie milieu en klimaat. Deze 
commissie wordt geleid door de Chileen-
se president Michelle Bachelet en de 
voormalig premier van Zweden, Goran 
Persson. 
2 De SI strijdt al vele decennia tegen 
onderdrukking van democratische 
partijen door dictatoriale regimes. Helaas 
zijn er vandaag de dag nog steeds veel 
partijen, die het zwaar te verduren 
hebben. Neem bijvoorbeeld de oppositie-
partij in Zimbabwe, de Movement for 
Democratic Change (MDC). De MDC is 
afgelopen jaar op eigen verzoek lid 
geworden van de SI. Het lidmaatschap is 
met een unanieme stemming aanvaard. 
Deze internationale erkenning is een 
steun in de rug van de oppositie, in een 
zware strijd in het land dat volledig is 
ontwricht door het dictatoriale schrikbe-
wind van president Mugabe.
3 Vrede in het Midden-Oosten heeft de 
permanente aandacht van de SI. Onder 
de lidpartijen van de SI bevinden zich 
onder meer de Palestijnse Fatah partij, de 
Israëlische Arbeiderspartij, de Israëlische 
Meretz Yachad, de Libanese PSP en de 
Koerdische PUK  in Irak. Naast deze 
partijen, zijn bijvoorbeeld ook de Partij 

van de Arbeid en de Noorse Arbeiders-
partij lid van de permanente SI-Midden-
Oostencommissie. Deze Midden-Oosten-
commissie slaagt er regelmatig in om het 
gesprek, ondanks de uitzonderlijk 
moeilijke situatie in het Midden-Oosten, 
tussen partijen achter de schermen toch 
gaande te houden. Zo heeft de SI-Mid-
den-Oostencommissie begin jaren ’90 
veel voorwerk verricht bij de totstandko-
ming van de Oslo-akkoorden. En bood 
de SI een vredesplatform aan partijen ten 
tijde van de crisis in Libanon in 2006. 

overige internationale en  
eUropese samenWerkings-
verBanden 
Dit zijn voorbeelden die duidelijk maken 
dat internationale samenwerkingsverban-
den van betekenis zijn en internationale 
solidariteit zeer actueel is. Dat is waarom 
de PvdA actief deelneemt aan de SI en 
andere samenwerkingsverbanden. 

Naast de SI is de Partij van de Arbeid lid 
van de Partij van Europese Socialisten 
(PES), de Europese Senioren Organisatie 
gelieerd aan de PES (ESO), het Euro-
pean Forum for Democracy (een 
samenwerkingsverband tussen sociaal 
democratische partijen en stichtingen), 
het Europese holebi-netwerk gelieerd aan 
de PES (Rainbow Rose), de Europese 
vrouwenorganisatie gelieerd aan de PES 
(PES Women), de internationale 
vrouwenorganisatie gelieerd aan de SI 
(SIW), het Nederlands Instituut voor 
Meerpartijen Democratie en werkt zij 
onder meer samen met de internationale 
jongerenorganisatie gelieerd aan de SI 
(IUSY), de progressieve denktank ‘policy 
network’, de Europese jongerenorganisa-
tie gelieerd aan de PES (ECOSY), de 
Alfred Mozer Stichting (AMS), de 
Wiardi Beckman Stichting (WBS) en de 
Evert Vermeer Stichting (EVS). 
 
1  Beginselmanifest PvdA, 2005
2   The Aims and Tasks of Democratic  
  Socialists, aangenomen door de   
  Socialist International op het    
  congres in Frankfurt, 1951

Opgericht 1946
Ledental op 1-1-2008 59.327
Stemmen verkiezingen 2006 2.085.077
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de ncpn
Tekst: Wil van der Klift, Internationaal Secretaris NCPN 

Socialistische politici zoeken per definitie naar de relaties tussen lokale, 
nationale en internationale ontwikkelingen om hun doelstellingen in de 
praktijk te brengen. De huidige wereld is meer vervlochten dan ooit. Een 
groeiend deel van de besluitvorming vindt buiten de diverse  
landen plaats en steeds vaker ook buiten enig democratisch proces om. 
Er bestaan geen nationale antwoorden die niet mede gebaseerd zijn op 
internationale analyses. Voor blijvende progressieve antwoorden op  
nationale vraagstukken is kennis nodig van de mondiale ontwikkelingen. 
Het blijft echter moeilijk om deze internationale inzichten te koppelen 
aan de Nederlandse politiek. Deze vraagstukken negeren is echter  
nog schadelijker.

‘proletariërs aller landen 
verenigt U!’
Alle partijen kennen dit probleem omdat 
het gaat om mondiale ontwikkelingen. 
De kapitalistische globalisering maakt 
het moeilijk om de juiste balans te vinden 
tussen lokaal, nationaal en internatio-
naal. Voor socialistische partijen is het 
lastig om internationale solidariteit te 
koppelen aan de klassenstrijd in eigen 
land. 
De NCPN heeft altijd stevig ingezet op 
internationale betrekkingen. Wij vinden 
ook dat er mondiale standpunten moeten 
worden ingenomen. De strijd in eigen 
land ‘afschermen’ van de internationale 
ontwikkelingen zal sneller dan gedacht 
nadelig zijn. Progressieve partijen moeten 
de bevolking voorlichten, niet in slaap 
sussen. 
De NCPN komt voort uit de CPN, en 
heeft daarom vooral contacten met 
communistische partijen. Doordat de 
communistische wereldbeweging in 
verwarring is, zijn de scheidslijnen tussen 
de verschillende ‘groepen’ communisti-
sche partijen niet meer zo strikt als 
voorheen. Er zijn meer contacten over 
oude barrières heen. Zo onderhouden wij 
contact met enkele maoïstische partijen. 
De kloof met de verschillende trotskisti-
sche stromingen is groter. Daarnaast 
bestaat er een nieuwe tegenstelling met 
de communistische partijen die zich 
verenigen rond de vorming van de 
Europese Linkse partij. Deze partijen, 
zoals de Franse CP, voelen zich meer 
thuis bij de Duitse Linke en deels ook bij 
de SP. Er bestaat ook nog een groep 
partijen die zoekende is. De NCPN werkt 
nadrukkelijk niet mee aan de totstandko-
ming van een Europees Linkse partij, 
maar schuwt bilaterale contacten met 

deelnemende partijen niet.
Verre reizen vermijdt de NCPN gezien 
de kosten zoveel mogelijk, maar het 
internationale netwerk van de partij en 
de aansluiting op internationale 
informatiekanalen, compenseren 
gelukkig een deel van deze belemmerin-
gen. We willen de Derde Internationale 
niet herstellen, maar zijn wel voorstander 
van sterkere internationale secretariaten. 
Daarbij is het vraagstuk van informatie-
uitwisseling (op basis van studie en 
onderzoek) belangrijker dan ooit. De 
NCPN juicht daarom alle pogingen toe 
om te komen tot sterkere organisaties 
voor onderzoek, studie, educatie en 
informatie-uitwisseling.

initiatieven
Dichter bij huis hebben wij enkele 
vruchtbare initiatieven genomen. Het 
zogeheten vierlandenoverleg met de 
Duitse DKP, de Luxemburgse KPL en de 
Belgische PVDA voorziet in toenemende 
mate in de gezamenlijke behoefte aan 
uitwisseling van standpunten, analyses en 
actiedoelen in Europa.
De NCPN heeft enkele langer lopende 
contacten in Engeland, Scandinavië en 
in het Middellandse Zee-gebied vooral 
met de Griekse CP. In Latijns-Amerika 
heeft de partij goede contacten met een 
reeks partijen, zoals de Cubaanse CP, de 
PCV(enezuela), en de CP do Brazil. 
Goede contacten zijn er ook met een 
reeks Aziatische en Arabische partijen. 
Omdat de NCPN geen Europese zetel 
heeft lopen de lijnen naar Brussel niet 
direct. Via enige partijen, verenigd in de 
GUE, krijgt de partij echter informatie 
en kunnen ook onze standpunten worden 
geventileerd. De NCPN onderhoudt ook 
goede betrekkingen met andere partijen 

en (sociale) organisaties over heel de 
wereld, maar legt om principiële en 
praktische redenen het accent op de 
contacten met de communistische en 
arbeiderspartijen.
Volgens ons zal de belangrijkste strijd 
plaatsvinden in ‘buurten, maar vooral 
bedrijven.’ We hechten daarom veel 
waarde aan contacten met (strijdbare en 
politieke) vakbonden. Wij wijzen 
parlementarisme af. Werkelijke verande-
ringen zullen op lokaal niveau door acties 
moeten worden afgedwongen. Gezien de 
huidige internationale ontwikkelingen, 
moeten stakingen passen in internatio-
nale acties, zoals de werkers in de 
Rotterdamse haven ons de afgelopen 
periode twee keer toonden. De NCPN 
werkt daarom mee aan het opbouwen 
van de noodzakelijke internationale 
netwerken.

gloBaal denken en handelen 
en lokaal denken en handelen 
verBinden
Steeds meer problemen stoppen niet bij 
onze grenzen en vragen om internatio-
nale afstemming en samenwerking. En 
om internationale strijd voor betere 
omstandigheden en eerlijker kansen voor 
wat nog steeds de verworpenen der aarde 
zijn. Het veronachtzamen van de 
internationale politieke ontwikkelingen is 
kortzichtig. Samenhang tussen lokale, 
nationale en internationale politiek 
betekent voor alles de samenhang 
aangeven tussen deze internationale 
bedreigingen en de gevolgen ervan op 
lokaal niveau. Dat is de taak van de 
huidige socialisten. In veel gevallen zijn 
mooie idealen onder de gegeven nieuwe 
kapitalistische verhoudingen niet in de 
praktijk te brengen. Zeker niet zonder 
nieuwe krachtige internationale 
verbindingen en heldere internationale 
keuzen. Het komt er steeds meer op aan 
om het kapitalisme zelf af te wijzen en 
aan de vorming van het socialisme te 
werken.

Opgericht 1992
Ledental ? (2003 plm. 1.000)
Stemmen verkiezingen 2003 4.854
2006 niet meegedaan
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Sinds najaar 2007 onderhandelt de Amerikaanse 
regering met Polen en Tsjechië over de bouw van 
een anti-raketschild in Oost-Europa. Het plan houdt 
de plaatsing in van tien raketinstallaties in Polen, 
plus een radarsysteem in Tsjechië dat inkomende 
raketten moet waarnemen zodat ze kunnen worden 
neergeschoten. Die Oost-Europese systemen 
maken deel uit van een veel groter anti-raketschild: 
het zogenaamde National Missile Defense  
programma.  
 
Dit Amerikaanse programma heeft als officieel doel het 
creëren van een schild boven heel Noord-Amerika, Europa en 
Japan. Delen daarvan zijn de al bestaande radar- en raket-
systemen in Alaska en Californië, een systeem van ondersteu-
nende waarschuwings- en doelzoekende satellieten dat nog in 
opbouw is, en een reeks radarwaarschuwingsposten in 
Australië, Japan, Groenland (Denemarken) en het Verenigd 
Koninkrijk, vergelijkbaar met de nu beoogde Tsjechische 
installatie. Dit schild is gericht op intercontinentale raketten.
Daarnaast wordt een aantal afzonderlijke antiraketsystemen 
ontwikkeld voor de NAVO. Een ander systeem, Theatre Missile 
Defence (TMD), is bedoeld om korte en middellange afstands-
raketten neer te schieten. Deze TMD systemen zijn in gebruik 
bij de Amerikaanse strijdkrachten en afzonderlijke NAVO- 
landen, waaronder Nederland. Daartoe worden ondermeer de 
Patriot en Standard SM3 raketten gerekend (de laatste op 
schepen, van de VS en bondgenoten – ze vormen dus een 
mobiel schild, bruikbaar voor interventies), evenals het 
‘THAAD’ systeem met een groter bereik. De SM3 werd op 20 
februari jl. door de Amerikaanse marine gebruikt om een 
eigen satelliet neer te schieten. 
Uiteindelijk wil men alle NAVO-lidstaten, evenals bondgeno-
ten zoals Japan en Australië, betrekken bij het antiraketschild. 
De vraag is echter of het slechts gaat om bescherming. 

defensief?
Voor de meeste mensen is een schild defensief. Het wordt 
geassocieerd met een veilig heenkomen. Dat is de verraderlijke 
boodschap die de term ‘raketschild’ suggereert. Daarom 
benadrukt de Amerikaanse propagandamachine dat het 
schild nodig is tegen raketaanvallen vanuit staten die geacht 
worden een gevaar te zijn, zoals Iran. 
De werkelijkheid is anders: Iran heeft geen lange afstandsra-
ketten die centraal Europa kunnen bereiken, laat staan de VS. 
Er worden wel experimentele vluchten met zulke raketten 
uitgevoerd maar ze zijn nog lang niet operationeel. Volgens de 
Amerikaanse inlichtingendiensten is er ook geen sprake van 
een kernwapenprogramma. 

raketschild in  
oost-eUropa

Tekst: Karel Koster

Als er echt sprake zou zijn van een dreiging, dan moet het 
systeem ook echt werken. Dat is nog maar de vraag. Elk land 
dat in staat is om een raket met kernkoppen te ontwikkelen, 
heeft ook de kennis in huis voor afleidingstechnologie. Omdat 
een onderscheppingraket niet in staat is om de echte te 
onderscheiden van de namaak, laat men dan bijvoorbeeld 
tientallen namaakkernkoppen meevliegen met de nucleaire 
lading. 
Ook de technische problemen bij het onderscheppen van een 
doel dat met een snelheid van 6,9 km/seconde vliegt, zijn nog 
lang niet opgelost. Alle zogenaamd ‘succesvolle’ proeven 
waarover in de media is bericht werden onder testomstandig-
heden uitgevoerd die grotendeels kunstmatig waren. Zo waren 
er bijvoorbeeld steeds radiobakens aan boord van de doelra-
ketten die de opsporing makkelijker maakten. 
Er is één toepassing die wel technisch mogelijk is: het 
neerschieten van satellieten, die in een voorspelbare baan om 
de aarde draaien. Dat werd bewezen door het boven genoem-
de experiment waarbij een Amerikaanse satelliet werd 
neergeschoten. Honderden van zulke satellieten draaien in 
banen om de aarde. Ze geven onder andere waarschuwingen 
voor raketlanceringen. Door deze satellieten neer te schieten 
maak je een tegenstander ‘blind’. 
Het geavanceerde radarsysteem dat in Tsjechië wordt 
gebouwd, is niet alleen bedoeld voor het opsporen van Iraanse 
raketten. Het kan ook worden ingezet om Rusland in de gaten 
te houden. Bij een eventuele atoomoorlog – waar alles draait 
om razendsnelle besluiten – geeft deze verkenningcapaciteit 
een voorsprong. De Russische regering heeft herhaaldelijk 
geprotesteerd tegen de plannen, omdat ze het systeem ziet als 
onderdeel van het totale Amerikaanse atoomarsenaal. Daar 
zit een kern van waarheid in. Voor de Amerikaanse strategie 
staat het anti-raketschild niet op zichzelf, maar maakt het deel 
uit van een totale strategie, waar ook de duizenden kernwa-
pens van de Amerikaanse strijdkrachten toe behoren. 
Wapenbeheersingsverdragen die met veel moeite in en na de 
Koude Oorlog tot stand kwamen, worden nu door Rusland 
opgezegd of bevroren. 

schild en speer
De Oost-Europese antiraketsystemen zijn vooral onderdeel 
van een aanvalssysteem. De gebruiker met het schild in één 
hand, heeft in zijn andere hand een speer en is bereid om die 
te gebruiken, eventueel ook als eerste. 
Er zijn nog meer redenen om een schild te bouwen: je dwingt 
de tegenstanders om tegenmaatregelen te nemen, waardoor 
die in een economisch uitputtende wapenwedloop belanden. 
Bij de investering van het Pentagon in het volledige raketschild 
heeft het militair industrieel complex baat. Er is de afgelopen 

– opmaat naar een nieUWe koUde oorlog
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23 jaar al $106,8 miljard aan uitgegeven. Van de lopende 
Amerikaanse begroting van $655 miljard voor 2009, is $10,5 
miljard voor het programma.1  Omdat het nog vele jaren 
duurt voor er een werkend systeem is, zijn deze projecten een 
zeer aantrekkelijke markt voor fabrikanten zoals Lockheed 
Martin, Boeing en Raytheon. 
In Oost-Europa gaat het om een totaalbedrag van $4,04 
miljard, voor de ontwikkeling van de installaties in Polen en 
Tsjechië. In 2008 is daarvan $225 miljoen voor studie en 
analyse toegewezen door het Amerikaanse Congres, na een 
lang onderhandelingsproces waaruit bleek dat ook daar 
twijfels bestaan over het nut van het Euro-raketschild.2 

koppeling aan israël
Het Europese plan (EuroMD) zal worden geïntegreerd in het 
bestaande Noord-Amerikaanse systeem. In de NAVO is op de 
top van Riga in november 2006 een programma aangenomen 
om alle korte afstand (TMD) systemen van de lidstaten te 
coördineren en te verenigen in één systeem, het NATO Active 
Layered Theatre Ballistic Missile Defence system. Dit zou dus ook 
bescherming bieden tegen aanvallen met middellange of korte 
afstandsraketten.3  Daar kan de Nederlandse regering zich 
ook in vinden: minister Verhagen verklaarde in de Kamer in 
december 2007 dat hij het eens is “met de opvatting van de 
secretaris-generaal van de NAVO dat een geïntegreerd 
raketverdedigingssysteem nodig is, want ook op dit punt 
moeten de ondeelbaarheid en de veiligheid van de NAVO 
vooropstaan.”4 
Dat werd nog eens onderstreept door het in gebruik nemen in 
Den Haag van een zogenaamde testinstallatie van de NAVO, 
bedoeld om de verschillende antiraketsystemen op elkaar af te 
stemmen. Over de aard en bedoeling van die installatie zijn 
door  SP-Kamerlid Harry van Bommel vragen gesteld.  
De NAVO heeft in juni 2007 besloten om een studie te 
verrichten naar een aan het EuroMD ‘gekoppeld’ antiraket- 
systeem voor Zuidoost-Europa.5  Dit zuidoostplan houdt 
vermoedelijk in dat het Amerikaans/Israëlische Arrow TMD- 
systeem ook aan de NAVO-systemen zal worden gekoppeld.6   
Zo worden de militaire belangen van Israël gekoppeld aan die 
van de NAVO. De verbinding met het Amerikaanse anti-
raketstelsel heeft vergaande politiek-operationele gevolgen, 
vergelijkbaar met de koppeling aan de Amerikaanse atoom-
strijdmacht van de NAVO nucleaire strategie. Zowel de 
kernbommen als het anti-raketschild staan in laatste instantie 
onder Amerikaanse controle. 

BeslUitvorming
Vanzelfsprekend heeft plaatsing van het Oost-Europese 
systeem vérgaande gevolgen voor heel Europa en is daarom 
geen bilaterale kwestie tussen de afzonderlijke betrokken 
staten en de VS. 
Maar er is meer aan de hand. Naast EuroMD bestaat er een 
geheime NAVO-studie naar een raketschild voor heel Europa, 
dat dus het Noord-Amerikaanse stelsel zou aanvullen dan wel 
dupliceren maar dan met een zwaardere Europese inbreng en 
zeggenschap. Dat is eigenlijk een verdere uitbouw van het 
Oost-Europese schild, dat vooral lijkt te dienen om de weg te 
banen voor de rest. Binnen die plannen past het anti-raket-
radarsysteem in Engeland, te Menwith Hill. De regering van 
premier Blair tekende begin 2007 al een overeenkomst waarin 
deze aansluiting werd geregeld. Daarover zei de Britse Lord 
Wallace in het Britse House of Lords het volgende: “Het 

opgeven van de Britse soevereiniteit als gevolg van de 
Menwith Hill-operatie is een veel verdergaande afbraak van 
die soevereiniteit dan die als gevolg van de EU-betrokken-
heid.”7 De haalbaarheidsstudie van de NAVO werd voltooid 
in 2005 en op de Riga NAVO-top van 2006 werd in het 
slotcommuniqué verklaard dat zo een anti-raketsysteem 
mogelijk was. Dit plan wordt op de NAVO-top in Boekarest in 
april in stemming gebracht. 

onderhandelingen
In de NAVO-vergaderingen komen formeel alleen de 
NAVO-programma’s aan de orde. Maar stilzwijgend werd al 
ingestemd met de plaatsing van de Oost-Europese systemen. 
Dit wordt nu in bilaterale onderhandelingen afgewikkeld. Op 
een bijeenkomt in december stemden minister Tusk van Polen 
en Topolanok van Tsjechië de besluitvormingsprocessen op 
elkaar af. Het plan is om de definitieve bilaterale verdragen 
met de Amerikaanse regering te ondertekenen na de 
NAVO-top in april. Zo wordt tegemoetgekomen aan de eis 
van de Groene Tsjechische minister van defensie dat de 
besluitvorming via de NAVO moet lopen. De sociaal- 
democraten van de CSSD, dringen evenals de Poolse regering 
zelfs aan op uitstel tot na de Amerikaanse presidentsverkiezin-
gen. Toch is de Tsjechische regering van plan om het 
bilaterale verdrag in juni te laten goedkeuren in het parle-
ment. Dit hoewel opiniepeilingen in Polen en Tsjechië wijzen 
op grote weerstand tegen de plannen.8 
Na een mislukte publiciteitscampagne om de radarinstallatie 
aan de bevolking te verkopen, heeft de Tsjechische regering 
nu het zakenleven gepaaid met deelname aan de bouw van 
het radarsysteem. Intussen wordt er ook geprotesteerd tegen 
het schild. Voor 29 maart is zelfs een internationale actiedag 
aangekondigd in Slupsk (Noord-Polen). 
Als ondanks deze tegenstand de VS haar plannen toch 
doordrukt komen we in Europa in een absurde situatie 
terecht. Door achterbaks gekonkel wordt een militaire 
installatie aangelegd met grote gevolgen voor de veiligheid 
van de hele Europese bevolking. Alleen de Noorse minister 
van defensie Anne-Grete Strom-Erichsen9 heeft zich tot nog 
toe hiertegen gekeerd. Om de Poolse en Tsjechische bevolking 
te ondersteunen in hun oppositie moeten de NAVO-lidstaten 
verhinderen dat dit escalatieproces wordt voortgezet. 

1  www.spacewar.com/reports/
2  Long-Range Ballistic Missile Defense in Europe,  
 Congressional Research service,  Updated 9/1/2008
 3  Zie voor details: Joris Janssen Lok, Grand Designs, in:  
 Defense Technology International, March 2007 
 4  28 676 NAVO Nr. 44 Verslag van een algemeen overleg,  
 21/1/2008
5  Nederlands Dagblad, 15/6/2007; Aviation Week & Space  
 Technology, 11/6/2007
6   US-Israeli Anti-Missile Programs to  be fully integrated  
 by 2013, in: DEBKA, 23/5/2007 
7   eigen vertaling: citaat uit Press Association Newsfile  
 – Parliamentary News 10/1/2008  
8 Angus Reid Global Monitor,  Polls & Research 11/2/2008
9   Norway opposed to deploying US missile defense shield  
 in Europe, Kuwait News Agency 2/9/2008 



17  SPANNING maart 2008

Dat de collectieve uitgaven de afgelopen vijfentwintig jaar onder druk 
kwamen te staan is bekend. Dit artikel beschrijft de omvang en ontwik-
keling van deze uitgaven door ze te relateren aan de omvang van het 
nationaal inkomen. Ook is de politieke kleur van regeringen die de veran-
deringen teweeg brachten in kaart gebracht. 

de collectieve Uitgaven  
in nederland:  
Wie Was aanjager voor de 
groei en afname tUssen  
1970 en nU?

Tekst: Geert Reuten (Eerste Kamerlid voor de SP en Universitair Hoofddocent Economie, UvA)

bovenste lijn, ongeveer 46%, net als in 
1973. De lagere lijnen geven de compo-
nenten van die collectieve uitgaven weer: 
de diverse bestedingen van de overheid, 
en de overdrachten van inkomen via de 
overheid (de laatste ruim van de helft). 
Het BBP is ongeveer hetzelfde als het 
nationaal inkomen – verder omschreven 
in het kader.
De kleuren bovenin de grafiek geven de 

Bron: eigen bewerking op basis van data CPB, Macro Economische Verkenning 2008, CPB, Actualisatie Economische Verkenning 
2008-2011, Staatsalmanak 2008 (SDU).  *In 1987 voerde het CBS een belangrijke statistische herziening door. Voor de vergelijking 
is het jaar 1987 voor en na deze revisie weergegeven. Zo ligt het BBP in 1987 na revisie 1,2% lager.
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de  
cijfers
Grafiek 1 toont de opeenstapeling van de 
diverse componenten van de ‘collectieve 

uitgaven’ in de afgelopen veertig jaar, 
uitgedrukt als aandeel in het Bruto 
Binnenlands Product (BBP). In 2007 is 
dit aandeel, zoals weergegeven door de 
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politieke samenstelling aan van de 
regering die in deze jaren de staatsbegro-
ting opstelde en zo de uitgaven bepaalde. 
Deze komt niet steeds overeen met het 
aantreden en vertrek van de diverse 
kabinetten. Belangrijker dan die 
tijdstippen is namelijk het tijdstip waarop 
een nieuwe regering (nog) invloed heeft 
op de staatsbegroting. (Dit is de  
“Miljoenennota” die in september aan 
het parlement wordt voorgelegd; de 
begrotingsopstelling voor het nieuwe jaar 
is een vrijwel continue proces dat in 
november begint; in april-mei zijn de 
hoofdlijnen voor het volgend jaar al 
opgesteld). Als een regering na 15 juli 
aantreedt dan is het vrijwel onmogelijk 
dat ze de begroting voor het komende 
jaar nog fundamenteel kan veranderen. 
Daarom heb ik de grens voor de ‘politieke 
kleur’ in de grafiek op die datum gelegd. 
Van Agt-II (CDA-PvdA) regeerde 
bijvoorbeeld van 11 september 1981 tot 
29 mei 1982, maar dit kabinet had slechts 
beperkte invloed op de begroting 1983. 
Voor 1983 was Van Agt-III (CDA-D66) 
relevanter hoewel dit kabinet ook slechts 
de korte periode 29 mei 1982 tot 4 

november 1982 beschoren was, en dus in 
1983 helemaal niet regeerde. Iets 
dergelijks geldt voor de bruidsjaren van 
Balkenende. Balkenende-I (CDA-VVD-
LPF) trad aan op 22 juli 2002 (en af in 
oktober dat jaar) zodat 2003 voorname-
lijk een ‘doorloop’ van paars was en 
Balkenende-II pas gaat tellen in 2004.

de  
ontWikkeling
De hoofdlijn van het historisch overzicht 
dat de grafiek biedt, is de trendmatige 
stijging van de collectieve uitgaven 
(bovenste lijn) in de periode 1970-1983; 
dan een stabilisatie op relatief hoog 
niveau in de periode 1984-1987 onder 
Lubbers I. Daarna zette zich eerst een 
aarzelende en van 1994 tot 2000 een 
forse daling in, d.w.z. aan het eind van 
Lubbers-III (CDA-PvdA) en de eerste 
periode van het PvdA-VVD “paars” 
(Kok I en II). Vanaf 2001 (eerst paars, en 
dan CDA-VVD onder Balkenende) is er 
een stabilisatie van de collectieve 
uitgaven rondom 46% van het BBP. De 
bijzondere piek in 1995 wordt later 
toegelicht.
Kijken we naar wat ik kortheidshalve 
‘overige uitgaven’ noem dan zien we daar 
een vrij stabiele ontwikkeling in de 
periode 1970 tot heden (hoewel binnen 
die ‘overige uitgaven’ bijvoorbeeld de 
defensie-uitgaven afnamen van 2,8% 
BBP in 1970 tot 1,2% tegenwoordig). 
De belangrijkste wijziging in de collec-
tieve uitgaven ligt bij de ‘sociale zeker-
heid’. Het gaat hier voornamelijk om 
uitkeringen AOW, arbeidsongeschikt-
heid, bijstand en werkloosheid. In 1970 
besloegen deze uitgaven 12% van het 
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Het Bruto Binnenlands 
Product (BBP) als maatstaf 
Het BBP is gelijk aan de som van alle 

binnenlandse inkomens (arbeidsinkomen 

en kapitaalinkomen) plus de inkomsten 

die dienen voor de afschrijving van 

investeringen (veroudering van gebouwen 

en machines; door herinvestering hiervan 

blijft het niveau van eerdere investeringen 

gelijk). Het aandeel van de 

overheidsuitgaven in het BBP levert een 

redelijk goede maatstaf om 

ontwikkelingen in de tijd te vergelijken. Je 

hebt daarmee geen last van vertekening 

door inflatie. Het idee is dat een grootheid 

‘constant’ is als deze meegroeit met de 

groei van het BBP (dat zouden we in de 

grafieken terugzien als een horizontale 

lijn). Indien de overheid niet zou reageren 

op recessies dan meet je in een recessie 

echter een relatieve stijging van de 

uitgaven (1975, 1981-82, 1987, 1993, 

2002-03) omdat dan het BBP zelf weinig 

groeit of zelfs krimpt; het omgekeerde 

geldt voor een hoogconjunctuur (het BBP 

groeit dan extra, maar de uitgaven 

doorgaans niet). 

BBP, waarna ze doorgroeiden tot een top 
van 21,5% in 1983 – deze top werd mede 
veroorzaakt door de diepe recessie van 
begin jaren 1980. Na een gestage daling 
zien we vanaf 2000 een stabilisatie rond 
de 11% BBP, waarmee we dus vrijwel 
terug zijn op het niveau van 1970. 
Bij de ‘collectieve zorg’ zien we vanaf 
1970 tot 2007 een vrijwel rechtlijnige 
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stijging van 2,8% tot 8,9% BBP. Deze 
rechtlijnigheid is duidelijker  
te zien in grafiek 2. 

Wat we in grafiek 1 wél zien is dat de som 
van zekerheid en zorg vanaf 2000 weer 
gestaag toeneemt. Overigens is de 
toename van de collectieve zorg – naast 
toename van gebruik – ten dele toe te 
schrijven aan een verschuiving van 
particuliere zorg naar, wat gemeten wordt 
als, collectieve zorg (vooral ook door de 
stelselwijziging in 2006).
 
De relatieve daling van het renteaandeel 
in het BBP vanaf 1984 is een gevolg van 
de daling van het gemiddelde renteper-
centage (de overheid kon zo goedkoper 
lenen) en van de verkoop van staatsdeel-
nemingen in bedrijven, waarmee 
overheidsschuld werd afgelost. 
De overdrachten aan bedrijven stonden in 
1987 op een top van 7% BBP. De relatieve 
daling in de volgende jaren, tot 2,2% BBP 
in 2007, werd veroorzaakt door de 
afbouw van subsidies aan landbouw, 
openbaar vervoer, bedrijfsinvesteringen 
(WIR) en woningbouwcorporaties.

Voor het jaar 1995 zien we een eenma-
lige piek in deze overdrachten omdat de 
regering toen de jaarlijkse subsidie aan 
woningbouwcorporaties afgekocht voor 
een bedrag van 14,9 miljard euro, ofwel 
4,9% van het BBP. Deze afkoop leidde er 
uiteraard toe dat in de jaren daarna de 
overdrachten aan bedrijven daalden 
omdat deze corporaties niets meer 
ontvingen.

mythes 
Het bovenstaande overzicht ontkracht 
een aantal mythes die zich her en der 
vastgezet hebben. 
In de eerste plaats trad er onder Den Uyl 
(1974-78) weliswaar een relatief forse 
toename op van de collectieve uitgaven, 
maar die werd daarna rechtlijnig 
voortgezet, en bereikte een hoogtepunt, 
onder regeringen van CDA-VVD 
(1979-87). 
In de tweede plaats is de omvangrijkste 
daling van de collectieve uitgaven 
(1994-2000) bewerkstelligd onder 
regeringen met PvdA-deelname. 
Ten derde. Gemeten naar de bestand-
delen van de uitgaven zien we in de 

plannen van de huidige regering van 
CDA-PvdA-CU voor 2008-11 hoofdza-
kelijk een voortzetting van de politiek van 
de eerdere kabinetten Balkenende. Wat 
dit betreft levert het inwisselen van de 
VVD voor PvdA en CU dus weinig 
spectaculairs op.

In een volgend nummer van Spanning 
bespreek ik met welke middelen (o.a. 
belastingen) deze uitgaven werden en 
worden gefinancierd.

1973 Het kabinet-Den Uyl treedt aan 
Foto: Vincent Mentzel / Hollandse Hoogte
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het rijke roo
deel 33
Sjaak van der Velden over  

Janus van Emmenes (1857-1906)

Als kind hoorde ik op de radio de naam Ir. Ad van Emmenes vaak voorbijkomen in 
sportprogramma’s. Het drong toen niet echt tot me door dat het eigenlijk wel 
vreemd is dat een ingenieur over voetbal praatte en al helemaal dat zijn titel 
daarbij werd vermeld. Wat wel tot me doordrong was dat hij op zijn gebied 
verstand van zaken had. Wat ik echter weer niet wist, was dat deze ingenieur een 
in socialistische kring zeer bekende vader had. Daar kwam ik pas vele jaren later 
achter.

een vrije 
commUnist

van onderWijZer  
tot grondWerker
Op 18 januari 1857 schonk Adriana van 
Veen het leven aan een jongen die de 
voornaam Adrianus kreeg. De vader van 
de baby was Egbert van Emmenes, een 
aannemer en herbergier uit Aalst in 
Gelderland. Adrianus, die in het dagelijks 
leven gewoon Janus werd genoemd, 
doorliep de lagere school en haalde 
daarna een onderwijsakte. In het 
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Gelderse Rijswijk ging hij als onderwijzer 
aan de slag, maar zijn rechtvaardigheids-
gevoel bracht hem in conflict met de 
hoofdonderwijzer. Dat betekende het 
einde van zijn onderwijscarrière – Janus 
werd ontslagen. 
Het lag niet in de aard van Janus om bij 
de pakken neer te zitten, want hij ging 
aan de slag als grondwerker. Omdat hij 
goed van de tongriem was gesneden, 
bracht hij het tot onderbaas. Zijn afkeer 
van onrechtvaardige verhoudingen 
behield hij echter. Toen hij in 1885 eens 
het Volkspark in Amsterdam bezocht, 
kwam hij in aanraking met de socialisti-
sche propaganda van de Sociaal-Demo-
cratische Bond (SDB). Omdat deze 
nieuwe ideeën hem aanspraken, sprak hij 
zich vanaf die tijd in socialistische zin uit 
en dat sprak zijn baas weer minder aan. 
Janus werd voor de tweede keer ontsla-
gen.
Dit ontslag leidde er alleen maar toe dat 
Van Emmenes zich met nog meer energie 
in de strijd voor een betere wereld stortte. 
Hij liet zich inschrijven als lid van de 
SDB en richtte de Gravers- en Baggerlie-
denvereeniging op. Binnen een jaar na 
oprichting van deze vakbond brak een 
staking uit onder de arbeiders aan het 
Tjongerkanaal in Friesland. Dat was in 
1888 en het bestuur van de SDB stuurde 
Janus van Emmenes spoorslags naar de 
actievoerende arbeiders om ze te helpen. 
Onder zijn bevlogen leiding zagen de 
stakers kans om een loonsverhoging af te 
dwingen.
Veenarbeiders in de omgeving waren 
zeer enthousiast over het optreden van de 
kersverse agitator. Ze riepen daarom, in 
de jaren die volgden, diverse malen zijn 

hulp in. Stakingen in die dagen gingen er 
trouwens vaak heel wat anders aan toe 
dan we uit onze tijd kennen. Om een 
voorbeeld te noemen, toen in april 1888 
vijfhonderd veenarbeiders staakten in 
Beets en omgeving, woonden tachtig 
soldaten met de bajonet op het geweer de 
stakersbijeenkomsten bij.
Van Emmenes ging niet slechts als 
agitator en organisator naar de veenge-
bieden. Hij gaf zijn ogen goed de kost 
over de omstandigheden waaronder de 
arbeiders werkten en leefden. Deze 
kennis kwam het socialistische Kamerlid 
Ferdinand Domela Nieuwenhuis goed 
van pas. Tijdens een interpellatie in de 
Tweede Kamer over de stakingen in de 
veenderijen maakte hij ruim gebruik van 
de door Adrianus aangedragen kennis. 
Ook beschreef Van Emmenes in een 
brochure het leven en werk van de 
polderjongens. In dit boekje vestigde hij 
de aandacht op die arbeiders die tijdens 
stakingen niet meededen met hun 
makkers. Hij was daar heel fel op, maar 
vroeg toch ook een soort begrip voor 
deze misleide geesten. ‘We moeten, dat 
spreekt vanzelf, de ellendige onderkrui-
perij bestrijden met alle kracht, die in ons 
is, doch gevoelen medelijden met deze 
menschen, die door honger in de maag 
en ingestompte vrees voor hel en 
vagevuur in ’t hoofd, overal invliegen, 
waar een grijpstuiver te verdienen is.’ 

van socialist  
tot anarchist
Ondertussen was Adrianus politiek erg 
geradicaliseerd. Vanuit zijn nieuwe 
woonplaats Arnhem schreef hij zeer 
opruiende stukjes in diverse bladen. Zijn 
verstandhouding met Domela Nieuwen-
huis was niet bijster goed, maar in zijn 
relatie met de latere socialistische 
voorman Troelstra was zelfs sprake van 
onderlinge haat. Van de laatste zijn de 
woorden afkomstig: ‘het door mij van 
den aanvang af verafschuwde individu 
van Emmenes.’ De tegenstellingen waren 
afgaand op het woordgebruik ook 
persoonlijk van aard. Politiek waren ze 
het in ieder geval helemaal niet eens. 

Waar Troelstra strijd voor het socialisme 
ook via het parlement wilde voeren, was 
Van Emmenes hier resoluut tegen. Hij 
ondersteunde in 1893 dan ook een motie 
binnen de SDB waarin men deelname 
aan de Kamerverkiezingen afwees. Deze 
motie staat in de geschiedschrijving van 
het socialisme bekend als de motie- 
Hoogezand-Sappermeer. Ze luidde: ‘Het 
kongres besluit onder geen voorwaarde, 
ook niet als agitatiemiddel, mee te doen 
aan de verkiezingen.’ Het gevolg van deze 
motie was vooral een partijscheuring. De 
voorstanders van deelname richtten een 
nieuwe partij op: de Sociaal-Democrati-
sche Arbeiders Partij (SDAP). 
Omdat ook de afdeling Arnhem 
scheurde, raakten de radicalen hun 
partijgebouw kwijt. Van Emmenes 
vertrok daarop naar Amsterdam waar hij 
in aanraking kwam met justitie vanwege 
zijn uitlatingen. In 1895 volgde zelfs een 
veroordeling tot negen maanden omdat 
hij op een bijeenkomst tekeer was gegaan 
tegen de militaire dienstplicht. Met zijn 

i e leven

van emmenes als  
liedjesverZamelaar
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vriendin Jeanne Sprengers ( Janus leefde 
al een tijd gescheiden van zijn wettige 
echtgenote) vluchtte hij naar Londen met 
de bedoeling om door te reizen naar de 
Verenigde Staten. Ze konden de bootreis 
echter niet betalen en keerden terug naar 
het vasteland. Ze vestigden zich vervol-
gens in België waar Van Emmenes zijn 
propagandistische activiteiten weer 
oppakte. Ook de Belgen waren hem 
liever kwijt dan rijk en zetten hem als 
staatsgevaarlijk uit. Weer ging hij naar 
Londen. Omdat het financieel niet goed 
ging met zijn gezin, keerde hij toch terug 
naar Nederland. Dat betekende wel dat 
hij zijn straf moest uitzitten.
Na ontslag uit de gevangenis in Arnhem 
scheidde Janus van zijn eerste vrouw en 
hertrouwde hij met Jeanne. Dit huwelijk 
duurde niet erg lang, want in 1903 kwam 
ook dit ten einde. Van Emmenes was nog 
steeds actief in de arbeidersbeweging. 
Tijdens de algemene staking van april 
1903 speelde hij een rol als stakingsleider 
van de grondwerkers. Daarna schreef hij 

Intusschen waaide de adem der ‘Internationale’ ook naar ons 
land over en het spreekt van zelf, dat waar mannen als H. 

Gerhard, Michon en Klaas Ris hare 
beginselen verdedigden, er de 
werkliedenorganisatie’s mee in 
aanraking moesten komen. Volgens 
haar op 8 sept. ’64 te Londen 
vastgesteld program wilde de 
Internationale ‘opheffing van alle 
heerschappij der klassen’. De 
arbeiders vonden dat programma 
heel mooi, en zonder er rekening mee 
te houden of hunne krachten voor de 
konsekwente doorvoering er van wel 
bestand zouden blijken, richtten ze 

vakverenigingen op, die zich bij de Internationale aansloten.
De eerste vergadering had plaats in 1869 te Amsterdam in een 
lokaal op de Nieuwmarkt, waar de Hollandsche sectie der 
Internationale werd gesticht (…). De Hollandsche sectie nam 
de naam aan van ‘Nederlandsch Werklieden-Verbond’, en 
bestond uit vak- en gemengde vereenigingen.

Waar de werklieden aldus de sociale kwestie aan de orde 
stelden, daar kon dit niet ontgaan aan de aandacht van hen, 
die tot een andere maatschappelijke klasse behoorden. Velen 
gevoelden neiging om zich met dit vraagstuk te gaan bemoei-
en, voor een deel gedrongen door overtuiging, dat de te berde 
gebrachte grieven der arbeiders niet van allen grond waren 
ontbloot, anderen met het doel de beweging te leiden in, 
volgens hun opvatting, ordelijke banen, uit min of meer 
gegronde vrees voor de maatschappelijke-orde in-gevaar  
brengende uitbarstingen. Den 30sten October 1870 kwamen 
te Utrecht eenige heeren met klinkende namen bijeen, die 
besloten tot de oprichting van een ‘Comité ter bespreking der 

in Het Volksdagblad wekelijks ‘De 
pennekrassen van Japie’, waarin hij 
actuele politieke gebeurtenissen op 
humoristische wijze beschreef. Zijn 
politieke hart bleef vooral aan de uiterste 
linkerzijde liggen en samen met anarchis-
ten en syndicalisten was hij redacteur van 
De Vrije Communist. Dit werk ging hem 
echter steeds moeilijker af omdat hij 
vrijwel blind was geworden. 
In 1906 overleed Adrianus van Emme-
nes, waarna een stoet van enkele 
honderden geestverwanten hem naar zijn 
laatste rustplaats bracht. Hij werd door 
hen herdacht ‘als vurig strijder voor de 
socialistische zaak, wiens fouten in het 
niet zonken bij zijn groote verdiensten’.

Zijn  
nageslacht
Janus is 49 jaar oud geworden. Duidelijk 
droeg hij zijn zwakke genen niet over op 
zijn zoon de ingenieur, want deze werd 
91. Wat ze wel gemeen hebben is dat ze 
op vrij hoge leeftijd nog kinderen kregen. 

sociale quaestie.’ Alleen het bestaan van dit Comité had reeds 
invloed op de arbeidersbeweging, want het deed er twee 
stromingen in ontstaan.

Waar aanvankelijk slechts weinigen onder de vereenigde 
werklieden het optreden der ‘heeren’ met ingenomenheid 
begroetten, bleef het grootste deel zich halsstarrig vastklam-
pen aan het eenmaal ingenomen devies, ‘dat het verlossings-
werk der arbeiders uit de boeien der ellende, het werk der 
arbeiders zelve moet zijn.’ Maar al spoedig verlegde zich de 
stroom; die der gematigden werd breeder en smaller het 
beekje der konsekwente verdedigers van de beginselen der 
Internationale. (…)
Na het vijfde kongres der Internationale, gehouden te  
’s Gravenhage van 2 tot 9 Sept. ’72, waar heftig getwist werd 
tusschen de aanhangers van Bakounine, die onthouding van 
politieke aktie voorstonden, en Karel Marx en diens partij-
gangers, die naar verovering der staatsmacht wilden streven, 
bleef er van ’s eigenlijke Hollandsche sectie dezer organisatie 
weinig over. De belijders harer beginselen bleven in de 
vak-organisatie’s ’n zekere stuwkracht vormen, doch als 
korporatie traden ze vooreerst niet weer op.

A. van Emmenes, Onafhankelijke en ‘moderne’  
vakorganisatie, Amsterdam 1906, p. 8-10

Ad zag het levenslicht toen zijn vader 
veertig jaar oud was, maar zelf deed hij 
daar nog een schepje bovenop door op 
51-jarige leeftijd een dochter te krijgen. 
Deze dochter kennen we waarschijnlijk 
ook allemaal. Dat is namelijk de dame 
die op televisie geregeld wordt uitge-
maakt voor drankorgel: Viola Holt. En 
nu maar hopen dat zij het sterke gestel 
van haar vader heeft. 

keUZe  
Uit  
Zijn  
Werk
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Internationalisme en solidariteit zijn 
sinds het ontstaan van de arbeiderspar-
tijen en vakbonden kernbegippen. De 
oproep van Marx (‘Proletariërs aller lan-
den, verenigt u’) kwam niet uit de lucht 
vallen, maar vormde de uitdrukking van 
het denken en de gerichtheid van de 
voormannen uit de arbeidersbeweging 
en de intellectuelen die deel uitmaakten 
van de Eerste Internationale.
Maar… tussen theorie en praktijk gaat 
soms een wereld van verschil schuil. Zo 
ging de Tweede Internationale – die in 
het teken stond van de opkomst van de 
sociaal-democratie en de moderne 
vakbonden – juist kopje onder doordat 
de leiders van de aangesloten partijen de 
kant van hun heersende klasse kozen en 
daarmee medeverantwoordelijk werden 
voor het uitbreken van de Eerste 
Wereldoorlog, die miljoenen jongens uit 
vooral Duitsland, Frankrijk en Engeland 
het leven kostte. Ook de Derde Interna-
tionale – die zich in de periode tussen de 
twee wereldoorlogen ontwikkelde – 
droeg een sterk nationalistisch stempel. 
Onder de vlag van de internationale 
solidariteit gebruikte Moskou de 
communistische partijen in West-Euro-
pa als haar lange arm… 
Daartegenover staan gelukkig ook tal 
van voorbeelden van internationale 
solidariteit zoals die vorm is gegeven 
door socialistische en progressieve 
partijen en bewegingen. Vanaf 1936 
trokken tienduizenden jongeren, 
arbeiders en intellectuelen uit heel 
Europa naar Spanje om daar de 

republiek te verdedigen tegen het opruk-
kende fascisme. Uit solidariteit met de 
Indonesische onafhankelijkheidsstrijd 
weigerden in ’47 en ’48 honderden 
jongens dienst; zij kregen daar behoor-
lijke gevangenisstraffen voor. In de jaren 
zestig en zeventig gingen velen van ons 
de straat op om solidariteit te betuigen 
met vrijheidsstrijders en slachtoffers van 
westerse terreur in Derde Wereldlan-
den. 
Papieren solidariteit kost weinig en heeft 
in landen waar persvrijheid en vrijheid 
van meningsuiting bestaan maar zelden 
een reële betekenis. Lotsverbondenheid 
met anderen krijgt doorgaans pas 
inhoud wanneer het praktisch wordt 
gemaakt: voedsel en kleding voor 
stakende mijnwerkers in Engeland, het 
bouwen van woningen met en voor 
slachtoffers van vuile oorlogen, het 
ondersteunen van vrije media in Birma. 
We leven in een tijd waarin links 
wereldwijd voor de uitdaging staat om 

colUmn

hans van heijningen
SP-Partijsecretaris

internationale 
solidariteit

zich opnieuw uit te vinden en te ver- 
nieuwen. Naast lessen trekken uit het 
failliet van het communisme – dat de 
vrijheid verstikt – en de sociaal- 
democratie – die haar ideologische 
veren heeft afgeschud – gaat het erom de 
principes van menselijke waardigheid, 
gelijkwaardigheid en solidariteit vorm te 
geven in een wereld die zich razendsnel 
ontwikkelt en waarin oude grenzen en 
zekerheden verdwijnen. De toekomst ligt 
open, wat maakt dat kansen en bedrei-
gingen heel dicht bij elkaar liggen. Aan 
ons de uitdaging om samen met socia- 
listen in andere landen en continenten te 
werken aan een betere samenleving. 
Leren van elkaar is op dit moment een 
van de grote uitdagingen op het vlak 
van internationale solidariteit. Op 
Wereld Sociale Fora, Europese Sociale 
Fora en binnen ons politieke netwerk in 
Europa delen we onze kennis en 
ervaringen met elkaar. De SP staat 
midden in de wereld.

Zie ‘heel  
de Wereld’:  

WWW.spnet.nl/
verslagen/congres 
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oorlogsslachtoffers
Regelmatig is er discussie over het 
aantal slachtoffers van de oorlogen in 
Irak en Afghanistan. De in de media 
meest gebruikte cijfers zijn hoogst-
waarschijnlijk te laag. Maar wat dan 
wel de beste gegevens zijn, is moeilijk 
te zeggen. Daarom een overzicht van 
de beschikbare bronnen. 
 
militairen irak 
De officiële cijfers over militaire doden 
zijn relatief betrouwbaar.

Bron Amerikaanse militaire doden
www.icasualties.org/oif

Bron Iraakse militaire doden (regerings-
troepen volgens de regering)
www.icasualties.org/oif/IraqiDeaths.
aspx 

BUrgers irak
Er is een grote spreiding in de schattin-
gen van het aantal burgerdoden ver-  
oorzaakt door allerlei soorten geweld. 
Het laagste cijfer, afkomstig van Iraq 
Body Count, is 80.625 voor de periode 
maart 2003 tot januari 2008. Het is 
gebaseerd op verslagen in Engelstalige 
kranten. Het hoogste getal is 1.033.000, 
voor de periode maart 2003 tot augustus 
2007. Dit aantal is gebaseerd op een 
enquête uitgevoerd onder Iraakse 
families door het Britse onderzoeksbu-
reau Opinion Research Business (ORB): 
www.opinion.co.uk/ (30 januari 2008). 
Iraakse gezinnen werd gevraagd of er in 
hun huishouding doden door geweld 
waren gevallen en zo ja, hoeveel. Een 
vergelijkbare onderzoeksmethode van de 
Amerikaanse John Hopkins Universiteit 
(gepubliceerd in het vaktijdschrift The 
Lancet) komt op 655.000 doden voor de 
periode 19 maart 2003 tot 31 juli 2006. 
De onderzoeksmethoden (hoewel ook 
gebruikt in vergelijkbare crisislanden 
zoals Congo) werden bestreden door de 
Britse regering, naar later bleek tegen het 
advies in van haar eigen expert, Chief 
Scientific Advisor Sir Roy Anderson van 
het ministerie van defensie. Anderson 
beschouwde de methodologie als “close to 
best practice” en “robust” (aangehaald in 

Tekst: Karel Koster   Illustratie: Gideon Borman

BBC News 26 maart 2007). 
Het Amerikaanse Brookings Institute 
komt deels op grond van cijfers van het 
Iraakse ministerie van gezondheidszorg 
en de persberichten van Iraq Body Count 
op een totaal van 145.300 dode burgers 
tussen maart 2003 en december 2007. 
Schattingen van de VN (cijfers van de 
United Nations Assistance Mission to 
Iraq voor 2006: 34.452 doden) en het 
Iraakse ministerie van gezondheid 
(150.000 tussen maart 2003 en november 
2006 – dit cijfer is deels gebaseerd op de 
aantallen lijken die bij ziekenhuizen 
werden binnengebracht) lopen ook 
uiteen. 
De Amerikaanse deskundige professor 
Michael Schwartz stelt dat de hoge cijfers 
verklaarbaar zijn uit het grote aantal 
niet-gerapporteerde schietincidenten als 
gevolg van frequente patrouilles door 
Amerikaanse soldaten, (www.zcommuni-
cations.org/znet/viewarticle/15028).
Aan de andere kant worden de onder-
zoeksresultaten van de enquêtes onder 
gezinnen ook onbetrouwbaarder door de 
massale verschuivingen van miljoenen 
mensen, zowel naar binnen als buiten-
land, op de vlucht voor het oorlogsge-
weld. In ieder geval is het cijfer van Iraq 
Body Count, dat zeer vaak wordt 
gebruikt in de media, te laag.

militairen afghanistan 
Ook in Afghanistan zijn de cijfers over 
militairen relatief betrouwbaar.

Bron Militaire doden VS en bondgeno-
ten www.cnn.com/SPECIALS/2004/
oef.casualties 

BUrgers afghanistan 
Van het aantal burgerdoden in Afgha-
nistan is slechts een ruwe schatting te 
maken op basis van deelonderzoeken. 
 
en.wikipedia.org/wiki/Civi-
lian_casualties_of_the_War_in_
Afghanistan_%282001–present%29
Deelonderzoeken: oktober 2001 – juni 
2003: 3.600, het Onderzoek van prof. 
Herold (Univ New Hampshire  
pubpages.unh.edu/~mwherold )

2006:  1.000  (Amnesty International 
 1.500  (Verenigde Naties)  
2007:  540  (Afghaanse mensen- 
  rechtencommissie)

Zie noten in rapport Center  
for Defense Information: 
www.cdi.org/friendlyversion/printver-
sion.cfm?documentID=4015 
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Het onderwijs staat volop in de 
belangstelling. Het rapport van de 
commissie Dijsselbloem, de protesten 
van leerlingen en leraren en het 
lerarenplan van Rinnooy Kan: het komt 
allemaal bij elkaar dit jaar. Ondanks 
het lerarentekort en de hoge werkdruk 
deed Nederland het altijd goed in 
internationaal vergelijkingen. Maar die 
hoge positie staat al een tijdje op losse 
schroeven. Ergens gaat het mis en 
daarom is het goed om in deze 
Spanning dieper in te gaan op het 
onderwijsbeleid. 

De commissie Dijsselbloem levert 
genadeloze kritiek op twintig jaar 
onderwijsbeleid. Vernieuwingen werden 
zonder onderbouwing van bovenaf opge-
legd, draagvlak in de politiek was 
belangrijker dan draagvlak in het 
onderwijs. Leraren hadden het nakijken: 
zij mochten het zonder extra investerin-
gen allemaal uitvoeren. Het parlemen-
tair onderzoek was hard nodig, maar 
dwingt ook tot waakzaamheid, want het 
is de vraag of gevestigde partijen bereid 
zijn om te leren van fouten uit het 
verleden.

Het advies van Rinnooy Kan is minstens 
zo belangrijk. De komende jaren dreigt 
een dramatisch tekort aan leraren, zowel 
kwantitatief als kwalitatief. Binnen 
enkele jaren moeten 100.000 nieuwe 
leraren gevonden worden, driekwart van 
de leraren in het voortgezet onderwijs 
vertrekt. De uittocht van hoger opgeleide 
leraren is een levensgroot risico voor de 
kwaliteit van het onderwijs. De oudere 
eerstegraads-leraren gaan met pensioen 
en de nieuwe zien het lage salaris en de 
hoge werkdruk niet zitten. Zij kiezen 
liever voor een baan in het bedrijfsleven.

De acties van leraren en leerlingen zijn 
een uiting van hetzelfde ongenoegen. De 

tekortschietende investeringen – Neder-
land bungelt qua onderwijsuitgaven 
onderaan in Europa – leiden tot grote 
klassen, hoge werkdruk en een ophok-
plicht. Het is niet voor niets de hoofdcon-
clusie van de commissie Dijsselbloem: de 
overheid heeft haar taak, het bieden van 
kwalitatief goed onderwijs, ernstig 
verwaarloosd. Toch heeft de regering 
nog geen trendbreuk geforceerd. 
Minister Plasterk gaat verder op de oude 
weg met machtige schoolbesturen 
tegenover leerlingen en leraren die 
weinig inspraak hebben. Het is het 
bekende probleem binnen de publieke 
sector: de uitvoerenden mogen het werk 
opknappen, het management zorgt 
vooral goed voor zichzelf.

Het belang van onderwijs is niet te 
onderschatten, zeker niet in een tijd van 
globalisering. De arbeidsmarkt 
verandert razendsnel waardoor het 
belang van een goede opleiding alleen 
maar toeneemt. Maar dat niet alleen. 
Iedereen profiteert van investeringen in 
onderwijs: de gezondheid neemt toe, de 
criminaliteit neemt af. Mensen worden 
gelukkiger en het leidt tot meer economi-
sche groei. Verhoging van de kwaliteit 
van onderwijs wordt vooral bepaald 
door de kwaliteit van de leraren. 
Daarom zijn voldoende hoger opgeleide 
leraren voor de klas zo belangrijk. 

Maar het allerbelangrijkste van 
onderwijs is zonder twijfel de inhoud: het 
verwerven van kennis. Vandaar ook dat 
socialisten veel waarde hechten aan 
onderwijs. Kennis is macht, omdat je 
beter begrijpt hoe de wereld in elkaar 
steekt. Omdat je de omstandigheden 
beter kunt verklaren en je niet alles 
kritiekloos hoeft over te nemen. Daarom 
leidt kennis ook tot tegenmacht, die juist 
nu zo hard nodig is. “Als het in de 
samenleving regent, giet het in school”, 
zei Kees Schuyt ooit treffend. Alle reden 
om je te verdiepen in dit nummer.
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Onderwijs is een prachtig vak. Talloze leerkrachten 
werken dag in dag uit hard aan goed onderwijs, maar de 
politiek mag daar geen misbruik van maken. Het is 
onaanvaardbaar als het onderwijsbeleid tekortschiet 
omdat gemotiveerde onderwijzers het zware werk toch wel 
doen. Toch kampt het onderwijs al jaren met een tekort 
aan leraren op te grote scholen waar het management de 
dienst uitmaakt. Het kabinet gaat vooralsnog op de oude 
voet verder. Minister Plasterk forceerde tot nu toe geen 
breuk met zijn voorgangers. 

Er is een unieke situatie ontstaan in het onderwijs: 
leerlingen, leraren en schoolbesturen keren zich eensge-
zind tegen de regering. Eind vorig jaar waren er de acties 
tegen de 1040-urennorm, recent is er het protest van 
leraren tegen de tekortschietende investeringen. Plasterk 
beloofde extra geld voor het onderwijs, maar dat bleek 
vooral een sigaar uit eigen doos te zijn. Vanwege de 
1040-urennorm betalen scholen de rekening voor het 
lerarentekort, veroorzaakt door eerder kabinetsbeleid. 
Tientallen leerlingen worden zonder vakleerkracht 
‘opgehokt’ in studiezalen of kantines. Dat heeft een 
averechts effect: de kwaliteit holt achteruit en de motiva-
tie om goed onderwijs te bieden daalt gestaag.

terreUr  
van de  
MiddelMaat?
Het kabinet wil van geen wijken weten en spreekt van de 
‘terreur van de middelmaat’ die op scholen zou heersen. 
Dat is nogal wrang als je bedenkt dat er 25 jaar lang is 
bezuinigd op onderwijs. Juist daardoor zijn het lerarente-
kort en de werkdruk enorm toegenomen. De komende 

doorBreek  
de negatieve spiraal  
in het onderWijs

Tekst: Jasper van Dijk
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jaren zijn bovendien 100.000 nieuwe leraren nodig, 
omdat 75 procent van de leraren in het voortgezet 
onderwijs vertrekt. Die ‘middelmaat’ hebben CDA,  
VVD en PvdA dus aan zichzelf te danken. 

Naast de tekortschietende financiering, komt veel geld 
voor onderwijs niet in de klas terecht. Door de zogeheten 
lumpsumfinanciering, waarbij scholen één pot geld 
krijgen voor personeel en materieel, worden leraren 
vooral gezien als een kostenpost waar je op kan bezuini-
gen. Sommige schoolbesturen zetten ook nog eens grote 
bedragen als ‘reserve’ op de bank, nu al een paar miljard 
euro. Om dit alles te legitimeren wordt vervolgens het 
Nieuwe Leren gepropageerd, wat in de praktijk betekent 
dat ‘duur’ onderwijs van hoger opgeleide leraren tot een 
minimum kan worden beperkt. Volgens het Nieuwe 
Leren kunnen leerlingen immers veel beter zelfstandig 
leren in het studiehuis.

onderWijs  
is geen  
prodUctieWerk 
Het huidige onderwijsbeleid versterkt deze negatieve 
spiraal. De ruim één miljard extra die minister Plasterk 
voor leraren heeft gevonden, wordt in de praktijk aan het 
schoolmanagement gegeven. Die mag straks bepalen 
welke leraar een salarisverhoging krijgt, via prestatiebelo-
ning. Maar onderwijs is geen productiewerk en daarom 
zal prestatieloon slechts leiden tot vriendjespolitiek en 
verdeeldheid in de lerarenkamer. Het is niet voor niets 
dat 70 procent van de leraren tegen prestatieloon is. Toch 
houdt Plasterk hieraan vast, ondanks zijn kritiek op het 
management dat volgens hem is ‘losgezongen van de 
werkvloer’. Daarnaast wordt een groot deel van de  
1 miljard door de leraren zelf betaald. Zo wil Plasterk de 
verlofregeling (BAPO-regeling) voor oudere leraren 
wegbezuinigen. Met dit soort maatregelen trek je geen 
nieuwe leraren aan, je jaagt ze eerder weg. 

Tekenend is de reactie van de regering op het rapport van 
de commissie Dijsselbloem. Net als de commissie, vindt 
het kabinet dat de politiek zich teveel met het onderwijs 
heeft bemoeid. Daarom zouden de scholen meer vrijheid 
moeten krijgen. Dat klinkt logisch, maar het is een fatale 
fout die de problemen zal verergeren. De oud-ministers 
Van der Hoeven en Hermans deden hetzelfde, waardoor 
bestuurders en managers oppermachtig zijn geworden. 
Managers kregen alle ruimte om de beruchte onderwijs-
vernieuwingen op te leggen. Ook het al of niet bevoegd 
zijn van leraren is tegenwoordig aan het management.  

De autonomie voor leraren is dan ook een schijnauto-
nomie. Plasterk moet dan ook niet terugtreden, maar 
optreden. Het is tijd voor een trendbreuk.

Wat Moet  
er geBeUren?
Voortzetting van het huidige beleid is schadelijk voor 
economie en maatschappij. De SP stelt twee zaken 
centraal: investeringen en verantwoordelijkheid nemen. 
Dertig jaar geleden was Nederland met onderwijsuitgaven 
van 7 procent van het nationaal inkomen nog koploper in 
Europa. Nu geven wij aanzienlijk minder uit dan andere 
Europese landen: 5 procent waar het gemiddelde ruim 6 
procent is. Dat is een verschil van 5 miljard euro per jaar. 
Dat moet rechtgetrokken worden, we hebben dit geld 
hard nodig om de klassen te verkleinen, de werkdruk te 
verlagen en bevoegde leerkrachten op te leiden. Leraren 
hebben ook recht op een goed salaris. Dat kan door de 
salarissen landelijk vast te stellen en ze dus uit de 
lumpsumfinanciering te halen. Dan is het niet meer aan 
de willekeur van de schoolmanager wat de leraar 
verdient. 

Het tweede punt draait om het nemen van verantwoorde-
lijkheid. Kort gezegd: de overheid zorgt voor de randvoor-
waarden, de leraren voor het onderwijs en de inspectie 
controleert. Deze verdeling is echter vertroebeld omdat 
schoolbesturen en management de afgelopen jaren alle 
taken zelf zijn gaan uitvoeren, van salarissen tot onder-
wijsmethode. Beter is het als de regering de verantwoor-
delijkheid neemt voor zaken die niet direct met onderwijs 
te maken hebben: de salarissen, de gebouwen en het 
materieel. Leraren bepalen in overleg met de schoollei-
ding hoe het onderwijs wordt vormgegeven. De inspectie 
controleert of er genoeg ruimte is voor vakonderwijs en 
begeleiding van leerlingen. Leerlingen worden dus niet 
aan hun lot overgelaten en ook kleinschaligheid wordt 
gestimuleerd. De regering doet er goed aan normen op te 
stellen omtrent een maximale groepsgrootte, een heldere 
onderwijstijd en de schaalgrootte van de school. En last 
but not least, de overheid ziet toe op het aanstellen van 
uitstekende, bevoegde leraren. Want één ding blijkt 
steeds weer uit onderzoek: de kwaliteit van het onderwijs 
wordt in hoge mate bepaald door de kwaliteit van  
de onderwijzer.
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Begin 2007 ontstond het plan voor een parlementair onderzoek naar de 
onderwijsvernieuwingen. Eerst ging het om de basisvorming, de Tweede 
Fase en Het Nieuwe Leren. Later is daar het vmbo aan toegevoegd. De 
commissie bestond uit leden van acht verschillende fracties en heeft 
ruim negen maanden gewerkt aan het onderzoek. Namens de SP-fractie 
nam ik deel aan de commissie.

onderzoek naar de 
onderWijsvernieUWingen  
(de coMMissie dijsselBloeM)

Tekst: Nathalie de Rooij 

De commissie voerde eerst gesprekken 
met deskundigen en opiniemakers. 
Tijdens werkbezoeken aan diverse 
scholen legden we ons oor te luisteren bij 
directies, docenten, ouders én leerlingen. 
Tijdens de hoorzittingen werden meer 
dan honderd mensen gehoord: ouders, 
leerlingen, politici, leraren, vakbondslie-
den enzovoort. Om tegemoet te komen 
aan de overweldigende belangstelling 
van mensen die hun verhaal met ons 
wilden delen, hebben we ook openbare 
avonden georganiseerd in Meppel, 
Utrecht en Eindhoven. 
We kozen bewust voor deze aanpak. Een 
grote maatschappelijke discussie over de 
kwaliteit van ons onderwijs was de 
aanleiding voor ons onderzoek. Door met 
zoveel mogelijk betrokkenen te praten, 
hoorden we hoe zij al die onderwijsver-
nieuwingen hebben ervaren. 

WerkBezoeken
Als de politici en ambtenaren destijds zelf 
naar de scholen waren gegaan om met de 
leraren en leerlingen te praten, hadden ze 
gehoord dat het programma te overladen 
was. Maar daar leken ze doof voor. Ze 
hadden dan gehoord dat het studiehuis 
met zachte drang was opgelegd door de 
onderwijsinspectie en door adviseurs in 
dienst van het ministerie. Gelukkig staan 
werkbezoeken hoog in het vaandel bij de 
SP – en dan niet het type werkbezoek 
waar je alleen de bobo’s spreekt. Wij 
wisten al wat er leefde, en dus waren we 
kritisch op de vernieuwingen.
Pijnlijk zichtbaar werd ook dat de 
verkeerde belangen vooropstonden. 
Politiek draagvlak was belangrijker dan 
draagvlak in het onderwijs. Bewindslie-
den willen geschiedenis schrijven, 
daadkrachtig uit de hoek komen en 

tijdens hun regeerperiode een standbeeld 
neerzetten. Een standbeeld voor zichzelf 
wel te verstaan. We hoorden zelfs dat 
voormalig bewindslieden chantage niet 
schuwden om hun zin door te drijven. 

chantage
De meest kwetsbare leerlingen bijvoor-
beeld – de leerlingen uit het speciaal 
onderwijs – zijn ondoordacht in het 
reguliere onderwijs geplaatst. Het enige 
doordachte was dat ze op de kleine, 
gespecialiseerde schooltjes te duur 
werden gevonden. Dat moest dus anders. 
Om dat idee te ondersteunen verscheen 
destijds een rapport waarin stond dat het 
aantal zorgleerlingen de komende jaren 
stabiel zou blijven. Dat kwam goed uit als 
je op zoek bent naar draagvlak. Een 
ander rapport dat tegelijkertijd ver-
scheen, werd door de vernieuwers diep 
weggestopt in een la. Daarin werd juist 
gewaarschuwd voor een forse toename.
Maar hebben de mensen in die kleine 
scholen voor speciaal onderwijs daar dan 
niets van gezegd? Nee, want die zijn de 
mond gesnoerd met ordinaire chantage: 
als u niet instemt, dan raakt u uw baan 
kwijt. Dus ja, wat doe je dan als school-
leider? En zo leek het net alsof er veel 
draagvlak was voor een vernieuwing die 
buitengewoon schadelijk zou uitpakken.

conclUsie
Na maanden van luisteren brak een 
periode aan van schrijven. Het was een 
intensieve periode; leden van acht fracties 
moesten samen één eindrapport 
schrijven. De conclusies waren in een 
mum van tijd geschreven; daarover was 
iedereen het eens. Het formuleren van de 
aanbevelingen kostte aardig wat 
discussie. Dat is ook logisch. Je hoort 

immers dezelfde verhalen, maar wat je 
daarmee doet is voor elke partij anders. 
Zelfs tijdens het schrijven van het rapport 
stonden we volop in de belangstelling. De 
verwachtingen waren hooggespannen. In 
februari kwam het rapport naar buiten 
en ik ben er zowel als commissielid als 
SP’er zeer tevreden mee. “De overheid 
heeft haar taak, het zorgen voor goed 
onderwijs, ernstig verwaarloosd” is het 
strenge oordeel van de commissie. En dat 
is juist. 
Het was een bijzondere ervaring om alle 
feiten op een rij te zetten. Sommige 
uitkomsten waren voor mij als voormalig 
vmbo-lerares niet nieuw. Andere feiten 
waren wel degelijk onthullend. Bewinds-
lieden waren vaak meer bezig met scoren 
dan met onderwijs. Verschrikkelijk! En 
dat over de ruggen van leraren en 
leerlingen.

Wat nU?
Al jaren pleit de SP voor meer aandacht 
voor de leerling, kleinere klassen en goed 
onderwijs van bevoegde leraren. Ook 
pleiten we ervoor dat kinderen met een 
zorgvraag les krijgen van de mensen die 
daarvoor hebben doorgeleerd in kleine, 
veilige schooltjes voor speciaal onderwijs. 
Het rapport maakt duidelijk dat wij al die 
jaren op de goede weg zaten. Ook in de 
toekomst zullen we kritisch blijven, 
bijvoorbeeld wanneer het gaat om de 
verplichte invoering van het competentie-
gericht onderwijs in het mbo.

De commissie 
Dijsselbloem bestond uit:
Jeroen Dijsselbloem (PvdA), voorzitter

Nathalie de Rooij (SP), ondervoorzitter

Bas-Jan van Bochove (CDA)

Boris van der Ham (D66)

Martin Bosma (PVV)

Tofik Dibi (GL)

Cynthia Ortega-Martijn (CU)

Halbe Zijlstra (VVD)
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Op 13 februari 2008 presenteerde de Commissie Parlementair Onder-
zoek Onderwijsvernieuwingen haar eindrapport Tijd voor onderwijs, over 
de onderwijsvernieuwingen die sinds begin jaren negentig zijn doorge-
voerd. De belangrijkste conclusie van de commissie: de overheid heeft 
haar kerntaak, het zeker stellen van de kwaliteit van het onderwijs, de 
afgelopen jaren ernstig verwaarloosd.

saMenvatting  
rapport dijsselBloeM

Tekst: Redactie

Het eindrapport van de commissie 

Dijsselbloem kan worden geraadpleegd op 

www.tweedekamer.nl/kamerleden/

commissies/TCO/sub/index.jsp

politiek tastte vrijheid van 
scholen aan
Een periode van ingrijpende, door de 
overheid ingevoerde onderwijsver-
nieuwingen werd gevolgd door een 
periode van toenemende autonomie 
van de scholen. Op dit moment is er 
grote onrust binnen het onderwijs en 
toenemende zorg over de onderwijsre-
sultaten. De commissie stelt vast dat 
verantwoordelijkheden van overheid 
en scholen door elkaar zijn gaan 
lopen. De overheid heeft zich be-
moeid met de didactiek, maar de 
invulling van de onderwijsdoelen aan 
anderen overgelaten en nagelaten 
voldoende toezicht te houden op 
onderwijsresultaten.

de jaren negentig
Over de ingrijpende vernieuwingen 
trekt de commissie een aantal 
conclusies.

1. Het voortgezet onderwijs werd 
gebruikt voor het oplossen van 
maatschappelijke problemen, zoals 
kansenongelijkheid, of problemen 
elders in het onderwijs zoals uitval in 
het hoger onderwijs. Daarnaast schoot 
de analyse van de problemen tekort. 
Zo was de analyse van de oorzaken 
van de teruglopende leerlingaantallen 
in het vbo gebrekkig en werd de 
problematiek van allochtone leerlin-
gen en de forse groei van het aantal 

zorgleerlingen onderschat. Het beleid 
sloot daardoor niet aan bij de 
veranderde maatschappij. Het 
gelijkheidsideaal van de jaren zeventig 
mondde uit in een basisvorming 
waarin zeer uiteenlopende leerlingen 
allemaal hetzelfde onderwijsaanbod 
kregen.

2. Er zijn grote risico’s genomen met 
kwetsbare leerlingen voor wie het 
onderwijs te theoretisch was. De 
nadruk lag teveel op wat ze niet 
konden, in plaats van op hun talenten.

3. Externe procesmanagers voerden 
het vernieuwingsproces uit. Deze 
constructie stond op gespannen voet 
met de ministeriële verantwoordelijk-
heid en parlementair toezicht. De 
beleidsmakers stonden onvoldoende 
open voor kritiek en waarschuwingen. 

4. Docenten, ouders en leerlingen zijn 
onvoldoende gehoord bij het maken 
van plannen, maar de Kamer kreeg te 
horen dat er een breed draagvlak was 
voor de plannen. 

5. De overheid stelde geld ter beschik-
king op basis van de begrotingsruimte 
en niet op basis van nut en noodzaak.

6. Tegelijk met de grote onderwijsver-
nieuwingen werden andere ingrijpen-
de veranderingen doorgevoerd, zoals 
de HOS-nota, de scholengemeen-
schapsvorming en meer autonomie in 
de ‘lumpsum’-onderwijsbekostiging. 

7. Didactische vernieuwingen werden 
door scholen – deels ten onrechte – als 
verplicht ervaren. Daardoor kregen 
managers, uitgeverijen en de lande-
lijke pedagogische centra de kans om 

de vakdidactiek bepalen. De onder-
wijsinspectie ontwikkelde op eigen 
houtje het activerend leren. 

8. Veel vernieuwingen werden weer 
teruggedraaid. Scholen kregen nu 
veel meer vrijheid om het onderwijs 
zelf in te richten. Door de inzet van 
het onderwijspersoneel ontwikkelden 
scholen een praktische omgang met 
de onderwijsvernieuwingen.

9. Na de invoering van de basisvor-
ming gaan meer leerlingen naar havo 
en vwo en is het zittenblijven vermin-
derd. Selectie vindt echter nog steeds 
vooral plaats aan het begin van het 
voortgezet onderwijs en er is weinig 
mogelijkheid tot herstel van foutieve 
selectie. Als gevolg van de tweede fase 
is de doorstroming vanuit de mavo 
naar de havo gehalveerd. Dit heeft 
zich, na de start van het vmbo, wel 
hersteld. De keuze voor exacte vakken 
is afgenomen, vooral in het vwo en 
vooral onder meisjes. Het vmbo is 
momenteel redelijk succesvol, 
ondanks het imagoprobleem. 

10. De overheid bezit geen effectief 
meetinstrument om de kwaliteit van 
ons onderwijs te bewaken. Aan de 
relatief goede positie van Nederland 
in internationale ranglijsten mag niet 
teveel waarde worden toegekend. 

11. Bij de invoering van het ‘nieuwe 
leren’ is een verschuiving zichtbaar 
van vakinhoud naar algemene 
vaardigheden als samenwerkend 
leren, zelfstandig werken, zelfstandig 
leren en contextrijk leren. De weten-
schappelijke onderbouwing van deze 
‘nieuwe leren’-methoden ontbreekt.

12. Bij de invoering van het ‘nieuwe 
leren’ worden grote risico’s genomen. 
Aan de basisvoorwaarden, zoals de 
scholing van docenten en de inten-
sieve begeleiding van leerlingen, 
wordt vaak niet voldaan. Er wordt 
onvoldoende rekening gehouden met 
verschillen in leerstof en in leerlingen 
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waarvoor de nieuwe methoden 
geschikt zouden kunnen zijn.

de toekoMst

1. De verantwoordelijkheden van 
overheid en scholen moeten opnieuw 
worden vastgesteld. De overheid is 
verantwoordelijk voor het “wat”, de 
onderwijsinhoud, de examens en 
toezicht. De scholen gaan nadrukke-
lijk over het “hoe”, dat wil zeggen de 
inrichting van het onderwijs. Voor de 
kwaliteit van het onderwijsproces zijn 
de onderwijstijd en de kwaliteit van 
docenten van belang. 

2. In het verleden heeft de overheid 
onvoldoende houvast gegeven aan 
scholen, leerlingen en ouders. In de 
toekomst zal door leerstandaarden en 
canonisering voor iedereen helder 
moeten zijn wat de leerlingen moeten 
leren. Met de herwaardering van de 
onderwijsinhoud zal ook de positie en 
de waardering voor de vakdocent 
worden versterkt.

3. In het basisonderwijs moet her-
nieuwde aandacht komen voor 
beheersing van basiskennis en 
basisvaardigheden. Ten behoeve van 
de kwaliteitsbewaking en het tijdig 
onderkennen van achterstanden 
moeten daarom een begin- en een 
eindtoets worden afgenomen.

4. In het voortgezet onderwijs moeten 
zowel het schoolexamen als het 
eindexamen met voldoende resultaat 
worden afgelegd.

5. Er moet een nationale monitor 
komen. Scholen die voor een interna-
tionaal vergelijkend onderzoek 
worden geselecteerd via een steek-
proef, moeten hieraan verplicht deel 
nemen. Gedegen kennis over het 
onderwijsniveau moet bijdragen aan 
het herstel van het vertrouwen in het 
onderwijs.

6. Dwarsverbanden binnen het 
voortgezet onderwijs zullen het 
onderwijs versterken. Herstel van 
verkeerde studie- of beroepskeuze kan 
in verschillende fasen van de school-
carrière nodig zijn, zeker voor 
leerlingen met een achterstand.
 
7. Ook moeten er mogelijkheden 
komen voor leerlingen die liever met 

hun handen werken. Hierbij hoort 
een arbeidsmarktgerichte leerweg.

8. Ook in de toekomst blijft onderwijs-
vernieuwing nodig. Daarvoor is een 
toetsingkader ontwikkeld. Daartoe 
behoren: een breed gedragen en goed 
onderbouwde probleemanalyse, 
evaluatie van eerder beleid, verant-
woorde afweging van beleidsalterna-
tieven, voldoende tijd en financiële 
middelen voor de invoering, een 
heldere uitvoeringsorganisatie en 
(tussentijdse) evaluatie voordat het 
ingezette beleid eventueel wordt 
aangepast. Onderwijsinhoudelijke 
vernieuwingen dienen wetenschappe-
lijk gevalideerd te zijn. Zo niet, dan 
moet de beleidsvernieuwing eerst 
kleinschalig en wetenschappelijk 
begeleid worden uitgeprobeerd en 
geëvalueerd. Bij grote beleidsverande-
ringen moet de Tweede Kamer zelf 
een onafhankelijke uitvoeringstoets 
laten verrichten.

9. Voor vernieuwingen van de 
onderwijsinhoud (examenprogram-
ma’s e.d.) is een continu en geleidelijk 
proces nodig. Hiervoor moeten ook 
zichtbaar en structureel middelen op 
de begroting worden vrijgemaakt. 
Vakdocenten moeten betrokken 
worden bij de inhoudelijke uitwerking 
van deze nieuwe onderwijsprogram-
ma’s.

10. Voor de kwaliteit van het onderwijs 
is een wettelijke norm voor onderwijs-
tijd noodzakelijk. Als lestijd gelden 
alleen uren gegeven door bevoegde 
docenten. Andere schoolactiviteiten 
vallen daar niet langer onder en de 
bekostiging door onafhankelijke 
derden wordt opnieuw tegen het licht 
gehouden. De nieuwe norm dient 
vervolgens consequent te worden 
gehandhaafd.

11. Voor de kwaliteit van het onderwijs 
in het voorgezet onderwijs is de 
kwaliteit van de lerarenopleidingen 
cruciaal. Daarom stelt de overheid 
heldere onderwijsdoelen (vakinhoud 
en didactiek) en voert centrale 
examinering op lerarenopleidingen 
in.

12. De inspectie moet vooral wettelijk 
vastgelegde deugdelijkheideisen 
controleren.

13. Onder nadrukkelijke erkenning 
van de vrijheid van de scholen, heeft 
de commissie ook een reeks ‘controle-
vragen’ geformuleerd waarmee 
scholen pedagogische vernieuwingen 
kunnen afwegen. Belangrijk daarbij is 
welke methode voor welke onderwijs-
inhoud en voor welke leerlingen 
geschikt is. Samenwerking met de 
wetenschap kan een waarborg vormen 
voor zorgvuldigheid. 

14. De middelen voor zorgleerlingen 
moeten geoormerkt worden, zodat zij 
ook echt aan hen ten goede komen. 
Ook moet voortaan inzichtelijk zijn 
welk deel van het budget naar het 
primaire onderwijsproces gaat en waar 
de overige middelen aan worden 
besteed (management, reserves en 
dergelijke).

15. Bij een vergrote autonomie van het 
onderwijs hoort zowel verantwoording  
naar de overheid toe over de onder-
wijsresultaten als naar de directe 
omgeving van de school, de zoge-
naamde horizontale verantwoording, 
over resultaten, het schoolklimaat, de 
inzet van middelen enzovoort.

Goed onderbouwd?
Lex Borghans en Dinand Webbink, twee 

onderzoekers die hebben meegewerkt aan 

het werk van de commissie Dijsselbloem, 

stellen in de NRC van 8 april dat de harde 

conclusies van het rapport niet worden 

gestaafd door de deelonderzoeken. De 

commissie wilde vooral concluderen dat 

de overheid het onderwijs heeft 

verwaarloosd en dat het onderwijspeil is 

gedaald. De negatieve effecten van de 

onderwijsvernieuwingen op 

schoolprestaties zijn volgens hen niet 

aangetoond. SPANNING heeft Nathalie de 

Rooij om een korte reactie gevraagd. De 

Rooij: “De stelling is dat de commissie de 

verslechtering van het onderwijsniveau 

niet kan onderbouwen. Maar dat hebben 

we ook helemaal niet geconcludeerd. Wel 

hebben we geconcludeerd – én 

onderbouwd – dat het niveau van een 

aantal basisvaardigheden is 

achteruitgegaan. En dat is een 

zorgwekkende conclusie.”
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Rond het Nederlands onderwijs hangt een negatief 
volksgevoel, dat na een reeks van onderzoeken overgaat 
in een constatering: het gaat niet goed. De daarop 
volgende reacties monden uit in een kakofonie van 
meningen. Van de één moet de overheid optreden, de 
ander wil de macht aan de leraren, een enkeling ziet iets 
in de markt en managers zetten hun geld op het container-
begrip ‘professionalisering’. De dagelijkse werkelijkheid 
op de scholen wint door deze turbulentie aan complexiteit. 
Zowel insiders als buitenstaanders kennen het gevoel van 
onbehagen, twijfelen aan de herkomst daarvan en het 
zicht op werkbare oplossingen wordt daardoor troebel. 
Hoe komt het toch dat het onderwijs zo weinig klaarkrijgt? 

Neem die duizend-urennorm. Die bestaat al tien jaar en 
is een erfenis van de invoering van de vernieuwing van de 
bovenbouw havo/vwo, de Tweede Fase. Leerlingen 
kregen daardoor in 1998 een veertigurige werkweek. 
Omgerekend op jaarbasis betekende dat zestienhonderd 
uur werken aan school, waarvan duizend les en zeshon-
derd zelfstandig. De achterliggende boodschap was 
helder: leerlingen moesten meer leren, omdat zij door 
globalisering concurreren met leeftijdgenoten over de 
hele wereld. Die zeshonderd uur zelf werken is inmiddels 
verdampt, het minimaal aantal uren lescontact wordt 
evenmin gehaald en al zeker niet onder begeleiding van 
een bevoegde docent. Deze inktzwarte gegevens weerhiel-
den de toenmalige minister Van der Hoeven er niet van 
om bij de invoering van de ‘nieuwe basisvorming’1 in 
2006, gebruik te maken van een gelijksoortige norm, met 
deze keer 1040 uur les. 

Voor ouders was deze prestatieafspraak tussen politiek en 
scholen echter een farce. Zij zagen veel lesuitval en dat 
riep in combinatie met het soms strenge oordeel over de 
kwaliteiten van hun kinderen, irritatie op. Na een paar 
rechtszaken2 kon de inspectie moeilijk anders; ze ging 
controleren en constateerde vrij snel dat scholen zich 
massaal niet aan de wet hielden. De staatsecretaris trad 
op en de daarop volgende soap haalde royaal de media. 
Bestuurders zeiden geen geld te hebben, terwijl zij toch 
echt één miljard euro3 op de spaarrekening hebben 
staan. Schoolleiders kozen vervolgens voor goedkope 
oplossingen, de zogenaamde ophokuren.4 Het waren 

aanpakken 

Tekst: Ton van Haperen   Foto: Flickr.com

oF WegWezen

uiteindelijk de leerlingen die de kastanjes uit het vuur 
haalden, met een maatschappelijk onwenselijk resultaat 
overigens. De norm is weer vloeibaar, lesuitval mag en 
het leren op school is de grote verliezer. 

oUders Beperken  
de schade
Dit voorbeeld laat zien dat politiek, besturen, schoollei-
ders en leraren elkaar gegijzeld houden. Het probleem-
oplossend vermogen van de sector nadert daardoor nul. 
Gelukkig houden de ouders de schade nog enigszins 
beperkt. Kijk naar de statistieken. In de jaren zestig en 
zeventig was het voortgezet onderwijs succesvol en nam 
de deelname aan het hoger onderwijs toe. Het zijn de 
toenmalige leerlingen die doorgeven dat schoolsucces 
van belang is. Hun kinderen halen diploma’s. Maar vanaf 
het moment dat ouders het leren op school minder 
ondersteunen, gaat het mis. De onderwijssocioloog 
Dronkers toont keer op keer 5 overtuigend aan dat 
onderpresteren binnen lagere milieus excessieve vormen 
aanneemt. Denk aan het hoge instroompercentage op 

oUders beperken de schade  
 Foto: Flickr.com 
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het vmbo, de uitval in het vervolgonderwijs en het grote 
aantal jongeren dat zonder startkwalificatie het stelsel 
verlaat.

Terugkijken leert dat dit falen een logisch gevolg van 
beleid is. Om te beginnen is daar de ordinaire geld- 
kwestie. Vijfendertig jaar geleden gaf Nederland ruim  
7 procent6 van het bruto binnenlands product uit aan 
onderwijs, nu 5 procent. In huidige bedragen is dat tien 
miljard euro per jaar minder dan in de jaren zeventig. In 
de jaren negentig komen daar de verzelfstandiging en de 
budgettering overheen. Instelling worden autonoom, 
vangen zelf hun risico’s op en dat kan alleen door de 
vorming van financiële reserves. Vandaar een golf van 
fusies, die verloopt langs de bestuurlijke infrastructuur 
rond het grondrecht vrijheid van onderwijs. Zo ontstaan 
kartels, meestal op levenbeschouwelijke grondslag. 
Managers van deze mega-instellingen verschuiven de 
focus van onderwijs naar organisatiedoelstellingen. 
De trein ontspoort als in deze onderwijsvreemde context 
ook nog eens in de klas alles anders moet. Het bestrijden 
van kwaliteitsdaling met pedagogisch didactische 
concepten die het vooral op de tekentafel goed doen, 
brengt de neergang in de hoogste versnelling. Zonder 
geld innoveren, geleid door managers die het vooral druk 
met zichzelf hebben, maakt doelstellingen onhaalbaar. 
Succes in het werk wordt voor leraren een ervaring uit 
een ver verleden. 

geld verdWijnt  
in zWart gat
De structurele oneffenheden zijn duidelijk zichtbaar. De 
minister geeft het onderwijsbudget per definitie ineffi-
ciënt uit. Als er iets mis gaat, wil de politiek best de 
portemonnee trekken. Maar de extra middelen bereiken 
zelden de leraren en de leerlingen.7 Het geld verdwijnt in 
een zwart gat. Bestuurders, schoolleiders en middenka-
der creëren baantjes rond het gesignaleerde probleem en 
de resterende bedragen lossen op in de bureaucratie. 
Leraren werken daardoor in armoedige omstandighe-
den. De klassen zijn vol en de beloning per leerling, per 
uur is internationaal gezien laag.8 Voeg daar het bombar-
dement van reorganisaties en vernieuwingen bij en er 
ontstaat een set van eisen waar een normaal mens niet 
aan kan voldoen. En dus graven leraren zich in, vertrou-
wen op hun intuïtie en verliezen het contact met hun 
omgeving. Communiceren over professioneel handelen 
wordt daardoor diefstal van tijd. Een gemeenschappelijk 
referentiekader ontbreekt, het enige wat nog telt is de 
blote macht.

Alleen de overheid kan een einde maken aan de misère. 
De keuzes zijn helder. Degelijke algemene vorming is met 
dit budget niet vol te houden. Meer geld komt uit een 
belastingverhoging, verschuiving van prioriteiten in de 
overheidsuitgaven of privatisering van onderdelen van de 
onderwijsbegroting. Opruimen van de inefficiënte 
aanwending van middelen betekent dat besturen macht 
zullen moeten inleveren. Dat kan door centralisering van 
de fondsvorming en versterking van de positie van 
schoolleiders. Duidelijkheid in wat en hoe kinderen leren 
ontstaat door vaststellen van standaarden in een beperkt 

aantal vakken. Die vakken meerdere malen centraal 
toetsen ligt dan voor de hand. Wat scholen buiten het 
kerncurriculum aanbieden, mogen ze uiteraard zelf 
weten. 

Over de hele breedte van het politieke spectrum is er 
geen partij te vinden die deze keuzes zelfs maar over-
weegt. Dat betekent dat volksvertegenwoordigers ziende 
blind zijn of geen zin hebben in gedoe. Het zal het laatste 
wel zijn. Toch wordt het tijd dat de nationale politiek 
reflecteert op de wil tot verandering. Degene die zijn nek 
niet durft uit steken, heeft in een sector in crisis namelijk 
weinig te zoeken. In het onderwijs van vandaag geldt op 
alle niveaus; aanpakken of wegwezen. 

Ton van Haperen is leraar in het voortgezet onderwijs 
(vmbo-t, havo en vwo) en vakdidacticus algemene economie 
aan de Erasmus Universiteit in Rotterdam.   

1 De traditionele basisvorming is al gewijzigd in een  
 stelsel dat de totale leerinhoud vangt in 58 kerndoelen  
 en de inspanning van de school vastlegt met 1040 uur.  
 De verdere inrichting is volledig aan leraren en directies. 
2   De meest bekende is de klacht van Pierre Diederen in  
 2005. De Landelijke Klachtencommissie stelt Diederen in  
 het gelijk.
3  De freelance journaliste Yvonne van der Meent zocht  
 voor het onderwijsblad uit hoeveel besturen in het  
 onderwijs oppotten. Zij vond 1 miljard in het voortgezet  
 onderwijs en constateerde dat de solvabiliteit van  
 schoolbesturen veel hoger is dan het ministerie wil.
4  Deze term is bedacht door het Landelijk Aktie Komitee  
 Scholieren (LAKS) en staat voor huiswerk maken in  
 tussenuren onder begeleiding van een conciërge.
5  Jaap Dronkers brengt de uitval aan de onderkant al jaren  
 aan een stuk in beeld, door in artikelen bijvoorbeeld voor  
 Nederland relatief gunstige kwaliteitsonderzoeken te  
 corrigeren met gegevens uit lagere milieus. Onlangs  
 verscheen van hem het boekje Ruggengraat van  
 ongelijkheid. Beperkingen en mogelijkheden om  
 ongelijke onderwijskansen te veranderen, Mets & Schilt  
 en de Wiardi Beckman Stichting, Amsterdam 2007,  
 prijs € 12,50.
6  De lezingen over het precieze getal lopen uiteen.  
 Volgens het SCP gaf de Nederlandse staat in 1973 7,8%  
 van het bbp aan onderwijs uit. Volgens de AOb, dat een  
 onderzoek liet doen door de universiteit van Maastricht,  
 ligt dat percentage op 7,1. Feit is dat de cijfers nu  
 duidelijk en onomstreden zijn. Het OESO gemiddelde ligt  
 op 6,2% van het bbp. Nederland ligt daar ruim een  
 procent onder.
7   Zie onderwijsraad, het rapport Bureaucratisering in het  
 onderwijs, 2004.
8   Zie hiervoor Lessons in teacher pay van Ib Waterreus,  
 een dissertatie uit 2001. Daaruit blijkt dat de Nederlandse  
 leraar per leerling, per uur minder verdient dan zijn  
 EU collegae.
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Tekst: Fenna Vergeer   Foto: Bas Stoffelsen

leraren: van Mens  
tot kostenpost
Scholieren protesteren massaal 
tegen de uitholling van het onder-
wijs. Ze willen deskundige docen-
ten in plaats van begeleiders, geen 
lege maar volle lesuren. Dat het 
zover is gekomen, is te wijten aan 
25 jaar bezuinigen op leraren, ge-
combineerd met de verheerlijking 
van het zelfstandig leren. 

Het voorstel van de CDA’er Jan de Vries 
om 1040 lesuren te eisen in het voortgezet 
onderwijs vind ik typerend voor zijn 
partij. Aan de ene kant geef je scholen te 
weinig geld, aan de andere kant eis je dat 
ze wel voldoende uren maken. Dat noemt 
het CDA dan de verantwoordelijkheid 
van het maatschappelijk middenveld. 

Maar er is meer aan de hand. Het gaat 
niet alleen om meer geld, het gaat er ook 
om hoe dat besteed wordt. Vanaf de jaren 
tachtig is de stijging van het onderwijs-
budget nauwelijks ten goede gekomen 
aan de leerling en de student.

lUMpsUMFinanciering
In 1985 kwam CDA-onderwijsminister 
Deetman met de Herziening Onderwijs 
Salarissen (HOS) en verlaagde drastisch 
de salarissen voor nieuwe leraren. 
Hiermee werd de kiem gelegd voor het 
ontstaan van het huidige schrikbarende 
tekort aan bevoegde leraren.
Deze generieke salarisverlaging ging de 
ministers van onderwijs echter nog niet 
ver genoeg. Ze wilden af van financiële 
risico’s, die moesten bij de scholen komen 
te liggen. Daarom werd de lumpsumfi-

nanciering geïntroduceerd. Scholen 
mochten niet meer declareren, maar 
ontvangen jaarlijks een som geld 
waarvan ze alles moeten betalen. 
Overschrijdingen zijn voortaan voor 
rekening van de schoolbesturen. De 
lumpsum voor de personeelslasten werd 
gebaseerd op een gemiddelde lerarenpo-
pulatie. Scholen die in verhouding veel 
laag opgeleide en jongere leraren in 
dienst hadden kwamen beter met het geld 
uit dan scholen met hoog opgeleide en 
ervaren leraren. Op die laatsten werd 
voortaan dan ook flink bezuinigd. Door 
de lumpsum is de leraar verworden van 
menselijk kapitaal tot kostenpost. Met 
instemming van de vakbonden werd 
vervolgens het functiewaarderingssys-
teem (Fuwasys) ingevoerd. Daarmee 
werd geregeld dat je meer gaat verdienen 

Fenna vergeer bij de presentatie van Tijd voor Onderwijs   
Foto: Bas Stoffelsen
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via een loopbaan buiten de klas. 
Niet lesgeven, maar managementtaken 
werden zo beloond. Bovendien waren de 
scholen door de financiële verzelfstandi-
ging duurder uit. Steeds meer geld was 
nodig voor het managen van wat een 
onderwijsbedrijf is geworden. Deze 
nieuwe autonomie leidt tot flink wat 
bureaucratie, want scholen moeten nu 
achteraf hun uitgaven verantwoorden.

Onderzoek van Onderwijsraad, inspectie 
en de Algemene Rekenkamer laten zien 
dat de gestage daling van de uitgaven aan 
leraren gepaard ging met een stijging aan 
uitgaven aan beheersmanagement en aan 
uitgaven in de materiële sfeer, zoals 
computers en zelfwerkruimtes.1

hoger  
onderWijs
In het hoger onderwijs was de lumpsum-
financiering al eerder ingevoerd. Het 
bleek het voorland van de ontwikkelingen 
in het voortgezet onderwijs. De combina-
tie van lumpsumfinanciering, een krap 
budget en marktwerking, zorgde voor een 
wildgroei aan studies en een ongekende 
fusiedrang van instellingen. Daardoor 
stegen de kosten van het middenmanage-
ment en investeringen in gebouwen 
gigantisch. Toen ik in 2002 Kamerlid 
werd, moedigde menig College van 
Bestuur – geheel in lijn met een commer-
ciële bedrijfsvoering – oudere eerste-
graads-docenten aan om te vertrekken, 
werden nieuwe docenten lager inge-
schaald en werd het aantal lesuren mét 
docent fors ingekrompen. Deze inkrim-
ping was soms zo extreem dat de 
onderwijsinspectie onderzoek deed naar 
de hogeschool InHolland. Deze hoge-
school muntte uit in het zogenaamde 
‘competentiegericht onderwijs’, wat er op 
neerkomt dat leerlingen een groot deel 
van de week thuis zitten. De inspectie 
maakte hier overigens pas werk van 
nadat Nova een uitzending besteedde 
aan mijn Kamervragen. 

het  
nieUWe leren
Het pedagogische sausje van het 
‘competentiegericht onderwijs’ (CGO) 
moest de uitholling van het onderwijs 
bedekken. In de jaren voordat ik 
Kamerlid werd, mocht ik op het roc waar 
ik lesgaf, helpen om het CGO in te 
voeren. Er bestaan veel misverstanden 
over dit begrip. Een goede mix van 
competenties in de zin van vakkennis en 
vakvaardigheden is de kern van het 

beroepsonderwijs. Dat soort beroepson-
derwijs is zeer arbeidsintensief en er is 
behoefte aan hoog opgeleide vakdocen-
ten. Maar daar ging het niet om. Het 
CGO in combinatie met het Nieuwe 
Leren, legt vooral nadruk op het proces 
van het leren en op het leren van 
studievaardigheden. Bij het Nieuwe 
Leren formuleert de leerling zijn eigen 
leerdoel, bedenkt zijn eigen weg naar dat 
doel en evalueert zelf het resultaat. De 
leerling wordt beschouwd als een 
autodidact, de leraar als begeleider in 
plaats van overdrager van kennis. Juist 
dit type onderwijs is daardoor ongeschikt 
voor kinderen uit lager opgeleide milieus. 

Door de problemen met de vernieuwin-
gen, begonnen ook de ROC-studenten en 
hun ouders zich te roeren. Zij waren de 
zelfwerkopdrachten beu. Het is vergelijk-
baar met eerdere protesten tegen het 
studiehuis. De scholierenprotesten van 
2007 tegen de ‘ophokplicht’ zijn de 
uitbarsting van de vulkaan die al 
minstens vijf jaar borrelde. In die tijd 
heeft een meerderheid van de Tweede 
Kamer de druk op het onderwijs 
systematisch verhoogd. Ten eerste door 
een te krappe financiering per leerling, 
ten tweede door geen eisen te stellen aan 
de besteding van het geld en ten derde 
door nieuwe wetten die de neerwaartse 
druk op het onderwijs bevorderden. De 
belangrijkste wetten in mijn kamerperi-
ode waren de wet BIO (beroepen in het 
onderwijs) en de wet op de nieuwe 
onderbouw in het voortgezet onderwijs. 
Met beide wetten heeft de SP als enige 
politieke partij niet ingestemd.

Wet Beroepen in  
het onderWijs (Bio)
De wet BIO heeft het pad geëffend voor 
het kunnen benoemen van de gymnastie-
kleraar als scheikundeleraar. Vakbe-
kwaamheid is in de nieuwe beroepseisen 
een ondergeschoven kindje geworden ten 
opzichte van agogische en didactische 
vaardigheden. De Onderwijsraad 
constateerde dat vakkennis en vakvaar-
digheden nog slechts 40 procent van het 
curriculum van lerarenopleidingen 
uitmaakte. In de jaren tachtig bestond 
nog 80 procent van de opleiding uit 
schoolvakken.

Door de wet op de nieuwe onderbouw in 
het voortgezet onderwijs werden 
‘teamteaching’ en het integreren van 
vakken toegestaan, zonder normen voor 
vakkennis en inhoud. In feite was 

vakbevoegdheid geen voorwaarde meer 
voor het mogen lesgeven. Wie eenmaal 
leraar is, mag ieder vak geven. Het 
schoolbestuur bepaalt of het vakniveau 
voldoende is. De wet staat ook toe dat 
huiswerkuren – als er maar een leraar op 
loopafstand is – als lesuren meetellen. 
Vakintegratie is op zich niet de oorzaak 
van de achteruitgang van vakkennis en 
vakvaardigheden, wel de lesmethode (het 
nieuwe leren), de onbevoegdheid van 
leraren en de afwezigheid van kerndoelen 
en toetsing. 

Omdat het allemaal zo goed zou zijn 
voor de leerling werd dit het officiële 
beleid. Calculerende schoolbesturen 
liepen arm in arm met pedagogische 
centra die de nascholing voor de ‘nieuwe 
leraren’ (lees: begeleiders en coaches) met 
graagte verzorgden. De adviesorganisa-
ties (waar veel subsidie naartoe gaat) 
zitten vol met ex-docenten die de voeling 
met de praktijk zijn kwijtgeraakt. Moties 
van mijn hand om alleen pedagogische 

Vmbo
Ongeveer de helft van de leerlingen in het 

voortgezet onderwijs gaat naar het vmbo. Ongeveer 

20.000 leerlingen verlaten jaarlijks het vmbo 

zonder diploma (in totaal zijn er jaarlijks ruim 

50.000 schooluitvallers). Het aantal 

zorgleerlingen, leerlingen met leer- en 

gedragsproblemen, is de afgelopen tien jaar 

gestegen van 9 naar 13 procent. Een aantal 

voorstellen van de SP, zoals afschaffing van de 

theoretische basisvorming en het inrichten van 

aparte locaties voor zorgleerlingen, is inmiddels 

overgenomen. De SP vindt dat het vmbo een functie 

in de wijk moet hebben. Leerlingen kunnen in het 

kader van praktisch leren allerlei taken op zich 

nemen. Zoals de ict van wijkinstellingen verzorgen, 

culturele activiteiten organiseren, assisteren bij 

medische centra en verzorgingsinstellingen of 

onderhoudsdiensten verlenen. De 

onderwijsinspectie constateert dat 24 procent van 

de leerlingen in de basis- en kaderberoepsgerichte 

leerwegen niet in staat is de eigen leerboeken 

zelfstandig te lezen. Die achterstand kan ingehaald 

worden als leerlingen in de praktijk leren. 

Bijvoorbeeld wiskunde voor bouwkundige taken, 

Nederlands voor ict, een eigen buurtkrant, het 

organiseren en verslaan van sportwedstrijden 

enzovoort. De leerlingen krijgen daardoor een 

serieuze rol en de buurt vaart er wel bij. Want zin in 

leren krijg je als leren zin heeft.

Zie ook: Het SP-rapport, Het Vmbo verdient beter, 

’s-Gravenhage 2003 (www.sp.nl/nieuws/nwsoverz/

div/vmbo_enquete.pdf) en het 

verkiezingsprogramma
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instituten te bekostigen waar de onder-
wijsadviseurs zelf voor de klas staan, 
werden door de minister van de hand 
gewezen. 

Wie BeWaakt  
de kWaliteit?
Oud-minister Van der Hoeven probeerde 
niet alleen de financiële risico’s af te 
wentelen. Ook trachtte zij steeds meer de 
verantwoordelijkheid voor het inhoude-
lijke niveau te ontlopen. Bij de Tweede 
Fase werd het Centraal Schriftelijk 
Examen (CSE) ingeperkt ten gunste van 
het schoolexamen, waarbij de scholen zelf 
het eindniveau bepalen. Ook in het mbo, 
dat via niveau 4 drempelloos toegang 
geeft tot het hoger onderwijs, bepalen de 
roc’s zelf het niveau van de vakken, 
waaronder Nederlands, Engels en 
wiskunde, met alle aansluitingsproble-
men van dien.

hoe nU  
verder?
Ik heb verscheidene moties ingediend om 
de uitgaven voor overhead aan banden te 
leggen of omgekeerd om de uitgaven voor 
leraren te waarborgen. Ze strookten niet 
met het overheidsbeleid van een 

terugtredende overheid, dat door alle 
partijen behalve de SP werd gesteund.

ik stel het  
volgende voor.
Er is een algemene salarisverhoging 
nodig, van vmbo-leraren tot en met 
eerstegraadsleraren. Een overheid die 
haar verantwoordelijkheid neemt, 
koppelt de salarissen van de leraren 
bovendien weer aan diploma’s. Een 
school die kiest voor goed opgeleide 
leraren, moet niet gestraft worden door 
een krimpend schoolbudget. Het 
lerarensalaris en ook de maximale 
groepsgrootte moeten financieel 
gewaarborgd worden. De overige 
uitgaven voor overhead en materiële 
zaken kunnen via de lumpsumfinancie-
ring, die dan wel toereikend moet zijn. 

Ten tweede moet de overheid de kwaliteit 
waarborgen door de bevoegdheden te 
regelen. Het toetsen van de vakkennis 
van een docent hoort niet bij het 
schoolbestuur te liggen. Definieer een 
lesuur als een bepaalde tijd doorgebracht 
met een vakbevoegd docent. Voor mbo 
niveau 4 dient een centraal examen te 
komen  (bijvoorbeeld op havo-niveau) 
voor Nederlands, Engels en wiskunde. 
Verhoog het aandeel van het centraal 

examen ten opzichte van het schoolexa-
men. Neem een mondeling examen af in 
aanwezigheid van een gecommitteerde. 
Met deze maatregelen krijg je een veel 
beter ijkpunt voor het niveau, dat nu 
teveel is losgelaten.

Fenna Vergeer was onderwijswoordvoer-
der voor de SP bij Balkenende 1, 2 en 3.
Webdossier: fennavergeer.sp.nl/weblog

1 De Onderwijsraad constateert in  
 2004 dat de stijging van het  
 onderwijsbudget vanaf de jaren  
 tachtig nauwelijks ten goede van de  
 leerling komt.
 De onderwijsinspectie constateerde  
 dat geld voor klassenverkleining  
 naar het aanstellen van  
 coördinatoren is gegaan.
 De Rekenkamer stelt in haar  
 rapporten vast dat scholen wel  
	 extra	financiering	voor	de		
 zorgleerlingen ontvangen, maar dat  
 het daaraan te koppelen  
 didactische plan in veel gevallen  
 ontbreekt. Verder stelt de  
 Rekenkamer dat de stijging van het  
 budget vooral toevalt aan  
 onderwijsondersteuning, terwijl het  
 budget voor leraren afneemt.
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onderWijsconFerentie sp
Tekst: Nathalie de Rooij, Renske Leijten en Jasper van Dijk  Foto’s: Rob Voss

“2008 wordt het jaar van het onderwijs”, aldus Jan Marijnissen op de  
onderwijsconferentie van de SP op 8 maart 2008. Op de bijeenkomst in 
Amersfoort werden talloze ideeën meegegeven aan de SP-Kamerleden. 
Ook werden veel deelnemers ‘woordvoerder’ van hun school voor de SP. 
Zij zullen misstanden aan de kaak stellen en doorgeven aan de Kamer-
fractie. Wij kijken terug op een zeer geslaagde middag. 

De conferentie werd georganiseerd om de 
standpunten van de SP over onderwijs 
verder aan te scherpen. Leden uit het 
hele land – onderwijspersoneel en andere 
betrokkenen – waren uitgenodigd om 
met elkaar te praten over de inhoud en de 
aanpak van het onderwijs. Daarnaast was 
het een prima gelegenheid om contacten 
te leggen. De betrokkenheid was hoog: 
veel deelnemers willen hun stem laten 
horen en zitten vol ideeën om het 
onderwijs te verbeteren. De SP zal 
nieuwe bijeenkomsten over deelonder-
werpen organiseren.
De conferentie bestond uit twee dag-
delen. Na het openingswoord van  
Jan Marijnissen werd in vijf werkgroepen 

gesproken over basisonderwijs, vmbo, 
mbo, havo/vwo en lerarenopleidingen. In 
het tweede deel volgde een discussie over 
algemene onderwerpen zoals het 
lerarentekort, salarissen en onderwijsver-
nieuwingen. Ton van Haperen en Leo 
Prick spraken beiden een column uit.
Vrijwel iedereen was het er over eens dat 
zaken anders moeten. De hoge werkdruk 
voor leraren, het tekort aan investeringen 
en de omstreden onderwijsvernieuwingen 
stonden daarbij centraal. Deze onderwer-
pen moeten in de Tweede Kamer, maar 
ook op de scholen aan de orde worden 
gesteld. Nu onderwijs hoog op de agenda 
staat is het meer dan ooit tijd voor actie. 
De Commissie Dijsselbloem, de 
1040-urennorm en het lerarentekort 
schreeuwen om een beter beleid. De SP 

zal er alles aan doen om 2008 het jaar 
van het onderwijs te maken.

10 stellingen van  
de sp over onderWijs
Tijdens de conferentie werden tien 
stellingen besproken. Ze geven een goed 
beeld van de huidige standpunten van de 
SP over onderwijs. In het Verslag van de 
conferentie (te vinden via www.sp.nl/
onderwijs) staat een weergave van de 
reacties.

Stelling 1: meer  
investeren in onderwijs
Er moet veel meer geld in onderwijs 
geïnvesteerd worden. Ondanks de hoge 
werkdruk en het lerarentekort, bungelt 
Nederland onderaan in Europa qua 
onderwijsuitgaven. Het gemiddelde van 
de rijke landen ligt op 6 procent van het 
nationaal inkomen, in Nederland is dat  
5 procent. Nederland zou op zijn minst 
aan het gemiddelde moeten voldoen.
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Stelling 2: een hoger salaris 
Alle lerarensalarissen moeten worden 
verhoogd. Het salaris wordt in een 
centraal vastgestelde CAO gebaseerd op 
bevoegdheid, aantal dienstjaren en 
betrekkingsomvang. Hoe hoger de 
opleiding, hoe hoger het salaris. Ook 
tweedegraads-leraren krijgen een flinke 
salarisverhoging. Zo wordt voorkomen 
dat het management het salaris naar 
willekeur vaststelt. Geen invoering van 
prestatiebeloning. Dit betekent:
• Elke eerstegraads-leraar krijgt een   
 schaal 12-functie. 
• Elke tweedegraads-leraar krijgt een  
 schaal 11-functie. 
• Elke leraar in het basisonderwijs   
 krijgt een schaal 10-functie. 
• Bij alle schalen worden de salaris-  
 lijnen ingekort tot 12 jaar. 
• De dertiende maand wordt struc-  
 tureel en volledig ingevoerd.

Stelling 3: extra geld  
voor zorgleerlingen
Een school krijgt extra budget voor 
achterstandsleerlingen. Vmbo-scholen 
krijgen dus een hoger budget dan havo/
vwo-scholen, waarmee zij kleinere 
klassen en kleinere scholen kunnen 
maken. Ook moeten er genoeg speciale 
scholen zijn voor een goede opvang van 
leerlingen met een handicap en leer- en 
gedragsproblemen, zodat reguliere 

scholen niet overbelast worden met 
zorgleerlingen.

Stelling 4: een harde knip  
in de lumpsum
Zo lang er nog geen landelijke CAO is, 
wordt de lumpsum opgeknipt. Een deel is 
voor de leraarsalarissen, het andere deel 
is voor de materiële bekostiging. Hiermee 
wordt voorkomen dat het schoolbestuur 
budget voor leraren inzet voor overhead 
en management.

Stelling 5: bevoegde leraren en 
werkdrukvermindering
Een kwart van de leraren heeft niet de 
juiste papieren in het voortgezet 
onderwijs. Dat leidt tot een ongewenste 
kwaliteitsdaling. Onderwijs moet door 
bevoegde leraren gegeven worden. 
Zij-instromers krijgen maximaal twee 
jaar de tijd om een bevoegdheid te halen. 
Een maximum klassengrootte (bijvoor-
beeld 20) en een maximum aantal lesuren 
voor leraren (bijvoorbeeld 20 lesuren per 
week) leidt tot de nodige werkdrukver-
mindering.

Stelling 6: duidelijke eindtermen
In lijn met de commissie Dijsselbloem 
legt de overheid duidelijk vast wat 
leerlingen moeten kennen en kunnen. 
Ook in het basisonderwijs komen 
eindtermen en leerstandaarden. De 

lerarenopleidingen krijgen landelijk 
vastgestelde curricula en examens. 

Stelling 7: meer macht  
voor de leraar
De algemene lerarenvergadering bepaalt 
de visie van de school en de gezamenlijke 
pedagogisch-didactische koers. Individu-
ele leraren en vaksecties werken dit nader 
uit, binnen de kaders van de wet. Leraren 
leggen verantwoording af aan ouders, 
studenten en de samenleving. Het 
management wordt tot een minimum 
beperkt en zorgt voor de randvoorwaar-
den voor goed onderwijs. Er komt een 
professioneel statuut met daarin onder 
andere: de scholingsmogelijkheden voor 
leraren, genoeg uren voor niet-lesgebon-
den taken, een goede werkplek, voldoen-
de ict-voorzieningen en het veiligheidsbe-
leid. 

Stelling 8: onderwijstijd  
en inspectie
De 1040-urennorm leidt tot veel pro-  
blemen, zoals de ophokplicht. Er moet 
een nieuwe definitie van onderwijstijd 
komen, waarbij onderscheid gemaakt 
wordt tussen lestijd (= les van een 
bevoegde leraar) en onderwijstijd  
(= breder, zoals de maatschappelijke 
stage enzovoort). De inspectie controleert 
of leraren genoeg ruimte krijgen voor 
vakonderwijs en houdt op met het door- 
drukken van onderwijsvernieuwingen 
zoals het Nieuwe Leren en het Studie-
huis.

Stelling 9: kleine scholen
Er wordt veel meer werk gemaakt van 
kleine scholen en schaalverkleining in het 
onderwijs. In het vmbo wordt gestreefd 
naar wijkgebonden scholen, waarbij 
leerlingen actief meewerken aan 
buurtactiviteiten (zorg, welzijn,  
onderhoud enzovoort).

Stelling 10: gemengde scholen
Om de segregatie in het onderwijs te 
bestrijden, wordt een acceptatieplicht 
ingevoerd. Bijzondere scholen kunnen 
daardoor geen leerlingen meer weigeren. 
Ook gaan basisscholen werken met 
dubbele wachtlijsten, gecombineerd met 
een maximale schoolgrootte. Elke school 
hanteert één wachtlijst voor leerlingen 
met achterstand en één voor leerlingen 
zonder achterstand. Daarmee wordt een 
evenredige verdeling van verschillende 
leerlingen over alle scholen bereikt.
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Aleid Truijens (1955) is een Nederlands auteur en 
publiciste. Ze is redacteur en columniste bij de 
Volkskrant. Daarvoor werkte ze onder meer bij 
Elsevier, NRC Handelsblad en als docent  aan de 
Universiteit Leiden. Truijens schrijft regelmatig 
gepeperde stukjes over het wel en vooral het wee in 
het onderwijs. Spanning vroeg haar naar haar visie 
– een gesprek over krijtlijntrekkers, schuivende 
sigarendozen en ja-knikkers.

hoe vind je dat ronald plasterk het doet  
als minister van onderwijs?
“In eerste instantie was ik blij met Plasterk. Veel mensen in het 
onderwijs beschouwden hem als een soort geestverwant. Ook 
zijn programma zag er redelijk uit, er zou meer geld voor 
onderwijs komen. Nu zijn we een jaar verder, en het enige 
concrete is een vermaledijd plan voor gratis schoolboeken. 
Pure geldverspilling, want de mensen die zoiets het meest 
nodig hebben, krijgen toch al een tegemoetkoming. Nu 
moeten scholen de boeken gaan aanbesteden en dat kan ertoe 
leiden dat leraren niet meer hun eigen lesmethode kunnen 
kiezen.” 

Wat vind je van het advies van rinnooy  
kan over het lerarentekort?
“Rinnooy Kan en de commissie Dijsselbloem publiceerden 
twee vernietigende rapporten. Het aantal eerstegraads-leraren 
neemt in hoog tempo af en het onderwijsniveau daalt gestaag. 
Volgens mij ziet Plasterk wel wat er aan de hand is. Er doemt 
alleen één huizenhoog obstakel voor verbetering op, namelijk 
de autonomie van de scholen met hun lumpsumfinanciering.”

kun je dat uitleggen?
“Begin jaren negentig besloot Den Haag om de scholen 
autonoom te maken. Ze kregen één grote zak geld: de 
lumpsumfinanciering. De schoolbesturen mochten voortaan 
zelf bepalen hoe ze dat besteedden. De besturen konden ook 
beslissen hoe ze de leraar betaalden. Zo werden de salarissen 
van eerstegraads- en tweedegraads-leraren gelijkgeschakeld, 
ondanks het niveauverschil. Alleen door een baantje als 
manager te bemachtigen kon je meer verdienen. Zo ontstond 
de indruk dat een goede docent niets voorstelt. De minister 
heeft inmiddels iedere greep op de kwaliteit verloren.”

zou je de scholen dan weer met handen en  
voeten aan den haag willen binden?
“Nee, we moeten natuurlijk vasthouden aan het feit dat 
scholen qua onderwijs een behoorlijke vrijheid hebben. Maar 

“greep op de  
kWaliteit verloren”

Tekst: Jasper van Dijk en Renée Minnaar   Foto’s:  Renée Minnaar

waar is de vrijheid van de leraar vastgelegd? De besturen zijn 
almaar machtiger geworden en scholen zijn ook nog eens 
gefuseerd. Er bestaan nu scholenkoepels met honderdduizen-
den leerlingen onder één bestuur. Wie naar mbo of hbo gaat, 
krijgt het competentiegericht leren of het Nieuwe Leren. 
Daarmee is de vrijheid van onderwijs feitelijk steeds kleiner 
geworden. Dan heb ik het over de keuzevrijheid voor de 
ouders en de didactische vrijheid van de leraar.

Ik zie als ideaal dat scholen weer kleine gemeenschappen 
worden met een gewaarborgde onderwijsvrijheid. Met 
besturen waar ook ouders en leerkrachten aan deelnemen. 
Geen mensen die minstens drie ton verdienen.”

dus je wilt dat scholen hun vrijheid houden  
ten opzichte van de overheid?
“Ja, maar de overheid behoudt een sterke taak. De commissie 
Dijsselbloem stelt terecht een scherpe scheiding tussen het 
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‘wat’ (door de overheid vastgesteld) en het ‘hoe’ (door de 
scholen) voor, maar we moeten in het oog houden dat het ‘wat’ 
en het ‘hoe’ heel erg met elkaar samenhangen. Het Nieuwe 
Leren als onderwijsmethode bepaalt bijvoorbeeld net zo goed 
wát je leert. De overheid moet dus eisen stellen aan het wat, 
maar moet ook controleren of bepaalde methodes niet tot 
slechte resultaten leiden. En niet zoals de Onderwijsinspectie, 
want die is de afgelopen decennia gaan werken als een soort 
vernieuwingspolitie. Ze omarmde alle onderwijsvernieuwin-
gen. Scholen die voortreffelijke resultaten behaalden, maar de 
bankjes allemaal nog in de richting van het schoolbord 
hadden staan, kregen op hun kop van de inspectie.”

in de politiek is het bijna een taboe om te zeggen 
dat de overheid moet controleren hoe er op scholen 
les wordt gegeven.  
“Dat heeft natuurlijk ook te maken met de schaalvergroting. 
De besturen van grote scholen hebben er alle belang bij om 
het Nieuwe Leren te promoten. Het is goedkoper, je kunt lager 
bevoegde docenten aanstellen en er is geen ordeprobleem. 
Bovendien heb je dan geen last meer van eigenwijze eerste-
graads-leraren, want die zijn toch niet meer nodig.”
  
dijsselbloem stelt dat de overheid zich niet met het 
‘hoe’ moet bemoeien. Maar daardoor kan een 
school gewoon doorgaan met het nieuwe leren. 
hoe zou jouw ideale inspectie daarmee omgaan?
“De overheid hoeft het Nieuwe Leren op zich niet te verbie-
den. Ze heeft wel als taak de pluriformiteit te garanderen. Een 

monocultuur van scholen met het Nieuwe Leren is voor 
vrijwel alle bestuurders een walhalla. Dat moeten we 
voorkomen, want dan verdwijnt de vrijheid van onderwijs. 
Leraren hebben nu geen enkele garantie – behalve misschien 
de gymnasia – voor een zekere vrijheid. Ook het vrijgeven 
van de lerarensalarissen moet teruggeschroefd worden. 
Uiteindelijk blijft de overheid toch werkgever. Je kunt het niet 
aan quasi-werkgevers als de VO-raad (de koepel van 
middelbare scholen), de MBO-raad en de HBO-raad 
overlaten om de salarissen te bepalen. Wat mij betreft kunnen 
die raden weg.”

hoe moet de minister de salarissen  
dan gaan vaststellen? 
“Het is van belang dat het salaris aan de opleiding wordt 
gekoppeld. En een leraar die niet aan het niveau voldoet, 
hoort zich bij te scholen. Anders moet hij vertrekken.”

hoe rechtvaardig jij dat een vmbo-leraar op een 
moeilijke school minder gaat verdienen dan een 
eerstegraads-leraar op het gymnasium?
“Je zegt toch ook niets negatiefs over verpleegkundigen of een 
leraar aan een basisschool, die hbo-opgeleid zijn en een lager 
salaris ontvangen dan artsen of onderzoekers? Natuurlijk 
moeten alle lerarensalarissen goed zijn, ook die van vmbo-
leraren. En een moeilijke school mag een docent echt wel 
meer betalen. Maar een koppeling tussen salaris en opleiding 
is noodzakelijk. Anders vertrekken de academici naar het 
bedrijfsleven, terwijl ze op de scholen onontbeerlijk zijn. 
Alleen hogeropgeleide leraren kunnen zorgen dat het 
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onderwijsniveau stijgt. Op havo en vwo heb je eerstegraders 
nodig om het niveau op peil te houden.” 

plasterk wil de salarissen aan de schoolbesturen 
overlaten, via een systeem van prestatiebeloning.
“Zo’n systeem is afschuwelijk, want je maakt de leraar 
volkomen afhankelijk van het oordeel van het management. 
Met prestatiebeloning kweek je een ja-knikkerscultuur. Als 
mensen slecht functioneren, voer je evaluatiegesprekken met 
ze. Als dat geen verbetering oplevert moeten ze weg.”

Wat moet er nog meer gebeuren om  
het onderwijs te verbeteren?
“Minder uren! Een fulltimebaan bedraagt zesentwintig 
lesuren. In de omringende landen is dat achttien. De rest van 
de tijd dient voor voorbereiding, nakijken, vakliteratuur lezen. 
Maar hier vindt een bestuurder van een school met het 
Nieuwe Leren dat voorbereiding overbodig is. En nakijken 
kunnen de leerlingen zelf wel. Verder zie je ook nergens in het 
buitenland dat universitaire en niet-universitaire leraren gelijk 
betaald worden. Dat zijn allemaal unieke trucjes van Neder-
landse besturen.”

stel, jij bent minister van onderwijs en je wilt bij 
Wouter Bos vijf miljard euro extra lospeuteren. hoe 
rechtvaardig je dat geld voor onderwijs?   
“Om in Nederland de kwaliteit op peil te houden, ook die van 
de zorg en de economie, zullen we bij het onderwijs moeten 
beginnen. Knabbelen aan goed onderwijs leidt tot een 
beroerde toekomst voor nieuwe generaties. Onze economie zal 
alleen kunnen blijven draaien op hoogopgeleide mensen. Kijk 
maar naar de technologie en de milieuproblematiek. Dus je 
bent wel erg stom om daar niet in te investeren. Je kunt de 
mate van beschaving van een land aflezen aan wat er wordt 
uitgegeven aan zaken die niet direct geld opleveren. Zoals 
zorg, onderwijs en politie. Maar in Nederland worden het 
onderwijs en de vergrijzing tegen elkaar uitgespeeld. Alsof dat 
sigaren zijn uit dozen die je heen en weer kunt schuiven. Dan 
reken je de student van vandaag erop af dat zijn opa dement in 
een verpleeghuis zit. Ik zou zeggen: verhoog de belasting op de 
hoogste inkomens.” 

Maar als plasterk onder de huidige financiering 
meer geld geeft aan de scholen, komt het dus  
bij de besturen terecht.
“Daar moeten we vanaf. Plasterk zou werkelijk geschiedenis 
schrijven als hij die vergissing uit het verleden ongedaan 
maakt. Dat vergt veel moed, maar het onderwijs zou er enorm 
op vooruitgaan. Plasterk weet heus wel dat de macht van 
bestuur en management is doorgeslagen. In de media laat hij 
dat ook blijken. Hij trekt de vergelijking met het voetbal, waar 
de mannen die door de modder wentelen en doelpunten 
scoren belangrijker zijn dan de mensen die de krijtlijnen 
trekken. Prachtige beeldspraak, maar zolang je de krijtlijn-
trekkers vier keer zo veel laat verdienen als de leraren, blijft 
het holle retoriek.”

geef je plasterk nog het voordeel van de twijfel?
“Jawel, en het is ook goed dat de PvdA de commissie  
Dijsselbloem heeft ingesteld. Alleen is de conclusie nogal 

slapjes. De commissie wijst teveel naar de politiek. Dat geeft 
de VO-raad de gelegenheid om te zeggen: zie je wel, bij ons is 
het onderwijs in goede handen. Dat is een groot misverstand.”

je zegt dat je tegen onbevoegde leerkrachten bent. 
Maar dan staat wel een kwart van de leraren  
op straat.
“Hoogstwaarschijnlijk gaan de status en de aantrekkelijkheid 
van het lerarenberoep met sprongen omhoog als je de 
opleidingen verbetert. Nu is bijna iedereen welkom op de 
pabo en de tweedegraads-lerarenopleidingen Als dat weer 
opleidingen worden waar je echt wat moet laten zien aan 
prestaties en motivatie, dan trek je mensen aan met andere 
ambities. En daar horen passende salarissen bij. Maar in 
Nederland lost men het lerarentekort op door mbo’ers op de 
pabo toe te laten. En dan krijg je het drama dat ze massaal 
voor de reken- en spellingtoets zakken. 

Er gaan stemmen op voor een universitaire opleiding voor 
basisschoolleraren. Moet je opletten hoeveel mensen daar 
naartoe gaan. Precies degenen die het leuk vinden om met 
kinderen in het basisonderwijs te werken, maar afknappen op 
de kwaliteit van de pabo’s. Kijk naar Frankrijk, daar heeft een 
basisschooldocent een gewaardeerd en goed betaald beroep. 
Er is ook geen lerarentekort. Wij zouden eens moeten kijken 
hoe zij het daar doen.”

en hoe denk je over het bijzonder onderwijs?
“Op zich zou ik zeggen: laat duizend bloemen bloeien. Maar 
je moet wel ingrijpen als het mis gaat. Bijvoorbeeld als 
christelijke scholen homoseksuele leerkrachten weigeren of als 
kinderen op islamitische scholen leren dat vrouwen tot een 
dienstbaar mensensoort behoren.”

tot slot, hoe ziet jouw ideale school eruit? 
“Naar mijn idee maken leraren, bestuur en management de 
school samen. Ze kunnen zelf bepalen of ze als school nadruk 
willen leggen op sport, kunst of debat. Een verstandige 
directie neemt gemotiveerde mensen aan, met een juiste 
balans tussen eerste- en tweedegraadsleraren. Er staan geen 
onbevoegden voor de klas en de inrichting van het onderwijs 
wordt overgelaten aan de lerarenteams. Een goede directie 
grijpt alleen in als het verkeerd gaat. Er moet ook een 
landelijke norm komen voor wat een school de leerlingen moet 
bijbrengen. Als je op de goede docenten vertrouwt, hoef je je 
er verder niet te veel mee te bemoeien.”
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Minister Plasterk maakt de 
wetenschap steeds afhankelijker 
van de commercie en verzuimt de 
onafhankelijkheid te bewaken. 
Omdat juist in het bedrijfsleven 
geldt ‘wie betaalt, bepaalt’ moeten 
openbaarheid en onafhankelijk-
heid beter gewaarborgd worden. 

De zuivere, door nieuwsgierigheid 
gedreven wetenschap maakt steeds meer 
plaats voor toepassingsgericht onderzoek. 
De universiteiten zijn namelijk steeds 
afhankelijker geworden van de derde 
geldstroom, het zogenaamde contracton-
derzoek. Ruim eenderde van alle 
onderzoek aan de universiteiten is 
onderzoek in opdracht, meestal van 
bedrijven en ministeries. Daarmee dreigt 
de academische vrijheid te worden 
verdrongen door klantvriendelijkheid. 
Internationale publicaties1 laten zien dat 
gesponsorde onderzoeken naar genees-
middelen leiden tot positievere resultaten 
dan niet gesponsorde onderzoeken. 

Academische waarden als het recht van 
publicatie, openbaarheid van financie-
ring en het doen van wetenschappelijk 
onderzoek worden niet altijd gewaar-
borgd. In het advies Wetenschap op bestelling 
van de Koninklijke Nederlandse 
Akademie van Wetenschappen2, staat dat 
universiteiten door het achterblijven van 
reguliere financiering te afhankelijk 
worden van opdrachtgevers. ‘Publicaties 
en informele gesprekken suggereren dat 
ontsporingen optreden: de opzet van 
onderzoek, de gegevensverzameling en 
de interpretatie worden soms aangepast 
om een voor de opdrachtgever gunstige 
uitkomst te krijgen en de publicatie van 
die uitkomst wordt soms verhinderd, 
vertraagd of aangepast aan de wensen 
van de opdrachtgever.’ 

Om aan deze zorgen tegemoet te komen, 
ontwierp de KNAW een ‘Verklaring van 
wetenschappelijke onafhankelijkheid’. 
Daarin staat dat de opdrachtgever de 
uitvoering, interpretatie en publicatie van 
onderzoek niet onjuist zal beïnvloeden. 
Onderzoeksinstellingen die zich niet 
houden aan de verklaring kunnen uit een 
hiertoe bijgehouden openbaar register 
worden verwijderd.

Om de onafhankelijkheid te garanderen 
zouden er geen rechtstreekse banden 
mogen bestaan tussen onderzoeker en 
opdrachtgever. Dit wordt opgelost door 
instelling van een onafhankelijk 
onderzoeksfonds, dat als buffer functio-
neert tussen financier en onderzoeker. 
Een goede eerste stap is de invoering van 
de verklaring van de KNAW.

De meest concrete voorbeelden van 
ongewenste druk op onderzoekers werd 
nota bene gemeld bij opdrachten door de 
overheid. Toch vindt de minister het niet 
nodig de KNAW-Verklaring over te 
nemen. Hij beperkt zich tot het toepassen 
van een gedragscode. Een gedragscode is 
echter te algemeen, te vrijblijvend en 
zonder sancties. 

De minister zet zich evenmin in voor 
meer openbaarheid over het groeiend 
aantal bijzonder hoogleraren in dienst 
van bedrijven. Er wordt wel een register 
verplicht gesteld, maar openbaarmaking 
daarvan wordt aan de universiteiten 
overgelaten. Daarmee is dit instrument 
niet meer dan een papieren tijger 
geworden. 

Om de geloofwaardigheid van de 
wetenschap te behouden zijn bovenstaan-
de maatregelen essentieel. Openbaarheid 
over bijklussende hoogleraren is wel het 
minste. De KNAW-Verklaring is 
vergelijkbaar met een rijbewijs voor 
universiteiten en de instelling van een 
buffer is een goed middel tegen directe 

Laatste nieuws
Dit artikel verscheen op 12 april in het 

Financieele Dagblad. Tegelijk publiceerde 

de Volkskrant een artikel, waaruit bleek 

dat bijna een kwart van de leerstoelen aan 

Nederlandse universiteiten wordt 

gefinancierd door derden. Nog dezelfde 

dag liet minister Plasterk weten dat 

universiteiten in een openbaar register 

openheid moeten gaan geven over 

nevenfuncties en externe financiering van 

hun hoogleraren.

Wie Betaalt,

Tekst: Jasper van Dijk, Tweede Kamerlid SP en Ineke Palm, Wetenschappelijk Bureau SP

Bepaalt

beïnvloeding. Zolang Plasterk het op  
deze punten laat afweten, zet hij met  
zijn passiviteit de wetenschap in  
de uitverkoop. 

1 T. Bodenheimer, Uneasy Alliance  
 — Clinical Investigators and the  
 Pharmaceutical Industry, in: The  
 New England journal of medicine  
 18 Mei 2000 ; Marcia Angel, The  
 truth about the drug companies:  
 How they deceive us and what to  
 do about it,  2005
2  KNAW-werkgroep  
 opdrachtonderzoek, Wetenschap  
 op bestelling. Over de omgang  
 tussen wetenschappelijk  
 onderzoekers en hun  
 opdrachtgevers, Koninklijke  
 Nederlandse Akademie van  
 Wetenschappen Amsterdam,  
 september 2005 (www.knaw.nl/ 
 publicaties/pdf/20051083.pdf) 
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selecteer niet  
op centen,  
Maar op talenten

Regelmatig hoor je de vraag: waarom moet de slager meebetalen aan de opleiding 
van de dikbetaalde advocaat? Waarom maken we van de studiefinanciering geen 
lening, als studenten die later toch met gemak kunnen aflossen? Deze vraag gaat 
voorbij aan het feit dat we in het hoger onderwijs ook docenten, gezinsvoogden en 
verpleegkundigen opleiden. Die mensen gaan helemaal niet zoveel verdienen.  
Het is dus behoorlijk kortzichtig om de studiefinanciering overboord te gooien. 
Toch stuurt de PvdA hier op aan. 

Tekst: Renske Leijten  Foto: sxc.hu

December vorig jaar suggereerde Plasterk 
dat de hoogte van het collegegeld best een 
rol mag spelen bij de keuze om te stu-  
deren. Ook vond hij dat teveel studenten 
na de bachelor een masterdiploma willen 
halen. Met andere woorden: maak 
studeren duurder, dan wordt er vanzelf 
minder gestudeerd. In januari ging 
PvdA-fractievoorzitter Jacques Tichelaar 
nog een flinke stap verder. Zet de hele 
studiefinanciering maar om in een lening, 
opperde hij. Als dat besluit wordt 

maximaal 228 euro bedraagt. Zelfs als 
een student het maximum ontvangt, dan 
is het geen vetpot. Verdere aanvulling 
kan op drie manieren: als gift van je 
ouders, door te werken of door te lenen. 
Studenten lenen niet graag. Meer dan 80 
procent gaf, toen het ministerie daar in 
2003 een onderzoek naar deed, aan liever 
meer te gaan werken dan meer te lenen. 
Maar door meer te werken komt de tijd 
om te studeren onder druk te staan. 
Kortom, als je ouders niet bijspringen, 
wordt het een keuze tussen twee kwaden.
Tegelijk wordt het collegegeld verhoogd. 
Tien jaar lang met 22 euro per jaar. Geen 
barrière om te gaan studeren, oordeelde 
de minister, studenten kunnen hun 
collegegeld immers lenen. 

Studenten worden steeds vaker opgejaagd 
om te gaan lenen. De gevolgen van het 
leenstelsel zijn te voorspellen. Sommigen 
besluiten niet te gaan studeren omdat ze 
hun leven niet willen beginnen met een 
hoge schuld. Anderen gaan wel studeren 
en lenen, maar kiezen strategisch voor de 
opleidingen die een grotere kans op een 
goedbetaald beroep opleveren. Iemand 
die niet zoveel verdient kan tot zijn 
vijftigste met een af te lossen schuld 
zitten. Iemand die goed verdient zal er 
sneller vanaf zijn. Niet echt sociaal dus.

Hoger onderwijs moet toegankelijk zijn 
voor arm en rijk. Juist in een kenniseco-
nomie moeten meer mensen hoger 
opgeleid worden. We moeten dus geen 
nieuwe drempels opwerpen, maar 
bestaande drempels weghalen. Dat kan 
door de aanvullende beurs te verhogen. 
Die is bedoeld voor studenten uit een 
gezin met een laag inkomen. Zo selecteer 
je niet op centen, maar op talenten.

doorgevoerd, zijn alle mooie woorden 
over de kenniseconomie een lege huls. 
Jongeren denken nog wel drie keer na 
voordat ze gaan studeren als het betekent 
dat ze 30.000 euro moeten lenen. Niet 
bepaald sociaaldemocratisch, lijkt mij... 

De studiefinanciering voor uitwonenden 
bestaat uit een basisbeurs van ruim 250 
euro gedurende vier jaar. Daar kan 
amper de huur van worden betaald. 
Voor studenten met minder draagkrach-
tige ouders bestaat er nog een inkomens-
afhankelijke aanvullende beurs die 
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het rijke roo
deel 34
Diederik Olders over Sjoerd Hendrik  

de Roos (1877-1962)

Socialisme is van oudsher het speelveld van vakbondsleden, politici en publicis-
ten. Toch hebben ook kunstenaars en vormgevers gemeend bij te kunnen dragen 
aan het socialisme. Sjoerd Hendrik de Roos (1877-1962) was er daar één van. 
Deze letter- en boekontwerper liet zijn linkse idealen doorklinken in zijn werk. 
Zijn grootste successen beleefde hij in een tijd dat er zonder blikken of blozen 
werd gesproken over het verheffen van de smaak van de arbeider. Maar wat nou 
precies socialistische smaak was, bleek niet zo eenvoudig te definiëren.

socialisMe op de 
vierkante MilliMeter

De vader van Sjoerd Hendrik de Roos 
was maatschoenmaker en aanhanger 
van de vroege socialist Domela 
Nieuwenhuis. Hij nam zijn zoon mee 
naar vergaderingen van de socialisti-
sche beweging in Amsterdam. Het 
hardhandig optreden van de overheid 
tegen deze bijeenkomsten en de 
bijbehorende propaganda van de over-
heid tegen de socialisten maakten van 
Sjoerd een radicale socialist. Zijn 
bijdrage aan de revolutie zou echter 
niet op de barricaden, maar op papier 
vorm krijgen. Al vroeg bleek zijn 
tekentalent, waardoor hij met een 
beurs een opleiding tot lithograaf kon 
volgen. Hij werkte bij drukkers en in 

zijn vrije tijd volgde hij opleidingen 
aan een tekenschool en later aan de 
Rijksakademie voor Beeldende 
Kunsten – mogelijk gemaakt door 
mensen die onder de indruk waren 
van zijn talent.

kUnst en Maatschappij
De Roos werd tijdens zijn vormende 
jaren sterk beïnvloed door William 
Morris (1834-1896), de kunstenaar-
drukker-socialist-schrijver die in 
Engeland met Friedrich Engels en 
Eleanor Marx aan de basis stond van 
de socialistische beweging. Morris 
vond dat kunst teveel een elite-aange-
legenheid was geworden. Kunstnijver-
heid – toegepaste kunst – was het 

middel om kunst weer bij de arbeider 
te krijgen. Het proces was daarbij 
minstens zo belangrijk als het 
resultaat; Morris’ socialistische streven 
was dat alle mensen werk doen dat het 
waard is om gedaan te worden en dat 
aangenaam is om te doen. De 
industrialisatie had van arbeiders 
onbelangrijke radertjes in het 
productieproces gemaakt, die zo 
vervreemd raakten van het product 
van hun arbeid. Morris bracht de 
menselijke maat in het productiepro-
ces zelf in de praktijk met zijn private 
press, een kleinschalige drukkerij van 
boeken waar veel handwerk aan te pas 
kwam.

Ook in Nederland vond Morris’  
arts and crafts movement weerklank.  
Zo begon de socialistische architect 
Berlage (1856 – 1934) met anderen 
een ‘verkooplokaal voor huisraad’ met 
de naam het Binnenhuis. Doel was om 
“de blijdschap over het schone” over te 
brengen op de “brede schare”, die 
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daarbij meteen wat smaak kon worden 
bijgebracht. Want de smaak van het 
publiek werd verpest omdat zij zich 
met de “bazaarwaren en prullen” van 
de industriële productie omringden. 
De Roos werkte een tijdlang bij het 
Binnenhuis, waar hij ook wat meubels 
ontwierp. Toen hij wilde trouwen had 
hij  echter een beter betaald baantje 
nodig, zodat hij enkele jaren opdruk-
ken voor blikken ontwierp bij 
blikkenfabrikant Verwer in Kromme-
nie – commercieel werk waarin hij zijn 
ideeën over kunst maar moeilijk in 
kwijtkon. Zijn redding kwam toen hij 
werd gevraagd de vormgeving van een 
vertaling van William Morris’ boek 
‘Kunst en Maatschappij’ te verzorgen. 
Deze droomopdracht greep De Roos 
met beide handen om zijn ideeën over 
kunstnijverheid in praktijk te bren-
gen. Jaren later schreef hij in een 
Duits bibliofielenjaarboek: ‘Toen ik 
doorkreeg dat ik gezien mijn sociale 
denkbeelden de kunst zou moeten 
dienen, greep ik naar het boek, 
overigens een jeugdliefde van me, om 
het in een mooi jasje te steken.’ (eigen 
vertaling)

sMaakMisleiding
De Roos was bovenal een functiona-
list: de vormgeving moest in eerste 
instantie bijdragen aan het doel van 
het boek – lezen dus. Versieringen 
waren prima voor zover die niet in de 
weg stonden van de functie. Maar 
functionalisme is niet hetzelfde als 
industriële boekproductie, die De 
Roos in navolging van Morris niet 
vond rijmen met het socialisme. De 
keuze van de drukletter in ‘Kunst en 
Maatschappij’ week af van wat in die 
tijd de norm was: de geconstrueerde, 
geometrische en harde letters die 
bekend staan als ‘didonen’ (zie 
voorbeeld) komen nu nog steeds 
nogal formeel over. De ‘industriële’ 
didonen moesten wijken voor een 
letter die was gebaseerd op de 
schrijfletter van mensen – de ‘Grasset’ 

bracht de menselijke maat terug in de 
drukletter. De Roos’ vormgeving van 
‘Kunst en Maatschappij’ werd al snel 
gezien als een omslagpunt in de 
Nederlandse boekdrukkunst. 
Commentatoren rolden over elkaar 
heen om De Roos’ werk te prijzen. Zo 
werd dit boek ook een omslagpunt in 
zijn carrière, want het leidde er 
uiteindelijk toe dat hij werd aangeno-
men als artistiek medewerker bij 
Lettergieterij Amsterdam, waar hij tot 
zijn pensionering zou blijven werken.
Het was ook in deze tijd, dat De Roos 
bestuurslid werd van de stichting 
‘Kunst aan het Volk’. Deze stichting 
organiseerde tentoonstellingen en 
voorstellingen in Amsterdam met als 
doel de arbeider tot goede smaak op 
te voeden. De industriële massapro-
ductie leidde tot ‘smaakmisleiding’; 
een tentoonstelling met die titel moest 
“wijzen op de vele ‘misdaden’, die 
worden begaan tegen de samenstel-
ling” van voorwerpen voor dagelijks 
gebruik , aldus De Roos. En dat is niet 
onbelangrijk; met instemming citeert 
De Roos William Morris, die vond dat 
“dit gebrek aan schoonheid slechts de 
uiting was van het diepe zedelijke 
verval, veroorzaakt door de maat-
schappelijke verhoudingen van onze 
tijd.”

een nieUWe letter
Bij het verzorgen van mooie uitgaven 
voor Lettergieterij Amsterdam begon 
De Roos te merken dat het lettertype 
dat aan al zijn idealen voldeed, niet 
bestond. In 1912 presenteerde hij 
daarom de eerste nieuwe Nederlandse 
letter sinds 150 jaar: de Hollandsche 
Mediæval. Deze letter had alles wat De 

Roos belangrijk vond. Gebaseerd op 
letters uit de begintijd van de boek-
drukkunst, toen drukletters nog leken 
op menselijk handschrift; zeer 

i e leven

leesbaar, zodat de schoonheid niet in 
de weg stond van het functionele; en 
toch karakteristiek met mooie details. 

Het werd voor Lettergieterij Amster-
dam een commercieel succes. 
Nederland stond typografisch weer op 
de kaart. De kritieken waren lovend. 
Richard Roland Holst, de beroemde 
socialistische kunstenaar en man van 
dichteres en socialiste Henriette 
Roland Holst, prees De Roos’ toewij-
ding én het resultaat, dat “niet alleen 
schoon en harmonisch, maar ook 
direct en dagelijks aanwendbaar is, – ’t 
is zeker dat De Roos hiermede de 
gedroomde mogelijkheden waarvoor 
wij allen werken alleen reeds hierdoor 
dichter bij de verwezelijking heeft 
gebracht.” Dat de “gedroomde 
mogelijkheden” van socialisten 
dichterbij kwamen door de vormge-
ving van een letter, ligt niet erg voor 
de hand. Hoe De Roos, Roland Holst 
en andere culturele figuren dit voor 
zich zagen, blijkt uit de publicaties 
rondom de oprichting van de Bond 
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Een schreef is een ‘voetje’ aan het uiteinde van een streep. Schreeflozen worden 
tegenwoordig veel gebruikt; in 1928 werd je als ontwerper beschuldigd van 
“typografisch bolsjewisme” als je een schreefloze letter als kop gebruikte, zoals deze 
Spanning doet.

van Revolutionair-Socialistische 
Intellectueelen (BRSI) in 1919. De 
Roos was lid van deze bond, die tot 
doel had de arbeider uit zijn beperkte 
denkwereld te helpen door deze te 
laten delen in cultuur. Het opvoeden 
tot grotere cultuur zou ertoe gaan 
leiden dat de arbeider niet bleef 
steken in de strijd om een paar centen 
meer loon. Wilde de revolutie echt 
gestalte krijgen, dan moesten 
arbeiders door cultuur bezield 
worden, zodat zij bereid waren zich op 
te offeren voor grote maatschappelijke 
idealen. Een ‘kern van betrouwbare 
hersenarbeiders’ moest richting gaan 
geven aan de cultuur. De BRSI werd 
geïnspireerd door Anatoli Lunachars-
ki, Volkscommissaris van Opvoeding 
en Cultuur in Rusland, die schreef: 
“Zoals de socialistische productie het 
resultaat is van de kapitalistische 
productiewijze, deze echter wijzigt en 
verheft, zo is ook de socialistische 
cultuur een nieuwe tak aan de grote 
boom der algemeen-menselijke 
cultuur, een tak nog prijkend in 
pracht van zware bloesems, die zoete 
vruchten beloven.” De BRSI had 
echter in tegenstelling tot hun 
inspirator weinig mogelijkheden om 
die nieuwe tak tot ontwikkeling te 
brengen. Niet alleen omdat zij niet de 
macht van een Volkscommissaris 
hadden, maar ook omdat er ondertus-
sen onduidelijkheid ontstond over wat 
nou socialistische cultuur was.

anti-kapitalisMe
Hoe goed De Roos’ idealen – die van 
de kunstnijverheid – ook bij het 
socialisme leken te passen, onder 
jongere socialistische kunstenaars en 
vormgevers ontstond fikse kritiek op 
het arbeider-vriendelijke handwerk 
van hun voorgangers. Immers, de 
prachtig vormgegeven boeken van De 
Roos waren voor arbeiders niet te 
betalen. De tegenzin tegen industriële 
productie zorgde ervoor dat al die 
prachtige cultuur nooit bij de te 
verheffen arbeider aankwam. De 
kunststroming die ‘constructivisme’ 
genoemd wordt, werd juist geïnspi-
reerd door machines en exactheid; 
kunst en industrie waren geen 
vijanden. Deze stroming kwam uit 
Rusland en was de ‘officiële’ kunst van 
de Russische Revolutie. Piet Zwart 
(1885-1977), een beroemd ontwerper 
die het constructivisme toepaste in 
zijn typografisch werk voor onder 

andere de PTT, vond de ideeën van 
zijn illustere voorgangers “verbijste-
rend kortzichtig”. Ook stelde hij: “De 
kunstnijverheid is voortgekomen uit 
verzet tegen het machinale product. 
Enige reactionaire vertegenwoordi-
gers van het, op het gebied van de 
scheppende arbeid, minst actieve volk 
hebben er de krachtigste stoot toe 
gegeven.” Ook Jan van Krimpen 
(1892-1958), een andere beroemde 
typograaf, had het over de snobisti-
sche private presses die bij de kunstnij-
verheid hoorden, die een “meer 
democratische boekkunst” in de weg 
stonden. Harde woorden voor De 
Roos. Voor iemand wiens artistieke en 
professionele hoogtepunt zo verweven 
was met deze idealen, was het moeilijk 
om daar afscheid van te nemen. Zelfs 
zijn culturele strijdmakkers begonnen 
zich te bekeren tot de nieuwe stromin-
gen. Naar aanleiding van door Roland 
Holst ontworpen theateraffiches in de 
jaren ’30 zei De Roos: “Holst wil me 
teveel meedoen met de jongeren en 
dat is slap van hem.”

En of dat nog niet erg genoeg was: zijn 
baas gaf hem opdrachten die neer-
kwamen op meedoen aan die nieuw-
lichterij. De Duitser Jan Tschichold 
(1902-1974) was zo’n nieuwlichter, die 
het constructivisme verbond aan het 
historisch-materialisme. Hij vond dat 
de ‘nieuwe typografie’ zo elementair 
mogelijk moest zijn. Schreefloze 
letters dus (zie kadertje). Maar ook: 
waarom hebben we twee alfabetten, 
waarom hebben we zowel gewone 
letters (abc) als kapitalen (ABC)? Wat 
een onzin! Deze oproep tot vereen-
voudiging vond weerklank. De Roos’ 

werkgever wilde mee in de vaart der 
volkeren en gaf opdracht tot een 
ontwerp. Ondanks zijn afschuw voor 
het ‘anti-kapitalisme’ ontwierp De 
Roos de Libra (zie voorbeeld), maar 
gaf er wel een eigen, anti-modernisti-
sche draai aan door zich te baseren op 
de schrijfletter uit de vroege middel-
eeuwen. Ook moest hij een Didone 
ontwerpen, want die waren weer in de 
mode. De Roos bleef werken, maar 
zijn optimistische verwachtingen over 

de toekomst waren weg, onder andere 
door de opkomst van het nazisme. In 
de Tweede Wereldoorlog ging hij 
vervroegd met pensioen, zodat zijn 
medewerker niet ontslagen hoefde te 
worden vanwege inkrimping.

Na zijn pensioen beperkte De Roos 
zich voornamelijk tot tekenen en 
schilderen. Nog eenmaal schitterde 
hij, toen in 1948 Koningin Juliana bij 
haar inhuldiging haar eed aflegde op 
een nieuwe uitgave van de Grondwet, 
gezet in zijn laatste letterontwerp, de 
‘De Roos’. Was het een overwinning 
voor het socialisme dat de Koningin 
haar eed aflegde op een boek met 
letters die ontworpen waren vanuit 
oorspronkelijk revolutionair-socialisti-
sche uitgangspunten? Of was dit het 
teken dat de hoogstaande idealen van 
De Roos’ generatie waren ingekapseld 
in – en onschadelijk gemaakt door 
– de burgerlijke samenleving waarte-
gen ze vocht?
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Met de komst van het vmbo zijn de 
vroegere mlk-scholen voor moeilijk 
lerende kinderen, opgegaan in de 
Praktijkscholen. Leerlingen met een 
IQ tot 80 en een leerachterstand van 
minimaal drie jaar op het gebied van 
taal en rekenen, komen voor deze 
vorm van onderwijs in aanmerking. 
Slechts een beperkt aantal leerlingen 
mag per jaar deelnemen aan deze 
vorm van onderwijs. Doel is de 
leerlingen zelfstandig te maken. Een 
bijzondere school voor een bijzondere 
doelgroep. Niettemin gaat het om  
een vaak vergeten doelgroep.

Sinds mijn aantreden als Kamerlid 
voor de SP bezocht ik een aantal 
Praktijkscholen. De leerlingen ver- 
blijven er van hun twaalfde tot hun 
achttiende. Vanwege hun IQ en 
leerachterstand vallen deze leerlingen 
buiten de kwalificatieplicht. Dat is de 
eis dat alle leerlingen een havo- of 
mbo2-diploma halen. De nadruk ligt 
dan ook niet op het verwerven van 
theoretische kennis. Het doel van de 
Praktijkschool is om deze leerlingen 
voor zichzelf te laten zorgen en klaar 
te maken voor de arbeidsmarkt. 

gezonde voeding
In de onderbouw ligt de nadruk op 
het voor jezelf kunnen zorgen. Veel 
krijgen de leerlingen soms van thuis 
niet mee. “Op school maken ze 
misschien wel voor het eerst mee dat 
er een gedekte tafel klaarstaat, met 
bestek en servetjes”, vertelde de 

directeur van één van de Praktijkscho-
len. De leerlingen leren om gezond 
eten klaar te maken. Ze leren over 
persoonlijke hygiëne en ze leren om 
de was te doen. Het lezen van een 
gebruiksaanwijzing of het invullen 
van een garantiebewijs is soms al een 
hele klus. 
Binnen de zogenaamde zelfzorglessen 
is er maatwerk. De ene leerling heeft 
de capaciteit om later volledig zelf- 
standig te wonen, terwijl de andere 
leerling begeleid gaat wonen bij een 
instelling voor mensen met een 
beperking. 

klaar voor de  
arBeidsMarkt
Wanneer de leerlingen naar de 
bovenbouw gaan, wordt de nadruk 
gelegd op arbeidsmarktgerichte 
lessen. Ze leren omgaan met machi-
nes. In nauwe samenwerking met 

colUMn

nathalie de rooij
SP-Tweede Kamerlid

praktijkonderWijs:  
‘Feeling’ onMisBaar

mensen uit de praktijk repareren ze 
bijvoorbeeld fietsen van de mensen uit 
de buurt. Of ze kopen kapotte fietsen 
op, die ze opknappen en weer ver-  
kopen. “Rachid? Die maakt alles!”, 
vertelde een praktijkdocent over een 
van zijn leerlingen. Op één van de 
scholen hadden de leerlingen hun 
eigen aula ingericht; schilderijen, 
lampen en een tafelvoetbaltafel, alles 
zelf gemaakt. Je kunt je voorstellen 
hoe trots ze waren.
Leerlingen halen soms op school een 
bedrijfscertificaat waarmee ze zó aan 
de slag kunnen in de schoonmaak of 
in een keuken. Maar er zijn ook 
leerlingen die zich beter voelen bij 
sorteerwerk, dat zij later in een sociale 
werkplaats gaan beoefenen. 

sUperteaM
Een belangrijke voorwaarde voor 
goed Praktijkonderwijs is dat er een 
superteam achter de kinderen staat. 
Een team dat ‘in dienst is’ van de 
leerlingen. Allemaal kunnen ze iets 
anders; de ene is tweedegraads 
docent, de andere was vroeger chef 
werkplaats bij een garage en de derde 
is onderwijsassistent. Maar ze leven 
allemaal erg mee met deze doelgroep. 
Een directeur vertrouwde me toe dat 
voordat iemand überhaupt ‘mag’ 
solliciteren bij zijn school, die persoon 
eerst maar eens een paar dagen moet 
meelopen. “Dit team werkt perfect 
samen, daar ga ik ook niet zo maar 
iemand tussen zetten. Maar het 
belangrijkste is de ‘feeling’ met  
deze kinderen.”
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gastsprekers op het plein 
De manifestatie begon met een bevlogen toespraak door 
een lid van de actiegroep. Daarna volgden politieke 
toespraken. De sprekers van de PvdA en het CDA werden 
uitgefloten, maar die van de oppositie werden heel wat 
enthousiaster onthaald. Ad Verbrugge analyseerde 
namens de Vereniging Beter Onderwijs Nederland de 
problemen in het onderwijs. Kees van Booij, rector in 
Leidschendam, sprak recht uit zijn hart en kreeg een 
overweldigend applaus. Van Sywert van Lienden (LAKS) 
vertelde dat ook leerlingen genoeg hebben van de 
teruglopende onderwijskwaliteit. Sjoerd Slagter, voorzit-
ter van de VO-Raad (de vakbond van de werkgevers), 
sloot de reeks af. Grote afwezigen waren de vakbonden 
en Ronald Plasterk. 
Symbolisch ging een grote sigarendoos rond waarin de 
aanwezigen kleingeld konden doneren als eerste aanzet 
tot meer investeringen in het onderwijs en blijk van 
goede wil van het onderwijspersoneel. 

optocht naar ocW 
Om vier uur trokken de demonstranten op naar het 
ministerie van OCW onder begeleiding van een ietwat 
zenuwachtig politiecorps. Ondanks het bevel om niet 
verder te gaan, bereikten ze de hoofdingang van het 
ministerie. Het tramverkeer was enige tijd ontregeld en 
gefluit lokte de ambtenaren naar de ramen. Politieagen-
ten toonden begrip voor de onderwijszaak. Zij hebben 
immers vergelijkbare problemen! Ondertussen nam 
Plasterk de sigarendoos in ontvangst. Maurice Kramer, 
lid van de actiegroep, deed nog een emotionele oproep 
aan de minister om alles op alles te zetten om het 
vertrouwen te herstellen dat veel collega’s oorspronkelijk 
in hem hadden. De minister gaf aan dat hij begrip heeft 
voor het ongeduld maar dat het zeer onwaarschijnlijk is 
dat er extra geld van buiten de onderwijsbegroting 
beschikbaar komt. 

Wat Willen ze en hoe  
Willen ze dat Bereiken?
Kort en krachtig: het weer aantrekkelijk maken van het 
prachtige beroep van leraar. Scholen hebben nu al de 
grootste moeite om gekwalificeerd personeel te vinden 
en te behouden. Binnen afzienbare tijd dreigt er een nog 
groter tekort aan leraren. Dit tekort veroorzaakt veel 
schade aan het Nederlandse onderwijs. 

Wie zijn de leraren in actie 
en Wat Willen ze?

Tekst: Sjaak van der Velden

Enige maanden geleden besloot een groep leraren om een 
landelijke actiedag te organiseren. Op woensdag 26 maart 
was het zover, ze gingen naar het Plein in Den Haag om de 
frustraties over het onderwijsbeleid, minister Plasterk en 
de vakbonden luister bij te zetten.

Leraren in Actie neemt als uitgangspunt de aanbevelin-
gen uit het rapport LeerKracht van Alexander Rinnooy 
Kan dat in september 2007 aan de minister werd  
overhandigd. 

de Belangrijkste eisen van  
leraren in actie zijn:

1)  Structurele loonsverhoging van 15 procent voor  
  alle docenten om de opgelopen achterstand weg  
  te werken en jonge docenten aan te trekken. 
2)  Werkdrukvermindering zodat het ziekteverzuim  
  en vertrek van collega’s afnemen.
3)  Investering in scholing zodat er een eind komt    
  aan het feit dat in de Randstad 40 procent van de  
  leerlingen les krijgt van onbevoegde docenten. 
4) Salarisbouwwerk van Rinnooy Kan. Goede en    
  hoger opgeleide leraren dienen in aanmerking   
  te komen voor een hoger salaris. 
5)  Structureel € 1 miljard extra op jaarbasis voor    
  het onderwijs. In de aanbevelingen van Rinnooy  
  Kan staat dat 1 miljard per jaar nodig is om de    
  problemen in het onderwijs aan te pakken. Dus  
  niet zoals Plasterk voorstelt: € 1,1 miljard over  
  10 jaar gespreid. Deze financiering moet    
  minister Plasterk buiten zijn eigen onderwijsbe-  
  groting vinden. Geen sigaren meer uit eigen    
  doos!

hoe verder?
Een politiek en dus een maatschappij die accepteert dat 
kinderen in Nederland niet worden opgeleid door de 
allerbeste vakbekwame en bevoegde docenten moet zich 
eens goed achter de oren krabben. Omdat de actie van 26 
maart nog niets heeft opgeleverd komen er vervolgacties, 
zoals een briefkaartenactie met de titel ‘IK LEG HET 
NOG ÉÉN KEER UIT!’ Temeer omdat de bonden niets 
van zich laten horen en het politieke (polder)spelletje al 
veel te lang meespelen, aldus de leraren. Leraren in Actie 
stopt pas als er echt naar ze geluisterd wordt.

links

BeteronderWijsnederland.nl
lerareninactie.nl
MinocW.nl/docUMenten/
rapport_leerkracht_2.pdF
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onlangs was je me met collega tweede 
kamerleden op werkbezoek in europa. Wat is 
de belangrijkste les die je hebt opgestoken?
De belangrijkste les die ik heb meegenomen uit Enge
land, Zweden en Duitsland is dat voordat je ook maar aan 
rekeningrijden kunt denken, je eerst de alternatieven op 
orde moet hebben. Zonder extra investeringen in 
bijvoorbeeld het OV krijg je geen reiziger uit de auto.  
En stel dat 10 procent van de forensen van vandaag op 
morgen zou besluiten om de auto te laten staan en de 
trein te nemen, dat kan de NS domweg niet aan. Met als 
gevolg dat mensen dan in de file blijven staan en daar
voor nog extra mogen betalen. Dan weet je zeker dat je 
geen enkel draagvlak voor het rekeningrijden creëert. Er 
is niets mis met het idee dat wie veel gebruik maakt van 
de auto daarvoor ook meer betaalt, maar dan moet je wel 
draagvlak ontwikkelen. Want wie betaalt voor de file heeft 
zijn of haar vertrouwen in de overheid snel verloren.

hoe werd er in de verschillende landen waar jullie 
waren, gereageerd op het nederlandse voornemen?
Toen wij vertelden van het Nederlandse voorstel, werden 
in Engeland de nodige wenkbrauwen gefronst. Onze 
Engelse collega’s en beleidsmakers noemden het plan 
‘moedig,’ wat in goed Nederlands gewoon knettergek 

‘Zonder transport staat alles stil’ is al 
tijden de centrale leus van Transport 
en Logistiek Nederland, de belangen
behartiger van de bedrijven in het 
wegtransport. Transport van goede
ren is inderdaad een heel belangrijke 
zaak in de moderne samenleving, 
maar dat geldt zeker niet minder voor 
het vervoer van mensen. Zonder 
beide zou de maatschappij niet 
kunnen functioneren. Een goede 
aanwijzing hiervoor is misschien wel 
dat het aantal kilometers dat mensen 
jaarlijks afleggen in de afgelopen 
kwart eeuw met 75 procent is 
gestegen. Het binnenlandse goede
renvervoer verdubbelde in dezelfde 
periode zelfs bijna (98 procent). En 
dat alles in een tijd dat de bevolking 
slechts met 17 procent toenam. 

Bij zowel transport als vervoer 
doemen vaak grote problemen op. 
We hoeven slechts te denken aan de 
enorme uitstoot van CO2 die het 
gevolg is van de verbranding van 
fossiele grondstoffen. Op die 
verbranding draaien alle motoren  
die worden gebruikt in personen
auto’s, vrachtauto’s, en brommers en 
motoren. Over de gevolgen van de 
toename van CO2  in de atmosfeer is 
tegenwoordig veel bekend. Daar 
zullen we het hier niet over hebben. 
De verbranding van vooral benzine 
en diesel levert ook direct gevaar op 
voor de volksgezondheid. Vele 
duizenden mensen sterven vermoe
delijk tien jaar te vroeg als gevolg  
van de grote hoeveelheden fijn stof 
die door het verkeer de lucht in 
worden geblazen.
Ook dit probleem behandelen we in 
deze aflevering van Spanning niet.
De zaken die aan de orde komen zijn 
van een heel andere orde: files en 
marktwerking in het openbaar 

vervoer. Arjan Vliegenthart sprak met 
Emile Roemer over de plannen die  
de laatste heeft ontwikkeld om de 
files te bestrijden. De belangrijkste 
boodschap is eigenlijk dat de 
problemen in hun geheel moeten 
worden aangepakt. Het beleid is nu 
veel te veel hapsnap, waardoor de 
oplossing van het ene probleem het 
volgende alweer veroorzaakt. Daar 
moet een einde aan komen.
Nico Schouten van het Wetenschap
pelijk Bureau van de SP schreef een 
rapport over de gevolgen van de 
marktwerking voor het openbaar 
vervoer. Zijn conclusie is dat deze veel 
te ver is gegaan. Zelfs verder dan in 
Europees verband voorgeschreven; 
Nederland was roomser dan de paus. 
Laurens Ivens laat op pagina 8 zien 
wat er allemaal mis kan gaan bij grote 
infrastructurele projecten zoals de 
Betuweroute.
Ronald van Raak citeert instem
mende Marcel van Dam, de man  
die socialist bleef terwijl zijn partij 
een andere richting insloeg.
Geert Reuten schrijft het tweede deel 
van zijn analyse van de inkomsten en 
uitgaven van de staat. Hij wijst er 
vooral op dat de EU norm voor de 
overheidsschuld veel te rigide is. Als 
dezelfde wijze van schuldberekening 
in het bedrijfsleven zou worden 
toegepast, dan zag het er niet best uit 
voor die ondernemingen.
De laatste bijdrage is van Ron Blom. 
Hij beschrijft in Het Rijke Rooie 
Leven de man die ooit leiding gaf aan 
een eerdere SP, Harm Kolthek.
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betekent. Ook andere Europese beleidsmakers waren van 
mening dat de kilometerheffing zonder eerst substanti
eel te investeren in Openbaar Vervoer gedoemd is te 
mislukken. Het is daarom uiterst belangrijk om eerst de 
verschillende alternatieven in kaart te brengen en goede 
proeven te doen. Anders loopt dit plan geheid op een 
mislukking uit.

Welke concrete maatregelen zouden er dan 
genomen kunnen worden?
De afgelopen jaren heb ik verschillende alternatieven 
voorgesteld. Zo zou de invoering van een snelwegbus, een 
bus die onder meer bus die naar bedrijventerreinen langs 
de snelwegen rijdt, mensen uit de file kunnen houden. 
Daar doet de regering alleen niets mee. Net zo min als 
met plannen om het thuiswerken echt te bevorderen of 
variabele werktijden in te voeren. Het blijft toch bijzonder 
wrang om te zien dat ook bij de ministeries vrijwel 
iedereen tussen 9:00 en 17:00 werkt, op een van de 

rekeningrijden Wordt 
ramp zonder 
alternatieven voor aUto

vervoer

Tekst: Arjan Vliegenthart. Lid van de Eerste Kamer voor de SP

Tijdens het laatste reces was Emile Roemer samen 
met andere woordvoerders Verkeer op werkbezoek 
in Londen, Stockholm en Berlijn om daar te leren van 
de ervaringen die deze steden hebben opgedaan 
met het rekeningrijden. Het bezoek bevestigde 
Roemer in zijn opvatting dat de huidige plannen van 
de Nederlandse regering niet deugen. ‘Zonder de 
alternatieven eerst op orde te hebben, wordt het 
rekeningrijden een ramp. Als we niet serieus willen 
leren van onze buren is het volgende fiasco bij 
Verkeer en Waterstaat voorgeprogrammeerd’
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drukste plekken van Nederland. Daarnaast ontwikkelt 
minister Eurlings geen visie op andere alter natieven 
zoals de transferia en de OVfiets. Op deze manier 
worden serieuze alternatieven voor het reizen met de auto 
in de kiem gesmoord en zal een kilometerheffing ook 
niets opleveren.

het is dus wachten op de eerste sp-minister 
over verkeer en Waterstaat. Wat zou die als  
eerste moeten doen?
Als het aan mij ligt, zou eerst het plan Nouwen de 
prullenbak in verdwijnen. Dit plan, dat door de voormalig 
voorzitter van de ANWB is ontwikkeld en nu dient als 
leidraad voor veel regeringsbeleid, zet alleen maar in op 
meer wegen en rekeningrijden. Volgens dit plan moeten 
we 21,5 miljard euro in wegen investeren, terwijl er voor 
meer en beter OV geen enkele euro is berekend.

Daarna zouden we razendsnel werk moeten maken van 
de alternatieven die er al zijn. Een fijnmazig netwerk van 
openbaar vervoer, de snelwegbussen die ik zojuist 
noemde en het promoten van telewerken. Dat zijn 
allemaal geen megaprojecten, maar die kunnen wel snel 
en goedkoop tot betere resultaten leiden.

aanBesteding ov,  
een slecht idee

Tekst: Redactie

minder kWaliteit,  
hogere prijs
Voor de reizigers in het openbaar 
vervoer tellen in de eerste plaats de 
beschikbaarheid van lijnen met hun 
frequentie, en de ligging van haltes. Het 
beeld hiervan verschilt van regio tot 
regio, maar over het geheel genomen is 
er een daling ten opzichte van 2000 en 
een stijging ten opzichte van 2004.
De prijs van de meeste strippenkaarten is 
in de loop der jaren meer gestegen dan 
de inflatie, en zones zijn verkleind. Dit 
laatste is beleid van de overheid. 
Prijsacties zijn er zowel van de overheid 
gekomen als van vervoerders.
De aanbesteding van het stad- en 
streekvervoer leidt wel tot meer dienst-
regelingsuren, maar is ten koste gegaan 
van de betrouwbaarheid. De groei vindt 
vooral plaats in dichtbevolkte gebieden. 
Op het platteland is veelal sprake van 
een verschraling, met goedkeuring van 
de provinciebesturen.
Een positief punt is dat er nieuwe typen 
vervoermiddelen zijn gekomen en dat 

ook de kwaliteit van de vervoermiddelen 
verbeteringen laat zien. Eisen van de 
OV-autoriteiten speelden hierbij wel 
mee. Er zijn echter ook verslechteringen, 
in het bijzonder in de eerste periode na 
de wisseling van gunninghouders.
Afgewacht moet worden of het nieuwe 
materieel lang goed blijft of sneller 
gebreken gaat vertonen. De vele 
‘kinderziekten’ baren zorgen.

de overheid  
op afstand
Aan het middel van openbare aanbeste-
ding kleven duidelijk nadelen. Ongelijke 
belangen en verantwoordelijkheden 

Toen politici de belastingdruk wilden verlagen bedachten ze als antwoord op de groeiende subsidiekosten  
voor het stads- en streekvervoer dat het openbaar vervoer moest liberaliseren. Met lede ogen keken liberale, 
christen-democratische, maar ook sociaal-democratische politici naar de lege bussen op het platteland.  
Ook kwam bij hen het idee op dat de arbeidsomstandigheden en arbeidsvoorwaarden van de chauffeurs  
te riant waren.
Privatisering en marktwerking waren in de jaren negentig van de vorige eeuw een soort toverformule.  
Ze zouden zorgen voor bezuinigingen en verbeteringen tegelijk. Dus ook ‘de’ reizigers zouden beter af zijn.  
In werkelijkheid profiteren vooral belastingbetalers die niet met het OV reizen van de bezuinigingen, maar dan 
houden we geen rekening met filevorming en congestie in de steden. In dit artikel publiceren we een klein  
deel uit het rapport van Nico Schouten Komt de bus wel zo? In dit rapport worden de problemen rond de 
aanbestedingen uitgebreid geanalyseerd.

tussen OV-bedrijf en OV-autoriteit 
brengen problemen met zich mee en 
leiden tot moeizame relaties. De overheid 
staat op afstand in een zaak met publieke 
doelen. Dit beperkt de ruimte voor vlotte 
beleidswijzigingen en aanpassingen aan 
nieuwe situaties. Er moet steeds weer 
onderhandeld worden of gewacht 
worden tot het einde van een concessie-
periode. Er is hiermee veel bestuurswerk 
gemoeid met de bijbehorende kosten. 
Controle op de uitvoering is moeilijk 
omdat bedrijven recht hebben op 
geheimhouding van hun administratie. 
De rol van de volksvertegenwoordiging 
is zwaar ingeperkt terwijl het bij het OV 
om een publieke taak van de overheid 

Waarom doen zich nu uitgerekend bij verkeer  
en Waterstaat zoveel grote problemen voor?  
de ov-chip die niet veilig te krijgen is en veel  
meer kost dan voorspelt, filestroken die jarenlang 
ten onrechte dicht blijven, de Betuweroute waar 
tevergeefs onzettende sommen geld in wordt 
gepompt. zijn dat incidenten of is er toch meer  
aan de hand?
Ik vind dat zelf ook heel opmerkelijk en heb daar 
eigenlijk nog geen steekhoudende verklaring voor 
gevonden. Wel merk ik dat wij in Nederland als het gaat 
om mobiliteit altijd denken dat wij zelf het wiel moeten 
uitvinden. Het lijkt erop dat Nederlandse beleidsmakers 
niets van het buitenland willen leren. Gecombineerd met 
een blind vertrouwen in de markt is dat een recept voor 
mislukking. Kijk nu naar de OVchipkaart. Daar moest en 
zou marktwerking aan ste pas komen, met als gevolg dat 
we nu nog steeds geen goede chipkaart hebben en 
ondertussen wel miljoenen nodeloos verspilde euro’s 
verder zijn. Wat is er mis met leren van de buren? Waarom 
voeren we niet eerst een bescheiden proef uit voordat we 
in een nieuw experiment duiken? Natuurlijk leven we hier 
in Nederland met veel mensen op een relatief kleine 
ruimte, dus we kunnen niet overal spoor en wegen 
aanleggen. Maar dat hoeft niet te betekenen dat we niet 
met creatief denken en leren van anderen de bereikbaar
heid van ons land met relatief weinig geld echt kunnen 
verbeteren.

alternatieven voor de fileBelasting

De SP wil dat er een streep gaat door de kabinetsplannen voor een kilometerheffing. “Zo lang er geen realistische alterna 
-tieven zijn, is het oneerlijk om mensen te treffen met hogere kosten voor het rijden in de spits in de Randstad. Zo wordt een 
kilometerheffing een filebelasting,” aldus Emile Roemer. Roemer stelt in zijn notitie Van stilstand naar vooruitgang een mix 
van maatregelen voor om verkeersproblemen aan te pakken. Deze maatregelen variëren van voorstellen om de snelwegen 
beter te benutten, de veiligheid te vergroten om zo filevormende ongelukken te voorkomen tot extra investeringen in  
het Openbaar Vervoer.

Het rapport Van stilstand naar vooruitgang is te downloaden onder www.geenfilebelasting.nl/vsnv.pdf

londen, stockholm en Berlijn

Niet alleen in Nederland wordt een vorm van Rekeningrijden overwogen. Onlangs stelde de SP zich op de hoogte in Londen, 
Stockholm en Berlijn waar al een vorm van beprijzen bestaat. 
Londen kent al sinds 2003 een congestieheffing die automobilisten moet ontmoedigen de binnenstad in te rijden. Om de ring 
van Londen in te rijden moet maar liefst 8 pond betaald worden. Dit bedrag is onlangs fors verhoogd, doordat veel auto- 
mobilisten al gewend waren geraakt aan de eerdere tarieven. Van de opbrengsten is bijna de helft van het geld nodig om  
het geavanceerde systeem in stand te houden. Verder is de parkeeroverlast aan de randen van de stad enorm toegenomen 
en proberen automobilisten massaal de tol te ontduiken door de kentekenplaten te vervalsen.
Een soortgelijk systeem van betalen is er sinds 2007 in Stockholm. In Berlijn is er echter voor gekozen om alle vrachtauto’s 
te laten betalen. Sinds 2005 betalen de vrachtauto’s door middel van een tolkastje 12,4 eurocent per kilometer. Zij zouden 
gevolgd worden door de overige auto’s, maar die plannen zijn wegens de moeizame uitvoering op de lange baan geschoven. 
De belangrijkste lessen die de SP van deze steden kon leren waren dat een vorm van beprijzen pas kan als er goede 
alternatieven bestaan. Daarnaast zijn er duidelijk al genoeg technische mogelijkheden, dus hoeft Nederland niet opnieuw 
het wiel uit te vinden. Wel is het een uitdaging om de kosten te bedwingen.
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gaat. Burgers moeten klagen bij de 
bedrijven, vinden daar weinig gehoor en 
gaan dus terecht naar de overheid. Die 
moet zich er dan toch maar mee 
bemoeien, wil ze haar verantwoordelijk-
heid naar de burgers waarmaken. De 
instelling van reizigersraden biedt wel 
enig tegenwicht, maar haalt weinig uit 
zolang de invloed van de volksvertegen-
woordiging beperkt blijft.
Daar een groot deel van de reizigers 
geen alternatief heeft kan men nauwe-
lijks spreken van een ‘tucht’ van de 
markt. Bovendien blijven overheidssub-
sidies de voornaamste inkomstenbron 
voor de bedrijven. Wat van de reizigers 
binnen komt kan afgewogen worden 
tegen de kosten die moeten worden 
gemaakt.
Die verhouding is structureel oneven-
redig, in het bijzonder in dunbevolkte 
gebieden. Voor zover er tot nu toe van 
concurrentie tussen OV-bedrijven sprake 
is geweest bij de aanbesteding (eens in de 
zoveel jaar) ging het vooral om het 
veroveren van een groter marktaandeel. 
Hierbij is roekeloos gehandeld in 
offertes. Gebleken is ook dat een 
schraperige overheid schraperige 
bedrijven krijgt.
Het Europese aanbestedingsrecht blijkt 
in het voordeel te werken van grote, 
vooral internationaal opererende 
bedrijven. Zij kunnen wanprestaties 
leveren zonder uitgesloten te worden van 
een nieuw biedingproces. Ook hierbij 
ontbreekt echte ‘tucht’ in de markt. Een 
ander nadeel is de vorming van oligo-
polies1. Dit leidt tot machtsconcentraties 
op internationaal niveau die niet in het 
belang zijn van de op regionaal niveau 
opererende overheden.

marktconform is  
niet prijsconform
Onderhandse aanbesteding biedt meer 
beleidsruimte, maar niet duidelijk is 
hoeveel: daar is geen onderzoek naar 
verricht. Het hangt er ook vanaf wat we 
moeten verstaan onder de wettelijke eis 
van ‘marktconform’ handelen. Als we de 

directies van Arriva, Connexxion en 
Veolia moeten geloven is marktconform 
synoniem met prijsconform. Dit is in het 
geheel niet vanzelfsprekend en tekent 
hun enge horizon. Want in echte 
markten waar mensen dagelijks mee te 
maken hebben is er een grote variatie in 
de verhouding tussen de prijs en het 
aangebodene. Prijs en kwaliteit kunnen 
een zeker verband hebben, maar zeker 
niet altijd en overal. Er is veel invloed 
van mode, reclame en marktmacht.
Als we voor het gemak in het OV van 
een verband uitgaan, kan het bij 
kwaliteit om heel veel zaken gaan die de 
overheid van belang vindt. Het aanhou-
den van reserves en een ruimere 
overlooptijd om de betrouwbaarheid van 
het vervoer te verhogen is bij uitstek een 
kwaliteitskenmerk, waar natuurlijk 
kosten tegenover staan. Ook een goed 
personeelsbeleid kan eronder vallen 
omdat dit eveneens van belang is voor  
de betrouwbaarheid van het vervoer en 
goed is voor de dienstverlening aan de 
reizigers. Daarmee concurreert het in de 
verwerving van personeel en passant met 
de bedrijven die een slecht personeels-
beleid voeren. Dus goed personeelsbeleid 
– waar een prijskaartje aan kan hangen 
– is een vorm van marktconform 
handelen. Het kan in elk geval niet zo 
zijn dat slecht beleid van private 
bedrijven de norm zou moeten zijn als de 
overheid van de volksvertegenwoordi-
ging de opdracht heeft gekregen er voor 
te zorgen dat er goed en betrouwbaar 
openbaar vervoer is.
Eenvoudiger blijft het werken met een 
eigen vervoersbedrijf. Dan is regulier 
overleg mogelijk waarin niet moeizaam 
hoeft te worden onderhandeld. Dan 
kunnen tussentijds soepeler wijzigingen 
worden doorgevoerd en eenvoudiger met 
onvoorziene kosten worden omgegaan. 
In elk geval is er dan meer zicht op de 
kosten die noodzakelijk zijn voor de 
ambitie van dienstverlening. En de 
controle is eenvoudiger.

afBraak  
arBeidsvreUgde
Een onuitgesproken hoofddoel van de 
liberalisering was de bezuiniging op het 
personeel. De politici die dit wensten 
ontdoken het publieke debat over de 
vraag hoe goed (of slecht) arbeidsvoor-
waarden en -omstandigheden van  
vooral chauffeurs zouden moeten zijn. 
Ze kozen voor een stiekeme afbraak via 

de prijsconcurrentie van de OV-bedrij-
ven. Voor de OV-bedrijven was het 
personeelsbeleid verreweg het belang-
rijkste zelfstandige beleidsterrein. 
Daarin konden de directies zich uitleven. 
Bij andere onderwerpen (behalve 
vastgoed) waren en zijn er steeds 
beleidskaders van de overheid. Perso-
neelsleden zijn door een arrogante en op 
hun eigen belang gerichte directie van 
hun perspectief op een vaste baan en een 
goede pensioenvoorziening beroofd. Het 
beroep is onaantrekkelijk gemaakt. 
Scholing is verwaarloosd. Het daardoor
ontstane personeelstekort vormt een 
ernstige bedreiging voor de toekomst van 
het OV. Het is nodig dat het beroep van 
chauffeur in ere wordt hersteld en dat  
de directies een stap terug doen.

marktWerking  
versUs overheid
In de aanloop naar de Wet personen-
vervoer 2000 was er een verschuiving 
van bevoegdheden tussen de overheden. 
De overdracht van zeggenschap naar  
het provinciale niveau nodigde de Staten 
uit tot een nieuw en creatief beleid. De 
provinciale autoriteiten wilden zich 
graag bewijzen. Er is in beginsel meer 
afstemming of integratie mogelijk 
geworden tussen stad en streek, spoor en 
streek, lijn en regiotaxi. Maar er zijn ook 
nadelen bijgekomen, die versterkt 
worden door de ‘marktwerking’, zoals 
grensoverschrijding en uiteenlopende 
eisen in het bestek. En bedrijven zijn 
overvraagd.
Bij de kritiek op de ingevoerde markt-
werking (privatisering en aanbesteding) 
moet steeds voor ogen gehouden worden 
dat de overheid het niet vanzelfsprekend 
beter doet. De vraag is steeds: wat is de 
politieke gedragslijn, wat de visie van de 
politieke partijen en hun elites op het 
belang van het OV voor de samenleving. 
Bij de visie gaat het tevens om simpele 
kwesties in het omgaan met de publieke 
ruimte, zoals wegwerkzaamheden, 
verkeerslichtbeïnvloeding, haltevoor-
zieningen, eigen weggedeelten, ruimte 
voor bussen om te parkeren en dergelijke. 
Hier kunnen ook overheidsbedrijven  
last van hebben. Het huidige kabinet-
Balkenende richt zich evenals de voor- 
gaande kabinetten-Balkenende op 
bezuinigingen.
Op provinciaal niveau bestaat nog 
steeds weinig animo om budgetten  
te verruimen.

Economen en bestuurskundigen neigen 
er toe de overheid abstract te benaderen, 
dus de verantwoordelijkheid van politici 
te negeren, of toe te dekken. Een zelfde 
abstracte benadering speelt bij de 
beoordeling van marktwerking in het 
OV. Marktwerking is vanzelfsprekend 
gunstig, zo heet het, en als iets toch 
verkeerd loopt komt dat volgens hen door 
onhandig of nog onwennig opereren  
van de marktpartijen (overheden en/of 
bedrijven). Het rapport Komt de bus wel 
zo? maakt duidelijk dat veel problemen 
uit de marktwerking zelf voortvloeien.

slot
De Nederlandse wetgever is bij het 
openbaar vervoer verder gegaan met 
aanbestedingseisen en privatisering dan 
in Europees verband is voorgeschreven. 
Het beste zou zijn dit beleid terug te 
draaien. De eenvoudigste maatregel op 
korte termijn is wijziging van het Besluit 
Personenvervoer, daar het kabinet dit 
zelf kan doen. De uitzondering die nu 
alleen nog geldt voor de vier grote steden 
moet als eerste stap algemeen gemaakt 
worden. Dan kunnen lagere overheden 
zich alvast bezinnen op de mogelijkheid 
van onderhandse aanbesteding en zo 
druk uitoefenen op de OV-bedrijven een 
betere dienstverlening te leveren.
Zolang er nog vormen van aanbesteding 
zijn dienen overheden de regie zoveel 
mogelijk naar zich toe te trekken zodat 
zij minder gehinderd worden door de 
noodzaak moeizame onderhandelingen 
te starten over gewenste wijzigingen in 
het beleid. Lagere overheden zouden 
eisen moeten stellen in het aanhouden 
van reserves (bussen en chauffeurs) en 
aan de overlooptijden om zo de kans op 
rituitval te verkleinen. Ook de controle 
op de prestaties dient vereenvoudigd te 
worden door toegang tot het informatie-
systeem van bedrijven en door zelf 
klachten te inventariseren. Dit bevordert 
tevens de ruimte voor de volksvertegen-
woordiging om haar rol waar te maken. 
Reizigers kunnen zich dan met een 
grotere mogelijkheid op succes tot de 
politiek wenden. Het publieke karakter 
van het OV is zo beter gewaarborgd. 
OV-autoriteiten dienen in dit kader hun 
contacten uit te breiden tot de mensen op 
de werkvloer. Duidelijk moet in elk geval 
zijn dat het OV geen speeltje hoort te zijn 
van directies en aandeelhouders.
Er zouden eisen moeten worden gesteld 
aan de scholing voor het beroep van 

chauffeur, en provinciebesturen moeten 
contact leggen met ROC’s voor het 
aanbod van deze scholing om zo meer 
garanties te hebben voor de toestroom 
van nieuwe (vooral jongere) mensen. In 
de gemeenteraad van Nijmegen is in 
december 2007 een dergelijk voorstel op 
initiatief van de SP aangenomen. De drie 
grote OV-bedrijven daarentegen hebben 
op dit punt onder druk van de concur-
rentie gefaald. 
Bovenal zal echter het maatschappelijke 
belang van het OV moeten worden 
benadrukt. Dan komt de discussie op een 

breder plan te staan dan de enge 
gerichtheid op de kostendekkingsgraad 
en de efficiëntie vanuit het beperkte 
bedrijfseconomische gezichtspunt. 
Vanwege het maatschappelijke belang is 
het verder gewenst dat meer geïnvesteerd 
wordt in het openbaar vervoer en we 
daarbij niet gehinderd worden door de 
waarden van de private markt. Er zal 
dan ook nader bekeken moeten worden 
op welke manier het stads- en streekver-
voer en het landelijke spoorvervoer beter 
op elkaar afgestemd kunnen worden.

Komt de bus wel zo?
Het rapport van Nico Schouten is voor E 7,- te bestellen op

www.sp.nl/service/goederen/shop.php#3

U kunt het ook downloaden op www.sp.nl/service/rapport

1 Een oligopolie is een marktvorm waarbij slechts een klein aantal aanbieders de markt 
beheerst. Meestal spreekt men van een oligopolie als vier bedrijven meer dan  
70 procent van de markt beheersen. Het woord komt uit het Grieks, oligos (=weinig) en 
polein (=verkopen).
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politieke Wens  
Walst over  
gezond verstand

de laatste 
socialist  
in de pvda

uitvallen. We weten nu dat die 
waarschuwing terecht was. 
De aanleg van de Betuweroute gaat 
5,5 miljard euro kosten en die van de 
HSL zelfs 6,3 miljard. Ondanks het 
innovatieve karakter van de projecten 
was er geen rekening gehouden met 
de grote risico’s en tegenvallers en ook 
aan de inpassing was nauwelijks 
gedacht. 
Niet alleen het Rijk heeft geen vat op 
infrastructurele prestigeprojecten. 
Ook gemeenten gaan nogal eens de 
fout in. Zo ligt de metroverbinding 
tussen AmsterdamNoord en Amster
damZuid er nog lang niet, maar de 
kostenvoorspelling is al gestegen van 
1,4 miljard (toen het besluit werd 
genomen) tot ruim 2 miljard euro. 
Bovendien heeft het project nu al 
jaren vertraging opgelopen. Aanvan
kelijk zou in 2011 de eerste metro 
rijden, maar dit duurt zeker tot 2015. 
En wederom is de oorzaak dat de 
kosten van de inpassing zeer hoog zijn, 
naast de grote risico’s die er zijn. Het is  
door de drassige bodem namelijk erg 
lastig om in het dichtbevolkte Amster
dam met veel heipalen een metrobuis 
aan te leggen.

parlementair onderzoek
De voorspellingen bij een groot 
project worden altijd rooskleurig 
gebracht. Dit komt doordat bouwers er 
geen enkel belang bij hebben om 
ongunstige voorspellingen te laten 
zien, want dan zouden politici wel eens 
af kunnen zien van de aanleg. Ook 
minister en wethouders laten echter 
graag een positief kostenplaatje zien 
om prestigieuze besluiten te kunnen 
nemen. Tegen de tijd dat de waarheid 
aan het licht komt, zitten zij toch al 
lang niet meer op hun positie. En de 
Kamerleden of raadsleden laten zich 
graag inpakken door de mooie 
plaatjes. Want wie wil nou het droom

De bouwkosten van menig groot en 
prestigieus infrastructuurproject lopen 
flink uit de hand. De afgelopen jaren 
waren er telkens overschrijdingen bij 
projecten als de Betuweroute, de 
HSL-Zuid en de Amsterdamse Noord-
Zuidlijn. Deze projecten ontsporen al 
voordat er maar één trein of metro over 
gereden heeft. We kunnen ons 
afvragen waarom de overheid zo 
weinig grip heeft over dergelijke grote 
projecten.

overschrijdingen
Begin jaren 90 werd er gekeken naar 
nut en noodzaak van de Betuweroute. 
Deze goederenspoorlijn moest de 
Rotterdamse haven verbinden met 
Duitsland, om vandaar uit zelfs aan te 
sluiten op de lijn naar de Italiaanse 
havenstad Genua. Een mooi Europees 
project. Daarnaast zou de spoorlijn 
uitgerust worden met de nieuwste 
technologieën waardoor de zware 
goederentreinen sneller konden 
optrekken en er meer treinen op het 
spoor zouden kunnen rijden. In 1991 
dacht men dat dit project voor 
omgerekend slechts  
1 miljard euro zou kunnen worden 
uitgevoerd. De politieke partijen 
spraken hier massaal hun steun voor 
uit. En zelfs toen in 1995 de kostenver
wachting tot 3,7 miljard euro was 
gestegen, werd het politieke besluit 
toch snel genomen. 
Met de HogeSnelheidsLijnZuid 
(HSL) tussen Amsterdam en de 
Belgische grens ging het ook zo. De 
politieke wens om deze vernieuwende 
lijn aan te leggen zorgde ervoor dat er 
snel toe besloten werd al zou de 
aanleg 3,4 miljard euro (prognose uit 
1996) kosten. Ondanks vele waarschu
wingen van deskundigen dat de 
aanleg wel eens veel duurder kon 

beeld verstoren van de vele goederen
treinen, razendsnelle internationale 
passagierstreinen of goede metro? 
In de Tweede Kamer is er een 
parlementair onderzoek geweest naar 
infrastructurele projecten1. Uit dit 
onderzoek kwam naar voren dat er 
veel beter naar de kosten gekeken 
moest worden. Ook moeten er meer 
momenten komen waarop kan worden 
besloten om van een project af te zien. 
Het parlementaire onderzoek werd 
uiteindelijk gebruikt om de stekker te 
halen uit de wens om een magneet
zweeftrein tussen de Randstad en 
NoordNederland aan te leggen. Het 
onderzoek ging echter geheel voorbij 
aan de problemen die politici vaak 
hebben met het gebruiken van hun 
gezonde verstand. Bij een volgend 
project zal er niet eerst een heel 
parlementair onderzoek komen, maar 
zullen de politici zelf moeten naden
ken. En dan maar eens afwachten wat 
er gebeurt als opeens de kostenramin
gen weer stijgen. Zullen de politici 
dan wel de politieke moed hebben om 
een project alsnog af te blazen? Of 
bevinden we ons met de aanleg van de 
Tweede Maasvlakte bij Rotterdam en 
de futuristische plannen voor de 
Zuidas bij Amsterdam nu al in een 
fase waarin het politieke pointofno
return al voor het definitieve aanleg
besluit gepasseerd is?

1  www.parlement.com/9291000/ 
 modulesf/g8qkdvh1

Tekst: Laurens Ivens SP-gemeenteraadslid Amsterdam en fractiemedewerker Tweede Kamer

Tekst: Ronald van Raak. Lid van de Tweede Kamer voor de SP

Op 4 mei 2006 haalde Marcel van Dam in De Volkskrant 
ongemeen fel uit naar PvdA-lijsttrekker Bos, in zijn 
column ‘Wouter Bos pakt de ouderen’. De voorstellen van 
zijn PvdA om AOW’ers extra te belasten gaan volgens  
Van Dam ‘verder dan misleiding’. Het campagneteam van 
de PvdA was bepaald niet gelukkig met deze aanval vanuit 
de eigen gelederen, enkele maanden voor de verkiezingen 
van 22 november. 

In ‘De bejaardenbelasting van Bos’ (22 juni 2006) 
waarschuwt Van Dam voor ‘een electorale afstraffing’. 
In ‘De dag des oordeels nadert’ (5 oktober 2006) legt hij 
een verband tussen de lakse houding van zijn partij 
tegenover ouderen  de PvdA kan zich dat veroorloven 
omdat ouderen electoraal ‘geen hindermacht’ zijn   
en het onvermogen van Bos om zijn partij ideologische 
inhoud te geven.
Het optreden van Van Dam lijkt op het eerste gezicht een 
vorm van recalcitrantie tegen de partij waar hij zo lang 
deel van uitmaakte. Wie zijn verzamelde columns leest 
moet echter concluderen dat er meer aan de hand is.  
De 750 bijdragen die Van Dam van 1991 tot 2007 schreef 
voor De Volkskrant laten een grote continuïteit zien in 
opvattingen en analyses. De oudstaatssecretaris onder 
Joop den Uyl nam geen afscheid van de PvdA, de PvdA 
heeft afscheid genomen van Van Dam. De 110 door 
hemzélf geselecteerde columns laten zich lezen als het 
‘lange afscheid’ van zijn eigen partij. Dit boek is  
daarmee ook een van binnenuit beleefde geschiedenis 
van de PvdA.
Ondanks de klachten die klinken over de ‘linkse kerk’,  
is het opinielandschap in Nederland rechts.  
In opinie bladen als het aloude Elsevier, de vernieuwde 
HP/ De Tijd en het nieuwe Opinio hebben we vooral 
neoliberale en neoconservatieve opiniemakers. Behalve 
Marcel van Dam kan ik op dit moment geen columnist 
noemen die zichzelf met trots socialist zal noemen. De 
columns van Van Dam zijn bovendien goed doordacht. 
Zijn opinies zijn meer dan meningen. In zijn bijdragen is 
altijd ruimte voor argumentatie en worden argumenten 
van tegenstanders weerlegd.
De alternatieven van Van Dam zijn meestal praktisch. 
Opiniemakers als ArendJan Boekestijn (Kamerlid voor 

de VVD), Mei Li Vos (Kamerlid voor de PvdA) en 
BartJan Spruyt (voormalig medewerker van Wilders) 
traden als columnist in de politiek, maar stootten al snel 
op de beperkingen van de politieke werkelijkheid.  
Marcel van Dam (1938) was onder meer staatssecretaris, 
Kamerlid en minister voordat hij columnist werd.  
Deze politieke ervaring verklaart misschien dat de 
columns van Van Dam uitblinken in nuchterheid en  
ook na jaren nog actueel zijn.

Uit  
z’n slof
Waarom schoot Marcel van Dam vlak voor de verkie
zingen van 2006 zo uit z’n slof? Het antwoord op deze 
vraag ligt in de eerste drie columns uit de bundel. 
‘Paardenmiddelen’, uit 1991, gaat in op de crisis in de 
sociaaldemocratie, die geen antwoord heeft op de 
toegenomen individualisering. Minister Wim Kok koos 
niet voor vernieuwing van de sociale zekerheid, maar  
voor afbraak. Van Dam noemt zijn ingrepen in de WAO 
een ‘paardenmiddel’.
Op 2 oktober 1991 (‘Het zat in de lucht’) is de vakbewe
ging aan de beurt. Van Dam reageert op een interne 
notitie van de FNV, waaruit blijkt dat de vakbond zich wil 
terugtrekken op de kerntaken ‘arbeid’ en ‘inkomen’: ‘En 
die twee, de teloorgang van de brede vakbeweging en de 
crisis in de sociaaldemocratie, hebben alles met elkaar te 
maken.’ Partij en bond beperken zich tot discussies over 
de financiële houdbaarheid van de verzorgingsstaat. Het 
vernieuwen en verder uitbouwen van de sociale zekerheid 
is taboe geworden.
In ‘De opmars der dingen’ ( 11 december 1991) komt  
Van Dam met een socialistische analyse van vervreem
ding: ‘Een column is niet zo geschikt om de cultuur
geschiedenis van het Westen samen te vatten, maar vanaf 
de Griekse beschaving tot op heden is er één trend 
duidelijk herkenbaar. Mensen worden steeds minder 
afhankelijk van elkaar en steeds meer afhankelijk van 
dingen.’ Hier ligt volgens hem ook een reden voor ‘de 
ondergang van het socialisme als politieke machtsfactor’: 
‘De afhankelijkheid van mensen ten opzichte van elkaar 
wordt minder, omdat steeds meer goederen en diensten 
door dingen worden geproduceerd en steeds minder 
door mensen.’ 
Op 16 februari 1995  de PvdA regeert ondertussen met 
VVD en D66  gaat Van Dam dieper in op ‘De moraal en 
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Tekst: Geert Reuten (Eerste Kamerlid voor de SP en Universitair Hoofddocent Economie, UvA)   Foto: Gerard Til / Hollandse Hoogte

collectieve inkomsten en 
overheidsschUld in nederland

De geleidelijke vermindering van het Nederlandse overheidstekort vanaf 1983 (versterkt na 1995) is hoofdzake-
lijk te verklaren uit de uitverkoop van staatsbedrijven. De ministers Kok (PvdA) en Zalm (VVD) privatiseerden  
belangrijke delen van de Nederlandse economie; daardoor leken ze het financieel goed te doen. Maar het  
vermogen van de Nederlandse staat (het vermogen van ons samen) schoot hier niets mee op. In feite ging het 
hier om een boekhoudkundige truc ingegeven door “Brusselse” normen. Een echt financieel kunststuk werd 
uitgehaald onder de vermaledijde sociaal-democratische PvdA-premier Den Uyl in de jaren 1970. Onder zijn  
bewind bereikte de staatschuld een nooit eerder of later bereikt minimum (voorzover de statistieken teruggaan) 
terwijl tegelijkertijd het bezit aan bedrijven relatief het drievoudige van thans was. Ook was de belastingdruk 
vrijwel gelijk aan die onder Zalm.

inleiding
In Spanning van maart behandelden we 
de Nederlandse collectieve uitgaven in  
de periode 1970-2007. We concludeerden 
daar dat een aantal gangbare opvat-
tingen over wie verantwoordelijk waren 
voor de groei en afname daarvan, 
feitelijke onjuist zijn. Onder de regering 
van PvdA-er Den Uyl namen de uitgaven 
relatief fors toe, maar een even forse 
toename was er onder regeringen van 
CDA-VVD en onder deze bereikten de 
uitgaven in de jaren 1980 zelfs het 
hoogtepunt. De scherpste uitgavendaling 
werd vervolgens bewerkstelligd onder 
regeringen met PvdA-deelname. 
Gemiddeld genomen blijken CDA, PvdA 
en VVD tamelijk inwisselbaar te zijn 
geweest in hun uitgavenpolitiek. In deze 
aflevering kijken we naar de overheids
inkomsten en naar het verschil tussen 
inkomsten en uitgaven: het begrotings-
saldo. Tekorten resulteren in toename 
van de overheidsschuld (en overschotten 
resulteren in een vermindering van  
de schuld). 
Om de ontwikkeling van de Nederlandse 
overheidsinkomsten (belastingen, 
premies, en o.a. inkomsten uit overheids-
bedrijven) te begrijpen, moeten we eerst 
vrij uitgebreid ingaan op de betekenis 
van het ‘begrotingssaldo’ en de schuld 

van de overheid. (Strikt genomen spreken 
we bij premie-inkomsten over collectieve 
inkomsten en niet van ‘overheidsinkom-
sten’; onder de ‘collectieve sector’ wordt 
verstaan ‘de overheid in enge zin’ plus de 
sociale zekerheid en gezondheidszorg 
waarvoor premies worden betaald. In  
dit artikel vermijd ik dit onderscheid.) 

eendUidige cijfers en normen?
Overheidsbegrotingen zijn voer voor 
specialisten. Wie denkt dat cijfers altijd 
een eenduidig verhaal vertellen, komt 

bedrogen uit. De beeldvorming die er 
rond cijfers ontstaat, is maar al te vaak 
niet terecht. “Brussel” verlangt dat de 
overheidsuitgaven en -inkomsten vrijwel 
in evenwicht zijn. Dat klinkt redelijk. 
Maar als er extra investeringen nodig 
zijn, dan is dit helemaal niet redelijk –  
zoals iedere ondernemer weet. Je moet 
naar de inhoud kijken en boekhoudkunde 
moet daarbij slechts een hulpmiddel zijn. 
Ook de normen die Brussel hanteert voor 
de staatsschuld (de collectieve schuld) 
lijken redelijk en keihard. Maar in feite 

de markt’: ‘De twee aanjagers van de kapitalistische 
economie, het individuele verlangen naar meer en de 
vrije concurrentie, zetten het normenenwaardenstelsel 
van een samenleving voortdurend onder druk.’ In een 
democratie heeft de politiek de taak om door het 
organiseren van sociale zekerheid en het doorvoeren van 
sociale wetgeving tegenwicht te bieden aan de immorele 
gevolgen van de marktwerking.
Een samenleving wordt onleefbaar als alles rendabel 
moet zijn, schrijft Van Dam in 1996 (‘De onrendabele 
klasse’): ‘Daarom zou progressief Nederland zich vooral 
druk moeten maken over het in stand houden van 
waardevolle onrendabele activiteiten en het toegankelijk 
houden van alles wat de samenleving te bieden heeft voor 
de groep onrendabele medeburgers.’ Deze opvatting van 
de rol van de politiek leidt in 2002 (‘Leid ons niet in 
bekoring’) tot de volgende verwoording van zijn socialis
tische wereldbeeld: ‘Omdat normen en waarden een 
product zijn van de samenleving, moet je de samenleving 
zo veranderen dat die weer de normen of gedragsregels 
produceert waaraan men zich houdt.’

vaste  
Beginselen
Vaste beginselen geven de columns helderheid en 
continuïteit. Typisch sociaaldemocratische onderwerpen 
die regelmatig terugkeren zijn de topinkomens (‘De 
PvdA is veel te lang stil gebleven over de opmars van de 
nieuwe rijken, 1996), het sociale minimum (‘Het wordt 
hoog tijd de uitkeringen op het minimumniveau 
structureel te verhogen, 1998) en Europa (‘Europa dreigt 
een nachtmerrie te worden’, 2001). Een vaak terugkerend 
onderwerp is de integratie. In ‘Vreemdelingen in eigen 
land’ (1995) stelt hij dat alle grote partijen kilo’s boter op 
het hoofd hebben als het gaat om het doodzwijgen van de 
problemen in de wijken. ‘Als de woningmarkt te veel 
wordt gedomineerd door het marktmechanisme ontstaat 
er vanzelf een segregatie naar opleiding en inkomen’, 
schrijft van Dam op 27 april 2000. Daarom pleit hij in 
2004 voor een actief spreidingsbeleid: ‘Woningcorpo
raties moeten worden gedwongen een deel van hun 
vrijkomende woningen daarvoor beschikbaar te stellen. 
Om in de steden tot een evenwichtige samenstelling  
van de bevolking te komen is verplichte spreiding niet 
nodig. De meeste allochtonen wonen het liefst in een 
gemengde wijk.’
De columns van Van Dam zijn soms persoonlijk. Zo 
neemt hij in 2000 afscheid van zijn hond Tsjov. Meestal 
zijn persoonlijke zaken ook politiek. Op 21 september 
2001 verdedigt Van Dam zich tegenover Ronald Plasterk. 
Deze collegacolumnist ergerde zich aan de opvatting van 
Van Dam dat de Amerikaanse politiek tegenover Israel in 
belangrijke mate heeft bijgedragen aan de haat tegen de 
Verenigde Staten. Persoonlijk zijn ook de commentaren 
van Van Dam op ontwikkelingen binnen de PvdA. ‘Niet 
de visie, maar de haalbaarheid is de richtingwijzer voor 
het beleid geworden’ (1999). Het debat over de oorlog in 
Irak, waar Bos steun aan gaf, leidt tot de verzuchting ‘dat 
ik me tegenover mijn huisgenoot geneerde dat ik ooit 
deel heb uitgemaakt van de Tweede Kamer’ (2003). Over 
de neoliberale politiek van de huidige regering zegt hij: 
‘Als de PvdA meeregeert, gaat het langzamer, maar er 

wordt geen maatregel van de vorige regering terug
gedraaid. Meedeinend op de golven van de tijdgeest 
wordt af en toe een plastic roos gelegd op het graf van  
een ideaal’ (2007).    
De aanval op Bos in aanloop naar de verkiezingen van 
november 2006 was ingegeven door de discussies over  
de vergrijzing, eveneens een terugkerend thema in zijn 
columns. Hij had als eerste forse kritiek op de onder
zoeken van het Centraal Planbureau. Politici gebruiken 
deze cijfers om doemscenario’s te schetsen en de geesten 
rijp te maken voor afbraak van de sociale zekerheid. 
Directeur Paul Schnabel van het Sociaal en Cultureel 
Planbureau noemde de SP conservatief, omdat deze partij 
de verzorgingsstaat wil behouden. Van Dam reageert dat 
in een democratie de markteconomie niet kan zonder de 
aanvulling van de verzorgingsstaat: ‘Mensen die in de 
vooruitgang geloofden, wilden de onrechtvaardigheden 
van dat laisser faire niet als een gegeven accepteren en 
hebben decennia gevochten voor het principe dat 
iedereen gelijk is voor de wet en dat iedereen recht heeft 
op een volwaardige deelname aan de samenleving’  
(21 december 2006).
In de lange column ‘De droom sterft niet en daarom heb 
ik SP gestemd’ (23 november 2006) legt Van Dam uit 
waarom hij in die partij steeds meer terugvindt van ‘een 
sociaaldemocratische partij waarin ik me thuis voel.’ 
Want ‘het is altijd een sociaaleconomisch uitgangspunt 
geweest dat omstandigheden die niet deugen, mensen 
baren die niet deugen. Niet de mensen, maar de omstan
digheden moeten dus keihard worden aangepakt.’ Deze 
keuze van Marcel van Dam was niet een keuze tegen de 
PvdA. Het was een keuze voor zijn eigen socialisme.

Marcel van Dam, Het lange afscheid. Columns
Amsterdam, De Volkskrant /Meulenhoff 2007
ISBN: 9789029080569
Prijs: € 16,50 
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zijn ze eenzijdig en lokken ze boekhoud-
kundige trucs uit (die voor sommigen 
ideologisch weer goed van pas komen). 
Zo levert verkoop van staatsbezit en de 
ermee gepaard gaande privatisering een 
verbetering van de Brusselse schuld-
normen, terwijl de staat (wij allen samen) 
daar qua vermogen niets mee op- 
schiet(en). Brussel kijkt naar de schulden 
(bruto schuld) maar niet naar het bezit 
dat daartegenover staat. Als bedrijven zo 
tewerk zouden gaan, zouden ze voor  
gek worden verklaard. Deze (ideologi-
sche) Brusselse normen hebben grote 
invloed gehad op de Nederlandse 
economische politiek. Laten we er  
wat dieper op ingaan.

BrUto schUld
Binnen de Europese Unie (EU) vormen 
de eurolanden de Europese Economische 
en Monetaire Unie (EMU). Voor landen 
die lid zijn van de EMU geldt de ‘norm’ 
dat ze niet zomaar veel meer mogen 
uitgeven dan dat ze binnenkrijgen. Zo 
voorkom je schulden en zadel je toekom-
stige generaties niet met extra lasten op. 
Een andere EMU-norm is dat landen die 
al relatief hoge schulden hebben, 
verplicht zijn deze te verminderen.1 Dat 
klinkt allemaal logisch. Toch is er met 
deze normen iets vreemds aan de hand. 

Bij de eerste norm (uitgaven en inkom-
sten) spelen de soort uitgaven géén rol. 
Maar soms kan het heel verstandig zijn 
om tijdelijk extra uitgaven te doen 
bovenop de inkomsten, bijvoorbeeld als 
het om extra investeringen gaat die 
zichzelf later weer terugverdienen – bij 
bedrijven is dat heel gewoon. En bij de 
tweede norm wordt slechts gekeken naar 
de zogenaamde bruto schuld van de 
overheid, en niet naar wat daar aan bezit-
tingen tegenover staat. Stel dat iemand 
een bruto schuld heeft van €100.000 dan 
maakt het nogal wat uit of daar al dan 
niet een bezitting tegenover staat. Als 
deze persoon een huis bezit van €150.000 
dan is zijn netto vermogen €50.000 in de 
plus (anders gezegd: hij heeft wel een 
‘bruto schuld’ maar geen ‘netto schuld’). 
Merkwaardig genoeg wordt bij de 
EMUdefinitie van overheidschuld 
slechts naar de ‘bruto schuld’ gekeken. 
De investeringen en bezittingen van  
de overheid spelen geen rol! (Bij die 
bezittingen gaat het o.a. om gebouwen  
en om ‘infrastructuur’, d.w.z. water- en 
luchthavens, en ‘netten’ zoals auto- en 
spoorwegen of water-, elektriciteits-, 
gas- en communicatienetten.) Als 
bedrijven zich zouden fixeren op de bruto 
schuld dan zouden vrijwel alle bedrijven 
in een belabberde situatie verkeren! 

Schuld op zich zegt niet zo veel. Wél of en 
hoe ermee belegd en geïnvesteerd is.

historisch perspectief
Dadelijk zullen we zien hoe deze 
merkwaardige EMUdefinitie een rol  
is gaan spelen in de Nederlandse 
economische politiek. Maar het is goed 
om deze waan van de dag eerst te 
relativeren door die in historisch 
perspectief te plaatsen. In 2007 ligt de 
Nederlandse “bruto overheidsschuld”  
net onder de 50% van het Bruto 
Binnenlands Product (BBP – zie het 
kader op pagina 15).  Het rode vlak in 
Grafiek 1 laat zien dat deze in de 
afgelopen 200 jaar doorgaans op een fors 
hoger niveau lag. De laagste schuld (38% 
BBP) werd bereikt in 1977 onder de 
regering Den Uyl (PvdA–KVP–ARP–
d66–PPR). De verdubbeling ervan  
(tot 77% BBP) kwam tot stand in 1993 
onder Lubbers-III (CDA–PvdA, met  
Kok op Financiën).

Vervolgens was het duo Kok-Zalm 
verantwoordelijk voor de afbouw tot rond 
de 50% BBP in 2002 (verderop zullen we 
zien met welke ‘truc’ dit bereikt werd). In 
Grafiek 1 is bovenop de roodgekleurde 
reeks van de overheidsschuld een tweede 
reeks geplakt. Deze tweede reeks (zwart, 
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met schaal op de rechter as) geeft het 
begrotingssaldo (verschil tussen inkom-
sten en uitgaven). Deze laat zien dat de 
afbouw van de overheidsschuld na 
1993/96 niet gerealiseerd werd door het 
creëren van begrotingsoverschotten (er 
was slechts een incidentele uitschieter van 
+2% BBP in 2000).2  

minder schUld,  
gelijk vermogen
Enerzijds speelde bij de schuldverminde-
ring de relatieve vermindering van het 
begrotingstekort een rol (de groei van de 

schuld was kleiner dan de groei van het 
BBP). Anderzijds was vooral van belang 
dat een deel van de collectieve eigendom 
van bedrijven in de verkoop werd 
gedaan.3 Om te zien hoe deze een rol 
speelde, kijken we, om het eenvoudig te 
houden, naar een fictieve vermogensba-
lans van de overheid. Zo’n balans kan 
ieder ook voor zichzelf maken: aan de 
linkerkant schrijf je al je bezittingen – en 
ook dat wat je nog van anderen tegoed 
hebt – aan de rechterkant je schulden; het 
verschil tussen de twee geeft dan je netto 
vermogen, dat hopelijk in de plus staat 
maar ook in de min zou kunnen staan. 
Zie tabel 1.
Stel dat het BPP 500 is, dan is de bruto 
overheidsschuld in dit voorbeeld 50% 
van het BBP (namelijk 250/500). De 
overheid verkoopt nu 50 aan aandelen, 

en hiervan wordt een deel van de bruto 
schuld afgelost (250-50). Dan wordt de 
balans zoals weergegeven in tabel 2.
In termen van het BBP is de bruto schuld 
dan 200/500 = 40% (minder schuld dus, 
zo lijkt het). Maar de overheid is er niet 
rijker of armer door geworden (het netto 
vermogen blijft 300)! Verder staan 
tegenover minder rente-uitgaven op 
staatsobligaties ook minder dividend- en 
rente-inkomsten (deze inkomsten maken 
deel uit van de niet-belastinginkomsten 
van de overheid, zoals het in jargon heet). 
Het gaat hier dus eigenlijk om een 
boekhoudkundige truc die opgeroepen 
wordt door de EMU-norm van ‘slechts 
kijken naar bruto schuld’. Politiek ‘rechts’ 
komt dit ideologisch goed uit want daar is 
men niet gesteld op bedrijven die van ons 
allemaal zijn; Kok sloot zich hierbij aan.

Gebouwen, infrastructuur,  
gasvoorraad enz. 400  
Aandelen in en leningen  
aan bedrijven 150 

Bruto bezit 550

 

 550

Staatsobligaties en
andere leningen 250

Bruto schuld (= EMU-schuld) 250
 
Netto vermogen (550-250 =) 300

 550

 Bezittingen (Activa) Schulden (Passiva)

Tabel 1. Vermogensbalans Overheid (in miljard euro): uitgangssituatie

Gebouwen, infrastructuur, 
gasvoorraad enz. 400  
Aandelen in en leningen  
aan bedrijven 100

Bruto bezit 500

 
 
 500

Staatsobligaties en  
andere leningen 200

Bruto schuld (= EMU-schuld) 200
 
Netto vermogen (500-200 =) 300

 500

 Bezittingen (Activa) Schulden (Passiva)

Tabel 2. Vermogensbalans Overheid (in miljard euro): na verkoop aandelen   
 (wijziging in rood)
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kUnststUkjes?
In Grafiek 2 toont het 4e vlak van onder 
het begrotingssaldo (verschil tussen 
jaarlijkse inkomsten en uitgaven). Dit was 
van 1974 tot 1999 een begrotingstekort: 
de som van belastingen, premies en 
niet-belastinginkomsten was onvoldoende 
om het geheel van de uitgaven te 
financieren; de overheid leent dan het 
verschil. (Het gearceerde vlak geeft een 
overschot aan.) De geleidelijke verminde-
ring van het tekort vanaf 1983 (versterkt 
na 1995) is hoofdzakelijk te verklaren uit 

de genoemde uitverkoop van bedrijven. 
Voorzover Kok en Zalm een kunststukje 
uithaalden, lag dat hierin. Zij privati-
seerden belangrijke delen van de 
Nederlandse economie, waardoor het 
leek dat zij het financieel goed gedaan 
hadden. Maar tegelijkertijd blijkt uit de 
cijfers ook dat Zalm helemaal geen 
meester in de ‘lastenverlichting’ was. 
Sterker nog, onder zijn bewind nam de 
belastingdruk zelfs toe, terwijl de premies 
summier daalden. Op de begroting die 
hij erfde (1995) stond de som van premies 
en belastingen op 40,2% BBP; op zijn 
laatste begroting (2007) kwam deze niet 
lager uit dan 39,5% BBP. Meester van de 
belastingverlaging was hij evenmin: hij 
begon hier met 25% BBP en eindigde 
hoger met 25,9% BBP.
Dat verschilt niet veel van de cijfers die 
het kabinet-Den Uyl dertig jaar geleden 
presenteerde. Den Uyl eindigde zijn 
laatste begroting (1978) met de som van 
belastingen en premies op 42,3% en  

de belastingen op 26,8%. Tegelijkertijd 
bereikte de bruto overheidsschuld onder 
zijn regering het laagste punt ooit 
(±38%), althans voorzover de statistieken 
terug gaan. En dat terwijl de overheid 
(wij samen dus) toentertijd veel bedrijfs-
bezittingen had. Het collectieve netto 
vermogen (het verschil tussen enerzijds 
de bruto schuld, en anderzijds het bruto 
bezit waaronder het collectief bedrijven-
bezit) stond in 1978 op een mooie 155% 
BBP. In 2007 was dit afgebroken tot  
55% BBP.8 In prijzen van 2007 een 
verschil van 555 miljard euro.
Dit tekent de teloorgang van de Neder-
landse economische politiek. Het tekent 
ook het absurde (ideologische) keurslijf 
van de EMU-normen voor de begro-
tingspolitiek: wel scherp letten op geld 
dat je geleend hebt (bruto schuld) maar 
niet kijken naar wat je bezit aan bedrijven 
en investeringen in infrastructuur  
en gebouwen.

collectieve inkomsten
Tegen deze achtergrond kijken we nu 
eerst opnieuw naar de ontwikkeling van 
de collectieve uitgaven 1970-2007 (zie het 
maart-nummer van Spanning), aangege-
ven door de bovenste lijn in Grafiek 2. 
Onder CDA–VVD bereiken deze een top 
tussen 1983 en 1987, waarna een forse 

daling inzet tot 2000. De piek 1995 is het 
gevolg van extra uitgaven door de afkoop 
van subsidies aan woningbouwcorpo-
raties (ook terug te vinden in het 
begrotingstekort dat jaar in grafiek 1). 
Het ging hier om een relatief gigantisch 
bedrag van bijna 15 miljard euro (bijna 
5% BBP).4 We bezien nu hoe deze 
collectieve uitgaven gefinancierd werden 
door collectieve inkomsten. Grafiek 2 
toont de opeenstapeling van de diverse 
componenten van deze collectieve 
inkomsten, uitgedrukt als aandeel in het 
BBP. In 2007 ligt het totaal van dit 
aandeel net onder de 50%.

We zien dat de belastinginkomsten 
(1e vlak van onder) over de hele periode 
vrij stabiel zijn. Dit geldt in mindere mate 
voor de premie-inkomsten (2e vlak van 
onder – deze reflecteren ten dele de 
vermindering van sociale uitkeringen). 
De relatief sterkste fluctuatie treedt op bij 
de ‘niet-belastinginkomsten’ (3e vlak van 
onder). Beter is dit te zien in de niet-gesta-

pelde Grafiek 3 (in Grafiek 2 zijn de 
kolommen uit Grafiek 3 op elkaar 
gestapeld.).
  
Deze niet-belastinginkomsten bereiken 
een top in 1985 op 14% BBP en lopen 
dan terug naar tussen de 6 tot 7% BBP 
vanaf 1997. Belangrijke verklaring 
hiervoor is de eerder besproken uitver-
koop van overheidsbedrijven.5 Tussen 
1983 en 2007 loopt dit bezit van de 
overheid terug van 45% tot 24% van het 
BBP.6 In prijzen van 2007 gaat het dan 
om zo’n 117 miljard euro (de verkoop 
betref bedrijven zoals de Postbank, KPN 
Telecom, TNT Post, DSM, Hoogovens/
Corus, KLM, NOB, Connexxion). Dit 
brengt met zich mee dat dividenden (en 
rente bij leningen) van deze bedrijven 
geen collectieve inkomsten meer vormen. 
Deze inkomsten lopen terug van jaarlijks 
bijna 4% BBP begin jaren 1980 tot 1% 
BBP in 2003.7 In prijzen van 2007 komt 
dat verschil neer op zo’n 16½ miljard 
euro per jaar.

Bron grafiek 2 en 3: eigen bewerking op basis van data CPB, Macro Economische Verkenning 2008, CPB, Actualisatie 
Economische Verkenning 2008-2011, Ministerie van Financiën, Miljoenennota 2008, en Staatsalmanak 2008 (SDU). * In 1987 
voerde het CBS een belangrijke statistische herziening door. Voor de vergelijking is het jaar 1987 voor en na de revisie 
weergegeven. Zo ligt het BBP in 1987 na revisie 1,2% lager.  
(Zie Spanning maart 2008 voor uitleg over de begroting die toegerekend wordt aan een regering.)
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Het Bruto Binnenlands 
Product (BBP) als maatstaf 
Het BBP is gelijk aan de som van alle 

binnenlandse inkomens (arbeidsinkomen 

en kapitaalinkomen) plus de inkomsten 

die dienen voor de afschrijving van 

investeringen (veroudering van gebouwen 

en machines; door herinvestering hiervan 

blijft het niveau van eerdere investeringen 

gelijk). Het aandeel van de 

overheidsuitgaven in het BBP levert een 

redelijk goede maatstaf om 

ontwikkelingen in de tijd te vergelijken. Je 

hebt daarmee geen last van vertekening 

door inflatie. Het idee is dat een grootheid 

‘constant’ is als deze meegroeit met de 

groei van het BBP (dat zouden we in de 

grafieken terugzien als een horizontale 

lijn). Indien de overheid niet zou reageren 

op recessies dan meet je in een recessie 

echter een relatieve stijging van de 

uitgaven (1975, 1981-82, 1987, 1993, 

2002-03) omdat dan het BBP zelf weinig 

groeit of zelfs krimpt; het omgekeerde 

geldt voor een hoogconjunctuur (het BBP 

groeit dan extra, maar de uitgaven 

doorgaans niet). 

 %
 B

BP

1970 1972 1974 1976 1978 1980 1982 1984 1986 1987 1989 1991 1993 1995 1997 1999 2001 2003 2005 2007 raming
2011

belastingen premies sociale verzekering

COLLECTIEVE INKOMSTEN 1970-2007 (EN PLAN TOT 2011)GRAFIEK 3.
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1   De norm is een maximum van 60%  van het BBP.
2   Deze uitschieter had van doen met  de opbrengst in dat jaar uit de  verkoop van 

frequenties voor mobiele telefoon- en andere  netwerken (de UMTS-veiling ).
3  Er is een verband tussen deze  twee factoren. M.n. door de  verkoop van bedrijven kon 
 de (zo dalende) groei van de schuld  kleiner worden dan de groei van het BBP.
4  De overheid had in de loop der jaren leningen verstrekt aan de   

corporaties (geboekt aan de bezitzijde van de   overheidsbalans). Met de  
afkoopsom losten de corporaties deze leningen grotendeels af,  waardoor het financieel 
bezit van de overheid dus afnam (alsmede de rente-inkomsten daaruit).

5   Ook genoemd: ‘deelnemingen’  (aandelen in en leningen aan  bedrijven).
6   Zie CPB, CEP, blz 140. 
7   Frits Bos, CPB document 109 (2006), blz. 65.
8  Cijfers ontleend aan Frits Bos, CPB document 150 (2007), blz. 34.
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het rijke roo
vereeniging 
gemeenschappelijk 
grondBezit
Harm Kolthek werd in 1872 te 
Westerbroek (gemeente Hoogezand) 
geboren. Hij volgde een opleiding tot 
leraar, maar ging later aan het werk 
als smidsknecht. In 1890 werd Kolthek 
actief in de SDB en raakte betrokken 
bij het conflict tussen de anarchisten 
en de stroming die in 1894 de SDAP 
oprichtte. In 1901 vertrok hij naar de 
industriestad Deventer. Hier maakte 
hij korte tijd deel uit van de drukkerij 
Voorwaarts, die was aangesloten bij de 
plaatselijke ‘Coöperatieve Verbruiks 
en Productievereeniging Ons Belang’. 
‘Ons Belang’ was lid van de Vereeni
ging Gemeenschappelijk Grondbezit 
(GGB).
De in 1901 opgerichte GGB was een 
beweging van landbouwkolonies, 
verbruikscoöperaties en productieve 
associaties, die samen de beweging 
van ‘binnenlandse kolonisatie’ 
moesten vormen. Kolthek beschouw
de de coöperatie als één van de 
middelen van de socialistische 
beweging. De arbeiders zouden zelf 
de productie ter hand moeten nemen 
om zo het kapitalisme van binnenuit 
uit te hollen en de nieuwe maatschap
pij op te bouwen.
Kolthek kwam via de sociaal voelende 
Deventer houthandelaar Jan Stoffel 
ook in aanraking met de ideeën van 
Henry George, die hij toen nog 
afwees, maar die na 1925 een grote 
betekenis voor hem zouden krijgen. 

secretaris  
van het nas
Eind 1907 trad Kolthek aan als 
secretaris van het NAS. Hij zette zich 
in voor een efficiëntere organisatie en 
voor de noodzaak van sociale 
wetgeving. De energieke secretaris 
nam steeds meer afstand van het 
anarchisme en maakte zich sterk voor 
de ‘ongeachtclausule’ (het voeren 
van de arbeidersstrijd ongeacht 

godsdienstige en politieke menings
verschillen). De meer individueel
anarchistische krachten waren het 
hier niet mee eens. Zij bestreden 
Kolthek en dwongen hem tot een 
vertrek uit de revolutionaire vakbewe
ging. Van 1913 tot 1918 werkte 
Kolthek bij De Telegraaf. Gedurende 
de Eerste Wereldoorlog nam hij net 
als De Telegraaf een proEntente1  
houding in. Hij verdedigde zich tegen 
linkse criticasters door te zeggen dat 
zijn felle afwijzing van het Duitse 
imperialisme niet betekende dat hij 
een voorkeur had voor de Engelse en 
Franse imperialisten.

eerste  
Wereldoorlog
Aan de vooravond van de bloedige 
Grote Oorlog hield de internationale 
socialistische arbeidersbeweging vele 
conferenties. Het lukte echter niet om 
het uitbreken van de oorlog te 
voorkomen en in vele gevallen deden 
de arbeidersleiders mee aan de 
nationalistische hysterie.
Onze regering koos voor neutraliteit. 
De SDAP hing de ‘godsvrede’ aan: de 
nationale eenheid kwam nu op de 
eerste plaats. Grote delen van de 
bevolking zagen de mobilisatie als 
een noodzakelijk kwaad om ons land 
buiten de oorlog te houden. Revoluti
onairsocialisten zoals Kolthek die 
daartegen ageerden, hadden het 
aanvankelijk niet gemakkelijk.
Gedurende viereneenhalf jaar hield 
Nederland een kwart miljoen man 
onder de wapenen op een bevolking 
van zes miljoen. Er trad voedsel
schaarste op, maar tegelijkertijd 
exporteerde de regering levensmid
delen. Onder de, mede door de 
sociaaldemocraten ondersteunde, 
godsvredepolitiek, was er geen plaats 
meer voor stakingen en diende de 
gewone bevolking de broekriem aan 
te halen. 
De onvrede onder de burgerbevol
king nam toe en ook militairen 
roerden zich. Veel van de politieke 

De libertair-socialist Harm Kolthek heeft als activist van onder meer de Sociaal-
Democratische Bond (SDB en later Socialisten-Bond), de Internationale Anti-Milita-
ristische Vereniging (IAMV), het Nationaal Arbeids-Secretariaat (NAS) en de 
vrijdenkersbeweging ‘De Dageraad’ zijn sporen nagelaten in de geschiedenis van 
de socialistische arbeidersbeweging. 
In 1918 was hij betrokken bij de oprichting van de Socialistische Partij (SP). De SP 
behaalde bij de verkiezingen van dat jaar een Kamerzetel en was vanaf 1919 in 
diverse plaatsen in de raad vertegenwoordigd. Vooral voor NAS-activisten die niet 
op de communisten wilden stemmen vormde de uit het sociaal-anarchisme 
voortkomende SP een uitstekend alternatief.

i e leven

de oprichter van de  
vroegere socialistische partij

De afkortingsrijke geschiedenis van 
de Nederlandse socialistische 
beweging kende aan het begin van de 
twintigste eeuw vele stromingen. De 
grootste was de SociaalDemocrati
sche Arbeiderspartij (SDAP). Verder 
bestonden de in 1909 van de SDAP 
afgesplitste SociaalDemocratische 
Partij (SDP), de Bond van Christen
Socialisten (BvCS) en de anarchisti
sche beweging bestaande uit individu
eel en sociaalanarchisten. In de 
linkse vakbeweging had je  het 
Nederlands Verbond van Vakvereni
gingen (NVV) dat gelieerd was  
aan de SDAP, en het sociaal 
anarchistische NAS.

kwesties die al langer speelden 
dienden opgelost te worden. Een 
daarvan was het kiesrecht. Onder 
druk van de maatschappelijke onrust 
gaven de confessionele partijen, die 
zich altijd hadden verzet tegen 
algemeen kiesrecht, in 1917 eindelijk 
toe. Er kwam algemeen mannenkies
recht in ruil voor overheidssteun aan 
het bijzonder onderwijs.

de sp en de  
verkiezingen  
van 3 jUli 1918
Voor anarchisten ofwel libertairsoci
alisten was deelname aan verkiezin
gen al jaren een heikel thema; 
deelname aan verkiezingen zou 
alleen maar tot uitverkoop van 
principes leiden en echte fundamen
tele veranderingen moesten volgens 
hen van onderop komen. Als gevolg 
van de invoering van het algemeen 
mannenkiesrecht zag een deel van de 
sociaalanarchisten nu toch het 
belang in van deelname aan verkie
zingen. 
Tegelijkertijd gingen de stakingen en 
rellen gewoon verder. Binnen het 
NAS was inmiddels ook de SDP, de 
latere Communistische Partij actief 
geworden. Veel mensen binnen het 
NAS waren daar niet blij mee, want 
het sociaalanarchisme baseerde zich 
juist op een antisociaaldemocrati
sche traditie. Deze traditie stamde 
nog uit de tijd van de scheuring 
binnen de SDB waar de SDAP uit was 

deel 35
Ron Blom over Harm Kolthek 

(1872-1946)

Ron Blom (1963) is werkzaam bij het 

Stadsarchief Amsterdam en promoveerde 

in 2004 op Niet voor God en niet voor het 

Vaderland. Linkse soldaten, matrozen en 

hun organisaties tijdens de mobilisatie 

van ’14-’18. Onlangs publiceerde hij De 

oude Socialistische Partij van Harm 

Kolthek. Momenteel werkt hij aan een 

biografie over Frank van der Goes.
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voortgekomen. De SDP echter kwam, 
zoals de naam al aangaf, voort uit de 
sociaaldemocratie en oriënteerde 
zich aanvankelijk dan ook vooral op 
het NVV. Dit veranderde vanwege de 
steun die het NVV gaf aan de 
godsvredepolitiek. De radicale 
sociaaldemocraten verschoven hun 
aandacht daarop van NVV naar NAS. 
Voor veel sociaalanarchisten 
waaronder Kolthek was duidelijk dat 
er snel een electoraal alternatief 
moest komen voor de SDP/CPN.  
Zij richtten de Socialistische Partij 
(SP) op.
Het verkiezingsprogramma bestond 
uit onder meer gelijke rechten voor 
man en vrouw, afschaffing van het 
koningshuis, de geheime diplomatie, 
leger, vloot en het kolonialisme. De SP 
was een antimilitaristische partij met 
sterke banden met de IAMV. De 
bedoeling was vooral om de arbei
dersbeweging onwelgevallige wetge
ving tegen te houden en de positie 
van de arbeiders te verbeteren. De 
partij behaalde 8.950 stemmen 
(0,67%) en ging daarmee nipt over de 
kiesdrempel. Steunpunten van de 
partij bevonden zich in: Amsterdam, 
de Zaanstreek, Overijssel, Friesland, 
Zeeland, Den Bosch en Schiedam. 
Naast Kolthek werden er nog drie 
radicale socialisten gekozen: David 
Wijnkoop en Willem van Ravesteyn 
namens de SDP en John William 
Kruyt die voor de BvCS zitting nam in 
het parlement. Door zich aaneen te 
sluiten tot een zogeheten Revolutio
naire Kamerclub verkregen ze als 
grotere fractie meer mogelijkheden. 
Spoedig zouden zich echter diverse 
meningsverschillen openbaren.
Zo was Kolthek niet absoluut tegen 
bijzonder onderwijs. Invloed van de 

staat wees hij namelijk eigenlijk van 
de hand. Hij baseerde zich daarbij op 
de anarchistische traditie. Daarnaast 
wilde hij ook de mogelijkheid open 
houden van experimenten met 
alternatieve vormen van onderwijs.
Ook nam de SP een ander standpunt 
in ten opzichte van de Russische 
revolutie dan de SDP. De onrust in 
Nederland was een zwakke afspiege
ling van de onrust in de rest van 
Europa.  Deze onrust kwam tot uiting 
in de Russische en de Duitse revolu
tie, de soldaten en arbeidersraden, 
andere revolutiepogingen, muiterijen, 
etc. Binnen radicaallinks bestonden 
verschillende beoordelingen van de 
Russische Revolutie en de rol van de 
bolsjewieken. De min of meer 
pacifistische SP wilde zich niet 
zondermeer solidair verklaren met 
het Russische Rode Leger, dat 
verwikkeld was in interventieoorlogen 
en een burgeroorlog. 

recht  
en vrijheid
Kolthek zette zich steeds meer af 
tegen de communisten terwijl de 
echte anarchisten zich op hun beurt 
ook weer afkeerden van de in hun 
ogen te parlementaire SP. Zijn Kamer
zetel ging bij de verkiezingen in 1922 
dan ook weer verloren en ook bij de 
raadsverkiezingen van 1923 raakte de 
partij zetels kwijt. De landelijke 
uitstraling van de partij brokkelde af. 
Oprichter Kolthek nam steeds meer 
afstand van de socialistische politiek 
en verliet teleurgesteld de partij.
Na zijn afscheid van de SP keerde 
Kolthek terug naar Groningen. Zijn 
ernstige oogaandoening kon alleen in 
het Academisch Ziekenhuis verholpen 
worden. Hij leefde hier van zijn 
Kamerpensioen en hij gaf lessen. Veel 
verdiende hij niet. Hij zat verder veel 
in de leeszaal van de bibliotheek en 
had nu meer tijd dan ooit om te 
studeren.
Met ingang van 1931 kwam Kolthek 
met zijn georgistische grondpartij 
Recht en Vrijheid in de Groninger 
gemeenteraad. In Deventer was hij al 
in aanraking gekomen met de 
opvattingen van de Amerikaan Henry 
George, maar hij wilde er toen nog 
niets van weten. George was van 
mening dat de sociale misstanden in 
de samenleving werden veroorzaakt 
door de particuliere grondeigendom. 
Grondrecht innen zou het huidige 
belastingsysteem moeten vervangen.

In juni 1931 verscheen het eerste 
nummer van Recht en Vrijheid in een 
oplage van 15.000 exemplaren. Dit 
was het orgaan van de partij ‘Recht en 
Vrijheid, vereeniging tot herstel van 
het gelijke recht van alle menschen op 
den grond’. Kolthek sprak zich uit 
tegen de woekerwinsten van de 
gemeentelijke bedrijven en klaagde in 
het bijzonder de SDAP aan. De lijst 
stond vooral op het standpunt van 
belasting naar draagkracht. Verder 
was Recht en Vrijheid principieel 
tegen grondeigendom. Kolthek kwam 
dan ook op voor een erfpachtstelsel 
en ageerde krachtig tegen bezuinigin
gen op de gemeentelijke onderwijsuit
gaven.
Door zijn sterke persoonlijkheid en 
zijn grote gave als spreker was hij 
gedurende de crisisjaren in staat om 
vooral onder de werklozen en kleine 
zelfstandigen een grote aanhang te 
verwerven. Bij de verkiezingen van 
1935 en van 1939 behaalde hij zelfs 
vijf raadszetels. Ook bemachtigde 
Recht en Vrijheid nu een zetel in de 
Provinciale Staten. De stemmers 
wisten de prominente ‘luis in de 
pels’politiek van Koltheks partij te 
waarderen, vooral vanwege de 
dominante positie van de SDAP in de 
Groninger raad. Na zijn overlijden in 
1946 verdween de partij bij de 
verkiezingen van 1949 uit de gemeen
teraad.

1   De Entente was een los  
 samenwerkingsverband van  
 aanvankelijk Engeland en Frankrijk  
 tegenover Duitsland. Later  
 voegden zich steeds meer landen  
 bij deze entente.

De mens is een reislustig wezen. We 
verplaatsen ons niet alleen om naar 
ons werk te gaan, inkopen te doen, te 
sporten of om familie te bezoeken, 
maar ook louter omdat we het leuk 
vinden. De ontdekkingsreizigers 
werden gedreven door een combina
tie van nieuwsgierigheid en onderne
mingsgeest. Voor de wat minder grote 
waaghalzen is er een overdaad aan 
reisgidsen en bewegwijzerde ontdek
kingsreizen voor de wandelaar, fietser, 
openbaar vervoergebruiker en 
automobilist. Klaarblijkelijk is reizen 
voor de mens een eerste levensbe
hoefte.

Maar is onbeperkt reizen dat ook? 
Gingen we vroeger op de fiets naar 
het werk, later werd dat de auto of de 
trein en tegenwoordig zijn er al een 
paar honderd mensen die dagelijks 
tussen Schiphol en Londen pendelen 
voor hun werk. Bestond 50 jaar 
geleden de vakantie –als daar al geld 
voor was uit een of twee weken op de 
camping of in een pension aan de 
kust, tegenwoordig vliegen we voor 
een strandvakantie naar Mexico of 
Thailand, aangevuld met de nodige 
tussendoortjes in Barcelona of Rome.

De enorme schaalvergroting van de 
mobiliteit heeft het genoegen van de 
verplaatsing in toenemende mate 
gepaard aan negatieve maatschappe
lijke effecten: een snel stijgend 
gebruik van fossiele energiebronnen, 
geluidsoverlast in de buurt van 
verkeerswegen en vliegvelden, 
fijnstofproblematiek, versnippering 
van schaarse open ruimte en barrière
werking door autowegen en spoorlij
nen. Probleem is dat degenen die 
gebruik maakt van het vervoermiddel 
niet tegelijkertijd geconfronteerd 

wordt met de nadelen. Er is één 
uitzondering waar de lusten en de 
lasten beide neerslaan bij de reiziger: 
de file. 

Natuurlijk is het mogelijk om veel van 
de negatieve effecten van de groei
ende mobiliteit te beperken met 
technische middelen. Onze nota  
Van stilstand naar vooruitgang staat er 
vol mee. Toch kun je niet volstaan met 
dat soort maatregelen. Zo zijn de 
automotoren de afgelopen 25 jaar 
véél zuiniger en schoner geworden, 
maar zijn desondanks het brandstof
verbruik en de CO2 emissies sterk 
gestegen door de groei van het 
wagenpark, de aanschaf van steeds 
grotere en zwaardere auto’s en de 
groei van het aantal gereden kilome
ters per huishouden. In landen als 
China, India en Brazilië, waar de 
bevolking door de gestegen welvaart 
ook steeds reislustiger wordt, is het 
effect van de volumegroei nog veel 
groter. De snel stijgende brandstof
prijzen zijn een weerslag van die 
volumegroei.

colUmn

paUlUs jansen
SP-Tweede Kamerlid

reislUst en kyoto
We ontkomen op termijn niet aan een 
vorm van volumebeleid. Daarbij zal 
de schaarste op een eerlijke manier 
verdeeld moeten worden. En daaraan 
schort het bij veel plannen, zoals de 
kilometerbeprijzing van Camiel 
Eurlings en de betaalsnelwegen voor 
de rijken van Eelco Brinkman. 
Waarom geven we niet iedere 
Nederlander een basishoeveelheid 
belastingvrije reiskilometers en 
belasten we de kilometers daarboven 
extra hoog? 
Ook op mondiaal niveau zal er iets 
gedaan moeten worden aan de 
rechtvaardiger verdeling van energie 
en daarmee van welvaart en reismoge
lijkheden. De ecologische voetafdruk 
van een Amerikaan is nu honderd 
keer groter dan die van een Soeda
nees, voor een Europeaan vijftig keer 
groter. Bij het Kyotoverdrag hebben 
slechts een beperkt aantal landen zich 
gebonden aan een absolute verlaging 
van hun emissies. De Amerikanen en 
Australiërs deden niet mee, omdat 
hun verbruik nu zó ver boven het 
mondiale gemiddelde ligt, dat ze 
relatief zwaar moesten inleveren. De 
ontwikkelingslanden willen nog de 
ruimte krijgen om hun bevolking te 
laten delen in de welvaart die in 
Europa normaal gevonden wordt. 

Het Kyotoverdrag loopt af in 2011. 
Voor de periode daarna moet over 
twee jaar in Kopenhagen een nieuw 
verdrag tot stand komen. Het zou 
goed zijn als dan een flinke stap gezet 
wordt in de richting van een mondi
aal volumebeleid voor broeikasgas
sen. Ook al betekent dit dat we een 
weekendje minder naar Barcelona 
kunnen vliegen.
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2008 ontwikkelt zich als een  
jaar van de records. 

In het streekvervoer voerden de 
buschauffeurs hun langste staking 
ooit voor een loonsverhoging en de 
verdediging van bestaande rechten. 
Bij de vorige landelijke staking legden 
de chauffeurs het werk acht dagen 
neer, maar toen bestond er grote 
verdeeldheid tussen de bonden in de 
strijd tegen de gevolgen van de 
flexibilisering. Dat was in 1995. Nu 
voerde men de strijd eensgezind en 
solidair.

In de kleinmetaal, bij de installateurs 
en garages, vond dit jaar de grootste 
staking ooit in die sector plaats. Hier 
ging het vooral om hogere lonen, 
maar ook hier waren de bonden 
eensgezind.

In het voorjaar vond de eerste staking 
ooit in de ict plaats. Bij Atos Origin 
legde het personeel op 22 april het 
werk neer. Ook hier voor een betere 
cao en ook hier samen met de 
vakbonden en trouwens ook met de 
ondernemingsraad.

De langste, de grootste en de eerste, 
en dat alles binnen een half jaar. Er 
lijkt iets aan de hand te zijn in ons 
land, want naast deze drie groepen 
voerden ook politieagenten, leraren, 
postwerkers, bagage-afhandelaars op 
Schiphol en de veerlui van de 
Maasveren actie. Blijkbaar proberen 
mensen het zoet zelf te halen, nu de 
regering haar belofte niet inlost dat 
na het zuur het zoet zal komen.

Werknemers voeren massaal actie 
voor hogere lonen. De centrale 
looneis van de FNV voor dit jaar was 
3,5 procent, begin juni toen een 
groot deel van de cao’s waren 
afgesloten, hadden de werknemers 

3,25 procent binnen gehaald. Een 
goed resultaat. Werkgevers en rechtse 
politici waarschuwen vaak voor de 
kwalijke gevolgen van te hoge 
loonstijgingen. In deze Spanning 
laten we een aantal economen aan 
het woord, die daar anders over 
denken. Volgens zowel de hoogleraar 
Kleinknecht en zijn medewerkers, als 
de hoogleraar De Beer hoeven we ons 
helemaal geen zorgen te maken over 
een stijging van de lonen. Wind, de 
cao-coördinator van de FNV, laat in 
een interview zien hoe daar binnen 
de grootste vakcentrale over gedacht 
wordt. Sjaak van der Velden geeft een 
historisch overzicht van de loon- en 
prijsontwikkeling van vooral de 
afgelopen dertig jaar.

Op 7 juni kwamen ongeveer honderd 
SP’ers bijeen die actief zijn in de 
vakbeweging. Paul Lempens schreef 
een verslag van deze Solidair-dag. Hij 
concludeert daarin dat solidariteit de 
sleutel is tot alle succes.

In deze aflevering van Spanning treft 
u ook de laatste aflevering aan van de 
serie Het Rijke Rooie Leven. Na de 
zomer gaan we op andere voet verder 
met een vaste rubriek, maar we 
stoppen met de verhalen over 
inspirerende socialisten uit het 
verleden. Ronald van Raak besluit de 
lopende reeks met een knipoog. Hij 
beschrijft de platonische verhouding 
die de socialist Karl Marx had met 
zijn nichtje Nanette Philips.  
Deze Philips was de dochter van  
de stamvader van het huidige 
elektronicaconcern.
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Volgens de neoklassieke economische theorie zijn 
marktsystemen stabiel. Indien aan bepaalde voorwaarden 
is voldaan, dan streeft een marktsysteem automatisch 
naar evenwicht. Eén van de belangrijke condities waaraan 
moet zijn voldaan is dat prijzen zich flexibel kunnen 
aanpassen aan het spel van vraag en aanbod. De klacht 
van rechts is dat op de arbeidsmarkt de evenwichten zich 
niet spontaan kunnen herstellen. Er zijn boosdoeners die 
de aanpassing van prijzen (in dit geval: lonen) tegenhou-
den, vooral de aanpassing in neerwaartse richting.  
Deze boosdoeners zijn: 
•	 Hoge	minimumlonen	en	hoge	uitkeringen	die	het			
 aanvaarden van werk tegen lagere lonen      
 onaantrekkelijk maken (‘armoedeval’). 
•	 De	macht	van	vakbonden	die	met	hun	Cao’s	een		 	 	
 prijskartel op de arbeidsmarkt handhaven.
•	 De	regering	die	met	het	algemeen	verbindend			 	 	
	 verklaren	van	Cao’s	het	prijskartel	van	de	vakbonden		
 nog ondersteunt en geen grote loonverschillen    
 toelaat. Daardoor kan geen recht worden gedaan    
 aan verschillen in productiviteit tussen mensen.
•	 Een	star	ontslagrecht	dat	ervoor	zorgt	dat	de		 	 	 	
 hoeveelheid arbeid niet goed ‘mee ademt’ met de    
 conjunctuur. Het rigide ontslagrecht maakt het    
 bovendien lastig voor bedrijven om minder  
 presterende mensen te vervangen door betere.  
 Het beschermt ‘insiders’ met een baan tegen  
 werkloze buitenstaanders. 

Werkloosheid moet vanuit deze neoklassieke visie vooral 
worden verklaard uit ‘starheden’ in de werking van de 
arbeidsmarkt. Daaruit volgt een stevig rechts programma: 
maak de vakbonden een kopje kleiner, want die zijn 
asociaal: hun prijskartel houdt mensen werkloos. Schaf 
de	algemeen	verbindend	verklaring	van	Cao’s	af	en	het	
liefst	ook	de	Cao’s	zelf.	Dat	geeft	mensen	de	vrijheid	om	

tegen een lager loon te werken indien hun productiviteit 
lager	is	dan	het	Cao-loon.	Een	slecht	betaalde	baan	is	nog	
altijd beter dan werkloos thuis zitten! Verlaag minimum-
lonen en uitkeringen, zodat mensen ook lager betaald 
werk aanvaarden. Versoepel het ontslagrecht, want 
ontslagbescherming is een vorm van discriminatie van 
werkzoekenden door de arbeidsplaatsbezitters. Menig 
liberaal is te laf om dit alles zo helder te formuleren, 
maar het is wel de bedoeling dat het deze kant op gaat.

het angelsaksische tegenover 
het rijnlandse model
Bolkestein heeft het ooit (ongeveer) als volgt geformu-
leerd: het ‘rigide’ Europese model van de arbeidsmarkt 
moet opschuiven in de richting van het flexibele Angel-
saksische model waar de arbeidsmarkt als een echte 
‘markt’ functioneert. Uit de literatuur blijkt dat er 
inderdaad noemenswaardige institutionele verschillen 

is een flexiBele 
arBeidsmarkt  
Wel zo Wenselijk?

Tekst: Alfred Kleinknecht, Ro Naastepad, Servaas Storm en Robert Vergeer

De roep om verdere flexibilisering van arbeid kan 
met economische argumenten ondersteund worden. 
Die argumenten komen echter uit de neoklassieke 
economische theorie, waar geen ruimte is voor 
noties als innovatie en betrokkenheid van werkne-
mers bij een bedrijf. Een bredere kijk laat zien dat 
het neoliberale flexibiliseringsproject zal leiden tot 
minder innovatie en lagere productiviteitsgroei. 
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zijn tussen typisch Europese en typisch Angelsaksische 
arbeidsmarkten 1. Tabel 1 vat deze verschillen samen. 
 
Het moge duidelijk zijn dat de verschillen in arbeids-
marktarrangementen tussen ‘Liberale Markt Economie-
en’ (LME) en ‘Gemengde Markt Economieën’ (GME) in 
de tabel consequenties hebben voor de machtsverhou-
ding tussen arbeid en kapitaal. Dit heeft gevolgen voor 

Verenigde Staten, Verenigd Koningkrijk,  
Canada, Australië,  
Nieuw Zeeland 

Soepel ontslag 
 
Kortere dienstverbanden

Sobere uitkeringen (hoogte en duur)
 
Zwakke vakbonden

Conflictueuze arbeidsverhoudingen

Meer decentrale loonvorming 
(meer ongelijke inkomens)

Tabel 1: Verschillen tussen ‘Liberale Markt Economieën’ (LME)  
en ‘Gemengde Markt Economieën’ (GME)2 

Oostenrijk, België, Denemarken, Finland,  
Frankrijk, Duitsland, Italië, Nederland,  
Portugal, Spanje, Zweden

Enige bescherming tegen ontslag 
 
Langere dienstverbanden
 
Meer genereuze uitkeringen
 
Sterkere vakbonden
 
Meer harmonische arbeidsverhoudingen 
 
Meer centrale loonvorming  
(meer inkomensgelijkheid)

LME Angelsaksisch: GME Continentaal-Europees (Rijnlands) 

economisch gedrag. Zo laat Figuur 1 zien dat de ontwik-
keling van het gemiddelde reële loon (de koopkracht van 
het salaris) in de Angelsaksische landen (1960 = 100) veel 
gematigder is dan in de ‘starre’ Europese landen. De 
kenmerken van de LME in Tabel 1, zoals soepel ontslag 
of sobere uitkeringen werken disciplinerend en loonmati-
gend. Nederland is overigens in Figuur 1 bij de Europese 
landen meegenomen. Hadden we Nederland apart 
genomen, dan was de lijn van de Nederlandse lonen 
vanaf ca. 1982 (het akkoord over loonmatiging van 
Wassenaar) dicht bij die van de Angelsaksische landen 
gekomen. Het verschil is alleen dat de Nederlandse 
loonmatiging het resultaat was van bewust beleid, terwijl 
in de Angelsaksische landen loonmatiging ‘automatisch’ 
tot stand kwam, dankzij de arbeidsmarktinstituties  
uit Tabel 1.

Interessant is het om vervolgens naar de economische 
gevolgen van loonmatiging in de Angelsaksische landen 
te kijken. Tabel 2 vat enkele kerncijfers samen. Uit het 
linker deel van Tabel 2 blijkt dat de Europese groep 
landen weinig systematisch verschilt van de Angelsaksi-
sche landengroep wat betreft de groei van het BBP als 
algemene maatstaf van welvaart. Dit is op zichzelf een 
opmerkelijk feit: de loonmatiging in de Angelsaksische 
landen had blijkbaar géén hogere economische groei tot 
gevolg! Interessant zijn wel de verschillen in de groei van 

het BBP per gewerkt uur (de arbeidsproductiviteit; in het 
midden van Tabel 2). Tussen 1960 en 1990 groeide de 
arbeidsproductiviteit in de Europese landengroep 
aanzienlijk harder dan in de Angelsaksische groep. Let 
dan vervolgens op het rechter deel van Tabel 2. Dit deel 
zegt iets over de arbeidsintensiteit van de groei: als het 
BBP met 1% groeit, met hoeveel procent groeien dan de 
arbeidsuren? De derde kolom hangt direct samen met de 

eerste kolom (BBP groei) en de tweede kolom (BBP groei 
per arbeidsuur). Groeit het BBP harder dan het BBP per 
arbeidsuur, dan moeten er arbeidsuren bij. Als het 
andersom is, worden er arbeidsuren overbodig. Zo ziet 
men in de tabel dat het BBP in Europa tussen 1960 en 
1973 met 5,1% groeide. Echter, het BBP per arbeidsuur 
groeide met 5,2%. Gevolg: per 1% toename van het BBP 
krimpt de inzet aan arbeidsuren met -0.03%. Bij gemid-
deld 5,1% BBP groei (1960-73) kromp dus de arbeidsinzet 
met 0,153% (-0.03 maal 5,1) per jaar, gedurende 13 jaar. 
Dit is op zichzelf een interessante observatie: ook een 
hoge economische groei is geen garantie voor extra werk! 
Veel pleidooien voor meer economische groei worden 
immers onderbouwd met de (veelal onuitgesproken) 
veronderstelling dat meer groei ook meer werk betekent. 
Ondanks de genoemde krimp aan arbeidsuren hadden 
overigens de meeste Europese landen aan het einde van 
de jaren zestig een nogal krappe arbeidsmarkt. Een 
belangrijke oorzaak hiervan waren de diverse rondes van 
arbeidsduurverkorting die de vakbeweging in deze 
periode wist te realiseren. 

Overigens laat de tabel ook zien dat het BBP per ar-
beidsuur in de jaren tachtig en negentig in Europa 
langzamer groeit dan het BBP. Het gevolg is dat dan in de 
derde kolom de groei van de arbeidsuren per 1% BBP 
groei positief wordt. Er komen dus arbeidsuren bij, terwijl 
de BBP groei stukken lager is dan in de jaren zestig. 
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Desondanks hebben veel Europese landen in de jaren 
tachtig en negentig een groeiende werkloosheid. Dit hing 
samen met een groeiende arbeidsparticipatie van 
vrouwen, met migratie – en het feit dat de vakbonden 
(vooral in de jaren negentig) weinig aan arbeidsduur-
verkorting deden.

Interessant in Tabel 2 is ten slotte dat de Angelsaksische 
landen in alle perioden sinds 1960 een veel arbeidsinten-
sievere groei kenden dan de Europeanen. Dit komt 
omdat in alle perioden sinds 1960 in de Angelsaksische 
landen de groei van het BBP hoger was dan de groei van 

de arbeidsproductiviteit (BBP per arbeidsuur). Overigens 
is de balans aan het keren. Sinds ca. het midden van de 
jaren negentig stijgt de arbeidsproductiviteit in de 
Angelsaksische landen harder, terwijl die in Europa 
afzwakt. De hogere productiviteitsgroei (vooral in de VS) 
heeft zeker te maken met de gunstige productiviteitseffec-
ten	van	ICT.	Dankzij	gericht	industriebeleid	(dat	in	de	VS	
niet ‘industriebeleid’ heet, maar ‘National Defence’) is de 
ICT	sector	sterker	dan	in	Europa.	Bovendien	is	de	BBP	
groei in de VS nu hoger dan in Europa. Een belangrijke 
oorzaak hiervan is de opbouw van een schuldeneconomie 
in de VS, gecombineerd met een zeepbel op de huizen-

Continentaal-EuropeesAngelsaksisch

100  

200  

300  

400  

1960  1965  1970  1975  1980  1985  1990  1995  2000  2004  

DE ONTWIKKELING VAN HET REËLE LOON (1960 = 100)FIGUUR 1.
ANGELSAKSISCHE LANDEN VERSUS CONTINENTAAL-EUROPESE LANDEN 

Bron: Database Groningen Growth and Development Centre (www.ggdc.net).

Bron: Database van het Groningen Growth and Development Centre (www.ggdc.net); ongewogen landengemiddelden.

 Gemiddelde jaarlijkse Gemiddelde jaarlijkse Groei van de arbeidsuren
 groei van het BBP groei van het BBP  per 1% groei
     per arbeidsuur   van het BBP
 
 Continen- Angel- Continen- Angel- Continen- Angel- 
 taal Europees Saksisch taal Europees Saksisch taal Europees Saksisch 
  
1950-1960  5,5  3,3  4,2  3,6  0,23  -0,09
1960-1973  5,1  4,1  5,2  2,7  -0,03  0,34
1973-1980  2,7  2,4  3,0  1,1  -0,14  0,55
1981-1990  2,6  3,2  2,4  1,4  0,07  0,55
1990-2000  2,4  3,1  1,9  1,9  0,21  0,40
2000-2004  1,3  2,5  1,1  1,6  0,15  0,35

Tabel 2: Groei Bruto Binnenlands Product (BBP), groei arbeidsproductiviteit (BBP per arbeidsuur) en 
de arbeidsintensiteit van de BBP groei.  
Angelsaksische landen vergeleken met Continentaal-Europese landen
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markt. De Amerikaanse huizenprijzen zijn in de periode 
1995-2005 verdubbeld. Het opnemen van hypotheken op 
de overwaarde van huizen voor consumptieve doelen 
heeft de conjunctuur goed gedaan.3 Dit feest lijkt nu 
voorbij te zijn.

Tegelijkertijd tekent zich in diverse landen in Europa af, 
dat men inderdaad richting het Angelsaksische markt-
model opschuift. Zo is de Duitse arbeidsmarkt met de 
diverse Harz-programma’s sterk geflexibiliseerd. Ook de 
Italiaanse arbeidsmarkt is door hervormingen in de jaren 
negentig veel flexibeler geworden. De gevolgen zijn een 
aantrekkende werkgelegenheidsgroei, maar ook een 
daling van de productiviteitsgroei. Dit laatste betekent: 
minder groei van de toegevoegde waarde per arbeidsuur 
en dus minder groei van de koek die kan worden 
verdeeld.

flexiBilisering  
in nederland:  
Werk, Werk, Werk!
Het is interessant om de effecten van flexibilisering van 
de arbeidsverhoudingen ook op bedrijfsniveau te 
analyseren. In een database van de Organisatie voor 
Strategisch Arbeidsmarktonderzoek (OSA) vindt men 
een behoorlijke variatie tussen Nederlandse bedrijven in 
de mate waarin hun arbeidsverhoudingen nog star zijn 
(veel vast personeel), dan wel flexibel (met veel uitzend-
krachten, tijdelijke krachten of freelancers). Met behulp 
van regressieanalyses is te achterhalen wat men intuïtief 
zou verwachten: bedrijven met veel flexibele krachten 
betalen inderdaad lagere uurlonen dan bedrijven met 
meer vaste krachten. Flexibilisering van de arbeidsver-
houdingen ondersteunt dus de strategie van loonmati-
ging. Maar ontlenen meer flexibele bedrijven aan het 
lagere loon ook een systematisch concurrentievoordeel? 
Neen, want uit een omzetvergelijking blijkt dat het meer 
of minder geflexibiliseerd zijn van het personeelsbestand 
geen verschil maakt voor de omzetgroei. Bedrijven met 
meer flexibele en goedkopere krachten slagen er dus niet 
in om marktaandeel te veroveren op hun ‘starre’ concur-
renten die hogere lonen betalen. De reden is dat de 
flexibele bedrijven minder productiviteitsgroei boeken4. 

Hoe is het te verklaren dat meer flexibele arbeidsverhou-
dingen ten koste gaan van de groei van de arbeidsproduc-
tiviteit? Het flexibele ‘hire and fire’ kost sociaal kapitaal. 
Het frequenter wisselen van werkgever vermindert de 
sociale binding, betrokkenheid en loyaliteit van mensen 
(dit soort noties komt in het neoklassieke model niet 
voor). Ook het historische geheugen van organisaties 
wordt zwakker. Daarmee functioneren bedrijven minder 
als ‘lerende organisaties’. Tevens worden investeringen 
van werkgevers in de scholing van medewerkers minder 
aantrekkelijk, gezien de verwachte kortere verblijfsduur. 
Door de geringere loyaliteit en sociale binding van 
mensen ontstaat ook meer ruimte voor deloyaal en 
opportunistisch gedrag, zoals diefstal of het lekken van 
technologische en commerciële bedrijfsgeheimen. Dit 
ontmoedigt investeringen in kennis en innovatie. Het 
verhoogt tevens de noodzaak van meer toezicht en 
controle. Het oprukken van Angelsaksische arbeidsver-

houdingen gaat gepaard met fors groeiende manage-
mentlagen die op hun beurt zorgen voor een lagere groei 
van de productiviteit5. 

zUinig op insiders
Grotere fluctuaties in het personeelsbestand en vermin-
derde sociale binding en loyaliteit pakken ook negatief 
uit voor wat we in de literatuur het ‘Schumpeter II-inno-
vatiemodel’6 noemen (ook dit model komt in de neoklas-
sieke theorie niet voor). Het Schumpeter II model (ook 
aangeduid als het ‘routinematige’ innovatiemodel) geldt 
voor rijpere industrieën. Bedrijven danken hun prestaties 
bij het beheersen van geavanceerde productieprocessen 
of het realiseren van een hoge productkwaliteit aan een 
langdurige en stapsgewijze accumulatie van kennis. Een 
deel van deze kennis is ‘tacit knowledge’: slecht gedocu-
menteerde en persoonsgebonden ervaringskennis. 
Behoud en accumulatie van dergelijke kennis is gebaat bij 
continuïteit in het personeelsbestand. In dit verband is 
ook belangrijk dat goed beschermde en loyale ‘insiders’ 
niet zo gauw kennis zullen lekken naar concurrenten. Het 
Schumpeter II-innovatiemodel functioneert onder starre 
Rijnlandse arbeidsmarkten beter dan onder het Angel-
saksische ‘hiring and firing’. 

De	VS	mogen	dan	sterk	zijn	in	de	ICT	(met	een	Schumpe-
ter I- of ‘entrepreneurial’ innovatiemodel), maar in hun 
‘oude economie’ (waar het ‘routinematige’ Schumpeter 
II-model speelt) doen ze het belabberd, getuige een 
importoverschot van 7-800 miljard dollar op jaarbasis. 
Bedrijven uit de ‘oude’ industrie in de VS (die nog altijd 
de macrocijfers domineert) kunnen steeds minder goed 
concurreren met Europese en Aziatische aanbieders. Om 
de Europese sterkte bij het Schumpeter II-model te 
behouden, moeten we zuinig zijn op onze insiders. Zij zijn 
niet alleen het historische geheugen van de organisatie; 
ze zijn ook de enige ‘stakeholders’ die echt belang 
hebben bij de lange termijn continuïteit van bedrijven, 
aangezien ze hun verdiencapaciteit danken aan hun 
bedrijfsspecifieke kennis.

collectieve  
arBeidsdUUrverkorting
De geringere loonkostendruk in de Angelsaksische 
landen heeft tot gevolg dat de productie meer arbeids-
intensief en minder kapitaalintensief wordt. Doordat de 
prijs van arbeid minder hard stijgt, kan men ook oudere 
(meer arbeidsintensieve) jaargangen van machines 
langer gebruiken, terwijl bij rap stijgende lonen oudere 
jaargangen sneller moeten worden vervangen door 
productievere en dus meer arbeidsparende machines. Dit 
is overigens één van de verklaringen voor de langzame 
groei van de arbeidsproductiviteit en de harde groei van 
de werkgelegenheid in Nederland tijdens de periode van 
loonmatiging7. Met andere woorden, omdat arbeid 
relatief goedkoop is, wordt arbeid meer met de handen 
en minder met machines gedaan. Goed voor de werk-
gelegenheid, maar omdat er minder (geavanceerde) 
machines bij aan te pas komen, wordt er ook minder 
toegevoegde waarde geschapen per arbeidsuur.
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Over de auteurs
Alfred Kleinknecht is hoogleraar economie van innovatie aan de TU Delft.  

Ro Naastepad en Servaas Storm zijn als universitair docenten, Robert Vergeer als 

promovendus verbonden aan dezelfde leerstoel.

Dit	probleem	is	door	Buchele	en	Christiansen	op	basis	
van een landenvergelijking als volgt samengevat: 
‘…terwijl de meer gereguleerde ‘Europese’ instituties van 
de arbeidsmarkt de groei van de werkgelegenheid 
belemmeren, bevorderen ze ook de groei van de produc-
tiviteit. En terwijl de minder gereguleerde ‘Amerikaanse’ 
misschien de werkgelegenheid laten groeien, zijn ze ook 
een rem op de productiviteitsgroei’8.
De vraag is dan: wie is beter af? De Europeanen met hun 
hoge productiviteitsgroei en hoge werkloosheid of de 
Angelsaksische landen met hun vele banen en lagere 
productiviteitsgroei? Naar ons oordeel verdient het 
Europese model de voorkeur, want technologische 
werkloosheid hoeft geen probleem te zijn. Indien men 
vindt dat de werkloosheid onaanvaardbaar hoog is (de 
neoliberalen zullen dit niet zo gauw vinden!), dan kan 
dat worden opgelost met collectieve arbeidsduurverkor-
ting. Een lage productiviteitsgroei is daarentegen lastiger 
te bestrijden: Den Haag heeft er (nog altijd) geen recept 
voor. Minder productiviteitsgroei betekent minder groei 
van het Nationaal Product per gewerkt uur; een lagere 
groei dus van de koek die men kan verdelen. Bovendien, 
een laagproductieve en daardoor arbeidsintensieve groei 
legt via dreigende krapte op de arbeidsmarkt al snel een 
limiet op aan toekomstige groeimogelijkheden. Ander-
zijds, indien in het Rijnlandse model door een hoog 
tempo van arbeidsbesparende technologische vooruit-
gang minder werk nodig is, dan is dat niet verkeerd. Vrije 
tijd is ook welvaart. Alleen moeten de vakbonden er dan 
voor zorgen dat de vrije tijd eerlijk wordt (her-)verdeeld 
tussen de mensen. Vakbonden mogen dus best blij zijn 
met iedere arbeider die door een robot kan worden 
vervangen. Alleen, als het tempo van arbeidsparende 
technologische vooruitgang lekker hard gaat, dan 
moeten ze eens in de zoveel tijd collectieve arbeidsduur-
verkorting op de agenda zetten.

Opvallend is overigens dat argumenten ten gunste van 
arbeidsduurverkorting door rechts altijd fel worden 
bestreden. Het fanatisme waarmee men van rechts de 
voorstellen voor arbeidsduurverkorting bestrijdt, heeft te 
maken met de omvang van het industriële reserveleger. 
Arbeidsduurverkorting heeft invloed op de omvang van 
het reserveleger van werklozen en dit heeft wederom 
invloed op de krachtsverhouding tussen kapitaal en 
arbeid. Dit is niet de plaats om de diverse argumenten na 
te lopen. Bovendien is arbeidsduurverkorting in Neder-
land op dit moment geen relevant punt, aangezien zich al 
weer krapte op de arbeidsmarkt aftekent. 

Wie niet slim is…
Het door neoliberalen gepropageerde ‘aanpakken’ van 
de insiders door versoepeling van het ontslagrecht zou 
wel eens méér kapot kunnen maken dan ons lief is. En dit 

geldt voor meer voorstellen van de neoliberalen om de 
economie te ‘dynamiseren’, te ‘flexibiliseren’ en verstarde 
instituties op te schudden. Hun voorstellen kunnen 
elegant worden beargumenteerd vanuit de neoklassieke 
theorie, maar in dit model komt het woord ‘productinno-
vatie’ niet voor. Dit brengt ons bij het kernprobleem: wat 
economisch verstandig lijkt vanuit de logica van de 
neoklassieke theorie kan contraproductief zijn vanuit de 
logica van het evolutionaire (innovatie-economische) 
paradigma. Onze voorspelling luidt: als de neoliberalen 
in het praktische beleid nog meer hun zin krijgen, dan 
krijgen we op den duur nog minder innovatie en produc-
tiviteitsgroei. Wat krijgen we daarvoor terug? Werk, werk 
en nogmaals werk! Want wie niet slim is (met technolo-
gie), moet vlijtig zijn. Nee, doe ons dan maar het conser-
vatisme van links!

1 Hall, P.A. & Soskice, D, Varieties of Capitalism,  
Oxford University Press 2001

 2 Liberale Markt Economieën (LME) zijn economische systemen 
waarbij het bedrijfsleven vrijwel volledig vrij spel heeft. Bij 
Gemengde Markt Economieën (GME) grijpt de overheid in op 
een deel van de economie. Daarnaast bestaan nog de Centraal 
Geleide Economieën waar de overheid vrijwel de gehele 
economie beheerst, zoals in de voormalige Sovjet-Unie. 

 3 Een soortgelijke ontwikkeling deed zich in de tweede helft van 
de jaren negentig in Nederland voor: extra consumptie door het 
nemen van hypotheken op de overwaarde van huizen. Volgens 
simulaties met het Morkmon model van De Nederlandsche 
Bank leidde dit tot ca. 1 procentpunt extra groei van het 
Nederlandse Nationaal Product per jaar.

 DNB: Vermogensbeheer Nederlandse gezinnen onder de loep, 
Kwartaalberichten van De Nederlandsche Bank (DNB), juni 
2002, p. 29-38.

 4 Kleinknecht, A., R.M. Oostendorp, M.P. Pradhan & C.W.M. 
Naastepad: ‘Flexible labour, firm performance and the Dutch 
job creation miracle’ in International Review of Applied 
Economics, Vol. 20, 2006, p. 171-187

 Kleinknecht, A. & C.W.M. Naastepad: ‘The Netherlands: Failure 
of a neoclassical policy agenda’ in European Planning Studies, 
Vol. 13, 2005,  p. 1193-1203

5 Kleinknecht, A., C.W.M. Naastepad & S.T.H. Storm: ‘Overdaad 
schaadt: Meer management, minder productiviteitsgroei’ in 
Economisch Statistische Berichten van 8 september 2006, p. 
437-440

6  Schumpeter (1883 –1950) was een Oostenrijks econoom. 
Schumpeters bekendste boek is Capitalism, Socialism, and 
Democracy, waarin hij de theorieën van Karl Marx behandelde. 
In dit boek presenteerde Schumpeter ook zijn concept van 
creatieve vernietiging, wat inhoudt dat oude manieren van 
werken en oude structuren telkens vervangen worden  
door nieuwe.

 7 Naastepad, C.W.M. & A. Kleinknecht: ‘The Dutch productivity 
slowdown: the culprit at last?’ in Structural Change and 
Economic Dynamics, Vol. 15, 2004, p. 137-163.

 8 ‘…while more highly regulated European style labour market 
institutions may inhibit employment growth, they also promote 
productivity growth. And while less regulated US style labour 
markets may promote employment growth, they also inhibit 
productivity growth’. 

 Buchele, R. & J. Christiansen: Employment and productivity 
growth in Europe and North America: The impact of labour 
market institutions in International Review of Applied 
Economics, Vol. 13, 1999 p. 323
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ontspanning  
en verdieping
sp-zomerUniversiteit

onderWijs WereldWijs  
– 10 t/m 13 jUli
Wie de jeugd heeft, heeft de toekomst. 
Een Nederlands gezegde, maar het 
geldt voor de hele wereld. Waarom 
wordt de ‘toekomst van de wereld’ dan 
toch zo vaak verwaarloosd? Zeker als 
het gaat om goed onderwijs?
Lang niet overal is onderwijs toegan-
kelijk en gratis. Wie hebben er belang 
bij goed geschoolde mensen? Welk 
doel dient onderwijs eigenlijk? 
Waartoe voeden we onze kinderen op? 
Dient onderwijs de Homo Economicus 
of de Homo Universalis? En hoe leer 
je eigenlijk? Is dat van mens tot mens, 
of nemen computers en moderne 
media de functie van leraren over? Is 
internet misschien de oplossing voor 
onderwijs in ontwikkelingslanden?
De commissie Dijsselbloem conclu-
deerde onlangs dat de Nederlandse 
overheid het waarborgen van de 
kwaliteit van het onderwijs ernstig 
verwaarloosd heeft. Hoe kan het dat 
dit gebeurde in een rijk land als het 
onze? Hoe komt het dat de overheid 
wel af lijkt te willen van haar volle 
verantwoordelijkheid voor goed 
onderwijs?

gloBalisering, Bol van 
informatie – 24 t/m 27 jUli
Alles over globalisering bespreken in 
vier dagen? Dat kan nooit! Klopt, 
maar we proberen wel om een aantal 
interessante facetten van die globalise-
ring te belichten. Informatie flitst in 
seconden de wereld over; en kapitaal 
doet dat al langer; maar wie heeft er 
baat bij dat geflits?
We gaan ons bezighouden met de 
volgende vragen. Welk doel dient de 
grensoverschrijdende ontwikkeling 
die ons ogenschijnlijk allemaal 
buurtbewoners op de aardbol maakt? 
Waar komt de globalisering vandaan? 
Welke invloed gaat er uit van de 
neoliberale wind op de verhoudingen 

Tijdens drie lange weekends kun je 
deze zomer over grote thema’s 
bijgepraat worden door gerenommeer-
de gastsprekers van binnen en buiten 
de partij, die je een flinke geestelijke 
bagage mee zullen geven. Daarnaast 
kun je ook volop genieten van een  
van de mooiste plekken van Oost-
Nederland. Wij hebben voor SP-leden 
een schitterend arrangement: een lang 
weekend SP-Universiteit, in het 
Overijsselse Nijverdal compleet met 
bed, bos, brood en heel veel meer. 
Sinds 2002 organiseert de SP deze 
weekends, waarop een indrukwekkend 
aantal gastsprekers van naam en faam 
te gast is geweest. Ook deze zomer 
heeft elk weekend een eigen thema.

 

tussen landen en mensen overal op 
aarde? Wat zijn de gevolgen in en 
buiten Europa? Hoe kunnen we de 
negatieve gevolgen zo beperkt 
mogelijk houden? Is het mogelijk om 
de globalisering gunstig te laten 
uitpakken voor mensen die er al 
moeite mee hebben om invloed in 
hun directe omgeving uit te oefenen?

oorlog en vrede  
– 14 t/m 17 aUgUstUs
Onze soldaten zijn betrokken in een 
oorlog in Afghanistan. Daardoor zijn 
we allemaal onderdeel van een strijd, 
met veel slachtoffers. Maar de strijd in 
Afghanistan is slechts een recente 
brandhaard in een lange reeks 
bloedige conflicten. Je kunt je 
afvragen of oorlog gewoon bij de 
mensheid hoort, en we dat maar 
gewoon moeten accepteren. Maar als 
je vindt dat we oorlog niet moeten 
accepteren, dan kun je je tijdens dit 
weekend hierop bezinnen.
Hoe ontstaan oorlogen? Wie maken 
de keuzes om ten strijde te trekken? 
Welke belangen zijn ermee gediend? 
Hoe is het om dagelijks geconfron-
teerd te worden met oorlog en 
geweld? Wat zijn vredesmissies? 
Hebben we een plicht daaraan onze 
bijdrage te leveren? Deze en veel meer 
vragen zullen aan bod komen tijdens 
de derde bijeenkomst van de  
SP-Zomeruniversiteit

Tekst: Vincent Mulder

Meld je nu aan bij het studiecentrum via 

studiecentrum@sp.nl of bel  

(010) 243 55 37. Wees er snel bij, want het 

aantal plaatsen is beperkt. Per weekend 

vragen we een eigen bijdrage van 100 

euro. Daarvoor ben je wel te gast in de 

prachtige omgeving van het bosrijke 

Overijsselse Nijverdal. Warm aanbevolen!
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verdienen  
Werknemers  
Wat ze verdienen?

het nog eens ongeveer vijftien jaar 
duurde voordat de koopkracht 
hersteld was op het peil van 1979. De 
Nederlandse werknemers hebben dus 
jaren op de minlijn gezeten.

Overigens moeten we bij cijfers die de 
loon- en prijsontwikkeling weergeven 
wel bedenken, dat het slechts om 
algemene gemiddelden gaat. Er zijn 
mensen met en zonder kinderen, er 
zijn huishoudens waar één kostwinner 
is en er zijn er waar men het inkomen 
met zijn tweeën verdient, er zijn 
mensen die veel verdienen en mensen 
die weinig verdienen. Al die groepen 
worden in een gemiddelde bijelkaar 
geveegd. Daarom worden tegenwoor-
dig de koopkrachtontwikkelingen 
voor een aantal categorieën gepubli-
ceerd.	Volgens	cijfers	van	het	CBS	nam	
– om een voorbeeld te noemen – de 
koopkracht van alleenstaande 
mannen tussen 2001 en 2004 toe met 
3 procent, maar de koopkracht van 

Wordt de welvaart in Nederland eerlijk 
verdeeld? Voor een antwoord op deze 
vraag kun je behalve naar ideologie en 
voorbeelden van extremen ook kijken 
naar landelijke cijfers. Bekijk bijvoor-
beeld de stijging/daling van de 
afgesproken lonen. Zet deze loonont-
wikkeling af tegen de ontwikkeling van 
het prijspeil, waarna het mogelijk is 
iets te zeggen over de welvaartsont-
wikkeling van werknemers. Of bekijk 
welk deel van het nationale inkomen 
toevalt aan de gezamenlijke werkne-
mers – de loonquote. Dat zegt iets over 
de rechtvaardigheid van de inkomens-
verdeling, maar ook over de machts-
verhoudingen in een samenleving. In 
dit artikel komen zowel de welvaarts-
ontwikkeling als de loonquote aan bod. 
Wat blijkt? De verdeling wordt 
rechtvaardiger naarmate er meer 
gestaakt wordt.

WelvaartsontWikkeling
In	Nederland	levert	het	Centraal	
Bureau	voor	de	Statistiek	(CBS)	de	
gegevens over lonen en prijzen. De 
combinatie van beide reeksen geeft 
inzicht in de ontwikkeling van de 
koopkracht, ofwel wat loontrekkers 
kunnen kopen van hun loon. Als de 
lonen stijgen maar de prijzen stijgen 
sneller, dan daalt de koopkracht ofwel 
het reële loon.1 Deze situatie heeft 
zich in de jaren 1979-1985 voorge-
daan. In 1984 konden mensen met 
hun loon vijftien procent minder 
kopen dan vijf jaar daarvoor, waarna 

alleenstaande vrouwen met 7 procent.
Eenzelfde soort bedenking valt te 
maken bij de ontwikkeling van de 
prijzen.	Daar	onderscheidt	het	CBS	
ook meerdere groepen gebruikers 
omdat armen en rijken verschillende 
uitgavenpatronen hebben. Bijvoor-
beeld de stijging van de huren (gemid-
deld meer dan 4,2 procent per jaar de 
afgelopen 30 jaar, tegenover een 
inflatie van gemiddeld 2,7 procent) 
betekent weinig voor rijken: zij zijn 
relatief een veel kleiner deel van hun 
inkomen kwijt aan woonlasten, en de 
kans dat zij huren is sowieso al klein. 
Ook worden in de berekening de 
prijzen van bijvoorbeeld de zorgverze-
keringen niet meegenomen. 

rechtvaardige 
verhoUdingen?
Economen van marxistische huize 
beschrijven of beter gezegd: beschre-
ven, want je hoort niet veel meer van 
ze, in hun studies de ‘meerwaarde-

Tekst: Sjaak van der Velden
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voet‘ als maatstaf voor de berekening 
van dat deel van de productie dat aan 
de werknemers wordt ontnomen. Het 
gaat daarbij globaal om het deel van 
de productiewaarde, dat meer is dan 
de uitbetaalde lonen en toevalt aan de 
kapitalisten. In de praktijk is deze 
‘uitbuitingsgraad’ vrijwel niet te 
berekenen met de officiële door het 
CBS	gepubliceerde	cijfers,	hoewel	er	
wel pogingen zijn ondernomen om 
een dergelijke berekening uit te 
voeren. De meest recente poging is 
van de Belgische econoom Jacques 
Gouverneur in zijn boek Kapitalisme 
Vandaag uit 1988. Gouverneur 
berekende hierin voor een aantal 
landen de ontwikkeling van de 
meerwaardevoet en liet daarmee op 
overtuigende manier zien hoe de 
werknemers in die landen in de jaren 
zestig en zeventig een steeds groter 
deel wisten te verwerven van het door 
henzelf geproduceerd maatschappe-
lijk product. Het middel waarmee ze 
dit voor elkaar kregen was de toegeno-
men strijdbaarheid in die periode, die 
tot uiting kwam in een groei van de 
stakingsbeweging.

De berekening van Gouverneur, die 
hij in 2005 voor de Verenigde Staten 
nog eens herhaalde, zullen we – hoe 
interessant ook – hier niet overdoen. 
De officiële statistieken leveren op 
zich al genoeg gegevens om te laten 

zien hoe de beloning van de arbeid 
zich	heeft	ontwikkeld.	Het	CBS	
publiceert in de Arbeidsrekeningen 
gegevens over de totaal verdiende 
lonen en sociale lasten. Deze kunnen 
worden vergeleken met de inkomens 
van groepen die niet in loondienst zijn 
(kleine zelfstandigen en kapitalisti-
sche ondernemers). Dat levert 
natuurlijk geen zuiver beeld op van de 
totale inkomens van werknemers 
aangezien in de loongegevens ook de 
inkomens van de duur betaalde 
managers en directeuren van NV’s 
zijn opgenomen. Toch is dat maar een 
kleine groep. In 2004 bijvoorbeeld 
verdiende 3 procent van alle werkne-
mers 75.000 euro of meer per jaar. 
Natuurlijk ontvangt die groep meer 
dan 3 procent van de totale loonsom, 
maar door de beperkte grootte van de 
groep is de invloed op de cijfers niet al 
te groot.

de loonqUote
De loonquote is het aandeel van lonen 
en salarissen en de door de werkge-
vers betaalde sociale lasten in het  
Nationaal Inkomen. Met deze cijfers is 
het mogelijk een langjarige reeks 
samen te stellen, voor de jaren 
1921-1939 en 1950-2005.
De loonquote zegt op zich nog niet of 
de verdeling van het nationale 
inkomen over de verschillende 
bevolkingsgroepen eerlijk is. Stel dat 
de loonquote 80 procent bedraagt, 
terwijl werknemers maar 20 procent 
van de gewerkte uren (arbeidsvolume) 
door de totale werkende bevolking 

voor hun rekening nemen, dan 
krijgen de werknemers vier keer zo 
veel als waar ze op grond van hun 
aandeel in het arbeidsvolume recht op 
hebben. Daarom wordt de loonquote 
gedeeld door het aandeel in het 
arbeidsvolume, met als resultaat de 
relatieve loonquote. Is de verhouding 
tussen die twee gelijk aan 1, dan 
bestaat de eerlijkste verdeling: de 
werknemers verdienen precies 
evenveel als waarop ze recht hebben 
op basis van door hen gewerkte uren. 
Bij een uitkomst lager dan 1 verdienen 
de werknemers minder en bij een 
uitkomst hoger dan 1 meer dan waar 
ze recht op hebben. 

Grafiek 2 laat er geen twijfel over 
bestaan dat de totale klasse van 
werknemers altijd minder heeft 
verdiend dan je zou verwachten als je 
naar hun arbeidsprestatie kijkt. 
Uiteraard gaat het ook hier om een 
gemiddelde van alle loontrekkers, 
waarbij zowel schoonmakers als 
hoogleraren en duurbetaalde 
managers meetellen. 

De hoogste waarden werden bereikt in 
het midden van de jaren dertig. 
Statistieken voor die tijd zijn vaak 
minder betrouwbaar, maar de grafiek 
klopt wel met het algemene beeld over 
die jaren. De ellende was toen groot 
voor wie geen werk had omdat er 
nauwelijks werkloosheidsvoorzienin-
gen waren. Mensen die hun baan 
behielden, hadden het echter relatief 
zo slecht nog niet.

N.B. De onderbrekingen in de lijn geven periodes aan waarover geen gegevens bestaan (1940-1949) of het CBS overging op een 
iets andere wijze van berekenen (1970, 1987). Bron: CBS

RELATIEVE LOONQUOTE (VERHOUDING LOONQUOTE-ARBEIDSVOLUME), 1921-1939, 1950-2006GRAFIEK 2.
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Voor ons is de naoorlogse periode veel 
leerzamer. Het algemene beeld is er 
een van een forse stijging tot 1980 
(0,86) waarna een daling inzette tot 
2006 (0,75). Het omslagjaar valt niet 
toevallig in de periode dat in het 
westen de koude wind van het 
neoliberalisme hard woei. In Enge-
land was Thatcher aan de macht, in 

Chili	Pinochet	en	in	de	VS	vanaf	1981	
Ronald Reagan. Nederland moest het 
doen met Van Agt en Wiegel die ook 
hun uiterste best deden om de macht 
van de werknemers weer te breken. 
Overal stond het recht voor arbeiders 
om zich te organiseren in vakbonden 
en deel te nemen aan stakingen onder 
druk. In 1982 legde de Nederlandse 
vakbeweging zelf het hoofd in de 
schoot door zich neer te leggen bij een 
belofte van de werkgevers om hun best 
te doen meer werkgelegenheid te 
scheppen. In ruil voor die belofte zou 
de vakbeweging de looneisen matigen. 
Dat was het akkoord van Wassenaar. 
Wat ook opvalt, is de daling tijdens de 
regeringen Balkenende vanaf 2002.

dUrf te strijden
De opgaande lijn vanaf 1960 in 
grafiek 2 valt samen met een groei-
ende stakingsactiviteit in de jaren 
zestig en zeventig. Het is hier niet de 
plaats om het verhaal van die stakin-
gen te beschrijven, maar wel kunnen 
we de stakingsactiviteit vergelijken 
met de ontwikkeling van de loonquo-
te. Daartoe is het percentage werkne-
mers dat in een jaar aan een staking 
heeft deelgenomen vergeleken met de 

LOONQUOTE EN STAKINGSACTIVITEIT, 1950-2006GRAFIEK 3.
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ontwikkeling van de relatieve loon-
quote. Om het beeld niet te ingewik-
keld te maken is van beide lijnen de 
trend genomen. Die trends staan in 
grafiek 3.

De overeenkomst bij beide trends is 
opvallend. Bij nadere beschouwing is 
ook zichtbaar dat de lijn die de stakers 
weergeeft in de jaren vijftig eerder 
begon te stijgen dan de loonquote. De 
werknemers hebben toen blijkbaar 
door strijd te voeren een rechtvaardi-
ger verdeling verkregen.
Eind jaren zeventig zette het kapitaal 
zijn tegenaanval in en dat leidde tot 
een dalende loonquote, maar ook tot 
een afnemende stakingsactiviteit. Die 
dalende stakingsactiviteit is overigens, 
in tegenstelling tot wat vaak wordt 
gedacht, slechts in beperkte mate te 
verklaren uit de groeiende werkloos-
heid in deze periode. Volgens recente 
berekeningen2 verklaart de werkloos-
heid niet meer dan 20 procent van het 
naoorlogse stakingsgedrag. Vóór de 
oorlog, toen de werkloosheidsvoorzie-
ningen aanmerkelijk slechter waren, 
was dat in Nederland ongeveer  
70 procent. Na 1995 begon de 
loonquote weer aan een stijging. Deze 
was aanvankelijk vooral het gevolg van 
een krapte op de arbeidsmarkt. 
Daarna kwam ook de stakingsactiviteit 
weer op gang.

De conclusie die we uit grafiek 3 
kunnen trekken is een conclusie die 
socialisten al honderd jaar trekken: als 
de werknemers een rechtvaardiger 
verdeling van de economie willen, dan 
moet daarvoor strijd worden geleverd.

1 Het reële loon is de echt besteedbare 
beloning (in koopkracht uitgedrukt). 
Het reële loon kan uit het nominale 
loon worden berekend, door deze te 
delen door het prijsindexcijfer van 
de gezinsconsumptie. Deze techniek 
wordt defleren genoemd. Het reële loon 
wordt ook wel loon in constante prijzen 
genoemd.

2 Sjaak van der Velden, Stakingen in 
Nederland. Arbeidersstrijd 1830-1995, 
Amsterdam 2000, p. 273-4

Bron stakingscijfers: www.iisg.nl/databases/stakingen.php

ronald reagan



12  SPANNING juni 2008

Tekst: Paul de Beer  Foto: Bas Stoffelsen

tijd voor een  
hogere looneis?

De politievakbonden legden begin dit jaar een ‘laatste’ bod van Minister 
Ter Horst van Binnenlandse Zaken om hun lonen dit jaar met 3,5 procent 
en volgend jaar met 3,3 procent te verhogen, naast zich neer. Gezien de 
maximale looneis van 3,5 procent die de FNV voor dit jaar geformuleerd 
had, leek het bod van de minister alleszins acceptabel. Maar blijkbaar la-
ten de vakbonden op de huidige krappe arbeidsmarkt met een record-
aantal vacatures, zich weinig aan die centrale looneis gelegen liggen. 
Heeft de centrale looneis daarmee zijn langste tijd gehad? Of is het toch 
gewenst aan een relatief gematigde en uniforme looneis vast te houden?

De centrale looneis die de FNV sinds 
jaar en dag stelt, wordt grosso modo 
berekend als de som van de prijsstij-
ging (inflatie) en de arbeidsproducti-
viteitsstijging. De gedachte hierachter 
is dat bij een dergelijke loonstijging 
het aandeel van de lonen in het bruto 
binnenlands product, de zogenaamde 

arbeidsinkomensquote, gelijk blijft. 
Anders gezegd, de centrale looneis is 
erop gericht om de verdeling van het 
nationale inkomen over de factoren 
arbeid en kapitaal gelijk te houden. 
De vaststelling van de looneis is echter 
geen mechanische operatie. Zo wordt 
ook rekening gehouden met de 
arbeidsmarktsituatie. Bovendien zijn 
de prijs- en productiviteitsstijging 
waarop de looneis is gebaseerd de 
gemiddelden van de stijging in het 
voorgaande jaar, het lopende jaar en 

de verwachting voor het volgende jaar. 
Dit betekent dat de looneis met enige 
vertraging reageert op de economi-
sche ontwikkeling. Immers, de looneis 
voor 2007 was mede gebaseerd op de 
wat minder gunstige (arbeidsmarkt-)
situatie in 2005 en 2006. Evenzo 
dreigt men als de economie omslaat 
en op een recessie afstevent, te lang 
vast te houden aan een (te) hoge 
looneis. 

hogere looneis?
Om twee met elkaar samenhangende 
redenen kan men zich afvragen of een 
centrale looneis die is gebaseerd op de 
hierboven beschreven formule nog 
wel ‘van deze tijd’ is. Ten eerste is het 
in een groeiende economie met een 
krappe arbeidsmarkt niet vanzelfspre-
kend dat het aandeel van de lonen in 
het bruto binnenlands product gelijk 
blijft. De arbeidsinkomensquote (aiq, 
dat is het aandeel van de lonen en het 
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arbeidsinkomen van zelfstandigen in 
het bruto binnenlands product) ligt 
de laatste jaren iets onder de 80 pro- 
cent, het laagste niveau sinds 1970! In 
1993 lag de aiq nog op 85 procent en 
begin jaren tachtig bedroeg zij zelfs 
bijna 90 procent. Weliswaar wordt dat 
laatste niveau door economen als 
onverantwoord hoog beschouwd, dat 
neemt niet weg dat een beperkte 
stijging van de aiq in de komende 
jaren economisch zeker niet ongezond 
hoeft te zijn. Immers, door de 
vergrijzing van de beroepsbevolking 
wordt de factor arbeid schaarser, 
terwijl kapitaal dankzij de globalise-
ring en de sterke groei in onder 
andere	China	en	India	volop	voorhan-
den is. Het valt dan te verwachten dat 
de prijs van arbeid ten opzichte van 
die van kapitaal stijgt. Dit betekent dat 
een groter deel van het Bruto 
Binnenlands Product (BBP) aan de 
factor arbeid toekomt, oftewel dat de 
reële loonvoet (gecorrigeerd voor 
inflatie) sterker stijgt dan de producti-
viteitsstijging. Weliswaar zou een 
sterkere loonstijging een zekere 
verslechtering van de internationale 
concurrentiepositie kunnen opleve-
ren, waardoor er minder geld naar 
Nederland stroomt. Maar tegelijk is er 
sprake van een vergrijzende bevolking 
en dat betekent dat de gepensioneer-
de babyboomers niet langer produc-
tief zijn maar hun pensioeninkomen 
gaan consumeren. Daardoor stromen 
de in het buitenland belegde pensi-
oengelden terug naar Nederland en 
komt er weer kapitaal vrij.
Als de vakbonden niet zelf een hogere 
looneis formuleren dan op basis van 
de huidige formule, is de kans groot 
dat werkgevers de komende jaren 
steeds vaker de vakbonden zullen 
overbieden. Gebeurt dat niet in de 
cao-onderhandelingen, dan zullen 
individuele werkgevers vaak bereid 
zijn meer te betalen om op die manier 
meer personeel aan te trekken of in 
ieder geval te voorkomen dat de 
concurrent hun beste werknemers 
wegkoopt. 
Het vooruitzicht dat werkgevers 
regelmatig bereid zijn meer te betalen 
dan de vakbonden eisen, is voor de 
vakbeweging allerminst reden tot 

juichen. Hoe verkoop je, na zoveel 
jaren loonmatiging, aan je leden dat 
je, je nu het zo goed gaat, door de 
werkgevers laat overtroeven? 
Als de vakbonden nu wel hogere lonen 
gaan eisen, zeker als die ook voor 
volgende jaren gelden, is er echter een 
reëel gevaar dat ze daarmee eigenlijk 
al weer te laat zijn. Weliswaar zijn de 
economische vooruitzichten op dit 
moment erg onzeker, maar het is niet 
onwaarschijnlijk dat de Nederlandse 
economie volgend jaar aanzienlijk 
vertraagt. Te lang aangehouden 
loonstijgingen zouden dan een 
naderende recessie kunnen verster-
ken.

loondifferentiatie?
De tweede reden waarom een centrale 
looneis de komende jaren onder druk 
komt te staan is dat de krapte op de 
arbeidsmarkt niet evenwichtig 
gespreid is. Tekorten aan personeel 
concentreren zich in bepaalde 
sectoren en bepaalde beroepen. Het 
gaat hierbij enerzijds om sectoren die 
met de wind van de hoogconjunctuur 
in de rug een grote behoefte hebben 
aan vakmensen (denk aan de ict-bran-
che of aan de bouwnijverheid). 
Anderzijds gaat het om de meest 
vergrijsde sectoren, die de komende 
jaren voor de taak staan een groot 
aantal babyboomers die met pensioen 
gaan te vervangen door jongeren 
(bijvoorbeeld in het onderwijs en bij 
de overheid). 
Als werkgevers voor bepaalde vacatu-
res steeds moeilijker personeel 
kunnen vinden, zal dat een opwaartse 
druk op de lonen voor deze functies 
veroorzaken. De vraag is nu of de 
vakbeweging hierin mee moet gaan of 
dat zij moet vasthouden aan een 
uniforme looneis voor alle beroepen 
en sectoren. Uit oogpunt van recht-
vaardigheid valt er veel voor te zeggen 
om vast te houden aan een voor 
iedereen gelijke loonontwikkeling. 
Idealiter zouden loonverschillen 
alleen het gevolg moeten zijn van 
verschillen in inspanning en belas-
ting. Daarbij valt te denken aan zaken 
als arbeidsduur, werkdruk, de 
gevolgde opleiding en verantwoorde-
lijkheid. De rechtvaardigheid eist dat 
een gelijk loon wordt betaald voor ge-  
lijkwaardig werk. De schaarste op de 
arbeidsmarkt zou in deze visie geen 
rol mogen spelen. 
Behalve met rechtvaardigheidsoverwe-

gingen dienen vakbonden bij hun 
looneisen echter ook rekening te 
houden met de doelmatigheid, dat wil 
zeggen met het functioneren van de 
arbeidsmarkt. Structurele overschot-
ten (lees: werkloosheid) of tekorten 
aan personeel (lees: moeilijk vervul-
bare vacatures) duiden op een slecht 
functionerende arbeidsmarkt, die ook 
niet in het belang is van de vakbewe-
ging en haar leden. Betekent dit nu 
dat de vakbeweging in geval van 
structurele tekorten op deelmarkten 
uit oogpunt van doelmatigheid beter 
akkoord kan gaan met een gedifferen-
tieerde loonontwikkeling? Dat wil 
zeggen sterkere loonsverhogingen in 
sectoren met een tekort aan perso-
neel?
Dat spreekt niet vanzelf. Als vraag en 
aanbod op de arbeidsmarkt niet goed 
op elkaar aansluiten, dan is aanpas-
sing van het loon slechts een van de 
mogelijke instrumenten om vraag en 
aanbod in evenwicht te brengen. De 
andere opties zijn om de vraag te 
beperken en het aanbod te stimule-
ren. Beperking van de vraag is een 
natuurlijke reactie van werkgevers als 
vacatures structureel moeilijk te 
vervullen zijn. Dat kunnen zij bijvoor-
beeld realiseren door automatisering 
(vervanging van mensen door 
apparaten) of door het uitbesteden 
van werkzaamheden aan het buiten-
land (outsourcing en offshoring). 
Vergroting van het aanbod vereist in 
het algemeen scholing van werkzoe-
kenden die nu onvoldoende gekwalifi-
ceerd zijn of een andere studiekeuze 
van jongeren. Zolang er geen sprake is 
van extra loonsverhogingen voor 
schaarse functies, geeft het bestaan 
van moeilijk vervulbare vacatures 
echter geen sterke prikkels voor 
scholing. Als er bijvoorbeeld een 
structureel tekort aan leerkrachten 
dreigt, maar de lonen in het onderwijs 
stijgen niet sterker dan elders, dan 
wordt het niet aantrekkelijker om voor 
een beroep als leraar te kiezen. Een 
alternatief is om vacatures intern te 
vervullen door zittend personeel met 
onvoldoende kwalificaties te scholen. 
Als een van deze alternatieve wegen 
om vraag en aanbod met elkaar in 
evenwicht te brengen succesvol is, 
heeft dit voor de vakbeweging het 
grote voordeel dat een uniforme 
loonontwikkeling niet strijdig is  
met een goed functionerende 
arbeidsmarkt. 
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Er zijn echter twee redenen waarom 
vasthouden aan een uniforme 
loonontwikkeling toch een riskante 
strategie is. In de eerste plaats nemen 
de meeste van deze strategieën de 
nodige tijd voordat zij vruchten 
afwerpen. In de tussentijd blijven de 
bedrijven zitten met hun moeilijk 
vervulbare vacatures en zullen zij voor 
specifieke functies wellicht toch 
hogere lonen bieden. Dat werkgevers 
hogere lonen bieden dan de vakbon-
den eisen, is voor de vakbeweging een 
weinig aanlokkelijk vooruitzicht. 
In de tweede plaats biedt het vasthou-
den aan een uniforme looneis 
geenszins de garantie dat werkgevers 
zullen kiezen voor het aanpassen van 
de vraag of het stimuleren van het 
aanbod langs een andere weg. De kans 
is reëel dat werkgevers de weg van de 
minste weerstand kiezen en meer 
betalen dan in de cao is overeengeko-
men om voldoende personeel aan te 
trekken.
Kortom, vasthouden aan gelijke 
loonstijgingen in alle sectoren en voor 

alle beroepen is voor de vakbeweging 
alleen verstandig als zij zich er 
tegelijkertijd van verzekert dat 
maatregelen worden genomen om 
structurele tekorten aan personeel te 
verminderen. In een sector met een 
nijpend personeeltekort is een 
gematigde looneis dus alleen zinvol als 
men tevens eist dat die personeelte-
korten structureel worden aangepakt. 
Als dat niet lukt kunnen de vakbon-
den beter hogere lonen eisen om te 
voorkomen dat zij buiten de cao om 
door de werkgevers worden over-
troefd.
Op langere termijn kan een gedif-
ferentieerde loonontwikkeling er 
bovendien toe bijdragen vraag en 
aanbod weer bij elkaar te brengen, 
zodat de opwaartse druk op de lonen 
verdwijnt. Maar daar kunnen in de 
praktijk wel heel wat jaren overheen 
gaan.

Samenvattend: op twee punten 
verdient de centrale looneis van de 
vakbeweging heroverweging. In de 

eerste plaats is er reden om niet 
langer uit te gaan van een constant 
loonaandeel in het bruto binnenlands 
product, maar een zekere verhoging 
na te streven. Dat betekent dat de 
loonruimte iets groter wordt dan in de 
huidige formule (de som van produc-
tiviteitsstijging en inflatie). In de 
tweede plaats is het riskant om vast te 
houden aan een uniforme loonstij-
ging in alle sectoren, aangezien de 
kans reëel is dat werkgevers in 
sectoren met structurele tekorten aan 
personeel de looneis van de vakbon-
den dan zullen overbieden, hetgeen 
op den duur funest is voor de leden-
binding van de vakbeweging.

Paul de Beer is Henri Polak hoogleraar 

voor arbeidsverhoudingen aan de 

Universiteit van Amsterdam, verbonden 

aan De Burcht (Centrum voor 

Arbeidsverhoudingen) en het Amsterdams 

Instituut voor ArbeidsStudies (AIAS).

advertentie
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Tekst: Rob Hendriks   Foto:   Gerard Til / Hollandse Hoogte

je kUnt toch  
niet zeggen

Is de looneis van de FNV wel hoog genoeg als de 
meeste Nederlanders hun koopkracht volgend jaar 
niet zien verbeteren? “Met die 3,5 procent dek je in 
ieder geval de inflatie ruim voldoende af”, zegt FNV’s 
cao-coördinator Wilna Wind. 
Dom dat minister Donner zijn plannen met het ont-
slagrecht zo op de spits heeft gedreven, vindt Wilna 
Wind. Kijk, het mag duidelijk zijn dat de FNV niet is 
opgericht om de ontslagbescherming aan te pakken 
en goedkoper te maken. Maar over een vereenvoudi-
ging van het ontslagrecht – de procedures – was 
best met haar te praten geweest. Nu is dat een ge-
passeerd station voor de cao-coördinator van de 
FNV. “De discussie is inmiddels zo geëscaleerd dat 
ik nog maar één uitkomst zie: het hele plan moet van 
tafel. Donner moet niet de illusie hebben dat hij met 
een of ander compromis nog verder komt”, zegt 
Wind, die namens de FNV het ontslagrecht in haar 
pakket heeft. Ze wil voorkomen dat de minister zijn 
zin krijgt. Want dit zou betekenen dat een werkgever 
zijn werknemers kan ontslaan zonder dat er vooraf 
wordt gekeken of er wel een goede reden voor het 
ontslag is. 

sinds 6 oktober 2007 is voor haar duidelijk dat donner 
zijn plan wel kan vergeten. die dag besloot het partij-
congres van de pvda dat het een versoepeling van het 
ontslagrecht vierkant afwijst. voor Wind is het niet 
langer meer de vraag óf donner zijn plan zal intrekken, 
maar slechts wannéér hij dit zal doen. 
“Donner kan alleen maar met een plan komen als dat namens 
het kabinet is. Nou, die kans is verkeken nu de PvdA niet 
akkoord zal gaan met de aanpassing van de preventieve toets. 
De minister geeft het alleen nog niet toe en zegt alsmaar dat 
hij aan het studeren is. Tja, daar komt natuurlijk niks uit. Hij 
moet gewoon maar eens aan het werk gaan. De minister heeft 

dat 3,5 procent 
kattenpis is
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gesubsidieerde arbeid beloofd, we hebben overeenstemming 
over loonkostensubsidie, er moeten veel meer mensen de 
arbeidsmarkt op. Dat moet-ie als een speer gaan uitvoeren. 
Maar hij laat het allemaal liggen omdat hij het koppelt aan het 
ontslagrecht. Nou, dat is een koppeling waar heel sociaal-
economisch Nederland zich aan stoort.”
Het dossier ontslagrecht slokte de afgelopen maanden veel van 
haar tijd op. Terwijl het werk van een cao-coördinator toch al 
‘tijd vreet’. Maar je hoort Wind er niet over klagen. “Als ik ’s 
avonds ergens met kaderleden over hun cao praat, kost dat 
tijd. Maar is dat zwaar werk? Nee, dat is hartstikke leuk. Als 
cao-coördinator zit ik veel in Den Haag. Daar zit ik vooral 
met centrale organisaties en het ministerie van Sociale Zaken 
om tafel. Dan is het extra belangrijk om gesprekken met 
mensen op kaderavonden en ledenvergaderingen te blijven 
voeren. Zodat je niet alleen maar in het circuitje zit.”

dan heeft u vast wel kaderleden horen morren over de 
koopkracht voor volgend jaar. na al het zuur zouden we 
het zoet krijgen, maar veel mensen krijgen een 
koopkrachtdaling voor de kiezen.
“Het is natuurlijk moeilijk te pruimen dat een deel van onze 
achterban moet inleveren, terwijl iedereen hoort en ziet dat 
het goed gaat met de economie. Ik vind het wel heel goed dat 
we een kabinet hebben dat investeert in onderwijs, de wijken 
en sociale samenhang. Dat is ook belangrijk voor de mensen, 
want we krijgen er een beter land door. Maar ja, het moet 
ergens van betaald worden.”

de fnv heeft zijn voorlopige looneis vastgesteld op  
3,5 procent. vind je die looneis nog wel hoog genoeg nu 
blijkt dat we opnieuw moeten inleveren?
“Die concept-looneis deugt. Daarvoor hebben we onze 
formule die onder meer gebaseerd is op de inflatie en 
arbeidsproductiviteit. Een vraag die steeds weer terugkomt is: 
klopt onze formule nog? Een econoom als Alfred Kleinknecht 
zegt: stel maar heel hoge looneisen. Hij neemt daarbij voor lief 
dat er bedrijven omvallen die de lonen niet meer kunnen 
betalen. Dat verhaal gaat ten koste van de bedrijven die lager 
geschoold personeel in dienst hebben, en van de mensen die in 
het onderwijs en de zorg werken. Er zijn ook economen die 
zeggen: kijk waar wat te halen valt en stel dáár hogere 
looneisen. Maar wij hebben er toch weer heel bewust voor 
gekozen om met een centrale looneis te komen. Als je per 
sector kijkt, zie je misschien sectoren waar je wat meer dan  
3,5 procent kunt vragen. Maar er zijn er ook waar dat 
eigenlijk al te veel zou zijn. We willen geen lagere eis stellen in 
de zwakkere sectoren en een hogere waar veel geld verdiend 
wordt. We willen dat die zwakkere sectoren zich een beetje 
aan die centrale eis kunnen optrekken. Een centrale looneis 
voorkomt bovendien dat je tegen elkaar uitgespeeld wordt.”

het kabinet heeft in zijn begroting al ingeboekt dat 
werknemers volgend jaar 3,25 procent loonsverhoging 
krijgen. die verhoging wordt afgeroomd door inflatie en 
hogere belastingen, ziektekosten en pensioenpremies. 

de cao-onderhandelaars van de bonden moeten dus 
minimaal 3,25 procent binnenslepen, willen we er niet 
op achteruit gaan.
“De begroting van het kabinet gaat over vier jaar. Dit jaar 
hebben ze er net als de vorige kabinetten voor gekozen om de 
rekening in het begin neer te leggen. Wéér eerst het zuur en 
dan het zoet. Maar we zullen de grenzen van onze ruimte 
opzoeken. Bij die looneis van 3,5 procent ga ik er vanuit: 
vragen is krijgen. Kijk, je hebt landen waar de bonden tien 
procent eisen en met twee procent terugkomen. Dat schiet 
natuurlijk niet op. Wij riepen vorig jaar dat we er drie procent 
bij wilden, en we zitten gemiddeld nu echt tegen die drie 
procent aan. En als we ergens ruimte zien om daarnaast nog 
een extra, incidentele uitkering te vragen, dan zullen we die 
ruimte zeker benutten. We laten natuurlijk niet onnodig 
ruimte liggen bij bedrijven en sectoren waar het goed gaat. We 
schakelen dan een tandje bij door bijvoorbeeld eenmalige 
uitkeringen binnen te halen. Daar moeten we niet mies over 
doen. Vijfhonderd euro met de kerst, hartstikke mooi toch?”

maar we zullen volgend jaar onze koopkracht  
dus niet zien stijgen.
“Met die 3,5 procent dek je in ieder geval de inflatie ruim af. 
En we willen mensen door scholing hun positie laten verbete-
ren. Ben je jong, dan ga je nog omhoog in je loongebouw. 
Maar veel leden zijn ouder en zitten aan de top. Die moeten 
het hebben van die collectieve verhoging. Nou, je kunt toch 
niet zeggen dat 3,5 procent kattenpis is.”

Wel als een groot deel daarvan door inflatie verdampt, 
waardoor je er per saldo weinig tot niets op vooruit gaat. 
“Het blijft zoeken. Je kunt een twee keer zo hoge eis stellen, 
maar dat heeft geen goed effect op de werkgelegenheid.”

de bond kan ook nog stevig inzetten op immateriële 
eisen, zoals het stimuleren van thuiswerken.
“Zeker, hoewel we veel van de ruimte aan geld besteden. Al 
verschilt het per leeftijdsgroep. Mensen tot een jaar of veertig 
– met name stellen met kinderen – schreeuwen om tijd. Zij 
hebben grote behoefte aan flexibele werktijden en de mogelijk-
heid voor thuiswerken. Ik denk ook dat loopbaanplanning 
steeds belangrijker wordt. We moeten langer doorwerken. Na 
je vijftigste heb je nog een hele route te gaan. Het moet veel 
normaler worden dat je dan nog een sprong maakt in je 
loopbaan. Functioneringsgesprekken moeten daarom meer 
met het oog op de toekomst gevoerd worden.”

 
 
 
 
 
 
Dit interview is met toestemming overgenomen uit Kader,  
het kaderblad van ABVAKABO FNV, jrg. 49, nr. 8, oktober 
2007, 8-10
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Tekst: Paul Lempens   Foto’s: Bas Stoffelsen 

de macht  
van solidariteit

Honderd SP-vakbondsleden gaan 
aan de slag in hun bedrijf met het 
organiseren van de solidariteit. Dat 
is de conclusie van de Solidair-dag 
die de SP-Tweede Kamerfractie or-
ganiseerde op zaterdag 7 juni.
 

“Deze dag komt precies op tijd”, zegt 
Sadet Karabulut, Kamerlid voor de SP. 
Juist een dag ervoor is een deel van de 

verslag van de solidair-dag

plannen van de commissie-Bakker 
uitgelekt. Paul Ulenbelt, woordvoerder 
van de SP over die plannen: “Verkorting 
van de WW, zelf sparen om werkloosheid 
te overbruggen, doorwerken tot 67 jaar 
én 4 procent loon inleveren om je 
‘employability’ te betalen. Zodat je 
werkgever je makkelijker bij een andere 
kan dumpen!” De SP moet volgens hem 
staan voor de zekerheid van werk en 
inkomen, tegen de uitholling van 
koopkracht en het graaien van topbe-
stuurders.

Weten  
Wat er loos is
Daarvoor moet er in Den Haag een 
taboe worden doorbroken. Het taboe om 

de problemen en de strijd van werkne-
mers op de agenda van de Tweede 
Kamer te zetten. Volgens Paul Ulenbelt 
doen we dat: “Ronald van Raak neemt 
het met een actiehesje in de Tweede 
Kamer op voor de politiemannen. 
Sharon Gesthuizen is de heldin van de 
postbodes. Emile Roemer is de parlemen-
taire vertegenwoordiger van de echte 
topbestuurders. Paul Lempens kent als 
geen andere de sociale werkplaatsen en 
valt Aboutaleb daarmee lastig. Jasper van 
Dijk kan niet stuk bij de leraren en 
scholieren. En ik blaas mijn partij ook 
mee, bijvoorbeeld rond het debat over 
Unilever.” De SP-voorman sociale zaken 
geeft aan dat de Kamerfractie alleen zo 
kan optreden als ze weet wat er loos is. 
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De eerste oproep van de dag is daarom: 
geef je op als Solidair-contactpersoon. 
Met zo’n netwerk kan de SP de vakbewe-
ging steunen en een nieuwe impuls geven 
aan het begrip solidariteit.

als UW  
machtige  
arm dat Wil
De rol van de vakbeweging is een andere 
dan die van de SP. De macht van de 
vakbeweging hebben we gezien in 
oktober 2004. De aanval van De Geus en 
Zalm op vervroegde pensionering werd 
afgeslagen door stakingen, een grote 
demonstratie op de Coolsingel en later op 
het Museumplein. Die acties vielen 
volgens de peilingen samen met een 
meerderheid voor een links alternatief. 
Dat is de macht van de vakbeweging. En 
die macht hebben we de komende tijd 
hard nodig.

Eén prent wordt enkele malen aange-
haald op de Solidair-dag in Utrecht. De 
prent van cartoonist Albert Hahn, 
gemaakt tijdens de spoorwegstaking van 
1903, ‘Gansch het raderwerk staat stil, als 
uw machtige arm het wil’. Als we kijken 

naar de stakingen van de afgelopen 
maanden dan blijkt dat werknemers van 
nu begrijpen wat ze in 1903 al wisten. 
Hoe ze een raderwerk stil kunnen leggen.

nog meer  
solidariteit
Solidariteit is de sleutel voor succes. Dat 
zien we aan de steun die binnen de 
vakbeweging bestaat voor de SP. Die 
steun hebben we verdiend met onze 
standpunten, maar ook door onze 
persoonlijke aanwezigheid bij elke 
vakbondsactie. En door onze verslagen, 
analyses in onze krant voor bedrijven en 
instellingen, ‘Solidair’. We moeten nog 
meer de onderlinge solidariteit onder de 
verschillende bedrijven organiseren. 
Waarom zijn er geen leraren bij de 
actievoerende agenten op bezoek 
gegaan? Waarom niemand van Corus bij 
dat stakende installatiebedrijf in 
Beverwijk? Waarom geen postbode bij de 
busschauffeurs? 

Ulenbelt besluit: “Er was vanmiddag 
grote eensgezindheid. Wij gaan die 
solidariteit organiseren. En grote 
aanhang in de vakbeweging is mooi. 
Maar het schept ook verwachtingen, 
schept verantwoordelijkheid. Deze 
Solidair-dag is het begin. We nemen de 
vakbeweging niet over. We helpen. 
Geven onze steun. Van afdeling tot 
bedrijf. Van bedrijf tot bedrijf.  
Van instelling tot instelling.”

Jan Marijnissen, voorzitter Tweede 

Kamerfractie SP, gaf de aftrap. De SP moet 

zich volgens hem vooral richten op zaken die er 

direct toe doen; meer loon; meer koopkracht. 

Hij vroeg zich af waarom acties zo versnipperd 

waren in plaats van dat er solidariteitsacties 

worden gevoerd. De SP-leider wees op de 

noodzaak om een meer offensieve houding aan 

te nemen rond de grote vraagstukken: 

globalisering (wereldkapitalisme heeft geen 

vaderland); de Lissabon-agenda van Europa en 

de ideologie van Flexicurity (individualisering 

en harder werken voor minder geld, wanneer 

het de baas uitkomt) met haar 

vertegenwoordigers hiervan in Nederland, de 

regering Balkenende-4 met de PvdA.

Sjaak van der Velden, 

vakbondshistoricus, ging in op de historie van 

de vakbond en de verhouding tussen 

socialisten, sociaal-democraten en de 

vakbeweging. Aan de hand van ervaringen uit 

het verleden waarschuwde hij ervoor dat een 

politieke partij niet moet proberen een 

vakbond ‘over te nemen’. Dat heeft immers 

altijd geleid tot verdeeldheid binnen de 

vakbeweging.

 

Sadet Karabulut, SP Tweede 

Kamerlid, hield interviews met stakers van 

Unilever en TNT en met Ron Meyer, bestuurder 

van FNV Bondgenoten. Arbeiders in actie 

worden voor vraagstukken gesteld, die ze 

dwingen over de ‘grenzen heen’ te kijken, 

eigen problemen op te lossen en zo het lot in 

eigen handen te nemen. Meyer gaf een schets 

van de nieuwe werkwijze om slecht 

georganiseerde en extreem uitgebuite groepen 

werknemers zoals schoonmakers te 

organiseren en te mobiliseren: de B.O.N.D. Om 

een analyse te maken wat je gaat aanpakken 

moet het: Breedgedragen, Oplosbaar zijn en 

wel Nu! En de actie moet Diepgeworteld zijn.

Oskar van Rijswijk, 

vakbondsbestuurder ABVAKABO, gaf een 

inleiding over de afbraak van sociale rechten 

door Europa die bij iedereen de ogen opende. 

Marktwerking is heilig verklaard. Het 

Lissabon-akkoord (de ‘nieuwe Grondwet’) is al 

in volle gang en verworven rechten worden 

afgebroken. Hij refereerde daarbij aan enkele 

uitspraken van het Europese Hof over Zweedse, 

Duitse en Finse bedrijven. Binnen de realiteit 

van Europa kan alleen door strijd het 

uitgangspunt ‘gelijk loon voor gelijk werk’ 

worden bevochten.
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BrUto jaarinkomens  
van een aantal  
nederlanders in 2007

Rijkman Groenink. Topman ABN AMRO 29.053.830 
 
Jeroen van der Veer. Topman Shell 9.424.044 
 
Ruud van Nistelrooy. Voetballer bij Real Madrid 8.800.000 
 
Peter Bakker. Topman TNT, voorzitter van 
de commissie die de Nederlanders harder, 
meer en langer wil laten werken* 1.790.734 
 
Wim Kok. Commissaris bij Stork, TNT, 
ING, Shell en KLM 335.500

Jan Peter Balkenende. Minister-president 132.000 
 
Mariëtte Hamer. Fractievoorzitter PvdA 105.786 
 
Een marketingmanager* 98.500 
  
Een Tweede Kamerlid. Alle partijen behalve de SP 91.926 
 
Femke Halsema. Fractievoorzitter GroenLinks** 80.325 
  
Een hoofd Technische Dienst* 64.500 
  
Een journalist bij een dagblad* 52.500 
 
Jan Marijnissen. (ex-) Fractievoorzitter SP 47.674 
  
Een gewoon Tweede Kamerlid SP 46.908
  
Een directiesecretaresse* 45.500
 
Sjaak van der Velden. Redacteur Spanning  
en onderzoeker IISG  42.100
 
Een onderwijzer aan een basisschool* 37.500
 
Een politieagent* 36.000
 
Modaal 30.000
 
Een secretaresse* 28.000
 
Gemiddeld inkomen (2006) 28.803
 
Een timmerman/automonteur/electriciën* 25.500 
 
Een doktersassistente* 23.500
 
Een boekhouder* 22.500 
 
Een stratenmaker* 18.500 
 
Een schoonmaker* 18.000

Minimumloon 17.302

Het gemiddelde inkomen wordt berekend 
door het totaal verdiende inkomen te 
delen door het totaal aantal mensen met 
een inkomen. Voor de berekening van het 
gemiddelde inkomen per hoofd van de 
bevolking deelt men het totale inkomen 
door alle inwoners van het land, dus 
inclusief niet-werkenden.
 
Het CPB en de politiek gebruiken de term 
‘modaal’ voor het inkomen vlak onder de 
grens waarbij de werkgever het maximum 
aan ziekenfondspremie betaalt. Dit is niet 
gelijk aan het statistisch modaal (de 
modus), wat het inkomen is dat door de 
grootste groep wordt  verdiend. 

*  Ontleend aan Elsevier 7 juni 2008, p. 
64-65. Het middelste salaris (‘mediaan’) 
voor de beroepen is weergegeven – de 
helft verdient meer, de helft minder.

** Groenlinks heeft een vrijwillige afdracht- 
regeling van 15 procent. We zijn er hier 
vanuit gegaan dat Femke Halsema deze 
afdracht doet. Zo niet, dan verdient ze 
€ 94.500. Op een per e-mail verstuurde 
vraag hoe het echt zit, reageerde

 ze helaas niet. 

Foto: takis kolokotronis/sxc.hu 
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het rijke roo

‘En nu, mijn kleine charmeuse, vaarwel, vergeet niet helemaal je dolende ridder.’ 
Met deze romantische woorden eindigde de revolutionair Karl Marx op 13 april 1861 
in een brief aan Nanette Philips, zijn nichtje in Zaltbommel. In 1848 had Marx 
samen met Friedrich Engels Het Communistisch Manifest geschreven, voor de kort 
daarvoor in Londen opgerichte internationale Bund der Kommunisten. In de jaren 
1860 werkte hij aan Het Kapitaal, dat in 1867 zou verschijnen. De Duitse filosoof 
Marx woonde met zijn gezin in ballingschap in Londen, maar trok in deze jaren als 
een ‘dolende ridder’ door Europa. 

deel 36
Ronald van Raak over 

 Nanette Philips (1834-1885)

Marx onderhield contacten met 
kameraden, maar ging ook bij 
vrienden en familie op zoek naar 
geld, om zijn schulden te betalen en 
zijn vrouw en dochters te onderhou-
den. Het belangrijkste adres was dat 
van zijn oom Lion Philips in Zaltbom-
mel, de grootvader van de oprichters 
van de latere multinational Philips.
Oom Lion was welgesteld. Hij was 
handelaar geweest in onder meer 

het nichtje van marx
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tabak en had de zaak in 1856 overge-
daan aan zijn zoon Frederik. Daarbij 
beheerde oom Lion de geldzaken van 
de moeder van Marx, die in onmin 
leefde met haar zoon. Tijdens 
bezoeken aan Zaltbommel probeerde 
Marx voorschotten te krijgen op de 
erfenis van zijn moeder, ook nadat hij 
die al lang had opgebruikt. Marx’ 
vader Heinrich was in 1838 overleden. 
Met zijn moeder Henriette had hij 
geen contact, evenmin als met zijn 
schoonfamilie. Marx was in 1843 
getrouwd met zijn jeugdliefde Jenny 
von Westphalen, een dame uit een 
adellijke Pruisische familie, maar 
deze familie wilde niets te maken 
hebben met de revolutionair. Het-
zelfde gold voor de meeste andere 
familieleden.

Wereldpolitiek  
en jodendom
Ondernemer Lion had echter een 
bijzondere interesse in zijn rode 
neefje, met wie hij graag sprak over 
de wereldpolitiek en over het joden-
dom. De families Marx en Philips 
waren van oorsprong joods. De vader 
van Marx was protestants geworden, 
met het oog op zijn baan als jurist bij 
het Hof in Trier. Lion Philips werd in 
1826 hervormd. Marx had nauwe 
familiebanden met Nederland. Zijn 
moeder Henriette Presburg was 
geboren in Nijmegen. Haar zuster 
Sophie trouwde met Lion Philips. 
Marx’ oudste zus Sophie trouwde met 
een advocaat in Maastricht, zijn zus 
Louise met een jurist in Zaltbommel. 
Marx had een bijzondere interesse 
voor Nanette, de ‘kleine charmeuse’, 
zijn ‘lieflijke, grappige en met 
gevaarlijke zwarte ogen uitgeruste 
nicht’ – zo schreef hij in een brief aan 

Engels – met wie hij lange wandelin-
gen maakte langs de Waal. Op 8 mei 
1861 verontschuldigde hij zich 
tegenover zijn vriend, de socialist 
Ferdinand Lassalle, voor het feit dat 
hij zo lang niets meer van zich had 
laten horen: ‘Mijn tijd in Zaltbommel 
(was) volledig in beslag genomen. 
Enerzijds moest ik zaken doen met 
mijn oom en anderzijds moest ik mijn 
nicht cour maken.’

op rooftocht  
naar zaltBommel
Kort na zijn huwelijk in 1843 ont-
vluchtte Marx zijn vaderland en 
vestigde het jonge paar zich in Parijs. 
Begin 1845 werd Marx echter 
Frankrijk uitgewezen, waarna hij in 
Brussel ging wonen, waar hij onder 
meer Het Communistisch Manifest 
schreef. Kort na het verschijnen van 
dit manifest moest Marx ook België 
verlaten. Na enkele omzwervingen 
kwam hij als stateloos burger terecht 
in Londen, waar hij in zijn levenson-
derhoud probeerde te voorzien met 
het schrijven van artikelen voor 
Amerikaanse en Engelse bladen. 
Marx en Jenny kregen zeven kinde-
ren, van wie slechts drie dochters in 
leven bleven. In 1864 richtte Marx de 
Internationale op, die werk moest 
maken van de oproep aan het einde 
van Het Communistisch Manifest: 
‘Proletariërs aller landen, verenigt u!’ 
De Internationale organiseerde zes 
congressen, waarvan de laatste in 
1872 plaatsvond in Den Haag.
In 1850 leefde de familie Marx 
berooid, en met een ziek kind, in 

i e leven

Londen en bezocht Marx’ vrouw 
Jenny voor het eerst de familie Philips 
in Zaltbommel. In haar autobiografie 
deed zij als volgt verslag van dit 
mislukte bezoek: ‘De oom, vanwege 
de negatieve effecten van de revolu-
ties op zijn zaken en die van zijn 
zoons, boos op revolutie en revolutio-
nairen, was alle gevoel voor humor 
kwijt. Hij wees alle hulp af, stopte me 
bij het afscheid een cadeau voor mijn 
jongste kind in de hand en ik zag dat 
het hem zwaar viel dat hij me niet 
meer kon geven. De oude man had 
geen idee van de gemoedstoestand 
waarin ik hem verliet. In opperste 
wanhoop keerde ik naar huis terug.’ 
Tijdens de afwezigheid van Jenny had 
Marx een kind verwekt bij hun 
huishoudster, dat later door Engels 
werd geadopteerd. Engels was een 
welgestelde koopman, maar kon niet 
alle schulden van de familie Marx 
betalen. Na de ziekte van Jenny, die 
de pokken kreeg, en het wegvallen 
van opdrachten uit de Verenigde 
Staten, vanwege de burgeroorlog, 
liepen de schulden volledig uit de 
hand. Daarop besloot Marx in het 
voorjaar van 1861 zélf op ‘rooftocht’ 
te gaan naar Zaltbommel. Hij pakte 
het serieus aan. Lasalle liet hij een 
brief schrijven naar oom Lion, waarin 
de kameraad hoog moest opgeven 
van de publicaties van de revolutio-
nair. En met succes, zo blijkt uit een 
brief van Marx aan Engels van 7 mei: 
‘Van mijn oom heb ik in eerste 
instantie 160 pond afgeperst, zodat 
we het grootste gedeelte van onze 
schulden konden betalen.’

Karl Marx en Nanette Philips:
Karl Marx (1818-1883) werd geboren in Trier. Zijn vader Heinrich en moeder Henriette kregen 

negen kinderen, van wie vijf op jonge leeftijd stierven. Karl trouwde in 1843 met Jenny von 

Westphalen. Zij kregen zeven kinderen, van wie slechts de dochters Jenny, Laura en Eleanor 

in leven bleven. Sophie Presburg, een zuster van de moeder van Marx, was in 1820 getrouwd 

met Lion Philips uit Zaltbommel. Lion en Sophie kregen negen kinderen. De jongste was 

Nanette Philips (1834-1885).
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marx’ ‘dierBare 
vriendinnetje’
In brieven aan zijn kameraden sprak 
Marx met weinig waardering over zijn 
familie in Zaltbommel, die hij vooral 
zag als een spaarvarken. In de 
briefwisseling met zijn nichtje is van 
die afstandelijkheid echter weinig te 
merken. Vlak na zijn vertrek ontving 
Marx op 18 maart 1861 een brief van 
Nanette: ‘In de tussentijd lees ik het 
boek dat je achterliet, en omdat ik het 
zo vaak over je heb lacht de familie 
over mijn genegenheid voor jou, die 
niet echt zo filosofisch is als de jouwe.’ 
Die genegenheid was wederzijds. Op 
24 maart antwoordde Marx: ‘(J)e 
kunt er nog steeds zeker van zijn dat 
ik voortdurend denk: was ik maar 
weer in Bommel.’ Marx verbleef op 
dat moment bij Lassalle in Berlijn, 
waar hij tevergeefs probeerde zijn 
staatsburgerschap terug te krijgen. 
Op 13 april schreef hij Nanette ‘dat 
Duitsland een prachtig land is om 
niet in te wonen’. Ook plaagde hij zijn 
nichtje met het uitblijven van 
antwoord: ‘Nu, mijn wrede kleine 
heks, hoe denk je je voor een dergelijk 
gedrag te verantwoorden? … In 
oprechte, volstrekte ernst: ik ben heel 
gelukkig met het idee dat ik jou en de 
hele Bommelse familiekring spoedig 
weer zal zien.’
De ‘genegenheid’ van Marx voor zijn 
nichtje en zijn familie in Zaltbommel 
is zeker ingegeven door zijn geldzor-
gen, maar toch moet het bezoek hem 
ook anderszins plezier hebben 
gedaan. Jan Gielkens, die in Was ik 
maar in Bommel (1997) de briefwisse-
ling tussen de families Marx en 
Philips uitgaf, stelt dat de revolutio-
nair bij zijn oom ook een gastvrij huis 
vond, waar hij in openheid kon 
spreken over zijn politieke opvattin-
gen. Thuis in Londen moet ook Jenny 
iets van dit enthousiasme hebben 
meegekregen. Op 6 mei schreef zij 
aan Nanette: ‘Mijn lieve Karl kon me 
maar niet genoeg vertellen over de 

hartelijke wijze waarop u hem 
allemaal hebt opgenomen en hoe 
aangenaam en gezellig hij zich thuis 
voelde in uw familiekring.’ Op 17 juli 
herinnerde Marx zijn ‘dierbare 
vriendinnetje’ aan haar belofte om 
naar Londen te komen. Op 24 
september schreef Marx: ‘(Z)oals je 
weet koester ik een diepe belangstel-
ling voor alles wat jou betreft.’
In november 1863 overleed de 
moeder van Marx en kwam haar 
erfenis vrij. Van december 1863 tot en 
met februari 1864 was Marx weer in 
Zaltbommel, waar de erfenis werd 
afgehandeld door oom Lion, die 
echter meer tegoed had van zijn neef 
dan hij hem kon geven. Tijdens het 
verblijf in Zaltbommel zorgde 
Nannette voor Marx, die last had van 
hardnekkige steenpuisten. Vlak na 
het vertrek van de aangesterkte Marx 
– die zij ‘Papa Bloch’ noemde – 
schreef Nanette in een brief van 26 
februari aan diens vrouw Jenny: ‘Ik 
kan me voorstellen hoe het hele huis 
jubelde toen Papa Bloch terugkeerde 
na zo’n lange afwezigheid, en ik ben 
werkelijk heel trots dat ik hem zo 
gezond heb afgeleverd! Maar soms 
vroeg ik me af of het niet eerder 
“Kummerfett” was dat hij hier heeft 
ontwikkeld, want ondanks zoveel 
negenogen zo sterk en zo rond te 
worden lijkt me nogal verdacht.’ 
Behalve eten en herstellen heeft Marx 
in Zaltbommel ook gewerkt, zo blijkt 
uit een anekdote van een zoon van 
Nanettes broer Frederik, Eduard 

Philips, die nauw betrokken was bij 
het Philips-concern: ‘Marx schreef 
“Das Kapital” gedeeltelijk in het huis 
van zijn oom (mijn ouderlijk huis); 
volgens mijn vader had hij de 
gewoonte, telkens als hij wat geschre-
ven had, op te staan en om de tafel te 
lopen, harder en harder, tot dat hem 
iets inviel, waarna hij weer ging 
schrijven.’

Nanette had grote genegenheid voor 
Marx, maar deelde niet diens 
politieke opvattingen. Marx besprak 
wel actuele politieke kwesties met zijn 
nichtje, ook over de socialistische 
politiek. In een brief van 18 maart 
1866 beklaagde hij zich tegenover 
Nanette over de vele ruzies en 
tegenstellingen in de internationale 
arbeidersbeweging: ‘“Leiderschap” is 
nooit iets aangenaams, noch iets dat 
ik ambieer. Ik heb altijd in gedachte 
wat jouw vader zei over Thorbecke, 
namelijk dat “der Eselstreiber den 
Eseln immer verhasst ist”.’ Geksche-
rend noemde hij Nanette ‘onze 
Nederlandse secretaris’, een Neder-
landse afdeling van de Internationale 
werd pas drie jaar later opgericht. Na 
de dood van haar vader in december 
1866 trok Nanette in bij haar broer 
Jacques, die eveneens ongehuwd was. 
In 1871 trouwde zij op vrij late leeftijd 
met de Zaltbommelse dominee Hein 
Roodhuyzen, die een ‘rode dominee’ 
werd genoemd en nog theologische 
discussies had gevoerd met Marx. 
Hein was in 1875 één van de oprich-
ters van de Werkliedenvereeniging 
‘Hulp naar Vermogen’, de eerste 
(niet-socialistische) arbeidersvereni-
ging in Zaltbommel. Nanette en Hein 
kregen twee dochters.

De brieven en andere citaten in dit 
artikel zijn afkomstig uit: Jan Giel-
kens, red., “Was ik maar weer in 
Bommel.” Karl Marx en zijn Nederlandse 
verwanten, IISG Amsterdam, 1997 

de jonge marx
(1839) Foto: www.marxists.org/glossary
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Uit de SP-koopkrachtbarometer blijkt 
dat zowel werkenden als niet-werken-
den met lage en modale inkomens 
wederom een reële koopkrachtdaling 
ervaren. De grote boosdoeners zijn 
hogere zorgkosten, hogere energiere-
kening en duurdere levensmiddelen. 
Andere,	officiële	cijfers	van	het	CPB	
bevestigen dit beeld. Het aantal 
mensen dat zegt moeilijk rond te 
komen groeit. Van alle huishoudens 
in Nederland kon 15 procent in 2006 
moeilijk tot zeer moeilijk rondkomen 
met het beschikbare inkomen. Van de 
600.000 huishoudens met een laag 
inkomen kwam de helft moeilijk 
rond. Je zou zeggen dat nu het 
economisch goed gaat, de winsten 
stijgen en de werkloosheid blijft 
dalen, het zoet voor werkend en 
niet-werkend Nederland eindelijk 
opgediend kan worden. Niets is 
echter minder waar. Dit kabinet doet 
sinds haar aantreden niets anders dan 
wat de eerdere kabinetten-Balkenen-
de deden: beloftes breken. 
Balkenende beloofde bij de presenta-
tie van zijn eerste miljoenennota op 
Prinsjesdag 2007 dat mensen met lage 
inkomens er in 2008 niet op achteruit 
zouden gaan. Zij zouden worden 
ontzien. De meeste andere huishou-
dens zouden er in 2008 volgens 
Balkenende iets op achteruit gaan. 
Maar, zo verzekerde de premier ons, 
de jaren daarna wordt het echt beter. 
Wat is de stand van zaken? De 
nieuwste koopkrachtcijfers van het 
CPB	laten	zien	dat	bijna	alle	groepen	
er in 2008 twee keer zoveel op 

achteruitgaan als de regering in 
september voorstelde. Van het ontzien 
van de mensen met de laagste 
inkomens is niets meer over. Zij staan 
in de min. Maar wordt het volgend 
jaar dan beter?  Uitgelekte cijfers van 
het	CPB	wijzen	uit	dat	bij	ongewijzigd	
beleid mensen met lage inkomens ook 
in 2009 moeten inleveren. Over de 
hele linie genomen houdt iedereen 
minder over dan eerder werd 
voorgesteld.
Maar de begroting voor 2009 moet 
nog vastgesteld worden. Het kabinet 
doet er verstandig aan om rekening te 
houden met de reële koopkrachtont-
wikkeling. Een aantal kabinetsplan-
nen zoals beperking van de buitenge-
wone uitgaven en verhoging van het 
btw-tarief, zullen de lasten verder 
doen toenemen. Tel hierbij de 
prijsstijgingen en achterblijvende 
lonen op om de simpele rekensom te 
maken dat de beloftes voor volgend 
jaar wederom zullen worden gebro-
ken. Het kabinet doet er verstandig 
aan deze mensen niet nog een keer te 
pakken en een eerlijk inkomensbeleid 
te voeren. Anders belooft het nog een 
hete herfst te worden. 

colUmn

sadet karaBUlUt
SP-Tweede Kamerlid

een hete herfst
spoorWegstaking 1903
In 1903 staakten de arbeiders van de 

spoorwegbedrijven massaal en kregen binnen 

twee dagen hun zin. Dat was niet naar de zin 

van de regering-Kuyper die vond dat arbeiders 

wel mogen staken maar niet het hele land 

mogen ontregelen. Ze kwam met een 

wetsvoorstel dat het rijdende personeel van 

spoor- en tramwegen verbood om te staken. 

Dit stakingsverbod werd tevens van toepassing 

verklaard op alle overheidspersoneel. Een 

massale staking van vijftigduizend arbeiders 

kon niet verhinderen dat het voorstel wet werd. 

Dit stakingsverbod bleef tot 1980 van kracht.

staking1903.rUparo.net

WWW.vakBondshistorie.nl/
spoorWegstaking_1903_
gevolgen.html

 
havenstaking 1970
In 1970 begon een massale landelijke actie in 

Rotterdam. Eerst legden de arbeiders op de 

scheepswerven het werk neer en enkele dagen 

later volgden de havenarbeiders. Het was 

vooral hun staking die de stoot gaf tot tientallen 

stakingen in het hele land. De vakbonden 

waren in de voorafgaande periode een beetje 

ingeslapen en het waren de stakers die de 

leiding van de bonden wakkerschudden. 

Daardoor kwamen de apparaten weer in 

beweging en de meeste stakingen die in de 

jaren zeventig uitbraken stonden onder leiding 

van een vakbond. 

WWW.vakBondshistorie.nl/
metaalindUstrie_anmB.html

 
acties 2004
In 2004 kwam de regering met plannen om het 

moeilijker te maken dat werknemers eerder 

stoppen met werken dan op hun 65ste. 

Langzaam zwollen de protesten tegen deze 

plannen aan. Nadat aan de basis bleek dat vele 

tienduizenden mensen hiertegen in verzet 

wilden komen, gingen ook de drie vakcentrales 

vol in de aanval. Na een grote demonstratie op 

het Museumplein in Amsterdam en een aantal 

stakingen ging de regering overstag. 

WWW.maatisvol.nl/log/ 
2005/04/03/de-maat-is-
vol

WWW2.iisg.nl/dataBases/
stakingen/

aanBevolen
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DE SR BESTUURT

Aan hoogdravende praatjes 
hebben de meeste mensen niets. 
Aan mensen in vertegenwoordi- 
gende organen die bun best doen 
om er wat van te maken, des te 
meer. Vanaf bet moment dat 
socialisten zich richtten op 
deelname aan verkiezingen 
bestond bet idee dat bet dan ook 
mogelijk moest zijn om mee te 
doen aan bet bestuur.

A1 meer dan een eeuw zitten er in ons 
land socialisten in gemeenteraden en 
het parlement. Ook waren er al vrij 
gauw socialistische wethouders die 
blijkbaar het vertrouwen van de 
bevolking hadden gewonnen, maar 
ook de erkenning kregen van hun 
politieke tegenstanders dat ze 
kwaliteiten in huis hadden. En zo is 
het nog steeds. Alleen maar tegen 
zijn is leuk voor discussiegroepjes, 
maar socialisten die echt lets widen 
veranderen moeten ervoor zorgen dat 
ze door de politieke tegenstanders 
serieus worden genomen. Ook 
moeten ze bereid zijn om concessies 
te doen, wantwachten op de absolute 
meerderheid, daar heeft 
niemand iets aan.

In deze Spanning geven we een 
overzichtvan de pogingen die de SP 
in een aantal gemeenten doet om 
mede vorm te geven aan het bestuur. 
In Oss doen we dat al langer, maar in 
de loop van de tijd zijn er een aantal 
bijgekomen. Het gaat niet vanzelf. 
Binnen politick Nederland bestaat 
her en der nog flinke weerzin tegen 
de SP, wat wel bleek toen Jan Marijnis- 
sen gewipt werd tijdens de onderhan- 
delingsgesprekken voor een nieuwe 
regering. Ook op lokaal niveau 
moeten SP’ers soms opboksen tegen 
de vooroordelen van andere partijen.

De werkelijkheid laat echter zien dat 
SP-wethouders goed werk kunnen

doen. Ze blijken de financien goed te 
beheren en voldoen niet aan het 
rechtse schrikbeeld van de ‘socialisti
sche potverteerder’. Ook op andere 
portefeuilles laten we niet veel steken 
vallen. In deze Spanning komen 
enkele SP’ers aan het woord over hoe 
je de wereld verbetert als bestuurder. 
Wij vinden dat we het goed doen, al 
kan het altijd beter, maar wat vinden 
onze ‘concullegaV? PvdA-wethouder 
Van Schie uit Groningen laat haar 
licht schijnen op de SP-deelname aan 
haar college en concludeert dat de 
SP’ers bereid en in staat zijn bestuur- 
lijke verantwoordelijkheid te nemen. 
Ronald van Raak geeft in het kort aan 
waarom we niet meedoen aan de 
aanstaande verkiezingen voor de 
waterschappen. Waterschappen zijn 
uitvoerende organen en daar zijn 
politick gekozen besturen niet op 
hun plaats.

We sluiten weer af met een Rijke 
Rooie Leven, maar wel in een nieuwe 
opzet. Nu geen levensbeschrijvingen 
meer van inspirerende socialisten, 
maar het commentaar van een 
huidige socialist op een tekst uit het 
verleden. Heeft het nog zin om dat 
soort teksten te lezen en kunnen we 
er nog iets van leren? Theo Cornelis- 
sen, fractievoorzitter in Rotterdam, 
bijt het spits af met zijn commentaar 
op een tekst uit 1917 over de eisen die 
aan sociaal-democratische gemeente- 
raadsleden kunnen worden gesteld.
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OPPOSITIE & COALITIE: 
TWEE WEGEN NAAR EEN 
BETER NEDERLAND

Tekst; Tiny Kox Foto: Bas Stoffelsen

De SP is nationaal de grootste oppositiepartij maar 
regeert iokaal ook als coalitiepartij in vijf van de tien 
grootste steden van Nederland en zo’n vijftien 
middelgrote en kleine gemeenten. In 74 andere 
gemeenteraden wordt stevig oppositie gevoerd.
Af en toe verhuist de partij van oppositie naar 
coalitie - of omgekeerd. Voor de SP zijn oppositie 
en coalitie geen doel maar een middel, twee 
gelijkwaardige wegen om te werken aan 
een beter Nederland.

VAN ‘STEM TEGEN’ NAAR NU SP’
Bij zijn afscheid als fractievoorzitter kreegjan 
Marijnissen, naast talrijke complimenten, van de politieke 
concurrentie te horen dat hij de SP na de verkiezingsover- 
winning van 2006 niet in de regering had weten te 
loodsen. Een opmerkelijke bewering van partijen die tot 
dan toe de SP steevast als ‘tegenpartij’ aangemerkt 
hadden. Dat hadden we ook deels aan onszelf te danken. 
In 1994 en 1998 hanteerden we immers - met succes - de 
slogan ‘Stem tegen, stem SP’ en noemden we ons ‘de 
echte oppositie’. Na 1998 kantelden we dat beeld en werd 
onze lens ‘Stem voor, stem SP’, met de boodschap ‘in de 
regering als het kan, in de oppositie als het moet’. Maar 
met negen zetels bleek de partij nog niet groot genoeg 
om serieus mee te doen aan de kabinetsformaties van 
2002 en 2003. Dat veranderde toen in 2006 meer dan 
anderhalf miljoen kiezers ja’ zeiden tegen de nieuwste 
oproep: ‘NU SP’. Zowel de eigen achterban als die van de 
PvdA was voor deelname van de SP aan een nieuwe
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regering. Dat het toch zover niet kwam, lag aan Jan-Peter 
Balkenende, die niet met SP en PvdA in een regering 
wilde, en aan Wouter Bos, die regeren met het CDA 
verkoos boven het uitproberen van een regering 
met de SP.

“REGEREN OM TE VERANDEREN’’
Sindsdien is de SP de grootste oppositiepartij in de 
Tweede Kamer. Volgens nogal wat commentatoren 
regeert de SP nu mee vanuit de oppositiebanken. 
Oppositievoeren loont nog steeds. Agnes Kant, die in juni 
Jan Marijnissen opvolgde als fractievoorzitter en 
oppositieleider, bevestigde bij haar aantreden dat de SP 
evengoed in beeld blijft als toekomstige coalitiepartner: 
“Elke zichzelf respecterende partij wil aan de knoppen 
zitten. Wij ook. Omdatje op die manier beter kunt 
realiseren waarje voor staat. Maar dat wil niet zeggen dat 
je als grootste oppositiefractie niet ook heel veel kunt 
bereiken.” Ze noemde ook voorbeelden: een op stapel 
staand plan voor buurtverpleeghuizen, de groeiende 
aandacht voor de publieke sector en voor de schrijnende 
tegenstelling tussen topinkomens en koopkrachtverlies 
voor gewone mensen. Agnes Kant: “Regeringsdeelname is 
een middel om nog meer dingen binnen te kunnen halen 
dan tot nu toe. Dan zou bijvoorbeeld eindelijk de 
armoede aangepalct kunnen worden, zouden we zorg en 
onderwijs op orde kunnen brengen en zouden we mensen 
kunnen inspireren. Regeren is interessant als middel om 
de wereld te veranderen, dat is het.”

OPPOSiTIE OF COALITIE?
Als het gaat om ‘coalitie of oppositie’ is de eerste vraag of 
er echt lets te regeren valt. Dat geldt op elk niveau. Leidt 
deelname van de SP tot beter beleid? Zo niet, dan 
schuiven we niet aan. Zo ja, dan komen andere vragen 
aan bod. Zo moet bij anderen bereidheid bestaan om met 
ons een coalitie te vormen. A1 in 1996 was die bereidheid 
er lokaal in Oss. Nadat het CDA zichzelf dat jaar bij 
andere partijen onmogelijk had gemaakt, was een coalitie 
zonder de SP niet meer mogelijk. De SP was getalsmatig 
nodig, kon daarom programmatische eisen stellen en

maakte zo voor het eerst lokaal de overstap van 
oppositie naar coalitie.
De volgende vraag is: hebben we genoeg geschikte 
mensen? Die komen niet uit de lucht vallen. Permanente 
opleiding en scouting is daarvoor nodig. Dat geldt ook 
voor andere functies. We moeten ervoor zorgen dat onze 
fracties op orde zijn om het gemeentebestuur te 
controleren, ook als we tot een coalitie toetreden.
Onze volksvertegenwoordigers zijn geen jaknikkers en 
worden dat ook niet als we van oppositie naar coalitie 
verhuizen. Waar nodig moeten we ook oppositie binnen 
een coalitie durven voeren. Dat stelt hoge eisen aan alle 
betrokkenen. Zeker ook aan onze afdelingsbesturen en 
activisten. Een intensieve relatie met de bevolking blijft 
het belangrijkst. ‘Geen fractie zonder actie’ geldt altijd en 
op alle niveaus. Of de SP nu oppositie- of coalitiepartij is.

ALLESVERANDERT
Oppositie en coalitie zijn in hun aard tijdelijk. Bij elke 
verkiezing worden de kaarten opnieuw geschud en 
kunnen coalities veranderen. Soms botst het tussentijds.
In Heerlen zette een eerste uitermate succesvol optreden 
van de SP-wethouders kwaad bloed bij andere partijen. 
Daardoor werd de val van het college met de SP onaf- 
wendbaar. De kiezers corrigeerden de politiek, door de SP 
tot grootste partij en daarmee onmisbaar in een nieuwe 
coalitie te maken. Niet overal wisselen oppositie en 
coalitie zo rap. In Nijmegen regeert de SP al zes jaar op 
rij, net als in Doesburg. Maar in Rheden sloeg het 
politieke tij wel heel snel om. Daar trad de SP na een 
onverwacht groot verkiezingssucces onmiddellijk toe tot 
het college. Kort daarop bleek echter dat er van echte 
samenwerking geen sprake was: einde coalitie. In Leiden 
kwam de SP in 2006 in het gemeentebestuur. De coalitie 
viel een jaar later toen andere coalitiepartners de uitslag 
van een lokaal referendum over de aanleg van een 
tramlijn niet wensten te respecteren. De SP verhuisde 
naar de oppositie. In Tilburg zette het tot voor kort 
almachtige CDA zichzelf dit voorjaar politiek buitenspel. 
Daardoor werd een coalitie met de SP het enige 
fatsoenlijke alternatief.

Sociale ^ )tweefleling

' )

STEM TEGENSP SP- eerste weg links
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Door de deelname aan colleges van burgemeester en 
wethouders laat de SP zien dat ze niet alleen goed is in 
oppositievoeren, maar intussen ook heel best kan 
besturen. SP-wethouders scoren goed, bij bevolking en 
bestuurders. Van een leien dakje gaat het overigens 
nergens. Een coalitie op het spoor houden blijkt 
doorgaans minstens zo lastig als vanuit de oppositie een 
coalitie met argumenten en acties bijsturen. Werken aan 
een beter Nederland, vanuit oppositie of coalitie, is een 
ambitie die alleen met heel veel inzicht en nog meer inzet 
waargemaakt kan worden.

RAADSVERKIEZINGEN INZICHT
De politick is er voor de mensen, niet andersom. De 
campagne ‘Buurten in de buurt’ is dan ook erg belangrijk 
als voorbereiding van de komende raadsverkiezingen is. 
Naast de anderhalf miljoen kranten die worden 
uitgedeeld, vinden er duizenden gesprekken plaats in alle 
delen van het land van SP’ers met buurtbewoners. De 
campagne zorgt ditjaar overal voor kostbare nieuwe 
contacten onder de mensen, voor nieuwe initiatieven en 
acties. Zo verstevigen we de relatie tussen parlementaire 
en buitenparlementaire activiteiten.

Bij de voorbereiding hoort scouten en opleiden van 
geschikte mensen, aansprekende plannen ontwikkelen, 
en kansen op collegedeelname bekijken. Ook op lokaal 
niveau blijft gelden: regeren is geen doel maar een 
middel. Als niet aan alle voorwaarden wordt voldaan, kan 
doorgaans meer bereikt worden vanuit de oppositie dan 
vanuit de coalitie. En een parlementair stelsel kan net zo 
goed niet zonder oppositie, als dat het niet zonder coalitie 
kan. De ervaring leert dat via het voeren van doordachte 
oppositie, tijdelijke coalities met andere partijen kunnen 
worden gevormd om resultaat te boeken. Zeker als er 
daarbij ook buiten de raad actief samengewerkt wordt 
met burgers en organisaties. Het resultaat telt. Pluche- 
plakkers zijn we niet en willen we ook nooit worden.

Tiny Kox
is sinds 2003 fractievoorzitter van de SP In de Eerste Kamer, 
was daarvoor 10 jaar algemeen secretaris van de SP en 17 jaar 

raadslid in Tilburg.
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“OP STRAAT HEB IK HEEL A 
IN HET GEMEENTEHUIS”
GISEPRIK UUSSEi SP-WETHOUOIRS BUT DE W0!

Tekst en foto’s: Diederik Olders 8

Eindhoven en Heerlen, twee heel verschillende 
gemeenten. De een een economisch krachtige 
stad, die met succes de overgang maakte van 
‘oude’ Industrie naar nieuwe. De ander een stad 
die nog steeds de schok van de mijnsluitingen niet 
te boven is. In beide zijn SP-wethouders aan de 
slag met de uitdagingen van hun stad. Riet de Wit 
(Heerlen) en Hans-Martin Don (Eindhoven) spra- 
ken met elkaar over machtspolitiek, over hoe je als 
bestuurder verandert en wat het betekent om een 
SP-bestuurder te zijn.

Riet de Wit (RdW); Tijdens de vakantie heb ik het boek van 
Arie van der Zwan gelezen, Van Drees tot Bos, over de 
successen en de mislukkingen van de PvdA. Ik vind dat elke 
SP’er dat moet lezen. Daar zitten echt heel belangrijke 
lessen in voor ons. Een daarvan is dat het CDA, als het gaat 
om machtspolitiek, veel en veel sterker georganiseerd is - 
bestuurlijk - dan welke andere partij dan ook. Het tweede 
is dat je in dat boek ziet waarom het regelmatig font gaat 
met de PvdA: zij verliezen het zicht op wat er leeft onder 
hun achterban, over wat mensen bezig houdt. De auteur 
zegt: de PvdA is zo geconcentreerd op de machtsstrijd met 
het CDA dat ze de blik op de maatschappij helemaal 
verliezen.
Hans-Martin Dnn (HMD):jij herkent die goede bestuurlijke 
organisatie van de CDA?

RdW: In de provincie Limburg is die supersterk. Bijvoor- 
beeld, de provincie heeft 40 miljoen te besteden voor de 
oostelijke mijnstreek. Ze widen dat wel op een redelijke 
manier doen, goed in overleg met de regio. We hebben een 
regiosamenwerking van zeven gemeenten, Parkstad 
Limburg, en de provincie had bedacht dat voor dat overleg 
een structuurgroep moest komen, Daarvoor had de
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iNDERE GESPREKKEN DAN

HMD: Waar ik het wel zie, is binnen de VNG, de Vereniging 
van Nederlandse Gemeenten. Daar is bijvoorbeeld de 
politieke kleur bepalend ofje actief kunt worden binnen de 
VNG of niet. Ook zie je dat de wethouders van de grote 
steden gewoon veel meer invloed hebben op Den Haag, 
meer invloed hebben binnen de VNG. Niet alleen doordat 
ze vertegenwoordiger van een grote stad zijn, maar ook 
omdatze de ‘goede’ partijen vertegenwoordigen. Ja, daar zie 
je wel dat die machtsspelletjes vele malen scherper spelen. 
Voorbeeld: over de bezuiniging op het Wmo-budget 
onderhandel ik namens de VNG met de staatssecretaris. 
Maar ik word niet betrokken bij de afspraken die de VNG 
met de minister en de staatssecretaris maakt. Dat is dan al 
allemaal geregeld - ik moest het uit de krant lezen. En als je 
er wat over zegt, is het not done.

ROW: Dat klopt, ik zit in het VNG-bestuur. Dat is moeilijk.
Het ging laatst over de AWBZ die naar de gemeente moet. 
Non, dat vindt iedereen geweldig. Ik vind dat dit pas mag als 
de zorgplicht overeind blijft. Het kan niet zo zijn dat in 
Heerlen iemand minder recht heeft op zorg omdat het een 
armere gemeente is dan Eindhoven. Dus zonder zorgplicht, 
moet die AWBZ niet naar de gemeenten. Maar de VNG kiest 
voor de gemeente als organisatie. Daar hebben ze een goede 
opvatting over: de gemeente is de eerste overheid, het dichtst 
bij het volk, dus leg daar belangrijke voorzieningen voor de 
mensen neer. Maar daarbij kijken ze naar de gemeente als 
organisatie en niet als gemeente van mensen die er wonen. 
Daarom kunnen ze die zorgplicht laten vallen. We hebben 
het in Nederland moeilijk geregeld voor een overheidsdie- 
naar die echtwil sturen. Hetbarstvan de tussenlagen met 
allemaal eigen bevoegdheden, eigen financieringsstromen, 
eigen wet- en regelgeving. Allemaal instellingen die belang-

HMD: Ik herken dat niet zo in Eindhoven en de regio. Nou 
moet ik zeggen, ik heb niet de economische portefeuille; ik 
zit veel meer in de sociale portefeuille. Daar ziejejuist, dat 
de partijen elkaar veel meer rond de thema’s en de inhoud 
vinden. Zelfs dat ik meemaakte dat de WD me bij wijze van 
spreken links inhaalde op een Wmo-onderwerp terwijl ik 
vond dat dat wel heel erg royaalgedacht was, want dat moet 
ook nog wel ergens betaald worden - ik doe ook flnancien 
in Eindhoven. Ik denk dat dat aan de portefeuille gerela- 
teerd is.

RdW: Dat is in Heerlen en Limburg echt anders. Overigens 
niet rond de sociale agenda. Dat mogen wij SP’ers best goed

f EN HANS-MARTSN DON

provincie - we hebben daar drie CDA-gedeputeerden en 
twee PvdA-gedeputeerden - de volgende samenstelling 
bedacht: twee CDA-gedeputeerden, een wethouder uit een 
klein dorp van het CDA en een wethouder uit een andere 
kleinere gemeente, ook van het CDA. En die zouden dat 
met zijn vieren gaan voorbereiden. Dus ik moest mij daar 
‘binnenvechten’ en zeggen dat er niet gesproken zou 
worden over beleidsterreinen waar ik verantwoordelijk voor 
ben zonder dat ik daarbij ben.

doen. Dat doet mijn collega Peter van Zutphen ook uitste- 
kend. Maar ik ben verantwoordelijk voor economie en de 
ontwikkeling van ons stadscentrum. Van oudsher is het CDA 
en vroeger de KVP in Heerlen aan de macht geweest. Dat is 
nu opeens helemaal afgelopen en voor het eerst is de SP de 
grootste partij in de raad en in het college. Wij zijn leidend 
dankzij het draagvlak bij de mensen in de stad. Maar in het 
veld van de machtspolitiek is de SP, ben ik, een vreemde 
eend in de bijt. Ik heb geen netwerk van belangrijke 
projectontwikkelaars, hnancierders, of machtige mensen 
waar ik achter de schermen zaken mee kan regelen. Ik heb 
zelfs met dat gedrag helemaal niks. En toch moet ik mijn 
stad vooruit helpen en economisch sterker maken. En dat 
lukt nog ook. Juist het niet hebben van een verborgen 
agenda en eigen (vastgeroeste) netwerken kan verfrissend 
werken, Maarik moetvoortdurend op mijn hoede zijn. 
Omdat die oude cultuur, om zaken ‘onder elkaar’ te regelen 
wel nog bestaat en je soms geconfronteerd wordt met zaken 
die ‘ergens’ voorbereid zijn zodatje bijna niet meer terug 
kunt.
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bureau geplukt bij het Leger des Heils. Dus die verbinding 
met de partij leer ik nou pas een beetje kennen.

rijk zijn voor het wel en wee van inwoners van een gemeen- 
te: wonen, onderwijs, jeugd, gezondheid, enz. Sturen als 
wethouder is ook omgaan met al die organisaties, weten 
waarje het over hebt en watje wil, bouwen aan wederzijds 
vertrouwen en respect.

HMD:je hebt bij de VNG een kleur: grijs. Die kan wel wat 
verschillen in licht- en donkergnjs, maar het is nooit zwart 
of wit. En daarmee is het ook een heel mooie onderhande- 
lingspartner voor het rijk, want er komt altijd wel ongeveer 
uit wat het rijk wil. Dat is natuurlijk niet het einde van het 
verhaal. Ook al komje zo soms in een spagaat, je moetje 
laten horen. Blijven roepen, zorgen datje mening hierover 
in de krant komt - die ruimte kunje nemen. We hebben 
hier een discussie gehad over de uitbreiding van Eindho
ven Airport. Als je me diep in mijn hart kijkt, dan vind ik 
dat er heel steekhoudende argumenten waren om tot een 
zekere uitbreiding te komen, zeker vanuit ecojiomisch 
oogpunt. Na overleg met de fractievoorzitter ben ik er toch 
tegenin gegaan, het was een minderheidsstandpunt in het 
college. En we hebben ook afgesproken dat ik er niet te 
veel ophef over zou maken, met als voordeel datje dan toch 
blijft samenwerken met andere partijen. Die snappen het, 
die voelen zich gesteund. Die snappen de positie die ik 
inneem, ik buit het ook niet uit, ik ga niet voor mijn eigen, 
of beter voor het partijbelang in deze. Nee, ik blijf voor het 
coalitiebelang gaan, maar ik moet daar een andere positie 
innemen.

RdW; Hebben jullie niet standaard overleg, met de fractie 
en de afdeling?

HMD: Ik heb elke zes tot acht weken werkoverleg met de 
fractie en als het nodig is zoeken wij elkaar eerder op.

RdW:Wij hebben iedere maandagochtend overleg: de drie 
SP-wethouders, de fractievoorzitter en ons raadslid dat bij 
ons het fractieoverleg voorzit. En daar hebben we het 
steeds over dit soort zaken, waarvan wij weten: die komen 
eraan, hoe gaan we ermee om. Het is bij ons lets gemakke- 
lijker omdat wij de grootste partij zijn, maar lang niet altijd 
gemakkelijk, Wat wij daar ook bespreken is: wat wordt de 
ruimte wordt voor de fractie en wat de ruimte voor de 
wethouder. Als grootste partij zijn wij immers ook verant- 
woordelijk voor het goed functioneren van college en 
coalitie. Ik wil niet graag dat mijn collega’s in het college - 
dat verdienen ze ook niet, moet ik zeggen - onderuit 
gehaald worden door onze fractie. Terwijl ik wel wil dat 
onze fractie op het scherpst van de snede kan opereren bij 
politieke punten. En dat doen ze dus ook echt. Ze komen 
ook regelmatig met moties en andere dingen. Dan ben ik 
trots.

HMD: De afstemming met de fractie en de afdeling gaat 
hier meer op basis van wat er speelt. Als er een actie is, dan 
bellen ze me en dan ben ik er natuurlijk bij, als het kan. 
Maar die lijnen lopen vooral van de afdeling naar mij.

RdW: Misschien ook het verschil; ik ben al heel lang 
bestuurslid in Heerlen en dat ben ik ook nog steeds.

HMD: En ik ben natuurlijk wel partijlid, maar ik zat niet in 
de raad, was zelfs nauwelijks actief. Ik ben van achter mijn

RdW: Bij ons zijn wij nog steeds de enige partij die veel 
extra’s doet. Zoals de ZO-krant; wij gaan daar net als andere 
afdelingen mee de buurten in, wij vragen ook rechtstreeks 
aan de mensen ‘Hoe vindt u dat het gaat in Heerlen?’ Dat is 
belangrijk, wantje zit als wethouder op een heel bescherm- 
de plek. Als je in de stad staat of aan de deur haal je 
drempels weg voor mensen. Dan spreken mensen je ook 
rechtstreeks aan. En dat breng ik mee naar mijn ambtena- 
ren; dan heb ik weer een boodschappenlijstje.

HMD: En die vinden dat lastig. Bijvoorbeeld bij de sociale 
dienst: daar gaat het volgens mij over de interactie tussen 
individuele casemanager en de klant. We hadden een 
sociale dienst - en dat verschuift gelukkig wel - die erg strak 
zat te werken vanuit de verordening: dit mag wel, dit mag 
niet. Ik kreeg brieven van burgers, en wat ik deed is die 
brieven doorgeven aan de ambtenaren met de boodschap: 
ik wil een oplossing. Mijn vraag naar een oplossing werd 
vertaald als: die klant moet zijn zin krijgen.Zo kwamen de 
casemanagers in een spagaat te staan en kreeg ik een 
reputatie als SP-wethouder dat als je klaagt, krijgje altijdje 
zin. Maar dat is mijn vraag niet. Ik wil een oplossingsrich- 
ting hebben. Nee zeggen kan ook een oplossingsrichting 
zijn.

RdW: Dat is iets heel typisch; ambtenaren proberen de 
werkelijkheid en de oplossingen te vatten in notities en 
schema’s. Ze denken als we het zo georganiseerd hebben, 
dan gaat het dus goed. Maar het gaat om mensen en die 
passen vaak niet in die schema’s. En dan gaat het dus font.
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Dat heb ik geleerd bij de SP, via acties en via spreekuren. Als 
je niet dienstbaar bent aan die ene klant om die te helpen, 
dan gaat bet overal font in die schema’s, hoe perfect dat ze 
ook zijn. En als er geklaagd wordt, dan zal dat wel aan die 
klager liggen. Dat kan natmirlijk ook, maar dat komt omdat 
mensen niet passen in hokjes en schema’s.

HMD; Voor die menselijke, een-op-een-aanpak moetje wel 
kunnen uitbreiden. Ik ken Heerlen omdat ik daar een 
verslaafdenopvang heb opgezet, en Heerlen heeft niet zo 
veel geld als Eindhoven. Eindhoven is de tweede economie 
van Nederland. 14 procent van het Bruto Nationaal Product 
wordt hier in de regio verdiend. Eindhoven zelf is een 
financieel krachtige stad. Niet alleen door het feit dat we de 
NRE (het elektriciteitsbedrijf, red.) verkocht hebben, maar 
omdat het economisch gezien hier ook booming business is.

RdW: Bij ons is het inderdaad anders. Je kan zeggen dat wij 
nog steeds lijden aan de gevolgen van de mijnsluiting, ook al 
is dat al 35 jaar geleden. Ongenuanceerd gezegd: alles wat 
sterk was trok weg, de zwakken bleven achter. Dat heeft te 
maken met de slechte werkgelegenheid sinds de mijnsluiting 
Hoge werkeloosheid, slechte gezondheidscijfers zowel 
lichamelijk als geestelijk, lage inkomens, laag opleidingsni- 
veau, dat zijn de cijfers van mijn stad. Bovendien zijn we 
financieel niet sterk: ozb-opbrengsten zijn relatief laag, de 
gemeentelijke lasten zijn heel hoog, juist door de problema- 
tiek. Toen ik zes jaar geleden voor het eerst wethouder werd 
dacht ik eerlijk gezegd we gaan het niet meer redden in die 
stad. Toen was het zo erg, toen lagen de verslaafden nog 
allemaal op straat, de dealers beheersten het centrum, Dat 
beeld is nu helemaal weg. Die mensen zijn er nog wel, maar 
dan in goed geregelde opvang, met allerlei werkprojecten 
erbij. Nu zie je dat inwoners langzaam maar zeker ook weer 
zin krijgen om zich met die stad te bemoeien; dat was 
helemaal weg bij ons. En nu horen we ook aan de deur: het 
gaat beter met de stad. We beginnen langzaam weer te 
geloven in een toekomst voor onze stad en dat we die 
toekomst zelf mee helpen maken. Als ik dat hoor en ik kom 
’s avonds thuis dan kan ik wel bijnajanken. Ik heb veel 
fmstraties gehad, veel problemen, maar het is wel de moeite 
waard. Maar armoede is bij ons nog steeds een groot 
probleem. Dat is vanuit een gemeentebestuur, zeker een 
arm bestuur als het onze, onoplosbaar.

gezond om in de buurt het cynisme over ookjouw plannen - 
‘het zal wel weer niets zijn’ - te ervaren.

HMD: Behalve datje als bestuurder anders benaderd wordt, 
heeft het ook invloed op hoeje dingen ziet. Je gaat wel 
genuanceerder denken over dingen, want de variabelen 
worden allemaal zichtbaar. Dit betekent regelmatig de 
verschillende belangen afwegen. En datvind iksoms moeilijk 
omdatje van te voren de reikwijdte van je beslissingen niet 
altijd kunt overzien. Zo zit ik op dit moment midden in 
onderhandelingen over ons energienetwerk. Niet mijn wereld

en toch moet ik beslissingen nemen. Ik moet mijn ambtenaren 
en adviseurs maar vertrouwen. Dat doe ik dus kritisch!

RdW: Is ook zo. Ik moet dingen doen die ik normaal als SP’er 
nooit gedaan had. Ik ben verantwoordelijk voor economie in de 
stad, dus ik moet bedrijven binnenhalen. En daarvoor lobby ik 
om subsidies. Ik zou vroeger hebben gezegd; kom op, wat moet 
een winstgevend bedrijf nog met gemeenschapsgeld? Maar ik 
doe het, want ik heb het als stad hartstikke hard nodig. Je moet 
dus sterk in je schoenen staan en weten waarvoor je het doet.
Bij ons in dat machtsspel zeker. Je wordt voortdurend belaagd 
en aangevallen. Nu de stemming in de stad is: nou, die doen 
het helemaal niet zo slecht, wordt alles persoonlijk wel heel 
hard gespeeld.

HMD: Dan mogen wij een rijke gemeente zijn: het blijft 
onoplosbaar. We hebben in Eindhoven hardnekkige 
groepen burgers in de stad die we gewoon niet bereiken. Je 
kunt mensen wel wat toeschuiven, wat extra’s, dat doen we 
dan als stad ook behoorlijk, maar je verandert de levenssitu- 
atie van mensen niet. Je zult op een andere manier moeten 
gaan denken.

RdW: De wereld van die mensen is totaal anders dan het 
leven van een politicus, de gemiddelde ambtenaar, laat 
staan de mensen die in Den Haag rondlopen. Daar kom je 
alleen maar bij door langs de deuren te gaan en hun 
mening te vragen. Als bestuurder heb je altijd een andere 
rol;je bent altijd de vertegenwoordiger van de gemeente. Als 
ik op straat sta krijg ik andere gesprekken dan wanueer ik in 
het gemeentehuis zit. Dan zeggen mensen wel eens: doe je 
dit ook als wethouder? Ja hallo, waarom niet? Maar het is 
echt de enige plek waar de grenzen wegvallen. Het is heel

•

HMD:: Mijn advies aan SP-bestuurders is dan ook: dicht bij jezelf 
blijven. Als je alleen een boodschap uit een boelge denkt te 
gaan verkondigen, kom je er ook niet. Je moet proberen zelf 
overeind te blijven, zelf te blijven nadenken en bij je eigen 
emotie te blijven. Want als je daar afbreuk aan gaat doen, dan 
wordt het wel heel uitputtend.

RdW: Wat al moeilijk genoeg is, watje je voor ogen moet 
houden, datje je waar moet maken als SP-wethouder. Dan gaat 
het om sturing op onze visie en onze standpunten. Dat 
betekent ook dat een afdeling, een fractie en een wethouder 
heel erg dicht op elkaar moeten zitten. Ik maak de winst niet als 
wethouder. Ik maak alleen maar waar, dat de SP het verschil is. 
De winst zit in onze spreekuren, in het moment dat we met een 
enquete over straten die verwaarloosd zijn een woningcorpora- 
tie dwingen om actief te worden. Winst halen we doordat de 
fractie politick zichtbaar is. En een SP-wethouder maakt dat 
mooi rond.

9 SPANNING augustus 2008



“ALS WE EEN GEWONE BESTUURDERSPARTIJ 
WORDEN, IS RET SNEL AFGELOPEN”
WILLEM PAQUAY, WETHOUDER IN 
AMSTERDAM OOST-WATERGRAAFSMEER
Tekst: Willem Bos Foto: Han Singels

Willem Paquay is de enige SP-bestuurder in Amsterdam. In een college met de PvdA en de lokale partij ‘Meer- 
belangen’ is hij wethouder in het stadsdeel Oost-Watergraafsmeer met 60.000 inwoners. Na jaren raadslidmaat- 
schap in de gemeenteraad en deelraad zit hij nu aan de andere kant van de bestuurstafel. Hij is pas een paar 
maanden in functie, maar heeft uitgesproken opvattingen over de vraag hoe de SP moet besturen.

Na de gemeentelijke verldezingen van 
2006 werd de SP in Oost-Watergraaf
smeer, net als in de rest van de stad, 
buiten het college gehouden. Er kwam 
een college van de - in heel Amster
dam nog steeds oppermachtige - 
PvdA, de lokale lijst Meerbelangen en 
GroenLinks. Een vechtcollege, zo 
bleek al snel. Na twee jaar klapte het, 
PvdA en Meerbelangen bleken bereid 
met de SP verder te gaan. Even leek de 
persoon van Willem een breekpunt te 
vormen. Deze SP’er van het eerste uur 
was volgens sommigen een ‘diehard’, 
waarmee geen compromissen zijn te 
sluiten. Maar nadat de SP duidelijk 
had geraaakt dat Paquay hun kandi- 
daat was en niet vervangen zou 
worden, stemden de andere partijen 
er toch mee in.
“De saraenwerking gaat nu uitste- 
kend”, zegt Willem breed lachend. “Ze 
zijn er geloof ik inmiddels achter dat 
ik toch wel een aardige vent ben, Ik 
zeg altijd gewoon wat ik ergens van 
vindt en daar moeten sommige 
mensen aan wennen.”
Hij benadrukt dat het programma van 
het nieuwe college in grote lijnen 
hetzelfde is als dat van de vorige

ploeg. Op een aantal punten is het wat 
aangescherpt en socialer geworden, 
“maar, we moeten de verschillen niet 
overdrijven”, zegt hij, “De SP heeft het 
programma van het vorige college ook 
nooit afgewezen. De problemen zaten 
niet in het programma maar bij de 
manier van werken.”

LiJKEN IN DE KAST
Toch gaat het meebesturen door de 
SP niet helemaal zonder pijn. Een van 
de zaken die in het stadsdeel spelen is 
de sloop van een groot aantal huizen 
in de Derde Oosterparkstaat en de 
Vrolikstraat. Buurtbewoners verzetten 
zich daar al jaren tegen en de SP 
steunde dit verzet. Maar ook onder 
het nieuwe stadsdeelbestuur worden 
deze plannen doorgezet.
“Ja,” beaamt Paquay, “dat is een 
pijnlijk punt. De SP-fractie is daar 
altijd tegen geweest, maar het bleek 
dat het in deze fase gewoon niet meer 
te stoppen was. De sloopvergunning 
was al verleend en dan is het niet meer 
terug te draaien. Ik heb daarover 
gesprekken gevoerd met de buurtbe
woners en met de krakersgroep in de 
buurt die heel actief is geweest in het 
verzet tegen die afbraak. Het enige 
wat ik nog kon doen is aftreden, maar 
dat had die huizen ook niet gered.
Dus dat heb ik hen uitgelegd.”
“Kijk, je moet mensen ook uitleggen 
dat de wereld niet verandert doordat 
er nu een SP-wethouder is. Je heb nu 
eenmaal te maken met zaken die al 
besloten zijn, noem het lijken in de 
kast. Vaak zijn het kleine lijkjes waar je 
een oplossing voor kan vinden, en 
soms moetje je verlies gewoon 
nemen.”
De SP-deelname aan het bestuur in 
Oost-Watergraafsmeer wordt door

velen als een test gezien. Ook Willem 
ziet het zo. “Als we het hier goed doen 
en bij de volgende verkiezen weer goed 
scoren, dan kunnen ze elders in de 
stad en ook in de centrale stad erg 
moeilijk om ons been. Dan kunnen we 
daar ook laten zien dat we goede 
bestuurders zijn.”

MASSAWERK
Maar hij ziet ook een gevaar in het 
besturen. “We moeten oppassen dat we 
geen bestuurderspartij worden. Voor 
het leveren van bestuurders en 
raadsleden zetje als partij je beste 
mensen in en dat kost veel tijd en 
energie. Maar het belangrijkste is dat 
we het massawerk goed blijven doen, of 
eigenlijk dat we dat nog beter gaan 
doen; dat we contact houden met de 
mensen in de wijken, dat we weten wat 
daar leeft. Zo’n wethouder die maakt 
niet het verschil. Het verschil dat wij als 
SP maken is het contact met de 
mensen. Daar zijn we groot door 
geworden.”
“Daarom is het belangrijk om pas met 
verkiezingen mee te doen als er een. 
goed draaiende afdeling is”, benadrukt 
hij. Om daar aan toe te voegen: “en 
natuurlijk de selectie van de kandida- 
ten”. De afdrachtregeling speelt daar 
volgens hem een belangrijke rol in. 
“Sinds we als SP zijn doorgebroken, 
komen er allerlei mensen die ook wel 
voor een functie in aanmerking widen 
komen. Sommigen haken af als ze 
horen dat ze alleen maar hun onkosten 
vergoed krijgen en de rest af moeten 
staan. Zo worden de bokken en de 
schapen gescheiden. Dat is belangrijk, 
om te voorkomen dat we een bestuur
derspartij worden en het massawerk 
laten zitten. Want als dat gebeurt zal 
het snel met ons zijn afgelopen.”
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“IEDEREEN KAN ME BELLEN”
EiN WETHOUDEi 
DIE nSSEi 
Di MENSEN STAAT
Tekst: Sjaak van der Velden Foto: Peter Bakker, Apartfotografie Doesburg

In 2002 kwam de SP in Doesburg in het college. Willem Bouman nam de portefeuilles Sociale Zaken en Werkge- 
legenheid, Onderwijs, Coordinatie Wijkcontacten en Welzijn op zich. Willem is een actievoerder van het eerste 
uur die al eens een mogelijke Kamerzetel aan zich voorbij liet gaan. Hij vindt het vooral belangrijk om tussen de 
mensen staan en dat kan volgens hem in Den Haag eigenlijk niet goed.

KUN JE DAT ALS WETHOUDER DAN 
WEL? DDK EEN WETHOUDER STAAT 
TOCH VRIJ VER VAN DE MENSEN 
AF.
“Dat hangt van jezelf af en van de 
partij die je vertegenwoordigt 
natuurlijk. De SP heeftjuist als rode 
draad om goed naar de mensen te 
luisteren. Dat is onze kracht. We zijn 
ooit begonnen met huisbezoeken. Dat 
was in 1977. Tijdens zulke bezoeken 
probeerden we altijd om De Tribune 
te slijten - die kostte toen een gulden. 
Maar als mensen een probleem 
hadden dan probeerden we dat ook 
gelrjk voor ze op te lossen. We 
repareerden bijvoorbeeld wel eens 
een lekkende kraan als dat zo 
uitkwam.”

HEEL WAT DOESBURGERS 
GESPROKEN?
“Het zou me niets verbazen als blijkt 
dat ik bij alle huizen in Doesburg wel 
eens heb aangebeld. Het is natuurlijk 
erg kort door de bocht om te bewe- 
ren, zoals wel gebeurt, dat we groot 
zijn geworden door het repareren van 
lekkende kranen en het invullen van 
formulieren, maar zo hoorden we wel 
wat er allemaal speelde. Bijvoorbeeld 
dat er grote onvrede heerste over de 
kwaliteit van de woningen in de wijk 
Molenveld. Daar hebben we toen onze 
eerste actie gevoerd. Dat ging hard 
tegen hard. Ik heb een felle uitstra- 
ling. Ik wil kunnen zeggen waar het 
op staat, en dan ga ik er ook vol in. Zo 
hoop ik het verschil te kunnen 
maken.
De directeur van woningbouw was 
daar niet zo van gediend en die 
maakte ons nit voor tuig. Dat is niet 
erg. Het resultaat telt en dat is dat het 
nu goed wonen is in Molenveld.

Die felheid heb ik overigens van mijn 
vader. Die was als dominee heel erg 
begaan met het lot van mensen. Ook 
hij zag het bestaande onrecht 
trouwens door zijn huisbezoeken. Joh, 
we hebben wat gediscussieerd en we 
waren het over heel veel dingen 
oneens. Alleen dat punt van die 
rechtvaardigere wereld die er moet 
komen, daarover hadden we geen 
verschil van mening,”

MAAR NU BEN JE WETHOUDER, JE 
ZULT TOCH GEEN KRANEN MEER 
REPAREREN?
“Nee dat niet, maar ik probeer nog 
wel dicht tussen de mensen te staan. 
ledereen kan me bellen. Het telefoon- 
nummer van mijn werk, maar ook 
mijn prive-nummer staan allebei zeer 
uitnodigend op de website. Daarnaast 
sta ik er binnen de partij niet alleen 
voor. In de fractie en het afdelingsbe- 
stuur zijn heel capabele mensen 
actief, zodat ik niet het idee hoef te 
hebben er alleen voor te staan, Ik ben 
de bestuurder die vanuit een hechte 
achterban dingen voor elkaar probeer 
te krijgen. Er is dankzij onze aanwe- 
zigheid meer aandacht voor de wijken, 
er is een mooi jongerencentmm 
gekomen, de sociale voorzieningen 
zijn op orde, dementerende ouderen 
kunnen in de stad blijven en er wordt 
niet bezuinigd op de thuiszorg.”

HAALJE UITJE WERK OOK NOG 
PERSOONLIJKE VOLDOENING?
“Zeker. De punten die ik net noemde 
daar haal ik echt heel veel uit. In het 
verleden is het wel eens frustrerend 
geweest. We waren al sinds 1994 de 
grootste, maar dat leverde nog niet 
veel op. Ik had een volledige baan als 
docent en werkte me een slag in de

rondte voor de SP. Op zeker moment 
was ik bijna overspannen. In die 
periode heb ik leren relativeren, je 
moet aanje eigen kwaliteit van leven 
denken. Nu is dat heel anders omdat 
we samen met de afdeling midden in 
de samenleving staan en ook nog eens 
resultaten behalen. Natuurlijk is het 
onmogelijk datje altijdje zin krijgt, 
maar dat neem je op de koop toe. Tel 
je knopen en kijk naar het half voile 
glas en niet naar het half lege glas.”

TOEN ER EEN NIEUWE 
BURGEMEESTERZOU KOMEN, 
WERDJIJ OOK GENOEMDALS 
KANDIDAAT.
“Dat merkte ik op straat ook ja. Maar 
mijn besluit was gauw genomen. Wie 
weet, ooit in de toekomst maar nu wil 
ik kunnen zeggen wat ik denk. Als 
wethouder kan dat veel beter. Op die 
plek kom ik tot mijn recht, maar als 
burgemeester moetje over zoveel 
zakenje mond houden. Dat is niets 
voor mij.”

11 SPANNINGauguslus2008



A B C D E

ircentage stemmen bij gem eenteraadsverkie 
vincie ■ bij gemeenten waar de SP in 2006 meedeed

DE SP BESTUURT
Bijna 30 SP’ers in 20 gem 
In vrijwel alle gevallen g 
verrast over de inzet en 
opmars van de SP begon

Haarlem 148.944 mw.
Collegemel: ©

■ uaam Hilde van der Molen
H Portefeuille; Socialezaken

Welzijn 
Maatschappelijke 
ondersteuning

eenten nemen deel aan het 
aat dat goed en 00k politieke 
de kwaliteiten van de social! 

ooit in Oss, maar lijkt niet t

Oost/Watergraaismeer
•stadsdeel Amsterdam 57.666 inw.

College met; •• ®. 
Willem Paquay

| Portefeuille: Welzijn en zorg
Dienstverlening en 
participatie
Emancipatie en integratie 
Stedelijke vernieuwing

bestuur van hun woonplaat 
tegenstanders zijn blij 

istische wethouders. De 
:e stuiten.

s.
WijK bij 23.467 inw.

Duurstede
College met:

Naam: Jan Burger
Portefeuille; Volkshuisvesting 

Sociale zaken 
Gezondheidzorg 
Financien

i
Zaanstad 139.758 mw
College met:

Piet KeijzerNaam;

Portefeuille: Werk, Inkomen en 
integratie
Ruimtelijke ontwikkeling 
Wonen

Hilversum 93.431 mw
College met:

Naam. Karin Walters
Portefeuille: Sociale zaken 

Financien 
Personeel en 
organisatie

Welke portefeuiiles beheren we

dai

SP-wethouders treffen we v 
waar we de speerpunten gi 
waardigheid en solidariteit 
Maar dat wil niet zeggen 
leveren met kennis van 
voor de hand lijkt te liggen 
financien die de gedachte 
zijn, logenstraffen. Ook tn

zake:

van de ruimtelijke ordeningvverkeer
en organisatie, ict en diere: 
alle markten thuis als het o 
zicht zijn de portefeuiiles vi

Tilburg
College met:

198.898 inw.

'ooral aan op de portefeuiiles 
lijkwaardigheid, menselijke 
het beste kunnen bewaken. 
t we geen mensen kunnen 
n op gebieden waar dat minde 
Zo zijn er vier wethouders van 

dat socialisten potverteerders 
effen we de SP aan op het gebied

Prins Alexander,
deelgemeente Rotterdam 87.948 inw:

College met: 1© 1
Naam: Geertje Boekhoudt
Portefeuille: Participatie

Sociale Samenhang 
Kunst en Cultuur

Schiedam 75.471 inw.
College met: O

en vervoer, personeelt'
nwelzijn. De SP is blijkbaar van 
in besturen gaat.In het over- 
erkort weergegeven.

^ Naam: Yorick Haan
Portefeuille: Volkshuisvesting 

Verkeer en Vervoer 
Milieu, Bouw en 
Woningtoezicht 
Ict
Dierenwelzijn

Naam; Johan van den Hout
Portefeuille: Wijkbeheer

Verkeer en vervoer 
Parkeren en 
wegenonderhoud

Naam: Paul Huijgen
Portefeuille; Sociale zaken

Arbeidsrelntegratie en
armoede
Dierenwelzijn

Vught
College met;

25.103 inw.

®o
Naam: JefTeulings
Portefeuille: Maatschappelijke 

ondersteuning 
Onderwijs, sport en 
cultuur
Wijk en buurtgericht
werken

Boxtet
College met:a 29.560 inw.II# O

iaam: Ger Wouters
Portefeuille Sociale zaken

Wonen en wijkbeheer
Zorg 
Integratie

Eindhoven 208.432 inw.
College met: OO

Hans-Martin Don
'orteteuiiiG: Sociale zaken

Remtegratie en sociale 
werkvoorzienning Wmo 
Welzijn en gezondheidszorg
Financien 
Ict en personeel en 
organisatie

Valkenburg
aan deGeui

----- V
17.719 i

College met:

Naam: 

Portefeuille:

JefKIe
Stedelijk
Volkshui 
dorpsrac 
Ruimtelij 
en milie-. 
Verkeer e

1998

Heerlen 93.3921
College met: ••

RietdiNaam:

Portefeuille: Economll 
werkgel^i 
Jeugd ei 
Buurtgei

Naam; Peter vl
Portefeuille: Welzijn e 

Inkomei..' 
Integratie

Naam: Cor Duij
Portefeuille: Publieke [ 

Personeel 
Sport
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Pekela 13.425 mw.
College met; ^

Naam: Hennie Hemmes
Portefeuiiie: Sociale zaken en 

welzijn
Cultuuren onderwijs 
Volksgezondheid

Samenwerken met 
andere parlijen

Reiderland 7.024 inw.
College met: ^

Naam: Hendrik van der Ham
Portefeuiiie: Sociale zaken 

Volksgezondheid 
Onderwijs en cultuur 
Maatschappelijke 
ondersteuning 
Welzijn en Sport

i

yr andere parlijen
1^' Kan de SP met andere parlijen een bestuur 

vormen of zijn we daar te koppig voor? Een 

overzicht van de collegepartners laat zien dat de SP 

wel degelijk bereid is met anderen een coalitie aan te 
gaan. In de 20 gemeenten waar nu SP’ers wethouder zijn, 

werken we samen met vrijwel alle parlijen. In 16 gemeenten 

met de PvdA, in 8 gemeenten met bet CDA, 7 keer met een van 

de lokale parlijen, 6 keer met GroenLinks, in 4 gemeenten zit 

in de coalitie een VVD’er, in 2 iemand van D66 en 00k is er 

een gemeente waar we samen met een lid van de 

ChristenUnie besturen. Op lokaal niveau blijkt bet 

dus mogelijk te zijn om te besturen met parlijen 

die of heel ver van ons af staan, of niet 

landelijk met de SP wilden 

^ regeren.

Legenda
© CDS
• PvdA
£ GroenLinks 
0 CD
• VVD 
O DOB 
O SGP 
O Lokaal

A Lijst Overloon 
B Combinatie 95 
C Stadspartij Doesburg 
D Meerbelangen 
E VoorDeGemeenschap 
F Algemeen Belang 
G Inwoners Belang Groot 

Valkenburg
HVught Samen Anders

iheid 
iderwijs 

iht werken

Zutphen
izorg

)ienstverlening 
en organitatie

De eerste 
gemeente met 
SP-bestuurders
In 1996 had Oss de 

primeur als plaats waar 
de socialisten mee 
gingen besturen. Jules 

Iding en Henk van 
Gerven werden de 
eerste SP-wethouders 
nadat het vorige college 

was gevallen. Het nieuwe 
college kwam met een

aantal vernieuwende beleidspun-
ten, zoals:
- de verhoging van de gemeente- 
lijke belasting wordt terug- 
gedraaid

- extra geld voor het opknappen 
van oude wijken,

- er wordt niet bezuinigd op het 
openbaar vervoer

- meer ruimte voor natuur in 
de stad

- een 36-urige werkweek voor 
ambtenaren.

OSS 76.253 inw.
College met Q ft )

Naam: Juleslding
Portefeuiiie: Ruimteleijke ordening 

en groenbeleid 
Volkshuisvesting en 
wijkraden
Verkeer en openbaar 
vervoer
Stadsbeheer en 
evenementen

Naam Chris Ermers
Portefeuiiie; Openbare ruimte 

Verkeer en vervoer 
Financien
Wijk en dorpsraden

_
S
s

Naam:

Portefeuiiie. Jeugd en onderwijs 
Werk en inkomen 
Zorg, volks gezondheid 
en sport
Volkshuisvesting en 
wijkcontacten

—*---- --------- 1--------

Boxmeer 29.412 inw.
College met: (A) O

n
Nijmegen 150.907 inw.
College met:

Naam Hans van Hooft sr.
Portefeuiiie: Wijken

Openbare ruimte 
Spelen
Maatschappelijke
opvang

Naam: Peter Lucassen
Portefeuiiie: Financien 

■ Wonen
Facilitaire diensten

Naam: Bert Moeskops
Portefeuiiie; Openbare ruimte 

Verkeer en vervoer 
Financien
Wijk en dorpsraden

Naam: Gerard Everink
Portefeuiiie: Sociale Zaken 

Wmo
Jeugd en senioren 
Onderwijs

Wel in de read, 
niet in het college
21 Alkmaar
22 Almelo
23 Almere
24 Alphen aan den Rijn
25 Amersfoort
26 Amsterdam
27 Arnhem
28 Assen
29 Bergen op Zoom
30 Bernheze
31 Breda
32 Brielle
33 Culemborg
34 De Bill
35 Delft
36 Den Bosch
37 Den Haag
38 Den Helder
39 Deventer
40 Diemen
41 Dongen
42 Dronten
43 Emmen
44 Enschede
45 Geertmidenberg
46 Gorinchem
47 Gouda
48 Grave
49 Haarlemmermeer
50 Helmond
51 Hengelo
52 Heuvelrug
53 Horst aan de Maas
54 Hulst
55 Kerkrade 

Landgraaf 
Leeuwarden 
Leiden
Leidschendam-Voorburg 
Lelystad 
Maassluis 
Maastricht 
Middelburg 
Midden-Drenthe

56
57
58
59
60 
81 
62
63
64
65 Moerdijk
65 
67
66

Nieuwegein 
Oosterhout 
Purmerend

69 Raalte
70 Rheden
71 Roermond
72 Roosendaal
73 Rotterdam
74 Schagen
75 Scheemda
76 Schijndel
77 Smallingerland
78 Sneek
79 Steenwijkerland
80 Uden
81 Utrecht
82 Veenendaai
83 Veghel
84 Velsen
85 Venray
86 Vlaardingen
87 Vlissingen 

Wageningen 
Weert
West-Friesland Oost 
Zandvoort 
Zeist
Zoetermeer 
Zwolle

Het eerste SP-college rhet SP’ers Henk van Gerven (tweetie van links) 

en Jules Iding (midden).

# Bron aantal inwoners: www.vng.nl
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DE LINKSE COALITIE
VAN GRONINGEN

Spanning vroeg PvdA-wethouder Jose van Schie om te 

schrijven over samenwerken met de SP. Met als resultaat, 
zoals te verwachten, een stuk uvaar SP’ers het inhoudelijk 

voor een belangrijk deel mee oneens zullen zijn. Juist 
daarom een interessant stuk. Want als bestuurder moet je 

van politieke tegenstanders bestuurlijke medestanders zien 

te maken, zonder te verwachten dat de coalitiepartners
ineens van politieke kleur veranderen.

Jose van Schie is geboren in 1956 in Den Haag. Zij studeerde geschiedenis in 

Leiden en is sinds 2004 wethouder van Onderwijs, Jeugd en Welzijn van de

De uitslag van de Groningse gemeenteraads- 
verkiezingen op 7 maart 2006 was glashelder.
De zittende coalitie, bestaande uit PvdA, Groen- 
Links, VVD en CDA, had ondanks de forse winst van 
de PvdA, de meerderheid verloren. En de SP werd, 
met haar zesde overwinning op rij, de tweede partij 
in de stad. Vriend en vijand waren het er over eens: 
Groningen stevende af op een links college. Rosita 
van Gijlswijk, toenmalig fractievoorzitter van de SP 
verwoordde het als voIgt: “We gaan voor het eerst in 
ons bestaan serieus meedoen aan de collegeonder- 
handelingen. Eerdere keren was vooraf al duidelijk 
dat we geen kans maakten. Nu ligt het anders. Onze 
inzet is een college met PvdA, SP en GroenLinks.” 
Na zes weken onderhandelen, bereikten de partijen, 
die samen op 24 zetels in de Raad (PvdA 12, SP 7, GL 
5) kunnen rekenen, een akkoord. Groningen kreeg 
na ruim 25 jaar weer een links college, dat de stad 
sterk, sociaal en duurzaam wil maken.

Voor de PvdA was van groot belang om de lokale 
investeringsagenda voort te zetten. We zijn ervan 
overtuigd dat door te investeren in de stad, er meer 
mensen aan het werk komen en de kans krijgen him talent 
te ontwikkelen. Groningen is de laatstejaren in alle 
opzichten sterk gegroeid, dankzij de inzet van de 
gemeente op het gebied van stadsontwikkeling, 
wijkvernieuwing, bereikbaarheid en economic.
Initiatieven die in het verleden vaak op tegenstand van de 
SP konden rekenen.

Groningen is daarmee een van de weinige steden waar de 
SP deelneemt aan het stadsbestuur. Landelijk haakte de 
SP al snel af bij de laatste kabinetsformatie. Waarom lukt 
in Groningen tot nu toe wel wat elders te weinig van de 
grond komt? Een stevig collegeprogramma, solide 
bestuurders en nieuwe stijl van besturen zijn volgens mij 
de belangrijke factoren voor het succes in Groningen.

1. Een stevig collegeprogramma
In de formatie nam de PvdA (al 60jaar de grootste partij 
in Groningen) hetvoortouw. Het was duidelijk dat de SP 
graag stevige resultaten wilde boeken in de sociale 
portefeuille. Het verruimen van de mogelijkheden voor 
bijzondere bijstand, schuldhulpverlening, het beperken 
van de sloop van huurwoningen en meer zeggenschap 
voor burgers waren belangrijke thema’s voor de SP.

gemeente Groningen. Met ingang van 2006 is daar de portefeuille Sport en 

Recreatie bijgekomen. Jose is sinds 1978 lid van de PvdA. Ook GroenLinks wilde de door het vorige college 
opgestelde investeringsagenda verder uitvoeren.
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Daarnaast waren het parkeerbeleid, investeren in 
openbaar vervoer en een stevige inzet op duurzaamheid 
belangrijke thema’s voor deze partij.

Vanuit de gedachte dat we gemakkelijk overeenstemming 
zouden bereiken over het sociale beleid, startten we met 
de weerbarstige dossiers. In de eerste weken verliepen de 
onderhandelingen moeizaam. Niet alleen vanwege de 
inhoud: er was ook sprake van een sluimerend gebrek aan 
vertrouwen. Steeds opnieuw kwam de vraag aan de orde 
of de SP wel de bestuurlijke verantwoordelijkheid wilde 
nemen voor het totale beleid en niet van binnenuit de 
oppositie tegen het college zou gaan organiseren. Op enig 
moment hebben we elkaar diep in de ogen gekeken en dit 
gevoel bespfeekbaar gemaakt. Dathielp. Stapje voor 
stapje groeide het vertrouwen. Inhoudelijk werden vrij 
gedetailleerde afspraken gemaakt over stedelijke 
investeringen, wijkvernieuwing en bereikbaarheid. Ook 
werd overeengekomen om een forse bezuinigingsoperatie 
door te voeren, En toen eenmaal deze hobbels waren 
genomen vonden we elkaar zoals verwacht snel op de 
sociale agenda en het duurzaamheidsbeleid. En deze 
afspraken blijken de afgelopen tweejaar voldoende 
houvast te bieden voor het te voeren beleid,

2. Solide bestuurders en fractie
De SP is met twee wethouders in het college vertegen- 
woordigd. Peter Verschuren (vanaf 1988 raadslid) is 
verantwoordelijk voor sociale zaken en integratie. Als 
wethouder heeft hij een armoedepact afgesloten, het 
door het vorige college in gang gezette reintegratiebeleid 
verder uitgebouwd en is hij gestart met het integratiede- 
bat. Voor de komende tweejaar staat de nieuwbouw van 
de sociale dienst en de ombouw van de sociale werkvoor- 
ziening hoog op de agenda.
Jannie Visscher (gekozen in 2006) heeft zorg, ouderen, 
stadsbeheer en milieu in portefeuille. Zij presenteerde 
een goed ontvangen duurzaamheidsnota. Gezamenlijk 
zijn zij en ik verantwoordelijk voor de invoering van de 
Wet maatschappelijk ondersteuning. Dit is in Groningen 
voorspoedig en naar tevredenheid van de gebruikers 
verlopen. In tegenstelling tot andere gemeentes kennen 
we geen problemen met de (gemeentelijke) thuiszorg. In 
onze aanpak hebben we kwaliteit boven prijs gesteld en 
binnen de wettelijke kaders gestuurd op een sterke 
verbondenheid met het lokaal zorgbeleid. De zware 
kritiek van de landelijke SP op de invoering van de Wmo 
werd in Groningen dan ook niet in alle opzichten 
herkend.

De SP slaagt er in om de bestuurlijke rol goed in te 
vullen. Met de SP, wethouders en fractie, kun je afspraken 
maken, men heeft een nuchtere kijk op het bestuur en de 
partij lijkt wars te zijn van machtsspelletjes. De partij 
heeft de omslag kunnen maken, al was het wel wennen 
aan de nieuwe rol. Het was zoeken naar dejuiste balans 
tussen monisme en dualisme. Uiteindelijk heeft men de 
conclusie getrokken dat een al te dualistische benadering 
niet werkt. Wilje een stad besturen, dan ontkomje er niet 
aan om tijdig binnen de partij en de coalitie af te 
stemmen. De SP verschilt hierin nauwelijks van de andere 
(coalitie)pai tijen.

Het is ook een stuk gezelliger geworden met de SP. 
Voorheen onttrokken de SP raadsleden op last van hoger 
hand zich aan alle sociale bijeenkomsten van de 
Gemeenteraad. Men ging niet mee met hetjaarlrjkse 
raadsuitstapje en beperkte deelname aan recepties en 
borrels tot het absolute minimum. Vanaf 2006 is hier 
verandering in gekomen, en het moet gezegd ook met de 
SP valt te lachen.

3. Een nieuwe kijk op besturen
Als college hebben we de overtuiging dat we de toekomst 
van onze stad en de stadjers alleen vorm kunnen geven 
door op zoek te gaan naar samenwerking met bewoners, 
maatschappelijke organisaties en bedrijven. We willen 
meer ruimte geven aan initiatieven van burgers en 
activisme bevorderen. Dit vraagt om een andere manier 
van besturen. Met bewonersorganisaties hebben we 
onlangs een convenant opgesteld om de participatie te 
vergroten. Met de corporaties hebben we afgesproken om 
in 14 wijken gezamenlijk extra te gaan investeren en 
bewoners meer ruimte te geven om plannen voor de 
wijken te ontwikkelen. En ook als het gaat om zorg, 
duurzaamheid, integratie of onderwijs zoeken we onze 
partners op. Deze, door alle collegepartijen van harte 
ondersteunde werkwijze, sluit goed aan bij de activistische 
instelling van de SP.

In Groningen is de basis gelegd voor bestuurlijke samen
werking met de SP. De komende tweejaar zal blijken of de 
basis voldoende is voor het doorhakken van knopen in 
ingewikkelde dossiers. De plannen voor het Forum en de 
Grote Markt, de nieuwbouw van de sociale dienst, de 
aanleg van de tram en het ontwikkelen van Meerstad zijn 
hier voorbeelden van. De SP heeft een bestuurlijk 
fundament gelegd waarop verder kan worden gebouwd. 
Een kritische factor is of de SP er ook op lange termijn in 
blijft slagen de achterban met deze meer bestuurlijke 
inslag aan zich te binden. Af en toe zijn er kritische 
geluiden te horen over deze nieuwe koers van de SP.

Een ander punt is dat de SP, zowel landelijk als lokaal, een 
partij met een wat beperkte agenda'is. Zorg, welzijn, 
armoedebestrijding, burgerparticipatie, en sociale 
woningbouw zijn nog altijd de belangrijkste thema’s. Daar 
is niks mis mee, maar het ontbreekt de partij aan meer 
uitgewerkte visies op het gebied van ruimte, economic en 
bereikbaarheid. Ik vind de partij nog te veel gericht op 
ondersteuning, herstel en behoud, en te weinig gericht op 
emancipatie, vooruitgang en vernieuwing.

Velen binnen de PvdA vragen zich af of de SP wel bereid is 
en in staat is om bestuurlijke verantwoordelijkheid te 
dragen. Na tweejaar ervaring in Groningen kan ik deze 
vraag volmondig metja beantwoorden en ik vind dat het 
zo langzamerhand tijd wordt dat de SP meer bestuurlijke 
verantwoordelijkheid krijgt en neemt. Inhoudelijk gezien 
is er een gezamenlijke agenda, en met een nieuwe stijl van 
besturen komje een heel eind. Maar voor alles geldtje 
moet het wel willen.
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Bij de vorige gemeenteraadsverkiezingen groeide de SR ook in Leiden. De fractie nam van drie tot zeven 
zetels toe en de partij leverde na de onderhandelingen twee wethouders. Bij onderhandelen hoort het doen 
van concessies. Dat deden alle collegepartijen inclusief de SR. Inmiddels zijn de socialistische wethouders 
uit het college gestapt omdat er tijdens de bestuursperiode op een van die afspraken werd teruggekomen. 
Dat was de Leidse SR een brug te ver. In een gesprek met Antoine Theeuwen, de fractievoorzitter van de SP 
in de Leidse gemeenteraad, kwam vooral de vraag aan de orde op welk moment SP’ers niet meer bereid zijn 
om een concessie te doen.
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HOE ZAGEN JULLIE
IN LEIOEN KANS
OM ZO FORSTE GROEIEN?
“Tijdens de verkiezingen hebben we fors ingezet op drie 
zaken die erg leefden en leven in Leiden. Dat waren de 
vraag of er een trein door de stad mocht gaan rijden 
(de Rijn-Gouwelijn), de plannen om de Oostvlietpolder 
te bebouwen en als derde de kwestie van de woning- 
bouw in de stad. Wij zijn tegen de komst van de RGL - 
de Rijn-Gouwelijn - door de historische binnenstad, 
widen de polder vrijhouden als laatste agrarische 
gebied van Leiden, en we hebben plannen ontwikkeld 
zodat er een eind komt aan de bestaande woningnood.

Natuurlijk hebben we ook meegelift op de landelijke 
groei van de SP, maar twee van de vier gewonnen zetels 
waren te danken waren aan onze lokale inzet. Zo waren 
we dus ineens met zeven zetels de tweede partij van 
Leiden. Alleen de PvdA is groter en heeft tien van de in 
totaal 39 zetels.”

WAS HET MOEILIJK OM 
DE NIEUWE ZETELS TE BEZETTEN 
MET GOEDE MENSEN?
“Dat was eigenlijk wel lastig. We waren er niet goed op 
voorbereid dat we zo snel zouden groeien. We stellen 
natuurlijk wel eisen aan mensen die in de raad widen, 
maar het is niet zo eenvoudig om genoeg leden te 
vinden die een paar dagen raadswerk widen en kunnen 
verrichten. Eigenlijk zou de vergoeding omhoog 
moeten of zouden mensen op zijn minst volledig 
moeten worden gecompenseerd voor de investering die 
ze doen. lemand die een gewone baan heeft, kan het er 
eigenlijk niet bij doen. Je krijgt dus maar moeilijk een 
doorsnee van de bevolking in de fractie. Maar goed we 
hebben desondanks de zetels weten te bezetten met 
leden die in ieder geval de landelijke scholingen 
hebben gevolgd en dus niet als groentjes aan hun 
raadsperiode begonnen. De begeleiding vanuit de 
landelijke partij in het scholen van kaderleden is 
echt top.

Toch zijn we niet helemaal zonder kleerscheuren door 
de eerste twee jaar gekomen, want een van de raads- 
leden is overgestapt naar de leefbaren. Dit lid, een 
echte oudgediende binnen de partij, liet zijn gezicht 
weinig zien in vergaderingen en toen we hem daarop 
aanspraken heeft hij zijn boeltje gepakt. Jammer.”

JE NOEMT NET DE BEGELEIDING 
VANUIT DE LANDELIJKE SP.
HOE IS JULLIE ERVARING DAAR VERDER MEE?
“Uiteraard is de afdeling autonoom, maar gelukkig 
ondervonden we steun van de landelijke partij.
Zoals gezegd, de scholingen. Die waren van groot 
belang voor ons. Verder heeft men ons zelf onze koers 
uit laten zetten, hoewel ik weet dat er binnen het 
partijbestuur wel twijfels bestonden over onze snelle 
groei. Ging het niet allemaal te snel? Zeker ook met het 
oog op de problemen die we in het recente verleden 
binnen de afdeling hebben gehad toen de partij in twee 
kampen was verdeeld.

Na ons terugtreden uit het college hadden we mis- 
schien wel wat meer steun kunnen gebruiken in de 
evaluatie. Overigens kregen we die steun weer wel toen 
er een nieuw college moest worden gevormd. Tiny Kox 
heeft ons toen terzijde gestaan met wijze tactische 
adviezen.”

LATEN WE EERST EENS TERUGGAAN NAAR 
HET TOETREDEN TOT HET COLLEGE.
DAT BETEKENT CONCESSIES DOEN.
“Ja, op alledrie speerpunten hebben we water bij de 
wijn gedaan. Beslissingen over de woningnood zijn een 
jaar uitgesteld in afwachting van een nieuwe Woonvisie. 
Wat betreft de bebouwing van de polder is afgesproken 
eerst de uitspraak van de Raad van State af te wachten 
en over de trein kwamen we overeen de beslissing aan 
de bevolking voor te leggen in een referendum.

We sloten die compromissen op basis van feiten en niet 
op de uitruil van binnengehaalde punten, Dat klinkt 
ingewikkeld, maar als SP gaat het ons om een soort 
waarheidsvinding. Wij zijn bereid om af te wachten tot 
een onderzoek uitwijst wat de werkelijke situatie is. 
Neem die trein. We hadden daar wel een standpunt 
over als afdeling, maar we waren bereid om daar verder
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over te praten op basis van een volksraadpleging. 
Onderhandelen is geen handjeklap op de markt, maar 
op grond van je principes en onderzoek naar de feiten 
zaken bespreekbaar maken. Andere partijen denken 
vaak alleen maar in termen van politieke winst of 
verlies. Bij ons gaat het erom principes en feiten te 
verbinden. Dat kan dus ook betekenen dat je van 
standpunt verandert. AIs het referendum had uitge- 
wezen dat de meerderheid de Rijn-Gouwelijn wel wil, 
dan hadden we ons daarbij neergelegd.”

MAAR HET LIEF 
DUS HEEL ANDERS.
“Dat kun je wel zeggen. We hadden een mooi links 
college van PvdA, GroenLinks, ChristenUnie en SP, 
maar al vanaf het begin had ik het idee dat ook binnen 
de collegepartijen niet iedereen daar echt blij mee was. 
Het referendum kwam er wel, maar de andere partijen 
waren niet bereid de uitslag te respecteren. Nadat een 
ruime meerderheid (69 procent) van de Leidse kiezers 
de RGL verwierp, presenteerde de gemeente Leiden 
een alternatief vervoersplan metvrije busbanen. De 
Provincie Zuid-Holland, de drijvende kracht achter 
het RGL-plan, dreigde vervolgens Leiden metjuri- 
dische stappen. Dat was voor PvdA, GL en CU reden 
om afstand te nemen van het referendum. Daarmee 
walsten ze over onze instelling heen dat je principes 
met feiten moet verbinden. Hun handelen ging zo in 
tegen onze democratische principes en hetfeit dat 
de meerderheid tegen de trein was, dat we wel moesten 
opstappen. Voor ons was het toen: tot hier en 
niet verder.”

WAREN BINNEN DE SP DE MENINGEN 
HIEROVER NIET VERDEELD7IK KAN ME 
VOORSTELLEN DAT EEN WETHOUDER DIE HEEL 
BELANGRIJKE DINGEN VOOR DE BEVOLKING KAN 
DOEN DAN WIL BLIJVEN ZITTEN. ZELFS KUNNEN 
HEEL PERSOONLIJKE ARGUMENTEN EEN ROL 
SPELEN, ALLEBEI DE WETHOUDERS ZATEN 
BINNEN EEN JAAR ZONDER WERK.
“Nee, daar was geen sprake van. We hebben het er 
uitgebreid over gehad, maar alle lagen binnen de 
afdeling waren eensgezind. Zowel de wethouders, de 
fractie als de rest van de afdeling vonden dat we in een 
dergelijk college niets meer te zoeken hadden. Dat 
deed wel pijn, maar er bestond geen twijfel over.
Over de wethouders hoef je je trouwens geen zorgen te 
maken hoor. Die krijgen gewoon doorbetaald tot ze lets 
anders hebben. Dat ze het heel jammer vinden dat ze 
hun werk voor een socialer Leiden niet hebben kunnen 
afmaken, is natuurlijk een andere zaak.”

HOE IS DE - WELISWAAR KORTE - 
PERIODE VAN MEEBESTUREN BEVALLEN?
“Eigenlijk heel goed. We hadden in eerste instantie het 
probleem om goede bestuurders te vinden zoals we ook 
een probleem hadden bij het vinden van goede 
volksvertegenwoordigers. Binnen ons ledenbestand 
hebben we toen toch twee heel capabele mensen 
gevonden voor de wethouderszetels. De een, Paul Jonas,

is een echte oude rot binnen de SP. De ander, 
Raymond Keur, was minder politick bedreven, maar 
juist iemand met veel bestuurlijke ervaring. Ze vulden 
elkaar in dat opzicht goed aan, waarbij opvallend was 
dat Paul in het begin nogal eens botste met zijn 
ambtenarenapparaat. Dat had ongetwijfeld te maken 
met zijn gebrek aan bestuurlijke ervaring. Na een 
aanloopperiode met wat conflictjes ging het echter 
steeds beter lopen.
Daarbij hadden we maandelijks een strategisch overleg 
tussen de drie lagen binnen de SP: de afdeling, de 
gemeenteraadsleden en de wethouders.

Zo doorkruisten we natuurlijk wel een beetje het 
dualisme in de politick, volgens welke de wethouders 
los staan van de fractie, maar het werkte goed. We 
hielden zo goed voeling met elkaar en vandaar dat ons 
uit het college stappen niet gepaard is gegaan met 
interne ruzies.”

BEN JE NIET BANG DAT MENSEN 
BIJ DE VOLGENDE VERKIEZINGEN 
DE SP LINKS LATEN LIGGEN.
DAT MEEBESTUREN IS 
IMMERS NIETS GEWORDEN.
“Nee, daar ben ik helemaal niet bang voor. Sterker 
nog, ik denk dat onze opstelling de sympathie onder 
de bevolking voor ons alleen maar groter heeft 
gemaakt. Vergeet niet dat het probleem waarop we het 
college hebben laten vallen heel erg leeft binnen de 
stad. Als we op de markt staan merken we ook dat 
mensen echt nog niet zijn vergeten hoe de andere 
partijen het referendum hebben genegeerd.

ledere echte democraat moet hier toch van gruwen, 
dat je de mening van de bevolking vraagt en die 
vervolgens negeert, Het is eerder voor de andere 
partijen politieke zelfmoord geweest dan voor ons, 
daar ben ik vast van overtuigd.”

ZOUJEONDANKS 
DE ERVARINGEN WEERAAN 
ZO’N AVONTUUR BEGINNEN?
“Ja hoor, we kunnen als SP heel goede dingen voor de 
bevolking doen. Als we maar vasthouden aan onze 
eigen werkwijze.

We moeten oplossingsgericht onderzoek doen en alle 
problemen bottom up in plaats van top down benade- 
ren. Dan hoeven we onze principes van solidariteit, 
menselijke waardigheid en gelijkwaardigheid geen 
geweld aan te doen en kunnen we toch besturen. We 
zijn nu voor het blok gezet door de andere partijen, 
maar ze moeten er maar rekening mee houden dat we 
terug komen. We gaan de komende periode hard aan 
de slag om ons kader te versterken zodat we in de 
toekomst nog beter voor de dag kunnen komen.”
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Tdjcst: Ronald van Raak

In november mogen politieke partijen voor het eerst meedoen aan de 
waterschapsverkiezingen. De besturen van de waterschappen hebben 
vooral uitvoerende taken, en dat meet ook zo blijven. Politieke besluiten 
moeten worden genomen door de provincies.

Nederland ligt voor een groot deel 
onder de waterspiegel. Vanaf de 
twaalfde eeuw gingen mensen dijken 
bouwen en overtollig water afvoeren. 
Bezitters van de grond gingen daarbij 
steeds meer samenwerken. Op deze 
manier ontstonden honderden 
‘waterschappen’, samenwerkingsver- 
banden van belanghebbenden. Om 
het waterbeheer overzichtelijk te 
houden werden in de loop van de 
eeuwen waterschappen samenge- 
voegd. Sinds 1992 is het land verdeeld 
in 27 waterschappen. Deze voeren 
specifieke taken uit, vooral op het 
gebied van waterkering (tegen 
overstroming) en waterhuishouding 
(schoon water). Daarnaast hebben zij 
soms het beheer over (vaar)wegen en 
doen zij aan bestrijding van muskus- 
ratten. Waterschappen hebben ook 
eigen belastingen; heffingen voor 
waterbeheer, zuivering en veront- 
reiniging.

NIEUW: STEMMEN OP LIJSTEN
De voorzitter van een waterschap is de 
dijkgraaf, die door de regering wordt 
benoemd. Een college van dijkgraaf 
en heemraden vormt het dagelijks 
bestuur. De heemraden worden 
gekozen door het algemeen bestuur, 
dat bestaat uit 18 tot 30 mensen. Een 
deel van deze bestuurders wordt 
gekozen door de inwoners van een

waterschap. Een ander deel van deze 
zetels is gereserveerd voor specifieke 
belangengroepen, zoals boeren, 
bedrijven en natuurbeheerders. Zij 
krijgen 7 tot 9 zetels. Belangenbe- 
hartigers van de bedrijven worden 
benoemd door de Earners van 
Koophandel, van de natuurbeheer
ders door het Bosschap en van de 
boeren door onder meer LTO 
Nederland (Land- en Tuinbouw 
Organisatie), Tot nu toe gold voor de 
verkiezingen van de waterschappen 
een ‘personenstelsel’. Datbetekent dat 
bestuurders op persoonlijke titel 
werden gekozen. Tijdens de water
schapsverkiezingen van november 
wordt voor het eerst geexperimen- 
teerd met een ‘lijstenstelsel’, waarbij 
groepen belanghebbenden als lijst 
kunnen deelnemen. Op deze manier 
moet voor kiezers duidelijker worden 
welke belangen verschillende 
kandidaten vertegenwoordigen. Ook 
politieke partijen overwegen om als 
belanghebbende groep aan deze 
verkiezingen mee te doen.

LIEVERBIJ DE PROVINCIES
Als algemene regel geldt dat we als SP 
meedoen aan democratische verkie
zingen. Maar we vinden vooral dat er 
een goede verbinding moet zijn tussen 
onze volksvertegenwoordigers en de 
mensen die ze vertegenwoordigen.

‘Geen fractie zonder actie’ is een 
bekende stelregel in de SP. Dat is 
in de waterschapsbesturen heel 
moeilijk. Bovendien vinden we dat de 
waterschappen geen politiek orgaan 
moeten worden. De verkiezingen voor 
de waterschappen zijn niet populair 
en de deelname van politieke partijen 
kan die verkiezingen aantrekkelijker 
maken, maar dus ook partijpolitieker, 
en dat is ongewenst. In tegenstelling 
tot gemeenten en provincies zijn de 
waterschappen geen politiek bestuur, 
Zij hebben vooral uitvoerende taken, 
en dat moet ook zo blijven. Als het 
gaat om politieke beslissingen, zijn 
vooral de provincies aan het woord.
Zij stellen een waterbeleidsplan op en 
houden toezicht op de waterschappen 
Provincies bemoeien zich ook met het 
grondwater, het oppervlaktewater en 
het drinkwater.
Staatssecretaris Huizinga heeft in de 
Eerste Kamer op aandringen van de 
SP toegezegd dat er na de verkiezin
gen van november een uitgebreide 
evaluatie komt. Op basis daarvan zal 
besloten worden hoe het verder moet 
met de waterschappen. 
Waterschappen zijn een uitvoerend en 
geen algemeen bestuur. De SP wil de 
bevoegdheden van de waterschappen 
onderbrengen bij de provincies. 
Behalve de SP lijken ook PvdA, 
GroenLinks, ChristenUnie en SGP 
hiervoor te voelen. Verkiezingen voor 
de provincies zijn ook niet populair, 
maar dit is wel de juiste pick om 
besluiten te nemen over het 
waterbeheer.

19 SPANNING augustus 2008



WAT TE DOEN 
TEGEN PRiVATISERING?

Tekst: Sjaak van der Velden Foto: Stefan Prinssen

Marktwerking als opdracht is vanuit Brussel en Den Haag over het land uitgestort. Veel vroegere overheidsbe- 
drijven zijn geprivatiseerd met soms positieve, maar vooral veel negatieve gevolgen van dien. We spraken met 
Mahmut Erciyas, een van de twaalf SP-leden die zitting hebben in de Provinciale Staten van Noord-Brabant.

' n
DE PRIVATISERINGEN ZELF KUN 
JE IN DE PROVINCIE NATUURLIJK 
NIET ONGEDAAN MAKEN. MAAR 
HOE GAAN JULLIE IN BRABANT 
DM MET DE GEVOLGEN?
“Een goed voorbeeld is wat ik noem 
‘De slag bij Veolia.’ Wat was daar aan 
de hand? Veolia had door voor een 
(te) lage prijs in te schrijven de 
vervoersconcessie binnengesleept bij 
de aanbesteding van het busvervoer 
door de provincie.
Die lage prijs was gebaseerd op een 
geheim bezuinigingsplan (het 
zogenaamde 14-puntenplan), dat 
neerkwam op een forse aanval op de 
arbeidsvoorwaarden van de chauf
feurs, die strijdig met de cao bleek te 
zijn. Dat plan probeerde Veolia voor 
de zomervakantie ten uitvoer te 
brengen om de concessie winstgevend 
te maken, maar werd verrast door een 
vijfdaagse staking en aanhoudend 
verzet van de kantvan de chauffeurs. 
Door de strijdbaarheid van de 
chauffeurs moest het busbedrijf eieren 
voor zijn geld kiezen. Alle voornemens 
tot bezuiniging op de personeelskos- 
ten zijn ingetrokken door de vervoer- 
der. Een prachtige overwinning voor 
de chauffeurs.
Wij hebben de strijd van de chauffeurs

gesteund en staan op het standpunt 
dat de verliezen van Veolia in Midden- 
en West-Brabant gedekt moeten 
worden doo’r het bedrijf zelf. De 
chauffeurs via bezuinigingen laten 
bloeden voor stiekeme financiele 
keuzes van de bedrijfsleiding is voor de 
SP altijd onacceptabel geweest.”

HOE HIELP DE SP DE STAKENDE 
CHAUFFEURS?
“We hebben in de Provinciale Staten 
de commissie bijeengeroepen om daar 
voor te leggen dat de provincie toch op 
zijn minst moet eisen dat bedrijven de 
cao moeten nakomen als we met hun 
een contract afsluiten. Een ander punt 
dat we inbrachten is dat Veolia tijdens 
de staking het contract niet nakwam 
en dus in gebreke bleef. Zo konden we 
druk uitoefenen op de bedrijfsleiding 
van Veolia. Overigens deden we dat als 
SP ook door overal op te roepen tot 
steun aan de chauffeurs. Uiteindelijk is 
het natuurlijk wel zo dat de chauffeurs 
en de vakbeweging de strijd zelf 
hebben gewonnen. Wat wij hebben 
gedaan was deze strijd ondersteunen 
en het conflict plaatsen in het licht van 
de marktwerking.”

ZIJN ERNOGMEER 
VOORBEELDEN?
“Bij Arriva, concessiehouder in 
Oost-Brabant, was sprake van ernstige 
technische mankementen aan de 
bussen. De oorzaak daarvan was dat 
het bedrijf de concessie op het laatste 
moment kreeg en toen met een tekort 
zat. Dat tekort vulde het bedrijf aan 
met het overal vandaan slepen van oud 
materieel. Toen wij voor dit probleem 
aandacht vroegen in de commissie, 
kregen we als antwoord dat de 
veiligheid een taak is van de busmaat- 
schappijen, inspectie verkeer en 
waterstaat en de politie. In feite komt 
het crop neer dat het provincie-

bestuur geen regie wil voeren. De 
politiek blijft zo eigenlijk afzijdig en 
laat zich veel ontglippen, maar wij 
vinden als SP dat de provincie toch op 
zijn minst kan eisen dat een bedrijf 
dat een opdracht heeft aangenomen 
deze op fatsoenlijke wijze uitvoert.
Met inachtneming van cao’s en 
veiligheidsvoorschriften. Dat was ook 
zo toen Veolia het aanbrengen van de 
belodfde camera’s in de bussen steeds 
maar uitstelde. De chauffeurs waren 
hier boos over. Met het oog op de 
openbare veiligheid wilde het 
provinciebestuur eigenlijk ook dat ze 
werden geplaatst, maar het oefende te 
weinig druk uit. Want eigenlijk neigen 
Gedeputeerde Staten in dit soort 
zaken naar afzijdigheid. Dat is een 
direct gevolg van de filosofie van de 
vrije markt waar de bedrijven het zelf 
wel regelen op de beste manier.”

WAT IS JOUW CONCLUSIE UIT DE 
PROBLEMEN BIJ HET OPENBAAR 
VERVOER?

“Voor mij bevestigen al deze proble- 
men onze opvatting dat marktwerking 
in het ov leidt tot slechtere arbeids
voorwaarden voor het personeel en 
slechtere dienstverlening voor de 
reizigers. De SP zal zich sterk blijven 
maken voor het terugbrengen van het 
busvervoer in gemeenschapshanden. 
Daarbij profiteren we in hoge mate 
van de goede contacten die we hebben 
met vakbonden en chauffeurs. Dat is 
echt heel belangrijk, want zonder hen 
beginnen we niets.”
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HETIH PJ [I 
ROOIE LEVEN

DE PLIGHT VAN EEN SOCIALISTISCH RAADSLID
Socialisten proberen al langer dan 150 jaar om de wereld een ander aanzien te 

geven. Ze strijden al die tijd al tegen bet kapitalisme als systeem, maar op de 

eerste plaats tegen de gevolgen en uitwassen van dat systeem. Al die jaren 

hebben socialisten ook opgeschreven hoe ze dachten de wereld te kunnen 

veranderen.
In een geschiedenis van anderhalve eeuw veranderen veel zaken, maar blijft ook 

veel hetzelfde. Het is daarom voor hedendaagse socialisten heel leerzaam om 

kennis te nemen van de opvattingen van bun voorgangers. Waarom zouden we 

telkens opnieuw het wiel uitvinden? In de serie Het Rijke Rooie Leven zullen we 

(delen van) teksten uit het verieden publiceren met commentaar van een 

tegenwoordige socialist.

De Sociaal-Democratische Arbeiders 
Partij (SDAP) richtte in 1901 een 
bestuurdersvereniging op: de 
Vereeniging van Sociaal-Democrati
sche Gemeenteraadsleden (VSDG).
Op 15 januari 1907, verscheen het 
eerste nummer van De Gemeente. 
Maandblad van de Vereeniging van 
Sociaaldemocratische Gemeenteraads
leden. Aan de wieg van dit maandblad 
stonden twee vooraanstaande sociaal- 
democraten: Pieter Lodewijk Tak en 
Floor Wibaut.
Tak (1848-1907) werd in 1899 lid van 
de SDAP en stond bekend als een 
ervaren journalist en scherpzinnig 
politicus. In 1903 werd hij hoofdredac- 
teurvan Het Volk, een jaar later werd 
hij gekozen als raadslid in Amsterdam, 
Hij kwam als eerste SDAP’er in de 
Provinciale Staten van Noord-Holland. 
Tak was bevriend met Floor Wibaut 
(1859-1936), die in 1907 eveneens in 
de Amsterdamse raad en de Provinci
ale Staten kwam. Hij maakte naam als 
grondlegger van de socialistische 
gemeentepolitiek. Voor De Gemeente 
schreef Wibaut talloze beschouwingen 
over zeer uiteenlopende onderwerpen. 
Al na acht nummers moest De 
Gemeente afscheid nemen van Tak, 
die plotseling overleed. De redactie

bestond in 1917 uit twee man. Wibaut, 
die het werk na de dood van Tak 
alleen voortzette, had in 1909 
versterking gekregen van Nap 
Ankersmit, die journalist was en 
raadslid in de toen nog onafhanke- 
lijke gemeente Watergraafsmeer. In 
1919 kwam ook Willem Vliegen in de 
redactie, maar die verliet in 1924 
vanwege zijn drukke werkzaamheden 
de redactie weer. Ook Wibaut staple 
toen wegens tijdgebrek op, zodat 
alleen Ankersmit nog overbleef.
De reden dat Ankersmit het artikel op 
de volgende pagina schreef, was de 
groei van zijn partij. De SDAP werd 
steeds sterker in de gemeenteraden in 
Nederland. In de jaren tachtig en 
negentig van de negentiende eeuw 
waren er al socialistische raadsleden. 
In 1891 kende ons land zelfs al een 
socialistische wethouder, Willem 
Vrijburg. Begin 1907 zaten er nog 
maar 43 sociaal-democraten in de 
gemeenteraden en waren er maar 
enkele rode Statenleden. In 1907 nam 
het aantal raadszetels toe tot precies 
100, alleen Limburg was nog een witte 
vlek. In de vier grote steden zaten nu 
sociaal-democraten in de gemeente- 
raad. Amsterdam ging op kop met zes 
rode raadsleden. In Goor en Leeuwar-

deradeel kreeg de SDAP, voor het eerst, 
zelfs de absolute meerderheid. De 
SDAP was op dat moment de enige 
socialistische partij en had nu vertegen- 
woordigers in 53 (van de toen meer 
dan 1200) gemeenten.
Het aantal socialistische wethouders en 
gedeputeerden was op de vingers van 
een hand te tellen, rode burgemeesters 
waren er helemaal niet. Hoe anders is 
het beeld nu: de PvdA heeft bijna 2.400 
raadsleden, 133 Statenleden, bijna 500 
wethouders, en 121 burgemeesters. De 
NCPN heeft 6 raadszetels. Groen Links 
heeft 417 raadsleden, 32 Statenleden,
93 wethouders, en 6 burgemeesters. 
Over de raadsleden, Statenleden en 
wethouders van de SP leest u elders in 
deze Spanning.
Het geeft aan hoe alle vormen van 
socialisme in de afgelopen eeuw een 
sterke positie hebben verworven in het 
lokale en provinciale bestuur. Een 
ontwikkeling die overigens vele ups en 
downs kende.
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15 AUGUSTUS 1917.

DE GEMEENTE
Maandblad van de Vereeniglng ,a„ Sociaaldemocratische Gamaerneraadsledan

Redacteuren: J. F. ANKERSMIT en F. M. WIBAUT.

tegenwoordigers gewend is: dat hij er een ei-en onvattinn- 
va., gemeentepolitiek op zal nahouden en |fe opvS 
onbe ohroomd zal verdedigen tegenover de gcsteldo 
raachten on desnoods tegenover sterke tegenwerkin An • 
dat h.j eigen studio zal maken van dTgemeentel^

Op 15 augustus 1917 publiceerde De Gemeente het artikel ‘Onze nieuwe raadsleden’. 
Dit artikel was geschreven door de hoofdredacteur Nap Ankersmit. We nemen uit het 

artikel de volgende fragmenten over.

“In een lange reeks van gemeenten 
dringt de sociaaldemokratie voor het 
eerst den gemeenteraad binnen en zal 
voortaan de stem der arbeidersklasse 
van het raadhuis weerklinken; in een 
nog grooter aantal gemeenten werd de 
socialistische vertegenwoordiging 
versterkt en zal met nog meer kracht 
dan te voren het pleit voor de arbei- 
dersbelangen en voor de socialistische 
omvorming der gemeentepolitiek 
gevoerd kunnen worden. (..)

De verkiezing tot socialistisch raadslid 
legt bijzondere verplichtingen op. Er 
zijn vele vertegenwoordigers van 
burgerlijke partijen, die, als de stembus 
hun gunstig is geweest en zij ‘met het 
vertrouwen der kiezers vereerd’ als 
raadslid hun intrede doen, meenen er 
mee te kunnen volstaan door op hun 
stoel te gaan zitten, ootmoedig te 
luisteren naar wat de burgeraeester 
zegt, misschien eens een enkele maal 
een stuk op de leeskamer in te kijken 
als de burgemeester zoo goed is voor 
de raadsvergadering er iets van dien 
aard neer te leggen, en verder het 
presentiegeld op te strijken als dat er 
is, veiligheidshalve maar te stemmen 
zooals de burgemeester het aangeeft, 
en overigens violen te laten zorgen', in 
de verwachting dat de geachte kiezers 
zoo’n braaf raadslid na zijn zittijd weer 
zullen inhuren.
leder van ons kent zulke raadsleden 
wel in zijn omgeving, maar het behoeft 
geen betoog, dat een socialistisch

raadslid een andere opvatting van zijn 
taak moet hebben. Hij moet al reeds 
hierom een andere opvatting hebben, 
omdat hij met geheel andere verwach- 
tingen gekozen wordt dan de burger
lijke raadsleden. Een socialistisch 
raadslid wordt gekozen met de 
verwachting, dat hij een krachtig, 
ijverig vertegenwoordiger van zijn 
klasse zal zijn.

Dat hij er een eigen opvatting van 
gemeentepolitiek op zal nahouden en 
die opvatting onbeschroomd zal verde
digen tegenover de gestelde machten 
en desnoods tegenover sterke tegen- 
werking in; dat hij eigen studie zal 
maken van de gemeentelijke vraag- 
stukken en zelfstandig zaken aan de 
orde zal stellen, wanneer dit niet van 
den kant van het dagelijksch bestuur 
der gemeente geschiedt; dat hij in 
nauwe voeling met de burgerij, in het 
bijzonder met de arbeiders in zijne 
gemeente zal blijven, voor hun 
wenschen en grieven steeds een open 
oor zal hebben, de billijkheid dier 
wenschen en grieven zelfstandig zal 
beoordeelen en, zoo dat hem blijkt 
noodig te zijn, onverzwakt voor 
tegemoetkoming er aan zal pleiten; 
dat hij geen gedwee volgeling van den 
burgemeester zal zijn, geen zwijger in 
den Raad, ook geen praatvaar 
natuurlijk, maar iemand die in heel 
zijn optreden toont zich de vertegen
woordiger te weten van een klasse die 
maar al te veel achteruit gezet wordt

en een eigen, krachtige en zelfbewuste 
vertegenwoordiging bitter noodig 
heeft.
Ziedaar wat van een socialistisch 
raadslid verwacht wordt; wij beklagen 
ons er niet over. Integendeel, wij 
verheugen ons erover; het is een eer 
voor de sociaaldemokratie, dat aan 
hare vertegenwoordigers zoo hooge 
eischen gesteld worden. De eer der 
sociaaldemokratie vergt dan echter 
ook omgekeerd, dat aan die eischen 
zooveel mogelijk voldaan wordt. 
Anders zou het raadslidmaatschap van 
den sociaaldemokraat, in plaats van 
de propaganda voor de sociaalde
mokratie, die wij naast de bereiking 
van verlerlei hervorming en de 
verbetering van velerlei inzicht ermee 
bedoelen, op het tegendeel kunnen 
uitloopen.

Hoofdzaak echter bij alles is, dat onze 
raadsleden zelf van aanpakken 
moeten weten. Het beste voorlichtings- 
zaad baat niet als het in een dorren 
bodem valt. Maar ook de vruchtbaar- 
ste bodem brengt niet anders dan 
onkruid voort als er niet in gezaaid en 
gewied wordt. Aan onze raadsleden de 
taak om hun klasse eer aan te doen 
door vruchtbaar werk te leveren.”

1 Zich nergens zorgen om maken, zijn 
heil zoeken bij de wijn. Een fiool is 
een fles, maar dat werd in dit 
gezegde verbasterd tot viool.
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Theo Cornelissen over ‘Onze nieuwe raadsleden’ DEEL 37

SP-RAADSLEDEN ANNO 2008
Als je ‘Onze nieuwe raadsleden’ 
vertaalt in modern Nederlands dan 
lees ik een hartstochtelijke oproep 
aan onze raadsleden om anders te 
zijn dan de raadsleden van burger- 
lijke partijen.

Wij gaan niet klakkeloos de burge- 
meester naar de mond praten. 
Integendeel. Wij zijn gekozen om de 
belangen van de mensen in de stad te 
vertegenwoordigen en die belangen 
lopen vaak niet parallel aan de 
belangen van de burgemeester.

Natuurlijk spreken we tegenwoordig 
niet meer over ‘de burgemeester’ 
maar over de coalitie die het college 
van B&W vormt. In Rotterdam is dat 
een zeer breed college van VVD- 
CDA-PvdA en GroenLinks met 
WD-burgemeester Opstelten 
aan de leiding.
In veel gemeentes heeft een brede 
coalitie het voor het zeggen. In de 
meeste gemeentes zit de SP niet in 
het college en wordt van ons een 
actieve en leidende rol in de 
oppositie verwacht.

‘Wij tegen de rest’
Vanzelfsprekend kunnen 
SP-raadsleden nietvolstaan met “op 
hun stoel te gaan zitten, braaf te 
luisteren, af en toe eens een raads- 
stuk te lezen en veiligheidshalve 
maar te stemmen zoals de burge
meester het aangeeft”. En‘het 
presentiegeld opstrijken’ is er al 
helemaal niet bij voor onze SP’ers. 
Nee, ook nu in 2008, meer dan 90 
jaar na de intrede van vele SDAP’ers, 
worden onze raadsleden met geheel 
andere verwachtingen gekozen dan 
die van andere partijen. Daarom 
voelt het vaak zo alsofje bezig bent 
met een worstelwedstrijd. ‘Wij tegen 
de rest.’
Er zijn nauwelijks medestanders in 
onze strijd voor goede en betaalbare 
woningen, tegen uitsluiting en 
armoede, voor een goede en sociale

uitvoering van de Thuiszorg bij 
ouderen en gehandicapten, voor een 
werkelijk openbaar vervoer, voor 
gelijkwaardige kansen in het onder- 
wijs, voor respect voor ieders mense- 
lijke waardigheid bij onze zoektocht 
naar werk en inkomen. Bij het 
organiseren van de broodnodige 
solidariteit geven de anderen in de 
raad meestal helemaal niet thuis.

Buurten
Natuurlijk is lang niet alles wat in de 
raadszaal besproken wordt partij- 
politiek gekleurd.
Ook anderen hebben belang bij een 
goedwerkende riolering, bij veilig 
verkeer, bij schone straten, bij mooie 
parken, bij hardwerkende ambtena- 
ren die zuinig omspringen met ons 
gemeenschapsgeld. Dan stemt 
de SP met de andere partijen 
gewoon VOOR elk serieus voorstel, 
Maar tijdens elke commissie- of 
raadsvergadering staat er wel lets op 
de agenda waar de belangen wel 
botsen, waar het belang van ‘onze 
klasse’ botst met dat van de heersen- 
de elite.

Daarom moeten SP’ers in 2008 net 
als de SDAP’ers van 1917 “eigen 
studie maken van de gemeentelijke 
vraagstukken en zelfstandig zaken 
aan de orde stellen”. Daarom moeten 
SP’ers “in nauwe voeling met de 
burgerij, in het bijzonder met de 
arbeiders in zijne gemeente blijven”.

In Rotterdam doen we dat al jaren 
door met de hele fractie te gaan 
“buurten in de wijken”, tegenwoordig 
ook door te “buurten in bedrijven”. 
Juist in de wijken en bedrijven waar 
op dat moment niet iets speciaals aan 
de hand is. We willen weten hoe het 
is- om daar te wonen en te werken, 
wat al die papieren plannen en 
verslagen op het stadhuis nu werke
lijk in de praktijk betekenen voor de 
gewone Rotterdammers.

Na ons onderzoek zijn we bepaald 
geen “zwijger in den Raad”, dan laten 
we met kracht de stem van de 
Rotterdammers klinken in de 
raadszaal. We beklagen ons daar niet 
over. Integendeel, we zijn er trots op. 
Het is een hele eer om namens 
duizenden SP-stemmers in de stad en 
in gemeenteraad actief te 
mogen zijn.

Theo Cornelissen (Tilburg, 1950)
Zit sinds 1998 in Rotterdam voor de SP in de 

gemeenteraad. Hij voert daar sinds 2006 een fractie aan 

van drie leden. Theo is lid van de SP sinds de partij word 

opgericht, bekleedde diverse functies in de partij 
waaronder die van penningmeester, en woont in de 

Agniesebuurt. Naast zijn lidmaatschap van de 

gemeenteraad is hij onder andere preventiemedewerker 

op het partijbureau en assistent van de algcmeen 

secretaris.
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Onze partij, de SP, heeft zich de 
afgelopen 15 jaar stormachtig 
ontwikkeld. De partij van de vliegen- 
de tomaat - de partij van het protest 
- had zich al voor het begin van het 
nieuwe decennium toegelegd op het 
aandragen van alternatieven voor 
font of ontbrekend beleid. Door 
samen met de mensen aan de slag te 
gaan en door de aansprekende 
manier waaropjan Marijnissen en 
zijn ploeg zich in de Kamer manifes- 
teerden, kregen steeds meer Neder- 
landers vertrouwen in de SP. Bij de 
gemeenteraadsverkiezingen van 
maart 2006 verdubbelde het aantal 
raadszetels (van 170 naar 342). In 
veel plaatsen werd de SP de tweede of 
derde partij, wat het perspectief 
opende op bestuursdeelname. Naast 
Heerlen, Oss en Nijmegen, ging de 
SP meebesturen in onder andere 
Groningen, Hilversum, Zaanstad, 
Leiden en Eindhoven en een aantal 
kleinere plaatsen.

Buiten en binnen de gemeenteraad 
oppositie voeren tegen falend beleid 
is een ding, maar meebesturen een 
ander. Meebesturen binnen finan- 
ciele en beleidskaders die anderen uit 
hebben gezet, compromissen sluiten, 
stapjes in de goede richting zetten, 
het is allesbehalve eenvoudig. Zeker 
niet voor een partij die niet opgericht 
is om simpelweg ‘mee te doen’, maar 
die Nederland en de wereld wil veran- 
deren. Hoe voorkom je datje als 
bestuurderspartij het contact met de 
mensen kwijt raakt? Hoe werk je als 
SP-afdeling, -fractie en -wethouders 
samen of is het onvermijdelijk datje 
elkaar in de widen rijdt en de 
mensen uiteindelijk teleurstelt?

Door te doen, komje erachter wat 
wel en wat niet werkt. In de eerste 
plaats is het zaak klare wijn te 
schenken. Dat betekent datje 
duidelijk moet maken watje in vier

jaar gaat veranderen en watje niet 
gaat veranderen. Door leden en 
niet-leden te betrekken bij het 
nemen van dit soort beslissingen, 
voorkomje datje foute afwegingen 
maakt en mensen teleurgesteld 
raken in de SP en de politiek. Verder 
moge het duidelijk zijn dat meebe
sturen op basis van een fractie die 
‘ja en amen’ zegt en een afdeling die 
het wat rustiger aan doet omdat de 
SP meebestuurt, de dood in de pot 
is. Door misstanden aan te pakken 
en mensen daarbij te betrekken, rek 
je de grenzen op en schep je voor- 
wa.arden die het onze bestuurders 
mogelijk moeten maken om met 
beter beleid te komen.

Omdat de bomen niet tot aan de 
hemel groeien kan het voor het 
gemeentebestuur logisch zijn om 
een buurthuis te sluiten of te 
bezuinigen op de thuiszorg. Zelfs 
sterke SP-wethouders winnen niet 
elke slag binnen het college. In dit 
soort gevallen horen actieve SP’ers 
hun verantwoordelijkheid te nemen 
en in beweging te komen. Niet op de 
automatische piloot, maar door- 
dacht (vanuit de noodzaak elkaar te 
versterken in plaats van te ondermij- 
nen). Tegelijkertijd vergt dat van de 
betrokken bestuurders dat zij goed 
overleggen en afstemmen met hun 
eigen fractie en met bestuurders van 
andere collegepartijen.

de fase van bestuursdeelname de 
cruciale factor. Op steeds meer 
plaatsen bewijst de SP dat zij kan 
besturen zonder van de mensen te 
vervreemden. Actie, fractie en 
meebesturen: soms leerje met vallen 
en opstaan. De plaatsen waar we nu 
deelnemen aan het bestuur zijn voor 
onze partij praktijklaboratoria. Dat 
maakt dat het slagen of falen van 
onze bestuurders - en de betrokken 
fracties en afdelingen - een uitstra- 
ling heeft die verder gaat dan de 
gemeentegrenzen,

De kwaliteit van het bestuur staat of 
valt bij de relatie met de bevolking. 
Het werken met SP-kranten en het 
afleggen van huis-aan-huis bezoeken 
hoort niet bij de SP in haar vorige 
- activistische - fase, maar is juist in
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Wim Sonneveld zong ooit ‘Poen, 
poen, poen, poen, de een zegt geld, 
de ander money, maar wij zeggen 
poen’. Politici praten niet over 
‘poen’, maar geld laat de wereld wel 
draaien, om een ander liedje te 
citeren. Wil je politiek iets beteke-
nen dan moet je nadenken over 
geld. Hoe wordt het verdiend en wat 
kun je ermee? Omdat de regering 
onlangs de Miljoenennota publi-
ceerde en de SP haar tegenbegro-
ting, gaat deze Spanning groten-
deels over geld en begrotingen.

‘De SP bestuurt’, schreven we in de 
vorige Spanning. Dat doen we echter 
slechts op lokaal niveau. Landelijk 
mochten we in 2006 namelijk niet 
mee doen. Of we besturen of niet, een 
socialistische partij houdt zich bezig 
met de manier waarop de zittende 
bestuurders het gemeenschapsgeld 
beheren. Hoeveel geld er waar 
vandaan wordt gehaald, en hoeveel 
geld waaraan wordt uitgegeven. Hét 
moment om daar extra aandacht aan 
te schenken, is rond de derde dinsdag 
in september. Op die dag spreekt de 
koningin de troonrede uit en 
presenteert de Minister van financiën 
de Miljoenennota. 
De Miljoenennota is de rijksbegroting 
voor het komende jaar. Hoe gaat de 
staat belasting heffen en waaraan 
gaat ze dat geld uitgegeven. Het is 
daarbij natuurlijk niet anders dan in 
het dagelijks leven van gewone 
stervelingen. De vergelijking tussen 
de staatsbegroting en het huishoud-
boekje van een gezin ligt voor de 
hand. Ze komt zelfs tot uitdrukking 
in het woord economie, dat uit het 
Grieks stamt en ‘regeling van het 
huis’ (oikos nomos) betekent. Je kunt 
niet meer uitgeven dan je hebt of je 
moet schulden maken. Ook moet je 
prioriteiten stellen. Waaraan wil je je 
geld uitgeven. Tegenwoordig praten 
economen over alles mee en voor 
sommige politici is hun oordeel zelfs 
het belangrijkste wat er is. Voor 

socialisten geldt dat niet. Die kijken 
vooral of de begroting in overeen-
stemming is met hun kernwaarden: 
menselijke waardigheid, de gelijk-
waardigheid van mensen en de 
solidariteit tussen mensen. Dat is voor 
de socialisten van de SP de maatlat 
die ze langs de begroting leggen. 
Bevorderen of benadelen de maat-
regelen van Balkenende en Bos onze 
idealen of niet. 
Ronald van Raak interviewde 
SP-kamerlid Ewout Irrgang over het 
avontuur van het maken van een 
tegenbegroting. Een begroting die 
meer in overeenstemming is met de 
socialistische idealen, maar ook 
financieel gezond. Een kort overzicht 
van de belangrijkste punten uit zijn 
tegenbegroting staat na het interview.
In enkele gemeenten beheert een 
SP-wethouder de financiën. Zoals 
Nijmegen. In een gesprek met Peter 
Lucassen komt aan de orde hoe 
moeilijk, maar tegelijk succesvol het 
kan zijn om als socialist de portemon-
nee te beheren. Geert Reuten laat 
zien dat de huidige regering een 
riskant spel speelt.  Niet alleen voeren 
Bos en Balkenende een onsolidair 
beleid, maar dat beleid is ook 
financieel niet solide.
Naast de staatsbegroting was ook het 
buitenland in het nieuws. Is Iran nu 
wel of niet een atoombom aan het 
maken en hoe moeten we de ontwik-
kelingen in Bolivia interpreteren. 
Karel Koster schrijft over het eerste, 
en Ewout Irrgang en Riekje Camara 
analyseren de gebeurtenissen in het 
land van Morales.
Tiny Kox en Nico Schouten sluiten 
deze aflevering af. Tiny vergelijkt de 
tekst van het Communistisch 
Manifest met Heel de Mens, de 
Kernvisie van de SP. Voor de oudste 
van de twee heeft hij wel respect, 
maar zijn voorkeur gaat uit naar de 
modernste tekst. Nico Schouten 
bespreekt in een column de niet 
verrassende reacties op zijn rapport 
over de aanbestedingen in het 
openbaar vervoer.
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op het ministerie van financiën hebben honderden  
ambtenaren het hele jaar gewerkt aan de begroting  
van de regering. jij hebt tijdens het reces met enkele  
medewerkers een tegenbegroting gemaakt voor de sp.  
is dat wel een eerlijke strijd?
“Nee, bepaald niet! We hebben niet alleen veel minder 
medewerkers, maar ook veel minder informatie. Een 
tegenbegroting is een alternatief voor de kabinetsbegro-
ting, maar tijdens het opstellen weet je nog niet hoe die er 
precies uit komt te zien. Je bent erg afhankelijk van 
informatie die uitlekt, maar die is niet volledig. Net als de 
regering laten we onze tegenbegroting doorrekenen door 
het Centraal Planbureau. Dan krijg je soms vertrouwelijke 
informatie, waar ik dus ook nu niets over kan vertellen. 
Wel gelijk is dat we allebei moeten onderhandelen. 
Minister Wouter Bos met de ministers en ik met de 
Kamerleden van de SP.”

dat klinkt avontuurlijk, hoe pak je zoiets aan?
“We beginnen met de plannen die de SP heeft voor 
nieuwe inkomsten en besparingen. Dan vragen we de 
Tweede Kamerleden naar hun plannen voor het komende 
jaar en hoe ze die willen betalen. Dan blijft meestal nog 
een flink financieel gat over! Ik overleg vervolgens met de 
woordvoerders hoe we die gaten kunnen vullen. Op deze 
manier wordt de tegenbegroting steeds aangepast. 
Daarnaast moeten we onze tegenbegroting ook telkens 
bijstellen voor de kabinetsplannen die uitlekken. Wordt 
bijvoorbeeld de btw nu wel of niet verhoogd? Dat scheelt 

het avontUUr  
van de  
tegenBegroting

Tekst: Ronald van Raak   Foto: Bas Stoffelsen

Ewout Irrgang is financieel woordvoerder van de  
SP in de Tweede Kamer. Hij presenteerde dit jaar zijn 
vierde tegenbegroting. Ronald van Raak interviewde 
hem over de confrontatie van politieke idealen met 
de financiële werkelijkheid, de beperkingen van 
economische modellen en de strijd met het  
Centraal Planbureau.

1,4 miljard euro. Of 2 miljard euro, het precieze bedrag is 
ook niet helemaal duidelijk. Wat doet het kabinet met de 
kinderopvang? Dat is tijdens het opstellen van de 
tegenbegroting allemaal moeilijk te achterhalen.”

er blijft een gat bestaan tussen onze politieke  
idealen en de financiële werkelijkheid.  
hoe maak je de uiteindelijke keuzes?
“We hebben heel enthousiaste Kamerleden, die willen het 
liefst in één jaar het hele verkiezingsprogramma uitvoe-
ren. Je moet altijd teruggaan naar de essentie, wat is een 
tegenbegroting? Het verkiezingsprogramma geldt in 
principe voor vier jaar. Een tegenbegroting is ons 

“de politiek is in de greep van een  
achterhaald economisch model”
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alternatief voor één jaar. Het gaat er in ieder geval om dat 
het volgend jaar beter wordt, vergeleken met de kabinets-
begroting. Alle slechte plannen van de regering moeten 
er uit. Maar je kunt in een tegenbegroting niet alles wat 
in het verleden verkeerd is gegaan terugdraaien. En we 
willen natuurlijk een stap zetten in het uitvoeren van ons 
verkiezingsprogramma. Het is ook in onze fractie een 
kwestie van onderhandelen. De fractievoorzitter en ik 
doen uiteindelijk een voorstel, de fractie kan ons te allen 
tijde terugroepen.”

de sp maakte de eerste tegenbegroting in 2004.  
Waarom ben je daarmee begonnen? Wat heb je in de  
afgelopen vier jaar geleerd?
“We wilden laten zien dat we het echt beter kunnen dan 
de regering. En dat we een degelijke partij zijn, met 
voorstellen die haalbaar en betaalbaar zijn. Ieder Tweede 
Kamerlid kan tijdens de begrotingsbehandeling van zijn 
of haar ministerie laten zien dat we goede alternatieven 
hebben. Je moet ambitieus zijn, maar je ook realiseren dat 
het maar voor één jaar is. We hebben als SP soms de 
neiging om te denken dat het véél beter moet, en dat het 
anders niet de moeite is om iets voor te stellen. Je kunt het 
vergelijken met een mammoettanker. Als je de koers een 
paar graden bijstelt, kom je uiteindelijk in een heel 
andere haven aan.”

Bijna alle oppositiepartijen laten hun tegenbegroting  
tegenwoordig doorrekenen door het centraal planbureau. 
jij hebt in het verleden nogal wat kritiek gehad op deze 
nationale rekenmeesters.
“Om te beginnen doet het Centraal Planbureau (CPB) 
maar een beperkte doorrekening van de tegenbegroting. 
Het bekijkt alleen of de bedragen in onze tegenbegroting 
kloppen. Het berekent niet meer de macro-economische 
effecten van onze begroting, zoals de koopkrachteffec-

ten, de gevolgen voor de werkloosheid en voor de 
economische groei. Daar zeggen ze geen tijd meer voor te 
hebben. Dat doen ze voor de plannen van de regering 
wél. Het CPB is minder bereid werk voor ons te verrichten 
dan voor de regering. Dat maakt de vergelijking van de 
gevolgen van de begroting moeilijker.
Het belangrijkste bezwaar tegen de rekenmodellen van 
het Centraal Planbureau is dat je soms wel de kosten 
krijgt gepresenteerd, maar niet de baten. Zij nemen wel 
de kosten op van uitgaven in de publieke sector, doordat 
er meer belasting moet worden betaald, maar dat geldt 
niet voor de opbrengsten van deze investeringen. Neem 
bijvoorbeeld het onderwijs. Als je bezuinigt op onderwijs, 
is dat positief voor de begroting. En als je investeert in 
onderwijs, is dat negatief. Terwijl investeringen in 
onderwijs heel goed zijn voor de economie! Het CPB 
beroept zich op het feit dat het moeilijk is om te kwantifi-
ceren wat die inkomsten zijn. De modellen van het CPB 
zijn ongunstig voor een partij als de SP, die veel wil 
investeren in de publieke sector.”

het centraal planbureau heeft dus veel invloed op  
de politieke discussies over de begroting?
“Ja, héél veel. Té veel denk ik. Er is geen enkel land in 
Europa waar een vergelijkbaar instituut zoveel invloed 
heeft op die discussie. De waarheid van het Centraal 
Planbureau wordt te veel als een absolute waarheid 
aangenomen. Zet twee economen in een kamer en je hebt 
drie meningen. Wat het CPB zegt, is niet onomstotelijk 
waar. Het Centraal Planbureau hanteert neoklassieke 
modellen. Dit is op dit moment de dominante theorie in 
de economische wetenschap. Maar er is ook een groei-
ende tegenstroom. De neoklassieke modellen gaan uit 
van het rationeel handelende individu. In de psychologie 
noemt men dit een achterhaald negentiende-eeuws 
mensbeeld. Het grote voordeel als je uitgaat van een 

“Zet tWee economen in een kamer en je heBt drie meningen”
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rationeel handelende mens is dat je ons gedrag gemakke-
lijk kunt kwantificeren in modellen. Als je dit mensbeeld 
loslaat en meer recht wilt doen aan de werkelijkheid, dan 
is het veel moeilijker om rekenmodellen te maken. 
Uitgewerkte alternatieven zijn er nog niet. De politiek is 
in de greep van een achterhaald economisch model.”

in het verleden heb je ook wel eens conflicten gehad met 
het centraal planbureau over de interpretatie van cijfers.
“Soms accepteert het Centraal Planbureau voorstellen om 
geld te besparen niet, omdat dit volgens hen niet zou 
kunnen. Bijvoorbeeld besparen op marktwerking in de 
zorg. Zij geloven hier niet in. Agnes Kant heeft echter 
concrete voorstellen gedaan hoe je honderden miljoenen 
euro kunt besparen op de bureaucratie rondom de 
diagnosebehandelcombinaties (DBC’s). Dat hebben we 
met het CPB op een andere manier opgelost, waar we 
allebei mee konden leven. Voor de rest is het ook een 
beetje het geheim van de smid.
 
Wat meer concurrentie voor het Centraal Planbureau zou 
goed zijn. Maar er is geen alternatief. Er is geen ander 
bureau dat genoeg specialistische kennis in huis heeft om 
de tegenbegroting en al de effecten daarvan voor de 
koopkracht, de werkloosheid en de economische ontwik-
keling te berekenen. Het CPB werk nauw samen met de 
regering, maar ik heb ze er nooit op kunnen betrappen 
dat ze iets deden wat in strijd is met hun onafhankelijk-

heid. Het is in hun eigen belang om onafhankelijk te zijn. 
Bovendien zal de SP ook ooit in de regering komen!”

hebben we met onze tegenbegrotingen  
ook successen gehaald?
“Direct niet zo veel. Indirect wel degelijk. Het is voor een 
oppositiepartij heel moeilijk om de kabinetsbegroting te 
veranderen. Je ziet wel vaak dat voorstellen van ons op de 
langere termijn worden overgenomen. Bijvoorbeeld ons 
voorstel om het eigenwoningforfait voor heel dure 
woningen te verhogen. Dat gaat het kabinet nu eindelijk 
aanpakken. Het gaat hier om een ingewikkeld financieel 
verhaal, maar wel om een voorstel dat heel direct de 
allerhoogste inkomens raakt.”

Ben je niet bang dat door al die doorrekeningen de  
politieke discussie alleen nog gaat over de cijfers  
achter de komma, en niet meer over de vraag wat  
we willen met het onderwijs, de zorg of de politie?
“Dat ligt aan de politici zélf. In essentie is een tegenbegro-
ting politiek. Je maakt hierin politieke keuzes. Coalitie-
partijen hebben er belang bij om het debat te technocrati-
seren tot een miljoentje voor deze partij hier en een 
miljoentje voor die partij daar. Je ziet de laatste jaren wel 
dat het belang van de doorrekeningen van het Centraal 
Planbureau afneemt. Misschien omdat nu bijna iedere 
partij haar tegenbegroting laat doorrekenen. Een jaar of 
tien geleden was de macht van het CPB groter.”

advertentie

Mede door de politiek van privatisering en 
vermarkting en verzelfstandiging heeft de 
overheid zich teruggetrokken van de 
publieke zaak. En tegelijk een ‘ieder-voor-
zich’-mentaliteit bevorderd, waardoor de 
betrokkenheid van mensen met hun 
omgeving ook steeds minder wordt. 

Dit rapport pleit ervoor de buurt als 
buitenkans aan te grijpen om de publieke 
sector op de menselijke maat te organiseren 
en zo mensen te betrekken. Door te kiezen 
voor de schaal van de buurt, de publieke 
zaak op de managers te heroveren en leven 
in de buurt te brengen. Voorbeelden en 
voorstellen maken concreet hoe dit werkt 
voor onder andere zorg, veiligheid, onderwijs 
en werk in de buurt. 

Agnes Kant, Diederik Olders  
& Jan Marijnissen,  
De buurt, de schaal van de toekomst

Deze publicatie van het wetenschappelijk 
bureau is via de online SP-Shop te bestellen  
 
www.sp.nl/service/goederen/shop.php



6  SPANNING september 2008

de tegenBegroting:

Door de sterke stijging van de olie- en 
benzineprijzen en de stijging van de 
voedselprijzen, hebben steeds meer 
mensen moeite om rond te komen. 
Daarom wil de SP met deze tegenbe-
groting vooral de koopkracht van de 
mensen met een laag inkomen of een 
middeninkomen verbeteren. We laten 
zien dat met het maken van andere 
keuzes de burger er volgend jaar op 
vooruit kan gaan. Het terugdraaien 

inkomensgroepen. Deze effecten 
worden ieder jaar ook voor de 
Miljoenennota berekend in de 
zogenaamde ‘Macro Economische 
Verkenning’. Iedere vier jaar berekent 
het CPB voor de verkiezingsprogram-
ma’s dezelfde effecten voor politieke 
partijen die dat willen. Sinds vorig 
jaar is het CPB bij tegenbegrotingen 
alleen nog maar bereid de opgeno-
men bedragen te controleren, de 
zogenaamde ‘budgettaire toets’.  
De ‘macro-economische analyse’ 
(inclusief koopkrachteffecten) wil het 
CPB niet meer maken. De SP heeft 
daar tegen geprotesteerd omdat we 
vinden dat het CPB dezelfde diensten 
moet bieden aan de oppositie als aan 
de coalitie. 

solidair Zorgstelsel
Op verzoek van de SP was het CPB 
deze zomer wel bereid om een 
belangrijk onderdeel van onze 

Tekst: Ewout Irrgang   Foto: Sjors Provoost / Flickr.com

sp investeert in koopkracht

Met Prinsjesdag, de derde dinsdag in 
september, presenteert het kabinet 
zijn begroting voor volgend jaar. De SP 
komt tegelijkertijd met haar alternatief 
in de vorm van een tegenbegroting. 
Deze tegenbegroting bestaat uit een 
kleine honderd wijzigingen van de SP 
op de Miljoenennota. Daarmee maakt 
de SP duidelijk andere keuzes dan  
het kabinet. 

van de geplande btw-verhoging door 
het kabinet is een goede eerste stap, 
maar er is meer dat anders kan en 
anders moet. Naast de koopkracht 
investeert de SP ook in de belangrijk-
ste pijlers van de publieke sector:  
de zorg, het onderwijs en de sociale 
zekerheid.

geen ‘macro-economische 
analyse’ meer
Het Centraal Plan Bureau (CPB) 
rekent al jaren tegenbegrotingen van 
oppositiepartijen die dat willen door. 
Daarbij wordt gekeken of de bedra-
gen die partijen hebben opgenomen 
voor verschillende maatregelen 
realistisch zijn en kloppen. Het CPB 
berekende daarbij ook met behulp 
van verschillende modellen de 
effecten op de economische groei, 
werkloosheid, en de inflatie. Ook 
werd gekeken naar de effecten op de 
koopkracht van verschillende 
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tegenbegroting volledig door te 
rekenen. Dat zijn onze plannen om de 
premieheffing van het zorgstelsel 
ingrijpend te veranderen. In die 
plannen worden de zorgtoeslag en het 
eigen risico afgeschaft. Door de 
zorgtoeslag af te schaffen wordt ruim 
vijf miljoen Nederlanders het 
aanvragen van een zorgtoeslag 
bespaard en kan ook de geplaagde 
Belastingdienst ontlast worden. Het 
eigen risico verdwijnt omdat dat 
ingaat tegen het solidariteitsprincipe. 
Door een eigen risico dat door zieken 
wordt betaald, kunnen de premies 
voor de gezonde mensen namelijk 
lager blijven. Wij vinden het onrecht-
vaardig dat mensen die ziek zijn 
betalen voor mensen die gezond zijn. 
Tegelijkertijd verlagen we de toren-
hoge ziektekostenpremie van 1089 
euro per jaar naar een solidaire 
ziektekostenpremie van 400 euro per 
jaar. In de plaats daarvan komt een 
inkomensafhankelijke premie van 
4,75%. Om mensen met lage inko-
mens te ontzien wordt over de eerste 
16.443 euro bruto inkomen geen 
premie geheven. Volgens het CPB zijn 
de koopkrachteffecten voor de lagere 
en middeninkomens positief. Ruim 
de helft van de huishoudens, onder 
wie werkende mensen, uitkerings-
gerechtigden en 65-plussers, heeft 
baat bij dit SP-voorstel. 

Naast deze voorstellen doen we in 
onze alternatieve begroting nog meer 
voorstellen voor de zorg. De buiten-
gewone uitgavenregeling wordt 
bijvoorbeeld behouden. Deze aftrek is 
bedoeld om mensen fiscaal tegemoet 
te komen door hun hoge ziektekosten 
aftrekbaar te laten zijn. Vooral voor 
mensen met lage inkomens is het 
gebruik hiervan belangrijk als zij veel 
ziektekosten hebben. Dat is geen 
misbruik zoals het kabinet stelt.

kinderopvang BetaalBaar
Het kabinet bezuinigt flink op de 
kinderopvang. De SP vindt dat de 
kinderopvang voor iedereen betaal-
baar moet blijven. Voor de huishou-
dens die een inkomen genieten tot 
twee keer modaal wordt de kinder-
opvangtoeslag daarom niet verlaagd. 

geld voor leraren  
en stUdenten
We investeren flink in de toekomst, 
want we verbeteren de arbeidsvoor-
waarden voor de leraren zodat er 
voldoende leraren en voldoende 
gemotiveerde leraren kunnen worden 
aangenomen om jongeren een goede 
opleiding te verschaffen.  
Daarnaast krijgen studenten uit een 
gezin met een laag inkomen een 
hogere aanvullende beurs zodat zij 
een studie kunnen betalen.

gratis ov voor 65+ en 12-
Omdat het openbaar vervoer een 
waardig en goed substituut moet 
worden voor de auto, komt de SP met 
een geheel nieuw plan voor het 
verbeteren van het openbaar vervoer. 
Het openbaar vervoer wordt gratis 
voor iedereen boven de 65 en 
beneden de 12. Daarnaast krijgen de 
studenten op het mbo een ov-jaar-
kaart. Op trein- en buskaartjes wordt 
10 procent korting gegeven en er 
worden middelen vrijgemaakt voor 
nieuwe vormen van openbaar vervoer. 
De automobilist wordt ook niet 
vergeten, want er komt een tegemoet-
koming in de motorrijtuigenbelasting 
vanwege de stijgende brandstof- 
prijzen. 

koopkracht
De rode draad in deze tegenbegro-
ting is het investeren in de koop-
kracht. Daarom gaan de minimum-
lonen en uitkeringen extra omhoog 

Hoe is de alternatieve begroting opgebouwd?
 

De tegenbegroting bestaat uit drie delen. Allereerst uit extra investeringen op terreinen waar 

de SP vindt dat meer geld nodig is. Daarnaast stellen we ook een groot aantal besparingen 

voor omdat een euro maar een keer kan worden uitgegeven. Het laatste deel betreft 

maatregelen die betrekking hebben op ons stelsel van belastingen, heffingen en premies.  

Die maatregelen kunnen gunstig zijn voor de portemonnee van de burger. Maar ook het 

omgekeerde is mogelijk omdat belastingen nu eenmaal ook bedoeld zijn om te zorgen voor 

voldoende inkomsten om overheidsuitgaven te betalen.

met 1,25 procent. Verder krijgen 
gemeenten meer mogelijkheden om 
de armoede te bestrijden en wordt de 
schuldhulpverlening in de gemeenten 
verbeterd. Voor het wegwerken van 
wachtlijsten voor mensen met een 
schuldenprobleem komt meer geld 
beschikbaar.

de sterkste schoUders
We zoeken de middelen voor al deze 
investeringen door te besparen waar 
dat kan en van mensen met de 
hoogste inkomens en het bedrijfs-
leven een hogere bijdrage te vragen. 
De sterkste schouders moeten de 
zwaarste lasten dragen. In de 
tegenbegroting wordt de hypotheek-
renteaftrek afgetopt. Het spreken over 
deze aftrek is al taboe, maar als er één 
regeling is die vooral de hogere 
inkomens rijker maakt dan is het wel 
deze aftrek. Ook de minder bekende 
maar eveneens kostbare pensioenpre-
mieaftrek wordt afgetopt voor de 
hoogste inkomens. De zogenaamde 
30 procentregeling die voor buiten-
landse werknemers is bedoeld, wordt 
afgetopt op 70.000 euro. Volgens 
bedrijven zijn deze ‘expats’ moeilijk te 
vinden en daarom kunnen de expats 
30 procent van hun bruto inkomsten 
als een onkostenvergoeding aanmer-
ken waardoor over dit gedeelte van 
hun inkomen geen belasting hoeft te 
worden betaald.

heffing op overWinsten
Het bedrijfsleven gaat niet minder 
maar meer belasting betalen De 
verlaging van de winstbelasting naar 
25,5 procent uit 2006 wordt ongedaan 
gemaakt. De winstbelasting komt 
daardoor uit op 29,6 procent. 
Daarnaast willen we de megawinsten 
op gaswinning van Shell en Esso 
aanpakken. Door de gestegen prijzen 
groeien de gasbaten voor de overheid, 
maar ook de miljardenwinsten van 
deze oliemaatschappijen. De olie en 
het gas in de Nederlandse bodem is 
van ons allemaal en niet van Shell en 
Esso. Daarom pleiten wij voor een 
speciale heffing op de oliemaatschap-
pijen om de overwinsten te belasten 
en toe te laten komen aan de Neder-
landse bevolking.

BeZUinigen op offensief 
WapentUig
De overheid kan zelf ook besparen. 
Vorig jaar zijn de uitgaven aan het 
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inhuren van externen gestegen tot 
een bedrag van bijna 1,2 miljard euro. 
Dit is bijna een verdubbeling ten 
opzichte van het jaar 2006. De SP wil 
hierop fors besparen door elk 
ministerie een maximumbudget op te 
leggen. Het grootste bedrag wordt 
bespaard door de ambities van 
defensie terug te brengen. Er moet 
minder worden uitgegeven aan duur 
wapentuig dat alleen geschikt is voor 
het soort offensieve oorlogen waar 

Nederland toch niet aan mee zou 
moeten doen. Daarnaast moeten de 
kosten van de Nederlandse missie in 
Uruzgan beter in kaart worden 
gebracht, zodat we er niet achteraf 
achter komen dat ze weer een stuk 
hoger zijn uitgevallen.

De bovenstaande impressie van de 
tegenbegroting betreft slechts een 
deel van de maatregelen. De volledige 
tegenbegroting met alle in detail 

beschreven maatregelen kun je 
vinden op www.sp.nl. Met deze 
tegenbegroting laat de SP zien dat 
met andere keuzes voor een linkse 
politiek de koopkracht van mensen 
met een laag of middeninkomen fors 
kan worden verbeterd, terwijl 
tegelijkertijd ook in de publieke 
sector wordt geïnvesteerd. 

Accijns 11,0 5,6

Milieubelasting 4,6 2,3

Motorrijtuigenbelasting
+BMP 7,0 3,6
 
Rechtsverkeer 
(overdracht, assurantie) 6,0 3,1

Btw 46,0 23,4

Loon- en inkomsten- 
belasting 48,1 24,5

Dividend, vennootschaps- 
belasting 22,2 11,3

Overige belastingen 6,9 3,5

 
Aardgasbaten 14,1 7,2

 
Overige inkomsten 30,5 15,5

 
Buitenlandse Zaken/
EU/ Ontwikkelingshulp  9,9 5,5

Aflossing schuld 14,9 8,3 

Sociale Zaken en  
Werkgelegenheid  25,2 14,1

Volkshuisvesting,  
Ruimtelijke Ordening  
en Milieubeheer  1,2 0,7
 
Defensie 8,5 4,8
 
Verkeer en Waterstaat 8,8 4,9
 
 
Onderwijs, Cultuur  
en Wetenschap  35,1 19,6
 
Gemeente- en  
Provinciefonds  18,7 10,5
 
Justitie 5,7 3,2
 
Volksgezondheid,  
Welzijn en Sport  14,6 8,2
 
Infrastructuur 10,2 5,7
 
Wonen, wijken, integratie 4,9 2,7
 
Diverse 21,3 11,9

inkomsten en Uitgaven van de rijksoverheid in 2009 

  in miljarden  in 
  euro procenten

  in miljarden  in 
  euro procenten

Totaal 196,4 179,0

inkomsten Uitgaven

Bron: De Volkskrant 17-09-2008
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“Wij maken  
echt het verschil”

Tekst: Sjaak van der Velden

Omdat de SP buiten de regering is gehouden, is zelf 
financieel beleid maken in Den Haag niet aan de orde. 
Heel anders is dat in een aantal gemeenten met SP-
colleges. In Hilversum, Wijk bij Duurstede, Boxmeer, 
Eindhoven en Oss is de wethouder financiën een SP’er.  
In Nijmegen ook en daar beheert Peter Lucassen de 
gemeentelijke portemonnee. Spanning sprak met hem 
over aanbestedingen, achterzakken van ambtenaren en 
een schone begroting.

kan een socialist die deze portefeuille beheert nog wel 
iets van zijn idealen verwezenlijken?
“Ik durf te stellen dat wij echt het verschil maken voor de 
bewoners van onze stad. Als wethouder financiën ben je 
namelijk meer dan een procesbewaker. Ook het bewaren 
van de huishoudportemonnee van een gemeente is 
politiek werk omdat je samen met de andere SP-wethou-
der, maar natuurlijk ook met de gemeenteraadsfractie, de 
financiële ruimte zoekt om je doelen te verwezenlijken. 
Wij vinden bijvoorbeeld dat de openbare ruimte goed 
moet worden onderhouden en dat er goede voorzienin-
gen in de wijken moeten zijn. We zoeken daar dan dus 
ook het geld voor binnen de gemeentebegroting.”

maak je dan een ‘ideale’ begroting zoals  
ewout irrgang in de kamer doet?
“Nee, dat gaat op gemeentelijk niveau heel anders, zeker 
als je zelf in het college zit. In de politieke strijd rond het 
vormen van een collegeprogramma hebben we daarover 
onderhandeld met de andere partijen, PvdA en Groen-
Links. Uit die discussie is een coalitieakkoord voortgeko-
men: Bruggen bouwen aan de Waal. Samen met de 
economische partners willen we werken aan een sociale 
stad, waarin mensen samen leven en niet met de rug naar 
elkaar staan. In het coalitieakkoord hebben we een groot 
deel van de speerpunten uit ons verkiezingsprogramma 
kunnen opnemen.

Er is trouwens een groot verschil tussen de begroting van 
een gemeente en die van het Rijk. Landelijk kan men 
besluiten om een tekort te accepteren, maar wij als 
gemeente maken een begroting waarbij in principe de 
inkomsten en uitgaven gelijk zijn. Jaarlijks kan er wel eens 

WethoUder financiën peter lUcassen  
over rood Begroten

Peter Lucassen is geboren op 17 augustus 1953 in Alverna, een dorpje 

naast Wijchen onder de rook van Nijmegen. Peter behaalde zijn diploma 

Gymnasium A op het Nijmeegse Dominicus College en ging daarna psycho-

logie studeren aan de Nijmeegse universiteit. In 1976 werd hij lid van de SP 

naar aanleiding van de Vietnam-acties en werkte mee aan diverse andere 

acties. In 1986 kwam Peter in het afdelingsbestuur en kwam in 1988 in de 

gemeenteraad, waar hij zich met name bezig hield met de volkshuisvesting. 

Peter heeft vanaf 1979 gewerkt bij het ITS (Instituut voor Toegepast Sociaal 

Wetenschappelijk Onderzoek). Hier begon hij als student-assistent en on-

derzoeker. In 1987 werd Peter hoofd van de afdeling Automatisering en in 

2002 hoofd van de afdeling Data. Dit is hij maar kort geweest, want in april 

2002 werd Peter wethouder voor de SP met als taken Financiën, Organisa-

tie en Stadsbedrijven. Ook is Peter verantwoordelijk voor de gemeentelijke 

website, die de afgelopen jaren sterk verbeterd is.

Peter is getrouwd met Marja, heeft een zoon en een dochter en  

woont in Meijhorst.
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een beperkt tekort of een overschot zijn, maar in het 
meerjarenperspectief van 2009 tot en met 2012 moet de 
begroting sluitend zijn. Als we dat niet doen, worden we 
door de provincie op de vingers getikt.

Veel van onze inkomsten zijn afkomstig van de landelijke 
overheid, zoals de ongeveer 180 miljoen van het Gemeen-
tefonds die we van het Rijk jaarlijks krijgen. Daar hebben 
wij geen zeggenschap over, omdat er vaste verdeelsleutels 
voor zijn als inwoneraantal, bebouwingsdichtheid 
enzovoort. Wat we als college wel kunnen bepalen zijn de 
lokale belastingen. Daarover voer je dan een politieke 
strijd, maar daaraan zijn ook wel grenzen gebonden. Een 
gemeente kan niet onbeperkt de OZB of de leges verho-
gen. We hebben nu zelfs binnen het college een discussie 
over de vraag of we de inkomsten – in dit geval de OZB 
– willen indexeren (aanpassen aan de inflatie – red.) Wij 
zeggen samen met GroenLinks ja, maar de PvdA is tegen. 
Daar tegen zijn klinkt aardig, maar de kosten waar wij als 
gemeente mee te maken krijgen gaan natuurlijk wel 
omhoog. Als wij niet indexeren zullen de werknemers van 
de gemeente niet zeggen dat ze dit jaar geen inkomens-
stijging willen – en terecht. Om onze plannen uit te 
voeren moeten de inkomsten dus wel meestijgen met de 
inflatie.”

je noemt de werknemers, de ambtenaren.  
hoe is de samenwerking met het ambtenarenapparaat?
“Toen ik in 2002 wethouder werd, bekeek men mij wel 
een beetje als een vreemde eend in de bijt. Wat zou die 
SP’er voor iemand zijn? Ze waren misschien wel bang dat 
ik een soort pretpakketten wilde realiseren, ook al omdat 
ik helemaal geen financiële achtergrond heb.
Al vrij snel bleek hun angst ongegrond. Er zaten namelijk 
nogal wat lijken in de kast, zoals het ontbreken van een 
gezonde financiële reserve. Dat was het eerste wat ik toen 
op orde heb gemaakt. Je moet met een ‘schone begroting’ 

werken, een goede basis hebben en vervolgens zorgen dat 
het ‘huishoudboekje’ op orde is, dat wil zeggen inkom-
sten en uitgaven moeten in evenwicht zijn. Toen bleek dat 
een wethouder van de SP heel degelijk wil werken, was het 
verder goed samenwerken met het ambtenarenapparaat. 
Wat ze nog wel eens doen is informatie achterhouden. Dat 
doen ze dan niet uit wantrouwen naar mij toe, maar 
omdat het blijkbaar in de aard van het beestje – zeker van 
ambtenaren financiën – zit om heel voorzichtig te zijn. 
Vanuit die voorzichtigheid willen ze onderhandelings-
ruimte in de achterzak hebben. En dan blijkt er ineens 
toch nog ergens ruimte te zijn die ze niet hadden verteld. 
Ik vind dat het bestuur en deze wethouder alle informatie 
op tafel moet hebben om met die informatie verantwoor-
de keuzes te maken. Die informatie hoort niet thuis in de 
achterzak van de ambtenaren. Daar let ik dus extra op.”

dat klinkt allemaal heel mooi, maar er waren vast  
problemen – dan denk ik aan de novio-affaire.  
Wat was daar aan de hand?
“Dat werd inderdaad een echte affaire, waarbij dit 
voorjaar nog een motie van wantrouwen tegen mij is 
ingediend en er zelfs soms aan mijn integriteit werd 
getwijfeld. Dat was geen prettige tijd, maar volgens mij 
zijn we daar als SP goed mee omgegaan. Novio, het 
stadsvervoerbedrijf in Nijmegen, is in 1997 verzelfstan-
digd. Dat leverde voor ons in 2002, toen we in het college 
aantraden, een erfenis op waar we helemaal niet blij mee 
waren. Als SP vinden we dat een dergelijke voorziening in 
gemeenschapshanden moet zijn en blijven. Vanuit Europa 
en de landelijke politiek is echter bepaald dat ook dit 
soort bedrijven de markt op moet. Het openbaar vervoer 
dat door bedrijven als Novio wordt gereden zou uiteinde-
lijk openbaar moeten worden aanbesteed. Het bekende 
verhaal van de privatisering en aanbestedingen.  
Het was ons wel duidelijk dat Novio als klein bedrijf de 

Novio
 

Sinds 1911 verzorgde de Gemeente Tram Nijmegen (GTN) het openbaar 

vervoer in Nijmegen. Begin 1950 besloot de gemeente over te stappen 

op een combinatie van trolleybussen voor drukke lijnen en dieselbussen 

voor minder drukke lijnen. Vanaf 1952 reden deze trolleybussen en de 

laatste tram verdween in 1955. 

Het gemeentevervoer fuseerde met de reinigings- en ontsmettings-

dienst tot de Centrale Vervoersdienst (CVD). In 1997 werd de CVD opge-

splitst. Het gemeentevervoer werd verzelfstandigd tot Novio, afgeleid 

van de Romeinse naam voor Nijmegen, Noviomagus en de reinigings- 

en ontsmettingsdienst werd verzelfstandigd tot Dienst Afvalstoffen en 

Reiniging (DAR). Alle aandelen van Novio gingen naar de gemeente  

Nijmegen. 

Op 29 december 2006 verkocht de gemeente Novio aan Connexxion. 

Connexxion is eigendom van de Nederlandse staat (33,33%) en een sa-

menwerkingsverband van het Franse Transdev en de Bank Nederlandse 

Gemeenten (66,67%).

Bron: wikipedia.org

Foto: Tannematica / Flickr.com
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aanbesteding zou gaan verliezen van grote bedrijven als 
Connexxion of Arriva. Wat moet je dan doen? Toch 
proberen die concessie binnen te halen met het aanzien-
lijke risico dat het bedrijf het verliest tegen de ‘grote 
jongens’ en helemaal niets meer voor Nijmegen zou 
kunnen betekenen?
Wij hebben er toen voor gekozen, als college maar ook 
met steun van de SP-fractie en de andere fracties in de 
gemeenteraad, om Novio dan maar helemaal in de 
verkoop te doen. Dan konden we bij de koopvoorwaarden 
bedingen dat de belangen van het personeel veilig 
zouden worden gesteld. Dat is wel gelukt, het personeel 
heeft een baangarantie voor drie jaar gekregen en het 
bedrijf blijft gevestigd in de stad.

Het blijft natuurlijk wel een tweede keus voor ons. Als SP 
hadden we liever het bedrijf in gemeentehanden gehou-
den en als gemeentelijke dienst of overheidsbedrijf 
gerund, maar het was vechten tegen de bierkaai. Je kunt 
wel gelijk hebben, maar dat is nog iets anders dan gelijk 
krijgen. Speel je het spel niet mee, dan sta je voor altijd 
aan de kant.”

Werd daarom je integriteit aan de orde gesteld?
“Nee, dat ging om het feit dat Novio minder heeft 
opgeleverd dan na de eerste bieding verwacht. Eerst was 
de HTM uit Den Haag in de race om Novio te kopen. Zij 
hadden ook een aantrekkelijk eerste bod gedaan, maar 
na een boekenonderzoek zag dit bedrijf ervan af. Omdat 
Novio als zelfstandig bedrijf en in afwachting van de 
eerste aanbesteding niet meer alles op één kaart wilde 
zetten, had het een 50 procent-deelname genomen in 
SVN (Stadsvervoer Nederland) dat in Oost-Utrecht 
opereert. Later werd dit percentage nog hoger. Dit 
aandeel bleek echter vooral verliesgevend, net als 
gekochte taxiconcessies. Binnen enkele jaren verdwenen 
zo 12 miljoen euro aan gemeenschapsgeld. We hebben de 
directie wel ontslagen, maar het kwaad was toen natuur-
lijk al geschied. Toen Connexxion in plaats van de HTM 
het bedrijf wel wilde kopen, moesten die verliezen 
verrekend worden. De opbrengst viel daardoor 15 miljoen 

euro lager uit. Heel vervelend allemaal. De reden waarom 
we moesten verkopen – namelijk niet gemangeld willen 
worden door de marktwerking – werd al bewaarheid 
tijdens het verkoopproces.”

dat leverde zeker wel slapeloze nachten op?
“Slapeloze nachten niet, omdat wij als SP’ers vonden dat 
ons verhaal klopte. Dat de oppositie dan probeert om je 
beentje te lichten, dat hoort erbij. We hebben eruit 
gehaald wat mogelijk was, en de schuld voor het hele 
systeem van aanbestedingen en privatiseringen ligt niet 
bij ons. Daar hebben we juist altijd tegen gevochten.

Iets dergelijks geldt ook bij de uitvoering van de Wmo. 
Die had nooit bij de gemeenten terecht mogen komen. 
Ook daar geldt dat het systeem van aanbestedingen door 
ons niet goed kan worden uitgevoerd. De beloofde 
kwaliteit kunnen we alleen maar achteraf controleren. 
Het is bijna niet als aanbestedingscriterium hard te 
maken en natuurlijk zeggen al die bedrijven dat ze het 
beste van het beste zullen leveren. De mensen die deze 
mindere kwaliteit over de vloer krijgen, zijn er echter de 
dupe van. Het blijft ontzettend lastig om daar op dit 
moment wat aan te doen.”

als ik het zo hoor, gaat er wel een hoop mis. 
“Dat lijkt misschien zo, maar dat valt gelukkig wel mee. 
Uit onderzoek blijkt dat 65 procent van de bevolking 
vertrouwen heeft in het college, dat was in 2005 nog 61 
procent. Blijkbaar doen we volgens de bevolking goede 
dingen, en daar gaat het ons uiteraard om, wat de 
bevolking van ons beleid vindt. Ze vinden dat de wijken er 
beter bij liggen, dat de voorzieningen beter op orde zijn 
dan jaren geleden.. Het zal de mensen waarschijnlijk een 
zorg zijn of de financiën goed op orde zijn, als die 
straattegels maar vlak liggen en ze veilig over straat 
kunnen. Dat laatste gaat ook de goede kant op, want uit 
hetzelfde onderzoek blijkt iets minder dan 27 procent 
zich in de eigen buurt wel eens onveilig te voelen. Dat is 
veel, ruim een op de vier mensen. In 2001 ging het echter 
nog om 33 procent, een op de drie. Mede dankzij ons 
collegebeleid en de inbreng van de SP daarin, wordt 
Nijmegen een steeds prettiger stad om te leven.
Daar doe je het als socialistische wethouder voor. Okay, je 
hebt te maken met regelgeving uit Brussel en Den Haag 
waar je niets aan kunt doen. Maar waar je wel iets aan 
kunt doen daar moet je het ook doen. 

Mijn portefeuille is daarin een heel belangrijke, want op 
financiën verdeel je het geld en veel van onze doelstellin-
gen zijn afhankelijk van dat geld. Zo kun je als wethouder 
lokaal wel degelijk het verschil maken.”

1974 2  
1978 2  
1982 3  
1986 2  
1990 2  
1994 4  
1998 6  
2002 6 2
2006 7 2

 SP-Raadsleden Wethouders  
 van de in totaal
 39 zetels

groei van  
de sp in nijmegen
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Tekst: Geert Reuten (Eerste Kamerlid voor de SP en universitair hoofddocent economie aan de Universiteit van Amsterdam)

hoUdt Bos stand in een 
hevige recessie?

In zijn eerste Miljoenennota (september 2007)  
presenteerde Minister van Financiën Bos regels 
voor de inkomsten en uitgaven van de overheid.  
In de huidige Miljoenennota (september 2008) zien 
we daarvan de weerslag. Deze begrotingsregels 
werken prima in een hoogconjunctuur en ook in een 
‘matige’ recessie, maar niet in een hevige recessie. 
Helaas, want – gedreven door de financiële crisis – 
stevenen we daarop af. Voor 2009, en misschien ook 
2010, is er ruimte in de begrotingsregels. Maar wat 
als Bos-Balkenende tegen 2010 aan de hand van hun 
regels op de economische rem gaan trappen?  
Welke erfenis laten ze dan na – bijvoorbeeld aan  
een kabinet met de SP?

De begrotingsregels zijn gebaseerd op een zogenaamd 
‘trendmatige begrotingspolitiek’ – zo heet het in het 
jargon van de specialisten in overheidsfinanciën. De 
regels van Bos (‘de Bos-norm’) zijn een variant op de 
regels die zijn voorganger Minister Zalm hanteerde 
(‘Zalm-norm’). Wat zijn de voor- of nadelen van de  
regels van Bos? 

Wat is ‘trendmatige Begrotingspolitiek’?
Als het er met onze inkomsten goed voorstaat, dan 
hebben mensen de neiging om ook meer uit te geven; 
vallen de inkomsten tegen, dan proberen we minder uit 
te geven. Meestal doen mensen het op individueel niveau 
nu eenmaal zo. Maar voor de overheid – die met het 
totaal van haar uitgaven en ontvangsten een grote 
invloed op de economie heeft – is dit niet verstandig. Het 
is beter als de overheid zowel in de hoogconjunctuur als 
in de laagconjunctuur wat tegengas geeft.

Staan de belastingtarieven eenmaal vast, dan zullen de 
inkomsten van de overheid uit belastingen in een 
hoogconjunctuur automatisch oplopen. Stel dat de 
belasting- en premietarieven gemiddeld 40 procent zijn 
(in feite zijn ze lager), dan zal een stijging van het 
nationale inkomen van 600 naar 630 miljard euro 
‘automatisch’ een belasting- en premiestijging van 240 
naar 252 miljard euro opleveren. Het omgekeerde geldt 
bij een daling. Deze beweging wordt nog versterkt 
doordat bij extra inkomensgroei er extra mensen in een 
hogere belastingtariefgroep zullen vallen; bij groeivertra-
ging vallen er juist weer meer mensen in een lagere tarief-
groep. Bij een trendmatige begrotingspolitiek geldt de 

regel dat de overheid binnen een afgesproken periode 
niet gaat sleutelen aan de belastingtarieven – tenminste 
niet in reactie op conjunctuurveranderingen. De belas-
ting- en premie-inkomsten worden zo als een ‘automa-
tisch’ gegeven beschouwd. Ze golven ‘automatisch’ mee 
met de op- en neergaande conjunctuurbeweging. Dit is 
dus niet zo lastig: niets doen.

Wat lastiger zijn de regels voor de uitgaven. In de eenvou-
digste versie is het uitgangspunt een verwachte gemid-
delde groei over een bepaalde periode (ook trendmatige 
groei genoemd). Stel dat dit gemiddelde 2 procent per 
jaar is. Als de overheid dan niets wil veranderen in de 
verhouding tussen de collectieve sector en de private 
sector van de economie, dan zouden de overheidsuitgaven 
eveneens met 2 procent moeten stijgen. Het idee is dat de 
overheid dan de omvang van de uitgaven niet laat 
meebewegen met de nu eens bovengemiddelde groei in 
een jaar (bijvoorbeeld 3 procent) en dan weer beneden-
gemiddelde groei (bijvoorbeeld 1 procent), maar dat  
ze de groei van de uitgaven van jaar op jaar stabiel op  
2 procent houdt.

In het eenvoudigste geval wil de overheid haar begroting 
gemiddeld dus ‘glad’ laten lopen. Het saldo van inkom-
sten en uitgaven (het begrotingssaldo) is dan gemiddeld 
nul. Bij een gemiddeld belastingtarief van 40 procent 
zullen de gemiddelde overheidsuitgaven dan ook op  
40 procent van het nationale inkomen staan (de ‘niet-
belastingmiddelen’ – zoals aardgasbaten en boetes –  
even buiten beschouwing latend). De omvang van de 
(bruto) overheidsschuld zal dan gelijk blijven. 

de Zalm-norm
De ‘uitvinder’ van de trendmatig begrotingspolitiek in 
Nederland was Zijlstra (in de jaren 1960 minister van 
Financiën en Minister-president, later directeur van  
De Nederlandsche Bank). Minister Zalm (opsteller van de 
begrotingen van 1996-2007), wilde met zijn variant van de 
trendmatige begrotingspolitiek – naar verluidt – vooral de 
ministersploeg in toom houden. Hij wilde de collectieve 
sector verkleinen en wilde dus verhinderen dat ministers 
hem – als minister van Financiën – in een hoogconjunc-
tuur steeds weer zouden vragen om extra budgetten. 
Anders dan wel verondersteld wordt, deed Zalm nauwe-
lijks iets aan de belastingen en premies. Hij eindigde in 
2007 met een vrijwel even hoge belasting- en premiedruk 
(belasting en premies als percentage van het bruto 
binnenlands product, het BBP) als die waarmee hij in 

van de ‘Zalm-norm’ naar de ‘Bos-norm’
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1996 begon. Het BBP is bij benadering gelijk aan het 
bruto nationaal inkomen – de som van alle inkomens plus 
de inkomsten uit afschrijvingen; in 2009 is 1 procent BBP 
ongeveer gelijk aan 6,2 miljard euro. In zijn variant van 
de trendmatige begrotingspolitiek (de Zalm-norm) ging 
Zalm uit van een zogenaamde ‘conservatieve’ schatting 
van de trendmatige groei, en daarop werden de gemid-
delde uitgaven afgestemd. Stel dat de trendmatige groei 
van het nationaal inkomen in feite 2 procent is. Als je nu 
desondanks de groei  begroot op slechts 1 procent, en 
vervolgens de uitgaven gemiddeld met deze 1 procent laat 
toenemen, dan hou je – bij een gemiddelde groei van de 
belastinginkomsten met 2 procent – in een reeks van 
jaren het verschil over tussen de ‘conservatieve’ 1 procent 
groei van de uitgaven en de 2 procent groei van de 
inkomsten (belastingen en premies). Voorts had Zalm 
nog aanvullende regels voor eventuele extra meevallers 
(de feitelijke groei komt nóg hoger uit) of tegenvallers 
(de feitelijke inkomsten komen lager uit) die er per saldo 
op gericht waren het totaal van de uitgaven te beknotten.

de Bos-norm
Ook Minister Bos voert een trendmatige begrotings- 
politiek. Maar anders dan Zalm gaat hij uit van een 
realistische groei. Het Centraal Planbureau (zeg maar  
de rekenmeesters voor de regering) schatte deze groei  
bij de aanvang van het kabinet Balkenende-Bos op 
gemiddeld 2 procent per jaar. Omdat Bos de staatsschuld 
wil verminderen – en daartoe moeten de uitgaven  
minder snel groeien dan de inkomsten – stelde hij de  
aan de ministersploeg toegestane uitgavenstijging voor 
2008-2011 (kabinetsperiode) lager vast dan de  
geschatte gemiddelde (trendmatige) inkomsten per jaar.  
Tot zover is er niets mis met de Bos-norm.
 
rariteit
Het doel van een trendmatige begrotingspolitiek is om 
 de economie tijdens de op- en neergaande conjunctuur-

beweging wat te stabiliseren door de overheidsuitgaven 
stabiel te houden – zoals gezegd, de inkomsten wiegen 
mee met de op- en neergang. Heel goed. Maar zowel 
Zalm als Bos hebben een rare kronkel in hun normen 
ingebouwd. Deze komen neer op het volgende. Ze zeggen 
eigenlijk, ‘alles goed en wel zo’n stabilisatie, maar als het 
echt gaat stormen in de economie dan doen we niet meer 
mee. Als in een hevige recessie de staatsinkomsten fors 
gaan dalen – de staat heeft dan tekorten op de begroting 
– dan gaan we maatregelen nemen.’ ‘Ombuigingen’ 
heten die in Haags jargon: tóch snijden in de collectieve 
voorzieningen en/of tóch de belastingtarieven verhogen. 
Dit is absurd. Het resultaat zal zijn dat de overheid de 
economie destabiliseert – verder in het dal brengt – juist 
als stabilisatie het hardste nodig is!

Bij de Zalm-norm lag het ombuigingspunt (ook  
‘signaalwaarde’ genoemd) bij een overheidstekort van  
2½ procent van het BBP. Aan het eind van de recessie van 
2001-2003 voerde Zalm zo’n ombuiging door, waardoor 
Nederland later uit het recessiedal kwam dan nodig was 
geweest. Maar Bos wil zelfs al eerder op de rem trappen. 
In de Miljoenennota staat: “afgesproken is dat het kabinet 
extra maatregelen neemt als het saldo op de begroting in 
de buurt komt van een tekort van 2 procent van het BBP”. 
Dan wordt er gekort op de uitgaven, en zo zal de recessie 
worden versterkt. Bos weet dat, en hij weet dat de afspraak 
derhalve economische logica ontbeert – hij liet het de 
Eerste Kamer vorig jaar weten – maar hij kon deze rare 
afspraak kennelijk niet uit het coalitieakkoord met 
Balkenende houden.

Voor deze rariteit beroept Bos zich (en Zalm deed het 
eerder) op normen die ons door ‘Brussel’ zijn opgelegd 
(EMU-regels). Maar dat is bezijden de waarheid en de 
Brusselse praktijk. De Brusselse regels vergen pas 
aanpassingen bij -3 procent en ook dan is er nog een tijd 
ruimte. Een ruimte waar landen zoals Frankrijk en 
Duitsland in een vorige recessie gebruik van maakten. 
Zeer verstandig.

nare erfenis voor kaBinet met sp?
Hoe ernstig is dit? Qua staatsfinanciën staat de Neder-
landse economie er nog steeds goed voor. En met een 
begrotingsoverschot in 2008 van + 1,3 procent BBP lijken 
we nog ver verwijderd van het ‘ombuigingspunt’ van  
-2 procent BBP (daar zit zo’n 20 miljard euro tussen).  
Bos toont zich in de huidige Miljoenennota dan ook 
optimistisch. Bos rekent in zijn optimisme voor de jaren 
2009 tot 2011 nog op aanzienlijke stijgingen van de 
belastinginkomsten. Maar zoals eerdere recessies 
aantoonden, kan een terugval in de belastinginkomsten  
hard toeslaan  als de recessie eenmaal inzet (in 2003 
dempten de belastinginkomsten nog matig, maar in 1995 
vielen ze aanzienlijk terug: -8,8%). De door de huidige 
financiële crisis aangewakkerde recessie zou ook wel eens 
van lange duur kunnen zijn. Het is niet onaannemelijk 
dat we het ombuigingspunt van Bos-Balkenende dan in 
2010 bereiken. De recessie gaat zich dan uitstrekken tot 
het aantreden van een volgend kabinet. Is dat een kabinet 
met de SP dan mogen we mee het puin gaan ruimen.  
Dat is jammer, maar we zijn ook dáár klaar voor.
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Begin augustus bezochten SP-Kamerlid Ewout Irrgang en fractiemedewerkster Riekje Camara Bolivia.  
Zij waren onder andere waarnemer bij het referendum op 10 augustus over de toekomst van de linkse  
president Morales. Voor Spanning doen zij verslag van de politieke situatie in Bolivia. 

Tekst: Ewout Irrgang en Riekje Camara

de Boliviaanse revolUtie

In 2005 koos Bolivia met 53 procent van de stemmen haar 
eerste inheemse president, Evo Morales, een Aymara-indi-
aan. Afgelopen zomer had het Boliviaanse volk de kans om 
zich uit te spreken over zijn functioneren en had het de moge-
lijkheid om hem naar huis te sturen. In een zogenaamd 
terugroep-referendum – referéndum revocatorio – dat door 
Morales was uitgeroepen, konden de Bolivianen zich op 10 
augustus ook uitspreken vóór of tegen vice-president García 
Linera en de prefecten van de negen departementen van het 
land: Beni, Chuquisaca, Cochabamba, La Paz, Oruro, 
Pando, Potosí, Santa Cruz en Tarija. In totaal kon de 
bevolking dus tweemaal haar stem uitbrengen: voor of tegen 
de president en de vice-president en voor of tegen de prefect 
van het betreffende departement.

indrUkWekkend resUltaat
Morales won het referendum met een overtuigende meerder-
heid; ruim 67 procent van de bevolking wil met hem verder. 
Een indrukwekkend resultaat voor een regeringsleider die 
ruim twee jaar aan de macht is. Ook zijn belangrijkste 
politieke opponenten in de regio’s Santa Cruz (Rubén 
Costas), Tarija (Mario Cossío) en Beni (Ernesto Suárez) 
wonnen fors. Opmerkelijk in dit verband is echter dat 
Morales niet alleen landelijk, maar ook in zes van de negen 
departementen een meerderheid behaalde en in één 
departement – Tarija – net aan verloor (49,83 procent). Ook 
won Morales in nagenoeg alle afzonderlijke departementen 
fors meer stemmen dan in 2005. Dus ook in de opstandige 
regio’s van de oppositie. Een van de verklaringen hiervoor 
wordt gezocht in het feit dat de mensen in 2005 de keuze 
hadden tussen meerdere kandidaten, terwijl het nu een 
kwestie was van voor of tegen. Het tekent echter de sterk 
verdeelde en gepolitiseerde situatie in Bolivia. 

Foto: Alain Bachellier / Flickr.com
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vivir Bien - goed leven
De Boliviaanse bevolking bestaat voor 55 procent uit 
inheemse bevolking (Indianen), 15 procent blanken (afstam-
melingen van de Spaanse kolonisatoren) en 30 procent 
mestiezen (een mix van deze twee). Na Haïti is Bolivia het 
armste land van Latijns-Amerika. Zestig procent van de 
negen miljoen tellende bevolking leeft onder de armoede-
grens van twee dollar per dag. Het gemiddelde inkomen per 
hoofd van de bevolking bedraagt 4.000 dollar per jaar. Het 
land wordt echter gekenmerkt door een enorme ongelijkheid: 
in Bolivia ontvangt de rijkste 10 procent van de bevolking 
ruim 47 procent van de inkomsten en de armste 10 procent 
krijgt slechts 0,3 procent, bijna 160 keer minder (bron: CIA 
World Fact Book). De inheemse bevolking verdient minder 
dan de helft van wat de niet-inheemse bevolking verdient en 
krijgt 40 procent minder scholing. 50.000 families bezitten 
bijna 90 procent van de productieve grond. Geografisch 
loopt de scheidslijn tussen de grondstofarme hooglanden in 
het westen en de grondstofrijke laaglanden in het oosten met 
onder andere gas en olie en goede landbouwgronden.

Eén van de speerpunten van Morales’ beleid is een einde te 
maken aan deze enorme maatschappelijke ongelijkheid en 
vooral de economische en politieke uitsluiting van het 
grootste deel van de inheemse bevolking. Sinds juni 2006 
beschikt Bolivia over haar eigen nationale armoedestrategie: 
‘Plan Nacional de Desarrollo: Bolivia Digna, Soberana, 
Productiva y Democrática para Vivir Bien’ (PND) genaamd. 
(Letterlijk: ‘Nationaal ontwikkelingsplan: Bolivia waardig, 
soeverein, productief en democratisch om goed te leven’) . 
Dit armoedebestrijdingsplan is gebaseerd op het verkiezings-
programma van Morales en zijn partij, de MAS (Movimien-
to al Socialismo – Beweging naar het Socialisme). Het PND 
is onder andere gericht op de renationalisatie van de olie- en 
de gassector, landhervorming, het versterken van de rechten 
van de inheemse bevolking door meer autonomie en 
alfabetisering van de gehele bevolking. Het is de bedoeling 
dat Bolivia eind 2008 geen analfabetisme meer kent. Bolivia 
vormt met haar eigen armoedestrategie een interessant en 
redelijk revolutionair voorbeeld in de wereld. Het land heeft 
– in tegenstelling tot de meeste andere ontwikkelingslanden 
– duidelijk afstand weten te nemen van de door het Westen 
en de internationale financiële instellingen opgelegde 
armoedestrategieën met een sterk neoliberaal karakter. 

opstandige regio’s
Waar Morales zich heeft weten te ontworstelen aan het juk 
van neoliberale instellingen als het IMF en de Wereldbank, 
geldt dit niet voor de opstandige regio’s in het oosten van  
het land. 
Niet geheel toevallig organiseerden tussen 4 mei en 24 juni 
de vier oostelijke departementen – waar 82 procent van de 
nationale gasproductie plaatsvindt – in de aanloop naar het 
referendum van 10 augustus een reeks van (illegale)  
referenda voor meer regionale autonomie. In 2006 heeft 
Morales de gasproductie genationaliseerd. Voor het doorvoe-
ren van zijn sociale programma’s en de democratische 

revolutie is Morales immers voor een groot deel afhankelijk 
van de (belastingopbrengsten van de) olie en vooral gas uit 
het oosten. 80 procent van de winst gaat sindsdien naar de 
staat, 20 procent is voor de bedrijven. De totale inkomsten 
stegen in twee jaar tijd van 200 miljoen naar 1,9 miljard 
dollar anno 2008. Inmiddels zijn ook de raffinaderijen en de 
transportbedrijven genationaliseerd.

lastig parket
Er valt veel te zeggen voor meer federale autonomie in een 
historisch sterk gecentraliseerd land. Ook de kritiek dat de 
door Morales voorgestane decentralisatie nu vooral gunstig 
uitpakt voor de indiaanse bevolking is legitiem. Het doel van 
de autonomie-referenda was echter vooral om de macht van 
de prefecten te bestendigen en hen zeggenschap te geven 
over landhervormingen, politieke en militaire benoemingen 
in hun gebieden, en het oprichten en implementeren van 
belastingsystemen. Het recent oplaaiende geweld van 
gewelddadige rechtse ( jongeren)groeperingen lijkt het beeld 
te bevestigen dat het vooral te doen is om een strijd tegen de 
linkse politiek van Morales. Naast de olie- en gasinkomsten 
is met name het landeigendom in de oostelijke regio’s een 
cruciaal twistpunt. In een departement als Santa Cruz 
bezitten 27 families nagenoeg al het land. Indien, zoals 
Morales voorstelt, de landpolitiek aan de centrale overheid 
wordt toegewezen, dan moeten deze families vrezen voor 
hun grondbezit. Logischerwijs proberen zij via autonomie 
hun belangen veilig te stellen. De oude discussie in Bolivia 
over meer federale autonomie heeft dus ook duidelijk een 
politiek-opportunistische kant. De prefecten wonnen de 
illegale referenda, hoewel grote delen van de bevolking in de 
regio’s zich onthielden van stemming. 
Na de enorme overwinning van Morales op 10 augustus 
bevindt het land zich in een lastig parket. De regionale 
departementen eisen meer autonomie en zien zich daarin 
bevestigd door hun eigen lokale bevolking, maar Morales 

Resultados finales del referéndum 
revocatorio 2008:

 Respuestas Votos   
  Porcentaje

Sí 2,103,872 67.41%
No 1,017,037 32.59%

Bron: Corte Nacional Electoral, Bolivia

Foto: Riekje Camara / SP 
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ziet zich gesteund in zijn Boliviaanse revolutie door ruim 
tweederde van het hele land.

nieUWe grondWet
Om de overwinning van het terugroep-referendum te 
bestendigen heeft Morales een referendum uitgeroepen over 
een nieuwe grondwet waarin zijn nieuwe koers geconsoli-
deerd wordt. Dit referendum is voorzien voor 7 december. In 
deze ontwerpgrondwet zijn de collectieve rechten vastgelegd, 
wordt er ruimte gegeven aan de diversiteit van culturen in 
het land, worden de landrechten op centraal niveau geregeld, 
evenals het recht op tweetalig onderwijs (Spaans en in-
heems). De inheemse volkeren krijgen een speciale vertegen-
woordiging in het staatsapparaat inclusief het parlement. 
Het pleit voor Morales, van wie door tegenstanders vaak 
gezegd wordt dat hij als voormalige cocaboer en vakbonds-
leider vooral bekend staat om zijn ‘ramkoers’-houding, niet 
kiest voor het doordrukken van de grondwet. Hij zou 
gemakkelijk kunnen redeneren dat hij met een tweederde 
meerderheid van de stemmen hier een uitstekend mandaat 
voor heeft. Hoewel meerdere malen zowel verbaal als fysiek 
uitgedaagd blijft hij kiezen voor een vreedzame dialoog. 
Ondanks dat bijvoorbeeld de prefect van Santa Cruz hem de 

‘echte crimineel’ noemt en de burgemeester van Santa Cruz 
op 5 augustus het leger opriep hem af te zetten. Sommige 
critici beweren dat juist door deze gebalanceerde houding de 
situatie nu zo escaleert. In een land dat decennialang werd 
gekenmerkt door gewapende conflicten is het echter te 
prijzen dat de president het hoofd koel houdt. 
Morales zou er verstandiger aan doen om serieus meer moge-
lijkheden voor autonomie voor de regio’s te regelen in de 
nieuwe grondwet in plaats van zich, hoe begrijpelijk 
misschien ook, vooral te richten op meer autonomie voor de 
inheemse volken. Te denken valt hierbij aan autonomie op 
het gebied van bijvoorbeeld onderwijs en gezondheidszorg. 
Op die manier worden mogelijk de meer gematigde op- 
standige regio’s verleid en krijgen de radicalere prefecten het 
signaal: onderhandelen helpt, geweld niet. Hoopvol is dat 
Morales op de avond dat de eerste uitslagen van het referen-
dum bekend werden een verzoenende toespraak hield waarin 
hij voorstelde om aan de onderhandelingstafel te bekijken 
hoe de statuten van de opstandige regio’s in de nieuwe 
grondwet kunnen worden geïncorporeerd. Op die manier 
blijft de Boliviaanse revolutie een democratische revolutie.

Bolivia

Hoofdstad: Sucre

Regeringszetel:  La Paz

Oppervlakte:  1.098.581 km²  

 (26 keer  

 Nederland) 

Inwoners:  9.247.816

Etnische samenstelling:  

Inheems: Quechua 30%

 Aymara 25%

Gemengd: Mestiezen 30% 

Europeanen: Criollos 15%

Officiële talen:  Spaans, Quechua,  

 Aymara

President en  

regeringsleider:  Evo Morales

Grootste politieke  

partijen: MAS, Movimiento 

  al Socialismo 53,7%

 Podemos, Poder   

 Democrático y Social  

 28,6%

 Frente de Unidad   

 Nacional 7,8%

Organisatiegraad  

vakbeweging:  25%

Het Andesgebergte ver- 
deelt Bolivia geografisch 
en etnisch in 2 delen. Het 
hoogland met overwegend 

inheemse bevolking en 
het laagland met meer 

van oorsprong 
Europese bevolking. 

De opstandige departe-
menten – ze vormen op 

de kaart een halve maan, 
vandaar de naam Media 

Luna – liggen in de 
vruchtbare en grondstof-
fenrijke laaglanden.

Cochabamba

Chuquisaca
Potosi

La Paz

La Paz

Santa Cruz

Pando

Beni

Oruro

Tarija

Media Luna
Berggebied

LEGENDA

Gaswinning
Departenmentengrens

Oliewinning

Sucre

Uyuni  
zoutvlakte

Titicaca- 
meer

Nevado  
Sajama

Beni  
rivier

Parlements- 
gebouw
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Tekst: Karel Koster

het iraanse  
nUcleaire programma 
in de Beeldvorming 

De Amerikaanse aanval op Irak in 2003 werd voorafgegaan door een  
intensieve propagandacampagne van de Amerikaanse regering in de  
media, waarbij twee suggesties een centrale rol speelden. Ten eerste 
dat Irak een rol had gespeeld bij de aanslagen van 11 september; ten 
tweede dat Irak massavernietigingswapens aan het bouwen was. Wie 
dat geloofde, moest logischerwijs Irak zien als een groot gevaar voor de 
internationale orde. Van daar was het een korte stap naar de legitimatie 
van een reeks maatregelen tegen Irak, uitmondend in een oorlog.  
De Nederlandse regering steunde de Amerikaanse aanval, om redenen 
die nog steeds niet zijn opgehelderd. Achteraf bleek dat de bewijzen 
voor het Iraakse kernwapenprogramma waren vervalst. Het hoogtepunt 
van de desinformatiecampagne was een Powerpointpresentatie van 
Colin Powell, destijds minister van buitenlandse zaken van de VS, voor 
de VN in februari 2003. Omdat het steunen van een aanvalsoorlog een 
zeer ernstige zaak is, is het van blijvend belang om te achterhalen op 
grond van welke dossiers de Nederlandse regering die steun gaf.  
Des te meer omdat het proces zich dreigt te herhalen, deze keer met 
betrekking tot Iran. 

het iraanse  
nUcleaire programma
De berichtgeving over het Iraanse nucle-
aire programma kreeg de afgelopen 
jaren een bijklank die veel lijkt op die 
over Irak. ‘Nucleair programma’ staat in 
de publieke opinie inmiddels vrijwel 
gelijk aan ‘kernwapenprogramma’. 
De presentatie van de feiten is vrijwel 
steeds hetzelfde. Eerst wordt bijvoor-
beeld een resolutie in de Veiligheidsraad 
genoemd of het verschijnen van een 
rapport van het Internationale Atooma-
gentschap (IAEA) over het Iraanse 
nucleaire programma. Zulke rapporten 
zijn verslagen van de bevindingen van 
het technisch personeel van het IAEA 
aan de bestuursraad. De raad is een 
politiek orgaan met vertegenwoordigers 
van 35 landen die deels op grond van 
hun nucleaire status voor twee jaar 
worden gekozen. Die raad beslist of er 
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verdere stappen ondernomen worden of 
eist verduidelijkingen van het land 
waarover het rapport gaat. In het geval 
van Iran zijn er sinds 2003 vele 
rapporten geweest die steeds vragen 
opwierpen over het nucleaire  
programma van dat land. 
Naar aanleiding van een dergelijk 
rapport is in februari 2006 door de 
IAEA-bestuursraad besloten om het 
dossier naar de Veiligheidsraad over te 
hevelen. Volgens de statuten mag dat 
alleen als er bewijzen zijn dat nucleair 
materiaal wordt omgeleid van civiel 
naar militair gebruik. De rapporten op 
zich zijn niet afdoende voor zo’n besluit. 
Het was dus een politieke interpretatie. 
De betekenis van die overheveling naar 
de Veiligheidsraad was verreikend: in 
plaats van een technische kwestie (het 
afdoende beantwoorden van de vragen 
van de IAEA-deskundigen) werd het 
dossier Iran een ‘bedreiging voor de 
internationale veiligheid’ met alle 
gevolgen van dien voor de beeldvor-
ming. Sindsdien is er dan ook sprake 
van constant getouwtrek tussen het 
IAEA, vertegenwoordigd door zijn 
directeur, de heer El-Baradei , en de vijf 
permanente leden van de Veiligheids-
raad plus Duitsland (namens de EU) die 
via resoluties steeds verdergaande 
sancties tegen Iran invoeren. Voor de 
volledigheid is het belangrijk om op te 
merken dat er door de VS naast deze 
sancties een groot aantal unilaterale 
maatregelen is genomen om investerin-
gen in en handel met Iran te verhinde-
ren dan wel te belemmeren. Ook 
Amerikaanse bondgenoten zijn onder 
druk gezet om soortgelijke stappen te 
ondernemen. De EU is daar, met 
instemming van de Nederlandse 
regering, deels ook toe overgegaan, met 
als laatste hoogtepunt de unieke 
maatregel om Iraanse studenten uit te 
sluiten van bepaalde nucleair gerela-
teerde studieonderdelen (zie kader 
pagina 20).

Al deze maatregelen hebben een 
negatieve beeldvorming tot gevolg over 
de ‘kwestie Iran’. ‘Framed’ ofwel 
gekaderd, is de uitdrukking die in de VS 
meestal wordt gebruikt. Volgens dit 

kader is Iran een islamitische staat die 
een gevaar is voor de wereldvrede. Het 
ontwikkelt een kernwapen en er moeten 
maatregelen tegen worden genomen. 
Deze beeldvorming wordt in de hand 
gewerkt door uitspraken van president 
Ahmadinejad over het van de kaart 
vegen van de staat Israël, en de 
grootscheepse repressie tegen de Iraanse 
oppositie. 

Berichtgeving
De presentatie van problemen rond het 
kernenergieprogramma van Iran gaat 
meestal volgens het boven geschetste 
raamwerk. Een typisch bericht bestaat 
uit drie elementen: 
 
1. Het nieuwsfeit: bijvoorbeeld de  
presentatie van een IAEA  rapport. De 
inhoud van het rapport wordt zelden   
aangehaald: men volstaat met  een citaat 
uit de conclusies en de meest negatieve 
gegevens.  Zo werden uit het meest   
recente rapport, van 26 mei 2008, 
vooral de alinea’s aangehaald over 
mogelijke militaire dimensies van het 
nucleaire programma. De voorzichtige 
relativerende formuleringen verdwenen 
naar de achtergrond, waardoor de 
indruk versterkt werd dat een atoom- 
programma hetzelfde is als een kernwa-
penprogramma. 
 
2. Het vermoeden van westerse landen 
dat Iran kernwapens wil bouwen. 
Bijvoorbeeld: ‘De VS en andere landen 
die Iran verdenken van pogingen om 
een atoombom te bouwen.’  of: ‘Het 
Westen is bang dat het regime een 
atoombom wil bouwen’.  
 
3. De standaard Iraanse ontkenning: 
‘Teheran houdt vol dat het niet zo is’.  
Vanwege de negatieve beeldvorming 
rondom Iran zal de doorsnee krantenle-
zer de ontkenning beschouwen als 
ongeloofwaardig. 

Dit patroon is de afgelopen jaren steeds 
herhaald, met één uitzondering: toen 
Amerikaanse inlichtingendiensten in 
november 2007 stelden dat er geen 
bewijs was voor een Iraans kernwapen-
programma. Het rapport – de meeste 
media namen de conclusies van het 
rapport blind over – had een dempend 
effect. Deze bericht-geving is sindsdien 
weer teniet gedaan. Het beeld van het 
Iraanse nucleaire programma wordt 
sterk geassocieerd met een voortgaande 
crisis, veroorzaakt door dat nucleaire 

programma. Het idee dat de crisis juist 
door het Amerikaans confrontatiebeleid 
wordt veroorzaakt, wordt zelden 
genoemd, ondanks de recente op leugens 
gebaseerde inval in Irak. 
De gewekte suggestie is dat het bewijs 
zou zijn geleverd dat een Iraans 
kernwapenprogramma bestaat. In 
werkelijkheid is het niet mogelijk om 
daarover volledig uitsluitsel te geven. 
Veel belangrijker is of de IAEA-inspec-
teurs genoegen nemen met de aangebo-
den documentatie en inspectieresulta-
ten. Het is zo dat het leveren van het 
bewijs dat er geen kern-wapenprogram-
ma is, wat herhaaldelijk is geëist door 
westerse, waaronder Nederlandse, 
bewindslieden, onmogelijk is. De 
reacties op het laatste IAEA-rapport  
zijn kenmerkend. Daarin staat de 
standaardformule dat de inspecteurs 
hebben vast-gesteld dat er geen nucleair 
materiaal omgeleid is van het civiele 
programma naar het militaire.  
De twijfel die in de publiciteit naar 
voren kwam was gebaseerd op inlichtin-
genrapporten over delen van een 

Vreedzame en militaire  
nucleaire programma’s
 

Het klopt dat elk land met een verrijkings-

capaciteit een kernwapen kan maken, maar 

dat is niet uniek voor Iran. Dat geldt voor 

alle landen met een nucleaire productieca-

paciteit, inclusief bijvoorbeeld Nederland. 

Zolang de inspecteurs hun werk mogen 

doen, mogen landen hun nucleaire industrie 

naar eigen wens uitbreiden (art.4 van het 

Non-Proliferatie Verdrag). Zo een nucleaire 

cyclus wordt in het diagram hiernaast   

beschreven. De verrijkingsinstallatie (zoals 

die in Natanz in Iran) wordt door IAEA- 

inspecties gecontroleerd op het extra ver-

rijken van uranium naar het niveau geschikt 

voor een kernbom dan wel het ‘wegwerken ’ 

van nucleair materiaal. Elke veronderstel-

ling over een kernwapenprogramma in de 

toekomst gaat er dus van uit dat de IAEA 

niet meer wordt toegelaten. Maar dat is de 

afgelopen vijf jaar in Iran op geen ogenblik 

het geval geweest. Het risico dat een land 

opeens (op grond van artikel 10 van het 

Non-Proliferatie Verdrag) uittreedt en de 

inspecteurs verwijdert, geldt voor alle  

ondertekenaars.
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kernwapenprogramma, die aan het 
IAEA geleverd werd door Amerikaanse 
inlichtingendiensten in 2005. De 
oorspronkelijke bronnen die de basis 
vormen voor de beweringen over een 

van UraniUmerts tot atoomBom

UraniUmerts atoomBom

of
of

of

Verrijking tot Uranium-235 (5%) 
en Uranium-238

(Ongeschikt voor het maken van 
een atoombom)

kernreactor

electriciteit opslag mox-afval
Op het terrein van de 

opwerkingsfabriek 
(halveringstijd tot 

24.400)

ondergrondse opslag
Lange halveringtijd radioactiviteit 

tot 24.400 jaar

kernafval
Bevat Plutonium-239

Plutonium-dioxide 
mengen met 

Uranium-238 = 
MOX-brandstof

Verrijking tot 
Uranium-235 (>20%)

Zeer duur en bruikbaar 
voor kernwapens Opwerken voor hergebruik  

= zuiveren Plutonium
Zeer duur en gezuiverd Plutonium 

bruikbaar voor kernwapens

kernwapenprogramma zijn echter niet 
aan Iran voorgelegd. Het IAEA mocht 
alleen een interpretatie doorgeven. Het 
Iraanse antwoord op een deel van de 
beweringen werd pas op 23 mei 
ontvangen en niet verwerkt in het 
rapport (dat op 26 mei verscheen). Wel 
aangehaald in het rapport is het Iraanse 

weerwoord dat een deel van de bronnen, 
die als bewijs worden aangevoerd voor 
een kernkop- ontwerpprogramma in 
elektro-nische vorm werden aangeleverd 
en dus manipuleerbaar waren. 
Het is veelzeggend dat het IAEA zelf 
aangeeft hoe oncontroleerbaar de 
bronnen zijn door expliciet te verklaren 

Om de afvalproducten van een civiele kerncentrale te gebruiken voor een atoom-

bom moet plutonium worden geïsoleerd en bewerkt in een opwerkingscentrale.  

Bron: Scientific American, juli-augustus 2008
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dat het, behalve één omstreden do-  
cument, geen informatie heeft over  
het ontwerpen of bouwen door Iran  
van een kernwapen. Dit genuanceerde 
beeld was niet terug te vinden in de 
westerse media.  

De uitspraken van anonieme westerse 
diplomaten die steeds naar de media 
stappen bij het verschijnen van een 
rapport voordat het IAEA het zelf 

van raketten voor het dragen van 
kernkoppen. De Iraanse raketten 
waarover zoveel te doen is kunnen 
alleen gewone springstofladingen 
dragen. Het raketschild in Oost-Europa 
zou bedoeld zijn om die raketten tegen 
te houden. De suggestie daarbij is dat de 
raketten een kernlading hebben. Dit 
wordt versterkt door het afdrukken van 
suggestieve kaartjes met cirkels die het 
veronderstelde bereik van de Iraanse 
raketten weergeven. De gelijktijdige 
bewering dat er een Iraans kernkop 
ontwikkelings-programma bestaat 
ondersteunt het argument voor een 
raketschild in Europa. De bewijsvoering 
voor dit programma is gebaseerd op 
informatie die is ‘gevonden’ op een 
laptop die in 2004 door een Iraanse 
ambtenaar aan de Amerikaanse 
inlichtingendiensten zou zijn gegeven. 
Deze informatie werd door VS-diploma-
ten in 2005 aan het IAEA getoond. Er is 
geen ondersteunend bewijs over de 
herkomst van de computer en de data 
die daarop zijn gevonden: wat de Ameri-
kanen beweren moet voor waar worden 
aangenomen. Het IAEA heeft het in 
haar laatste rapport dan ook herhaalde-
lijk over “vermeende bewijzen” van een 
kernkop-ontwikkelingsprogramma. 

legitimatie voor oorlog
De beeldvorming zoals die boven wordt 
beschreven, beperkt zich niet tot een 
paar kranten maar is wijdverspreid 
overgenomen. De gerechtvaardigde 
twijfels van het IAEA zijn vermengd met 
vérgaande vooronderstellingen die als 
feit zijn gepresenteerd. Door een 
nucleair programma gelijk te stellen aan 
een kernwapenprogramma en er een 
vijandbeeld van Iran aan te koppelen, 
verspreiden redacteuren, opiniemakers 
en politici het idee dat Iran wel een 
kernwapenprogramma moet hebben en 
er kwade intenties mee heeft. 
Daarbij wordt wel eens vergeten dat  
het dreigingsbeeld van Irak op een 
vergelijkbare manier werd opgebouwd 
in 2002-2003.  
 
Het zou al heel wat schelen als elke 
bewering vergezeld ging van een 
verwijzing naar de oorspronkelijke  
bronnen van het IAEA, inclusief  
twijfels die over die bronnen bestaan.

presenteert, zijn ook van belang. De 
anonimiteit beschermt hen tegen 
strafmaatregelen terwijl hun uitspraken 
toch worden afgedrukt en herhaald, 
zonder dat er een officiële IAEA-verte-
genwoordiger aan te pas komt. 

de BeWijZen
De bewijzen op grond waarvan de 
beschuldigingen worden geuit, zijn wat 
de IAEA betreft niet doorslaggevend. 
De bronnen van een deel van het 
gebruikte materiaal zijn niet aan het 
IAEA geleverd, zoals het ook zelf 
onderkent. Een voorbeeld is het 
beweerde Iraanse kernkopprogramma. 
Het gaat hier om het geschikt maken 

Het toelatingsbeleid van de Universiteit Twente is aangepast op verzoek van de ministers  

Verhagen en Plasterk en zou gebaseerd zijn op sancties van de Verenigde Naties om voor  

Iran het produceren van kernwapens te bemoeilijken. Wat een onzin. Iran heeft dat helemaal 

niet nodig. De kerncentrale in Buhsehr zal binnenkort operationeel zijn en Iran beschikt al over 

een uraniumverrijkinginstallatie. De elementaire kennis die een student aan de TU opdoet, 

helpt dit programma niet vooruit.

 

De Nobelprijswinnares voor de Vrede van 2003, Shirin Ebadi, waarschuwt herhaaldelijk dat de 

maatregelen in de nucleaire crisis niet tegen de gewone mensen, maar tegen de machthebbers 

gericht moeten zijn. Ook deze maatregel treft voornamelijk de gewone Iraniër. Het raakt vooral 

de overwegend jonge bevolking van het land die graag kennis wil maken met de rest van de  

wereld. Het volgen van een studie aan een buitenlandse universiteit is daarbij een uitstekende 

mogelijkheid.

 

Met de voorgeschiedenis van de Pakistaanse atoomspion Khan in het achterhoofd is de voor-

zichtige houding van het kabinet te begrijpen. Maar met het uitsluiten van mensen op basis van 

nationaliteit begeven wij ons op een hellend vlak. Waar trekken we de grens?  

Gaan we een lijst van gevaarlijke staten opstellen om hun bevolking uit te sluiten van deelname 

aan de wetenschap? Dat de VS alles doen om Iran in een kwaad daglicht te stellen, is al erg  

genoeg. Laat Nederland dit niet klakkeloos volgen.

 

Harry van Bommel, Tweede Kamerlid  voor de SP

Behnam Taebi, Docent TU Delft

Weren Iraanse studenten treft alleen bevolking

Bovenstaande brief verscheen op 4 januari 2008 in NRC Handelsblad. 

Naar aanleiding van diverse acties tegen deze regeringsmaatregel hebben de universi-

teiten van Twente en Eindhoven besloten Iraanse studenten toch toe te laten, zij het dat  

ze een uitzondering maken voor studies waarbij studenten toch nauw in contact komen  

met nucleaire kennis. Vierduizend mensen, waaronder driehonderd hoogleraren  

ondertekenden een petitie waarin  ze protesteerden tegen de maatregel.

 

Redactie spanning
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het rijke
rooie leven

deel 38
Tiny Kox over het 

Communistisch Manifest

Socialisten proberen al langer dan 150 jaar om de wereld een ander aanzien te geven. Ze strijden al die tijd al tegen het 
kapitalisme als systeem, maar op de eerste plaats tegen de gevolgen en uitwassen van dat systeem. Al die jaren hebben 
socialisten ook opgeschreven hoe ze dachten de wereld te kunnen veranderen. 
In een geschiedenis van anderhalve eeuw veranderen veel zaken, maar blijft ook veel hetzelfde. Het is daarom voor heden-
daagse socialisten heel leerzaam om kennis te nemen van de opvattingen van hun voorgangers. Waarom zouden we telkens 
opnieuw het wiel uitvinden? In de serie Het Rijke Rooie Leven publiceren we (delen van) teksten uit het verleden met  
commentaar van een tegenwoordige socialist.

het commUnistisch manifest

De passage op de volgende pagina 
komt uit het beroemde Communis-
tisch Manifest. Karl Marx schreef 
het manifest, met hulp van zijn 
vriend Friedrich Engels, in de 
winter van 1847-1848. Hij deed dat 
op verzoek van de Duitse arbei-
dersvereniging in Londen – een 
organisatie van politieke vluchte-
lingen uit het reactionaire Duits-
land. De eerste oplage telde slechts 
1000 stuks. Het duurde lang 
voordat het een internationale 
bestseller werd – en uiteindelijk 
het meest verspreide boek naast de 
Bijbel. Dik is het niet, 23 pagina’s, 
een inleiding en vier hoofdstuk-
ken. Het maakt een beetje een bij 
elkaar geraapte indruk. De haast 
(het werd in zes weken geschreven) 
is eraan af te zien. Maar dat maakt 
het niet minder belangrijk voor de 
ontwikkeling van het socialisme. 
Marx’ centrale boodschap: strijden 
voor een betere wereld heeft zin, 
een betere wereld is geen utopie. 
Want het kapitalisme is niet het 
einde van de geschiedenis, de 
onderdrukking van de werkende 
mensen zal verdwijnen en een 
‘communistische’ (= gemeenschap-
pelijke) samenleving, ligt in het 
verschiet. In die klassenloze 
maatschappij is ‘de vrije ontwik-

keling van elk individu de voor-
waarde voor een vrije ontwikke-
ling van iedereen’. Daarvoor te 
strijden is de moeite waard. 
Arbeiders hebben bij die strijd 
niets te verliezen dan hun ketenen 
en kunnen erdoor een wereld 
winnen. Dus, arbeiders van alle 
landen, verenig je! Zo luiden de 

laatste zinnen van het Manifest. 
Aan die oproep is, na Marx’ dood 
in 1883, massaal gehoor gegeven. 
Daarom geldt Karl Marx wereld-
wijd als een van de oervaders van 
de socialistische beweging.  
En daarom is het Manifest ook  
160 jaar na zijn verschijnen, de 
moeite van het lezen waard.
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het rijke rooie leven

De behoefte aan een steeds 
uitgebreider afzet van haar 
producten jaagt de bourgeoisie 
over de hele aardbol. Overal moet 
zij zich innestelen, overal haar huis 
bouwen, overal verbintenissen 
aanknopen.
De bourgeoisie heeft door haar 
exploitatie van de wereldmarkt de 
productie en consumptie van alle 
landen kosmopolitisch gemaakt. 
Zij heeft tot groot verdriet van de 
reactionairen aan de industrie de 
nationale bodem onder de voeten 
weggetrokken. De eeuwenoude 
nationale industrieën zijn vernie-
tigd en worden nog dagelijks 
vernietigd. Zij worden verdrongen 
door nieuwe industrieën, waarvan 
de invoering tot een levenskwestie 
voor alle beschaafde volkeren 
wordt, door industrieën, die niet 
meer inheemse grondstoffen, 
maar grondstoffen uit de verste 

streken van de aarde verwerken en 
waarvan de fabrikanten niet alleen 
in het land zelf, maar in alle 
werelddelen tegelijk worden 
verbruikt. In de plaats van de 
oude, door producten van het 
eigen land bevredigde behoeften 
komen nieuwe, die de producten 
van de verste landen tot hun 
bevrediging vereisen. In de plaats 
van de oude lokale en nationale 
zelfgenoegzaamheid en afgeslo-
tenheid komt er een veelzijdig 
verkeer, een veelzijdige afhanke-
lijkheid van de volkeren onderling. 
De geestelijke voortbrengselen van 
de afzonderlijke naties worden 
gemeengoed. De nationale 
eenzijdigheid en beperktheid 
wordt meer en meer onmogelijk, 
en uit de vele nationale en lokale 
literaturen vormt zich een wereld-
literatuur.
De bourgeoisie rukt door de snelle 
verbetering van alle productiemid-
delen, door het oneindig gemak-
kelijker verkeer alle, ook de meest 
barbaarse volken in de kring van 
de beschaving. 
De goedkope prijzen van haar 
waren zijn de zware artillerie, 
waarmee zij alle Chinese muren 
tegen de grond schiet, waarmee zij 
de hardnekkigste vreemdelingen-
haat van de barbaren tot overgave 
dwingt. Zij dwingt alle naties zich 
de productiewijze van de bour-
geoisie eigen te maken, wanneer 
zij niet te gronde willen gaan; zij 
dwingt hen de zogenaamde 
beschaving bij zich in te voeren, 
d.w.z. bourgeois te worden. Met 
één woord, zij schept zich een 
wereld naar haar eigen beeld.

De bourgeoisie heeft het land aan 
de heerschappij van de stad 
onderworpen. Zij heeft enorme 
steden geschapen, zij heeft het 
aantal van de stedelijke tegenover 

de landelijke bevolking in hoge 
graad vermeerderd en aldus een 
belangrijk deel van de bevolking 
aan de afstomping van het land-
leven ontrukt. Net zoals het land 
van de stad heeft zij de barbaarse 
en halfbarbaarse landen van de 
beschaafde, de boerenvolken  
van de bourgeoisvolken, het 
Oosten van het Westen afhankelijk 
gemaakt.
De bourgeoisie heft meer en meer 
de versnippering van de productie-
middelen, van het bezit en van de 
bevolking op. Zij heeft de bevol-
king op plaatsen opeengehoopt, 
de productiemiddelen gecentrali-
seerd en het eigendom in weinige 
handen geconcentreerd. Het 
noodzakelijke gevolg hiervan was 
de staatkundige centralisatie. 
Bijna onafhankelijke, alleen 
verbonden provincies met  
verschillende belangen, wetten, 
regeringen en tollen werden 
samengedrongen in één natie, één 
regering, één wet, één nationaal 
klassenbelang, één douanegrens.
De bourgeoisie heeft in haar 
nauwelijks honderdjarige klassen-
heerschappij massaler en kolos-
saler productiekrachten gescha-
pen dan alle verdwenen geslachten 
samen. Onderwerping van de 
natuurkrachten, machinerie, 
aanwending van de scheikunde op 
nijverheid en landbouw, stoom-
vaart, spoorwegen, elektrische 
telegrafie, ontginning van gehele 
werelddelen, het bevaarbaar 
maken van de rivieren, gehele uit 
de grond gestampte bevolkingen 
— welke vroegere eeuw vermoed-
de dat zulke productiekrachten in 
de schoot van de maatschappelijke 
arbeid sluimerden?

Bron: www.marxists.org/nederlands/
marx-engels/1848/manifest/index.htm

kapitalisme schept Zich een  
Wereld naar Zijn eigen Beeld

Fragment uit:
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deel 38Tiny Kox over het Communistisch Manifest

Elf mensen begeleidden Marx in 
1883 naar zijn rustplaats op het 
Londense Highgate kerkhof. Toch 
voorzag zijn vriend Friedrich 
Engels daar dat Marx’ naam en 
werk ‘de eeuwen zouden weer-
staan’. Na zijn dood werd zijn 
naam wereldwijd door miljoenen 
mensen en talloze groepen 
gebruikt. Doorgaans met een 
zekerheid die niet paste bij hun 
inspirator. Diens lijfspreuk was  
‘de omnibus dubitandem’ – twijfel 
aan alles. Overgenomen van de 
Franse filosoof René Descartes die 
al een paar eeuwen eerder zei: 
‘Twijfel is het begin van wijsheid.’ 

Niet helemaal toevallig dat die 
‘wijsheid’ van Descartes aange-
haald wordt in Tegenstemmen 
van Jan Marijnissen, toen hij in 
zijn eerste boek uit 1996 een 
poging deed een samenhangende 
kritiek te formuleren op het 
moderne neoliberalisme.  
Tegenstemmen werd snel een 
bestseller, in tegenstelling tot het 
Communistisch Manifest van 
Marx en Engels. De eerste oplage 
in 1848 telde slechts 1.000 stuks 
en Marx’ hoofdwerk, Het Kapi-
taal, telde in 1867 3.000 stuks. 
Later zou het Communistisch 
Manifest echter het meest uitgege-
ven manuscript na de Bijbel 
worden en Het Kapitaal werd na 
Marx’ dood een wereldwijde 
bestseller. 

Marx zelf leefde in weinig floris-
sante omstandigheden, goeddeels 
buiten zijn geboorteland  
Duitsland. Voor linkse denkers 
was weinig emplooi en de binnen-

landse autoriteiten hadden weinig 
met kritische geesten op. Daarvoor 
was Marx met al zijn geleerdheid 
een te opstandige burger, die zich 
weinig aantrok van oproepen om 
het wat rustig aan te doen.‘ Tot nu 
toe hebben de filosofen de wereld 
uitgelegd, maar het komt erop aan 
hem te veranderen’ werd een van 
zijn gevleugelde woorden – en 
later zijn eigen grafschrift. 

‘Onderdanigheid’ noemde hij de 
door hem meest gehate menselijke 
eigenschap. Voor hem was het een 
‘categorische imperatief’ om alle 
verhoudingen te bevechten, alle 
instellingen te bestrijden waarin 
de mens een onderworpen, 
geknecht en verminkt wezen is.  
Hij wilde bewijzen dat de bestaan-
de orde niet de enig mogelijke 
orde was – nog sterker: met de 
onontkoombaarheid van een 
natuurproces zou wat is, wijken 
moeten voor wat komen zou. Het 
kapitalisme, die geweldige econo-
mische kracht die de productie 
van goederen tot ongekende 
hoogte opschroefde en kapitalen 
bijeenbracht waarvan niemand 
had durven dromen, bleek ook 
een demonische kracht om 
mensen van zichzelf en hun 
omgeving te vervreemden en hun 
te dwingen het enige dat ze 
hadden, hun arbeidskracht,  
als koopwaar op de markt aan  
te bieden.

Marx vond dat je moest staan voor 
wat je vond. In het voorwoord van 
Het Kapitaal haalt hij de Floren-
tijnse dichter Dante Allighieri aan: 
‘Ga je eigen weg en laat de mensen 

praten’. Na zijn dood telden zijn 
woorden nog steeds. Zijn analyses 
ondersteunden de hoop van velen 
op een menswaardig bestaan en 
inspireerden tot verzet tegen de 
uitwassen van het kapitalisme. 
Door anderen werd hij echter ook 
symbool van dictatoriale onder-
drukking en knechting door 
regimes, die zich ‘socialistisch’ en 
‘communistisch’ noemden maar 
‘wier geïnstitutionaliseerde 
revoluties en rigide opstellingen 
tot weerzinwekkende uitwassen 
leidden’ (Jan Marijnissen,  
Tegenstemmen, p. 51). 

De SP hanteert de aanduiding 
‘marxistisch’ al 20 jaar niet meer. 
Het streven naar menselijke 
waardigheid, gelijkwaardigheid en 
solidariteit hoeft niet te worden 
afgeleid uit een leer, een theorie. 
Het hoort gebaseerd te zijn op de 
werkelijkheid van alledag en de 
noodzaak die te veranderen. 
Gebruik maken van wat anderen 
eerder ontdekt en geprobeerd 
hebben, is verstandig. Maar dat 
geldt nog meer voor eigen keuzes 
maken, zelf verantwoordelijkheid 
nemen, achter niemand aanlopen 
en met de mensen samen strijden 
voor een betere samenleving. Wie 
goed kijkt, ziet daar nog een fijn 
lijntje van Marx naar Marijnissen.

van marx  
naar marijnissen
125 jaar terug blies de naamgever van het marxisme in Londen zijn laatste  
adem uit. Karl Marx (1818 – 1883) noemde zichzelf echter nooit marxist.  
Eerder twijfelaar.



Van ondernemers, handelaren en 
bankiers wordt gedacht dat zij 
rationeel handelen. Maar wat moet je 
dan denken over opmerkingen als: 
“De AEX heeft de magische grens 
van 400 gepasseerd”, of “de beursba-
rometer sloot onder de psychologisch 
belangrijke grens van 400”? Er is 
immers helemaal geen objectieve 
reden zo’n getal belangrijk te vinden.
De huidige kredietcrisis laat zien 
hoeveel irrationaliteit er is. De 
nervositeit weerspiegelt wel een 
objectieve werkelijkheid: de econo-
mische ontwikkeling is erg ongewis 
geworden. De onvoorspelbaarheid is 
fundamenteel en staat haaks op de 
gedachte dat ‘de markt’ efficiënt 
werkt als je maar de ‘ juiste’ voor-
waarden voor het functioneren van 
de markt schept. Het is geen theorie 
maar een bezweringsformule. Het 
komt neer op: als je het maar goed 
doet, dan komt het wel goed. 

De vraag is echter of je wel in staat 
bent de ‘ juiste’ voorwaarden tot 
stand te brengen en in stand te 
houden. Marktwerking heeft invloed 
op voorwaarden; het is een kunst 
voor ondernemingen om de voor-
waarden in hun voordeel te manipu-
leren. Het aantal interacties tussen 
martkpartijen, voorwaarden en 
omstandigheden is niet te overzien. 
Ze doorkruisen voortdurend 
voorspellingen. Wat rationeel is voor 
de ene partij kan ongelukkig 
uitwerken voor de totale gemeen-
schap. Denk maar aan het vlucht-

gedrag van een groep mensen bij 
gevaar. Het kan leiden tot een 
blokkade van de uitgang. Zo is ook 
de kredietcrisis ontstaan vanuit een 
opeenstapeling van individuele 
slimmigheden van bankiers en 
beleggers.

In de afgelopen tijd ben ik bezwe-
ringsformules regelmatig tegen- 
gekomen bij mijn onderzoek naar 
aanbestedingen. Op mijn rapport 
‘Komt de bus wel zo?’ is gereageerd 
dat het gaat om een ‘leerproces’. De 
overheid moet leren het goed te doen 
– het ligt dus niet aan de marktwer-
king dat dingen verkeerd gaan. In 
mijn rapport liet ik echter zien dat de 
marktwerking tot calculerend gedrag 
leidt bij beide marktpartijen (over-
heid en commercieel bedrijf) en dat 
dit de betrouwbaarheid van het 
openbaar vervoer heeft ondermijnd. 
Het gebrek aan betrouwbaarheid ziet 
men ook in de zorg opduiken. En dat 
is geen wonder, want de klant is 
slechts van belang voor zover het 
bedrijfsbelang met hem of haar 

colUmn
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van het rapport ‘Komt de bus wel zo? 

Aanbesteding een slecht idee.’

het magische denken  
in de economie

gediend wordt. Er wordt bijvoorbeeld 
steeds bezuinigd op reservecapa-
citeit. Dit zuinige, economisch 
aandoende gebruik van beschikbare 
middelen gaat ten koste van de 
gebruikszekerheid voor klanten en 
zet werknemers onder zware druk. 
De overheid kan wel eisen stellen aan 
de betrouwbaarheid, maar staat met 
lege handen als de betrokken 
onderneming zich op overmacht  
kan beroepen na een te rooskleurige 
offerte.

Bezweringsformules van het soort 
‘als je het maar goed doet, dan komt 
het wel goed’ komt men regelmatig 
in de politiek tegen, linkse kringen 
inbegrepen. De formule leidt de 
aandacht af van de concrete discus-
sie over wat zinvol is, en suggereert 
dat dan ook automatisch een goed 
resultaat tot stand zal worden 
gebracht. Maar zo mechanisch zit de 
wereld niet in elkaar. Sterker zelfs. 
Als een activiteit goede resultaten 
oplevert, moet men bewijzen dat het 
één uit het ander voortvloeit en niet 
uit andere factoren die meespelen. 
En omgekeerd, als een activiteit geen 
goede resultaten oplevert, betekent 
dit niet automatisch dat verkeerd is 
gehandeld. Het kan ook aan onge-
kende of niet beheersbare omstan-
digheden liggen. De beste kaartspe-
ler verliest wel eens een potje van een 
leek die gewoon veel betere kaarten 
had. Activisten kunnen hiervan leren 
dat te allen tijde kritisch gekeken 
moet worden naar de verhouding 
tussen de oorzaken en hun vermeen-
de gevolgen. Dát, en niet het uiten 
van bezweringsformules als je 
ongelijk lijkt te krijgen, is  
rationeel handelen.
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De wereld is in crisis. De kranten 
staan er vol van, het kredietsysteem 
wankelt, de beurzen gaan onderuit, 
banken zijn failliet en overheden 
zetten alle zeilen bij om de boel 
overeind te houden. Deze crisis van 
de graaicultuur dreigt de echte 
economie mee te sleuren, de 
economie waar mensen dingen 
maken en diensten verlenen.

Regeringen pompen miljarden euro’s 
in de economie om de banken en dus 
het kredietstelsel te redden. 
Kredieten zijn nodig om bedrijven in 
de echte economie aan de gang te 
houden, want zonder kredieten
(= leningen) kan vrijwel geen enkel 
bedrijf bestaan. 
Sommige socialisten moeten 
misschien gniffelen om het failliet 
van een systeem waar ze al jaren 
tegen ageren. Een systeem dat ons 
door de voorvechters van het 
neoliberalisme werd voorgehouden 
als onoverwinnelijk. Toch is gegniffel 
niet op zijn plaats. 
Als de crisis alleen de graaiers uit het 
bankencircuit zou treffen, dan 
konden we nog wel lachen om ons 
gelijk. Een economische crisis treft 
echter vooral de gewone hardwer-
kende mensen met in hun kielzog de 
mensen die niet (meer) kunnen 
werken. Voor die mensen dreigen 
werkloosheid, loonsverlaging en 
korten op de uitkeringen. Toen het 
goed leek te gaan met de banksector 
deelden ze nauwelijks mee. Nu het 
slecht gaat moeten ze in de 
malaise delen.
Hoe de huidige crisis af zal lopen, 
weet niemand. De vooruitzichten zijn 
echter niet best. Zelfs minister Bos 
heeft erkend dat dit de grootste crisis 
sinds de crash van 1929 is. Toen 
volgde enkele jaren na de ineenstor-
ting van de beurs een enorme 

neergang in de echte economie, en in 
het kielzog van die neergang een 
wereldoorlog. Economische crises zijn 
in de geschiedenis al eerder gevolgd 
door oorlogen. 
Het is uiteraard niet gezegd dat deze 
crisis ook in een wereldomvattend 
militair conflict zal eindigen. Op 
grond van het verleden is het echter 
wel zaak om daar bedachtzaam op te 
zijn, want de politieke onrust is groot. 
Politieke conflicten ontaarden soms 
in gewapende strijd, zoals onlangs 
tussen Rusland en Georgië. Dat lijkt 
voor veel mensen misschien een ver 
van mijn bed show, maar er schuilen 
grote risico’s in vooral de bemoeienis-
sen van de VS. Niemand wil een 
nieuwe Koude Oorlog tussen Rusland 
en de VS, en al helemaal geen 
escalatie. 
Deze Spanning is gewijd aan de crisis. 
Interviews met de SP-economen 
Geert Reuten en Ewout Irrgang zijn 
door Willem Bos in een artikel over 
de achtergronden geïntegreerd. Tiny 
Kox gunt ons een blik in de keuken 
van de Europese bemoeienis met het 
conflict tussen Rusland en Georgië. 
Om het bankstelsel in Amerika te 
redden heeft Bush, de kampioen van 
de vrije markt, al ruim twee biljoen 
dollar in de economie gestoken. Wat 
gaat zijn opvolger doen? Wordt het 
McCain of Obama? Obama kan 
rekenen op de sympathie van veel 
progressieve Nederlanders, maar of 
dat terecht is? Karel Koster belicht de 
verschillen tussen beide presidents-
kandidaten in hun visie op de 
buitenlandse politiek. 
Na zoveel economisch en politiek 
geweld hebben we ook wat lichtere 
kost. Arthur Bruls levert in het Rijke 
Rooie Leven een bijdrage over Erich 
Fromm. Fromm was dertig jaar 
geleden een veel gelezen auteur in 
linkse kringen. Hoewel marxist legde 
hij minder nadruk op de economie, 
en meer op de menselijke verhoudin-
gen. Hoe zou de mens de vervreem-
ding van zijn menszijn kunnen 
voorkomen, is de kernvraag van 
Fromms ideeën. Zeer leerzaam in 
onze tijd, en interessant om eens 
naast Heel de Mens te leggen.
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In razendsnel tempo ontwikkelt de Amerikaanse 
hypotheekcrisis zich via een financiële crisis tot een 
algemene economische crisis. Overal op de wereld 
duikelen de beurskoersen naar beneden; banken 
dreigen om te vallen; regeringen pompen miljarden 
in het financiële systeem en IJsland staat als land 
op de rand van faillissement. Ook de echte econo-
mie wordt geraakt en het is niet uit te sluiten dat de 
hele wereldeconomie op weg is naar een algemene 
recessie. 
Wat betekent dit voor de economische, sociale en 
politieke perspectieven voor de komende tijd? Wat 
moet en kan de opstelling van socialisten zijn? Dit 
artikel bestaat uit drie delen. Eerst gaan we in op 
het ontstaan van deze crisis. In het tweede stuk 
schetsen we de historische achtergrond. En in het 
laatste deel laten we Ewout Irrgang aan het woord 
over de gevolgen en de maatregelen die er nu  
nodig zijn.

“De hoofdschuldigen zijn natuurlijk de banken en 
andere financiële instellingen”, benadrukt Geert Reuten, 
senator voor de SP en universitair hoofddocent econo-
mie aan de Universiteit van Amsterdam. “De financiële 
instellingen hebben de afgelopen decennia enorme 
winsten gemaakt. Die zijn terechtgekomen bij de 
aandeelhouders en bij de top van die organisaties. 
In 1982 vormden in de VS de winsten van financiële 
instellingen minder dan 5 procent van de totale winsten”, 
zo gaat hij verder. “In 2007 was dit gestegen tot  
41 procent. Die geweldige winsten zijn het gevolg van de 
enorme risico’s die door de financiële instellingen zijn 
genomen. Nu het mis gaat, moet de gemeenschap, en 
uiteindelijk de belastingbetaler, ervoor opdraaien.”
De huidige crisis is in zekere zin een voortzetting en 
uitbreiding van de ‘dotcom’-crisis die in 2001 vooral in 
de VS toesloeg. In 2001 ging het om het knappen van de 
zogenoemde internetbubbel. De prijs van aandelen van 
bedrijven van de ‘nieuwe economie’ was in de vooraf-
gaande periode tot ongekende hoogte gestegen. Aan 
internetbedrijven die tot op dat moment nog geen cent 
winst hadden gemaakt, werd op de beurs een enorme 
waarde toegekend. 
Toen de fictieve rijkdom van de ‘nieuwe economie’ uit 
elkaar klapte, dreigde dat ook de echte economie te 

van hypOtheekcrisis 
naar crisis  
van het systeem

Tekst: Willem Bos

raken. De VS voorkwamen dit door de kredietkraan nog 
verder open te zetten. De belangrijkste rente werd in 
relatief korte tijd verlaagd van 6 procent naar 1 procent. 
De schulden van Amerikaans huishoudens groeiden snel. 
In de VS werd er de afgelopen tijd door huishoudens 
meer geleend dan er in totaal werd verdiend (in 2007  
120 procent). Behalve leningen voor auto’s, studies en 
creditcard leningen ging het vooral om hypotheken. De 
verwachte waardestijging van de huizen vormde de basis 
voor veel te hoge hypotheken.

Mensen werden gelokt met hypotheken met een lage 
instaprente, die in de loop van de tijd werd verhoogd. 
Kopers van die hypotheken werd voorgehouden dat  
de stijging van de huizenprijzen ervoor zou zorgen  
dat ze financieel het hoofd boven water zouden  
kunnen houden. 
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Zo werd de internetbubbel opgevolgd door de nog veel 
grotere hypotheekbubbel. Reuten: “Daar ligt een groot 
verschil tussen Europa en de VS. In de VS is er een 
enorme schuld. De VS consumeren meer dan ze produ-
ceren, er is een dagelijks tekort van 2 miljard dollar. In 
Europa is er gemiddeld een overschot en af en toe een 
klein tekort.” 
Vanaf 2007 komen steeds meer Amerikanen met een 
dergelijke hypotheek in de problemen en stort de 
Amerikaanse hypotheekmarkt in. Dat blijkt nog maar 
het begin. In de loop van de tijd wordt duidelijk dat deze 
‘besmette’ hypotheken en daarvan afgeleide producten 
op grote schaal zijn doorverkocht aan financiële instel-
lingen over de hele wereld. Ook Nederlandse financiële 
instellingen zijn met dit soort producten ‘besmet’.
“Natuurlijk hebben ook de toezichthouders, zoals de 
Nederlandse Bank en de Autoriteit Financiële Markten 
een verantwoordelijkheid, ”zegt Reuten. “Er zijn twee 
mogelijkheden, of ze wisten niet wat er allemaal fout zat 
bij de banken en andere instellingen, dan hebben ze hun 
werk niet goed gedaan, of ze wisten het wel, en dan zijn 
ze helemaal medeverantwoordelijk.” 
“Het zou goed zijn als daar een diepgravend onderzoek 
naar kwam want het lijkt erop dat er binnen de banken 
ook gewoon allerlei fouten zijn gemaakt. Risicovolle 
zaken zijn buiten de balans gehouden, zoal bijvoorbeeld 
bij Fortis bleek nadat dat bedrijf voor de helft door de 
Nederlandse staat was overgenomen.”

kapitalisme, crisis  
en neOliBeralisme
Volgens Karl Marx leidt het functioneren van het 
kapitalisme noodzakelijkerwijs tot periodieke crises. De 
geschiedenis lijkt hem op dit punt gelijk te geven. 
De ernstigste crisis was de ‘grote depressie’ die in 1929 
begon met het instorten van de beurs van New York wat 

leidde tot de crisis van de jaren dertig die weer uitliep op 
de verschrikkingen van de Tweede Wereldoorlog.
Als reactie daarop is een aantal veranderingen door-
gevoerd die een stabiliserende invloed hebben op de 
economie. Daarbij moeten we denken aan een grote 
overheidssector die in perioden van teruglopende 
conjunctuur zelf economische activiteiten kan onderne-
men; een verhoging van de levensstandaard (en dus van 
de koopkracht) van de bevolking en een stelsel van 
sociale zekerheid waardoor van werklozen niet direct de 
hele koopkracht wegvalt.
Na de oorlog volgde er een periode van dertig jaar van 
sterke economische expansie zonder crises. Behalve aan 
bovengenoemde maatregelen was dat vooral te wijten 
aan een soort inhaaleffect. Na de crisis en wereldoorlog 
was er ruimte voor langdurige groei. Maar die inhaalslag 
duurde niet eeuwig. Vanaf het eind van de jaren zestig 
liepen de winstmarges zowel in de VS als Europa terug 
en halverwege de jaren zeventig was de eerste 
 naoorlogse algemene recessie een feit. 

het  
neOliBeralisme
Als reactie op die recessie ontstond de neoliberale 
politiek. Om de winstmarges weer op peil te brengen 
werd er geprivatiseerd, geliberaliseerd en gedereguleerd. 
De overheidssector werd teruggebracht en mocht geen 
actieve rol meer in de economie spelen, de afbraak van 
de sociale zekerheid werd ingezet. De uitgaven aan lonen 
en sociale voorzieningen moesten naar beneden. 
De vrije markt moest onbelemmerd zijn werk kunnen 
doen. Het kapitaal moest vrij daar naartoe kunnen 
stromen waar het de beste mogelijkheden zag.  
Beperkingen voor internationaal kapitaalverkeer  
werden opgeheven. 
Na het eerste neoliberale experiment in Chili, na de 

de vs cOnsUmeren meer dan ze prOdUceren
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eWOUt irrgang:  
links mOet nU inzetten  
Op fUndamentele veranderingen
 
Als financieel woordvoerder van de SP-fractie is 
Ewout Irrgang dag en nacht bezig met de financiële 
crisis. In een café op de Amsterdamse Nieuwmarkt 
praten we met hem.

Wat zijn de gevolgen van de crisis  
voor nederland en de nederlanders? 
Irrgang steekt meteen van wal. “Het eerste en grootste 
gevaar is het instorten van het financiële systeem. De 
maatregelen die zijn genomen zijn erop gericht dat te 
voorkomen. Als banken failliet dreigen te gaan moeten 
ze genationaliseerd worden. Dat geldt ook voor andere 

bloedige staatsgreep van Pinochet op 11 september 1973, 
werd het recept toegepast door Thatcher in Groot-Brit-
tannië, door Reagan in de VS en daarna vrijwel overal in 
de wereld. Na de val van de Berlijnse muur en de 
ineenstorting van het Sovjetblok kreeg het neolibera-
lisme helemaal de wind mee. De geschiedenis leek 
Margaret Thatchers motto ‘Er is geen alternatief’ gelijk 
te geven. 
De neoliberale aanpak had een aantal gevolgen. Het 
aandeel van de winsten ten opzichte van de inkomsten 
uit arbeid is aanzienlijk gestegen. De rol en de macht van 
de grote multinationale ondernemingen is toegenomen, 
die van de overheid verminderd.
De rol van de financiële instellingen is toegenomen. Zij 
zijn zich steeds meer toe gaan leggen op de handel in 
allerlei (vaak zeer complexe) financiële producten. Dit is 
een internationale handel, mogelijk gemaakt door het 
opruimen van belemmeringen in het internationale 
kapitaalverkeer en het afzwakken van de regels waaraan 
banken moeten voldoen.

crises  
keren terUg
Als gevolg van de neoliberale omwenteling werden die 
elementen die een remmende werking op de economi-
sche conjunctuur hadden verzwakt of zelfs helemaal 
verwijderd. Het gevolg was dan ook de terugkeer van 
periodieke crises. Crises die in diepgang en in reikwijdte 
steeds groter lijken te worden.
De zo genoemde ‘peso-crisis’ in Mexico in 1994-1995 trof 
maar één land. In 1997 was het een hele regio: Zuidoost 
Azië. De ‘dotcom’ -crisis van 2001 sloeg vooral toe in de 
belangrijkste economie – die van de VS – en de huidige 
crisis lijkt zich over de hele wereld te verspreiden.
De geweldige hoeveelheid krediet speelt een belangrijke 
rol bij het ontstaan van de crisis. Vooral in de VS waar de 
hoeveelheid krediet enorm groot is, staat men daarom 
voor een duivels dilemma. Als men de omvang van het 
krediet terugbrengt verscherpt dat de recessie omdat de 
consumptie, de productie en daarmee de werkgelegen-
heid terug zullen lopen. Als men probeert de economie 
aan de gang te houden en een diepe recessie te voorko-
men kan dat niet zonder krediet. Maar dat hoge krediet 
niveau legt nu juist de basis voor een crisis.

financiële instellingen zoals verzekerings- 
maatschappijen.”

die zouden allemaal genationaliseerd  
moeten worden?
“Als ze allemaal in de problemen komen wel. Nationalisa-
tie is geen doel, maar een middel. Ze moeten genationa-
liseerd worden als ze dreigen failliet te gaan. Het is een 
maatregel om te voorkomen dat belangen van spaarders 
of van het hele financiële systeem geschaad worden.”

Wat zijn de directe effecten buiten de sfeer van de 
financiële instellingen, op de echte economie?
“Dat ligt op drie vlakken. In de eerste plaats via de 
pensioenfondsen. Heel veel pensioenfondsen hebben 
aandelen. Door het instorten van de beurs zijn hun 
reserves geslonken en bestaat de kans dat ze pensioenen 
niet of maar gedeeltelijk kunnen indexeren, dat wil 
zeggen verhogen in verband met de inflatie. Dat zou tot 
een achteruitgang in inkomen voor gepensioneerden 
kunnen leiden.
In de tweede plaats zijn er natuurlijk mensen met 
aandelen. Dat is een minderheid van de bevolking, maar 
wel een grote minderheid. Die mensen zijn gewoon 
armer geworden.
En dan lijkt de huizenmarkt natuurlijk te sputteren. Een 
echte ineenstorting van de huizenmarkt, zoals in de VS, 
is in Nederland niet te verwachten, gewoon omdat er te 
weinig huizen gebouwd worden zodat er een tekort is. 
Maar een lichte daling van de prijzen is ook een verar-
ming van het vermogen van gezinnen.
Daarnaast zijn is er nog indirecte effecten. Bedrijven 
kunnen minder investeren omdat ze minder makkelijk 
leningen krijgen. Dat leidt tot minder werkgelegenheid, 
en daardoor verlies van koopkracht. En waarschijnlijk 
lijdt het ook tot een lagere loonstijging. Dat zijn allemaal 
zaken die gevolgen hebben voor gewone mensen.
En dan is er nog een laatste punt”, zegt hij. “Dat is 
misschien het belangrijkste. Het vertrouwen. Mensen zijn 
het vertrouwen kwijt. Ze kijken de kat uit de boom en 
geven minder uit. Ook bedrijven doen dat. Als zowel 
bedrijven als consumenten minder uitgeven heeft dat 
gevolgen voor de economische groei, komt er minder 
werkgelegenheid en minder koopkracht. Al die effecten 
komen uiteindelijk bij de gewone mensen terecht.”

en dan zijn er de internationale gevolgen, de gevolgen 
voor de internationale verhoudingen?
“Zeker, de crisis is begonnen in Amerika. Hij is niet 
beperkt tot Amerika zoals Wouter Bos stelt, het is niet 
alleen de crisis van het Amerikaanse toezicht. Ook 
Nederlandse instellingen hadden dezelfde verkeerde 
producten uit Amerika gekocht en de banken en de 
toezichthouders hebben dat gewoon laten gebeuren. Er 
is dus ook sprake van het falen van het toezicht hier.
Het is wel zo dat Amerika als land al heel lang boven zijn 
stand leeft. De Amerikanen geven meer uit dan ze 
verdienen en dat wordt uiteindelijk betaald door de 
Aziaten, vooral door China en landen in het Midden-
Oosten die door de gestegen olieprijzen veel dollars 
hebben. Nu het vertrouwen in de Amerikaanse economie 
weg is, zou dat kunnen betekenen dat er minder bereid-
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heid is om de Amerikaanse economie te blijven financie-
ren. Amerika kan het gewoon niet allemaal blijven 
betalen. De oorlogen in Irak en Afghanistan; de verla-
ging van de belastingen voor de rijken en de gevolgen 
van deze crisis. De hegemonie van Amerika zou als 
gevolg van deze crisis wel eens fors achteruit  
kunnen gaan.”

leidt deze crisis ook tot echt ander beleid?
“Dat is wel te hopen. Deze crisis laat het morele en 
economische failliet van het neoliberalisme zien, vooral 
in de financiële sector. De laatste twintig, dertig jaar is 
steeds maar gezegd dat de overheid zich juist uit deze 
sector zo veel mogelijk terug moest trekken. Nu blijkt de 
overheid niet het probleem te zijn maar de oplossing.
Wat betreft oplossingen moet je natuurlijk onderscheid 
maken tussen crisismanagement en fundamentele 
veranderingen. Het crisismanagement is nu bezig, Het is 
de taak van links, van partijen als de SP, om nu het 
neoliberalisme op zijn gat ligt dat om te zetten in 
fundamentele veranderingen. Die moeten natuurlijk 
bevochten worden want reken er maar op dat, als de 
financiële crisis gaat luwen, de lobby van de financiële 
sector weer op gang komt.”

Waar zullen die veranderingen uit moeten bestaan?
“Dat is natuurlijk een veelheid aan maatregelen, maar 
centraal staat een strenger toezicht van de overheid op 
de financiële sector. Strengere eisen voor de banken voor 
het aanhouden van reserves, een verbod op het buiten de 
balans houden van slechte leningen in speciale beleg-
gingsobjecten en dergelijke. Het gaat niet om één 
maatregel, maar om een groot aantal dingen die moeten 
veranderen.
Tot nu toe is er nog weinig discussie over de rol van de 
Nederlandse toezichthouders. Dat komt natuurlijk omdat 

de problemen in eerste instantie zijn overgewaaid uit de 
VS. Maar er zijn ook Europese en Nederlandse financiële 
instellingen die geld in deze foute producten hebben 
gestoken. Het Nederlandse toezicht heeft gewoon 
gefaald. Die discussie komt nog wel. Dat zie je altijd bij 
crises. Eerst moeten de problemen opgelost worden, dan 
komt de discussie hoe het zo ver heeft kunnen komen.
Een ander punt is of er niet een permanente vorm van 
publiek aandeelhouderschap zou moeten komen in 
financiële instellingen. Dat kan bijvoorbeeld in de vorm 
van een preferent aandeel, waarbij de overheid een 
eerste recht heeft op een deel van de winst. Want het is 
natuurlijk raar dat als het verkeerd gaat de overheid moet 
ingrijpen, maar dat als het goed gaat de winst voor 
private investeerders is. Maar het kan ook anders. Zo zou 
geregeld kunnen worden dat de financiële instellingen 
moeten betalen voor de garantie op de spaartegoeden 
die de overheid nu geeft. Zo zijn er allerlei constructies 
denkbaar.
Ook op internationaal vlak zou er natuurlijk wat moeten 
gebeuren. Sinds begin jaren zeventig is het hele interna-
tionale kapitaalverkeer geliberaliseerd. Je ziet nu 
bijvoorbeeld bij IJsland – net als indertijd bij de Aziëcrisis 
– hoe destructief dat kan uitpakken. Een terugkeer tot 
een meer geregeld kapitaalverkeer zoals voor de jaren 70 
zou goed zijn voor de stabiliteit van het financiële 
systeem in de wereld.
Het is nu het juiste moment om die discussies aan te 
gaan. Dat geldt bijvoorbeeld ook voor de vakbeweging. 
Die heeft internationaal veel gedaan tegen de hedge-
funds. Dat zijn bij uitstek exponenten van het aandeel-
houderskapitalisme. Die zijn erop gericht om op zo kort 
mogelijke termijn zo veel mogelijk te verdienen ook al 
vernielen ze daar een bedrijf mee. Het zou goed zijn als 
de vakbeweging daar nu een campagne tegen begon. De 
tijd is nu rijp. Iedereen kan nu zien hoe desastreus de 
doorgeslagen marktwerking in de financiële sector is. 
Het is nu tijd voor fundamentele veranderingen.”

Beurskrach 1929: lange rij mensen voor de Millbury Savings Bank in New York. 

Foto: Spaarnestad Photo/Hollandse Hoogte
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De augustusoorlog tussen Georgië en Rusland heeft de internationale 
verhoudingen zwaar onder druk gezet. Rusland en Amerika staan 
frontaal tegenover elkaar en in Europa spreken sommigen over een 
nieuwe Koude Oorlog. De Raad van Europa probeert tot ontspanning 
van de geëscaleerde internationale verhoudingen te komen. Binnenkort 
reis ik als een van de vijf fractievoorzitters in de parlementaire assem-
blee van de Raad van Europa, met mijn collega’s weer voor overleg naar 
Georgië en Rusland. Wat mogen we daarvan verwachten?

Begin oktober debatteerde de  
318 leden tellende parlementaire 
assemblee van de Raad van Europa in 
Straatsburg drie dagen over de 
gevolgen van de korte maar hevige 
oorlog deze zomer tussen Georgië en 
Rusland. Beide landen zijn lid van de 
Raad van Europa, net als alle andere 
Europese landen, met uitzondering 
van Wit-Rusland en het Vaticaan. Aan 
de verhitte en emotionele discussie 
deden 120 parlementsleden uit heel 
Europa mee – een recordaantal. De 

‘Waar OOrlOg 
Begint, heeft de 
pOlitiek gefaald’

Tekst: Tiny Kox, Eerste Kamerlid en voorzitter van de fractie van Europees Verenigd Links in de  
parlementaire assemblee van de Raad van Europa

Fo
to

: J
o

na
th

an
 A

lp
ey

ri
e 

/ 
w

ik
ip

ed
ia

 /
 p

ub
lic

 d
o

m
ai

n



8  SPANNING oktober 2008

delegaties van Rusland en Georgië 
stonden frontaal tegenover elkaar en 
maakten elkaar over en weer bittere 
verwijten over de recente oorlog. 
Andere afgevaardigden kozen soms 
wel erg eenzijdig partij voor de een of 
de ander. Met weer anderen probeer-
de ik als woordvoerder voor de linkse 
fractie in de assemblee, het conflict 
breder te zien en te wijzen op de 
gedeelde verantwoordelijkheid plus 
de betrokkenheid van andere landen. 
Vooral die van de Verenigde Staten 
van Amerika. Dat land heeft het 
Georgische leger grotendeels betaald 
en getraind en daarmee voorbereid 
op de oorlog. Vanuit enkele Oost-
Europese landen werden fanatieke 
pogingen ondernomen om de 
Russische delegatie het stemrecht in 
de assemblee te ontnemen, ondanks 
het feit dat de Russen afzagen van 
vergelijkbare stappen tegen de 
Georgische delegatie. Uiteindelijk 
bleef iedereen stemgerechtigd en 
bleven beide delegaties aan het hele 
debat meedoen. Een unieke zaak, 
omdat beide landen sinds de oorlog 
alle onderlinge betrekkingen 
verbroken hebben. Alleen in Straats-
burg wordt nog met elkaar gepraat, 
hoe grof dat ook soms gaat. Maar 
praten blijft oneindig veel beter dan 
schieten en oorlog voeren. 
Daarvan was ik extra overtuigd na 
een fact finding missie in Rusland, 
Georgië en Zuid-Ossetië in de week 
voor het debat. Vooral het bezoek aan 
het oorlogsgebied en de gesprekken 
met de overgebleven bewoners 
hadden me gesterkt in de overtuiging 
dat zowel in Tiblisi als in Tsinvali en 
Moskou politici heel vuile handen 
hadden gemaakt en samen verant-
woordelijk zijn voor de humanitaire 
ramp van deze zomer in de Kaukasus.

schending van het 
internatiOnale recht
Aan het einde van het debat nam de 
assemblee een resolutie aan die beide 
landen veroordeelde wegens schen-
ding van het internationale recht en 
de mensenrechten. Die veroordeling 
van beide landen is gebaseerd op hun 
schending van de verdragsverplichtin-
gen jegens de Raad van Europa. 
Lidstaten binden zich aan de verplich-
ting om conflicten niet door oorlog 
maar door overleg op te lossen. 

Verder is iedere lidstaat gebonden 
aan het Europees Verdrag voor de 
Rechten van de Mens. In deze uit 
1949 daterende ‘Europese Grondwet’ 
staan de rechten genoemd die elke 
staat tegenover elke burger te 
respecteren heeft. Bij schending 
kunnen burgers zich wenden tot het 
Europees Hof voor de rechten van de 
Mens, dat ook in Straatsburg zetelt. 
Naar aanleiding van de recente 
augustusoorlog hebben al meer dan 
duizend burgers, voornamelijk uit 
Zuid-Ossetië hun beklag bij het Hof 
gedaan. Binnenkort zal het Hof 
enkele zaken met voorrang behande-
len. De uitspraken van het Mensen-
rechtenhof zijn bindend. De aangeno-
men resolutie roept ook op tot 
grootschalig internationaal onder-
zoek. Daarin moeten de verantwoor-
delijkheden van alle betrokkenen 
precies worden vastgesteld. Beide 
landen wordt verder opgedragen de 
aangerichte schade waar mogelijk te 
herstellen.
De door de parlementaire assemblee 
aangenomen resolutie stelt vast het 
Georgische leger de augustusoorlog 
begon met het bombarderen van de 
Zuid-Ossetische hoofdstad Tsinvali en 
het beschieten van de bij Tsinvali 
gestationeerde Russische vredestroe-
pen. Die waren daar, samen met 
Georgische soldaten, sinds het einde 
van het vorige bloedige conflict 
tussen Georgië en Zuid-Ossetië begin 
jaren ’90, met instemming van beide 
landen gestationeerd om de rust te 
bewaren. De resolutie stelt verder vast 
dat de Russische inval na de Georgi-
sche aanval eveneens indruist tegen 
het internationaal recht. Rusland had 
geen internationaalrechtelijke 
machtiging om zijn buurland binnen 
te vallen en zeker niet om de grens 
tussen Zuid-Ossetië en Georgië te 
overschrijden. Na de Russische inval 
grepen Zuid-Ossetische bendes de 
kans om Georgische bewoners uit 
hun huizen te verdrijven en die te 
plunderen en in brand te steken. De 
erkenning van de eenzijdige onafhan-
kelijkheidsverklaring van Zuid- 
Ossetië (en de andere opstandige 
Georgische provincie Abchazië) door 
Rusland wordt eveneens afgewezen.

de OOrlOg
In de korte oorlog vielen honderden 
doden en gewonden, terwijl duizen-
den burgers huis en haard kwijtraak-

ten en op de vlucht sloegen. Degenen 
die bij het begin van de oorlog naar 
het noorden, naar Rusland vluchtten, 
zijn nu goeddeels weer terug. De 
mensen die na de inval de het 
Russische leger naar het zuiden, naar 
Georgië, vluchtten, zitten daar 
grotendeels nog steeds. Nu het 
Russische leger zich conform haar 
eerdere toezegging uit de door haar 
bezette bufferzone in Georgië heeft 
teruggetrokken, kan er ook aan de 
terugkeer van deze vluchtelingen 
gewerkt worden. Het Internationale 
Rode Kruis en de Verenigde Naties 
zijn ter plekke om die terugkeer te 
begeleiden. Terugkeer van Georgi-
sche bewoners naar Zuid-Ossetië zal 
veel moeilijker zijn. In de nasleep van 
de oorlog werden door Zuid-Osseti-
sche bendes een aantal door Georgi-
ers bewoonde dorpen geplunderd en 
in brand gestoken. Wanneer de 
bewoners van deze dorpen kunnen 
terugkeren hangt af van het herstel 
van hun huizen en de verhoudingen 
met de Zuid-Ossetische bevolking. In 
Georgië verblijven overigens ook nog 
200.000 vluchtelingen uit de eerdere 
oorlogen in Zuid-Ossetië en Abcha-
zië, de andere opstandige Georgische 
provincie, die zich nu beide onafhan-
kelijk hebben verklaard. De ‘oude’ 
vluchtelingen leven volgens internati-
onale hulporganisaties al 15 jaar in 
erbarmelijke omstandigheden. De 
Georgische regering wil niet dat zij 
integreren maar terugkeren. 

amerikaanse steUn
De internationale dimensie van de 
oorlog tussen het kleine Georgië en 
het grote Rusland wordt breed 
onderkend. Rusland ziet met lede 
ogen toe hoe Georgië, tot het 
uiteenvallen van de Sovjet-Unie begin 
jaren ’90 deel van het Russische rijk, 
zich grootschalig laat steunen door de 
Verenigde Staten van Amerika en 
aankoerst op een lidmaatschap van 
de NAVO. In enkele jaren tijd steeg de 
Georgische defensiebegroting van  
40 miljoen tot een miljard dollar. 
Tijdens de augustusoorlog van dit jaar 
slaagde het Russische leger erin een 
groot deel van de Georgische 
militaire infrastructuur te vernietigen 
of in beslag te nemen. De Georgische 
president Saakashvili, dik bevriend 
met George Bush en John McCain, 
heeft zich alweer tot de Amerikanen 
gewend voor wederopbouw van zijn 
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zwaar gehavende leger. Rusland ziet 
de pogingen om Georgië en Oekra-
ine in te lijven bij de NAVO als een 
doelbewuste omsingeling van zijn 
grondgebied. De aanval van het 
Georgische leger op Zuid-Ossetië in 
augustus van dit jaar bood het 
Russische leger de kans om de 
militaire slagkracht van Georgië de 
grond in te boren. Met de keiharde 
tegenactie lijkt het Kremlin ook een 
teken afgegeven te hebben aan haar 
eigen provincies in de Kaukasus 
(Tsjetsjenië, Dagestan, Noord- 
Ossetië) dat opstandigheid jegens 
Moskou niet getolereerd zal worden. 
In Moskou kreeg ik te horen dat 
Rusland geen andere mogelijkheid 
had dan hard terugslaan. Stilzitten  
en afwachten had tot ernstige 
escalatie van de verhoudingen in de 
Kaukasische republieken van Rusland 
kunnen leiden, was een breed 
gedeelde vrees in de politieke kringen 
van het Kremlin en de Doema. 
Beschuldigingen dat Rusland weer 
imperiale pretenties heeft en de baas 
wil spelen in de voormalige deelrepu-
blieken van de Sovjet-Unie, worden in 
Moskou als onzin betiteld. ‘We 
hebben op eigen grondgebied echt al 
meer dan zat trammelant’ vertellen 
ministers en parlementsleden. Maar 
ze willen wel dat de buurlanden zich 
niet als openlijke vijanden gedragen. 
Daarin wordt de regering nadrukke-
lijk gesteund door de oppositie, die 

vooral bestaat uit de Communistische 
Partij. ‘Als het over binnenlandse 
politiek gaat, botsen we aan de 
lopende band op de asociale en 
kapitalistische aanpak van Putin en 
Medvedev’, zegt Gennuadi Zuganov, 
leider van de partij en bij de afgelo-
pen presidentsverkiezingen goed voor 
bijna twintig procent van de stem-
men. Volgens Zuganov moest Rusland 
wel reageren, ook omdat er heel veel 
Russen wonen in Zuid-Ossetië. Wat 
ook als argument voor de Russische 
reactie wordt aangevoerd is het feit 
dat Georgië de oorlog in augustus 
begon met het beschieten van de 
driehonderd Russische ‘peacekee-
pers’ ter plekke. Die zaten daar op 
basis van een verdrag met Georgië. 
Schandalig noemt ongeveer iedere 
Rus het dat president Saakashvili drie 
uur voor het begin van zijn aanval op 
Tsinvali op de televisie beloofde nooit 
geweld tegen Zuid-Ossetië te zullen 
gebruiken. Zijn kanonnen om ook de 
burgers van Tsinvali te beschieten, 
had hij toen al in stelling gebracht, 
zoals later bleek.

angst vOOr Omsingeling
De Russische zorgen over een 
Westerse omsingeling zijn begrijpe-
lijk. Niet alleen vanwege de houding 
van de Georgische president Saakash-
vili, maar ook die van president 
Joesjtsjenko van Oekraïne en die van 
de huidige regeringen van Polen en 
de Baltische staten Estland, Letland 
en Litouwen. Het Kremlin verzet zich 
met hand en tand tegen verdere 

omsingeling. Tegelijk wil Rusland niet 
dat de relaties met Europa structureel 
verslechteren. Europese landen zijn 
goed voor 80 procent van de buiten-
landse investeringen in Rusland, en 
Russische investeringen gaan voor 
eenzelfde percentage naar Europa. 
De Europese landen hangen aan de 
Russische olie- en gasleidingen en 
hun betalingen dragen in belangrijke 
mate bij aan de financiering van de 
kolossale Russische staat. In dat licht 
moeten ook de voorstellen van 
president Medvedev en premier Putin 
worden gezien om tot een nieuwe 
Euro-Atlantische veiligheidsconstel-
latie te komen. Daarin zouden 
Rusland en de overige Europese 
landen niet concurrerend maar 
complementair moeten zijn  
en elkaars veiligheid moeten  
garanderen. 

amerika–rUsland
Veel minder vertrouwen heeft het 
Kremlin momenteel in Amerika. Als 
John McCain begin november de 
presidentsverkiezingen wint, vreest 
Rusland voor een langdurige verkil-
ling van de relaties tussen beide 
landen. Sommige Russische politici 
zeggen dat de augustusoorlog ook 
van doen had met die presidentsver-
kiezingen. Dat wordt echter nadruk-
kelijk ontkend door bijvoorbeeld de 
Amerikaanse ambassadeur in 
Georgië. Hij zegt dat zijn land alles 
geprobeerd heeft om president 
Saakashvili van zijn onbesuisde 
aanval op Zuid-Ossetië af te houden. 
In Moskou wordt dat verweer kritisch 
gewogen en te licht bevonden. De 
meesten op en rond het Kremlin zijn 
ervan overtuigd dat een absoluut 
‘nee’ van Washington Saakashvili tot 
de orde had geroepen en de oorlog 
had voorkomen. Daarentegen 
beweren diplomaten en politici elders 
in Europa dat Rusland zat te wachten 
op de Georgische aanval om daarna 
zelf orde op zaken te kunnen gaan 
stellen. Mijn vraag in Tiblisi aan de 
Georgische nationale veiligheidsadvi-
seur of Georgië wellicht het Ameri-
kaanse concept van de pre-emptive 
strike had gevolgd, werd door hem 
verontwaardigd met nee beantwoord. 
Puur toeval dat de Georgische 
handelswijze er zo sterk op mocht 
lijken, zei hij. Waarom Georgië drie 
tegengestelde argumenten voor zijn 
oorlogshandelen heeft gegeven, kon 
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hij niet verklaren. Eerst verklaarde 
Saakashvili dat hij de constitutionele 
orde ging herstellen, daarna zei hij 
dat hij reageerde op een Russische 
inval en tot slot voerde hij als 
argument aan dat in Zuid-Ossetië 
sprake was van een etnische schoon-
maak. De betrouwbaarheid van de 
Georgische president heeft door dat 
alles internationaal zware averij 
opgelopen.

nieUW Overleg
Voor eind oktober en half november 
staat nieuw overleg gepland tussen de 
vijf fractievoorzitters van de parle-
mentaire assemblee van de Raad van 
Europa met de regeringen en 
parlementen van Georgië en Rusland. 
Op de agenda staat de vraag hoe  
te komen tot de-escalatie en weder-
opbouw van het getroffen oorlogsge-

bied in Zuid-Ossetië en Georgië. De 
materie is uiterst complex geworden 
door de Russische erkenning van de 
eenzijdige onafhankelijkheidsverkla-
ring van Zuid-Ossetië en Abchazië. 
De opstandige Georgische provincies 
erkennen het gezag van Tiblisi niet en 
weten zich nu door de grote Russische 
buurman gesteund. Maar de rest van 
de wereld wijst hun onafhankelijkheid 
af. Dat is schijnheilig voor die landen 
die eerder dit jaar wel Kosovo als 
nieuw land erkenden, in strijd met 
resoluties van de Verenigde Naties. 
Maar tegelijk is het ook conform het 
internationaal recht, dat zegt dat 
eenzijdige onafhankelijkheidsverkla-
ringen niet kunnen. Niet in Kosovo, 
niet in Georgië.

hOOp Op gezOnd verstand
Of het komende overleg in Tiblisi en 
Moskou iets oplevert, valt niet te 
voorspellen. De macht van de Raad 
van Europa is vrijwel nihil. Haar 
enige kracht is het internationaal 
recht, waaraan ook Rusland en 
Georgië zich verplicht hebben. Beide 
landen hebben keer op keer aange-
geven hun lidmaatschap van de Raad 

van Europa beslist niet kwijt te willen 
raken. Aan de opbouw van nieuwe 
democratische structuren na de val 
van het communisme in de jaren ’90 
heeft de Raad van Europa op grote 
schaal bijgedragen. Veel Russische en 
Georgische parlementsleden noemen 
de parlementaire assemblee van de 
Raad van Europa hun ‘school voor 
democratie’ en de ingrijpende 
aanpassing van de binnenlandse 
wetgeving in beide landen na 1990 
vond plaats met veel deskundige 
ondersteuning vanuit Straatsburg. In 
hoeverre die ervaringen zullen 
meetellen bij het uitzetten van de 
toekomstige koers van beide landen, 
in de Kaukasus en in Europa, zal 
moeten blijken. Voorlopig blijft het 
vooral hopen op gezond verstand. Dat 
ontbrak in augustus. Mijn stelling: 
waar oorlog begint, heeft de politiek 
gefaald, kreeg in Straatsburg van 
zowat iedereen steun. Laten we maar 
hopen dat dit besef ook aanhang 
krijgt in Tiblisi en Moskou.
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Al langer dan een jaar is de fi nanciële wereld in rep en roer. Jarenlang 
stegen de beurskoersen en de huizenprijzen tot ongekende hoogte.
Zonder dat men er iets voor hoefde te doen groeide het vermogen van 
huiseigenaren en beleggers. Steeds meer mensen wilden meedoen aan 
deze loterij zonder nieten. Handelaren in hypotheken en beleggingspro-
ducten verleidden de twijfelaars met gunstige voorwaarden. Tot het in 
2007 in de VS fout ging.

Mensen konden massaal hun te 
makkelijk verkregen hypotheken niet 
meer a� ossen. Het gevolg was een 
sneeuwbal van ongekende omvang. 
Bank na bank ‘viel om’, overheden 
grepen in en doen hun best om het 
voortbestaan van banken te redden en 
beleggers probeerden hun aandelen 
te verkopen. 
Na een tijdperk waarin ons werd 
voorgespiegeld dat de maatschappij 
kans zag uit het niets rijkdom te 
creëren, spat de luchtbel uiteen en 
keert iedereen terug op aarde.

DE MACHT VAN BANKEN
Banken kregen een onevenredige 
macht binnen de samenleving. Aan de 
vroegere directeur van de Engelse 
centrale bank worden de volgende 
woorden toegeschreven: “Bankiers zijn 
de eigenaren van de aarde. 
Neem haar van ze af, maar laat ze de 
macht om geld te scheppen houden, 
en met een pennestreek scheppen ze 
genoeg geld om haar terug te 
kopen…” Deze uitspraak uit 1928 
heeft nog niets aan kracht ingeboet. 
Het is in dit verband veelzeggend dat 
de Amerikaanse centrale bank, de 
FED, geen staatseigendom is maar het 
eigendom van een aantal grote 
banken. Bij hen ligt de macht en niet 
bij de overheid zoals velen misschien 
denken. Iets vergelijkbaars kennen we 
in Europa. Hier zijn de centrale 
banken weliswaar van de staat, maar 
de Europese Centrale Bank waar het 
echte beleid wordt gemaakt, vergadert 
altijd zonder politieke inbreng. Zalm 
heeft zelfs wel eens geklaagd dat hij 
nooit bij die vergaderingen aanwezig 
mocht zijn.

KREDIET 
De macht van banken is gebaseerd op 
hun voorrecht om geld te scheppen 
– een voorrecht dat de Centrale Bank 
hen verleent. Banken scheppen geld 
via kredietverlening aan hun klanten: 
leningen om investeringen te � nancie-
ren (bedrijven), om duurzame 
aankopen zoals huizen te � nancieren 
(huishoudens), om consumptie te 
� nancieren (huishoudens), en om 
beleggingen te � nancieren (beleg-
gers). Door de onderlinge samenhang 
van deze kredietverlening in een 
kapitalistische economie, houden alle 
partijen elkaar in een wurggreep.
Als deze geldschepping en kredietver-
lening stagneert dan komt het hele 
systeem tot stilstand. Dit geldt uiteinde-
lijk vooral voor de investeringen.
Al deze geldschepping en kredietverle-
ning staat of valt met de “zekerheden” 
die degene die van de bank geld leent 
aan deze bank kan bieden (onderpand 
in de vorm van bijvoorbeeld productie-
middelen bij bedrijven of onderpand 
in de vorm van een woning voor 
huishoudens). Banken verdienen aan 
het uitlenen van geld; ze nemen 
grotere risico’s naarmate ze het minder 
nauw nemen met de waarde van de 
onderpanden. 
Door dat krediet houden alle partijen
elkaar in een wurggreep. De economie
van een land draait goed als de
kredieten makkelijk worden verleend.
Onderling vertrouwen is daarbij van
levensbelang; valt dat weg dan wil
men elkaar geen krediet meer
verlenen. Dit heeft effect op de
bestedingen zodat de economische
groei vertraagt met werkloosheid tot
gevolg.
Als de groei vertraagt, zoals de laatste
tijd al in de VS het geval is geweest, 
dan dreigt ook afname van de import. 
Dat is de reden dat ook een land als 

KREDIETCRISIS OF 
CRISIS VAN HET KAPITALISME?

China, dat jaarlijks voor honderden 
miljarden dollars aan de VS verkoopt, 
de situatie angstvallig in de gaten 
houdt. China op haar beurt was 
namelijk ook een deel van het krediet-
spel omdat vanuit dat land veel van het 
met de export verdiende kapitaal naar 
de VS terugstroomde als krediet. 

GRAAIEN EN VRIJE MARKT
Banken maakten dikke overwinsten 
door deze risico’s, maar nu moet de 
bevolking voor deze risico’s opdraaien. 
Wat de kredietcrisis laat zien is dat het 
casinokapitalisme, graaikapitalisme 
of de hebzucht de wereld regeren. 
Dat zijn de uitwassen van een 
systeem waarin geld sowieso 
het criterium van succes en 
aanzien is en dat daardoor 
steeds weer in een crisis 
geraakt. De ene keer een 
milde crisis, de andere 
keer, zoals nu, een 
heftige. Tijdens 
een crisis zijn 
het de gewone 
mensen die het 
gelag betalen en als er 
geen crisis heerst, dan 
verdienen ze het minst aan 
de voorspoed. In de crisis en de 
recessie erna moeten de gewone 
mensen het gelag betalen door 
werkloosheid en inkomensdaling. 
Achteraf betalen zij zo voor de winsten 
die banken en andere bedrijven in de 
hoogconjunctuur maakten. De winsten 
en bonussen komen terecht bij de 
directies, managers en aandeelhouders; 
maar in de recessie worden de verliezen 
“gesocialiseerd”. Dat minister Bos en 
zijn collega’s de Fortisbank hebben 
overgenomen is de minst slechte van 
alle oplossingen – in een toekomstige 
hoogconjunctuur vloeien dan immers 
ook de bankwinsten naar de staatskas.  
Maar als we de graaiers niet met nieuwe 
wetten hun praktijken onmogelijk 
maken, dan zullen ze spoedig weer op 
de oude voet doorgaan. 
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Oil Kredieten

Topsalarissen

Wie schept geld

Spaarders

Om leningen tussen banken te vermijden (die kosten rente) probeerden ban-
ken altijd al om zoveel mogelijk spaargeld naar zich toe te trekken. Bij het 

toegenomen wantrouwen tussen banken zijn die spaarders cruciaal 
voor banken. Als spaarders weglopen raken banken in de proble-

men. Om dit te voorkomen, hebben Europese landen onlangs 
de spaargaranties opgehoogd. Onduidelijk is nog wie de 

rekening gaat betalen als meerdere banken in een land 
failliet gaan. De overblijvende banken of de burger? 

Het voor een deel kunst- matig 
opjagen van de beurs- koersen 
van bedrijven gaf de bestuur- ders van die 
ondernemingen de gelegenheid om een hoog inko-
men te eisen. Zij waren immers verantwoordelijk 
voor die hoge koers, dus leek het niet meer dan 
redelijk dat ze fl ink mee konden delen. De aandeel-
houders die hun vermogens enorm zagen toe-

nemen waren het hier hartgrondig mee eens. Op 
het gewone personeel wordt steevast druk uit-
geoefend om niet te veel loonsverhoging te eisen, 
maar aan de top waande men zich onschendbaar. 
Sinds de jaren tachtig toen het neoliberale project 
door rechtse politici en economen werd gestart, 
zijn de verschillen tussen Cao-lonen en de direc-
teurs-salarissen fors gegroeid. 

De Centrale Bank – zoals De Nederlandsche Bank, 
met Wellink als directeur – verleent sommige 
fi nanciële instellingen de ‘vergunning’ om bank te 
zijn, en daarmee krijgen ze het voorrecht om geld 
te scheppen. Als iemand aan de bank een lening 
vraagt en de bank toestemt, dan tekent de lener 
een contract (over terugbetaling en rente). Vervol-
gens boekt de bank dat bedrag op zijn rekening. 
Dat is alles; er is dan nieuw geld 
dat er eerst niet was. Banken 
vragen aan de geldlener 
een ‘zekerheid’ 

voor de lening (bijvoorbeeld onroerend goed, of de 
verpanding, of ‘cessie’, van een toekomstig inko-
men, of een pakketje aandelen). Een bank is 
‘solide’ naarmate deze onderpanden degelijk zijn. 
Maar hiermee hebben banken in de afgelopen 
decennia een loopje genomen; ze zijn vaak niet erg 
solide. De offi ciële toezichthouders (Centrale 
Banken) hadden dat in de gaten moeten houden 
(zij geven de bankvergunning) maar dat hebben ze 
schromelijk verzuimd. De toezichthouders hebben 
dus mede schuld aan de crisis. 
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$ 53 Biljoen

Steun door Amerikaanse overheid in 2008 18 januari 12 februari 13 juli 23 juli 7 september 15 september

Hoewel de VS worden beschouwd als voorvechter van het 
vrije marktkapitalisme ontkwam de staat er niet aan om 
het afgelopen jaar een aantal bedrijven te beschermen.

Om de economie uit het slop te halen 
komt de staat met een stimulerings-
pakket. Kosten plm. 100 miljard euro.

De regering presenteert een 
noodplan voor huiseigenaren met 
betalingsproblemen.

Het ministerie van fi nanciën geeft 
samen met de FED noodkredieten 
aan Fannie Mae en Freddie Mac.

Het Huis van Afgevaardigden 
neemt een wet aan voor toezicht 
op fi nanciële instellingen.

De regering neemt de totale con-
trole over bij Fannie en Freddie. 
Kosten plm. 140 miljard euro.

De staat neemt AIG, de 
grootste verzekeringmaat-
schappij op aarde, over.

    1 Euro = x dollar
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KREDIETCRISIS

29 mln. €

2008

2008

111,48

2007 72,44

2006 65,16

2005 54,57

2004 38,26

2003 28,85

2002 24,99

2001 24,46

2000 28,66

1999 17,90

Gemiddelde olieprijs per jaar in dollars

$  per vat
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Infl atie

Wantrouwen tussen banken 

De macht van de dollar

Handel in riskante kredieten

Infl atie, ofwel de stijging van het prijspeil, wordt vaak 
toegeschreven aan de looneisen van werknemers. Omdat 
zij te hoge lonen eisen moeten in deze visie de onder-
nemers hun prijzen wel verhogen: de loon-prijsspiraal.
Werknemers krijgen in deze opvatting de schuld van
infl atie hoewel de lonen slechts een deel van de produc-
tiekosten uitmaken en de lonen in de praktijk vaak juist 
de prijzen volgen. Sinds de jaren tachtig heeft de stijgen-
de olieprijs uiteraard de productiekosten extra opge-

stuwd. Over de hoogte van de infl atie is altijd discussie en 
er zijn economen die beweren dat de offi ciële cijfers de 
werkelijke infl atie onderschatten. Dat heeft dan ten doel 
om de lonen te beteugelen. De Centrale Bank kan ook 
proberen de infl atie te beperken door het rentetarief dat 
zij maandelijks vaststelt hoog te houden. Een hoge rente 
maakt het minder aantrekkelijk om geld te lenen en te 
investeren, waardoor de economische groei afzwakt en 
het prijspeil niet wordt opgestuwd.

De Verenigde Staten waren tot voor kort de machtig-
ste economie in de wereld. Intussen is de economie 
van Europese Unie groter dan die van de VS. Een 
machtige economie kan ‘opleggen’ dat handelscon-
tracten afgesloten worden in de ‘de munt’ (de valuta) 
van het machtige land. Vaak worden dan alle interna-
tionale betalingen afgerekend in die munt. Tot voor 
kort hadden de VS deze oppermacht. Maar die macht 

is sterk afgebrokkeld. Olieprijzen worden wel nog 
steeds ‘genoteerd’ in dollars.
Het economische verval van de VS blijkt o.a. uit het 
feit dat ze qua productie niet meer voorzien in hun 
eigen uitgaven. Vanaf begin jaren 1980 leven de VS 
op te grote voet. Thans is het zo dat de VS iedere dag 
voor $ 2 miljard meer besteden dan ze produceren! 
Tot nog toe wordt dat bedrag ( jaarlijks ongeveer 5% 

van het bruto nationaal inkomen van de VS) door het 
buitenland geleend aan de VS, waardoor de schuld 
van de VS aan het buitenland tot enorme hoogte 
gestegen is. In 2007 was het tekort op de betalings-
balans 520 miljard euro (bron: U.S. Census Bureau). 
Hier ligt het verband met de ‘overconsumptie’ in de 
VS op basis van rommelhypotheken en wankele 
consumptieve kredieten. 

Als het bedrag dat iemand bij een bank leende, vervol-
gens overgemaakt wordt naar rekeninghouders bij 
dezelfde bank, is er niets aan de hand voor de bank. 
Maar komt het geld terecht bij rekeningen van andere 
banken dan krijgt de ene bank een schuld aan de an-
dere. Doorgaans doen banken daar niet moeilijk over. 
Ze vertrouwen elkaar en betalen een rente over het-

geen ze elkaar zo lenen. Over een paar dagen liggen 
de leenverhoudingen weer opgekeerd. Vandaag is dat 
anders. Banken die goed naar hun eigen balans kijken 
en daar de rottigheid (slechte leningen) goed optellen, 
vermoeden dat de rottigheid bij de andere banken 
even groot of groter is. Dan stoppen ze met lenen aan 
elkaar en dreigt er een crisis van het gehele betaalsys-

teem. Om deze reden hebben de centrale banken de 
afgelopen maanden steeds weer miljarden aan “gel-
dinjecties” het systeem ingepompt – dat wil zeggen 
korte-termijn-leningen aan banken. Banken moeten 
daarvoor onderpand stellen bij de centrale bank – 
maar wat de “zekerheidswaarde” daarvan is moet 
afgewacht worden. 

Om leningen tussen banken te vermijden (die kosten rente) probeerden ban-
ken altijd al om zoveel mogelijk spaargeld naar zich toe te trekken. Bij het 

toegenomen wantrouwen tussen banken zijn die spaarders cruciaal 
voor banken. Als spaarders weglopen raken banken in de proble-

men. Om dit te voorkomen, hebben Europese landen onlangs 
de spaargaranties opgehoogd. Onduidelijk is nog wie de 

rekening gaat betalen als meerdere banken in een land 
failliet gaan. De overblijvende banken of de burger? 

Op effectenbeurzen verhandelt men onder andere aan-
delen (eigendomsbewijzen in bedrijven). De meeste par-
ticulieren kopen geen echte aandelen, maar beleggen in 
beleggingsfondsen om het risico te spreiden.
Aandelen worden gekocht met twee doelen: deel te 
kunnen nemen in de verwachte winstuitkering (divi-
dend) of de aandelen weer te verkopen als er meer geld 
voor wordt geboden. 
Het bedrijf zelf merkt niet veel van de aandelenhandel. 
De productie van goederen of diensten volstrekt zich 
volledig buiten de sfeer van de aandelenhandel. Anders 
wordt dat als een bedrijf kapitaal wil aantrekken. Dat 

kan door nieuwe aandelen uit te geven of door te lenen. 
In beide gevallen is een lage koers op de beurs nadelig 
voor het bedrijf, want dan wil vrijwel niemand een aan-
deel kopen of geld uitlenen. 
Bij fi nanciële bedrijven zoals banken is de koers nog 
belangrijker omdat ze vaak onderling geld lenen. Men-
sen vertrouwen het bedrijf niet meer als de koers laag is 
en spaarders kunnen hun tegoeden terughalen. 
Om deze tegoeden uit te betalen moet de bank geld 
lenen bij collega-banken en die doen dat slechts tegen 
zeer hoge rentes. De bank kan niet aan haar verplichtin-
gen voldoen en faillissement dreigt.

Het Bazel I akkoord van 1988 bepaalde dat banken 8 procent van hun activa als veiligheidsbuffer in eigen vermogen 
moeten aanhouden. Verhandelbare kredieten in de vorm van schuldpapieren werden als minder risicovol gezien en 
vereisten een lagere buffer. Dit verleidde banken ertoe op zoek te gaan naar een toename van dit soort kredieten.
In de VS begonnen banken met het uitgeven van riskante hypotheken, ofwel leningen aan mensen die ze eigenlijk 
niet terug zouden kunnen betalen. Die mensen werden gelokt met een lage rente voor de eerste jaren. Onderling 
verhandelden de banken de risico’s in een ingewikkeld kluwen van doorgeleende bedragen.
Het leek goed te gaan totdat bleek dat ongeveer een miljoen mensen hun hypotheek inderdaad niet af konden 
lossen omdat de rente fors was opgelopen. Omdat het om een grote groep niet afgeloste hypotheken ging en er 
tegelijk veel huizen gedwongen werden verkocht, kregen sommige banken minder geld voor de huizen dan waar-
voor ze op de balans stonden. Deze banken konden hun schulden aan collega-banken niet voldoen en hun beurs-
koersen kelderden.
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Hoewel de VS worden beschouwd als voorvechter van het 
vrije marktkapitalisme ontkwam de staat er niet aan om 
het afgelopen jaar een aantal bedrijven te beschermen.

Om de economie uit het slop te halen 
komt de staat met een stimulerings-
pakket. Kosten plm. 100 miljard euro.

De regering presenteert een 
noodplan voor huiseigenaren met 
betalingsproblemen.

Het ministerie van fi nanciën geeft 
samen met de FED noodkredieten 
aan Fannie Mae en Freddie Mac.

Het Huis van Afgevaardigden 
neemt een wet aan voor toezicht 
op fi nanciële instellingen.

De regering neemt de totale con-
trole over bij Fannie en Freddie. 
Kosten plm. 140 miljard euro.

De staat neemt AIG, de 
grootste verzekeringmaat-
schappij op aarde, over.

    1 Euro = x dollar
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Tekst: Harry van Bommel  Foto: Army.Mil / Flickr.com

Brandhaard aarde

Leven we in een veilige en rechtvaardige wereld? 
De meeste mensen zullen daar, gezien de ontwik-
kelingen van de laatste tien jaar indachtig, ontken-
nend op antwoorden. In Nederland maken we deel 
uit van een bondgenootschap dat de wereld niet 
veiliger heeft gemaakt, integendeel. Dat heeft te 
maken met de redenering van de gevestigde lei-
ders. Zo stelt secretaris-generaal de Hoop Scheffer 
dat we om onze wereld veilig te stellen desnoods 
duizenden kilometers weg een oorlog moeten  
voeren. Het voortbestaan van het bondgenoot-
schap hangt ervan af, zegt hij. Die redenering is in 
feite een aanzet tot permanente oorlog. 

In Afghanistan bijvoorbeeld zijn de guerrilla’s niet te 
verslaan en dat betekent een eeuwig verblijf voor de 
NAVO-troepen in dat land. De omgekeerde redenering, 
namelijk dat onze aanwezigheid daar juist de haat voor 
het Westen aanwakkert, wordt zelden gehoord. 
Afghanistan en Irak zijn beide binnengevallen door 
troepen van de NAVO, geleid door de VS. Door ons op 
sleeptouw te laten nemen door de bondgenoot dreigen 
we ook deel uit te maken van de imperiale avonturen van 
de VS – in feite zijn we al vele malen een slaafse aanhan-
ger geweest van het Amerikaanse beleid.  De filosofie van 
dat beleid is een simpele: het recht der sterkste staat 
voorop, de internationale orde is vooral een machtsorde, 
waar degenen met de grootse kanonnen hun zin krijgen. 
Het is een recept voor permanente oorlog. 
Wij socialisten staan in een heel andere traditie. Wij 
willen een rechtvaardiger wereld waar de ongelijke 
verhoudingen van rijkdom en macht enigszins zijn 
rechtgetrokken en waar oorlog niet meer gezien en 
gebruikt wordt als een ‘oplossing’ voor sociaal-politieke 
problemen. Daarmee sluiten we aan bij een lange 
traditie van de sociaal-democratie, die altijd een sterke 
anti-oorlogvleugel heeft gekend. Daarbij moeten we ook 
erkennen dat op beslissende momenten, zoals in 1914, de 
sociaal-democratische partijen het lieten afweten en 
tegen elkaar ten strijde trokken. Dat mag niet weer 
gebeuren.

een nieUWe WereldOrde 
Voor ons, vandaag en in de toekomst, is het van belang 
om een andere wereldorde neer te zetten, die niet geba-
seerd is op permanente oorlog, maar op toepassing van 
het internationale recht. Onze filosofie daarover hebben 
we in deze notitie Brandhaard Aarde uiteengezet in het 
eerste hoofdstuk. In de andere twee hoofdstukken be-
schrijven we de problemen die opgelost moeten worden 

en de instituties die daar een rol in moeten spelen. 
Deze notitie sluit aan op onze eerdere notities Heel de 
wereld uit 2005, Een beter Europa begint nu uit 2006 en 
de notitie over ontwikkelingssamenwerking , Een betere 
wereld begint nu uit 2007. Deze notities geven aan wat wij 
als SP nodig achten voor het verzet tegen de dominantie 
van een brute internationale machtsorde en voor de 
inzet voor een solidaire internationale rechtsorde. 
We realiseren ons dat zowel onze mogelijkheden als die 
van de Nederlandse politiek en samenleving in zijn 
geheel beperkt zijn. Een te grote mond over internatio-
nale politiek is dom en soms zelfs gevaarlijk. Nederland is 
niet in staat wereldwijd orde op zaken te stellen. 
Maar dat is geen enkele reden om niet alles wat mogelijk 
is, ook daadwerkelijk te doen. En goed voorbeeld doet 
nog steeds goed volgen – een volkswijsheid die ons 
misschien moed geeft om een bijdrage te leveren aan wat 
ooit, in de donkerste dagen van onze moderne geschie-
denis, als enige redding voor de menselijke beschaving 
werd gezien. 
Onze voorstellen zijn gebaseerd op het inzicht dat 
internationale samenwerking tussen landen cruciaal  
is voor het bereiken en behouden van de internationale 
rechtsorde die wij voorstaan. Wij steunen ontwikkelingen 
die die kant opgaan. Tegelijkertijd zullen we moeten 
werken met de instituties die we hebben. We kunnen 
ervoor pleiten om ze diepgaand te veranderen, maar 
wegdoen is geen optie. Wel moeten die instituties een  
rol krijgen in het veranderen van de wereld in rechtvaar-
dige zin.

gevaren 
Welke problemen en dus ook gevaren voor de wereldvre-
de zijn er? Die gevaren benoemen we in het tweede hoofd-
stuk van Brandhaard aarde. Tegengaan van mondiale ar-
moede is niet alleen een daad van solidariteit maar ook 
een van gezond verstand. Zonder verandering zullen nog 
meer zwakke landen het slachtoffer worden van globalise-
rende krachten en daardoor van groeiende nationale te-
genstellingen. Landen zoals Somalië hebben we al uit el-
kaar zien vallen omdat er geen centrale gelegitimeerde 
staatsstructuur meer bestaat – omdat de staat als zodanig 
niets te bieden had aan zijn bevolking. Geen veiligheid, 
geen bescherming, geen ontwikkeling. 
Het mag duidelijk zijn dat voor een eerlijker vorm van 
globalisering een ander ‘recept’ nodig is dan het nu toe 
gebruikte. Neoliberale globalisering is de afgelopen 
decennia per saldo geen oplossing gebleken voor de 
problemen waar vooral Afrika in hoge mate mee te 
kampen heeft. Problemen zoals gestegen voedselprijzen, 
klimaatproblemen, de extreme armoede en de enorme 
schuldenlast. 

naar een veiliger Wereld
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Belangrijk is het om mondiale instellingen zoals de 
Wereldbank, het IMF en de Wereldhandelsorganisatie 
verregaand te hervormen. Beleid dat onder invloed van 
deze instellingen tot nu toe vooral gericht is op het in 
sneltreinvaart privatiseren en liberaliseren van publieke 
diensten in ontwikkelingslanden, ondermijnt de 
mogelijkheden van ontwikkelingslanden voor het voeren 
van een effectief armoedebestrijdingbeleid. 
Onze voorstellen zijn er op gericht om deze ontwikkelin-
gen een halt toe te roepen. 

terrOrisme
Het is ook cruciaal om de omgang met internationale 
problemen te veranderen. We bestrijden de simplistische 
kijk op de wereld die alle gevaren reduceert tot internati-
onaal terrorisme. We denken dat de radicalisering van 
delen van de wereldbevolking die in het  uiterste geval 
gewelddadige handelingen tot gevolg heeft, het beste 
kan worden bestreden door de oorzaken aan te pakken. 
Zonder aanleiding nemen mensen namelijk niet snel 
hun toevlucht tot politiek geweld. Dat de internationale 
verhoudingen alles behalve rechtvaardig zijn, heb ik 
boven al beschreven. Ook de dwaze en oorlogszuchtige 

politiek die vooral sinds het begin van deze eeuw wordt 
gevoerd door het Westen en die geleid wordt door de 
Amerikaanse regering, speelt daarbij een rol. Het gaat er 
dus om de voedingsbodem van het terrorisme weg te 
nemen, internationale afspraken na te komen en te 
werken aan een oplossing die niet hypocriet is. 

Betere institUties
Om de internationale problemen aan te pakken zijn 
international instituties van groot belang. In het derde 
deel van onze brochure pleiten we voor verbeteringen in 
die instituties. Bij het vormen van nieuwe allianties zijn 
internationale verdragen essentiële bouwstenen voor een 
rechtvaardiger wereld. Ze symboliseren de vooruitgang 
van de internationale rechtsorde. Unilateraal optreden, 
zeker militair, past daarbij niet en dient met kracht te 
worden bestreden. Nederland moet zichzelf verplichten 
in internationale organisaties nooit meer dergelijk 
unilateraal optreden te accepteren.
Beelden van menselijke rampspoed, tegenwoordig breed 
uitgemeten op tv in de welvarende wereld, vormen een 
sterke stimulans voor pleidooien om ‘iets te doen’. Het 
concept van humanitaire interventie, uiteengezet in het 
Canadese document Responsibility to protect  was een 
officiële uitingsvorm hiervan. In essentie wordt daarin 
een formele redenering opgebouwd die als rechtvaardig-
heidsgrond moet dienen om een land binnen te vallen. 
Dat zou moeten kunnen als de burgers niet beschermd 
worden door de staat. Daarbij wordt de besluitvorming 
van de Veiligheidsraad omzeild. 
Dit beleid houdt grote risico’s in. Er is immers door de 
VS van vergelijkbare argumenten gebruikt gemaakt om 
de aanval op Irak te rechtvaardigen. Elk besluit buiten 
de Veiligheidsraad om wordt immers gerechtvaardigd 
door nobele motieven: de binnenvallende macht zegt 
altijd te handelen in het belang van de bevolking. Er zijn 
tientallen voorbeelden van dit soort invasies en interven-
ties sinds de oprichting van de VN, die door veel landen 
heel anders werden beoordeeld. 
Naast ons verzet tegen de ondergraving van het inter-
nationale recht bestaat er nog een praktisch argument. 
Elke militaire operatie heeft zijn eigen dynamiek. 
Ondanks de gemakkelijke beeldvorming waarbij 
soldaten de slachtoffers te hulp schieten, wordt vaak niet 
nagedacht over de praktische gevolgen. Ten eerste is het 
maar de vraag of hulp kan worden geboden onder 
oorlogsomstandigheden. Ten tweede zal de aanwezig-
heid van een buitenlandse militaire macht tot gevolg 
hebben dat vele landen, vooral landen die dichtbij 
liggen, zich tegen de invasiemacht keren. Daarbij is de 
precedentwerking van immens belang: zelfs al accepteert 
men dat er sprake is van gerechtvaardigde interventie, 
wie zegt dan dat een volgende invasie niet heel andere 
belangen dient? 

Om die reden handhaven we grote terughoudendheid in 
het militair interveniëren in andere landen. Een 
belangrijke leidraad in onze adviezen is dan ook dat een 
rechtvaardige wereld nooit met militair geweld kan 
worden afgedwongen. 

De nota is te downloaden op spnet. 

Volgens een pr-website van het Amerikaanse leger zien we hier Amerikaanse 

soldaten een Taliban-schuilplaats verbranden in Afghanistan.
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Hoewel de Amerikaanse Democratische partij in de meeste Nederlandse 
media steevast wordt omschreven als een progressieve partij en de  
Republikeinse als rechts, valt er wel wat op te merken over die indeling. 
Zeker op basis van de buitenlandse politiek die de presidentskandidaten 
voorstaan, kunnen we daar vraagtekens bij zetten.

Amerikanen en buitenlanders, zich al 
snel tot een meningsverschil over de 
manier waarop de oorlog is geïniti-
eerd of gevoerd. Het logische gevolg 
is, dat – als deze bezwaren zijn 
weggenomen – de oorlog steun 
verdient. Zo wordt de principiële en 
juridische kritiek buiten de discussie 
gehouden. 

Beter imagO én  
militaire sUperiOriteit
Zowel in de VS, als in Europa valt er 
het nodige aan te merken op de 
insteek van het debat. In Europa werd 
dat gedomineerd door voorstanders 
van een hechtere samenwerking 
tussen Europa en de VS (de zoge-
naamde Atlantici).Men maakte zich 
vooral druk om de verschillen tussen 
Frankrijk en Duitsland enerzijds, en 
het Verenigd Koninkrijk en Neder-
land anderzijds. Deze discussie 
benadrukte de eenheid van de 
Europese positie ten aanzien van de 
VS. Zo werd de principiële en 
juridische kwestie, over de legitimiteit 
van het Amerikaanse optreden, ook 
hier niet behandeld. 
In de Amerikaanse verkiezingscam-
pagne gaat het vooral over het ‘hoe’ 
van de militaire interventie – bijvoor-
beeld het aantal betrokken troepen – 
maar niet over de legitimiteit. 
Opiniepeilingen worden ook in die 
termen opgesteld. Het mislukken van 
het buitenlandse beleid van de 
regering-Bush heeft tot grote scepsis 
onder Amerikaanse kiezers geleid. Er 
is een grote meerderheid (meer dan 
80 procent) voor het verbeteren van 
het beeld van de VS in de buitenland-
se opinie. Tegelijkertijd wil 57 procent 
de Amerikaanse militaire superiori-

Tekst: Karel Koster

de amerikaanse
verkiezingen 
lOOd Om OUd ijzer  
in het BUitenlandBeleid? 

In de Amerikaanse geschiedenis zijn 
niet alleen Republikeinse presidenten 
oorlogen begonnen (zoals in 1991 de 
oudere Bush tegen Irak). Even vaak 
namen Democratische presidenten 
openlijk het initiatief. Bijvoorbeeld in 
de Koreaanse oorlog (Truman in 
1950), Vietnam (Kennedy/Johnson 
1960-1964) en Kosovo (Clinton in 
1999). 
Er is dan ook een belangrijke 
overeenkomst tussen de twee partijen: 
namelijk de nationale consensus dat 
agressieve bemoeienis van de 
Amerikaanse regering met de 
internationale politiek vanzelfspre-

kend is. De meningsverschillen 
spitsen zich vooral toe op de manier 
waarop dat moet gebeuren. 
Dat werd ook duidelijk bij het 
publieke debat over de invasie van 
Irak in 2003. De Democraten 
omschrijven het besluit van president 
Bush niet als een illegale aanvals-
oorlog, maar als een verkeerd besluit 
omdat er gebrekkige internationale 
steun voor was. Na de omslag in de 
publieke opinie in de VS in 2004 
benadrukten ze ook de domheid van 
het bezettingsbeleid, maar ontkenden 
niet de legitimiteit ervan. Daarom 
beperkt een debat tussen voor- en 
tegenstanders van de oorlog, tussen 
zowel Amerikanen onderling als 

‘Interactie’ tussen een Amerikaanse militair en Afghaanse jochies, volgens een pr-website van  

het Amerikaanse leger. Foto: Army.Mil / Flickr.com
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teit handhaven. De programma’s van 
beide presidentskandidaten weerspie-
gelen deze twee hoofdelementen van 
de Amerikaanse publieke opinie.1 

Wel is er een verschil tussen McCain 
en Obama over de mate van samen-
werking met bondgenoten; de 
Democraten willen de Atlantische 
banden versterken, wat inhoudt dat 
meer overleg met de bondgenoten 
noodzakelijk is. Dit laatste element 
wordt in de Nederlandse media door 
opiniemakers benadrukt met de 
impliciete boodschap dat een 
Obama-regering vredelievender zou 
optreden. Dat is echter alleen zo als 
het Europese beleid (dat op zich al 
een gemiddelde is van de verschil-
lende lidstaten) als een rem werkt op 
eventuele oorlogsplannen. Mocht de 
EU om wat voor reden dan ook een 
sterk Atlantische koers gaan volgen 
dan kan dat (weer) de rechtvaardi-
ging vormen voor een toekomstige 
Amerikaanse interventie. 
Zo een interventie kan ook door 
president Obama worden geïnitieerd. 
In de praktijk zal zijn beleid mis-
schien gradueel verschillen van dat 
van McCain, die misschien eerder en 
grootschaliger zal ingrijpen. Maar 
niet wat betreft het interventiebesluit 
zelf. McCain heeft verklaard dat hij 
zal streven naar een ‘alliantie van 
democratieën’. Dat is vermoedelijk 
een andere vorm van de coalities van 

de gewilligen. Daarmee wordt het 
beleid van president Bush, inclusief 
eventuele preventieve oorlogen,  
voortgezet. 

terUgtrekken Uit irak
In de huidige verkiezingscampagne 
leek er in het begin door Obama een 
wat progressievere positie te worden 
gekozen voor een aantal prominente 
zaken. Het opvallendste was zijn 
pleidooi voor een terugtocht uit Irak. 
Die positie is inmiddels gedefinieerd 
als een terugtocht van gevechtstroe-
pen in 2010 (zie: www.barackobama.
com/issues/iraq).
Een substantieel deel van het Ameri-
kaanse bezettingsleger bestaat echter 
uit ondersteunende, niet-gevechtseen-
heden en valt dus niet onder de 
terugtochtbelofte. Obama verklaart 
dan ook dat er een Amerikaanse 
missie in Irak moet achterblijven om 
het Iraakse leger verder op te leiden. 
De mogelijk toekomstige minister van 
defensie, Richard Danzig, zei in een 
radio-interview in juni dat mogelijk 
tussen de 30.000 en 55.000 troepen 
zullen achterblijven. Wel wijst Obama 
categorisch het handhaven van 
‘permanente bases’ in Irak af en pleit 
hij ervoor dat de overeenkomst voor 
het verblijf van Amerikaanse troepen 
in Irak nadrukkelijk verwijst naar het 
verlaten van deze bases en het vertrek 
van de Amerikaanse troepen. Dat is 
belangrijk omdat er minstens vier 
immense Amerikaans complexen zijn 
ingericht in Irak, die alleszins een 
permanent karakter hebben.2 De 
Republikeinse kandidaat McCain 
heeft verklaard dat de meeste 
VS-troepen begin 2013 weg kunnen, 
mits de Amerikaanse strategie succes 
heeft3.  
Beide kandidaten hebben zich dus 
uitgesproken voor een volledige 
terugtrekking van het Amerikaanse 
leger uit Irak. De civiele dienstverle-
ners (voor een deel huurlingen, die 
massaal worden ingezet voor taken 
die oorspronkelijk door het leger 
werden uitgeoefend) worden niet 
genoemd. Alleen al de Amerikaanse 
ministeries van buitenlandse zaken 
en defensie – niet de enige werkgevers 
– hadden in juli meer dan 11.000 
personeel in dienst voor bewakings-
taken.4 Het gedrag van dit personeel 
heeft tot grote weerzin onder de 
Iraakse bevolking geleid.5  

OOrlOg in afghanistan  
en pakistan
De context van de discussie over de 
terugtocht uit Irak is nog ernstiger. 
Het Amerikaanse publiek is al jaren 
in meerderheid tegen de Amerikaan-
se aanwezigheid in Irak. De oplossing 
van de Democratische Partij daarvoor 
is hierboven geschetst. Maar er is een 
tweede oorlog aan de gang, die in 
Afghanistan. Deze wordt door zowel 
het Obama- als het McCain-kamp 
gezien als noodzakelijk. De troepen 
die uit Irak worden teruggetrokken 
moeten worden ingezet in Afghani-
stan. Obama heeft in de New York 
Times al verklaard dat hij daar twee 
extra brigades wil inzetten.6  
Bovendien moet de oorlog worden 
uitgebreid naar Pakistan: uitspraken 
van Obama begin dit jaar drongen 
aan op een harde aanpak van 
Pakistan. In het boven aangehaalde 
opiniestuk in de New York Times 
omschrijft hij zowel Afghanistan als 
Pakistan als de sleutel voor de 
Amerikaanse strategie. Inmiddels 
heeft de huidige regering al een 
robuuster Pakistanbeleid ingezet; 
Amerikaanse strijdkrachten voeren 
steeds vaker zowel commandoacties 
als bombardementsvluchten uit op 
Pakistaans grondgebied. McCain was 
hierover eerst terughoudender maar 
schaart zich nu ook achter de oproep 
om extra troepen voor Afghanistan. 
Zowel Republikeinse als Democrati-
sche woordvoerders motiveren deze 
oproep met het argument dat het om 
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de bestrijding van terrorisme gaat. 
Daarbij valt het onderscheid tussen de 
radicale jihadi-strijders en Taliban-
guerrilla’s weg en daarmee vervaagt 
ook de aandacht voor een andere 
verklaring voor de vijandschap van 
een deel van de bevolking in Afghani-
stan en Pakistan. Voor deze mensen is 
juist de aanwezigheid van de buiten-
landse troepen een belangrijke 
motivatie om in gewapend verzet te 
komen. Daarvoor krijgen ze toene-
mende steun van een aanzienlijk deel 
van de bevolking in beide landen.

prO-israël, anti-iran
Ook over een ander heikel punt, Iran, 
is er weinig meningsverschil. Aan het 
begin van de campagne verklaarde 
Obama dat er zonder voorwaarden 
moet worden onderhandeld met de 
Iraanse regering over het nucleaire 
programma. Dit in tegenstelling tot 
het huidige beleid waarbij van tevoren 
wordt geëist dat Iran zijn verrijkings-
programma (wat niet hetzelfde is als 
een kernwapenprogramma – zie 
Spanning september ’08) stopzet. Op 
de campagnewebsite van zowel 
Obama als McCain staat dat Iran een 
kernwapenprogramma nastreeft – 
een interpretatie die niet door de 
rapporten van het IAEA ondersteund 
wordt. Obama zegt op zijn website dat 
nog niet alle niet-militaire maatrege-
len zijn toegepast; McCain gaat verder 
en stelt een groot aantal strafmaatre-
gelen tegen Iran voor, in plaats van 
onderhandelen. Aan het begin van 
zijn campagne in 2007 bracht hij zijn 
visie op Iran zingend naar voren: op 

de melodie van de jaren-zestighit 
Barbara Ann zong hij op een pu-
blieksbijeenkomst ‘Bomb Iran’.7 
In het eerste tv-debat tussen de 
kandidaten werden ze het eens over 
de noodzaak om op lager (niet-presi-
dentieel) niveau onderhandelingen te 
voeren. Deze stellingname komt neer 
op het opvoeren van de druk, 
mogelijk met een verschil van mening 
over het tempo, en is nauw gerela-
teerd aan de pro-Israëlpositie van 
beide kandidaten. 
Op een gedenkwaardige bijeenkomst 
in juni van de AIPAC – een politiek 
zeer invloedrijke rechtse Amerikaans-
joodse lobby-organisatie – sloot 
Obama zich aan bij het standpunt van 
de Israëlische regering dat heel 
Jeruzalem Israëlisch moest blijven.8 
Daarmee presteerde hij het om het 
standpunt van de regering-Bush 
rechts te passeren. Deze boodschap 
wordt niet herhaald op de campagne-
website: daar stelt Obama dat de 
veiligheid van Israël het eerste doel 
moet zijn van Amerikaanse Midden 
Oostenbeleid. Dit standpunt wijkt niet 
af van dat van McCain, die stelt dat de 
VS en Israël altijd gezamenlijk 
moeten optreden.9 
 
BOndgenOten
Voor Europeanen is de toekomst van 
het Atlantisch bondgenootschap van 
groot belang. De afschuw van het 
Amerikaanse unilateralisme wordt 
breed gedeeld. Velen hopen dat een 
presidentschap van Obama dit zal 
veranderen. De vraag is echter of zijn 
beleid zoveel zal afwijken van het 
bestaande, of zelfs van dat van 
McCain. De publieke posities van 

McCain zijn zeker gericht op meer 
confrontatie, waarbij militaire 
middelen een cruciale rol spelen. De 
basisopvatting van McCain is dat 
Amerikaanse belangen beschermd 
moeten worden en dat betekent 
vanzelfsprekend versterking van het 
leger en expliciete steun voor 
bijvoorbeeld het raketschild. Die 
nadruk is er niet bij Obama, wellicht 
om een heel praktische reden: hij wil 
dat de NAVO-bondgenoten meer 
troepen en materiaal leveren voor 
operaties, vermoedelijk te beginnen 
met Afghanistan. Daarbij hoort een 
robuuste diplomatie, die de confron-
tatie niet schuwt. Dat betekent dat je 
met McCain misschien sneller in een 
oorlog belandt, maar dat Obama die 
niet noodzakelijkerwijs vermijdt. Het 
leger wordt ook onder Obama’s 
programma verder uitgebouwd, met 
name voor grondoperaties. 

Er is echter een heel goede reden om 
de voorkeur aan Obama te geven: de 
radicaal-rechtse Republikeinse 
vice-presidentskandidaat Sarah Palin, 
die er een zeer gevaarlijk wereldbeeld 
op na houdt.10 Gezien de leeftijd en 
gezondheid van McCain, is een 
presidentschap van Palin niet 
denkbeeldig. 

 1 www.thechicagocouncil.org/ 
  hottopics_details.php?hottopics_ 
  id=97
  2 www.sourcewatch.org/index. 
  php?title=Permanent_U.S._ 
  bases_in_Iraq 
  3 www.iht.com/bin/printfriendly. 
  php?id=16717269
  4 www.gao.gov/new.items/ 
  d08966.pdf
  5 www.radionetherlands.nl/ 
  currentaffairs/iraq070918
 6 www.nytimes.com/2008/07/14/ 
  opinion/14obama.html
 7 www.youtube.com/ 
  watch?v=hAzBxFaio1I 
 8 blogs.suntimes.com/ 
  sweet/2008/06/ 
  post_58.html
 9 www.johnmccain.com/Informing/ 
  News/PressReleases/b228d217- 
  10dc-4bad-9883-4c9a36ff15f3.htm
 10 www.antiwar.com/orig/giraldi. 
  php?articleid=13557

McCains ‘running mate’ Sarah Palin, die hier aantoont dat ze met wapens om kan gaan, antwoordde toen 

haar gevraagd werd naar haar buitenland-ervaring, dat die eruit bestond dat Rusland vanuit Alaska, waar 

ze gouverneur is, te zien is. Ook Canada ligt tegen Alaska aan, voegde ze daar nog aan toe.  

Foto: wikipedia / public domain
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Weren Iraanse studenten treft alleen bevolking
Tekst: Hans van Heijningen

liBerticide
Het zal je maar gebeuren. Schrijf je in 
groepsverband een boek over ‘de 
condities van de hedendaagse vrijheid 
binnen vele maatschappelijke terrei-
nen’, stel je een ‘diagnose van de 
samenleving in de 21ste eeuw om… de 
weg vrij [te] maken voor een mogelijke 
remedie’ en dan storten enkele weken 
na het verschijnen van jouw boek 
wereldwijd de beurzen in en roepen 
deskundigen dat we op een historisch 
keerpunt zijn beland. 

Wie verwacht dat het boek inzicht 
verschaft in het op neoliberale leest 
geschoeide financiële en economische 
systeem komt bedrogen uit. Los van 
een bijdrage van vier pagina’s van 
Kleinknecht, Naastepad en Storm 
waarin betoogd wordt dat Amerikaan-
se bedrijven – die door hun aandeel-
houders, topmanagers en flexwerkers 
vooral als flappentap worden gezien 
–  het qua productiviteitsstijging veel 
minder goed doen dan hun Europese 
concurrenten, bevat het boek louter 
bijdragen over sociale thema’s. Uit de 
bijdrage over ideologie, ziektekosten, 
media, strafrecht, liefde en filosofie 
valt op te maken dat de economische 
onderbouw een maatschappij 
voortbrengt waarin de kwaliteit van 
het leven aan sterke inflatie onder-
hevig is. Hoewel het neoliberalisme 
vrijheid-blijheid belooft, wordt de 
democratie de nek omgedraaid 
doordat de maatschappij omgevormd 
wordt tot markplaats.nl, de burger tot 
consument wordt gereduceerd en de 
ieder-voor-zichmentaliteit het cement 
uit de samenleving haalt.
Dat het boek qua thema’s en invals-
hoeken heel divers is, hoeft op zich 
geen probleem te zijn. Maar dan moet 
de kritiek op het neoliberalisme 
conceptueel wel als leidraad gelden en 
zouden de artikelen qua leesbaarheid 
wel binnen een bepaalde bandbreedte 
moeten blijven. Op beide punten stelt 
het boek teleur. Zelfs de term 
neoliberalisme, wat staat voor 

economische deregulering, een 
terugtredende overheid, het privatise-
ren van publieke diensten en 
bedrijven en een sterke fixatie op 
monetair beleid, wordt in verschil-
lende bijdragen niet gebruikt. Kritiek 
op de bestaande kapitalistische 
maatschappij is in feite de omvat-
tende invalshoek. Daarbij zijn 
sommige bijdragen beschrijvend en 
concreet, terwijl andere een hoog 
abstract gehalte hebben. Kortom een 
appels en perenboek, waarbij een 
deel van het fruit lekker weghapt en 
smaakvol is en een ander deel over 
zijn houdbaarheid heen is.
Beginnen we met de minder geslaag-
de bijdragen van het 227 pagina’s 
tellende boek. Philip Westbroek grijpt 
in zijn bijdrage ‘Het communisme 
heeft het laatste woord’ terug op 
Boris Groys’ Kommunistisch 
Postskriptum. De moderne mens zou 
zijn taal en daarmee iedere stem in 
de bepaling van zijn bestemming 
verloren hebben en de maatschappij 
zou gedegradeerd zijn tot mening-
markt waar voor paradoxen geen 
plaats is. Daarin mag Groys gelijk 
hebben. Maar om Stalin uit de kast te 
halen om duidelijk te maken dat de 
toenmalige leiding van de Sovjet-
Unie meer begrip had van de 
complexiteit en gelaagdheid van 
maatschappelijke tegenstellingen dan 
de apologeten van het neolibera-
lisme, is wat mij betreft wel een heel 
merkwaardige figuur. Ook Lorenzo 
Chiesa die ‘Pasolini, Badiou, Žižek en 
de erfenis van de christelijke naasten-
liefde’ schreef, bakt ze bruin. Mij 
ontgaat na een keer lezen de kern van 
zijn boodschap. Dat kan erop duiden 
dat de schrijver geniaal is of de weg 
kwijt. Tot het tegendeel bewezen 
wordt houd ik het maar op het laatste.
Maar, nu komen we bij het goede 
nieuws, het boek bevat ook enkele 
essays die de moeite waard zijn. Zo 
zijn de bijdragen van de twee 
redacteuren Tiers Bakker (‘De gelijke 
munt van het neoliberalisme’) en van 
Robin Brouwer (‘Vrijheid als ideolo-
gie. Een diagnose van de neoliberale 
samenleving’) helder en goed 

leesbaar. De bijdrage van Vasco 
Groeneveld (‘Straf is mijn hant maar 
lieflyk mijn gemoet’: de afbraak van 
het humane strafrecht) vond ik het 
meest interessant. Van een van de 
meest humane landen van Europa is 
Nederland doorgeschoten naar 
repressie. In vijftien jaar tijd is het 
aantal gevangen van 49 naar 128 
gevangenen per 100.000 inwoners 
toegenomen. Dat harder en langer 
straffen en bezuinigen op reclas-
sering ons land veiliger zou maken, 
blijkt een sprookje te zijn. Het 
eigentijdse adagium ‘niet lullen maar 
poetsen’ heeft veel schade aangericht 
en ‘lullen’, ofwel het overdenken van 
de kaders, verdient nu prioriteit 
volgens de schrijver. 
Aan beide redacteuren geef ik het 
advies mee om een volgende keer 
strenger te selecteren. Liever een 
verongelijkte collega-auteur dan  
een teleurgestelde lezer moet je  
maar denken.

Tiers Bakker, Robin Brouwer (red), Liberticide,  

kritische reflecties op het neoliberalisme,  

Uitgeverij IJzer, Utrecht 2008, 227 pagina’s,  

ISBN 978 90 8684 016 8,  E 18,50
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het rijke
rOOie leven

deel 39
Arthur Bruls over  

De mens heeft voorrang

de mens heeft vOOrrang!
Erich Pinchas Fromm (Frankfurt am Main, 23 maart 1900 – Locarno, 18 maart 1980) 
was een internationaal bekende Duits-Amerikaanse (sociaal) psycholoog en filosoof. 
Fromm groeide op in een orthodox-joods gezin, maar ontwikkelde zich in humanis-
tische richting. Na zijn gedwongen emigratie leefde hij in de Verenigde Staten en later 
Mexico. Toen hij 74 jaar was verhuisde hij naar Muralto in Zwitserland waar hij vijf 
dagen voor zijn tachtigste verjaardag stierf.

Duitsland maar ook andere landen 
maakten in de negentiende eeuw een 
ongelofelijke groei door. In 1914 komt 
aan die vooruitgang echter een einde 
en stort de kapitalistische wereld zich 
in een orgie van geweld en vernieti-
ging. De Eerste Wereldoorlog eindigt 
met de hoop op een socialistische 
revolutie. Maar die wordt met geweld 
en met behulp van de leiding van de 
sociaal-democratie de kop ingedrukt. 
Om de arbeiders rustig te houden 
worden de lonen en sociale voorzie-
ningen wel verbeterd. In de jaren 
twintig ontstaat zo het voorzichtige 
begin van een consumptiemaat- 
schappij.
Waarom schikken zoveel mensen zich 
opnieuw in die kapitalistische 
maatschappij en hoe worden mensen 
gemanipuleerd door die consumptie-
maatschappij, vraagt een groep 
marxisten zich af. Fromm maakt deel 
uit van deze Frankfurter Schule. 
Economische problemen krijgen bij 
deze marxisten minder aandacht, hun 
belangstelling gaat uit naar de vraag 
hoe het kan dat mensen zich identifi-
ceren met het kapitalisme, dat hun 
eigenlijk weinig te bieden heeft. In 
één van zijn mooiste boeken, Marx’ 
visie op de mens, betoogt Fromm dat 
de belangstelling van Marx voor 
economische vraagstukken in dienst 
stond van de vraag hoe mensen zich 
kunnen ontplooien. Fromm probeert 

en tachtig razend populair. In 
Duitsland werd zijn boek Haben oder 
Sein een bestseller, met enorme 
invloed op de beginnende milieube-
weging. In een periode waarin veel 
mensen zich losmaakten van de 
religie, vulde een marxist deze leemte 
omdat hij vragen over zingeving niet 
uit de weg ging. Fromm had een 
opleiding tot rabbijn gevolgd, zijn 
soms wat zalverige schrijfstijl is 
daarom ook een beetje die van een 
zielzorger. Zijn boeken maken de 
meeste indruk als je ze in hun 
totaliteit leest. Fromms psychoanalyti-
sche achtergrond maakt hem tegen-
woordig minder aantrekkelijk. Hij gaf 
zelf een goede kritiek op de klassieke 
psychoanalyse, maar de negatieve 
waardering van homoseksualiteit nam 
hij over. Zijn boek Liefhebben, een 
kunst een kunde, is nog steeds 
populair in christelijke milieus als een 
pleidooi voor monogame heteroseksu-
ele relaties. Je kunt het echter boek 
ook lezen als een pleidooi voor een 
minder bezitterige visie op relaties en 
een afrekening met het idee dat 
seksualiteit alleen maar bepaald wordt 
door de biologie en niet iets waar 
mensen ook zelf vorm aan geven.
Het fragment uit zijn werk is afkom-
stig uit het in 1960 geschreven Let Man 
Prevail. A Socialist Manifesto and 
Program (De mens heeft voorrang! 
Een socialistisch manifest en pro-
gramma) dat Fromm in 1960 schreef 
als een discussiebijdrage voor de 
Amerikaanse SP-SDF, een kleine 
socialistische organisatie waarvan hij 
toen lid was. De tekst is geschreven in 
een periode waarin veel Amerikaanse 
arbeiders een ongekende levensstan-
daard genoten.

Freuds psychoanalyse te integreren in 
het marxisme. Tegenover de sociaal-
democratie en het stalinisme, die er- 
van uitgaan dat het geluk van de mens 
afhankelijk is van de ontwikkeling van 
de techniek en de economie, bena-
drukt Fromm dat marxisme een vorm 
van humanisme is, waarin het gaat om 
de ontplooiing van de mens.
Volgens Fromm hebben mensen 
bepaalde onveranderbare psychologi-
sche behoeften, zoals zinvolle arbeid 
en liefdevolle relaties. Bij het beoorde-
len van een maatschappelijk systeem is 
het dus essentieel om te kijken of die 
behoeften bevredigd worden. Dat doe 
je volgens hem niet door alleen te 
beoordelen of het systeem stabiel 
functioneert.

liefde vOOr het leven
Nadat de nazi’s aan de macht kwa-
men, vluchtte Fromm naar Amerika. 
Hij wordt in de jaren vijftig actief in de 
beweging tegen kernwapens en vraagt 
zich af waarom mensen zo passief zijn 
tegenover de dreiging van een 
kernoorlog. Fromm constateert dat 
het kapitalisme de natuurlijke liefde 
van mensen voor het leven, de 
mogelijkheid om productief en 
liefdevol met anderen samen te 
werken, aantast. Zijn denkbeelden 
over het verlies van liefde voor het 
leven zijn in het tijdperk van klimaats-
verandering nog steeds stimulerend.
Fromm was in de jaren zestig, zeventig 
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het rijke rOOie leven

Moeten we ons neerleggen bij het feit 
dat we weliswaar de natuur beheer-
sen en steeds meer goederen 
produceren kunnen, maar dat we de 
hoop op een nieuwe wereld van 
solidariteit en rechtvaardigheid 
moeten opgeven en dat dit ideaal in 
het lege technologische begrip van 
“de vooruitgang” ten onder gaat? (...) 
Terwijl er onder ons miljoenen en 
buiten Amerika honderden miljoenen 
mensen niet genoeg te eten hebben, 
beperken we onze landbouwproduc-
tie en geven jaarlijks honderden 
miljoenen dollars uit om het voedsel 
dat we over hebben op te slaan. We 
bezitten alles in overvloed en toch 
boeit het leven ons niet. We zijn 
welvarender geworden, maar we 
hebben minder vrijheid. We consume-
ren meer, maar voelen ons innerlijk 
alleen maar leger. We beschikken 
over atoomwapens, maar zijn daar-

door alleen maar weerlozer. We zijn 
beter opgeleid, maar tegelijkertijd 
worden ons kritisch oordeelsvermo-
gen en onze overtuigingen zwakker. 
We zijn godsdienstiger maar ook 
materialistischer. (...) Maar de vraag 
waar het echt om gaat luidt: Wat is er 
met de mens gebeurd? Waar moet er 
van hem worden, als we de weg 
blijven volgen, die ons industriële 
systeem nu bewandelt? (...)
Het idee dat de geschiedenis een 
doel heeft en het geloof aan de 
mogelijkheid de mensen te vervol-
maken in het historisch proces was 
kenmerkend voor het westelijk 
denken. (...) Wat is er van het idee van 
de mogelijkheid de mensen te 
vervolmaken geworden? Ze is 
verworden tot het vage idee van “de 
vooruitgang”, tot een visie dat in de 
toekomst er alleen maar meer en 
betere “dingen” geproduceerd 
worden. Daaraan wordt niet meer het 
idee gekoppeld van het ontstaan van 
een mens die al zijn vitale en produc-
tieve krachten benut. Onze politieke 
voorstellingen hebben hun geestelijke 
wortels verloren. (...) Sinds ze niet 
meer in het gevoel en de verlangens 
van mensen wortelen, zijn het lege 
hulzen geworden, die weggeworpen 
worden, als dat van pas komt.
Niet alleen op het gebied van de 
productie wordt het individu beheerst 
en gemanipuleerd, maar ook op het 
gebied van de consumptie, een 
gebied waar we zogenaamd vrij 
kunnen kiezen. Of het nu om de 
consumptie van voedsel, kleding, 
alcohol, sigaretten of om bioscoop- en 
televisieprogramma’s gaat, steeds 
wordt een krachtige suggestief 
apparaat ingezet. (...) De mens wordt 
tot een consument gemaakt, in een 
eeuwige zuigeling, die geen andere 
wens heeft dan steeds meer en 
“betere” dingen te consumeren. (...) 
Hij ervaart zich niet als iemand die 
actief de beschikking heeft over zijn 
eigen krachten en zijn innerlijke 
rijkdom, maar als een verarmd “ding”, 

dat van machten afhankelijk is, die 
buiten zichzelf liggen (...) De mens is 
van zichzelf vervreemd en knielt voor 
het werk van zijn handen. Hij knielt 
voor de dingen die hijzelf produceert 
.(...) De producten, de machines en de 
staat van de moderne mens zijn tot 
een afgodsbeeld geworden en deze 
afgodsbeelden representeren voor 
hem de eigen levenskrachten in een 
wereld die hem vreemd is geworden.
Marx (...) zei: “In plaats van alle fysieke 
en geestelijke zintuigen is daarom de 
eenvoudige vervreemding van al deze 
zintuigen getreden, de zin voor bezit 
getreden.” (...) Volgens Marx zijn we 
arm ondanks al onze rijkdom, omdat 
we veel hebben, maar weinig zijn. 
Het gevolg is dat de mens zich 
onzeker, eenzaam en gedeprimeerd 
voelt en dat hij te midden van al die 
overvloed aan een gebrek aan 
vreugde lijdt. (...) Wat vijftig jaar 
geleden de grote kritiek op het 
socialisme was, dat het tot uniformiteit, 
bureaucratisering, centralisering en 
een zielloos materialisme zou leiden, 
is in het huidige kapitalisme werkelijk-
heid geworden. (...)
Maar de mens is er niet toe gescha-
pen, een ding te zijn en ondanks alle 
bevrediging door consumptie kan 
men zijn inherente levenskrachten niet 
doorlopend verlammen. Ons blijft 
slechts de keuze, of we worden weer 
opnieuw de baas van de machine of 
we lopen het gevaar dat de onder-
drukte levensenergie zich op destruc-
tieve wijze uit. (...)
De SP-SDF moet zich van andere 
politieke partijen niet alleen door haar 
programma en haar idealen onder-
scheiden, maar bovendien door haar 
structuur en haar manier van werken. 
Ze moet tot de geestelijke en sociale 
thuisbasis worden van alle leden, die 
een humanistisch realisme en 
oordeelsvermogen gemeenschap-
pelijk hebben en die zich verbonden 
voelen op basis van hun gemeen-
schappelijk belang en hun geloof aan 
de mens en zijn toekomst.

de mens heeft vOOrrang
Fragment uit:
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In 1982, als zestienjarige jongen las ik 
De mens heeft voorrang! voor het 
eerst, het is waarschijnlijk één van de 
eerste marxistische teksten die ik ooit 
onder ogen kreeg. Bij het lezen van 
Fromms tekst zullen veel mensen zich 
afvragen, waar gaat dit over, is dit niet 
te vaag, wat kunnen we hier praktisch 
mee? Ook ikzelf dacht hier heel lang 
zo over. Maar wat me de laatste jaren 
opnieuw en steeds meer is gaan 
boeien in Fromm is niet zozeer zijn 
feitelijke analyse, maar zijn manier om 
naar de wereld te kijken. Fromm leek 
er in de jaren vijftig van uit te gaan dat 
de levensstandaard alsmaar zou 
stijgen, maar in het neoliberalisme 
gaan veel mensen er op áchteruit. 
Freuds psychoanalyse waarvan de 
invloed in veel Fromms werken heel 
sterk is, spreekt me helemaal niet aan. 
Maar wat me juist heel sterk aan-
spreekt is Fromms benadrukken dat 
het bij politiek om mensen gaat en dat 
socialistische politiek ook noodzakelij-
kerwijs een visie op mensen moet 
hebben. Aan de ene kant omdat 
gevestigde politiek vaak alleen maar 
over structuren op het gebied van de 
arbeidsvoorwaarden, het verkeer, de 
gezondheidszorg of het strafrecht 
gaat. Maar ook omdat je alleen op die 
manier mensen voor een socialistisch 

politiek project kunt winnen. Als je op 
straat staat, merk je vaak dat het 
relatief gemakkelijk is om mensen 
voor je standpunt over de oorlog in 
Irak of de hervorming van de ziekte-
kostenregeling te winnen, inhoudelijk 
zijn mensen snel overtuigd. Maar wat 
veel moeilijker is om mensen actief te 
krijgen. Wat mij daarbij steeds vaker is 
gaan opvallen dat bij veel mensen dan 
altijd een bepaald soort visie op de 
mens een belangrijke rol speelt. Dat is 
niet realistisch, zo zijn mensen niet, 
hoor je vaak. Of een visie op de 
geschiedenis. Dat gaat nooit gebeu-
ren, hoor je even vaak. Dat zijn 
ideologische standpunten. Als je op 
dat punt een discussie aan wilt gaan, 
dan zul je dus op dat vlak ook je eigen 
ideologie – je eigen kijk op de mens, 
op zijn geschiedenis – moeten 
ontwikkelen. Heel veel linkse mensen 
van mijn generatie zijn de laatste 
twintig jaar precies het tegenoverge-
stelde gaan doen, ze zijn zich steeds 
meer als deskundigen gaan opstellen, 
zijn over een bepaald onderwerp 
steeds meer kennis gaan verzamelen. 
En in Nederlands links zijn op dit 
moment op bijna elk terrein wel 
genoeg deskundigen die kunnen 
aantonen dat een andere wereld wel 
degelijk mogelijk is en dat het huidige 
beleid ons zelfs naar de afgrond drijft. 
Maar de vraag: hoe komt het nu 
eigenlijk dat mensen zo weinig met die 
kennis doen, wordt steeds minder 
gesteld. Dat leidt ook tot heel veel 
frustraties bij al die specialisten, en tot 
steeds meer aandacht voor hoe 
mensen overkomen in de media.
Om mensen actief te krijgen, moet je 
volgens mij minder aandacht besteden 
aan het verzamelen van kennis over 
een bepaald onderwerp en er meer 
over nadenken hoe het komt dat 
mensen zo weinig doen met al die 
goede ideeën voor een socialistische 
wereld. Fromms sociologische 
benadering, te kijken naar de manier 
waarop mensen door de maatschappij 
beïnvloed worden spreekt me daarbij 

erg aan. Journalisten en deskundigen 
bekijken mensen vaak als kennisverza-
melaars. Ze vergeten dat de meeste 
mensen in het kapitalisme helemaal 
niet worden opgevoed om kritisch na 
te denken, maar vooral om heel 
eenzijdige praktische taken uit te 
voeren. Ze hebben ook het meeste 
zelfvertrouwen, als ze zich op die prak-
tische taken concentreren, waardoor 
ze moeilijk politiek actief worden. 
Mensen zijn in het kapitalisme vaak 
geen kritische actieve burgers, maar 
vaak vereenzaamde, onzekere mensen 
en dat manifesteert zich ook in 
uitspraken als “zo zijn mensen niet” en 
“dat gaat nooit gebeuren”.
Veel denkers van de eerder genoemde 
Frankfurter Schule werden uiteinde-
lijk steeds pessimistischer over de 
mogelijkheid dat mensen nog tegen 
het kapitalisme in opstand zouden 
komen. Fromm maakt zo’n ontwikke-
ling nooit door, het is ook niet voor 
niets dat hij actief werd in de SP-SDF 
en zijn hele leven actief bleef in de 
vredesbeweging. Interessant aan deze 
tekst vind ik wat dat betreft ook het 
laatste stukje, waarin hij de nadruk 
legt op het feit dat mensen zich in een 
socialistische organisatie ook zelf 
moeten kunnen ontwikkelen, juist 
omdat ze in de rest van de maatschap-
pij, in hun dagelijkse leven, op de 
werkvloer zo ontmenselijkt worden.

sOcialisme gaat Over mensen

Arthur Bruls is SP-lid en redacteur  

van het blad Grenzeloos.

Erich Pinchas Fromm



‘De economie krimpt als het ontslag-
recht niet wordt versoepeld.  
De toekomst van de vaste arbeids-
overeenkomst is een ijsschots die 
naar het zuiden drijft.’ Dit zijn 
uitspraken van minister Donner van 
een jaar geleden. Bij zijn aantreden 
als voorzitter van VNO-NCW 
beloofde Wientjes in 2004 de 
werkgevers een verslechtering van het 
ontslagrecht. Hij maakte daarom een 
deal met Donner. Wientjes zet de 
voordeur van de bedrijven open voor 
200.000 mensen die moeilijk een 
baan kunnen vinden. Donner zet de 
achterdeur open. Je ziet het voor je. 
Draaideurpersoneel. Flexibilisering 
van de arbeidsmarkt heet dat.
 
De kruistocht van Donner tegen een 
beschaafd ontslagrecht is op het 
Najaarsoverleg definitief doodgelo-
pen. Dat is een compliment voor al 
die mensen die binnen en buiten de 
vakbeweging hebben gevochten voor 
het behoud van beschaafde arbeids-
verhoudingen. Voor behoud van de 
preventieve ontslagtoets, zodat een 
werkgever met argumenten moet 
komen voor een ontslag. Zodat 
mensen niet als een vuilniszak aan de 
straat gezet kunnen worden. Na het 
najaarsoverleg kunnen wij tevreden 
vaststellen: Donners smeltende 
ijsschots was een fata morgana. Zijn 
plannen zitten in  
de vrieskist.
 

Maar nog niet voor iedereen. Na 
Donner, maakte Jongerius, voorzitter 
van de FNV, een deal met Wientjes. 
Mensen die in loondienst meer dan 
75.000 Euro krijgen, gaan bij ontslag 
anders behandeld worden dan het 
andere personeel. Hun ontslagver-

goeding wordt beperkt tot een 
jaarsalaris. Wat is daar rechtvaardig 
aan? Waarom hoeft de hoogte van de 
ontslagvergoeding van iemand met 
zo’n salaris niet in redelijkheid en 
billijkheid te worden vastgesteld? 
Kijk, als dit nou een manier was om 
de platina handrukken van falende 
bankdirecteuren aan banden te 
leggen dan was er misschien nog iets 
voor te zeggen. Maar dat is nou juist 
weer niet het geval. De bankdirecteur 
die bij zijn aanstelling regelt dat hij 
twee, drie of vier jaarsalarissen krijgt 
bij ontslag, wordt door de deal niet 
getroffen. Integendeel. Het akkoord 
stimuleert juist dit soort afspraken 
voor mensen die meer dan 75.000 
Euro aan loon krijgen. Het zal de 
exorbitante ontslagvergoedingen 
eerder opdrijven dan beteugelen. 
 
Niet het ontslagrecht, dat mensen 
zekerheid biedt, is een bedreiging 
voor de economie, maar de deregule-
ring van het financiële toezicht, de 
hebzucht aan de top van de banken. 
Het roofkapitalisme is de afdrijvende 
ijsschots. De kredietcrisis is een 
bedreiging voor de koopkracht.  

cOlUmn

paUl UlenBelt
SP-Tweede Kamerlid

deal Or nO deal

Of het nou goed of slecht gaat met de 
economie, altijd is het recept loonma-
tiging. Ook bij dit kabinet. Als het 
goed gaat, moeten de lonen worden 
gematigd om de concurrentie met 
het buitenland aan te kunnen. Als 
het slecht gaat, moeten de lonen 
worden gematigd om banen  te 
behouden. Om de vakbeweging tot 
loonmatiging te dwingen paste 
minister Donner chantage toe. De 
verlaging van de WW-premie werd 
afhankelijk van de bereidheid tot 
loonmatiging. Er komt waarschijnlijk 
een looneis van 3,5%. Best aan de 
zuinige kant. 
 
Spaarders hebben onlangs de 
garantie gekregen dat ze hun 
spaargeld niet zullen verliezen. Maar 
krijgen hardwerkende mensen, die 
part nog deel hebben aan de oorzaak 
van de crisis, binnenkort de garantie 
van het kabinet dat hun koopkracht 
het komende jaar op peil blijft? Dat 
de groeiende welvaart niet verdwijnt 
in de zakken van roekeloze en 
hebzuchtige speculanten, maar 
terecht komt bij mensen die met 
eerlijk werk het hoofd boven water 
moeten houden? Veel regeringen zijn 
bezig met de redding van de financi-
ele sector. Honderden miljarden 
halen ze daarvoor te voorschijn. Wat 
is het reddingsplan voor de werken-
den als hun baan, hun inkomen, hun 
zekerheid door de kredietcrisis in 
gevaar komt? Wat is het reddingsplan 
voor mensen die afhankelijk zijn van 
een uitkering? Wat is het reddings-
plan voor de gepensioneerden die 
volgend jaar geen compensatie 
krijgen voor de prijsstijgingen? 
Daarover hebben Donner, Wientjes 
en Jongerius géén deal gemaakt. 
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